
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7543,7688 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το ιδιωτικό γενικό λύκειο «Η Θεοµήτωρ» και από
το 1ο Γενικό Λύκειο Κοζάνης, σελ. 7551, 7560, 7565, 7573 

3.  Έκφραση συλλυπητηρίων για την απώλεια του Μανού-
σου Βολουδάκη και τήρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη
του, σελ. 7569, 7570, 7577, 7579, 7581, 7587, 7589, 7591,
7592, 7596, 7601, 7602, 7604, 7605, 7606, 7609, 7613,
7615, 7617, 7623, 7625, 7632, 7633, 7640 

4.  Έκφραση συµπαράστασης στον τουρκικό και συριακό
λαό µε αφορµή  τον φονικό σεισµό, σελ. 7561, 7577, 7589,
7592, 7603, 7604, 7606, 7609, 7613, 7624 

5. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντο-
λογίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγε-
λικής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής
δίωξης κατά Βουλευτού, σελ. 7579 

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7545, 7546, 7547,
7548, 7549, 7550, 7551, 7552, 7553, 7554, 7555, 7556,
7559, 7560, 7561, 7564, 7569, 7573, 7574, 7576, 7577,
7579, 7581, 7582, 7585, 7586, 7587, 7588, 7589, 7590,
7591, 7594, 7596, 7597, 7598, 7599, 7600, 7601, 7603,
7604, 7608, 7609, 7610, 7611, 7612, 7614, 7615, 7616,
7617, 7620, 7621, 7622, 7623, 7624, 7625, 7626, 7628,
7632, 7634, 7688 

7. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7585, 7622, 7623 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i. µε θέµα: «"Θηλιά" για νοικοκυριά και επιχειρήσεις το

διαρκώς αυξανόµενο ιδιωτικό χρέος, µε ορατό τον κίνδυνο
µαζικών πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας», σελ. 7545 

ii. µε θέµα: «Να προσδιοριστεί επακριβώς ποια είναι η πο-
ρεία, η σύνθεση, και το υπόλοιπο του ταµειακού αποθέµα-
τος ασφαλείας («µαξιλάρι ασφαλείας») του κράτους», σελ.
7548 

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i. µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη εξεύρεσης χρηµατοδό-

τησης της αποκατάστασης των όψεων του δηµαρχιακού µε-
γάρου Ερµούπολης Σύρου λόγω επικινδυνότητας»,, σελ.
7551 

ii.  µε θέµα: «Για τα προβλήµατα σχολικής στέγης στο
«Καπετανάκειο» Ηρακλείου Κρήτης»., σελ. 7552 

iii. µε θέµα: «9o Αιγάλεω: συνεχίζονται οι εξώσεις και επε-
κτείνονται σε Νέα Σµύρνη και άλλους δήµους»., σελ. 7554 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-

θρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων:  «Εν-
σωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2020/1828 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου
2020 «σχετικά µε τις αντιπροσωπευτικές αγωγές για την
προστασία των συλλογικών συµφερόντων των καταναλω-
τών και για την κατάργηση της Οδηγίας 2009/22/ΕΚ», ενί-
σχυση της προστασίας των καταναλωτών, ρυθµιστικό
πλαίσιο για την παλαίωση οίνων και άλλες επείγουσες δια-
τάξεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης», σελ. 7556 - 7646 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 7571 – 7576

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ.  7578 - 7595
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 7545 - 7552
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 7552 - 7566
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 7595 - 7614
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7614 - 7688
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 7566 – 7571, 7576 – 7578

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α.  Έκφραση συλλυπητηρίων για την απώλεια του Μα-
νούσου Βολουδάκη και τήρηση ενός λεπτού σιγής στη
µνήµη του:

ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 7617
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 7632
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 7640
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 7589
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 7579
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 7615
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 7606
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 7623
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 7569
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 7592
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 7609
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 7615
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 7577
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 7569
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 7633
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 7602
ΜΠΛΟΥΧΟΣ Κ. , σελ. 7625
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 7587
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7596
ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ  Θ. , σελ. 7605
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 7569
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 7591
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 7569
ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ Ζ. , σελ. 7613
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 7570
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 7601
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7604
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7581

Β.  Έκφραση συµπαράστασης στον τουρκικό και συ-
ριακό λαό µε αφορµή  τον φονικό σεισµό:

ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 7589
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 7561
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 7606
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 7603
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 7592
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 7609
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 7577
ΜΠΛΟΥΧΟΣ Κ. , σελ. 7624
ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ Ζ. , σελ. 7613
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ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7604

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 7588
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 7579, 7581, 7582, 7585, 

7586, 7587, 7588, 7589, 
7590, 7591, 7594

ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 7617, 7620, 7622
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 7545, 7546, 7547, 7548, 

7549, 7550, 7551, 7552
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ.  , σελ. 7594, 7600, 7608, 7611, 

7612, 7616, 7617, 7620
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 7585, 7588
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 7574, 7617
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 7588, 7612
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 7552, 7553, 7554, 7555, 

7556, 7559, 7560, 7561, 
7564

ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 
σελ. 7577

ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 7585, 7615
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7596, 7597, 7598, 7599, 
7600, 7601, 7603, 7604, 
7608, 7609, 7610, 7611, 
7612

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7614, 7615, 7616, 7617, 
7620, 7621, 7622, 7623, 
7624, 7625, 7626, 7628, 
7632, 7634,7635, 7637, 
7640, 7688

ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 7632
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 7585
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 7569, 7577
ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 7634
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 7585, 7611
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 7590
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 7573, 7574, 7576
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 7574, 7576, 7577, 7585

Δ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 7622, 7623
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 7585
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 7585

Ε. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 7548, 7549
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 7554, 7555
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 7545, 7547, 7548
ΠΕΤΣΑΣ Σ.  , σελ. 7551, 7552, 7554, 7555
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ.  , σελ. 7546, 7548, 7549, 7550
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7552, 7553, 7554
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 7551, 7552

ΣΤ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων:

ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 7590
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 7617, 7618
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 7632
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 7594, 7596
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7563, 7564
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ.  , σελ. 7573, 7574, 7575, 7577, 

7579, 7582, 7585, 7626, 
7628

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ  Γ. , σελ. 7588
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 7594, 7595, 7596, 7598, 

7599, 7600, 7608, 7609, 

7611, 7612, 7617, 7618, 
7620, 7621, 7622, 7628, 
7632, 7635, 7637, 7640

ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 7586, 7589
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 7579, 7580, 7581
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 7561, 7562, 7633
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 7615, 7616
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 7606, 7612
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 7597
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 7603, 7604
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 7585, 7623
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 7566, 7569
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 7591
ΚΕΛΕΤΣΗΣ Σ. , σελ. 7623
ΚΟΛΛΙΑΣ Κ. , σελ. 7556, 7634
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 7612
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 7609, 7610
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 7615
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7594
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 7577
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 7569
ΛΟΒΕΡΔΟΣ  Α. , σελ. 7600
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 7565, 7633
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 7557, 7599, 7612, 7633, 

7634, 7635, 7636, 7637
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 7602
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 7593
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 7633
ΜΠΛΟΥΧΟΣ Κ. , σελ. 7624, 7625
ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ Κ. , σελ. 7586, 7587
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 7582, 7587
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7596
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 7610, 7611
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 7559, 7560
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 7614
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 7607, 7608
ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ  Θ. , σελ. 7605
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 7597, 7598, 7599, 7600, 

7604, 7609, 7611, 7612, 
7620, 7621, 7622

ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 7591
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 7575, 7576, 7577, 7582
ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ Ζ. , σελ. 7613
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 7570
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 7601
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7604
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7581

Ζ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 7580, 7581
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 7573, 7574



Αθήνα, σήµερα στις 8 Φεβρουαρίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.02’συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Δ’Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΒΙΤΣΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 7-2-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΞΗ’συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 7 Φε-
βρουαρίου 2023 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Μέριµνα υπέρ
του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, εξορθολογισµός της
νοµοθεσίας των Ενόπλων Δυνάµεων, οργάνωση της Εθνοφυλα-
κής και άλλες διατάξεις».)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Τετάρτη 8 Φεβρουαρίου 2023 ότι οι επίκαιρες ερω-
τήσεις που θα συζητηθούν είναι οι υπ’ αριθµ. 364/29-1-2023 και
384/30-1-2023 επίκαιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον
Υπουργό Οικονοµικών κ. Χρήστο Σταϊκούρα. 

Οι υπ’ αριθµ. 372/30-1-2023, 374/30-1-2023 και 400/6-2-2023
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Αναπληρωτή
Υπουργό Εσωτερικών κ. Στυλιανό Πέτσα.

Η υπ’ αριθµόν 382/30-1-2023 επίκαιρη ερώτηση που απευθύ-
νεται προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κυριάκο
Πιερρακάκη δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας.

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές».

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 364/29-1-2023 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Επικεφαλής της Κοινοβουλευτι-
κούς Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής και Βουλευτή Ηλείας κ. Μι-
χάλη Κατρίνη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «”Θηλιά”
για νοικοκυριά και επιχειρήσεις το διαρκώς αυξανόµενο ιδιωτικό
χρέος, µε ορατό τον κίνδυνο µαζικών πλειστηριασµών πρώτης
κατοικίας».

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο για να παρουσιάσετε για τρία
λεπτά την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε και παρακαλώ πολύ για µια µικρή ανοχή στον χρόνο λόγω
της σηµασίας του θέµατος που αφορά στην κυριολεξία εκατοµ-
µύρια πολίτες σε αυτή τη χώρα.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, βόµβα στα θεµέλια της ελλη-
νικής κοινωνίας συνιστά το ιδιωτικό χρέος των 270 και πλέον δι-
σεκατοµµυρίων που χρωστούν πολίτες, νοικοκυριά και
επιχειρήσεις σε funds, τράπεζες, εφορία, ΕΦΚΑ, προµηθευτές
ενέργειας, ΟΤΑ, ακάλυπτες επιταγές, µε την εκτίµηση των 270
δισεκατοµµυρίων µάλλον να φαντάζει συντηρητική.

Εξάλλου, τον κίνδυνο του ιδιωτικού χρέους δεν τον επισηµαί-
νει µόνο το ΠΑΣΟΚ, αλλά και ο ίδιος ο επικεφαλής του ESM, ο κ.
Γκραµενιά, ο οποίος έθεσε ως πρώτο άξονα τη µείωση και ανα-
διάρθρωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων στις προτροπές
που έκανε πρόσφατα στο Υπουργείο Οικονοµικών.

Πάνω από 4 εκατοµµύρια ΑΦΜ χρωστούν σήµερα που µιλάµε
στην εφορία, πάνω από 2,3 εκατοµµύρια πολίτες χρωστούν στον
ΕΦΚΑ, πάνω από 1 εκατοµµύριο είναι τα µη εξυπηρετούµενα κόκ-
κινα δάνεια. Κανείς δεν ξέρει ποιος είναι ο αριθµός όσων χρω-
στούν σε εταιρείες ενέργειας και στους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης.

Οι ρυθµίσεις του εξωδικαστικού µηχανισµού µε βάση τα τε-
λευταία στοιχεία, µετά από είκοσι µήνες λειτουργίας, είναι µόλις
τρεις χιλιάδες τριακόσιες είκοσι. Το χρέος που έχει ρυθµιστεί
είναι 1,08 δισ. ευρώ -το συνολικό ιδιωτικό χρέος είναι 270 δισε-
κατοµµύρια- ενώ δεν αναµένεται να ρυθµιστεί ποσό µεγαλύτερο
του 1,5 δισεκατοµµυρίου, µέχρι το τέλος του πρώτου εξαµήνου.
Και δεν ξέρω αν αυτό έχει σχέση µε τις συχνές αλλαγές που κά-
νατε στη θέση του Ειδικού Γραµµατέα Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέ-
ους.

Η αποτυχία, λοιπόν, του εξωδικαστικού πτωχευτικού έρχεται
να προστεθεί στην αποτυχία των ρυθµίσεων των χρεών της παν-
δηµίας, όπου µόλις το 6% των οφειλετών υπήχθη σε καθεστώς
ρύθµισης, για ένα χρέος που δεν ξεπερνάει τα 8 δισεκατοµµύρια
από τα 140 συνολικά σε εφορία και ΕΦΚΑ. Λόγω υψηλού πληθω-
ρισµού, ακρίβειας και κυρίως λόγω της αύξησης των επιτοκίων
και των δόσεων των δανείων κατά 30%, το ιδιωτικό χρέος θα συ-
νεχίσει να αυξάνεται, αφού µόνο τα ληξιπρόθεσµα χρέη για το
2022 είναι 7,2 δισεκατοµµύρια το εντεκάµηνο και ανάλογα είναι
τα στοιχεία και στον ΕΦΚΑ. Δεν υφίσταται καθεστώς προστασίας
πρώτης κατοικίας. Αναρτήθηκαν τριάντα εννέα χιλιάδες πλειστη-
ριασµοί το 2022 και εκτιµάται ότι θα αναρτηθούν πενήντα χιλιά-
δες το 2023, ενώ εκκρεµεί και η απόφαση της ολοµέλειας του
Αρείου Πάγου για τη διενέργεια πλειστηριασµών από διαχειρι-
στές δανείων, για τους οποίους διαχειριστές δανείων servicers,
ενώ υπάρχει σχετική κοινοτική οδηγία για τους κανόνες λειτουρ-
γίας τους, εσείς δεν την έχετε ενσωµατώσει ακόµα.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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Ερωτάται, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός: Πρώτον, θα προχωρή-
σει σε ρύθµιση εκατόν είκοσι δόσεων για οφειλές σε εφορία -
ΕΦΚΑ, όπως ζητάει σύσσωµη η αγορά, ώστε να διευκολύνει επι-
χειρήσεις και νοικοκυριά, νοµοθετώντας ταυτόχρονα την εξάντ-
ληση του µέγιστου αριθµού δόσεων για οφειλές σε funds και
τράπεζες;

Δεύτερον και σηµαντικότερο ίσως: Θα επαναφέρετε το καθε-
στώς προστασίας πρώτης κατοικίας, ώστε να καλύψετε τους
αδύναµους οικονοµικά δανειολήπτες, οι οποίοι απειλούνται
άµεσα µε κατασχέσεις και πλειστηριασµούς ακόµα και της πρώ-
της κατοικίας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. Θα έχετε κι εσείς ανάλογα περισσότερο χρόνο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω ότι στη δευτερολογία µου
θα είµαι λίγο πιο συνοπτικός.

Πρώτα απ’ όλα, κύριε συνάδελφε, να ξεκαθαρίσουµε ότι οι
προτροπές του κ. Γκραµένια που αναφέρατε, του νέου επικεφα-
λής του ESM, έχουν να κάνουν µε την ανάγκη περαιτέρω συρρί-
κνωσης των κόκκινων δανείων στα χαρτοφυλάκια των τραπεζών,
δηλαδή να συνεχίσει η Κυβέρνηση αυτό που µε επιτυχία κάνει
και που αποτύχατε όλοι οι προηγούµενοι.

Το δεύτερο: Επειδή αφήσατε ένα υπονοούµενο για τις συχνές
αλλαγές, όπως είπατε, στη θέση του Γενικού Γραµµατέα στην Ει-
δική Γραµµατεία Ιδιωτικού Χρέους, η κ. Αθανασόπουλου ήρθε
στην Ελλάδα να προσφέρει από τον ESM για ένα συγκεκριµένο
χρονικό διάστηµα και επέστρεψε στον ESM.

Συνεπώς θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου επί του πυρήνα του
ερωτήµατός σας από δύο επισηµάνσεις τις οποίες έχω επανα-
λάβει πολλές φορές από αυτό το Βήµα και θεωρώ ότι µοιραζό-
µαστε κοινές ανησυχίες, γιατί το ίδιο ερώτηµα µε τα ίδια
επιχειρήµατα, µε τα ίδια στοιχεία το επαναλαµβάνετε σταθερά
επί µία τριετία.

Πρώτη επισήµανση: Tο ιδιωτικό χρέος παραµένει για περισσό-
τερο από µία δεκαετία -κυρίως επί ηµερών σας δηµιουργήθηκε-
ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα νοικοκυριών και επιχειρή-
σεων.

Δεύτερη επισήµανση: Σε περιόδους κρίσεων, όπως είναι οι
διαδοχικές πρωτόγνωρες εξωγενείς κρίσεις που διερχόµαστε
την τελευταία τριετία, είναι πράγµατι υπαρκτός ο κίνδυνος δηµι-
ουργίας νέου πρόσθετου ιδιωτικού χρέους. 

Το ζητούµενο, όµως, δεν είναι οι επισηµάνσεις, αλλά είναι οι
πράξεις, τι έχουµε πράξει διαδοχικά οι κυβερνήσεις ώστε να πε-
ριορίσουµε το πρόβληµα, γιατί προφανώς το πρόβληµα δεν προ-
έκυψε σήµερα.

Ενδεικτικά υπενθυµίζω ότι το ύψος του ιδιωτικού χρέους, στο
οποίο αναφερθήκατε, το παραλάβαµε το 2019 από την κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ στα 238 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα το πρό-
βληµα δηµιουργήθηκε, σωρεύτηκε και διογκώθηκε τα
προηγούµενα χρόνια κυρίως επί ηµερών διακυβέρνησης ΠΑΣΟΚ
και εξακολουθεί να είναι και σήµερα υπαρκτό. Είναι υπαρκτό,
αλλά υπό έλεγχο και ορθή διαχείριση, καθώς αναλάβαµε στο-
χευµένες πρωτοβουλίες και αποτελεσµατικές δράσεις για την
αντιµετώπισή του, κάτι που προκύπτει από τα αποτελέσµατα που
θα σας αναπτύξω.

Πρώτον, υλοποιήσαµε ένα ευρύ πλαίσιο µέτρων ύψους 55 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, προκειµένου να στηρίξουµε το διαθέσιµο
εισόδηµα των πολιτών και τη ρευστότητα των επιχειρήσεων, απο-
τρέποντας στο µέτρο του εφικτού τη διόγκωση του ιδιωτικού
χρέους. Να σηµειώσω ενδεικτικά και ένα πρόγραµµα, το πρό-
γραµµα «ΓΕΦΥΡΑ», που µε αυτό επιδοτήθηκαν για πρώτη φορά
στεγαστικά και επιχειρηµατικά δάνεια τόσο εξυπηρετούµενα όσο
και ρυθµισµένα κόκκινα, κάτι που αποτέλεσε σοβαρό κίνητρο για
ρυθµίσεις των επιλέξιµων δανείων και ενεργή στήριξη των δανει-
οληπτών. Πιο γενναίο πακέτο µέτρων στήριξης δεν υπήρχε στην
Ευρώπη.

Δεύτερον, νοµοθετήσαµε και αξιοποιούµε σύγχρονα εργαλεία
για την ορθή διαχείριση του ιδιωτικού χρέους, όπως είναι η
ίδρυση του κεντρικού µητρώου πιστώσεων και η ίδρυση του πα-
ρατηρητηρίου πιστοληπτικής ικανότητας. 

Τρίτον, οι τράπεζες και οι διαχειριστές απαιτήσεων ρυθµίζουν
διµερώς µη εξυπηρετούµενα δάνεια νοικοκυριών και επιχειρή-
σεων. Σύµφωνα µε το δελτίο Τύπου που εξέδωσαν οι εταιρείες
διαχείρισης δανείων, στις 2 Φεβρουαρίου, δηλαδή ουσιαστικά
την προηγούµενη εβδοµάδα, έχουν πραγµατοποιήσει µέχρι σή-
µερα ρυθµίσεις 27 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που αντιστοιχεί σε
πεντακόσιους ενενήντα χιλιάδες δανειολήπτες. Άρα πεντακόσιοι
ενενήντα χιλιάδες δανειολήπτες έχουν ρυθµίσει διµερώς µε τρά-
πεζες και servicers. Το πιο σηµαντικό -και αυτό είναι το µεγάλο
στοίχηµα της επόµενης τετραετίας- είναι πόσοι από αυτούς -να
πούµε την τραπεζική ορολογία- «πρασινίζουν» και επιστρέφουν
στο τραπεζικό σύστηµα. Έχουν επιστρέψει µέχρι σήµερα ρυθµι-
σµένα δάνεια συνολικού ύψους άνω των 8 δισεκατοµµυρίων
ευρώ στο τραπεζικό σύστηµα επαναφέροντας την τραπεζική κα-
νονικότητα σε πάνω από εκατόν δεκαπέντε χιλιάδες δανειολή-
πτες.

Τέταρτον, υλοποιήσαµε τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης
οφειλών µε βάση τον νόµο του 2020 και παρακολουθούµε δυνα-
µικά την πορεία της εξέλιξης του. Η πρόοδος που έχει συντελε-
στεί είναι ιδιαίτερα σηµαντική τους τελευταίους µήνες. Πλέον
από τα απολογιστικά στοιχεία αυτό το εργαλείο είναι το πιο επι-
τυχηµένο των τελευταίων δώδεκα ετών που έχουµε νοµοθετήσει
όλες οι κυβερνήσεις σε αυτό το Κοινοβούλιο. Είναι το πιο απο-
τελεσµατικό εργαλείο. 

Συγκεκριµένα µέχρι σήµερα περισσότεροι από τρεις χιλιάδες
τριακόσιοι είκοσι οφειλέτες έχουν ρυθµίσει οφειλές προς το δη-
µόσιο και χρηµατοδοτικούς φορείς, όπως σωστά είπατε, κύριε
συνάδελφε, συνολικού ύψους 1,08 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Το
ποσοστό εγκρισιµότητας των αιτήσεων έχει ανέλθει στο 70% µε
αυξητική τάση. Συγκριτικά στον προηγούµενο εξωδικαστικό µη-
χανισµό της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µόλις δύο χιλιάδες διακόσιοι
οφειλέτες ολοκλήρωσαν τη διαδικασία ρύθµισης οφειλών. Άρα
αποδεδειγµένα πλέον είναι το πιο επιτυχηµένο εργαλείο. Είµαστε
ικανοποιηµένοι; Η απάντηση είναι «όχι». Πρέπει να κάνουµε πολύ
περισσότερα και για αυτό δεν σταµατάµε την προσπάθεια. Βελ-
τιώνουµε το υφιστάµενο εργαλείο του εξωδικαστικού µηχανι-
σµού µέσω άµεσης νοµοθετικής πρωτοβουλίας τις επόµενες
λίγες εβδοµάδες, ώστε µεταξύ άλλων να υποχρεώνουµε την αι-
τιολόγηση µη συναίνεσης στην πρόταση ρύθµισης που παράγει
ο αλγόριθµος τόσο των χρηµατοδοτικών φορέων όσο και του
οφειλέτη και να πραγµατοποιείται δηµόσια ανάρτηση αυτής στην
πλατφόρµα, να διευρύνουµε το πεδίο εφαρµογής του εξωδικα-
στικού µηχανισµού για να µπορούν να εντάσσονται οφειλέτες και
µε µία και µοναδική οφειλή, να εντάξουµε κοινές κατηγορίες
οφειλών που µπορούν να ρυθµιστούν, όπως είναι οι οφειλές
υπέρ τρίτων που εισπράττονται από τη φορολογική διοίκηση και
να καταργήσουµε την ποινή προεξόφλησης των οφειλών προς
το δηµόσιο, αλλά και να µειώσουµε το επιτόκιο ρύθµισης αυτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Και, πέµπτον, συµβάλλουµε ενεργά στην υλοποίηση σχεδίου
στήριξης από το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα αποκλειστικά ενή-
µερων ευάλωτων δανειοληπτών για την επιδότηση της δόσης
στεγαστικών δανείων ή και δανείων µικρών επιχειρήσεων. Έχουν
ανακοινωθεί τα βασικά χαρακτηριστικά. Η περίµετρος δεν µπορεί
να αυξηθεί, εάν δεν αυξηθούν και τα κόκκινα δάνεια. Αυτή είναι
γραπτώς η απάντηση τόσο του Έλληνα επόπτη όσο και του Ευ-
ρωπαίου επόπτη.

Να δούµε, όµως, πώς πάει το σχήµα και κλείνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πολύ.

Το έντονο ενδιαφέρον που έχει εκδηλωθεί από ευάλωτα νοι-
κοκυριά κατά τις πρώτες ηµέρες λειτουργίας της πλατφόρµας
επιβεβαιώνει και καταδεικνύει την αναγκαιότητα που υπήρχε άµε-
σης ανάληψης αυτής της πρωτοβουλίας. Μέχρι τις 6 Φεβρουα-
ρίου είχαν µπει στην πλατφόρµα είκοσι δύο χιλιάδες εννιακόσιες
εννιά αιτήσεις. Εξ αυτών των αιτήσεων δεκατρείς χιλιάδες πεν-
τακόσιες εννιά ήταν ενεργές και µη οριστικοποιηµένες, οκτώ χι-
λιάδες τριακόσιες τριάντα εννιά οριστικοποιηµένες που
αναµένουν άντληση στοιχείων και χίλιοι εξήντα ένα έχουν πάρει
ήδη βεβαίωση ευάλωτου νοικοκυριού.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

7546 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Κατρίνη, έχετε τον
λόγο. Δεν σας ζητάω να περιοριστείτε στο χρονικό διάστηµα
λόγω σπουδαιότητας του ερωτήµατος, όχι ότι και οι άλλες δεν
είναι σηµαντικές, αλλά πρέπει.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Θα προσπαθήσω να είµαι
σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, στο τι έχει κάνει το κάθε κόµµα ή
η κάθε παράταξη µε το ιδιωτικό χρέος, το γνωρίζουν πολύ καλά
και οι τοίχοι αυτής της Αίθουσας. Γιατί σας θυµίζω ότι µέσα στο
πρώτο και πιο δύσκολο µνηµόνιο, µε την πιο σκληρή τρόικα, το
ΠΑΣΟΚ έφερε τον νόµο για την προστασία της πρώτης κατοι-
κίας, γνωστό και ως νόµο Κατσέλη -τον οποίο δεν ψήφισε η ση-
µερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση- και εσείς φροντίσατε να τον
κατακρεουργήσετε και να τον σπιλώσετε όλο το διάστηµα µέχρι
και σήµερα.

Πάνω σε αυτά, όµως, που είπατε θα απαντήσω ένα-ένα, γιατί
δεν απαντήσατε σε κανένα από τα ερωτήµατα, τα οποία έθεσα
και στο κείµενο το γραπτό και προφορικά σε αυτή την Αίθουσα.

Αυτό δεν ξέρω αν είναι ορθή κοινοβουλευτική τακτική, κύριε
Πρόεδρε, αλλά νοµίζω ότι οι Υπουργοί θα πρέπει να απαντούν
στα ερωτήµατα του ερωτώντας Βουλευτή, ακριβώς για να µπο-
ρεί ο ερωτών Βουλευτής να ανταπαντά ή να αντιτείνει τα επιχει-
ρήµατά του. Παρ’ όλα αυτά, εγώ θα εικάσω µε βάση τα δηµόσια
λεγόµενά σας, αυτά που θα πείτε στη δευτερολογία, και θα
απαντήσω και σε αυτά που είπατε στην πρωτολογία. Πάµε, λοι-
πόν, ένα-ένα.

Το είπατε και σήµερα, το έχετε πει ξανά, ότι µιλάτε για τον πιο
επιτυχηµένο εξωδικαστικό. Απέτυχε αυτός ο εξωδικαστικός,
όπως απέτυχε και αυτός του ΣΥΡΙΖΑ και δεν είναι δική µου θέση
να υπερασπιστώ τον εξωδικαστικό του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά µη συγκρί-
νετε µήλα µε πορτοκάλια, γιατί ήταν άλλο το εύρος των δικαιού-
χων του ενός εξωδικαστικού και άλλο το άλλο. Άρα µην
παραθέτετε νούµερα µόνο για εντυπώσεις, γιατί εσείς έρχεστε
πάντα τεκµηριωµένος και πάντα είστε ακριβής σε αυτά που λέτε.
Απέτυχαν, λοιπόν, και οι δύο εξωδικαστικοί για ένα λόγο, γιατί
ήταν και οι δύο -και ο δικός σας και του ΣΥΡΙΖΑ- κοµµένοι και
ραµµένοι στα µέτρα των τραπεζών και όχι των δανειοληπτών. Και
δεν το λέµε εµείς αυτό, αυτό το πιστοποιούν τα στοιχεία.

Θα πω µόνο ένα στοιχείο, κύριε Υπουργέ, µιας και µιλήσατε
για την πλατφόρµα. Στη δική σας πλατφόρµα έχει εκδηλωθεί εν-
διαφέρον από οφειλέτες που συνολικά χρωστούν 24 δισεκατοµ-
µύρια. Σήµερα που µιλάµε, είκοσι µήνες µετά την εφαρµογή της
πλατφόρµας, από τα 24 δισεκατοµµύρια που θέλουν να ρυθµί-
σουν έχει ρυθµίσει το 1,08, δηλαδή το 4,5%. Είναι αυτό επιτυχία;
Όχι, είναι αποτυχία. Δεν υπάρχει τραπεζικός διαµεσολαβητής,
για να µπορεί να κρίνει, αν µια ρύθµιση που προτείνεται είναι βιώ-
σιµη. Και δεν υπάρχει και θεσµοθετηµένη δυνατότητα αντιπρό-
τασης του δανειολήπτη, έτσι ώστε να µπορεί η δική του η
πρόταση να γίνει αποδεκτή από την πλατφόρµα. Γι’ αυτό είναι
και µικρός ο αριθµός ρυθµίσεων µέχρι στιγµής.

Δεύτερον, τι έχετε κάνει για την προστασία της πρώτης κατοι-
κίας; Μηδέν, µηδέν, µηδέν! Το απόλυτο µηδέν!

Ψηφίσατε ένα φορέα επαναπόκτησης ακινήτων, κύριε Πρό-
εδρε, τον Οκτώβριο του 2020, είµαστε στον Φεβρουάριο του
2023 -µετρήστε τους µήνες- και αυτός ο φορέας δεν έχει συστα-
θεί µέχρι σήµερα που µιλάµε. Όταν συσταθεί, η περίµετρός του
θα αφορά όλους και όλους τρεισήµισι χιλιάδες δανειολήπτες.
Τρεισήµισι χιλιάδες θα µπορούν να υπαχθούν σε αυτό τον
φορέα, όταν ανέφερα πριν τα εκατοµµύρια όσων χρωστούν σε
τράπεζες, funds, εφορία και ΕΦΚΑ και, βεβαίως, αυτό συµβαίνει
και λόγω της αύξησης των αντικειµενικών αξιών.

Μας είπατε –το είπατε πολύ κοµψά, κύριε Υπουργέ, το σηµεί-
ωσα- ότι «συµβάλατε στην επίτευξη σχεδίου στήριξης ενήµερων
ευάλωτων δανειοληπτών». Έτσι ακριβώς το είπατε.

Αυτή λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, είναι η παρέµβαση σχετικά µε
την αύξηση των επιτοκίων, αύξηση που έχει επιβαρύνει έως και
30% τις δόσεις των δανείων, ενώ αυτή η αύξηση επιβαρύνει το
σύνολο του ληξιπρόθεσµου χρέους, ανεξάρτητα από πότε δηµι-
ουργήθηκε. Άρα µιλάµε για µια αύξηση κοντά στα 200 µε 240
ευρώ για ένα δάνειο 100.000 ευρώ.

Εσείς λέτε, λοιπόν, ότι υποχρεώσατε –ή, τέλος πάντων, συµ-
βάλατε- τις τράπεζες να επιδοτήσουν τη µισή αύξηση στις δό-
σεις. Ποια είναι η αλήθεια; Να τη µάθει ο ελληνικός λαός σήµερα
εδώ στη Βουλή.

Πρώτον, ότι επιδότηση αυτή –το είπατε ήδη- αφορά µόνο
τριάντα χιλιάδες από τους τετρακόσιες χιλιάδες και πλέον –ίσως
είναι και παραπάνω- ενήµερους δανειολήπτες. Άρα λιγότεροι
από το 10% όσων πληρώνουν σήµερα κανονικά το δάνειό τους
θα πάρουν από τις τράπεζες αυτή τη µικρή επιδότηση.

Το δεύτερο και σηµαντικότερο –που δεν το λέτε, θα το πει
όµως το ΠΑΣΟΚ- είναι ότι επειδή η ψαλίδα των επιτοκίων, χορη-
γήσεων και καταθέσεων ανέβηκε από το 3,96 τον Αύγουστο στο
4,93 τον Δεκέµβριο, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδος, και επειδή οι καταθέσεις είναι 192 δισεκατοµµύρια και
οι χορηγήσεις 100 δισεκατοµµύρια –τα ξέρετε καλύτερα από
εµένα, είστε καθηγητής οικονοµικών- καταλαβαίνετε ποιο είναι
το όφελος των τραπεζών όλο αυτό το διάστηµα. Πρόκειται για
ένα όφελος που προσεγγίζει το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ.

Άρα οι τράπεζες από την αύξηση των επιτοκίων βγάζουν 1 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ επιπλέον και δίνουν σε αυτό το πρόγραµµα
που συµβάλατε στην επίτευξη σχεδίου στήριξης 20 εκατοµµύρια!
Ένα δισεκατοµµύριο ευρώ βγάζουν οι τράπεζες, 20 εκατοµµύρια
ευρώ δίνουν για την ανακούφιση των δανειοληπτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Κατρίνη, παρα-
καλώ ολοκληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Μιλήσατε για χιλιάδες ρυθµίσεις δανείων. Δεν µας είπατε,
όµως, αν διατηρούνται οι ρυθµίσεις και για πόσο διάστηµα είναι
τώρα.

Θέλω να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε –κι ευχαριστώ πολύ- για τα
χρέη στην εφορία και ΕΦΚΑ. Το λέω αυτό γιατί είναι άµεσο πεδίο
εποπτείας σας. Είναι το πρώτο ερώτηµα, δεν έχει σχέση µε τις
τράπεζες. Είναι καθαρά στην Κυβέρνηση, στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών.

Εµείς προτείναµε πριν από αρκετό καιρό εκατόν είκοσι δόσεις
για χρέη στην εφορία και στον ΕΦΚΑ µε κούρεµα 30% της οφει-
λής, εφόσον τηρείται η ρύθµιση. Βγήκατε, λοιπόν, εσείς τότε –
και όχι µόνο εσείς- και είπατε ότι το ΠΑΣΟΚ κάνει ασκήσεις
δηµοσιονοµικού λαϊκισµού, παρά το γεγονός ότι στον Πτωχευ-
τικό που ψηφίσατε, προβλέπεται κούρεµα της βασικής οφειλής.
Ελάτε, όµως, που σας διαψεύδουν τα ίδια τα στοιχεία της πλατ-
φόρµας που ψηφίσατε.

Με βάση, λοιπόν, την πλατφόρµα του κ. Σταϊκούρα, κύριε Πρό-
εδρε, για τα χρέη στο δηµόσιο οι ρυθµίσεις που έχουν συµφωνη-
θεί µέχρι σήµερα, 8 Φεβρουαρίου του 2023, οδηγούν σε κούρεµα
22% των χρεών στο δηµόσιο και το µέσο διάστηµα αποπληρωµής
είναι δεκαοκτώ έτη. Το ΠΑΣΟΚ λέει 30% και εκατόν είκοσι δόσεις,
η πλατφόρµα Σταϊκούρα έχει πετύχει 22% µε διακόσιες δόσεις.

Άρα, αφού η πραγµατικότητα σάς διαψεύδει και επιβεβαιώνει
αυτά που λέει το ΠΑΣΟΚ, γιατί δεν νοµοθετείτε ρύθµιση εκατόν
είκοσι δόσεων για χρέη σε εφορία και ΕΦΚΑ µε κούρεµα 30% της
οφειλής; Εξάλλου στην τελευταία ρύθµιση των εκατόν είκοσι δό-
σεων ξέρετε ότι µπήκαν εξακόσιες χιλιάδες οφειλέτες. Και το
κράτος θα εισπράξει και τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις θα
απαλλαγούν από το χρέος.

Έχετε αποτύχει λοιπόν παταγωδώς. Όµως, η δική σας αποτυ-
χία στη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους, η µεγαλύτερη αποτυχία
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, οδηγεί σε χιλιάδες κατασχέσεις,
σε χιλιάδες πλειστηριασµούς, απώλειες περιουσιών, αφελληνι-
σµό της επιχειρηµατικότητας και συνθήκες κοινωνικής έκρηξης.

Και σας καλώ, έστω και τώρα, να δεχτείτε κάποιες από τις προ-
τάσεις του ΠΑΣΟΚ και για την προστασία της πρώτης κατοικίας
και για τις εκατόν είκοσι δόσεις και για το δικαίωµα αγοράς δα-
νείου και βεβαίως να φέρετε και την κοινοτική οδηγία για τη συµ-
µόρφωση των servicers, κάτι το οποίο πρέπει να το κάνετε µέχρι
τέλος του 2023. Κάντε το τώρα, για να µπορέσουν και οι δανει-
ολήπτες να ανακουφιστούν και να επιβιώσουν.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε συ-
νάδελφε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για τις παρατηρήσεις. Θα
απαντήσω σε αυτές.

Πρώτα απ’ όλα, είπατε να µη συγκρίνουµε µήλα µε πορτοκά-
λια. Μα, τα συγκρίνατε. Ο νυν εξωδικαστικός για πρώτη φορά
αντιµετωπίζει όλο το ιδιωτικό χρέος των πολιτών, όλο το ιδιωτικό
χρέος! Άρα έχουν γίνει περισσότερες ρυθµίσεις από τον προ-
ηγούµενο εξωδικαστικό και µάλιστα για το συνολικό ιδιωτικό
χρέος του πολίτη. Γιατί δεν λέτε την αλήθεια;

Διαδοχικές κυβερνήσεις προσπαθήσαµε –να κάνουµε και αυ-
τοκριτική εδώ µέσα στην Αίθουσα- επί δέκα χρόνια να αντιµετω-
πίσουµε το ιδιωτικό χρέος. Αποτύχαµε. Πότε αντιµετωπίζαµε εν
µέρει το ζήτηµα στις τράπεζες, διογκώνοντας την εφορία. Το αν-
τιµετωπίζαµε στην εφορία, διογκώνοντας τα ασφαλιστικά ταµεία.
Πήγαινε ο πολίτης να ρυθµίσει τα ασφαλιστικά ταµεία; Διογκώ-
νονταν στις τράπεζες.

Πρώτη φορά το 2020 αντιµετωπίζεται το ιδιωτικό χρέος του
πολίτη συνολικά. Για πρώτη φορά ο πολίτης, αντικειµενικά, µέσα
από µια πλατφόρµα, µπορεί να πάρει µια ρύθµιση, µε την οποία
να ρυθµίσει το χρέος του. Και αυτό το σχήµα πλέον αποδεδειγ-
µένα είναι το πιο επιτυχηµένο. Επαναλαµβάνω, δεν είµαστε ικα-
νοποιηµένοι από το πού είµαστε σήµερα, αλλά η πρόοδος που
έχει συντελεστεί τους τελευταίους µήνες είναι σηµαντική.

Δεύτερη παρατήρηση. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ που παραδεχ-
θήκατε ότι µε αυτό το µηχανισµό γίνεται γενναίο κούρεµα στις
εφορίες και δίνονται πολλές δόσεις. Άρα συµφωνούµε ότι το
σχήµα πέτυχε. Οι πολίτες κουρεύουν τις οφειλές τους γενναι-
όδωρα και µάλιστα παίρνουν και πάρα πολλές δόσεις. Σας ευχα-
ριστώ πάρα πολύ γι’ αυτή την παραδοχή. Σας θυµίζω ότι είχατε
καταψηφίσει αυτόν τον νόµο και είχατε κάνει και πρόταση µοµφής.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Όχι εµείς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Στην Αί-
θουσα µιλάω. 

Τρίτον, πρόγραµµα ενήµερων δανειοληπτών. Σας είπα κάτι. Κι
εγώ θα ήθελα να µην είναι η περίµετρος τριάντα-σαράντα χιλιά-
δες. Δεν ξέρω πόσοι θα είναι οι ευάλωτοι, θα δούµε στο τέλος.
Ήδη σας είπα ότι έχουν κάνει αιτήσεις είκοσι δύο χιλιάδες εννια-
κόσιοι εννέα. Θα ήθελα να είναι εκατό χιλιάδες και εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες, χωρίς συµµετοχή του κρατικού προϋπολογισµού.

Όµως, επαναλαµβάνω κάτι πάρα πολύ σηµαντικό. Έχω πάρει
γραπτώς απάντηση και από την Τράπεζα της Ελλάδος και από
τον SSM ότι αν αυξηθεί η περίµετρος, αυτή που έχει καθοριστεί
και συµφωνηθεί µε τον επόπτη, τότε αυτοµάτως οι όποιες επι-
πλέον ρυθµίσεις εµφανίζονται ως κόκκινα δάνεια στα χαρτοφυ-
λάκια των τραπεζών. Άρα ξανακοκκινίζουν τα χαρτοφυλάκια των
τραπεζών και αυτό θα έχει δυσµενείς συνέπειες στην πορεία της
ελληνικής οικονοµίας. Να είµαστε εδώ απολύτως σοβαροί στις
τοποθετήσεις µας. 

Τώρα ως προς το αποτέλεσµα των πέντε πρωτοβουλιών που
σας ανέφερα προηγουµένως, για να δούµε και τη µεγάλη εικόνα:

Πρώτον, το ληξιπρόθεσµο ιδιωτικό χρέος ως ποσοστό του συ-
νολικού ιδιωτικού χρέους παρουσιάζει πτωτική τάση –αυτό που
λέω δεν αµφισβητείται- πότε µάλιστα; Την τελευταία τριετία, που
οι κίνδυνοι διόγκωσής του ήταν και παραµένουν αυξηµένοι. Όταν
έχεις αυτές τις πρωτόγνωρες εξωγενείς κρίσεις, θα ήταν ανεύ-
θυνο ως πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών να µην
προβληµατίζεται για την πιθανότητα διόγκωσης του ιδιωτικού
χρέους. Και το λέω σε κάθε τοποθέτησή µου µέσα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, αλλά ενεργούµε έτσι ώστε να περιορίσουµε αυτούς
τους κινδύνους. Το ποσοστό ήταν 63,4% τον Σεπτέµβριο του
2020 από 68% το 2019 και 70% το 2018. Συνεπώς έχουµε απο-
φύγει επί του παρόντος τη δηµιουργία µιας νέας γενιάς κόκκινων
δανείων, παρά τις πρωτόγνωρες κρίσεις που έχουµε βιώσει.

Δεύτερον, το ελληνικό ιδιωτικό χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ
είναι 120,7%. Σύµφωνα µε τα τελευταία ευρωπαϊκά στοιχεία, είναι
κάτω από τον µέσο όρο. Ο µέσος όρος στην Ευρώπη είναι 134%.
Η Ελλάδα βρίσκεται στη 14η θέση από τα είκοσι επτά κράτη µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η σταθερή αναπτυξιακή πορεία της
ελληνικής οικονοµίας είναι ένα ανάχωµα στη διόγκωση του ληξι-
πρόθεσµου ιδιωτικού χρέους. 

Στο σηµείο αυτό –και επειδή αναφερθήκατε- να σας θυµίσω
το σχέδιο αντιµετώπισης του ιδιωτικού χρέους από τη δική σας
κυβέρνηση. Το είπατε, ο περίφηµος νόµος Κατσέλη, ένας νόµος
ο οποίος για πολλά χρόνια –και συµφωνήσαµε πλέον σε αυτή την
Αίθουσα οι περισσότεροι- καταστρατήγησε την κουλτούρα πλη-
ρωµών στη χώρα µας, ένας νόµος που αποτέλεσε το πρώτο κα-
ταφύγιο στρατηγικών κακοπληρωτών.

Το έχω πει στη Βουλή, σύµφωνα µε τα στοιχεία που λάβαµε
από τους διαχειριστές δανείων και τις τράπεζες, ένας στους τέσ-
σερις που προσέφυγε στο νόµο Κατσέλη ήταν στρατηγικός κα-
κοπληρωτής. Ήταν ένας νόµος που µετέθετε το πρόβληµα στις
επόµενες γενεές.

Κύριε συνάδελφε, είµαι απολύτως βέβαιος ότι έχετε συµπα-
τριώτες σας, οι οποίοι σας προσεγγίζουν και σας λένε τον προ-
βληµατισµό τους σήµερα. Ποιος είναι ο προβληµατισµός;
Μεγάλο ποσοστό των υποθέσεων απορρίπτεται σήµερα από τα
δικαστήρια µετά από χρόνια, αφήνοντας χιλιάδες δανειολήπτες
–κυρίως νεαρότερα παιδιά- µε υπέρογκες αρρύθµιστες οφειλές,
επιβαρυνόµενες και µε τόκο υπερηµερίας δεκαετίας. Αυτή είναι
η αλήθεια. Γιατί δεν τη λέµε;

Επιπρόσθετα να σας θυµίσω, επειδή µιλάτε για την πρώτη κα-
τοικία, ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας παρέλαβε από
τον ΣΥΡΙΖΑ κατηργηµένο το καθεστώς προστασίας πρώτης κα-
τοικίας. Η προστασία της πρώτης κατοικίας καταργήθηκε ορι-
ζόντια τον Φεβρουάριο του 2019. Έγινε πράγµατι ένα σχήµα µε
το οποίο επιδίωξε η προηγούµενη κυβέρνηση να προστατεύσει
τµήµα της πρώτης κατοικίας µε συγκεκριµένα περιουσιακά και
εισοδηµατικά κριτήρια για κόκκινα δάνεια µέχρι το 2018. Ποιος
ήταν ο νόµος; Ο ν.4605/2019. Αυτό αφορούσε περιορισµένη πε-
ρίµετρο και είχε σοβαρά λειτουργικά προβλήµατα. Πώς αποδει-
κνύεται αυτό; Δεν έχει υποβληθεί ούτε µια αίτηση για προστασία
της πρώτης κατοικίας µέχρι και τον Ιούνιο του 2019 που αναλά-
βαµε εµείς. Και επειδή είπατε για το αν υπάρχει σήµερα κάποια
στήριξη, υπάρχει το ενδιάµεσο πρόγραµµα κρατικής στήριξης
πρώτης κατοικίας ευάλωτων νοικοκυριών. Τα ευάλωτα νοικοκυ-
ριά µπορούν να υποβάλουν σε πλατφόρµα και προφανώς προ-
στατεύεται η πρώτη τους κατοικία. 

Συµπερασµατικά, το Υπουργείο Οικονοµικών µε αίσθηµα ευ-
θύνης, ορθολογισµού και συνέπειας διαµορφώνει τις κατάλληλες
οικονοµικές συνθήκες, ώστε να αντιµετωπίσει όσο πιο αποτελε-
σµατικά γίνεται το υφιστάµενο υπαρκτό πρόβληµα του ιδιωτικού
χρέους. Το αντιµετωπίζουµε µε συνέπεια, µε µεθοδικότητα, µε
υπευθυνότητα. Συµµεριζόµαστε τις αγωνίες, τις ανάγκες της κοι-
νωνίας, χτίζουµε όµως και κατάλληλες βάσεις, έτσι ώστε να δί-
νουµε οριστικές, βιώσιµες λύσεις. Το τι θα πράξουµε µελλοντικά,
κύριε συνάδελφε -επειδή µου είπατε τι θα κάνουµε µελλοντικά-
θα το δείτε τη στιγµή που θα επιλέξει η ελληνική Κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ και τους

δύο. Νοµίζω ότι έγινε µε άνεση η συζήτηση. Παρ’ ότι φάγαµε αρ-
κετό χρόνο, έγινε λόγω της σοβαρότητας της ερώτησης.

Εξίσου σοβαρή, βέβαια, είναι και η επόµενη ερώτηση, η πρώτη
µε αριθµό 384/30-1-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Β’Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Τρύφωνα Αλεξιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
µε θέµα: «Να προσδιοριστεί επακριβώς ποια είναι η πορεία, η
σύνθεση, και το υπόλοιπο του ταµειακού αποθέµατος ασφαλείας
(«µαξιλάρι ασφαλείας») του κράτους».

Ορίστε, κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε συνθήκες πολιτικής κανονικότητας αυτή η ερώτηση δεν

έπρεπε να γίνει, διότι θα έπρεπε το Υπουργείο Οικονοµικών να
δηµοσιοποιεί -αν όχι κάθε µήνα- κάθε δίµηνο, τρίµηνο όλα τα
σχετικά στοιχεία και να µη χρειάζεται να πιέζουµε συνέχεια στις
συζητήσεις νοµοσχεδίων και σε άλλες κοινοβουλευτικές διαδι-
κασίες του Υπουργείου Οικονοµικών, να µην παίρνουµε απαντή-
σεις και να αναγκαζόµαστε τελικά να κάνουµε επίκαιρη ερώτηση.
Ελπίζουµε όταν τελειώσει η σηµερινή διαδικασία να έχουµε ου-
σιαστικές απαντήσεις και στοιχεία γι’ αυτό που ρωτάµε.

Ρωτάµε, λοιπόν, το εξής: Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το 2019 άφησε
-καλώς ή κακώς, κατά τη γνώµη µου πολύ καλώς- αποθεµατικό
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36,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και έχει αυτοπροστατευθεί ο κ. Σταϊ-
κούρας, επειδή έχει την πολιτική εµπειρία σε σχέση µε άλλα στε-
λέχη του οικονοµικού επιτελείου που θυµάστε τι έλεγαν το 2019
για τα όσα βρήκαν σαν αποθεµατικό ασφαλείας, ως «µαξιλάρι»
από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Αυτό, λοιπόν, που ρωτάµε σήµερα είναι κάτι πολύ απλό: Η Νέα
Δηµοκρατία βρήκε 36,5 δισεκατοµµύρια από την κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, κάτι που δεν έχει γίνει ποτέ στο παρελθόν και είναι πολύ
θετικό ότι το αφήσαµε και τα βρήκε. Θα πρέπει να υπάρχει ένας
πίνακας. Αυτό είναι που ζητάµε σήµερα και θέλουµε µία σαφή
απάντηση σχετικά µε το αν το Υπουργείο Οικονοµικών θα δηµο-
σιοποιήσει έναν τέτοιο πίνακα που να φαίνεται η πορεία, η σύν-
θεση και το υπόλοιπο του ταµειακού αποθέµατος ασφαλείας, «το
µαξιλάρι ασφαλείας». Δηλαδή, 36,5 απογραφή έναρξης, όπως
λέµε στα λογιστικά, τον Ιούλιο του 2019, εισροές ανά έτος,
εκροές, υπόλοιπο, µεταφορά στο επόµενο έτος και πάει λέγον-
τας, ώστε να ξέρουµε 31 Δεκεµβρίου ή 31 Ιανουαρίου ή σήµερα,
µε όποια στοιχεία έχετε τη δυνατότητα να µας δώσετε, ποιο είναι
αυτό το αποθεµατικό ασφαλείας. Και έχει πολύ µεγάλη σηµασία
αυτό, όχι απλά για να ενηµερωθούµε εµείς, αλλά και για τα λε-
γόµενα επενδυτικά σχέδια της χώρας και για τον οικονοµικό σχε-
διασµό, αλλά και επειδή πλησιάζουν εκλογές και πρέπει να
ξέρουν οι πολίτες τι βρήκατε, τι θα παραδώσετε στην επόµενη
κυβέρνηση και τι σχεδιασµοί πρόκειται να γίνουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, προσπάθησα να είµαι συνεπής
στον χρόνο και περιµένω την απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ήσασταν συνεπέστατος,
κύριε Αλεξιάδη.

Ορίστε, κύριε Σταικούρα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Αρχικά, κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ για το ερώτηµά σας.

Νοµίζω ότι δεν θα σας κάνω πιο σοφό, διότι σε αντιδιαστολή µε
αυτό που είπατε, έχω απαντήσει και τον Απρίλιο του 2020 στην
Ολοµέλεια µε συγκεκριµένα στοιχεία, αλλά απάντησα και πολύ
πρόσφατα στη δευτερολογία µου στη συζήτηση του προϋπολο-
γισµού στη Βουλή µε συγκεκριµένα στοιχεία. Παρεµπιπτόντως
εγώ απάντησα. Εσείς επί τέσσερα χρόνια, όταν ήσασταν κυβέρ-
νηση -για να κάνουµε µια σύγκριση του σήµερα µε το παρελθόν-
σε πέντε κοινοβουλευτικές µου ερωτήσεις δεν προσήλθατε καν.
Το προσπερνάω αυτό, γιατί ο καθένας µπορεί να κρίνει.

Πάµε στην ουσία τώρα. Επαναλαµβάνω για τρίτη φορά τα τα-
µειακά διαθέσιµα του κράτους και των φορέων γενικής κυβέρ-
νησης στο τέλος του 2014. Πρώτον, τα ταµειακά διαθέσιµα της
κεντρικής διοίκησης, µε βάση το δελτίο δηµοσίου χρέους, ήταν
2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δεύτερον, τα ταµειακά διαθέσιµα των
φορέων γενικής κυβέρνησης, µε βάση τα στοιχεία από την Τρά-
πεζα της Ελλάδος και τον ΟΔΔΗΧ ήταν 13,4 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Συνεπώς τα συνολικά ταµειακά διαθέσιµα του κράτους
στο τέλος του 2014 ήταν 16 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εάν σε αυτά
συνυπολογίσουµε ότι στο τέλος του 2014 η αποτίµηση της συµ-
µετοχής του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας στις συ-
στηµικές τράπεζες -ο πλούτος του πολίτη- ήταν 11,6 δισεκατοµ-
µύρια, τότε η συνολική δηµόσια περιουσία που παρέλαβε η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ήταν 28 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τελεία. Μου ζη-
τήσατε τα επίσηµα στοιχεία για το 2014: ΟΔΔΗΧ, δελτίο
δηµοσίου χρέους και Τράπεζα της Ελλάδος.

Ανοίγω µια παρένθεση εδώ. Τι έγινε τον Αύγουστο του 2017;
Τότε, εξαιτίας της αναξιοπιστίας της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, µε
υπουργική απόφαση του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών
ανοίγει ειδικός λογαριασµός στην Τράπεζα της Ελλάδος µε τίτλο
-εντός εισαγωγικών- «Ελληνικό δηµόσιο, λογαριασµός δηµιουρ-
γίας αποθεµατικού προσόδων από τις αγορές κεφαλαίου». Ο
συγκεκριµένος λογαριασµός και µόνο αποτελεί το λεγόµενο για
εσάς «µαξιλάρι ασφαλείας» και όχι τα ταµειακά διαθέσιµα της
κεντρικής διοίκησης και των φορέων γενικής κυβέρνησης. Αυτά
ούτως ή άλλως υπήρχαν και υπάρχουν.

Κλείνω την παρένθεση. Πάµε στο 2019. Τα συνολικά ταµειακά
διαθέσιµα κράτους και φορέων γενικής κυβέρνησης είναι 27 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ τον Ιούλιο του 2019, συν τον ειδικό λογα-
ριασµό. Εάν σε αυτό προσθέσουµε -για να είµαστε συγκρίσιµοι-

την αποτίµηση της συµµετοχής του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας στις συστηµικές τράπεζες που τότε ήταν 1,6 δι-
σεκατοµµύρια -καταλαβαίνετε από πού πήγαµε, 1,6 δισεκατοµ-
µύρια από κάτι περισσότερα δισεκατοµµύρια-, τότε η συνολική
δηµόσια περιουσία ήταν 28 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή, παραδώ-
σατε ό,τι παραλάβατε. Τα στοιχεία αυτά τα έχω πει δύο φορές,
τα επαναλαµβάνω τρίτη φορά και είναι τα επίσηµα στοιχεία της
ελληνικής πολιτείας, του επόπτη και όλων των ελεγκτικών µηχα-
νισµών, συν -όπως προείπα- το «µαξιλάρι ασφαλείας», το οποίο
όµως δεν µπορεί να αξιοποιηθεί χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του
Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας µέσα από αυστηρές
διαδικασίες και προϋποθέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Πάµε τώρα -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ
πολύ για την ανοχή- και στο σήµερα. Το συνολικό ταµείο ανέρ-
χεται στα 36,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, έχοντας πληρωθεί ήδη το
50% των µεικτών χρηµατοδοτικών αναγκών του έτους. Δηλαδή,
εάν µιλούσαµε πριν από δύο εβδοµάδες, θα ήταν 40 δισεκατοµ-
µύρια. Συγκεκριµένα αποπληρώθηκαν ήδη 5,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε τόκους και χρεολύσια. Το ποσό αυτό αναλύεται ως
εξής: 17,5 δισεκατοµµύρια ευρώ σήµερα είναι τα διαθέσιµα των
φορέων της γενικής κυβέρνησης που τηρούνται σε εµπορικές
τράπεζες και στην Τράπεζα της Ελλάδος και είναι πάντα συγκρί-
σιµα. Τα ταµειακά διαθέσιµα της κεντρικής διοίκησης είναι 2,3
δισεκατοµµύρια. Από τον Δεκέµβριο του 2021 τα SDR είναι 1 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ και 15,7 δισεκατοµµύρια -παραµένουν αυτά,
είναι από την τελευταία εκταµίευση, τα δικά σας, δηλαδή- από
τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας προς τη χώρα µας και
τα υπερπλεονάσµατα εκείνης της περιόδου από την υπερφορο-
λόγηση της µεσαίας τάξης.

Πώς πάνε τα 15,7 δισεκατοµµύρια; Έχουµε 9 δισεκατοµµύρια
ευρώ από τη δόση του µηχανισµού τότε, που κρατήθηκε στην
άκρη και δεν πήγε στην πραγµατική οικονοµία, 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ από εκδόσεις χρέους και 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα
υπερπλεονάσµατα εξαιτίας της υπερφορολόγησης της µεσαίας
τάξης. Αυτά είναι κλειδωµένα, κλειδωµένα 15,7 δισεκατοµµύρια.
Επαναλαµβάνω ότι αυτό έπρεπε να κρατηθεί στην άκρη, λόγω
της αναξιοπιστίας της τότε κυβέρνησης και της αδυναµίας της
να δανειστεί µε χαµηλό επιτόκιο από τις αγορές. 

Αυτή, συνεπώς, είναι η εικόνα της χώρας το 2014, το 2019 και
σήµερα σε ό,τι αφορά το ταµείο το οποίο έχει το Υπουργείο Οι-
κονοµικών.

Όπως διαπιστώνετε, τα ταµειακά διαθέσιµα της χώρας παρα-
µένουν σε ασφαλή επίπεδα και θα σας πω -σας προϊδεάζω για
τη δευτερολογία µου- ότι είναι στο ίδιο επίπεδο που παραλά-
βαµε, ουσιαστικά, ενώ έχουµε δαπανήσει στο µεσοδιάστηµα
πάνω από 50 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα θα πρέπει να συζητή-
σουµε πού βρέθηκαν αυτά τα 50 δισεκατοµµύρια ευρώ τα τελευ-
ταία τέσσερα χρόνια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αλεξιάδη, έχετε

τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Δυστυχώς έχουµε µια επανάληψη,

εµείς να ρωτάµε για µήλα και κάποιοι να µας απαντούν πορτο-
κάλια, όπως ειπώθηκε και προηγουµένως.

Λυπάµαι, κύριε Σταϊκούρα, διότι έχετε εµπειρία από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών και µπορούσατε να απαντήσετε. Αποφύγατε
ακόµη µια φορά -και αυτό είναι κίνδυνος και πολιτικός και οικο-
νοµικός- να δώσετε σαφή απάντηση.

Στην ερώτηση που σας έκανα, δεν υπάρχει πουθενά το έτος
2014. Ποια ανάγκη σας έκανε να ανατρέξετε και να πείτε για το
2014; Και είπατε για το 2014, αναφέροντας τα 28 δισεκατοµµύ-
ρια. Ωραία, να το δεχθώ. Αλλά σε σχέση µε το 2019 και αυτά που
είπατε για το 2019, ο κύριος Πρωθυπουργός στις 27-1-23 σε το-
ποθέτησή του µίλησε για 37 δισεκατοµµύρια κι εσείς µας είπατε
για κάποιο άλλο νούµερο τώρα. Νοµίζω ότι κάπου πρέπει να συµ-
φωνήσετε στην Κυβέρνηση το τι ακριβώς γίνεται.

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που ζητάει η ερώτηση κι εσείς δεν
απαντάτε είναι η δηµοσιοποίηση ενός απλού πίνακα. Η επίκληση
ότι «κάποτε τα είπα στη Βουλή» είναι η συνεχής επανάληψη ότι
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σας ρωτάµε κάτι συγκεκριµένο και απαντάτε κάτι άλλο. Και αυτό
δείχνει την πολιτική αµηχανία και τη δυσκολία, αλλά δεν είναι κοι-
νοβουλευτική διαδικασία, άλλο να ρωτάµε και άλλο να απαντάτε.

Σε κάθε περίπτωση, επειδή εγώ δεν επιµένω, σε λίγο καιρό οι
πολιτικές εξελίξεις θα αποδείξουν τι είναι αυτό που θα παραδώ-
σετε, δεν θέλετε να πείτε µε σαφήνεια ποια είναι η πορεία του
λογαριασµού εισροές – εκροές και είναι δική σας πολιτική ευ-
θύνη.

Πρέπει, όµως, να απαντήσετε στο εξής ερώτηµα: Είπε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός, µάλλον µετά από δική σας υπόδειξη, ότι
το «µαξιλάρι» του ΣΥΡΙΖΑ «αποτελούσε ουσιαστικά το ενέχυρο
των δανειστών έναντι της δικής σας αναξιοπιστίας» και είπε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός ότι είναι 40 δισεκατοµµύρια. Ε, αφού
έχουµε 40 δισεκατοµµύρια αποθεµατικό και αφού τώρα δεν
έχουµε «αναξιοπιστία», που είχε ο ΣΥΡΙΖΑ -που λέγατε ότι κατέ-
στρεψε τη χώρα κι έκανε όλα αυτά που έκανε- δεν µπορείτε µε
αυτά τα 40 δισεκατοµµύρια να κάνετε στοιχειώδεις παρεµβάσεις
και να θεσµοθετήσετε, για παράδειγµα, τον ειδικό επαγγελµατικό
λογαριασµό -τον ακατάσχετο, δηλαδή- που ζητά όλος ο επιχει-
ρηµατικός κόσµος -που δεν είναι όλοι συριζαίοι, παρά µια µικρή
µερίδα από αυτούς; Δεν µπορείτε να απαντήσετε σε τέτοια απλά
ζητήµατα;

Τώρα, σε σχέση µε την προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση του
κ. Κατρίνη, επειδή ήµουν στην αίθουσα, έχω να πω ότι είναι ψευ-
δές αυτό που είπατε. Και µε στοιχεία σάς έχω απαντήσει στη
Βουλή, αναφέροντας πρακτικά Κοινοβουλευτικού σας Εκπροσώ-
που, για την προστασία της πρώτης κατοικίας. Καλό είναι, όµως,
κάποια στιγµή, επειδή λέτε πολλά για το θέµα των δανείων, να
απαντήσετε σε αυτή την αίθουσα µε σαφήνεια τι θα γίνει µε
εκείνα τα περίφηµα δάνεια της Νέας Δηµοκρατίας; Θα ισχύσει
το ίδιο που ισχύει για τους µικροεπιχειρηµατίες, για τους πολί-
τες, για όσους ζουν µε την αγωνία αυτών των δανείων ή η Νέα
Δηµοκρατία έχει εξασφαλίσει, εκτός από µια µιντιακή υπεροπλία
και µία άλλη υπεροπλία νοµοθετική στο θέµα των δανείων της;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πρώτα απ’ όλα να δούµε αν αντιλαµβανόµαστε τις ίδιες λέξεις
στο ερώτηµά σας. Το θέµα της επίκαιρης ερώτησης: Να προσ-
διοριστεί επακριβώς ποια είναι η πορεία, η σύνθεση και το υπό-
λοιπο του ταµειακού αποθέµατος του κράτους.

Σας µίλησα για την πορεία 2014 - 2019 και σήµερα. Σας µίλησα
για τη σύνθεση, πόσα είναι ταµειακά διαθέσιµα, πόσα είναι σε
εµπορικές τράπεζες και στην Τράπεζα της Ελλάδος και πόσα
είναι κλειδωµένα στον ESM. Σας µίλησα και για το υπόλοιπο σή-
µερα. Σας απαντώ σε όλα τα ερωτήµατα µε στοιχεία και µου λέτε
για µήλα και πορτοκάλια. Μάλλον έχετε µπερδέψει τα φρούτα.

Δεύτερον, το πιο σοβαρό πρόβληµα, όµως, δεν είναι αυτό. Το
πιο σοβαρό πρόβληµα είναι κάτι που είπατε στη δευτερολογία
σας και µε ξάφνιασε, γιατί έχετε περάσει από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών. Είναι δυνατόν να µπερδεύετε τα ταµειακά διαθέσιµα
µε τον δηµοσιονοµικό χώρο; Είναι δυνατόν να λέτε εσείς, κύριε
Αλεξιάδη, που σας εκτιµώ, ότι αφού έχετε 40 δισεκατοµµύρια,
γιατί δεν παίρνετε 4, 5, 6 δισεκατοµµύρια -δεν µιλάω για τα 25
δισεκατοµµύρια που λέτε εσείς στο πρόγραµµά σας- και να τα
δώσεις στην κοινωνία; Αυτό είναι δηµοσιονοµικό έλλειµµα. Η
χώρα θα γυρίσει σε βαθιά πρωτογενή ελλείµµατα. Άλλο το τα-
µειακό -πόσα χρήµατα έχεις στην άκρη- και άλλο το δηµοσιονο-
µικό. Θες ισχυρό ταµείο για να έχεις τους πόρους να βοηθήσεις
την κοινωνία. Αλλά το πόσο θα βοηθήσεις την κοινωνία, έχει να
κάνει µε τον δηµοσιονοµικό χώρο, όχι τον ταµειακό. Αυτό που εί-
πατε είναι εξαιρετικά επικίνδυνο και αποδεικνύει µε πόση ευκολία
ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση µοιράζετε 25 δισεκατοµµύρια
ευρώ, χωρίς να υπάρχει ο δηµοσιονοµικός χώρος. Γιατί µόλις
δώσατε την απάντηση.

Έχετε µπερδέψει ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση -εξαιρετικά
επικίνδυνο γιατί κυβερνήσατε επί τέσσερα χρόνια- τα ταµειακά
διαθέσιµα µε τον δηµοσιονοµικό χώρο. Γι’ αυτό και επιµένουµε
ότι η πρότασή σας είναι εξαιρετικά ανεδαφική και επικίνδυνη για
τη χώρα. Μας οδηγεί κατευθείαν σε µνηµόνιο.

Τώρα, θα επανέλθω στα βασικά. Τα ταµειακά διαθέσιµα, κύριε
συνάδελφε, κράτους και φορέων γενικής κυβέρνησης υπήρχαν
και υπάρχουν. Δεν τα ανακάλυψε ο ΣΥΡΙΖΑ. Τα διαθέσιµα αυτά
αυξάνονται και µειώνονται ανάλογα µε τις εκδόσεις νέου χρέους
που κάνει το κράτος. Πρόσφατα κάναµε µια επιτυχηµένη δε-
καετή έκδοση. Ανάλογα µε την εξυπηρέτηση του χρέους, ανά-
λογα µε το ύψος των εντόκων γραµµατίων του ελληνικού
δηµοσίου, ανάλογα µε την πρόωρη εξόφληση των δανείων του
διεθνούς νοµισµατικού ταµείου, ανάλογα µε τη µερική αποπλη-
ρωµή των διµερών δανείων µε κράτη της Ευρωζώνης. Γι’ αυτό
και τα ταµειακά διαθέσιµα, όχι ανά έτος, αλλά ανά βδοµάδα µε-
ταβάλλονται σηµαντικά.

Για παράδειγµα, αν εσείς προλαβαίνατε -που δεν το προλά-
βατε και αυτό- να αποπληρώσετε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο,
θα χρησιµοποιούσατε κάποιους πόρους από τα διαθέσιµά σας,
άρα θα παραδίδατε 2,8 δισεκατοµµύρια ευρώ λιγότερα ταµειακά
διαθέσιµα. Αλλά δεν προλάβατε να το κάνετε. Αν µειώνατε τα έν-
τοκα γραµµάτια, όπως έγινε µετά τον Ιούλιο του 2019, τα ταµει-
ακά διαθέσιµα θα ήταν λιγότερα κατά 4 δισεκατοµµύρια. Δεν
προλάβατε. Και τις δύο επιλογές τις κάναµε εµείς, που είναι επι-
λογές ωφέλιµες για τη χώρα και τους πολίτες.

Δεύτερον, άλλο Ειδικός Λογαριασµός Αποθεµατικού και άλλο
Ταµειακά Διαθέσιµα της Κεντρικής Διοίκησης και των Φορέων
Γενικής Κυβέρνησης. Και µου δίνετε την ευκαιρία να απαντήσω
ξανά σε αυτό το ερώτηµα: «Μα, άδεια ταµεία». Και επαναλαµ-
βάνω, αν ήταν άδεια τα ταµεία το 2015, γιατί εσείς δεν πήρατε
τη δόση και την πήγατε τον Ιούνιο; Και πως πληρώνατε µισθούς
και συντάξεις αφού ήταν άδεια τα ταµεία; Θυµάστε τι είχατε
κάνει; Αρχικά εθελοντικά και µετά υποχρεωτικά σκουπίσατε όλα
τα ταµειακά διαθέσιµα των φορέων της γενικής κυβέρνησης στις
εµπορικές τράπεζες, τα µεταφέρατε στην Τράπεζα της Ελλάδος
και τα κάνατε repos. Για να ξέρουµε τι κάνατε και τι παραλάβατε. 

Όλα αυτά τα ποσά συνθέτουν αυτό που λέγεται το συνολικό
ταµείο της χώρας. Η διαφορά, όµως, είναι ότι η χρήση του ειδι-
κού λογαριασµού γίνεται µόνο µε ειδικούς όρους και προϋποθέ-
σεις που επιβλήθηκαν, όπως πολύ σωστά είπε ο Πρωθυπουργός,
επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ.

Τρίτον, τα ταµειακά διαθέσιµα του ελληνικού δηµοσίου διατη-
ρήθηκαν σταθερά σε υψηλά επίπεδα καθ’ όλη τη διάρκεια των
τελευταίων τρεισήµισι ετών. Και εδώ είναι το πολύ µεγάλο ενδια-
φέρον: Διατηρήθηκαν σε αυτό το επίπεδο παρ’ όλο που σε αυτό
το διάστηµα καλύψαµε, όχι µόνο τι είχαµε προϋπολογίσει αρχικά
ως ετήσιες τακτικές δαπάνες και δαπάνες του προγράµµατος
δηµοσίων επενδύσεων –αυτά είναι στον προϋπολογισµό- αλλά
και έκτακτες ανάγκες που προέκυψαν για την αντιµετώπιση αλ-
λεπάλληλων κρίσεων. Δαπάνες άνω των 50 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. 

Να το πω απλά: Τα ταµειακά διαθέσιµα σήµερα είναι όσο πε-
ρίπου τα παραλάβαµε και έχουµε δώσει και 50 δισεκατοµµύρια
ευρώ για να ενισχύσουµε την κοινωνία στις διαδοχικές κρίσεις.

Πώς τα καταφέραµε; Τα καταφέραµε γιατί όλο αυτό το χρο-
νικό διάστηµα ο ΟΔΔΗΧ ακολούθησε µια διορατική και µεθοδική
εκδοτική πολιτική, που έχει ως αποτέλεσµα τη σταθερή και µε
χαµηλό κόστος παρουσία της χώρας µας στις διεθνείς αγορές.
Έχουµε καταφέρει χάρις σε αυτή τη συνετή δηµοσιονοµική πο-
λιτική και τη διορατική εκδοτική στρατηγική να ενισχύσουµε το
κύρος και την αξιοπιστία της χώρας, αντλώντας συνολικά 51,5
δισεκατοµµύρια ευρώ από τις διεθνείς αγορές χρήµατος και κε-
φαλαίου. Από αυτά 41 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι από εκδόσεις
και επανεκδόσεις οµολόγων. Βγήκαµε, δηλαδή, στις αγορές, δα-
νειστήκαµε 51,5 δισεκατοµµύρια ευρώ µε πολύ χαµηλότερο κό-
στος δανεισµού και κυρίως spread σε σχέση µε αυτό που
δανειζόσασταν εσείς και καλύψαµε όλες τις ανάγκες, για να βοη-
θήσουµε γενναία και αποτελεσµατικά την ελληνική κοινωνία.
Αυτή είναι η εµπιστοσύνη που κέρδισε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας.

Επιπρόσθετα των ανωτέρω, τα ταµειακά διαθέσιµα ενισχύθη-
καν µε 18,8 δισεκατοµµύρια ευρώ από διάφορες άλλες υπερε-
θνικές πηγές χρηµατοδότησης -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και
σας ευχαριστώ πολύ- όπως είναι τα 2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ
από τα ANFAs και τα SMPs, από τα κέρδη δηλαδή από τη δια-
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κράτηση των ελληνικών οµολόγων από ευρωπαϊκές τράπεζες, µε
την όγδοη και τελευταία δόση που εκκρεµούσε από το πρώτο
εξάµηνο του 2019 να δίνεται τώρα, 11,1 δισεκατοµµύρια ευρώ
από δόσεις και προχρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας, 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ από διµερή δάνεια
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και πόρους από το
πρόγραµµα SURE. Πλήρης διαφάνεια. Όλα τα στοιχεία σάς τα
δίνω.

Συνεπώς η σηµερινή Κυβέρνηση δηµιούργησε και διατηρεί
ασφαλή ταµειακά διαθέσιµα όχι από τα υπερπλεονάσµατα µέσω
της υπερφορολόγησης που κάνατε εσείς, αλλά µέσα από την
αξιοποίηση πόρων από τις αγορές και τα ευρωπαϊκά σχήµατα µε
εξαιρετικά ευνοϊκούς για τους πολίτες όρους.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-

ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το ιδιωτικό γενικό λύκειο «Η Θεοµή-
τωρ».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Αυτή τη στιγµή παρακολουθείτε τη διαδικασία του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, που σηµαίνει ότι ένας Βουλευτής ή µία οµάδα
Βουλευτών ερωτούν τον αρµόδιο Υπουργό πάνω σε ένα συγκε-
κριµένο θέµα. Η οµάδα έχει ένα χρονικό διάστηµα για να ανα-
πτύξει την ερώτησή της, ο Υπουργός µετά απαντάει, ακολούθως
η οµάδα κάνει µια παρέµβαση σε σχέση µε ό,τι έχει πει ο Υπουρ-
γός και κλείνει ξανά ο Υπουργός. Αυτή είναι η διαδικασία. Γι’
αυτό βλέπετε, βέβαια, και την Αίθουσα αυτή τη στιγµή άδεια.

Περνάµε τώρα στις ερωτήσεις που θα απαντήσει ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυλιανός Πέτσας.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 372/30-1-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κυκλάδων του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νι-
κολάου Συρµαλένιου προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα:
«Επιτακτική ανάγκη εξεύρεσης χρηµατοδότησης της αποκατά-
στασης των όψεων του Δηµαρχιακού Μεγάρου Ερµούπολης
Σύρου λόγω επικινδυνότητας», τουτέστιν να µην περάσει κανέ-
νας από κάτω και του έρθει τίποτα στο κεφάλι!

Κύριε Συρµαλένιε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η αιτία για το ερώτηµα το οποίο σας υπο-

βάλλω σήµερα µε την επίκαιρη ερώτηση, είναι ακριβώς τα επα-
νειληµµένα διαβήµατα του Δηµάρχου Ερµούπολης Σύρου, του
κ. Λειβαδάρα, που έχουν ξεκινήσει και εντείνονται τους τελευταί-
ους µήνες, για επιτακτική ανάγκη εξεύρεσης κονδυλίων χρηµα-
τοδότησης για την αποκατάσταση των όψεων του ιστορικού
κτηρίου, του κτηρίου - αρχιτεκτονικού κοσµήµατος του Τσίλερ,
το οποίο στεγάζει όχι µόνο το δηµαρχείο, αλλά και τα δικαστή-
ρια, υγειονοµικά καταστήµατα και το αρχαιολογικό µουσείο.

Πρόσφατα είχαµε δυστυχώς πάλι νέα πτώση δοµικών υλικών.
Έχει χαρακτηριστεί από την Υπηρεσία Δόµησης του δήµου από
το 2016 ως επικίνδυνο και το πρόβληµα επιδεινώνεται καθηµε-
ρινά και λόγω των καιρικών συνθηκών.

Να σηµειωθεί, επίσης, ότι ο δήµος έχει ήδη εγκεκριµένη µε-
λέτη την οποία παρέλαβε τον Ιούνιο του 2022, έχει εγκριθεί αυτή
η µελέτη από το Κεντρικό Συµβούλιο Νεωτέρων Μνηµείων του
Υπουργείου Πολιτισµού και όπως γνωρίζετε το κτήριο αυτό βρί-
σκεται στην κεντρική πλατεία, στο πιο κεντρικό σηµείο της Ερ-
µούπολης της Σύρου στην πλατεία Μιαούλη.

Από τα αιτήµατα τα οποία είχε κάνει η δηµοτική αρχή και ο δή-
µαρχος βρεθήκατε σε µία συνάντηση στις 3-11-2022, όπου από
εσάς είχε δοθεί η διαβεβαίωση για έµπρακτη στήριξη του αιτή-
µατος χρηµατοδότησης. Στη συνέχεια, όµως, και µε ηµεροµηνία
30-12-2022, σε αναφορά σχετική µε τα αιτήµατα του δήµου που
είχα καταθέσει, εσείς απαντήσατε ότι είχε πάρει ένα ποσό από
τους ΚΑΠ, ότι είχε πάρει ένα ποσό από το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗ-
ΜΟΣ» από τον Απρίλιο του 2019 και ότι από το πρόγραµµα «ΑΝ-

ΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» δεν πήρε τίποτα, διότι δεν αιτήθηκε ο ίδιος ο
δήµος χρηµατοδότηση. Όµως ξεχάσατε να πείτε ότι όταν τέλει-
ωσε η µελέτη, που εγκρίθηκε όπως σας είπα από το Υπουργείο
Πολιτισµού, είχαν ήδη λήξει οι προθεσµίες για την υποβολή αι-
τήσεων για το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ».

Επειδή, λοιπόν, υπάρχει συγκεκριµένη µελέτη, όπως σας είπα,
και επειδή πραγµατικά το κτήριο αυτό πρέπει να προστατευτεί
διότι βρίσκεται στο πιο κεντρικό σηµείο και εκατοντάδες άνθρω-
ποι µπαίνουν καθηµερινά στο κτήριο, αλλά και πολύς κόσµος πε-
ριφέρεται γύρω από το κτήριο, το οποίο προσωρινά προφυλάσ-
σεται µε ευθύνη του δήµου, θα πρέπει άµεσα να βρεθεί τρόπος
χρηµατοδότησης, έτσι ώστε να αρχίσει η αποκατάσταση των
όψεων του κτηρίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Πέτσα, έχετε τον

λόγο για τρία λεπτά.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Συρµαλένιε, ευχαριστώ για την ερώτηση.
Επειδή ακριβώς το ζήτηµα του κοινοβουλευτικού ελέγχου είναι

πάρα πολύ σηµαντικό στη δηµοκρατία µας για να ενηµερώνονται
οι πολίτες και ιδίως όταν πρόκειται για µαθητές, θα ήθελα να δο-
µήσω την απάντησή µου, ώστε να είναι όσο πιο κατανοητή και να
φύγω από το κείµενο. 

Πρώτον, µιλάµε για ένα κτήριο το οποίο όπως είπε ο κ Συρµα-
λένιος κρίθηκε ως επικίνδυνο από υπηρεσίες δόµησης του δήµου
το 2016. Το εύλογο πολιτικό ερώτηµα θα ήταν τι έγινε το 2016
µέχρι το 2019 που ήσασταν κυβέρνηση, κύριε Συρµαλένιε.

Το δεύτερο στοιχείο έχει να κάνει µε το γεγονός ότι δεν
υπήρχε µελέτη, προκειµένου να µπορέσει κανείς να προχωρήσει
σε ένα ποσό χρηµατοδότησης µε βάση την εγκεκριµένη µελέτη
για την αποκατάσταση. Όπως είπατε πολύ σωστά το πρόγραµµα
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», που είχε τέτοιες δυνατότητες µέσω της
πρόσκλησης 7 και της πρόσκλησης 10 -µιλάω για προσκλήσεις
που έχουν να κάνουν µε το κτηριακό απόθεµα- ώστε να γίνει απο-
κατάσταση, είχε λήξει όταν ολοκληρώθηκε η µελέτη πολύ αργό-
τερα εντός της διακυβέρνησης αυτής, η οποία και
χρηµατοδοτήθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών.

Πράγµατι υποβλήθηκε η µελέτη, συναντήθηκα µε τον Δήµαρχο
τον κ. Λειβαδάρα στο γραφείο µου τον Νοέµβριο του 2022 και
του είπα ότι θα εξετάσουµε όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που
έχουµε στη διάθεσή µας προκειµένου να αποκαταστήσουµε αυτό
το ιστορικό κτήριο για λόγους πραγµατικά πολύ σοβαρούς, όπως
ότι είναι ένα αρχιτεκτονικό κόσµηµα του Τσίλερ, αλλά και για λό-
γους που έχουν να κάνουν µε την επικινδυνότητα για τους εργα-
ζόµενους και τους επισκέπτες.

Συζητήσαµε µε την κ. Μενδώνη, γιατί το κτήριο αυτό όπως ξέ-
ρετε είναι ένα κτήριο το οποίο έχει χαρακτηριστεί ως ένα κτήριο
που χρήζει ειδικής κρατικής προστασίας. Δεν υπήρχαν χρηµατο-
δοτικά εργαλεία του Υπουργείου Πολιτισµού και αναλάβαµε
εµείς να εξετάσουµε τα δικά µας χρηµατοδοτικά εργαλεία.

Σας λέω, λοιπόν, ότι και µε το δικό σας έµπρακτο ενδιαφέρον
όπως και των άλλων Βουλευτών της περιοχής, έχω επικοινωνήσει
επανειληµµένα µε τον κ. Λειβαδάρα και τον περιµένω τη Δευτέρα
στο γραφείο µου προκειµένου να προχωρήσουµε σε χρηµατο-
δότηση αποκατάστασης µε βάση την εισήγηση που θα γίνει από
τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών, από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων -νυν ΕΠΑ- προκειµένου να αποκαταστή-
σουµε το συντοµότερο δυνατόν αυτό το ιστορικό κτήριο και να
αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα επικινδυνότητας, τα οποία είναι
πολύ σηµαντικά γι’ αυτό έγινε και η περίφραξη το τελευταίο χρο-
νικό διάστηµα σε έναν χώρο γύρω από το κτήριο για να µην
υπάρχουν πτώσεις αντικειµένων.

Άρα η απάντησή µου είναι ότι όταν ενηµερωθήκαµε για το πρό-
βληµα αναλάβαµε δράση, χρηµατοδοτήσαµε τη µελέτη. Όταν
υποβλήθηκε η µελέτη εξετάσαµε εντός της Κυβέρνησης αν
υπάρχουν άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία από άλλα συναρµόδια
Υπουργεία. Δεν υπήρχαν, γι’ αυτό και θα αναλάβουµε εµείς ως
Υπουργείο Εσωτερικών να χρηµατοδοτήσουµε τον δήµο, ο
οποίος έχει την αποκλειστική ευθύνη γι’ αυτό, για την αποκατά-
σταση του κτηρίου.
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Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Συρµαλένιε, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι κατ’

αρχάς που θα γίνει η συνάντηση τη Δευτέρα, και ελπίζουµε να
υπάρχει µια πολύ συγκεκριµένη απάντηση στο πρόβληµα. Όµως
δεν δεσµευτήκατε πολύ συγκεκριµένα για το αν θα υπάρξει χρη-
µατοδοτικό εργαλείο, είπατε για το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων. Εγώ θέλω να σας πω ότι πέρα από το πρόγραµµα
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», ο δήµος ήδη από τις 12-6-2020 µέσω της
περιφέρειας είχε αιτηθεί να πάρει χρηµατοδότηση από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, κάτι το οποίο δεν έγινε, και η µε-
λέτη η οποία χρηµατοδοτήθηκε χρηµατοδοτήθηκε από λεφτά επί
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ το 2018, η µελέτη η οποία ολοκληρώθηκε
και πήρε, όπως σας είπα, την έγκριση από το Υπουργείο Πολιτι-
σµού.

Εποµένως φοβάµαι ότι υπάρχει ακόµα µία µεγάλη ασάφεια για
το τι πρόκειται να γίνει και αν θα µπορέσει να καλύψει διότι, σύµ-
φωνα µε τα έγγραφα τα οποία καταθέτει ο δήµος, µιλάµε για
έναν προϋπολογισµό -να σας πω και πιο συγκεκριµένα- ο οποίος
ανέρχεται στο ποσό των 2.260.407 ευρώ. Αυτός είναι ο προϋπο-
λογισµός. Είστε διατεθειµένοι να καλύψετε αυτό το ποσό από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων ή θα υπάρξει απλώς µια µε-
ρική χρηµατοδότηση, η οποία τελικά δεν θα µπορέσει να αποκα-
ταστήσει στο σύνολό τους αυτές τις ζηµιές οι οποίες υφίστανται
και καθηµερινά επιδεινώνονται και λόγω των καιρικών συνθηκών,
όπως είπαµε; Και βεβαίως είπαµε ότι δεν είναι µόνο θέµα αισθη-
τικής, είναι κυρίως θέµα επικινδυνότητας. Πρέπει να διατηρηθεί
η φυσιογνωµία του κτηρίου ως αρχιτεκτονικού καλλιτεχνήµατος,
αλλά από την άλλη πλευρά να διασφαλιστεί και η ασφάλεια τόσο
των εργαζοµένων και των πολιτών που κάνουν χρήση των υπη-
ρεσιών που υπάρχουν εντός του δηµαρχιακού µεγάρου, όσο και
των πολιτών οι οποίοι διέρχονται γύρω από το κτήριο, µιας και
βρίσκεται στην κεντρική πλατεία της Ερµούπολης. Άρα το ερώ-
τηµα είναι αν θα καλύψετε το σύνολο της δαπάνης, όπως δια-
φαίνεται από τον προϋπολογισµό, από τη µελέτη που έγινε.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ. Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, θέλω να είµαι κατηγορηµατικός προς εσάς,

προς τη δηµοτική αρχή και φυσικά στους κατοίκους και στους
επισκέπτες. Το έργο θα χρηµατοδοτηθεί από το Υπουργείο Εσω-
τερικών, από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, όπως είπα,
που έχει µετονοµαστεί σε Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης, για το
ποσό που θα µου εισηγηθούν οι υπηρεσίες µου. Έχουµε τη µε-
λέτη των 2,3 εκατοµµυρίων ευρώ, άρα κοντά στο ποσό αυτό. Δεν
µπορώ να πω ακριβώς αν θα είναι 2,3 εκατοµµύρια ή αν θα είναι
κάτι λιγότερο, αυτό εξαρτάται από την εισήγηση των υπηρεσιών
µας. Ξέρετε ότι είµαστε πάντα λίγο εξονυχιστικοί σε αυτά τα θέ-
µατα όταν παραλαµβάνουµε µια µελέτη, γιατί µας ενδιαφέρουν
πάρα πολύ τα χρήµατα των φορολογουµένων. Αλλά η δέσµευσή
µου είναι κατηγορηµατική και θα χρηµατοδοτηθεί η αποκατά-
σταση του κτηρίου, όπως είπατε πολύ σωστά, προς όφελος των
εργαζοµένων και των επισκεπτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Προχωρούµε στην τρίτη

µε αριθµό 400/6-2-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Για τα προβλήµατα σχολικής στέγης στο «Καπετανάκειο» Ηρα-
κλείου Κρήτης».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση που επικρατεί στο ιστορικό σχο-

λείο «Καπετανάκειο» που συστεγάζονται τρία σχολεία, 1ο λύκειο,
1ο γυµνάσιο και εσπερινό γυµνάσιο, επιβεβαιώνει για άλλη µία
φορά ότι το κτήριο που παραδόθηκε ανακαινισµένο το 2020 αδυ-
νατεί να αντεπεξέλθει στις εκπαιδευτικές ανάγκες. Οι αίθουσες
δεν επαρκούν. Το αποτέλεσµα είναι τα τµήµατα της Γ’λυκείου να

αναγκάζονται να κάνουν µάθηµα εναλλάξ, εκ περιτροπής δη-
λαδή, πότε σε ένα εκκλησάκι που βρίσκεται µέσα στον αύλειο
χώρο του σχολείου και πότε στην αίθουσα πολλαπλών χρήσεων.
Ποιος έχει την ευθύνη γι’ αυτή την απαράδεκτη κατάσταση που
επικρατεί στο σχολείο; Σίγουρα όχι οι µαθητές ούτε οι γονείς
ούτε οι εκπαιδευτικοί. Οι ευθύνες βαραίνουν αποκλειστικά την
Κυβέρνηση -διαχρονικά θα έλεγα τις κυβερνήσεις, για να είµαι
πιο ακριβής- και τις εκάστοτε δηµοτικές αρχές που δεν φρόντι-
σαν όλα αυτά τα χρόνια να δώσουν λύση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Πάνω από µια δεκαετία διήρκησαν οι εργασίες για την αποκα-
τάσταση του κτηρίου. Το 2010 ξεκίνησαν οι εργασίες, βέβαια µε
πάρα πολλά νοµικά εµπόδια, για την ενίσχυση και ανακατασκευή
του. Κι όµως, στην πραγµατικότητα ποτέ δεν ολοκληρώθηκαν,
ενώ πρόκειται για ένα από τα πιο ιστορικά κτήρια στο κέντρο της
πόλης. Όλο αυτό το διάστηµα τα µαθήµατα γίνονταν σε κοντέι-
νερ, τµήµατα τάξεων µεταφέρονταν από τη µία αίθουσα στην
άλλη, έτσι ώστε να µην επιβαρύνονται συνεχώς οι ίδιοι οι µαθη-
τές µε τον θόρυβο και τη σκόνη του εργοταξίου και κάτω από
αυτές τις συνθήκες οι µαθητές της Γ’λυκείου έδωσαν πανελλή-
νιες εξετάσεις.

Αυτό επαναλαµβάνεται και σήµερα, για άλλους λόγους βέβαια,
αλλά επαναλαµβάνεται η ίδια ταλαιπωρία. Επιπλέον, το σχολείο
πληµµύρισε δύο φορές το 2020, δηλαδή τη χρονιά που παραδό-
θηκε το κτήριο: Την πρώτη φορά εν µέσω πανδηµίας από πρό-
βληµα στην αποχέτευση και την άλλη από την κακοκαιρία. Είναι
φανερό ότι το «Καπετανάκειο» δεν επαρκεί για να καλύψει τις
διαρκώς διευρυνόµενες εκπαιδευτικές ανάγκες της περιοχής. Η
λύση των κοντέινερ βρίσκει αντίθετους τους γονείς, που διακαώς
διεκδικούν να µπει σε τροχιά υλοποίησης η ανέγερση ενός σύγ-
χρονου σχολείου, ώστε να στεγαστούν όλοι οι µαθητές, αντί να
µπαίνουν νέα εµπόδια στη µόρφωση των παιδιών µε απαράδε-
κτες αποφάσεις που οξύνουν τα προβλήµατα.

Μάλιστα θα καταθέσω και στα Πρακτικά σχετική καταγγελία,
επιστολή της Ένωσης Γονέων Μαθητών Δήµου Ηρακλείου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιπλέον, όπως η πείρα φανερώνει, το αίσχος αυτών των κον-
τέινερ, που εφαρµόζεται ως προσωρινή λύση, στις περισσότερες
περιπτώσεις σχολείων έχει γίνει πλέον µόνιµο. Η κατάσταση στο
«Καπετανάκειο» εντάσσεται στο µεγάλο πρόβληµα σχολικής στέ-
γης που αντιµετωπίζει όλο το Ηράκλειο, µε τις τραγικές ελλείψεις
σε σύγχρονες κτηριακές υποδοµές και επιβεβαιώνει ότι τα προ-
βλήµατα που υπάρχουν στην Κρήτη, όπως και σε χιλιάδες σχο-
λεία σε όλη την Ελλάδα, µόνο τυχαία δεν είναι. Είναι επιλογή
διαχρονικά των κυβερνήσεων, και της δικής σας, και του ΣΥΡΙΖΑ,
και του ΠΑΣΟΚ παλιότερα, της τοπικής διοίκησης γενικότερα, να
µην παίρνουν κανένα µέτρο για τη σχολική στέγη, να εφαρµό-
ζουν την πολιτική της χρόνιας υποχρηµατοδότησης την ίδια
στιγµή που φοροαπαλλάσσονται µε δισεκατοµµύρια οι επιχειρη-
µατικοί όµιλοι ή κατευθύνονται αυτά τα δισεκατοµµύρια για τις
ανάγκες του ΝΑΤΟ.

Γι’ αυτό λοιπόν σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, σε ποιες επείγου-
σες ενέργειες προτίθεται να προχωρήσει η Κυβέρνηση για να
επιλυθούν τα σοβαρά προβλήµατα στο «Καπετανάκειο», για να
δοθεί άµεση λύση και να σταµατήσουν οι µαθητές να κάνουν µά-
θηµα στο εκκλησάκι και σύµφωνα µε τις διεκδικήσεις του γονεϊ-
κού κινήµατος να ανεγερθεί νέο, σύγχρονο σχολείο, που να
καλύπτει τις σύγχρονες, διαρκώς διευρυνόµενες εκπαιδευτικές
ανάγκες.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ορί-

στε, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω λίγο ανάποδα. Ακούγοντας την τοποθέτησή σας,

κύριε Βουλευτά, έχω να πω ότι είπατε ότι είναι διαχρονική επι-
λογή των κυβερνήσεων να µην προωθούν τη σχολική στέγη. Νο-
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µίζω ότι καταλαβαίνουν όλοι όσοι µας ακούνε, ιδίως οι πολίτες,
ότι προς όφελος οποιασδήποτε κυβέρνησης είναι να έχει ικανο-
ποιηµένους πολίτες και ικανοποιηµένους µαθητές µέσα στις σχο-
λικές αίθουσες, οι οποίες να τους αφήνουν απρόσκοπτους στα
µαθήµατά τους. Δεν αντιλαµβάνοµαι ποιο είναι το πολιτικό δια-
κύβευµα εκείνο που από επιλογή κάποιος δεν επιθυµεί να προ-
χωρήσει σε µια αναβάθµιση της σχολικής στέγης.

Να αναγνωρίσουµε όλοι ότι µέσα από την υπερδεκαετή δηµο-
σιονοµική κρίση υπήρχαν προβλήµατα υποχρηµατοδότησης,
ιδίως στους δήµους και στις περιφέρειες οι οποίοι είναι αρµόδιοι
γι’ αυτά τα ζητήµατα, ιδίως στις δηµοτικές αρχές, για τη σχολική
στέγη, ναι, αυτό είναι µια αναγνώριση σε µια υπερδεκαετή δη-
µοσιονοµική κρίση η οποία περιόρισε πολύ τις µεταβιβάσεις
προς τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Γι’ αυτό θα πω
εγώ τι κάνουµε εµείς, ότι από το 2019 και µετά, µε την αποκατά-
σταση της εµπιστοσύνης στην ελληνική οικονοµία, είµαστε σε
θέση να κινητοποιήσουµε χρηµατοδοτικά εργαλεία για να στηρί-
ξουµε τη σχολική στέγη, να στηρίξουµε την αυτοδιοίκηση στο
έργο της.

Παράδειγµα: Για πρώτη φορά υπάρχει στο πρόγραµµα «ΑΝ-
ΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» η πρόσκληση που αφορά τον προσεισµικό
έλεγχο. Ξέρετε, έχουµε εντάξει ήδη τριάντα έξι δήµους σε αυτό,
έρχονται -αν δεν κάνω λάθος- άλλοι δεκαέξι στην επόµενη επι-
τροπή αξιολόγησης του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ».
Συνολικά µιλάµε για έργα τα οποία είναι περίπου 5 εκατοµµυρίων
ευρώ, οι µελέτες και ο έλεγχος οδηγούν σε δαπάνες περίπου 37
εκατοµµυρίων ευρώ. Άρα για πρώτη φορά παίρνουµε στα σο-
βαρά τον προσεισµικό έλεγχο για τη σχολική στέγη.

Δεύτερον, έχουµε προχωρήσει µέσω του προγράµµατος «ΑΝ-
ΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», αλλά και του προγράµµατος «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ II»
στη χρηµατοδότηση των δήµων για το κτηριακό απόθεµα, συµ-
περιλαµβανοµένων των σχολείων.

Τρίτον, έχουµε το σοβαρότατο ζήτηµα που έχει να κάνει µε την
προσβασιµότητα. Χρηµατοδοτούµε ράµπες πρόσβαση στα σχο-
λεία, πυροπροστασία σχολείων και όλα τα υπόλοιπα µέσω του
προγράµµατος «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», χρηµατοδοτούµε επίσης µέσω
του προγράµµατος «ΗΛΕΚΤΡΑ» την ενεργειακή αναβάθµιση των
σχολείων µε τρεις προσκλήσεις, οι οποίες έχουν γίνει και στις
οποίες έχουν πρόσβαση οι δήµοι.

Άρα, για πρώτη φορά, επιτρέψτε µου να πω, έχουµε τη δυνα-
τότητα, επαναλαµβάνω χάρις στην εµπιστοσύνη στην ελληνική
οικονοµία, να χρηµατοδοτούµε µε συγκεκριµένα χρηµατοδοτικά
εργαλεία την αυτοδιοίκηση για να προχωρήσει στην αναβάθµιση
της σχολικής στέγης.

Τώρα, ειδικά για το θέµα του Ηρακλείου που µε ρωτάτε, για
να µη µακρηγορώ, έχουµε χρηµατοδοτήσει τον Δήµο Ηρακλείου
κατ’ επανάληψη µέσω των ΚΑΠ, για το 2022 για παράδειγµα µε
305.390 ευρώ για κάλυψη δαπανών εκτέλεσης έργων και επεν-
δυτικών δραστηριοτήτων και ποσό ύψους 132.200 ευρώ για την
επισκευή και συντήρηση σχολικών κτηρίων του δήµου. Ίδια ποσά
διατίθενται για το 2023. Από το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» ο
Δήµος Ηρακλείου έχει χρηµατοδοτηθεί µε ποσό 2.806.600 ευρώ,
µε ποσό 407.960 ευρώ για την εκπόνηση µελετών και την υλο-
ποίηση µέτρων και µέσων πυροπροστασίας στις σχολικές µονά-
δες και µε ποσό 527.620 ευρώ για την κατασκευή ραµπών και
χώρων υγιεινής για την πρόσβαση και την εξυπηρέτηση ΑΜΕΑ
στις σχολικές µονάδες.

Επίσης, σας ενηµερώνω ότι, όπως είπα και πριν, πρόκειται να
γίνει σύντοµα επιτροπή αξιολόγησης του προγράµµατος «ΑΝΤΩ-
ΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Θα ενταχθούν, σύµφωνα µε τον προγραµµατισµό
και µετά από τη θετική αξιολόγηση της επιτροπής, δύο έργα για
τον Δήµο Ηρακλείου, το ένα αφορά την ανέγερση του ειδικού
επαγγελµατικού γυµνασίου - λυκείου του Δήµου Ηρακλείου, µε
προϋπολογισµό αρχικά 962.500 ευρώ, το οποίο θα οδηγήσει φυ-
σικά σε ένα µεγαλύτερο ποσό, και την ΑΤ011 που αφορά τις δρά-
σεις για τον προσεισµικό έλεγχο µε το ποσό των 620.000 ευρώ. 

Όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι η σχολική στέγη ανήκει στις αρ-
µοδιότητες του δήµου, εµείς επικουρικά ερχόµαστε. Και επανα-
λαµβάνω, για πρώτη φορά, επειδή το αναφέρατε στην ερώτησή
σας, κύριε Συντυχάκη, έχουµε τη δυνατότητα να κινητοποιούµε
πολλά χρηµατοδοτικά εργαλεία και να στηρίξουµε την αυτοδιοί-

κηση, ώστε σιγά σιγά να ξεπεραστεί το µεγάλο πρόβληµα της
σχολικής στέγης σε πολλές περιοχές, όπως είπατε, της χώρας
µας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο

στον κ. Συντυχάκη για τη δευτερολογία του, να πω ότι δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας η δεύτερη µε αριθµό 382/30-1-
2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Να ρυθ-
µιστεί επιτέλους το θέµα των κληροτεµαχίων για δήλωση στο
Κτηµατολόγιο».

Έχετε τον λόγο, κύριε Συντυχάκη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πολλά είπατε,

αλλά δεν είπατε τίποτα για το «Καπετανάκειο». Η ερώτηση αφο-
ρούσε το «Καπετανάκειο» σχολείο στο Ηράκλειο.

Αλλά πριν πάω επί της ουσίας, να πω ότι η πραγµατικότητα για
το θέµα της σχολικής στέγης είναι εντελώς διαφορετική και πα-
νελλαδικά και στην Κρήτη και ιδιαίτερα το Ηράκλειο που είναι µια
από τις περιοχές που διεκδικεί µάλλον την πρωτιά ελλείµµατος
σχολικών κτηρίων, αλλά και έλλειψης αναγκαίας χρηµατοδότη-
σης για τη συντήρηση και την αντισεισµική θωράκιση των σχο-
λείων.

Νοµίζω είναι νωπά τα όσα συµβαίνουν αυτή τη στιγµή στην
Τουρκία. Είναι γνωστό ότι η χώρα µας είναι από τις πιο σεισµο-
γενείς περιοχές της Ευρώπης. Χτύπα ξύλο να µη συµβεί οτιδή-
ποτε. Ποιος αναλαµβάνει την ευθύνη;

Και επανέρχοµαι στο θέµα του «Καπετανάκειου». Η δυναµικό-
τητα του σχολείου είναι για διακόσιους είκοσι µαθητές, βία, να
το πω έτσι, διακόσιοι πενήντα. Ξέρετε πόσοι είναι τώρα µόνο για
το ένα σχολείο, το λύκειο; Τετρακόσιοι είκοσι µαθητές και έχουν
αυξηθεί τα τµήµατα κατά τρεις µε τέσσερις µαθητές, µε αποτέ-
λεσµα να υπάρχει ένας πολύ µεγάλος αριθµός µαθητών ανά
τµήµα, πάνω δηλαδή από το όριο που προβλέπει ο ίδιος ο νόµος.

Από την άλλη, και εσείς αλλά και η δηµοτική αρχή προσπα-
θείτε να κουκουλώσετε το πρόβληµα -φάνηκε από την πρωτολο-
γία ότι δεν απαντάτε επί της ουσίας- µε τη λύση των κοντέινερ.
Αναφέροµαι για τον Δήµο Ηρακλείου. Η λύση που προτείνει είναι
τα κοντέινερ και η µεταφορά του γραφείου των καθηγητών στην
αίθουσα πολλαπλών χρήσεων.

Μιλάµε τώρα για παλινωδίες που βαραίνουν τις δηµοτικές
αρχές και τις δικές σας κυβερνήσεις διαχρονικά. Πρόκειται για
µπαλώµατα. Η λύση δεν είναι η εγκατάσταση µιας λυόµενης αί-
θουσας, όπως µας λέει ο δήµος και δεν ξέρω τι θα πείτε στη δευ-
τερολογία σας κι εσείς. Η ιστορία δηλαδή επαναλαµβάνεται µε
κοντέινερ, µετά από έντεκα χρόνια αγώνα, προκειµένου το σχο-
λικό κτήριο να απαλλαγεί από τα κοντέινερ, να αποπερατωθεί και
να παραδοθεί µε ασφάλεια στην τοπική κοινωνία.

Δικαιολογηµένα λέει ο κόσµος στην Κρήτη, οι γονείς, οι µαθη-
τές, οι εκπαιδευτικοί, ότι αυτό το ιστορικό σχολείο τείνει να ταυ-
τιστεί µε το Γιοφύρι της Άρτας, τόσο που να έχει γίνει πια
σύνθηµα ο φόβος στα σχολεία του Ηρακλείου που αντιµετωπί-
ζουν κτηριακά προβλήµατα και είναι δεκάδες, να µη γίνουµε,
λένε, σαν το «Καπετανάκειο». 

Είναι συνθήκες να γίνεται µάθηµα σε ένα εκκλησάκι που έχει
µετατραπεί πραγµατικά σε «κρυφό σχολείο»; Κρυφό σχολείο
στην Ελλάδα της ανάπτυξης! Αυτό είναι. Σε συνθήκες µούχλας,
ενώ φιλοξενείται µέσα εκεί το οστεοφυλάκιο και τα λείψανα του
αγίου και της οικογένειάς του; Και µάλιστα, σύµφωνα µε καταγ-
γελίες των ίδιων των γονιών, έχουν σηµειωθεί κρούσµατα ιώσεων
σε παιδιά που παρακολουθούν µαθήµατα κάτω από αυτές τις
συνθήκες, χωρίς µάλιστα να δικαιολογούνται οι απουσίες τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι γονείς λοιπόν αντιδρούν, δεν θέλουν τα παιδιά τους να κά-
νουν µάθηµα σε κουτιά, αλλά σε σύγχρονα σχολεία. Νοµίζω πρέ-
πει να σταµατήσει αυτό το πινγκ πονγκ, πιθανά να το πείτε και
στη δευτερολογία σας ότι «εµείς έχουµε δώσει όλα τα εργαλεία
στους δήµους». Λοιπόν να σταµατήσει αυτό το πινγκ πονγκ των
ευθυνών, η Κυβέρνηση να λέει ότι έχει ευθύνη ο δήµος και ο
δήµος να λέει ότι έχει ευθύνη η Κυβέρνηση.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, γιατί έχουµε και νοµοσχέδιο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το κράτος, λοιπόν, µε τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», όλες οι κυβερνήσεις βέβαια σε συνέχεια και η
δική σας και µε τη σύµφωνη γνώµη δηµάρχων και δηµοτικών
αρχών, ξεφόρτωσαν αρµοδιότητες στους δήµους χωρίς χρηµα-
τοδότηση, έκοψαν τα κονδύλια και δεν γίνεται ούτε αντισεισµική
θωράκιση.

Η πάγια θέση του ΚΚΕ –και κλείνω µε αυτό- είναι ότι η σχολική
στέγη, η χρηµατοδότηση, η κατασκευή και η συντήρηση, η ενί-
σχυση και αντισεισµική προστασία των σχολικών µονάδων πρέπει
να είναι στην αποκλειστική ευθύνη του κράτους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη,
ελάτε παρακαλώ!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε
πάρα πολύ. Τοποθετούµε τόσο όσο. Τοποθετήθηκαν όλοι οι υπό-
λοιποι και είµαι γενικά µέσα στα όρια, δεν είµαι εκτός ορίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στα τέσσερα λεπτά
έχετε φτάσει.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν είµαι εντελώς εκτός ορίων.
Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εκτός είστε, αλλά
τέλος πάντων.

Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έχω να προσθέσω πολλά, γιατί νοµίζω ότι από αυτά που

είπε στη δευτερολογία του ο κ. Συντυχάκης τα έχω καλύψει ήδη
από την πρωτολογία µου.

Είπα, κύριε Συντυχάκη, ότι είναι ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει
να το αναγνωρίσουµε όλοι, ότι υπήρχε µια υπερδεκαετής δηµο-
σιονοµική κρίση στη χώρα που περιόρισε τους πόρους, ιδίως
προς την αυτοδιοίκηση. Αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να το
αναγνωρίσουµε. Αυτή είναι η βάση.

Πάνω σε αυτή τη βάση, λοιπόν, σας λέω ότι από το 2019 και
µετά µε τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που έχουµε στηρίζουµε την
αυτοδιοίκηση. Δική µας επιλογή -και νοµίζω επιλογή και του Συν-
τάγµατος- είναι η ενίσχυση των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης και όχι η κρατικοποίηση αρµοδιοτήτων που έχουν
µεταφερθεί στους ΟΤΑ. Αυτό άλλωστε προβλέπει το τεκµήριο
υπέρ της αυτοδιοίκησης του σχετικού άρθρου του Συντάγµατος.

Εποµένως, εµείς επικουρικά συνδράµουµε µε χρηµατοδοτή-
σεις και τον Δήµο Ηρακλείου, στον οποίο αναφέρθηκα αναλυ-
τικά, προκειµένου να αντιµετωπίσει το ζήτηµα της σχολικής
στέγης. Δεν µπορούµε να τον υποκαταστήσουµε σε αυτό το
θέµα. Και έχει να κάνει φυσικά µε τη λογοδοσία που πρέπει να
έχει η δηµοτική αρχή προς τους δηµότες, όταν έχει εκλεγεί σε
σχέση µε το πρόγραµµα το οποίο έθεσε υπ’ όψιν των πολιτών και
θα ζητήσει την επανεκλογή από τους δηµότες. Πόρους, πάντως,
εµείς µεταφέρουµε και σας είπα τρία χρηµατοδοτικά εργαλεία
τα οποία έχουµε χρησιµοποιήσει τα τελευταία χρόνια και σας
είπα επίσης ότι πρόκειται να προχωρήσουµε και στην ανέγερση
και νέου σχολικού κτηρίου στο Ηράκλειο.

Αλλά το ζήτηµα της σχολικής στέγης, ιδίως στα αστικά κέντρα,
είναι γνωστό, όταν ξέρουµε ότι υπάρχει ένα συνεχιζόµενο πρό-
βληµα µεταφοράς πληθυσµού από την επαρχία προς τα αστικά
κέντρα. Αν µε ρωτάτε, στη δική µου περιφέρεια της ανατολικής
Αττικής ξέρετε πόσα σχολεία είναι σε κοντέινερ; Όταν πήγα και
από το 2005 στην περιοχή µου υπήρχαν δύο δηµοτικά σχολεία,
τώρα υπάρχουν τέσσερα.

Όπως αντιλαµβάνεται κανείς, θα πρέπει να έχουµε έναν σχε-
διασµό και αυτό εµείς ξεδιπλώνουµε. Να κρύψουµε το πρόβληµα
πάντως κάτω από το χαλί δεν πρόκειται.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάµε στην τελευταία

ερώτηση, την τέταρτη µε αριθµό 374/30-1-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2 Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών, µε θέµα: «9o Αιγάλεω: συνεχίζονται οι εξώσεις και επε-
κτείνονται σε Νέα Σµύρνη και άλλους δήµους».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Αιγάλεω είναι στο πόδι, είναι µια κοινωνία

που βράζει πραγµατικά µε τις εξελίξεις στο 9ο. Είχατε δεσµευτεί
πριν από λίγο καιρό εδώ, πάνω από δύο εβδοµάδες τώρα πλέον,
ότι θα φέρνατε άµεσα τροπολογία. Πέρασαν πάνω από δύο
εβδοµάδες, δεν έχει έρθει αυτή η τροπολογία. Ήρθε η κ. Μακρή,
επανέλαβε αυτή τη δέσµευση την προηγούµενη εβδοµάδα. Η
κοινωνία, όµως, δεν µπορεί να περιµένει άλλο, κύριε Υπουργέ.

Αναρωτιόµαστε για ποιον λόγο καθυστερεί αυτή η τροπολογία.
Σχέδιο τροπολογίας έχετε, αναφέρεται σε επίταξη. Δεν θέλετε
επίταξη; Κάντε αναγκαστική εκµίσθωση. Βρείτε κάποιον τρόπο
τα παιδιά να πάνε στο σχολείο τους. Γιατί το λέµε; Έχετε πάρει
την οµόφωνη απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου. Γίνονται συ-
νέχεια, κάθε εβδοµάδα, ένα µε δύο έκτακτα δηµοτικά συµβούλια
για το ζήτηµα, µε κατάµεστη αίθουσα από παιδιά και γονείς, από
παιδιά που κάθονται µέχρι τις δώδεκα το βράδυ για να λήξει αυτό
το ζήτηµα. Σας έχουν στείλει την οµόφωνη απόφαση. Κινητοποί-
ηση έγινε µέχρι και µέσα στον χιονιά τη Δευτέρα.

Νέα κινητοποίηση έξω από το γραφείο σας την Παρασκευή.
Θα ήθελα να µας πείτε αν έχετε ενηµερωθεί. Απ’ ό,τι καταλα-
βαίνω, από το γεγονός ότι προσπαθήσαµε να γίνει µεταβολή και
να συζητηθεί η επίκαιρη την Παρασκευή, θα απουσιάζετε. Ποιος
θα υποδεχτεί τους γονείς; Ποιος εκ µέρους σας, αν απουσιάζετε,
θα ενηµερώσει τους γονείς για τις εξελίξεις; Θα είστε έτοιµος να
µας δεσµευτείτε για το τι θα γίνει µε την τροπολογία για το 9ο; 

Δεν υπάρχει άλλη λύση αυτή τη στιγµή. Τα παιδιά µπήκαν προ-
σωρινά µέσα στο κτήριο, όµως ακούστε, έχει έρθει και ο Συνή-
γορος του Παιδιού, γιατί είναι ακατάλληλο εντελώς το κτήριο. Η
κ. Μακρή απάντησε ότι δεν υπάρχει κανένα πιστοποιητικό καταλ-
ληλότητας. Μόλις βγει ακατάλληλο το κτήριο θα πάει στη διπλή
βάρδια. Μόλις πάει στη διπλή βάρδια οι γονείς έχουν δεσµευτεί
να πάνε τα παιδιά έξω από το σχολείο, γιατί δεν βγαίνει το οικο-
γενειακό τους πρόγραµµα. Δεν υπάρχει διέξοδος µε το 14ο. 

Θα πάτε σε εκλογές µε αυτό το αγκάθι στο Αιγάλεω, σας ενη-
µερώνω. Προχωρήστε στην αναγκαστική επίταξη ή εκµίσθωση,
προκειµένου να προχωρήσει και να επιστρέψουν τα παιδιά στο
9ο, γιατί δεν υπάρχει, κύριε Υπουργέ, άλλη λύση. 

Θα αναφερθώ στη Νέα Σµύρνη στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Να µην επαναλαµβάνω ξανά ότι το θέµα της σχολικής στέγης

ανήκει στην αρµοδιότητα των δήµων και ότι επικουρικά συνδρά-
µουµε τους δήµους. Δεν µπορεί όταν γίνεται κάτι καλό να καρ-
πώνεται το όφελος ο δήµος και όταν γίνεται κάτι δυσάρεστο να
φταίει η Κυβέρνηση, για να είµαστε συνεπείς απέναντι σε αυτά
που λέµε στους δηµότες µας.

Εδώ είναι προφανές το ζήτηµα ότι ήταν ένα χρόνιο θέµα της
στέγασης τους 9ου Δηµοτικού Σχολείου. Και επειδή αναφερθή-
κατε στο τι είπα εγώ την προηγούµενη φορά που συζητήθηκε,
στις 20 Ιανουαρίου, θα σας διαβάσω ότι στη συζήτηση σάς είχα
πει πως προτίθεµαι να εισηγηθώ σχετική νοµοθετική παρέµβαση,
προκειµένου να λυθεί το θέµα, πάντα βέβαια στα συνταγµατικά
όρια. Διότι αυτά που συζητάµε είναι λεπτά ζητήµατα. Το θέµα
είναι συλλογικό, της Κυβέρνησης και της Γενικής Γραµµατείας
της Κυβέρνησης. 

Άρα είχαµε δύο επιλογές, το ένα ήταν η προώθηση σχετικής
νοµοθετικής διάταξης τουλάχιστον µέχρι το τέλος της σχολικής
χρονιάς ή και της εποµένης, µέχρι να λυθεί το κτηριακό ζήτηµα,
και το δεύτερο είναι να προχωρήσει ο δήµος στην υποβολή αι-
τήµατος προς το Υπουργείο Παιδείας, προκειµένου να κρίνει αν
το 14ο σχολείο πληρούσε τις προϋποθέσεις καταλληλότητας για
να δεχτεί τους µαθητές. Αυτό το αίτηµα υποβλήθηκε µόνο µετά
από τη δική µου πίεση και τη συνάντηση την οποία είχαµε και στο
οποίο εκκρεµεί η απάντηση από το Υπουργείο Παιδείας. Αναφερ-
θήκατε στην απάντηση που έδωσε η κ. Ζέττα Μακρή στη Βουλή.
Αυτό το οποίο περιµένω είναι να δούµε την απόφαση της Επιτρο-
πής Καταλληλότητας.

Εγώ έχω προχωρήσει τις δικές µου ενέργειες κι είναι θέµα
συλλογικό της Κυβέρνησης, όπως σας είπα και πριν, για το οποίο
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πιστεύω ότι θα έχουµε απάντηση µέσα στις επόµενες ηµέρες.
Για δε την Παρασκευή που αναφερθήκατε, εκπροσωπώ την

Κυβέρνηση στον Πύργο και δεν θα είµαι στο γραφείο µου, νοµίζω
ότι αυτό είναι κατανοητό από όλους. Δεν αποφεύγω οποιαδή-
ποτε συνάντηση. Ξέρετε πολύ καλά ότι έχω συναντηθεί πάρα
πολλές φορές και µε τον σύλλογο γονέων και µε εσάς προσω-
πικά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, έχετε

τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, διαβάζω τα λόγια σας: «Το χρονοδιάγραµµα

είναι άµεσο. Δεν µπορούµε, εφόσον δεν γίνεται µάθηµα, να πε-
ριµένουµε. Θα εισηγηθώ σήµερα –είπατε στις 20 Ιανουαρίου-
µετά από συνεννόηση που είχαµε το πρωί για τη σχετική νοµο-
θετική πρωτοβουλία» και, επίσης, λέτε: «Αυτό που πρέπει να κά-
νουµε είναι να λειτουργήσουµε γρήγορα και φυσικά
οποιοδήποτε έκτακτο µέτρο πρέπει να έχει ένα εύλογο χρονικό
διάστηµα, δεν µπορεί να είναι στο διηνεκές.». Αυτό είπατε.

Σας ζητάµε να µας πείτε πότε θα προχωρήσετε στην κατάθεση
αυτής της τροπολογίας. Το Αιγάλεω βράζει. Χρειαζόµαστε µια
απάντηση. Εφόσον δεν θα είστε εσείς την Παρασκευή, ποιον θα
συναντήσουν οι γονείς, τα παιδιά και οι καθηγητές. Με ποιον
τρόπο θα συναντηθούν; Από ποιον θα ενηµερωθούν; Καταλαβαί-
νουµε ότι εσείς θα λείπετε. Ποιος θα είναι εκεί πέρα να τους ενη-
µερώσει;

Περνάω τώρα στο θέµα της Νέας Σµύρνης. Εδώ έχουµε το 8ο

γυµνάσιο και το 7ο λύκειο, αλλά στη συνέχεια και το 6ο νηπιαγω-
γείο, ίδια ζητήµατα ακριβώς, καρµπόν. Για το 6ο νηπιαγωγείο εί-
χαµε στις 27 Ιανουαρίου µια θετική εξέλιξη µε τα προσωρινά
ασφαλιστικά µέτρα για την αναστολή έξωσης.

Τι συµβαίνει εδώ πέρα, κύριε Υπουργέ; Οποιαδήποτε τροπο-
λογία αφορά το 9ο, θα αφορά και θα λύνει ταυτόχρονα το πρό-
βληµα και µε άλλα σχολεία. Οποιαδήποτε τροπολογία για την
αναγκαστική εκµίσθωση –γιατί η έξωση, όπως έχουµε πει, έχει
ολοκληρωθεί στο 9ο- λύνει τα θέµατα του 9ου και η αναστολή εξώ-
σεως σε κτήρια σε λειτουργία λύνει το θέµα και σε όλα τα άλλα
κτήρια που υποφέρουν στη Νέα Σµύρνη και σε όλες τις άλλες
περιοχές της Ελλάδος, που γίνονται δυστυχώς εξώσεις σε κτή-
ρια εν λειτουργεία. 
Καταθέτω στα Πρακτικά και την καταγγελία του Συλλόγου Γο-
νέων και Κηδεµόνων του 7ου λυκείου Νέας Σµύρνης στο κτήριο

της «Εστίας», σε περίπτωση που δεν την έχει ο Υπουργός στα
χέρια του.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Χρειαζόµαστε µια λύση. Όσο χρονίζει το θέµα του 9ου, πολλα-
πλασιάζεται και στη Νέα Σµύρνη και σε πάρα πολλούς άλλους
δήµους της Ελλάδας. Χρειαζόµαστε άµεση λύση και παρακαλώ
απαντήστε µας και ποιος θα ενηµερώσει τους γονείς εν τη απου-
σία σας την Παρασκευή.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Φυσικά η νοµοθετική ρύθµιση έχει προετοιµαστεί από τις υπη-

ρεσίες τις δικές µου, κύριε Αρσένη, και θα πρέπει να ξέρετε ότι
επειδή, όπως είπαµε κα πριν, είναι λεπτά συνταγµατικά ζητήµατα
αυτά, η ρύθµιση είναι γενική και δεν αφορά µόνο την περίπτωση
του σχολείου στο Αιγάλεω, αλλά αφορά οποιοδήποτε σχολικό
συγκρότηµα αντιµετωπίζει τέτοια προβλήµατα και για εύλογο,
όπως πολύ σωστά είπατε, χρονικό διάστηµα. Αυτό είπα κι εγώ
στην πρωτολογία µου, ότι δεν µπορεί να είναι µια γενική ρύθµιση
αέναη. Δεν µπορούµε να παρεµβαίνουµε συνεχώς στα ζητήµατα
αυτά που έχουν να κάνουν µε την αξιοποίηση της περιουσίας των
πολιτών, παρά µόνο για πολύ αιτιολογηµένο και απολύτως απα-
ραίτητο χρονικό διάστηµα.

Αλλά επαναλαµβάνω αυτό που είπα και πριν και το οποίο σκο-
πίµως το αποσιωπάτε και από τις ανακοινώσεις σας: Είναι δύο
ζητήµατα, ή συστέγαση αν η Επιτροπή Καταλληλότητας του
Υπουργείου Παιδείας κρίνει ότι µετά από το αίτηµα του δήµου
µπορεί να γίνει συστέγαση στο 14ο, ή η νοµοθετική ρύθµιση.

Εγώ αυτό που έπρεπε να κάνω σαν Υπουργείο Εσωτερικών το
έκανα και από κει και πέρα παραπέµπω ξανά στην τοποθέτησή
µου της 20ής Ιανουαρίου, ότι είναι θέµα συλλογικό της Κυβέρνη-
σης να αποφασίσει ποια λύση θα υπάρξει µετά την εισήγηση της
Επιτροπής Καταλληλότητας. Δεν µπορώ να κάνω κάτι πριν από
αυτό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η συ-

ζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων  «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2020/1828 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου
2020 «σχετικά µε τις αντιπροσωπευτικές αγωγές για την προστα-
σία των συλλογικών συµφερόντων των καταναλωτών και για την
κατάργηση της Οδηγίας 2009/22/ΕΚ», ενίσχυση της προστασίας
των καταναλωτών, ρυθµιστικό πλαίσιο για την παλαίωση οίνων και
άλλες επείγουσες διατάξεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 2ας Φεβρουαρίου 2023, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, εν συνόλω επί της αρχής, των άρθρων, των τροπο-
λογιών και του συνόλου. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλε-
κτρονικά και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Νοµίζω ότι δεν υπάρχει αντίρρηση επί της εισαγωγής από το
Σώµα.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνος Κόλλιας για δεκαπέντε λεπτά. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται προς ψήφιση σήµερα

στην Ολοµέλεια το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων µε το οποίο ενσωµατώνεται στην ελληνική έννοµη
τάξη η οδηγία 2020/1828 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου 2020 σχετικά µε τις αντιπροσω-
πευτικές αγωγές για την προστασία των συλλογικών συµφερόν-
των των καταναλωτών. Στο ίδιο πλαίσιο καταργείται η προηγού-
µενη εφαρµοσθείσα οδηγία 2009/22, ενώ ρυθµίζονται και ορι-
σµένα άλλα ζητήµατα αρµοδιότητας του ίδιου Υπουργείου.

Πιο συγκεκριµένα. Το πρώτο µέρος αποτελεί τον κεντρικό πυ-
ρήνα του υπό ψήφιση νοµοθετήµατος, που µε την οδηγία
1828/2020 εισάγεται για πρώτη φορά ο όρος αντιπροσωπευτική
αγωγή ή αποζηµιωτικού, δηλαδή, χαρακτήρα αγωγή, µε σκοπό
την προστασία των συµφερόντων των καταναλωτών.

Πρόκειται για ένα ισχυρό, αποδοτικό και αποτελεσµατικό
µέσο, το οποίο διακρίνεται για το χαµηλότερο κόστος του αλλά
και την µεγαλύτερη ασφάλεια δικαίου που εγγυάται. Θα πρέπει
να λεχθεί ότι µε την υπό ενσωµάτωση οδηγία επιχειρείται η αντι-
µετώπιση των αδυναµιών που αναδείχθηκαν µε την προηγούµενη
οδηγία, την 22/2009. Κρίθηκε αναγκαία η ενοποίηση των κριτη-
ρίων, τα οποία πρέπει να πληρούν όλες τις προϋποθέσεις, ώστε
να µπορέσουν οι καταναλωτικές οργανώσεις να ασκήσουν συλ-
λογικές αγωγές.

Κατ’ αρχάς, λοιπόν, στο πρώτο κεφάλαιο περιγράφεται ο επι-
διωκόµενος σκοπός που δεν είναι άλλος από την ενίσχυση της
προστασίας του καταναλωτικού κοινού ενάντια σε εµπορικές
πρακτικές προµηθευτών που οδηγούν σε παραβιάσεις των δι-
καιωµάτων τους.

Το πρώτο µέρος εφαρµόζεται τόσο σε εγχώριες όσο και σε
διασυνοριακές παρεµβάσεις, συµπεριλαµβανοµένων και των πα-
ρεµβάσεων και των παραβάσεων που έπαυσαν προτού ασκηθεί
η αντιπροσωπευτική αγωγή.

Συνεχίζοντας, στο δεύτερο κεφάλαιο του πρώτου µέρους βλέ-
πουµε να αποτυπώνονται όλες οι νέες αλλαγές που επέρχονται,
δυνάµει της υπό ενσωµάτωση οδηγίας στο όγδοο µέρος του
ισχύοντος θεσµικού πλαισίου, δηλαδή του ν.2251/1994. Ο κορ-
µός, εποµένως, στο όγδοο µέρος, όπως ισχύει ως σήµερα, εν-
δυναµώνεται από τις προστατευτικές διατάξεις των κεφαλαίων
α’έως ε’που εφεξής προστίθενται, όπως ακριβώς αναλυτικά απο-
τυπώνονται στο σώµα του νοµοσχεδίου. 

Εδώ εκτίθενται όλα τα σχετικά µε τις αντιπροσωπευτικές αγω-
γές που ως προελεγχθεί ασκούνται από τους αρµόδιους φορείς
κατά προµηθευτών σε περίπτωση παράβασης, από την οποία
προκύπτει ή ενδέχεται να προκύψει ζηµιά των συλλογικών συµ-
φερόντων των καταναλωτών. Ορίζονται λεπτοµερώς στα επιµέ-

ρους άρθρα οι απαραίτητοι ορισµοί, αλλά και όλα τα προβλεπό-
µενα, σχετικά µε τον τρόπο σύστασης των ενώσεων κατανα-
λωτών, την οργανωτική τους δοµή, τις αρµοδιότητες και τις υπο-
χρεώσεις που τους βαρύνουν. Επίσης, προβλέπονται οι πηγές
χρηµατοδότησης των ενώσεων καταναλωτών, ενώ ορίζεται ότι
στη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου τηρείται Μη-
τρώο Ενώσεων Καταναλωτών το οποίο αποτελείται από δύο δια-
κριτά υποµητρώα.

Πρώτον, το µητρώο νοµιµοποιούµενων φορέων για την
άσκηση αντιπροσωπευτικών αγωγών, στο οποίο οφείλουν να εγ-
γράφονται ενώσεις καταναλωτών ως νοµιµοποιούµενοι φορείς
για την άσκηση των αντιπροσωπευτικών αγωγών και δεύτερον,
το µητρώο λοιπών ενώσεων καταναλωτών, στο οποίο εγγράφον-
ται οι λοιπές ενώσεις καταναλωτών που λειτουργούν νόµιµα στην
Ελλάδα. Κατόπιν, γίνεται αναφορά στους φορείς που νοµιµοποι-
ούνται να ασκούν αντιπροσωπευτικές αγωγές, καθώς και τα κρι-
τήρια νοµιµοποίησης τους.

Μία κοµβική ρύθµιση που έπεται στη συνέχεια και προσδίδει
στο καταναλωτικό κοινό τον επιδιωκόµενο βαθµό διευρυµένης
προστασίας είναι ο καθορισµός των προσωρινών ή οριστικών µέ-
τρων για την παύση και την απαγόρευση παράνοµης συµπεριφο-
ράς προµηθευτών, καθώς και δέσµη µέτρων επανόρθωσης ή και
αποκατάστασης των ζηµιογόνων συµπεριφορών µε τα οποία ο
νοµιµοποιούµενος φορέας αιτείται να υποχρεωθεί ο προµηθευ-
τής να παράσχει στους ενδιαφερόµενους καταναλωτές µέσα έν-
νοµης προστασίας.

Ποια είναι αυτά τα µέσα; Μεταξύ των µέτρων αυτών ορίζεται
η αποζηµίωση, η χρηµατική ικανοποίηση, η επισκευή, η αντικα-
τάσταση, η µείωση του τιµήµατος, η καταγγελία της σύµβασης
ή η επιστροφή του καταβληθέντος τιµήµατος. Παράλληλα, αφιε-
ρώνονται διατάξεις που αφορούν τη διαδικασία άσκησης των
αγωγών, λοιπά δικονοµικά ζητήµατα, αλλά και τον συµβιβασµό
που µπορεί να επιτευχθεί στο πλαίσιο αντιπροσωπευτικής αγω-
γής, ο οποίος υπόκειται στον έλεγχο του δικαστηρίου. Οι συγκε-
κριµένοι συµβιβασµοί είναι δεσµευτικοί για τον νοµιµοποιούµενο
φορέα, τον προµηθευτή και τους ενδιαφερόµενους µεµονωµέ-
νους καταναλωτές.

Σχετικά τώρα µε την κατανοµή των δικαστικών εξόδων, µία
άκρως ευνοϊκή ρύθµιση που θεσπίζεται, έχει να κάνει µε το ότι
µεµονωµένοι καταναλωτές, τους οποίους αφορά η αντιπροσω-
πευτική αγωγή για µέτρα επανόρθωσης ή και αποκατάστασης
δεν θα βαρύνονται µε την καταβολή δικαστικών εξόδων πλην
εξαιρετικών περιπτώσεων.

Στο δεύτερο µέρος, αγαπητοί συνάδελφοι, τίθενται υπ’ όψιν
µας συµπληρωµατικές διατάξεις που ενισχύουν έτι περαιτέρω το
πλέγµα προστασίας των καταναλωτών, ιδίως των ευάλωτων.

Ειδικότερα και µεταξύ άλλων, προβλέπονται τα κάτωθι: Ενο-
ποιούνται και οµογενοποιούνται οι κυρωτικές διαδικασίες και οι
αρµόδιες αρχές εξοπλίζονται µε πρόσθετες εξουσίες και δυνα-
τότητες για την αποτελεσµατικότερη εφαρµογή της καταναλω-
τικής νοµοθεσίας. Καθορίζονται τα στοιχεία τα οποία οφείλουν
να παρέχουν οι φορείς παροχής υπηρεσιών κοινωνίας της πλη-
ροφορίας µε διαφανή και αντιληπτό από τον καταναλωτή τρόπο.
Προσδιορίζεται το ωράριο λειτουργίας των εµπορικών καταστη-
µάτων, η λειτουργία τους τις Κυριακές, καθώς και η διαδικασία
έγκρισης προαιρετικής λειτουργίας τους.

Επιπρόσθετα, µια βασική και άκρως αναγκαία ρύθµιση είναι η
αναµόρφωση του ρυθµιστικού πλαισίου για την προστασία των
ανήλικων καταναλωτών. Συγκεκριµένα: Παρέχεται η δυνατότητα
λήψης διοικητικών µέτρων κατά της κυκλοφορίας προϊόντων που
ενδέχεται να οδηγήσουν σε κίνδυνο σεξουαλικής θυµατοποίησης
ή εκµετάλλευσης ή σε εθισµό σε τυχερά παίγνια τους ανήλικους
καταναλωτές. Είναι µια σπουδαία ρύθµιση που πιστεύω ότι
αφορά όλη την ελληνική κοινωνία. Είναι χρέος όλων µας να δια-
φυλάξουµε τους ανήλικους από ένα τέτοιο ορατό κίνδυνο.

Πέραν τούτου, εισάγονται νέοι κανόνες για την προστασία των
καταναλωτών, το ηλεκτρονικό ψάρεµα, phishing, που είναι άλλη
µία σπουδαία νοµοθετική πρωτοβουλία. Πρόκειται για ένα φαι-
νόµενο που βλέπουµε να λαµβάνει ανησυχητικές διαστάσεις
πλέον. Αφορά τις πρακτικές εξαπάτησης µε τις οποίες οι δρά-
στες πληροφορούνται ή υφαρπάζουν τους µυστικούς κωδικούς
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των καταναλωτών για διαδικτυακές συναλλαγές και προβαίνουν
σε µεταφορές χρηµάτων από τους λογαριασµούς τους. 

Ως προς αυτό θεσπίζεται ένα διευρυµένο πλέγµα προστασίας
υπέρ των καταναλωτών, εφόσον εισάγεται ο περιορισµός της ευ-
θύνης του καταναλωτή σε περίπτωση βαριάς αµέλειας. 

Συνεχίζοντας στο τρίτο µέρος, το εξεταζόµενο νοµοσχέδιο
ρυθµίζει ένα καθ’ όλα διαφορετικό αντικείµενο, αυτό της παλαί-
ωσης οίνων µέσω της υποθαλάσσιας πόντισης. Οι προτεινόµενες
διατάξεις εισάγουν για πρώτη φορά στη χώρα µας το ρυθµιστικό
πλαίσιο που αφορά αυτή την ιδιαίτερη καινοφανή επιχειρηµατική
δραστηριότητα. Καλύπτεται έτσι ένα κενό της τρέχουσας νοµο-
θεσίας µας. 

Συνάγεται, λοιπόν, ένα βέβαιο συµπέρασµα, ότι η παλαίωση
των οίνων κατ’ αυτόν τον τρόπο, που αποτελεί µία δραστηριό-
τητα ιδιαίτερα διαδεδοµένη στο εξωτερικό και δηµιουργεί προ-
στιθέµενη αξία για τους οίνους, είναι ζωτικής σηµασίας για την
Ελλάδα, για τη χώρα µας που µπορεί κάλλιστα να συνδυάζει τα
οφέλη από τον ελληνικό πολιτισµό µε την µακραίωνη ναυτική
ιστορία και παράδοση. 

Μεταξύ των βασικότερων σηµείων αναφέρονται ενδεικτικώς:
Οι διατάξεις που ρυθµίζουν τη διαδικασία της αδειοδότησης
απλής χρήσης θαλάσσιου βυθού και πόντισης οίνου. Προσδιορί-
ζεται ο τρόπος πόντισης οίνων και ο ορισµός κλιµακίου από τη
διενέργεια της πόντισης. Ρυθµίζεται η διαδικασία σήµανσης
οίνων, µετά από υποθαλάσσια παλαίωση, καθώς και ο υποθαλάσ-
σιος έλεγχος των κλωβών. Πρόκειται για ζητήµατα που µέχρι σή-
µερα παρέµεναν αρρύθµιστα. 

Στο Δ’µέρος εισάγονται ρυθµίσεις σχετικά µε την θέσπιση κα-
νονιστικού πλαισίου για την άσκηση της διαδραστικής ψυχαγω-
γικής δραστηριότητας, δωµάτια απόδρασης, escape rooms.
Σηµειώνεται ότι η συγκεκριµένη δραστηριότητα ήταν έως και σή-
µερα πλήρως αρρύθµιστη, µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται
ζητήµατα για την σύννοµη, ασφαλή και αποτελεσµατική οικονο-
µική τους λειτουργία, τόσο για τους καταναλωτές όσο και για
τους επιχειρηµατίες του χώρου. Πλέον προτείνεται η υπαγωγή
της στο καθεστώς της γνωστοποίησης έναρξης λειτουργίας. 

Καθορίζονται, µεταξύ άλλων, το πεδίο εφαρµογής, οι αρµό-
διες αρχές και όλα τα βήµατα για τη γνωστοποίηση λειτουργίας
της υπ’ όψιν οικονοµικής δραστηριότητας. 

Στο πέµπτο και τελευταίο κεφάλαιο τίθενται ρυθµίσεις µε
στόχο την αποκατάσταση δυσλειτουργιών που διαφαίνονται έως
και σήµερα στη λειτουργία της αγοράς σε θέµατα εταιρικού δι-
καίου, καθώς και σε επίπεδο επιµελητηριακής νοµοθεσίας. Συγ-
χρόνως προτείνονται πολύ σηµαντικές ρυθµίσεις που άπτονται
της έρευνας. Συγκεκριµένα εισάγονται απαραίτητες ευεργετικές
τροποποιήσεις στο καθεστώς των ερευνητικών κέντρων και ιν-
στιτούτων του ν.4310/2014 και ρυθµίζονται ζητήµατα σχετικά µε
την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας. Είναι µια νοµοθετική πρω-
τοβουλία η οποία έχει πολύ ευνοϊκές επιπτώσεις στην επιχειρη-
µατικότητα, την ανάπτυξη της τεχνολογίας και της οικονοµίας. 

Επίσης, εισάγονται επιµέρους διορθωτικές παρεµβάσεις στην
εταιρική επιµελητηριακή νοµοθεσία ενώ ρυθµίζονται ζητήµατα,
όπως και η απόσχιση του κλάδου Μεταλιγνιτικής Αξιοποίησης
των Πυρήνων Ζωνών Απολιγνιτοποίησης της ΔΕΗ.

Τέλος, επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τοπο-
θετηθώ εν τάχει επί της κατατεθείσας τροπολογίας του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών για το δικαίωµα κατάρτισης συνδυασµών στις
βουλευτικές εκλογές. Πρόκειται για µία διάταξη η οποία εισήχθη
προς ψήφιση µε σκοπό τη µέγιστη δυνατή προστασία της δηµο-
κρατίας από ενδεχόµενες εκτροπές που επιχειρούν να υπονο-
µεύσουν τη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και να
προσβάλλουν εγγυήσεις του κράτους δικαίου. Πρόκειται για ένα
εχέγγυο της πολιτείας που βάλλει κατά των εχθρών της δηµο-
κρατίας και εξασφαλίζει την περιφρούρησή της.

Έπειτα δε και από τη χθεσινή τοποθέτηση του Υπουργού κ.
Βορίδη, επί του θέµατος, εκτιµούµε ότι η συνταγµατικότητα της
εν λόγω προτεινόµενης διάταξης θωρακίζεται πλήρως από τις
προβλέψεις της περίπτωσης γ’της πρώτης παραγράφου, η οποία
θέτει ως κεντρικό σκοπό για την κατάρτιση του συνδυασµού την
προϋπόθεση η οργάνωση και η δράση του κόµµατος να εξυπη-
ρετεί την ελεύθερη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος,

συν του ότι η ίδια πρόβλεψη εδράζεται άλλωστε και στην πρώτη
παράγραφο του άρθρου 29 του ίδιου του Συντάγµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπογραµµίζεται ότι εν προκειµένω δεν εξετάζονται η ιδεολογία

και τα φρονήµατα, αλλά αποκλειστικά η ποινική καταδίκη σε
οποιονδήποτε βαθµό υποψήφιων βουλευτών, ιδρυτικών µελών ή
διατελεσάντων προέδρων. Σαφώς, λοιπόν, η ελευθερία ίδρυσης
και συµµετοχής σε πολιτικό κόµµα είναι θεσµοθετηµένο πολιτικό
δικαίωµα των Ελλήνων, πλην όµως η συνταγµατική προστασία
αυτού του δικαιώµατος δεν εµπεριέχει ως συνταγµατικό δι-
καίωµα τη συµµετοχή εγκληµατικών οργανώσεων στις βουλευ-
τικές εκλογές υπό το µανδύα του πολιτικού κόµµατος. 

Τέλος, επανερχόµενος στο νοµοσχέδιο θα ήθελα να κλείσω
λέγοντας ότι έχουµε µπροστά µας ένα άρτιο και ολοκληρωµένο
νοµοθέτηµα, ένα πολύτιµο εργαλείο που προωθεί την ενδυνά-
µωση της προστασίας των συµφερόντων των καταναλωτών µέσω
προστατευτικών, υπέρ του καταναλωτή, κανόνων δικαίου, εντός
ενός δικαιϊκού κορµού που χρήζει συµπληρωµατικής προστασίας
για τους φύση ασθενέστερους συναλλασσόµενους. Εµφανίζεται,
λοιπόν, ως το αναγκαίο βήµα για τον σκοπό αυτό και το προστα-
τευτικό τείχος έναντι των συµφερόντων των προµηθευτών. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους σας καλώ να το υπερψηφί-
σετε στο σύνολό του. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Χαράλαµπος Μαµουλά-
κης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να
εκφράσουµε τα ειλικρινή µας συλλυπητήρια στον τουρκικό λαό,
στον συριακό και λιβανέζικο λαό, γι’ αυτό που συνέβη πριν από
δυόµισι εικοσιτετράωρα, αυτόν τον καταστροφικό σεισµό, το
αδιανόητο φυσικό φαινόµενο. Νοµίζω όµοιό του δεν έχει υπάρξει
και στη σύγχρονη βιβλιογραφία, τουλάχιστον στον Ευρασιατικό
χώρο. Και ας είναι αυτό αφορµή και εφαλτήριο για να µπορέ-
σουµε να θωρακίσουµε -µια προσπάθεια που ξεκίνησε το 2018
από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ- το υφιστάµενο κτηριακό µας δυνα-
µικό, ειδικά τα δηµόσια κτήρια, τα οποία ξέρουµε ότι η τρωτό-
τητά τους τίθεται εν αµφιβόλω. Κι ας είναι αυτό το συµβάν, το
πολύ δυστυχές συµβάν, η αφορµή να µπορέσουµε να βελτιώ-
σουµε το κέλυφος των κτηρίων αυτών και να έχουµε µεγαλύτερη
προστασία, πολιτική προστασία, θωράκιση κτηρίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να συζη-
τήσουµε για ένα νοµοσχέδιο µε γενικό τίτλο την προστασία του
καταναλωτή, την ίδια στιγµή που οι πολίτες αντιµετωπίζουν τη
µεγαλύτερη πληθωριστική κρίση εδώ και δεκαετίες, την ίδια
στιγµή που οι τιµές στα βασικά αγαθά στο καλάθι του νοικοκυ-
ριού έχουν εκτιναχθεί, την ίδια στιγµή που οι τιµές σε βασικά
προϊόντα, όπως τα γαλακτοκοµικά, βλέπουν αύξηση της τάξεως
του 17,5% ή στα πουλερικά της τάξης του 11%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να συζη-
τήσουµε για την προστασία του καταναλωτή, την ίδια στιγµή που
η Κυβέρνηση συγκαλύπτει φαινόµενα κερδοσκοπίας, την ίδια
στιγµή που η Κυβέρνηση αφήνει συνειδητά βασικούς µηχανι-
σµούς ελέγχου της αγοράς να αδρανούν και την ίδια στιγµή που
ο κ. Μητσοτάκης αρνείται να εφαρµόσει όλα εκείνα τα εργαλεία
που χρησιµοποιούν οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως η µείωση
του Φόρου Προστιθέµενης Αξίας στην ενέργεια αλλά και στα
καύσιµα. 

Αναρωτιόταν ο κύριος Υπουργός στις συζητήσεις στις επιτρο-
πές: «Τι σας πειράζει το καλάθι του νοικοκυριού;». Η απάντηση
είναι πολύ απλή. Δεν µας πειράζει το καλάθι του νοικοκυριού.
Μας ενοχλεί, όµως, το ότι η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, το καλάθι του νοικοκυριού και πλήθος
άλλων επικοινωνιακών δράσεων, ως ένα τεράστιο χαλί, κάτω από
το οποίο µπορεί να σπρώξει την κατάρρευση των εισοδηµάτων
των αδύναµων και µεσαίων στρωµάτων. 
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Αναφερόµενος σε αυτό, δεν µπορώ παρά να µην κάνω και µια
αναφορά για τον κ. Γεωργιάδη για τα δήθεν θετικά αποτελέ-
σµατα που έχει το καλάθι του νοικοκυριού. Δεν θα αναφέρω στοι-
χεία των τελευταίων δηµοσκοπήσεων, σύµφωνα µε τις οποίες οι
ίδιοι οι καταναλωτές σε ποσοστό 70% θεωρούν ότι το καλάθι δεν
συµβάλλει στη συγκράτηση τιµών ούτε και θα αναφερθώ στις
µέσες αυξήσεις των σχετικών προϊόντων που γίνονται µάλιστα
ταυτόχρονα µε τις µειώσεις του περιεχοµένου των συσκευασιών.
Όµως θα σταθώ σε δύο παραδείγµατα χαρακτηριστικά, κατά την
άποψή µας, από τη σωρεία καταγγελιών που βλέπουν το φως
της δηµοσιότητας. 

Η πρώτη περίπτωση, κύριοι συνάδελφοι, ένα κιλό ελληνική
γραβιέρα από 15,95 ευρώ στις 13 Ιανουαρίου ανέρχεται στα
22,15 ευρώ στις 27 Ιανουαρίου, δηλαδή σε δεκατέσσερις ηµέρες
µια αύξηση της τάξεως του 40%. 

Παρακαλώ θα ήθελα να το καταθέσω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καθώς επίσης και ένα άλλο χαρακτηριστικό παράδειγµα, εξί-
σου προκλητικό: Έµπορος αγόρασε φέτα µε τιµή χονδρικής 8,20
ευρώ το κιλό και δύο µόλις µέρες µετά ο ίδιος έµπορος πούλησε
έναντι 12,92 ευρώ, αύξηση 40% σε δύο µέρες. Θα ήθελα να κα-
ταθέσω στα Πρακτικά και αυτό. 

Η καταγγελία αυτή έγινε από την εκποµπή του «OPEN», πα-
ρουσία του Προέδρου της Ένωσης Εργαζοµένων Καταναλωτών
Ελλάδος, του κ. Ραυτόπουλου. Ήταν επίσης παρών και ο Γενικός
Γραµµατέας Εµπορίου και Προστασίας Καταναλωτή, ο κ. Ανα-
γνωστόπουλος, ο οποίος δεσµεύτηκε να εξετάσει την καταγγε-
λία, καθώς, όπως είπε, πρόκειται για ένα πολύ µεγάλο και
προκλητικό κέρδος. 

Καταθέτω τα σχετικά στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αναµένουµε, λοιπόν, µε αγωνία το αποτέλεσµα του ελέγχου.
Αναµένουµε βέβαια και εδώ και πολλούς µήνες τα περίφηµα απο-
τελέσµατα ελέγχων που όπως µας είχε υποσχεθεί ο κ. Παπαθα-
νάσης, θα έχουν στόχο την πάταξη της αισχροκέρδειας. Από
λόγια πραγµατικά καλά τα πάτε, στις πράξεις όπως χωλαίνετε,
κύριε Γεωργιάδη. Έχετε στριµώξει τους καταναλωτές ανάµεσα
στη Σκύλλα της ακρίβειας και τη Χάρυβδη της αισχροκέρδειας.
Και αρκείστε µόνο σε δηλώσεις επί δηλώσεων -στους βερµπαλι-
σµούς τα πάτε άριστα- και σε φωτογραφίες στους διαδρόµους
των σουπερµάρκετ. 

Προφανώς δεν έχετε αντιληφθεί τι συµβαίνει εκεί έξω στον
πραγµατικό κόσµο. Και ας πούµε ότι είναι λογικό να µην έχετε
ιδέα για τη µάχη της καθηµερινότητας, από το κυνήγι της προ-
σφοράς, στο οποίο επιδίδονται οι συµπολίτες µας που βλέπουν
τρόφιµα και είδη πρώτης ανάγκης να έχουν γίνει είδη πολυτε-
λείας, από το άγχος τους να βγει ο µήνας.

Ας θεωρήσουµε λογικό να µη µπορείτε να καταλάβετε και τον
µόχθο των ίδιων των παραγωγών, τον αγώνα να επιβιώσουν µε
τα κόστη των ζωοτροφών, ενέργειας, καυσίµων, αγροτικών εφο-
δίων στα ύψη και τις πιέσεις µεσαζόντων να µην έχουν τέλος.

Ας θεωρήσουµε, τέλος, λογικό και την πλήρη άγνοια για την
αγωνία του µικρού εµπόρου, του επιχειρηµατία, της µικροµε-
σαίας επιχειρηµατικότητας εν γένει, που, υλοποιώντας πιστά το
«δόγµα Πισσαρίδη», έχετε εξαφανίσει από το πεδίο δράσης.
Είναι αόρατοι για εσάς, για να µην πω ανεπιθύµητοι και πρέπει
να σβηστούν από τον χάρτη της ελληνικής οικονοµίας.

Δεν είναι, όµως, αποδεκτό να προσπαθείτε να παρουσιάσετε
το µαύρο ως άσπρο. Δεν είναι αποδεκτό να κλείνετε τα µάτια,
για να µην πω ότι κλείνετε το µάτι, σε φαινόµενα αισχροκέρδειας.
Δεν είναι αποδεκτό να αφήνετε χωρίς προσωπικό τις υπηρεσίες
ελέγχου της αγοράς.

Θέλετε να µιλήσουµε για τις ανάγκες της Διυπηρεσιακής Μο-
νάδας Ελέγχου Αγοράς, της γνωστής και ως ΔΙΜΕΑ, για τις ελ-
λείψεις σε προσωπικό την οποία έχει; Έχουµε κάνει αλλεπάλ-

ληλες κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις. Ένας οργανισµός ελέγ-
χου είναι η ΔΙΜΕΑ αφυδατωµένος στελεχιακά και έχοντας την
καθολική ευθύνη ελέγχου στο σύνολο της αγοράς, αριθµώντας
ογδόντα-ενενήντα υπαλλήλους για το σύνολο της χώρας, για τα
διυλιστήρια, για τα βενζινάδικα, για τα σουπερµάρκετ. Είναι απί-
στευτα και προκλητικά µικρός ο αριθµός των εργαζοµένων για
τέτοιου είδους ελέγχους.

Αυτή, όµως, την πολιτική εφαρµόζετε. Αυτή η πολιτική έχει
οδηγήσει στην ασυδοσία. Η παντελής έλλειψη ελέγχων οδήγησε
το 2022 στην αύξηση της τιµής, µε ταυτόχρονη µείωση της πο-
σότητας της συσκευασίας σε διακόσια τριάντα οκτώ τρόφιµα, σε
αυξήσεις στις τιµές τροφίµων και ειδών πρώτης ανάγκης από
70% ως και 146%, όπως αποκαλύπτει η ένωση εργαζοµένων κα-
ταναλωτών της ΓΣΕΕ.

Αντί να προχωρήσετε σε παρεµβάσεις µείωσης φόρων και
ρύθµισης της αγοράς, όπως προτείνει εδώ και µήνες ο ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία, συνεχίζετε την πολιτική που ενισχύει τα
µεγάλα συµφέροντα. Αυτή είναι η προτεραιότητά σας. Αυτή
είναι, όµως και η ειδοποιός διαφορά µας. Για µας, ο πολίτης είναι
στο επίκεντρο και για αυτόν θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε.

Πάµε τώρα επί του νοµοσχεδίου. Ο σηµερινός νόµος, αρµο-
διότητος του Υπουργείου Ανάπτυξης, διέπεται από ετερόκλητες
διατάξεις για άλλη µια φορά. Στο επίκεντρό του, όµως, βρίσκεται
η ενσωµάτωση της οδηγίας -λίγο αργά ήρθε- 1828/2020 για τις
αντιπροσωπευτικές αγωγές. Βασική µέριµνα του Ευρωπαίου νο-
µοθέτη µε αυτήν εδώ την οδηγία είναι η ενδυνάµωση των ενώ-
σεων καταναλωτών µέσα από τη δηµιουργία εκείνου του
θεσµικού πλαισίου που θα επιτρέπει την άσκηση αντιπροσωπευ-
τικών αγωγών από διαπιστευµένες ενώσεις καταναλωτών σε
εθνικό, αλλά και σε πανευρωπαϊκό επίπεδο.

Η ιδέα των αντιπροσωπευτικών αγωγών, δηλαδή των συλλο-
γικών αγωγών, αποτελεί ένα µέσο ενδυνάµωσης καταναλωτών,
ακριβώς επειδή δηµιουργεί υπό συνθήκες τις προϋποθέσεις,
ώστε οι πολίτες να ξεπεράσουν το υπερβάλλον κόστος που απαι-
τείται, ώστε να κινηθούν δικαστικά ενάντια σε µεγάλες πολυεθνι-
κές εταιρείες, δίνοντας το δικαίωµα σε τρίτους καταναλωτές να
επωφεληθούν από το δεδικασµένο που έχει προκύψει από τη
συλλογική αγωγή.

Το εργαλείο αυτό προφανώς και συµφωνούµε να ενσωµατωθεί
στην ελληνική νοµοθεσία. Παρέχετε, όµως, µε τον σηµερινό νόµο
υπέρ του δέοντος περιοριστικά, αφού ο Έλληνας νοµοθέτης έχει
προβλέψει αυστηρότερες προϋποθέσεις για τη χρήση του και
βέβαια, διαφορετικές ενώσεις καταναλωτών από ό,τι προβλέπει
η ίδια η οδηγία.

Παρά, όµως, τις επιµέρους κριτικές παρατηρήσεις µας επί της
µορφής όσο και της διαδικασίας που έχει επιλέξει η Κυβέρνηση
για την ενσωµάτωσή της, καθώς για παράδειγµα η εφαρµογή του
νόµου προϋποθέτει την έκδοση ενός τεράστιου σώµατος δευτε-
ρογενούς νοµοθεσίας, επί της αρχής θεωρούµε ότι η οδηγία κι-
νείται στη σωστή κατεύθυνση. Ωστόσο το παρόν σχέδιο νόµου
περιλαµβάνει και ένα τεράστιο φάσµα ετερόκλητων διατάξεων
που θα ήθελα, ακροθιγώς έστω, να θίξω σε ορισµένες από τις
πλέον προβληµατικές διαστάσεις τους.

Για αρχή, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει διατάξεις που ρυθµί-
ζουν διαδικαστικά ζητήµατα αναφορικά µε το οικοσύστηµα των
εργασιακών σχέσεων στον χώρο των ερευνητικών ιδρυµάτων της
χώρας µας. Σε γενικές γραµµές, οι διατάξεις αυτές είναι διαδι-
καστικού χαρακτήρα και έχουν τη σύµφωνη γνώµη των εργαζο-
µένων στους εν λόγω φορείς. Οι διατάξεις, όµως, αυτές δεν
επιλύουν τα µείζονα µισθολογικά ζητήµατα και τις ανισότητες
που αυτά προκαλούν στο πεδίο των δηµοσίων ερευνητικών φο-
ρέων.

Από όσο έχουµε ενηµερωθεί ο αρµόδιος κύριος Υπουργός που
βρίσκεται στην Αίθουσα, ο κ. Δήµας, έχει δεσµευτεί για την επί-
λυσή τους και αναµένουµε την κατάθεση των συγκεκριµένων
τροπολογιών. Εµείς από τη µεριά µας, δεν µπορούµε παρά να
παροτρύνουµε να κινηθείτε σε αυτή την κατεύθυνση, πριν όµως
από την προκήρυξη των εκλογών.

Στις λοιπές, επίσης, διατάξεις περιλαµβάνονται ρυθµίσεις ανα-
φορικά µε την εκλογή οργάνων στα οικονοµικά επιµελητήρια,
διατάξεις που επί της ουσίας αποσκοπούν στην αλλοίωση των
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εκλογικών αποτελεσµάτων εκεί και που αποδεικνύονται εξαιρε-
τικά φοβικές απέναντι στο ενδεχόµενο οι διοικήσεις των επιµελη-
τηρίων να εκφράζουν ευρύτερες διαπαραταξιακές συναινέσεις.
Θα έλεγε κανείς ότι οι διατάξεις για τα επιµελητήρια µοιάζουν
σαν κάποιος Υπουργός να θέλει να επιβάλει στον, κατά τα άλλα,
ανεξάρτητο σύµβουλο της πολιτείας, όπως είναι το επιµελητήριο,
να επιβάλει ατσάλινη κοµµατική πειθαρχία.

Σε άλλα σηµεία, το νοµοσχέδιο κινείται στη σφαίρα των καλών
προθέσεων, καθώς και των ευχολογίων. Πάρτε ως παράδειγµα
τις διατάξεις για την προστασία των ανήλικων καταναλωτών.
Είναι ζήτηµα για όλους µας πρώτης γραµµής, στο οποίο µε το
παρόν σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση λέει ότι θα κάνει, χωρίς να µας
λέει τι θα κάνει, αφού το νοµοσχέδιο δεν περιλαµβάνει καν τον
κώδικα προστασίας των ανήλικων καταναλωτών.

Οµοίως και µε τις διατάξεις του phishing. Εξαιρετική πρωτο-
βουλία, µόνο που εξαιρεί -προσέξτε- τους βασικούς παραβάτες
που προβαίνουν σε ανάλογες κακές πρακτικές. Ποιοι είναι αυτοί
οι παραβάτες; Οι τέσσερις συστηµικές τράπεζες. Τυχαίο! Πάνω
από όλα, όµως, η προβληµατική διάταξη ολόκληρου του νοµο-
σχεδίου είναι αυτή που αφορά στη λειτουργία των καταστηµάτων
τις Κυριακές.

Η κριτική µας, όπως ξέρετε, αφορά στην παράγραφο 2 του
άρθρου 19, µε την οποία θεσµοθετείτε το δικαίωµα σε οποιον-
δήποτε δήµαρχο να επιτρέψει τη λειτουργία των καταστηµάτων
όσες Κυριακές και σε όσες περιοχές επιθυµεί.

Για εµάς, η διάταξη αυτή αποτελεί την κερκόπορτα µέσα από
την οποία σκοπεύετε να εκβιάσετε όλους τους τοπικούς δήµους
να επιτρέψουν την κατάργηση της κυριακάτικης αργίας. Αυτό,
εξάλλου, το έχει παραδεχτεί και ο ίδιος ο Υπουργός στις επιτρο-
πές. Ο µηχανισµός είναι πολύ απλός. Ένας δήµος της Αττικής
επιτρέπει τη λειτουργία των καταστηµάτων τις Κυριακές και µε
αυτόν τον τρόπο, τα καταστήµατα και δη, οι µεγάλες αλυσίδες
µαζεύουν όλη τη ζήτηση από τους όµορους δήµους. Αυτό οδηγεί
στους γειτονικούς δήµους να εκβιάζονται, δίνοντας στους δη-
µάρχους και τις τοπικές κοινωνίες των αστικών δήµων να επιλέ-
ξουν ανάµεσα στη Σκύλλα της κατάργησης των εργασιακών
δικαιωµάτων και τη Χάρυβδη της συρρίκνωσης της δικής τους
τοπικής αγοράς.

Ας υποθέσουµε, όµως, ότι η επιλογή αυτή εκ µέρους της Νέας
Δηµοκρατίας και του κ. Γεωργιάδη είναι βαθιά ιδεολογική. Άλλω-
στε, είπε ότι είµαστε µε την απελευθέρωση των αγορών και απο-
σκοπούµε στην περαιτέρω ελαστικοποίηση των σχέσεων
εργασίας, ακόµα και αν αυτό σηµαίνει αποδιάρθρωση της οικο-
γενειακής ζωής των εργαζοµένων στον κλάδο του λιανεµπορίου.
Είναι εξίσου σαφές ότι, πέρα από τους εργαζόµενους, ο µεγάλος
χαµένος αυτής της καταστροφικής µεταρρύθµισης είναι και οι
µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι αυτές που αδυνατούν να
απορροφήσουν το µεγάλο κόστος λειτουργίας και άρα, αυτές
που έχουν µερίδια της αγοράς από αλυσίδες και πολυκαταστή-
µατα που λειτουργούν µε οριακό κόστος και ενίοτε ακόµα και µε
µειωµένο προσωπικό.

Είναι, επίσης, απολύτως σαφές -και το συζητήσαµε εκτενώς
στις εργασίες των επιτροπών- ότι η διάταξη τη νοµιµοποιείτε
µέσα από διάφορες ασαφείς επικλήσεις περί του τι συµβαίνει γε-
νικώς και αορίστως στην Ευρώπη.

Ωστόσο, η αλήθεια είναι ότι τις οριζόντιες απελευθερώσεις,
χωρίς προστασίες και µέριµνες για τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις, συναντάµε κυρίως σε χώρες της Ανατολικής Ευρώπης. Αν-
τίθετα, στις περισσότερες χώρες της Δυτικής Ευρώπης ο
κανόνας είναι ένας συνδυασµός από περιορισµένη λειτουργία
των καταστηµάτων τις Κυριακές, µέσα από τον σαφή προσδιο-
ρισµό των τουριστικών περιοχών σε εθνικό, αλλά και σε περιφε-
ρειακό επίπεδο και ποτέ, µα ποτέ σε επίπεδο δήµου. Διότι,
προφανώς, µιας και µένουµε Ευρώπη, το ευρωπαϊκό πλαίσιο
προστατεύεται και προστατεύει τόσο τις εργασιακές σχέσεις
όσο όµως και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και το δικαίωµα στην
ανεµπόδιστη συµµετοχή του καθενός και της καθεµιάς στις λει-
τουργίες της θρησκευτικής τους κοινότητας.

Ανακεφαλαιώνοντας, λοιπόν, είναι σαφές ότι η αλλαγή που
φέρνετε για τη λειτουργία των καταστηµάτων τις Κυριακές θα

αποδειχθεί καθοριστική για τους εργαζόµενους του κλάδου όσο
και για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις λιανεµπορίου. Αυτό, εξάλ-
λου, µας είπαν και οι εκπρόσωποι των συλλογικών φορέων του
λιανεµπορίου στις επιτροπές τις προηγούµενες µέρες.

Και εν κατακλείδι, επιτρέψτε µου να κάνω ακροθιγώς µια ανα-
φορά στην επικείµενη τροπολογία η οποία συζητήθηκε και στις
επιτροπές και θα τεθεί επί τάπητος στη σηµερινή συζήτηση της
Ολοµέλειας. Είναι µια τροπολογία που ως στόχο έχει να αποτρέ-
ψουµε την είσοδο του νεοναζιστικού µορφώµατος στο ελληνικό
Κοινοβούλιο.

Είναι µια πρωτοβουλία η οποία απαιτεί µια σύνθεση, µια συ-
ναίνεση και ει δυνατόν, µια κοινοβουλευτική σύγκλιση.

Αυτός θα πρέπει να είναι ο στόχος και της Κυβέρνησης, παρ’
όλο που έρχεται καθυστερηµένα. Εν πάση περιπτώσει, το δια
ταύτα και το µεγάλο πολιτικό επίδικο είναι να µπορέσουµε να επι-
τύχουµε µια σύγκλιση, ώστε να µην ξαναζήσουµε φαινόµενα σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα, και όχι µόνο, που δεν νοµίζω ότι τιµούν
τον κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να κλείσει
το ηλεκτρονικό σύστηµα εγγραφών. 

Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα
Αλλαγής, ο συνάδελφος κ. Απόστολος Πάνας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαµε στο τέλος της επεξεργασίας
ενός σχεδίου νόµου που αφορά ως επί το πλείστον την προστα-
σία των καταναλωτών, των οποίων, όπως πολλές φορές έχει επι-
σηµάνει το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, η αγοραστική δύναµη
µειώνεται συνεχώς και βρίσκεται στο έλεος των αυξήσεων. Η αι-
σχροκέρδεια γιγαντώνεται στα τρόφιµα, τα καύσιµα, την ενέρ-
γεια, «ροκανίζοντας» τα εισοδήµατα των πολιτών. 

Μάλιστα, η αρµόδια υπηρεσία, η ΔΙΜΕΑ, έχει επιβάλει το τε-
λευταίο τρίµηνο µόλις δύο πρόστιµα για αισχροκέρδεια στα τρό-
φιµα και αυτό µόνο για το θεαθήναι. Ως συνέπεια, είχαµε µέσα
στο 2022 αυξήσεις στις τιµές των τροφίµων έως και 40%, ενώ
επίκειται και ένα άλλο µεγάλο κύµα αυξήσεων το επόµενο διά-
στηµα εις βάρος των καταναλωτών. 

Απροστάτευτοι επίσης παραµένουν και οι δανειολήπτες, οι
οποίοι βρίσκονται για νέα πέµπτη κατά σειρά από τον Ιούλιο
φορά απροστάτευτοι και είναι µπροστά σε µια αύξηση κατά πε-
νήντα µονάδες βάσης. Αυτό τους στριµώχνει ακόµα περισσότερο
σε συνδυασµό µε τον επίµονο πληθωρισµό, ενώ φυσικά ενισχύει
τα κέρδη των τραπεζών. 

Και αντί η ελληνική Κυβέρνηση να επεξεργαστεί ένα σοβαρό
σχέδιο προστασίας της κοινωνίας και της οικονοµίας, επιδόθηκε
σε επικοινωνιακό πόλεµο επιδοµάτων. Και φυσικά, είχε και µία
επικοινωνία µε τους τραπεζίτες δίχως αντίκρισµα, που αντί να
µειώσει το περιθώριο επιτοκίου µεταξύ νέων καταθέσεων και δα-
νείων, το αύξησε τον Δεκέµβριο στις 4,96 εκατοστιαίες µονάδες,
σύµφωνα µε την Τράπεζα της Ελλάδος. Και αυτό, όταν ακόµα
και πριν την άνοδο των επιτοκίων η «ψαλίδα» µεταξύ επιτοκίων
καταθέσεων και χορηγήσεων ήταν από τις µεγαλύτερες στην Ευ-
ρωζώνη, όπως και το µέσο επιτόκιο για τα στεγαστικά δάνεια. 

Πάλι, λοιπόν, νοικοκυριά και µικροµεσαίες επιχειρήσεις πλη-
ρώνουν το µάρµαρο. Με το µέσο σταθµισµένο επιτόκιο των νέων
καταθέσεων να διαµορφώνεται στο 0,10% τον Δεκέµβριο του
2022 και τον πληθωρισµό να καλπάζει µε 7,2% για την ίδια πε-
ρίοδο, η πραγµατική αξία των καταθέσεων των πολιτών µειώνεται
ραγδαία. Το δε επιτόκιο του δανεισµού των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων αυξήθηκε κατά δεκαπέντε µονάδες βάσης στο 4,83%,
µε τη µεγάλη πλειονότητα να µένει εκτός τραπεζικού δανεισµού. 

Καλούµε, λοιπόν, ξανά την Κυβέρνηση να επιβάλει έκτακτη φο-
ρολόγηση των υπερκερδών των τραπεζών και να νοµοθετήσει τη
στοχευµένη επιδότηση επιτοκίου στεγαστικών δανείων ευάλω-
των νοικοκυριών για όσο διαρκούν οι επιθετικές αυξήσεις επιτο-
κίων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. 

Και το κάλεσµα γίνεται ξανά σήµερα που ενσωµατώνουµε,
έστω και καθυστερηµένα, στην ελληνική νοµοθεσία διατάξεις επι-
βεβληµένες που αφορούν στις αντιπροσωπευτικές αγωγές για
την προστασία των συλλογικών συµφερόντων των καταναλωτών. 
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Όπως είπα και στην πρώτη συνεδρίαση των επιτροπών, ασφα-
λώς και συµφωνούµε µε την ένταξη της ευρωπαϊκής οδηγίας
στην ελληνική νοµοθεσία, καθώς κρίνεται αναγκαία η προστασία
των καταναλωτών. Όµως επιβεβληµένη είναι, όπως καταλαβαί-
νετε, και η αύξηση της αγοραστικής τους δύναµης. 

Βέβαια, κατά τις προηγούµενες συνεδριάσεις έχω υπογραµ-
µίσει διατάξεις που εµφανίζουν ασάφειες και κενά και χρήζουν
βελτιώσεων, ώστε να µην δηµιουργηθούν προβλήµατα στην
εφαρµογή τους και εποµένως αναµένουµε τις σχετικές βελτιώ-
σεις, έστω και την ύστατη στιγµή, υπό το κλίµα της καλής συνερ-
γασίας και νοµοθέτησης. 

Αναφέροµαι πρωτίστως στο αίτηµά µας να είναι ενδεικτικός
για τις παραβιάσεις που µπορεί να γίνει συλλογική αγωγή ο κα-
τάλογος του παραρτήµατος 2, καθώς µε την παρούσα µορφή
του περιορίζεται η δυνατότητα άσκησης των αντιπροσωπευτικών
αγωγών µόνο για τις παραβιάσεις των διατάξεων του καταλόγου,
ο οποίος δεν είναι πλήρης των διατάξεων που προσβάλλουν τα
δικαιώµατα των καταναλωτών. 

Έπειτα, στις αναγκαίες τροποποιήσεις στο άρθρο 22 για το
«fishing» ζητούµε να απαλειφθεί το τελευταίο εδάφιο και να ψη-
φιστεί η διάταξη όπως ήταν αρχικά στο σχέδιο νόµου που είχε
δοθεί σε διαβούλευση, καθώς η διάταξη αυτή ουσιαστικά παρέ-
χει τη δυνατότητα στις τράπεζες να διαφεύγουν των υποχρεώ-
σεών τους. 

Ας επισηµανθεί εξάλλου ότι οι τράπεζες έτσι κι αλλιώς έχουν
υποχρέωση να αναπτύξουν µηχανισµούς ελέγχου και τεχνητής
νοηµοσύνης. Έτσι, λόγου χάρη, οφείλουν να έχουν συστήµατα
εντοπισµού των ύποπτων συναλλαγών, να ελέγχουν τις συναλ-
λαγές µε βάση το προφίλ του πελάτη, να τον ενηµερώνουν συ-
νεχώς για τις µεθοδολογίες των δραστών. Και άλλωστε, οι
τράπεζες είναι αυτές που διαµορφώνουν διαδικτυακά συστήµατα
πληρωµών, αντλούν κέρδη και εξοικονοµούν λειτουργικές δαπά-
νες. 

Διατηρούµε επίσης σοβαρές επιφυλάξεις για το άρθρο 26, µε
το οποίο τροποποιείται το άρθρο 13β του ν.2251/1994, καθώς το
άρθρο αυτό οδηγεί τελικά στην αναιτιολόγητη µη εκπλήρωση
των καθηκόντων εποπτείας του Υπουργείου όσον αφορά τον
έλεγχο των καταγγελιών των καταναλωτών και των ενώσεών
τους. 

Το πρόβληµα µάλιστα επιτείνεται από το γεγονός ότι η υπ’
αριθµόν 74784/5-7-2021 απόφαση του Υπουργού θέτει τόσο αυ-
στηρά κριτήρια και βαθµολογίες για την αξιολόγηση των κατα-
ναλωτών, που ουσιαστικά αποκλείουν την εξέταση του
συντριπτικού µέρους. Και κατά την εκτίµησή µας, υπάρχει ένα
πλήθος σοβαρών καταγγελιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πάνα, θα πρέ-
πει να σας διακόψω για λίγο, για να κάνω µία ανακοίνωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία
τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Κοζάνης.

Καλώς ήρθατε στην Αθήνα και τη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Πάνα, µπορείτε να συνεχίσετε. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Το άρθρο αυτό, επιδεινώνοντας ακόµα

περαιτέρω τα πράγµατα, απαλλάσσει στην ουσία την υπηρεσία
από το να παρέχει και οποιαδήποτε αιτιολογία για τη µη εξέταση
της καταγγελίας των καταναλωτών. Θεωρούµε, λοιπόν, ξεκά-
θαρα ότι πρέπει να τροποποιηθεί η παραπάνω υπουργική από-
φαση. 

Αν, λοιπόν, το υφιστάµενο σχήµα δεν µπορεί να ανταποκριθεί
στη διεύρυνση των καταγγελιών, τότε καθίσταται πιο επιτακτική
η ανάγκη για µία ευέλικτη και πιο αποτελεσµατική αρχή για την
προστασία των καταναλωτών. Το ελάχιστο, λοιπόν, το οποίο θα
πρέπει κατηγορηµατικά να προβλεφθεί είναι ότι οι αναφορές και
οι καταγγελίες των ενώσεων των καταναλωτών και του Συνηγό-
ρου του Καταναλωτή που αφορούν τα συλλογικά συµφέροντα
των καταναλωτών θα εξετάζονται σε κάθε περίπτωση. Είναι αδια-
νόητο για µας να µπορούν να προσφεύγουν οι ενώσεις κατανα-
λωτών στη δικαιοσύνη για την προστασία των συµφερόντων των
καταναλωτών και να µην µπορούν να πετύχουν ή να τους υπονο-

µεύεται η πρόσβαση στη διοικητική προστασία των καταναλωτών. 
Σχολιάζοντας τώρα τις διατάξεις για τα επιµελητήρια, θα το-

νίσω ξανά πως οι προτεινόµενες προς ψήφιση διατάξεις µάς βρί-
σκουν αντίθετους, καθώς εισάγουν περιορισµούς στην ευρύτητα
εκπροσώπησης στα όργανα διοίκησης των επιµελητηρίων, αλλά
και των περιφερειακών επιµελητηριακών συµβουλίων, αναδει-
κνύοντας στην ουσία µία φοβική στάση του νοµοθέτη απέναντι
στη δυνατότητα σχηµατισµού συλλογικών οργάνων, όπου θα
προάγεται η συνεργασία µεταξύ µελών των Δ.Σ. που προέρχον-
ται από διαφορετικούς συνδυασµούς. 

Εντελώς αιφνίδια, λοιπόν, τροποποιείτε τη συγκεκριµένη διά-
ταξη, δίνοντας στο Δ.Σ. τη δυνατότητα να παύει ή να αντικαθιστά
οποτεδήποτε τα µέλη της διοικητικής επιτροπής µε απόφαση της
απόλυτης πλειοψηφίας των µελών του. Δηλαδή στόχευσε η ως
άνω ρύθµιση στο ακριβώς αντίθετο αποτέλεσµα, την οποτεδή-
ποτε µε απόφαση του ήµισυ έως πλέον ενός των µελών του Δ.Σ.
παύση ή αντικατάσταση µέλους της διοικητικής επιτροπής. Επο-
µένως, δεν είναι απορίας άξιος ο λόγος για τον οποίο αναρωτιέ-
ται κανείς, ποιο είναι το επιθυµητό αποτέλεσµα και ο σκοπός της
συγκεκριµένης διάταξης; 

Εν τάχει θα σταθώ και σε µία ακόµα προβληµατική διάταξη, η
οποία θα πρέπει να αλλάξει έστω και την ύστατη στιγµή. Αναφέ-
ροµαι στο άρθρο 81 που αφορά σε θέµατα καυσίµων και ραδιε-
νεργών αποβλήτων. Με την αξιολογούµενη ρύθµιση, λοιπόν,
προβλέπεται ως µέσο ενσωµάτωσης στο εθνικό µας δίκαιο για
τις οδηγίες της Ευρατόµ αναφορικά µε την ασφαλή διαχείριση
των αναλωθέντων καυσίµων και των ραδιενεργών αποβλήτων η
έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης αντί του προεδρικού δια-
τάγµατος. 

Επί της ουσίας, δηλαδή, οι όποιες αποφάσεις σχετικά µε τη
διαχείριση των αναλωθέντων καυσίµων και των ραδιενεργών
αποβλήτων επαφίονται στις όποιες καλές ή κακές κατευθυνόµε-
νες διαθέσεις ή προθέσεις των εκάστοτε Υπουργών. Εποµένως,
κρίνεται ορθότερο και πιο σώφρον τέτοιες διαδικασίες να µην
ορίζονται µε απλές υπουργικές αποφάσεις. Αντίθετα, το προ-
εδρικό διάταγµα το οποίο γνωρίζετε ότι δεν αλλάζει κατά το δο-
κούν, διασφαλίζει περισσότερο την ασφάλεια των συγκεκριµένων
διαδικασιών, της διαχείρισης δηλαδή ραδιενεργών και επικίνδυ-
νων αποβλήτων. 

Πέρα από τα παραπάνω τα οποία επισηµάνθηκαν από πλευράς
µου µε σκοπό την ψήφιση ενός αρτιότερου και πιο ολοκληρωµέ-
νου νοµοθετήµατος, η σηµερινή Ολοµέλεια αποτελεί ίσως και µία
πολύ σηµαντική στιγµή για το δηµοκρατικό πολίτευµα και θα λέ-
γαµε πως ως προς τις αποφάσεις αυτού του είδους άργησε χα-
ρακτηριστικά να έρθει. 

Το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής, βρέθηκε πάντοτε απέναντι στο
φαινόµενο «Χρυσή Αυγή». Δεν µιλήσαµε εµείς για σοβαρή και µη
σοβαρή, για ευπρόσδεκτες και µη ευπρόσδεκτες ψήφους και εί-
µαστε το πρώτο κόµµα που χαρακτήρισε τη Χρυσή Αυγή ως εγ-
κληµατική οργάνωση. Για της ιστορίας το αληθές, θέλω να
θυµίσω πως τον Οκτώβριο του 2020 η αείµνηστη Φώφη Γεννη-
µατά κάλεσε εγκαίρως και επανειληµµένως την Κυβέρνηση να
φέρει ρύθµιση, για να µην υπάρχουν πολιτικά δικαιώµατα σε
αυτές τις οργανώσεις και έφερε τροπολογία µπροστά στο Σώµα
και τώρα όλοι κόπτονται ξαφνικά να σταµατήσουν µια τέτοια
αθλιότητα. 

Συνεπώς βρισκόµαστε µπροστά σε µία ρύθµιση λίγες µέρες
πριν τις εκλογές -βιαστικά, θα λέγαµε και µε µεγάλα ερωτήµατα,
όπως γιατί κάτι τέτοιο δεν έγινε πιο πριν- µε την οποία η Κυβέρ-
νηση προχωρά να νοµοθετήσει, ενώ µέχρι τώρα ο υποτιθέµενος
αρχηγός ενός κόµµατος ή µιας οργάνωσης δρα πολιτικά ανενό-
χλητος επί τρία χρόνια και κάνει προεκλογική εκστρατεία µέσα
από τη φυλακή. 

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να εξαντλήσουµε κάθε συνταγµατική
δυνατότητα, έτσι ώστε να µην γραφτούν ξανά µαύρες σελίδες
στην ελληνική πολιτική ιστορία και να µην δοθεί ποτέ ξανά Βήµα
σε όσους επιβουλεύονται τη δηµοκρατία, αξιοποιώντας την
ανοχή που η ίδια κάποιες φορές αποδεικνύει. Συνεχίζουµε, λοι-
πόν, µε την ίδια υπεύθυνη, σοβαρή στάση καταθέτοντας από την
πρώτη στιγµή παρατηρήσεις στη συγκεκριµένη τροπολογία και
υπηρετώντας µε συναίσθηση το δηµοκρατικό πολίτευµα. 
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Θα υπάρξουν περαιτέρω και παρόµοιες τοποθετήσεις µε τις
συγκεκριµένες παρατηρήσεις των οµιλητών µας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Ιωάν-
νης Δελής. 

Μετά τους αγορητές, δηλαδή τον κ. Βιλιάρδο και τον κ. Λο-
γιάδη, είχε ζητήσει να πάρει τον λόγο ο κ. Κατρίνης ως Επικεφα-
λής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος
Αλλαγής. 

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τούτες τις µέρες, κυρίες και κύριοι, το µυαλό και η καρδιά µας

είναι µε τους δοκιµαζόµενους γείτονες λαούς της Τουρκίας και
της Συρίας που δοκιµάζονται από τον φονικό σεισµό. Τούτες τις
µέρες, όµως, φανερώνεται και κάτι άλλο, ότι η αλληλεγγύη είναι
το όπλο των λαών. 

Και έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο µε το οποίο ενσωµατώνεται
κατ’ αρχάς στο ελληνικό δίκαιο µια οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, η 1828, µε την οποία προβλέπεται η διαδικασία άσκησης δι-
καστικών αγωγών για την προστασία των συλλογικών
συµφερόντων των καταναλωτών. Ωστόσο στο νοµοσχέδιο υπάρ-
χουν και άλλες σηµαντικές διατάξεις για τις λαϊκές οικογένειες.
Ας τα πάρουµε, λοιπόν, µε τη σειρά. 

Με αυτές, λοιπόν, τις αντιπροσωπευτικές αγωγές εναντίον εµ-
πόρων, οι οποίοι παραβιάζουν την ευρωενωσιακή ή εθνική νοµο-
θεσία για τους καταναλωτές σε ένα ή και περισσότερα
κράτη-µέλη, οργανισµοί, όπως παραδείγµατος χάριν, οι ενώσεις
καταναλωτών, θα µπορούν να ζητούν µέτρα διόρθωσης, αποκα-
τάστασης, καθώς και αποζηµιώσεις για τους καταναλωτές, οι
οποίοι υπέστησαν ζηµιά. 

Προσέξτε, όµως: Το δικαίωµα αυτό στις αντιπροσωπευτικές
αγωγές δεν το έχουν όλες οι κοινωνικές οργανώσεις. Δεν το
έχουν καν όλες οι οργανώσεις των καταναλωτών, παρά µόνο
όσες από αυτές είναι εγγεγραµµένες στο µητρώο νοµιµοποιού-
µενων φορέων για την άσκηση αντιπροσωπευτικών αγωγών και
το οποίο τηρείται στη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης. Όπως χαρακτηριστικά γράφεται στο πέµπτο
άρθρο του νοµοσχεδίου, η εγγραφή των ενώσεων καταναλωτών
στο εν λόγω µητρώο αποτελεί προϋπόθεση για την άσκηση αν-
τιπροσωπευτικών αγωγών στην Ελλάδα. Και όλο αυτό γίνεται,
τάχα, στο όνοµα της ανεξαρτησίας τους από άλλες ανταγωνιστι-
κές επιχειρήσεις. 

Οι λεγόµενες, δηλαδή, αντιπροσωπευτικές ενώσεις καταναλω-
τών που νοµιµοποιούνται στην άσκηση συλλογικών αντιπροσω-
πευτικών αγωγών δεν είναι όλες όσες έχουν συσταθεί µε βάση
τον Αστικό Κώδικα και αναγνωριστεί µε δικαστική απόφαση, αλλά
µονάχα όσες από αυτές αναγνωρίζονται και µε απόφαση του
Υπουργείου Ανάπτυξης και εγγράφονται στο σχετικό του µη-
τρώο. Άρα, δηλαδή, είναι µονάχα όσες εξασφαλίζουν την έγ-
κριση του Υπουργείου, κάτι που σηµαίνει βέβαια και την
ουσιαστική τους εξάρτηση από το κράτος. Άρα, και η όποια -η
δήθεν, λέµε εµείς- προστασία των καταναλωτών µέσω αυτών των
αγωγών τελεί και αυτή υπό τον άµεσο έλεγχο και την έγκριση
του κράτους. 

Για να σταθούµε, όµως, λίγο σε αυτή την προστασία του κα-
ταναλωτή και να ρωτήσουµε: Μπορεί άραγε το καπιταλιστικό σύ-
στηµα, το σύστηµα της οικονοµίας της αγοράς που έχει ως Θεό
του την ανταγωνιστικότητα και την κερδοφορία του κεφαλαίου
να φέρνει όλο και περισσότερα κέρδη στους καπιταλιστές και,
ταυτόχρονα, να προστατεύει και τον καταναλωτή, το εισόδηµά
του και την ποιότητα των προϊόντων; Η απάντηση, βεβαίως, δί-
νεται κάθε µέρα και µάλιστα πιο δυνατά τον τελευταίο καιρό της
ακρίβειας και είναι ένα µεγαλοπρεπές «όχι». 

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει καθόλου ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση και
οι κυβερνήσεις της έχουν παραιτηθεί από την προσπάθεια να
καλλιεργούν αυταπάτες στους εργαζόµενους και τους λαϊκούς
καταναλωτές για την ενιαία αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
για όλους εκείνους τους ενιαίους κανόνες που λειτουργούν
δήθεν υπέρ των καταναλωτών. 

Τι επιδιώκεται; Μα, τι άλλο από τη διαχείριση και την εκτόνωση
τελικά της λαϊκής δυσαρέσκειας από όλα αυτά τα απαράδεκτα
φαινόµενα της ακρίβειας και της φτώχειας που ζούµε και τα
οποία αναπαράγει διαρκώς το σύστηµά σας, καθώς είναι σύµ-
φυτα µε τον καπιταλισµό και χωρίς στην ουσία να υπάρχει καµ-
µία, µα καµµία προστασία των λαϊκών νοικοκυριών. Άλλωστε,
είναι σε όλους γνωστή η ανυπαρξία των ελεγκτικών κρατικών µη-
χανισµών που να επιλαµβάνονται των καταγγελιών των κατανα-
λωτών, όπως είναι γνωστό και το δυσβάστακτο, το απαγορευτικό
επί της ουσίας κόστος προσφυγής στη δικαιοσύνη για τους ερ-
γαζόµενους. 

Αλήθεια, για ποια προστασία του καταναλωτή γίνεται λόγος,
όταν όλοι σας εδώ ευθυγραµµίζεστε µε τη στρατηγική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την απελευθέρωση της ενέργειας και
όλων των κλάδων, µόνο και µόνο για να δηµιουργηθούν νέα κερ-
δοφόρα επιχειρηµατικά πεδία για το κεφάλαιο; Ποιον ωφελούν
τελικά αυτές οι πολιτικές; Τους λαούς που βυθίζονται στη φτώ-
χεια και το κρύο ή τα µονοπώλια που γιγαντώνονται και τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους που συγκεντρώνουν όλη σχεδόν την
αγορά στα χέρια τους;

Εν τέλει, τόσο η Ευρωπαϊκή Ένωση, όσο και εσείς, όπως βε-
βαίως και τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα που την υποστηρίζουν,
αποσιωπάτε συνειδητά ότι αυτή η ελεύθερη, η απελευθερωµένη
αγορά είναι ταυτισµένη µε το κυνήγι του κέρδους και των ανατι-
µήσεων, γιατί το κέρδος και οι ανατιµήσεις είναι δίδυµα αδέρφια
που πυροδοτούν την ακρίβεια. 

Όλοι εσείς που έχετε κορώνα στο κεφάλι σας την Ευρωπαϊκή
Ένωση και το καπιταλιστικό κέρδος οφείλετε να δώσετε µια εξή-
γηση στο λαό. Εσείς δεν ήσασταν που µας λέγατε ότι µε τις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας και µε εκείνη την περιβόητη
απεξάρτηση από το ρωσικό φυσικό αέριο θα έβλεπε όφελος ο
λαός; Η απεξάρτηση από το ρωσικό φυσικό αέριο έχει σχεδόν
συντελεστεί. Οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας δε εδώ και καιρό
κατέχουν το µεγαλύτερο ποσοστό στο ενεργειακό µίγµα της
χώρας µας. Αλήθεια, πού είναι αυτό το όφελος που λέγατε;
Στους πράσινους καπιταλιστές της ενέργειας και τους εφοπλι-
στές, ναι. Ο λαός, όµως, όχι µόνο δεν είδε κάποιο όφελος, αλλά
είδε την ενεργειακή του φτώχεια να µεγαλώνει και τους λογαρια-
σµούς του να πηγαίνουν στα ύψη. 

Εσείς όλοι πάλι, η Κυβέρνηση αλλά και τα υπόλοιπα αστικά
κόµµατα, δεν λέγατε ότι ο ανταγωνισµός θα ρίξει τις τιµές στα
προϊόντα και θα τα κάνει πιο ελκυστικά και πιο φθηνά; Βλέπετε
εσείς αυτόν τον ανταγωνισµό στην ενέργεια και στα υπόλοιπα
προϊόντα να επιβεβαιώνει αυτό που λέγατε στον λαό; Μια µατιά
να ρίξει κανείς και στη χώρα µας, αλλά και παντού, στις απελευ-
θερωµένες αγορές µε το επιχείρηµα ότι ο ανταγωνισµός θα λει-
τουργούσε τάχα προς όφελος των καταναλωτών, αρκεί για να
διαπιστώσει το προφανές, δηλαδή ότι η ακρίβεια θερίζει και ότι
οι τιµές των προϊόντων και των υπηρεσιών εκτινάχθηκαν στα ύψη. 

Γιατί συµβαίνει αυτό; Μα, διότι ο ανταγωνισµός στην πραγµα-
τικότητα είναι η κινητήρια δύναµη της καπιταλιστικής οικονοµίας
και της ανάπτυξης, είτε αυτός ο ανταγωνισµός είναι υγιής, όπως
τον θέλει και τον πλασάρει ο ΣΥΡΙΖΑ, είτε είναι αθέµιτος. Συνή-
θως βέβαια είναι και τα δύο, γιατί αυτός ο ανταγωνισµός έχει σαν
στόχο στην πραγµατικότητα την εξασφάλιση του µέγιστου δυ-
νατού κέρδους για τις µεγάλες επιχειρήσεις και αυτό βέβαια δεν
έχει την παραµικρή σχέση µε την προστασία των συµφερόντων
των λαϊκών καταναλωτών, οι οποίοι έχουν βεβαίως και το πρό-
βληµα. 

Αν κατά καιρούς αναγκάζεστε από τα πράγµατα, όπως τώρα,
σε περιόδους έξαρσης της ακρίβειας και κάτω από την πίεση της
αγανάκτησης των λαϊκών στρωµάτων, να παραδεχτείτε ότι υπάρ-
χει ακρίβεια, επιχειρείτε απλώς να θολώσετε τα νερά µε κάτι
δήθεν µέτρα ελέγχου της αγοράς, µε κάτι pass της κοροϊδίας
και κάτι καλάθια του νοικοκυριού που ευλογούν τη φτώχεια και
τίποτα παραπάνω, αφού στην πραγµατικότητα όλα αυτά καµµία
σχέση δεν έχουν µε οποιαδήποτε αντιµετώπιση του προβλήµα-
τος, καθώς δεν αγγίζουν ούτε τρίχα από τα τρελά κέρδη των µε-
γάλων επιχειρήσεων. 

Η ακρίβεια, όµως, ούτε φυσικό φαινόµενο είναι ούτε ουρανο-
κατέβατη είναι ούτε προέκυψε µε την πανδηµία ή τον πόλεµο
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στην Ουκρανία ούτε γενικώς προκύπτει από κάποιους λάθος χει-
ρισµούς. Η ακρίβεια είναι συστατικό φαινόµενο της ίδιας της κα-
πιταλιστικής ανάπτυξης, είναι το αθροιστικό αποτέλεσµα στη
χώρα µας από το χτύπηµα στους µισθούς που έφεραν οι νόµοι
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, Βρούτση, Αχτσιόγλου, ο
νόµος Χατζηδάκη, µε τον βασικό µισθό να είναι ακόµη στα επί-
πεδα που ήταν το 2008, πριν από δεκαπέντε ολόκληρα χρόνια,
από τις ανατιµήσεις στα καύσιµα και τα είδη πλατιάς λαϊκής κα-
τανάλωσης, από τη φοροληστεία του ΕΝΦΙΑ και του ΦΠΑ που
τον πήγατε Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ στα ύψη, από την ανερ-
γία, από τον πληθωρισµό που «τρέχει» µε πάνω από 10% στα βα-
σικά είδη διατροφής, από την εµπορευµατοποίηση της υγείας,
της πρόνοιας, της παιδείας που αναγκάζουν τη λαϊκή οικογένεια
να ξεπαραδιάζεται. Αυτά όλα είναι τα αποτελέσµατα της δικής
σας πολιτικής και αυτά είναι που δηµιουργούν ένα εφιαλτικό σκη-
νικό επιβίωσης στις λαϊκές οικογένειες.

Την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ, απορρίπτετε τις προτάσεις νόµου του ΚΚΕ που είναι
πραγµατικές «ανάσες» για το λαό, όπως το να καταργηθεί τώρα
η ρήτρα αναπροσαρµογής, να καταργηθεί τώρα το Χρηµατιστή-
ριο Ενέργειας που αποτελεί το βασίλειο της κερδοσκοπίας και
της ακρίβειας, να καταργηθούν τα πράσινα χαράτσια, να καταρ-
γηθούν όλοι οι ειδικοί φόροι κατανάλωσης, όπως και ο ΦΠΑ στα
βασικά είδη πλατιάς λαϊκής κατανάλωσης. Γιατί; Διότι τελικά οι
µεγάλοι επιχειρηµατικοί µονοπωλιακοί όµιλοι δεν σκιάζονται από
κάτι τέτοιες οδηγίες σαν αυτή που ψηφίζετε σήµερα. 

Εδώ σας παραπέµπουµε στην ανακοίνωση του ΣΕΒ για το
πόσο φιλικά και θετικά στέκεται απέναντι στο νοµοσχέδιο. 

Δεν σκιάζονται, λοιπόν, από κάτι τέτοιες οδηγίες, ούτε σκιάζον-
ται από τις ποινές ή τα πρόστιµα που τους επιβάλλονται, καθώς
στις περισσότερες περιπτώσεις τα κέρδη που αποκοµίζουν οι µο-
νοπωλιακοί όµιλοι από την παραβίαση των κανόνων είναι πολλα-
πλάσια από αυτά που πληρώνουν ως πρόστιµα, αφού και η
νοµοθεσία και συνολικά το σύστηµα λειτουργούν προς όφελός
τους µε χίλιους δυο τρόπους. Ούτε βέβαια οι εργαζόµενοι -λέµε
εµείς- έχουν να περιµένουν τίποτα από ευρωπαϊκές οδηγίες, ιδίως
µε τη στρατηγική της απελευθέρωσης των ιδιωτικοποιήσεων και
της ανάπτυξης των λίγων σε βάρος της πλειοψηφίας.

Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν και δύο άρθρα, το 18 και το 19, τα
οποία επιχειρούν διά της πλαγίας, διά των δηµάρχων, την πλήρη
ουσιαστικά κατάργηση της κυριακάτικης αργίας. Τα δύο αυτά
άρθρα, τα οποία και καταψηφίζουµε φυσικά, έρχονται να χειρο-
τερέψουν ακόµα περισσότερο τη νοµοθεσία σχετικά µε το
άνοιγµα των καταστηµάτων τις Κυριακές. Αποτελούν ένα ακόµα
σοβαρό πλήγµα στην κυριακάτικη αργία και αποτελεί πολύ µε-
γάλο θράσος, θράσος χιλίων «Ταρτούφων», το να έρχεται εδώ ο
ΣΥΡΙΖΑ και να παριστάνει τον προστάτη της κυριακάτικης αρ-
γίας. Ποιος; Ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος κατακρεούργησε δεκαέξι ολό-
κληρες Κυριακές, την αργία αυτών των Κυριακών. 

Είναι ξεκάθαρο ότι στόχος και αυτής της Κυβέρνησης, όπως
και της προηγούµενης, είναι η εξυπηρέτηση του µεγαλύτερου
εµπορικού κεφαλαίου, χτυπώντας ακόµα πιο άγρια τα εργασιακά
δικαιώµατα των εργαζοµένων στο εµπόριο, αλλά και πλήττοντας
τα µικρά εµπορικά καταστήµατα που δεν βλέπουν τίποτα σχεδόν
στον τζίρο τους, ενώ χειροτερεύουν οι όροι δουλειάς των αυτο-
απασχολουµένων που αναγκάζονται να φτάνουν στα όρια της
φυσικής τους εξόντωσης, προκειµένου να ανταγωνιστούν τις µε-
γάλες αλυσίδες και τα πολυκαταστήµατα, πέρα από το ότι δεν
υπάρχει το παραµικρό όφελος για τους καταναλωτές, στο όνοµα
των οποίων υποτίθεται ότι καταργείται η αργία της Κυριακής,
καθώς όπως χαρακτηριστικά ειπώθηκε από τους φορείς, χρόνος
υπάρχει, αλλά χρήµα δεν υπάρχει για την πλειοψηφία των κατα-
ναλωτών. 

Άρα από την ουσιαστικά πλήρη κατάργηση της κυριακάτικης
αργίας ωφεληµένοι βγαίνουν ποιοι; Βγαίνουν και πάλι οι µεγάλες
εµπορικές αλυσίδες των κεντρικών εµπορικών δρόµων και όχι οι
µικροί καταστηµατάρχες στις γειτονιές. 

Να γιατί ζητάµε τη νοµοθετική κατοχύρωση της κυριακάτικης
αργίας ως το ελάχιστο εκείνο µέτρο προστασίας από την εργα-
σιακή εξουθένωση, αλλά και κοινωνικοποίησης και οικογενειακής
ισορροπίας των εργαζοµένων στο εµπόριο. 

Όσο για την Επιτροπή Ισότητας των Φύλων και Καταπολέµη-
σης των Διακρίσεων στους ερευνητικούς και τεχνολογικούς φο-
ρείς που υπάρχει στο νοµοσχέδιο, µακάρι να αρκούσε η σύσταση
µιας επιτροπής για να λυθούν τα προβλήµατα της ανισοτιµίας
της γυναίκας. Αφήστε που ο συγκεκριµένος χώρος µαστίζεται
από ελαστικές µορφές εργασίας, που είναι και το φυτώριο για
τη διεύρυνση αυτής της ανισοτιµίας και χαρακτηρίζεται -όπως
και άλλοι βέβαια- από τη µεγάλη έλλειψη ουσιαστικών µέτρων
για την προστασία της µητρότητας. 

Θα αναφερθώ τώρα σε κάποιες από τις πιο σηµαντικές διατά-
ξεις του νοµοσχεδίου. Για τα escape rooms, παρ’ ότι συνήθως
πρόκειται για µικρές επιχειρήσεις, δεν συµφωνούµε καθόλου µε
τη λογική της απλούστευσης των διαδικασιών για την άδεια
έναρξης λειτουργίας, γιατί πρέπει να προλαµβάνονται, κατά την
άποψή µας, ζητήµατα ασφάλειας και δηµόσιας υγείας είτε για
τις εγκαταστάσεις είτε για την επάρκεια και φυσικά και για την
ασφάλεια του προσωπικού. 

Έχουµε τώρα και τις διατάξεις για το ηλεκτρονικό phishing,
από το οποίο τελικά επιβαρύνονται µονάχα οι τραπεζικοί κατα-
θέτες, συνήθως οι µικροί, αφού οι διατάξεις και αυτού του νοµο-
σχεδίου είναι κοµµένες και ραµµένες στα µέτρα των τραπεζών
και των µετόχων τους. Αυτές οι διατάξεις ουσιαστικά καθιστούν
άµοιρες ευθυνών τις τράπεζες, για να µην ζηµιωθούν, όπως µας
είπε ο κύριος Υπουργός προχθές στην επιτροπή. Οι µποναµάδες
των κυβερνήσεων στις τράπεζες τελειωµό δεν έχουν. Τι ανακε-
φαλαιοποιήσεις, τι αναβαλλόµενοι φόροι! Στο phishing θα κολ-
λάγατε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κλείσω µε την πόντιση των µπουκαλιών κρασιού στη θά-
λασσα και θα χρειαστώ ένα λεπτό µονάχα, κύριε Πρόεδρε. 

Η διάταξη εισάγεται προκειµένου να νοµιµοποιηθεί µια µέθο-
δος µάρκετινγκ που µέχρι σήµερα εξελίσσεται διεθνώς και στην
Ελλάδα µε µια ανεξέλεγκτη πόντιση συσκευασιών κρασιού στη
θάλασσα. Δεν υπάρχουν, όµως, επιστηµονικά δεδοµένα ότι η µέ-
θοδος αυτή συνεισφέρει στη βελτίωση του οίνου χηµικά και ορ-
γανοληπτικά, ενώ από τη στιγµή που το κρασί είναι εµφιαλωµένο,
δεν υφίσταται παλαίωση. Γι’ αυτό η συγκεκριµένη µέθοδος είναι
στα όρια της απάτης. Φυσικά, το κρασί θα πωλείται πανάκριβα
και τη µέθοδο θα την αξιοποιήσουν οι ισχυρότερες επιχειρήσεις,
µεγαλοοινοποιοί και µεγαλοξενοδόχοι που δραστηριοποιούνται
στον τουρισµό και έτσι µαζί µε τον αιγιαλό και τις παραλίες θα
καταλάβουν και ένα µέρος του βυθού. 

Υπάρχει, όµως, εδώ και µια ακόµη πλευρά στο θέµα.  Πριν από
το κρασί, όπως ξέρετε, πρέπει να υπάρχουν σταφύλια. Την ώρα,
όµως, που εσείς φέρνετε αυτή τη διάταξη τα σταφύλια είτε µέ-
νουν στα αζήτητα και πάνω στα κλήµατα σαπίζουν ή οι µεγαλέµ-
ποροι τα παίρνουν σχεδόν τζάµπα από τους παραγωγούς. Αυτά
λέγανε προχθές οι σταφυλοπαραγωγοί του Δήµου Παγγαίου
στην Καβάλα στην αντιπροσωπεία του ΚΚΕ που τους συνάντησε
στο Ποδοχώρι. Μας είπαν χαρακτηριστικά ότι µε το κόστος πα-
ραγωγής των σταφυλιών να φτάνει στα 60 λεπτά -60 λεπτά το
κόστος παραγωγής επαναλαµβάνω- οι έµποροι τους πληρώνουν
8 λεπτά. Αφήστε τις καταστροφές που είχαν από φυσικές κατα-
στροφές. Ακούστε τους, λοιπόν, και αποζηµιώστε τους τώρα, επι-
τέλους, για να µπορέσουν να συνεχίσουν να παράγουν και
φροντίστε και κόστος παραγωγής µειωµένο να έχουν, αλλά και
εγγυηµένες τιµές στα προϊόντα τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Δελή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κλείνω µε την τροπολογία της Κυβέρνησης
για τους όρους συµµετοχής των κοµµάτων στις εκλογές, µε την
οποία εισάγονται επικίνδυνες γενικεύσεις και προϋποθέσεις για
τη συµµετοχή κοµµάτων στις εκλογές, όπως και για την τροπο-
λογία του ΣΥΡΙΖΑ που επικαλείται τον απαράδεκτο τροµονόµο
που ποινικοποιεί τη ριζοσπαστική ιδεολογία. Την κοµµουνιστική
ιδεολογία ποινικοποιεί ο τροµονόµος, αλλά για αυτή την τροπο-
λογία θα τοποθετηθούν στη συνέχεια οι Βουλευτές του ΚΚΕ.

Καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο.

7562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται ο ειδικός

αγορητής από την Ελληνική Λύση, ο συνάδελφος κ. Βασίλειος
Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς θέλουµε να εκφρά-

σουµε µε τη σειρά µας την αλληλεγγύη µας στους πολίτες της
Συρίας και της Τουρκίας. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο καλύπτει πολλά ενδιαφέροντα θέ-
µατα. Το βασικότερο είναι η δροµολόγηση του θεσµού των αντι-
προσωπευτικών αγωγών για καταναλωτικά προϊόντα στο πρώτο
µέρος του µε την εφαρµογή της οδηγίας 1828/2020. Βέβαια,
υπάρχει ήδη ο θεσµός των συλλογικών αγωγών. Οπότε µας δη-
µιουργήθηκε η απορία σχετικά µε το πώς θα συνδυαστούν. 

Σε κάθε περίπτωση, όπως αναφέραµε στις επιτροπές, πρόκει-
ται για ένα πολύ ενδιαφέρον θέµα, γενικά και ειδικότερα για
εµάς, επειδή µία από τις µεγαλύτερες τέτοιες περιπτώσεις διε-
θνώς είναι η απάτη του «Dieselgate», δηλαδή η απάτη της «VOLK-
SWAGEN» και της γερµανικής αυτοκινητοβιοµηχανίας
γενικότερα, όπως της «AUDI» και πρόσφατα της «MERCEDES».

Εν προκειµένω, έχουµε καταθέσει πολλές φορές ερωτήσεις
σχετικά µε το γιατί δεν συµµετείχε η Ελλάδα στις διεκδικήσεις
αποζηµιώσεων, λαµβάνοντας, δυστυχώς, απαντήσεις, που τεκ-
µηρίωναν την αδιαφορία του Υπουργείου. Εκτός, όµως, από τις
αποζηµιώσεις, το θέµα έχει και ηθική υπόσταση µε την έννοια
πως είναι απαράδεκτο να επιτρέπουµε στους Γερµανούς να µας
χαρακτηρίζουν διεφθαρµένους, όταν οι ίδιοι συµµετέχουν σε τέ-
τοιες απάτες. Βέβαια, όταν ο ίδιος ο Υπουργός Ανάπτυξης δη-
λώνει πως οι Έλληνες δεν είναι έτοιµοι, όπως οι Γερµανοί, δεν
µπορεί να περιµένει κανείς τίποτα καλύτερο. 

Θυµίζουµε πως σε επίπεδο καταναλωτών, εκτός των διεκδική-
σεων στις Ηνωµένες Πολιτείες και στην Ευρώπη, ελληνικό δικα-
στήριο επιδίκασε, ήδη, 5.200 ευρώ σε ιδιοκτήτη. Οπότε µε
περίπου είκοσι χιλιάδες τετρακόσιες σαράντα πέντε αυτοκίνητα
µπορούν να διεκδικηθούν περί τα 106 εκατοµµύρια ευρώ, 106
εκατοµµύρια, που δεν διεκδικούµε καθόλου. 

Η αντιπροσωπευτική αγωγή, πάντως, για το «Dieselgate» είναι
πολύ θετική, επειδή ο κάθε ιδιοκτήτης δεν θα πρέπει να πάει στο
δικαστήριο, ειδικά αν δεν έχει τις οικονοµικές δυνατότητες και τον
χρόνο. Όµως, θα εισπράξει χρήµατα αυτόµατα, ενώ φυσικά πα-
ραµένει η διεκδίκηση από το κράτος για απάτη. Θα το κάνει η ελ-
ληνική Κυβέρνηση; Πιθανολογούµε πως όχι, επειδή είναι φοβική
απέναντι στη Γερµανία. Ελπίζουµε, βέβαια, να δραστηριοποιηθούν
για το θέµα οι καταναλωτικές οργανώσεις, αποδεικνύοντας έτσι
πως έχουν πράγµατι λόγο ύπαρξης. 

Περαιτέρω οι αντιπροσωπευτικές αγωγές είναι ένας χρήσιµος
θεσµός. Υπάρχουν ήδη από πολλά χρόνια τώρα στις Ηνωµένες
Πολιτείες µε µεγάλο κύκλο εργασιών, ενώ είναι ανερχόµενες στην
Ευρώπη. Ρωτήσαµε, γιατί δροµολογούνται από το Υπουργείο
Ανάπτυξης και όχι από το Δικαιοσύνης, αφού υπάρχουν πολλές
νοµικές παράµετροι, όπως η διαδικασία της άσκησης. Δυστυχώς,
δεν πήραµε καµµία απάντηση, όπως σε πολλά άλλα ερωτήµατά
µας, που δεν υπάρχει λόγος να επαναλάβουµε. Αποτελεί, πάντως,
πρόβληµα η χρηµατοδότησή τους, που η µοναδική λύση θα ήταν
η κρατική. Δυστυχώς, όµως, δεν διευκρινίστηκε, εάν θα υπάρξει
και κάτω από ποιες συνθήκες. 

Συνεχίζοντας, το νοµοσχέδιο καλύπτει στο δεύτερο µέρος του
γενικότερα θέµατα του εµπορίου και το ωράριο των καταστηµά-
των και, επίσης, την προστασία των ανηλίκων από προϊόντα που
µπορεί να οδηγήσουν σε εθισµό. Παρεµπιπτόντως, το να βλέ-
πουµε τον Υπουργό να µεταλλάσσεται σε υπέρµαχο της παρε-
ξηγηµένης, όπως είπε, κάνναβης, όταν στο σηµερινό νοµοσχέδιο
υπάρχει άρθρο προστασίας των νέων από τον εθισµό, µας προ-
καλεί αλγεινή εντύπωση, πόσω µάλλον όταν όλοι γνωρίζουµε ότι
ξεκίνησε σε άλλες χώρες ως φαρµακευτική, ενώ κατέληξε στο
ακριβώς αντίθετο. Εµείς, βέβαια, είµαστε κάθετα αντίθετοι στο
θέµα της κάνναβης, η οποία πωλείται ήδη σε καταστήµατα λια-
νικής, ενώ βλέπει κανείς να τοποθετούνται χάπια µε κάνναβη
µπροστά στα φαρµακεία εκεί που τα βλέπουν ακόµη και τα παι-
διά. Δεν είναι ντροπή;

Επιπλέον, περιλαµβάνονται άρθρα που αναφέρονται στην προ-

στασία των καταναλωτών από χρηµατοοικονοµικές συναλλαγές
και απάτες, καθώς επίσης από παραπλανητικές διαφηµίσεις
µέσω του διαδικτύου. Σε σχέση, πάντως, µε τις τράπεζες και µε
τις χρηµατοοικονοµικές απάτες είναι αστείο, όταν κάνουν ό,τι θέ-
λουν µε τα funds και µε τις προµήθειες, οδηγώντας σε πλειστη-
ριασµούς τα σπίτια των Ελλήνων. 

Ειδικά όσον αφορά στα κόκκινα δάνεια, µε την πρότασή µας,
που αφορά στο επιτυχηµένο αµερικανικό µοντέλο του 1933,
ασφαλώς δεν θα διενεργούνταν τόσοι πλειστηριασµοί, αφού µε
πολύ απλά λόγια αντί να πουλούν οι τράπεζες τα κόκκινα δάνειά
τους υποθετικά στο 20% της αξίας τους στα funds, θα τα που-
λούσαν σε έναν οργανισµό του δηµοσίου. Είναι πάρα πολύ απλό.
Ο οργανισµός αυτός στη συνέχεια θα έδινε τη δυνατότητα µα-
κροπρόθεσµης εξόφλησης στους οφειλέτες µε χαµηλά επιτόκια,
ενώ µε δεδοµένο το ότι αναφερθήκαµε µόνο στα ενυπόθηκα δά-
νεια των µνηµονίων, τα οποία ήταν κάτω των 30 δισεκατοµµυ-
ρίων, ο οργανισµός του δηµοσίου θα χρειαζόταν, προφανώς,
πολύ λίγα κεφάλαια, σε κάθε περίπτωση πολύ λιγότερα από τα
18,7 δισεκατοµµύρια των κρατικών εγγυήσεων του «ΗΡΑΚΛΗΣ»
στις τράπεζες, όπου η EUROSTAT µας απειλεί να τα προσθέσει
στο χρέος ή τα επιπλέον 17 δισεκατοµµύρια του αναβαλλόµενου
φόρου, για να µην αναφερθούµε στις ανακεφαλαιοποιήσεις των
45 δισεκατοµµυρίων περίπου, που προστέθηκαν στο δηµόσιο
χρέος κ.λπ..

Εδώ ο Υπουργός είπε πως δεν είναι υπέρ των κρατικών εται-
ρειών. Η αναπτυξιακή τράπεζα, όµως, που λειτούργησε ο ίδιος,
δεν είναι κρατική; Δεν θα µπορούσε αυτή να τα αναλάβει; Προ-
φανώς. Μια άλλη λύση θα ήταν το κυπριακό µοντέλο, καθώς επί-
σης το ισπανικό, η δυνατότητα που δόθηκε, δηλαδή, στους
οφειλέτες να αγοράσουν τα δάνεια όσο τα funds συν κάποιο λο-
γικό κέρδος συν τα έξοδά τους. 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, υπήρχαν και υπάρχουν λύσεις για να
µη χαθούν τα εφτακόσιες εξήντα χιλιάδες περίπου σπίτια των Ελ-
λήνων, για τις οποίες, όµως, αδιαφόρησαν όλες οι κυβερνήσεις,
αφού το µόνο που τις ενδιαφέρει, εάν αποκλείσουµε, βέβαια, την
ανεπάρκεια ή την ανικανότητα, είναι η νοµή της εξουσίας. 

Όσον αφορά στο ότι η Κυβέρνηση του κυρίου Υπουργού µεί-
ωσε τα κόκκινα δάνεια, ασφαλώς δεν ισχύει, αφού τα 86,8 δισε-
κατοµµύρια, απλά, µεταφέρθηκαν στα funds, που κυριολεκτικά
σήµερα θησαυρίζουν, ενώ τα 14,5 δισεκατοµµύρια παρέµειναν
στις τράπεζες, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά για να είναι
τεκµηριωµένα όλα αυτά που λέµε. 

Το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά στο πλαίσιο της υπο-
θαλάσσιας παλαίωσης οίνων, όπου δεν µας διευκρινίστηκε πλή-
ρως το πλαίσιο, η λογική που δηµιουργείται και το όφελος. Το
κρασί, πάντως, µπορεί να βοηθήσει και να βοηθηθεί από τον
εναλλακτικό τουρισµό, τον οινικό και γαστριµαργικό, όπως συµ-
βαίνει στην Πορτογαλία µε πολύ µεγάλη επιτυχία και στην Ισπα-
νία. 

Συνεχίζοντας µε το τέταρτο µέρος που αφορά στα δωµάτια
απόδρασης –µας αρέσουν καλύτερα οι ελληνικοί όροι και όχι τα
escape rooms-, αυτό έχει σχέση µε τον τουρισµό, ενώ το προϊόν
αυτό αναπτύχθηκε κυρίως στην Ασία. Διατυπώσαµε εδώ τις επι-
φυλάξεις µας, λόγω των παραµέτρων ασφαλείας για το κοινό,
σηµειώνοντας πως µε τον όρο «δωµάτια απόδρασης» αναφερό-
µαστε σε θεµατικά δωµάτια, στα οποία κλειδώνεται µία παρέα
δύο έως έξι ατόµων που καλούνται να λύσουν γρίφους που σχε-
τίζονται µε το θέµα του δωµατίου. Αστεία πράγµατα. 

Στο πέµπτο µέρος, τώρα, υπάρχουν κάποια διαδικαστικά για
την έρευνα, αλλά όχι ουσιαστικά, οπότε δεν δικαιολογείται ο τίτ-
λος «θέµατα ενίσχυσης της έρευνας». Περιλαµβάνονται κυρίως
θέµατα, όπως η σύσταση µιας επιτροπής ισότητας των φύλων
και καταπολέµησης των διακρίσεων σε κάθε φορέα έρευνας και
τεχνολογίας. Μάλιστα. Λύσαµε τα προβλήµατα της έρευνας,
στην οποία δεν κάνουµε απολύτως τίποτα, που δεν υπάρχει δη-
λαδή, και τώρα θα ασχοληθούµε µε θέµατα δικαιωµατισµού. Σε
κάθε περίπτωση, το θέµα είναι από ποιον θα οριστούν αυτές οι
επιτροπές και µε τι κριτήρια θα λειτουργούν, καθώς επίσης µε τι
κόστος, αφού δεν ορίζεται καθόλου εδώ. 

Είναι ενδιαφέρον, βέβαια, το ότι δηµιουργείται ένα Ινστιτούτο
Ροµποτικής, χωρίς, όµως, να υπάρχει κάποια εκτίµηση του κό-
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στους από το Γενικό Λογιστήριο, σηµειώνοντας πως η Ελλάδα
υπολείπεται σηµαντικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσον αφορά
στα ποσά που δίνονται για την έρευνα. Εν προκειµένω, ναι µεν
δεν µπορούµε παρά να θεωρήσουµε ευπρόσδεκτη τη δηµιουργία
Ινστιτούτου Ροµποτικής, αλλά, δυστυχώς, δεν υπάρχει ενηµέ-
ρωση για τα ουσιαστικά οργανωτικά και λειτουργικά ζητήµατά
του, τα οποία θεωρούµε ότι είναι τα σπουδαιότερα. 

Θυµίζουµε, πάντως, εδώ πως δεν έχει γίνει ακόµη τίποτα µε
την έρευνα για τη βιοµηχανία της «PWC», η οποία περιλαµβάνει
σαράντα τρεις παρεµβάσεις κόστους 2,1 δισεκατοµµυρίων, ενώ
το µόνο που συµβαίνει είναι οι επιδοτήσεις του καρτέλ της ενέρ-
γειας. Η αµυντική βιοµηχανία, πάντως, µεταξύ άλλων, πρέπει να
τοποθετηθεί στο επίκεντρο της οικονοµικής πολιτικής της χώρας
µας µαζί µε τον πρωτογενή τοµέα φυσικά και τη µεταποίηση. Δια-
φορετικά, δεν θα καταφέρει ποτέ η Ελλάδα της µονοκαλλιέρ-
γειας του τουρισµού να έχει βιώσιµη ανάπτυξη ούτε ποιοτικές
υψηλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, χωρίς τις οποίες δεν πρό-
κειται ποτέ να επιστρέψουν οι εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες
που µετανάστευσαν στο εξωτερικό για να επιβιώσουν και για
τους οποίους δεν φαίνεται να ενδιαφέρεται κανείς. 

Με δεδοµένη πάντως τη µη στήριξη της βιοµηχανίας, όσον
αφορά στο κόστος ενέργειας, όπως άλλωστε όλων των µη οικια-
κών τιµολογίων, δηλαδή των εµπορικών, των αγροτικών, των
επαγγελµατικών, της µεταποίησης κ.λπ. ήταν εύλογη η γνωστή
επιστολή της βιοµηχανίας προς τον Πρωθυπουργό, ενώ τεκµη-
ριώνει πως η Κυβέρνηση ενδιαφέρεται µόνο για τις ψήφους των
πολλών. Ακόµη χειρότερα, η Κυβέρνηση αύξησε κατά 9,6% τις
εισφορές των ελεύθερων επαγγελµατιών που υποφέρουν ήδη
από τον πληθωρισµό, θέλοντας προφανώς να αποτελειώσει τη
µεσαία τάξη, αφού στην ουσία αυτή επιβαρύνει για τη µηδαµινή
αύξηση των συντάξεων. 

Κλείνοντας µε τις λοιπές διατάξεις, έρχοµαι πρώτα σε αυτές
για τα επιµελητήρια, µε τη σύνδεση των περιφερειακών επιµελη-
τηριακών συµβουλίων, την εκλογική διαδικασία των επιµελητη-
ρίων και τα τέλη τους. Εδώ η διαφοροποίηση είναι ότι µε το
άρθρο 73 καταργούνται οι εκλογές µε την απλή αναλογική στα
επιµελητήρια έναντι ενός άλλου συστήµατος πριµοδότησης.
Προφανώς, το κοµµατικό καθεστώς θέλει να ελέγχει τη λήψη
αποφάσεων και να αποκλείει τις ανεξάρτητες κινήσεις. Οπότε
ρωτήσαµε, ειρωνικά φυσικά, µήπως θα πρέπει να διορίζει ο
Υπουργός τα επιµελητήρια, όπως γίνεται σε αυταρχικά καθε-
στώτα, αφού µπορεί να καθορίζει και τον τρόπο διεξαγωγής των
ηλεκτρονικών εκλογών. 

Υπάρχουν, επίσης, διατάξεις για το ΓΕΜΗ µε διάφορα γραφει-
οκρατικά θέµατα εταιρειών, όπως η εγγραφή τους, το πολύ
σωστό δικαίωµα αποχώρησης εταίρων από εταιρείες περιορισµέ-
νης ευθύνης κ.λπ.. 

Τέλος, υπάρχουν διάφορες τροπολογίες, στις οποίες έχουµε
αναφερθεί αναλυτικά στην επιτροπή, εκφράζοντας τις όποιες αν-
τιρρήσεις και τις προτάσεις µας. 

Κλείνοντας, µε τη χθεσινή συζήτηση στην επιτροπή έχουµε πει,
πολλές φορές, πως ο Υπουργός Ανάπτυξης µας είναι συµπαθής
και εκτιµάµε πραγµατικά την εργατικότητά του, όχι όµως τις δια-
στρεβλώσεις και τις προσπάθειές του να παρουσιάζει το µαύρο
ως άσπρο. Εν προκειµένω, δεν µπορεί να µας –εντός εισαγωγι-
κών- «κατηγορεί» ως κοµµουνιστές, επειδή µπερδεύει τις ιδιωτι-
κοποιήσεις, όπου ασφαλώς δεν είµαστε εναντίον –µε εξαίρεση
τις κοινωφελείς και τις στρατηγικές επιχειρήσεις-, µε το ξεπού-
ληµα, ισχυριζόµενος πως είναι το ίδιο. Ξεπούληµα είναι, προφα-
νώς, να πουλάς κάτι που αξίζει 10 ευρώ στα 2 ευρώ, ενώ
ιδιωτικοποίηση, προφανώς, στα 10. Είναι τεράστια η διαφορά µε-
ταξύ τους. 

Για παράδειγµα, δεν είµαστε εναντίον της ιδιωτικοποίησης του
ΟΣΕ, αλλά εναντίον του ξεπουλήµατός του µόλις για 45 εκατοµ-
µύρια από τον ΣΥΡΙΖΑ, µε προικοδότηση 750 εκατοµµυρίων από
τη Νέα Δηµοκρατία. Ο ένας κάνει το ένα και ο άλλος το χειροτε-
ρεύει. 

Περαιτέρω, δεν είναι δυνατόν να ισχυρίζεται πως ενδιαφέρει
µια χώρα µόνο το χρέος ως προς το ΑΕΠ και όχι το ίδιο το χρέος,
υποβαθµίζοντας την ξαφνική άνοδο του δηµοσίου χρέους µας
στα 400 δισεκατοµµύρια στα τέλη του 2022 παρά το ξεπούληµα,

καθώς επίσης το ότι δεν είχε καν προβλεφθεί στον προϋπολογι-
σµό, που κατατέθηκε στο τέλος του ίδιου έτους. Ως εκ τούτου,
είναι ήδη ο προϋπολογισµός για τα σκουπίδια, όπως άλλωστε εί-
χαµε προβλέψει από την ηµέρα που κατατέθηκε και τον συζητή-
σαµε.

Ποια επιχείρηση, λοιπόν, ενδιαφέρεται µόνο για τα χρέη ως
προς τον τζίρο της, πόσω µάλλον, όταν ο τζίρος αυτός επε-
τεύχθη µε τεράστιες ζηµιές, όπως τα 50 δισεκατοµµύρια που
σπατάλησε µέσα σε τρία µόλις χρόνια η Κυβέρνηση, χρήµατα
που δεν είχε αλλά δανείστηκε; Προφανώς είναι σηµαντικό, λοι-
πόν, το απόλυτο µέγεθος του χρέους, πάρα πολύ σηµαντικό. 

Επιπλέον, δεν µπορεί να λέει ο Υπουργός πως η οικονοµία µας
πηγαίνει καλά µε εµπορικό έλλειµµα ενδεκάµηνου στα 35 δισε-
κατοµµύρια ή µε έλλειµµα ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών
στα 17 δισεκατοµµύρια, πόσω µάλλον µε το ιδιωτικό µας χρέος
να έχει υπερβεί τα 410 δισεκατοµµύρια, το δηµόσιο και το ιδιω-
τικό –µαζί και τα δύο- τα 810 δισεκατοµµύρια, ενώ το εξωτερικό
µας χρέος τα 560 δισεκατοµµύρια. Τεράστια νούµερα. 

Όσον αφορά στις επενδύσεις, ο ακαθάριστος σχηµατισµός
παγίου κεφαλαίου αυξήθηκε σε σταθερές τιµές στα µόλις 27 δι-
σεκατοµµύρια το 2021 από 5,5 δισεκατοµµύρια το 2020, ενώ το
2007 ήταν στα 61,8 δισεκατοµµύρια, υπερδιπλάσιος –όπως θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά- δυστυχώς, παρά το επενδυτικό κενό
άνω των 150 δισεκατοµµυρίων, ενώ σηµαίνει, επιπλέον, πως δεν
καλύπτονται καν οι αποσβέσεις. Ακόµη δε και οι άµεσες ξένες
επενδύσεις, που δεν αφορούν στην εξαγορά υφιστάµενων εται-
ρειών αλλά εντελώς νέες, µειώθηκαν το 2021 κατά 14,2 δισεκα-
τοµµύρια, σε σύγκριση µε το 2020, στα 2,767 δισεκατοµµύρια
δολάρια από 3,32 το 2020, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά.
Μειώθηκαν. 

Σε κάθε περίπτωση, είναι κάτι άλλο η µεγέθυνση του ΑΕΠ,
λόγω πληθωρισµού και άλλο ο ρυθµός ανάπτυξης, ο οποίος µετά
την ύφεση του 2020 στο 9%, την ανάκαµψη το 2021 στο 8,4% και
την ανάπτυξη του 2022 στο 5,6%, η σωρευτική πραγµατική ανά-
πτυξη σε σταθερές τιµές µέσα σε τρία χρόνια ήταν µόλις 5% σε
σχέση µε το 2019, δηλαδή περί το 1,67% ετήσια, οπότε χαµηλό-
τερη του 2019 που ήταν 1,9%, χωρίς τις επιπλέον δαπάνες των
50 δισεκατοµµυρίων. 

Σε σχέση, τώρα, µε το χρέος που προβλέπεται στα 168,9% του
ΑΕΠ το 2022 για τη γενική κυβέρνηση από 180,5% το 2019 –αν
και τελικά θα διαµορφωθεί υψηλότερα, µετά τα αποτελέσµατα
του Δεκεµβρίου- κατά 11,6 µονάδες δηλαδή και όχι κατά 50 που
ισχυρίζεται η Κυβέρνηση λαϊκίστικα, οφείλεται καθαρά στην
άνοδο του ονοµαστικού ΑΕΠ από τον πληθωρισµό, αφού χωρίς
αυτόν το ΑΕΠ δεν θα υπερέβαινε τα 194 δισεκατοµµύρια, οπότε
το χρέος θα ήταν στα 183% του ΑΕΠ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βιλιάρδο, δείτε
λίγο το ρολόι. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Τελειώνω, µισό λεπτό. 
Πρόκειται λοιπόν για µια πληθωριστική µείωση του χρέους,

που µειώνει και εξαθλιώνει τους Έλληνες, ενώ, ασφαλώς, δεν θα
ήταν ευχαριστηµένος κανένας, εάν η άνοδος των τιµών ήταν 30%
αντί 10%, οπότε το ΑΕΠ περί τα 245 δισεκατοµµύρια και το χρέος
της γενικής κυβέρνησης στο 145%.

Τέλος, σε σχέση µε τις αναβαθµίσεις, που λέει συνεχώς η Κυ-
βέρνηση, το σηµαντικότερο είναι πως συνεχίζουµε να είµαστε η
µοναδική χώρα στην Ευρώπη χωρίς επενδυτική βαθµίδα, την
οποία υπόσχεται ο Πρωθυπουργός εδώ και τρία χρόνια. 

Δεν θα επεκταθούµε σε άλλους οικονοµικούς δείκτες -αφού
δεν υπάρχει χρόνος- όπως το κόστος κατοικίας, σε σχέση µε
τους µισθούς, όπου ξανά η Ελλάδα είναι αρνητική πρωταθλή-
τρια. Άλλωστε δεν έχει κάποιο νόηµα, αρκετά έχουµε πει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, τριάντα
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δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 1ο Γενικό Λύκειο Κοζάνης (δεύτερο τµήµα). 

Καλώς ήρθατε στη Βουλή, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κλείνουν οι εισηγήσεις µε τον ειδικό αγορητή του ΜέΡΑ25 τον
συνάδελφο κ. Γεώργιο Λογιάδη. Μετά, όπως έχω πει, έχει ζητή-
σει τον λόγο ο κ. Κατρίνης, ως Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
του Οµάδας.

Ορίστε, κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να καλωσορίσω και εγώ τα παιδιά και τους δασκά-

λους-συνοδούς και να τους ευχηθώ καλή επιτυχία στη ζωή τους.
Κυρίες και κύριοι, εξετάζουµε σήµερα το σχέδιο νόµου του

Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων σχετικά µε την Ενσωµά-
τωση Ευρωπαϊκής Οδηγίας για την προστασία των καταναλωτών,
το ρυθµιστικό πλαίσιο για την παλαίωση οίνων και άλλες επεί-
γουσες διατάξεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης. 

Όµως για ποια προστασία του καταναλωτή συζητάµε, όταν οι
πάρα πολλοί και τα µεγάλα ευάλωτα στρώµατα δεν µπορούν να
καταναλώσουν και τους έχει γίνει ο βίος αβίωτος στις σηµερινές
συνθήκες; Το διαθέσιµο εισόδηµα εξαντλείται πολύ πριν το τέλος
του µήνα και παρατηρούµε ότι έχουν µπει αντικλεπτικά σε παιδι-
κές τροφές στο γάλα, σε κονσέρβες σαρδελών, διότι οι γονείς
δεν µπορούν να αγοράσουν γάλα για να ταΐσουν τα παιδιά τους.
Αυτό είναι τραγικό. 

Για ποια προστασία των πολιτών-καταναλωτών συζητάµε, όταν
σεισµόπληκτοι άνθρωποι στη Σάµο και την Κρήτη περιµένουν
ακόµη εδώ και δύο χρόνια την ουσιαστική αρωγή του κράτους,
όπως τόσες χιλιάδες συµπολίτες µας περιµένουν τόσα χρόνια
τις συντάξεις τους; Πώς ζουν αυτοί, πώς καταναλώνουν; Έτσι
τους προστατεύουµε; Απευθύνοµαι σε όλους εσάς που είστε
εδώ µέσα, αλλά και σε όσους είναι έξω. Έχετε πραγµατικά την
αίσθηση ότι προστατεύεστε και ότι προστατευόµαστε ως κατα-
ναλωτές; 

Στο πρώτο µέρος θα ήθελα να τονίσω ότι το κατατεθέν σχέδιο
νόµου περιορίζει σηµαντικά την προστασία του καταναλωτή σε
σχέση µε το σχέδιο νόµου το οποίο πρόσφατα τέθηκε σε δηµό-
σια διαβούλευση, όπως αναφέρει η Ένωση Καταναλωτών Η Ποι-
ότητα Ζωής- ΕΚΠΟΙΖΩ. 

Το άρθρο 7 αναφέρεται στις εγχώριες αντιπροσωπευτικές
αγωγές, όπου ο εναγόµενος προµηθευτής µπορεί να ζητήσει
αποζηµίωση ή χρηµατική ικανοποίηση, λόγω ηθικής βλάβης από
την ενάγουσα Ένωση Καταναλωτών και προσωπικά από τα µέλη
του Δ.Σ. που αποφάσισαν την άσκηση της αβάσιµης αγωγής για
την οποία ευθύνονται. Με τη διάταξη αυτή, όµως, καθιερώνεται
ουσιαστικά η αντικειµενική ευθύνη των µελών του Δ.Σ. των ενώ-
σεων καταναλωτών, ανεξαρτήτως της συνδροµής των προϋπο-
θέσεων της ευθύνης, ανεξαρτήτως της ύπαρξης υπαιτιότητας.
Προσωπική ευθύνη των µελών του διοικητικού συµβουλίου κατά
τη νοµολογία απαντάται σε περίπτωση εταιρικών χρεών προς το
ΙΚΑ και το δηµόσιο. Δεν θεωρούµε ότι µπορεί να γίνει δεκτή η
αναλογική εφαρµογή στην περίπτωση της αµετάκλητης απόρρι-
ψης αιτήµατος αγωγής ως προφανώς αβάσιµης. Θα θέλαµε να
τονίσουµε ότι η πρόβλεψη της ιδιαίτερα βαριάς αυτής ευθύνης
για τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου αποτελεί απλώς ανα-
σταλτικό παράγοντα στη χρήση ενός σηµαντικού εργαλείου,
όπως οι συλλογικές αγωγές. Θα τους αποτρέψει, δηλαδή, να κά-
νουν συλλογικές αγωγές, εφόσον θα έχουν προσωπική ευθύνη. 

Συνεχίζοντας η ΕΚΠΟΙΖΩ αναφέρει: Άλλωστε, από τη µακρό-
χρονη εµπειρία από την άσκηση εξήντα δύο συλλογικών αγωγών
ουδέποτε έχει ανακύψει ανάλογο ζήτηµα σχετικά µε την αξιοπι-
στία των ενώσεων καταναλωτών. Θεωρούµε ως αναγκαία την
αναβάθµιση της Διεύθυνσης Καταναλωτή σε ένα πιο ισχυρό και
πιο αποτελεσµατικό σχήµα µε την κατάλληλη στελέχωση και εξει-
δίκευση του προσωπικού της και την ουσιαστική άσκηση ελέγχου
και εποπτείας της αγοράς προς όφελος των καταναλωτών. Προ-
τείνουµε την τροποποίηση, αναφορικά µε την επιβολή διοικητι-
κών µέτρων και κυρώσεων στις περιπτώσεις που προβλέπονται
στο παρόν νοµοσχέδιο, προκειµένου να δηµοσιεύονται µε κάθε
πρόσφορο µέσο και να αναρτώνται υποχρεωτικά στην ιστοσε-
λίδα του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, ανεξαρτήτως

του ύψους του επιβληθέντος προστίµου. Αυτό γίνεται στην Αµε-
ρική. Αυτό πρέπει να γίνεται και εδώ για να ενηµερώνεται ο κα-
ταναλωτής.

Στο δεύτερο µέρος, µε τίτλο: «Συµπληρωµατικές διατάξεις για
την προστασία των καταναλωτών», το άρθρο 16 αφορά το παρα-
τηρητήριο τιµών στις υπεραγορές των σουπερµάρκετ. Το έχουµε
συζητήσει πάρα πολλές φορές εδώ το θέµα αυτό µε το διάτρητο
καλάθι, το ανύπαρκτο καλάθι, αλλά θα το δούµε και παρακάτω
σήµερα.

Το άρθρο 17 αφορά το παρατηρητήριο τιµών στην αγορά
υγρών καυσίµων, του υγραερίου κίνησης, του πετρελαίου θέρ-
µανσης και του πεπιεσµένου φυσικού αερίου που διατίθενται
στους καταναλωτές από τα πρατήρια καυσίµων. 

Να τονίσουµε πως το ΜέΡΑ25 αναδεικνύει πάντοτε ότι αυτό
το καρτέλ ενέργειας και το καρτέλ των σουπερµάρκετ, όπως βέ-
βαια και αυτό των τραπεζών είναι αυτά που δηµιουργούν τα
υπερκέρδη τους. Το χρηµατιστήριο ενέργειας, το οποίο ξεκίνησε
ο ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίζετε εσείς, συµβάλλει στην κατεύθυνση αυτή. 

Σύµφωνα µε δηµοσκόπηση, το 79% των ερωτηθέντων ανέφερε
πρόσφατα ότι έχει µειώσει τα έξοδα για βασικά αγαθά, όπως για
τρόφιµα και για είδη σουπερµάρκετ. Επίσης, το 70% των ερωτη-
θέντων απάντησε ότι «σίγουρα όχι ή µάλλον όχι» το καλάθι συµ-
βάλλει στην αντιµετώπιση της ακρίβειας. Και εσείς, κύριε
Υπουργέ, παραδεχτήκατε «Για να είµαι ειλικρινής…», όπως εί-
πατε, «…είναι δύσκολος ο έλεγχος στη βιοµηχανία». 

Σχετικά, λοιπόν, µε την αισχροκέρδεια που ανέφερε ο κύριος
Υπουργός στην επιτροπή, όταν οι εταιρείες παραγωγής ενέρ-
γειας έχουν αύξηση των καθαρών κερδών τους κατά περίπου
200% από το 2021 έως το 2022 µέσα σε ένα πολύ δυσµενές οι-
κονοµικό κλίµα, πώς θα το ονοµάζατε εσείς αυτό, αν όχι ως αι-
σχροκέρδεια; Τα υπερκέρδη των τραπεζών όταν αυτές παίρνουν
ρευστότητα από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα µε αρνητικά
επιτόκια ή κοντά στο 0% ή περίπου στο 0,3% και τα δανείζουν µε
ένα επιτόκιο της τάξεως του 4% µε 5% -δέκα µε δεκαπέντε
φορές παραπάνω, λοιπόν-, πώς θα το ονοµάζατε εσείς αυτό αν
όχι αισχροκέρδεια; Αυτά τα υπερκέρδη των παραγωγών ενέρ-
γειας και των τραπεζών είναι ο ορισµός της αισχροκέρδειας που
επηρεάζει όλη την οικονοµία. Αυτή η αισχροκέρδεια σε κάθε
µορφή της οικονοµίας είναι που ανοίγει την ψαλίδα και το χάσµα
των πλουσίων και των φτωχών και διευρύνεται συνεχώς µέσα
στην τελευταία διετία κάνοντας τους φτωχούς φτωχότερους και
τους ελάχιστους πλούσιους πλουσιότερους. 

Το άρθρο 18 που αφορά το ωράριο λειτουργίας των εµπορικών
καταστηµάτων, αναφέρει σωστά -διαβάζω ακριβώς- τα εξής: «τη-
ρουµένης της εργατικής νοµοθεσίας…, όπως επίσης και της πρό-
σθετης αµοιβής της Κυριακής». Έτσι αναφέρει το άρθρο. Όµως,
όταν δηµόσιοι φορείς, όπως η Επιθεώρηση Εργασίας, οι ελεγκτι-
κοί µηχανισµοί είναι υποστελεχωµένοι, απαξιωµένοι και δεν µπο-
ρούν να κάνουν σωστά τη δουλειά τους, πώς θα τους ελέγξεις αν
τηρούν την εργατική νοµοθεσία ή την πρόσθετη αµοιβή της Κυ-
ριακής; Τι θα κάνεις; Φυσικά αυτό δηµιουργεί αθέµιτο ανταγωνι-
σµό και διαστρέβλωση, καταστροφή της σωστής αγοράς.

Το άρθρο 19 αναφέρεται στη λειτουργία των καταστηµάτων
τις Κυριακές, το οποίο το ΜέΡΑ25 πάντοτε το καταψηφίζει. Εδώ
να τονίσουµε ότι ενώ καταργήθηκαν οι ενδιάµεσες εκπτώσεις,
επιτρέπει τη λειτουργία των εµπορικών καταστηµάτων τις Κυρια-
κές που ορίζονται στο σχέδιο νόµου. Ορίζει ότι επιτρέπεται η
προαιρετική -και τονίζω τη λέξη «προαιρετική»- λειτουργία εµπο-
ρικών καταστηµάτων τις Κυριακές από Μάϊο έως Οκτώβριο. Στη-
ρίζει ουσιαστικά έτσι τις µεγάλες επιχειρήσεις που έχουν αρκετό
εργατικό δυναµικό για να µπορούν να ανοίγουν τις Κυριακές. Δη-
µιουργεί αθέµιτο ανταγωνισµό εις βάρος των µικρών επιχειρή-
σεων και δηµιουργεί τις προϋποθέσεις λειτουργίας των
καταστηµάτων όλο τον χρόνο στα αστικά κέντρα. 

Αντί να πιέζουµε και να εξουθενώνουµε τους εργαζόµενους
και τις επιχειρήσεις για το πεντάµηνο αυτό της τουριστικής πε-
ριόδου από τον Μάιο έως τον Οκτώβριο -που λέει το σχέδιο
νόµου- θα έπρεπε πάση θυσία το Υπουργείο σας, κύριε Υπουργέ,
να κοιτάξει την επέκταση της τουριστικής περιόδου σε όλη την
Ελλάδα –whatever it takes- για να υπάρχουν σωστά αµειβόµενοι
εργαζόµενοι σε ετήσια βάση στον τουρισµό, στα καταστήµατα
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εστίασης και στα ξενοδοχεία προς όφελος της εθνικής µας οι-
κονοµίας. Με πέντε και έξι µήνες δουλειά, από τον Μάιο έως τον
Οκτώβριο, ο εργαζόµενος δεν µπορεί να ζήσει. 

Είναι ενδιαφέρον αυτό που αναφέρθηκε, ότι όλα αυτά είναι
µνηµονιακές υποχρεώσεις που υπέγραψαν οι τρεις κυβερνήσεις,
πρώτα το ΠΑΣΟΚ, µετά η Νέα Δηµοκρατία και µετά ο  ΣΥΡΙΖΑ
και συνεχίζεται, βέβαια, σήµερα.

Το άρθρο 21 αναφέρεται στην προστασία των ανηλίκων κατα-
ναλωτών, από την έκθεση σε προϊόντα που µπορεί να οδηγήσουν
σε κίνδυνο σεξουαλικής θυµατοποίησης ή εκµετάλλευσης ή σε
εθισµό στα τυχερά παιχνίδια.  

Όταν οι γονείς δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα και πρέπει
να κάνουν παραπάνω από µία δουλειά και εργάζονται πάνω από
δέκα και δώδεκα ώρες την ηµέρα, αφήνουν τα παιδιά τους ανε-
ξέλεγκτα να παίζουν όλη την ηµέρα στο διαδίκτυο µε κάθε βλάβη
που αυτό µπορεί να δηµιουργήσει. 

Είναι ουσιαστικά ένα κοινωνικό και οικονοµικό πρόβληµα, είναι
θέµα παιδείας και οικογένειας, αλλά οι γονείς για να ζήσουν τα
παιδιά τους πρέπει πραγµατικά να εξουθενώνονται. 

Το άρθρο 22 αφορά τον περιορισµό της ευθύνης για µη εγκε-
κριµένες πράξεις πληρωµής και αναφέρεται στο phishing, στο
ηλεκτρονικό ψάρεµα παράνοµης απόκτησης στοιχείων και χρή-
σης τους από τον απατεώνα. Η έκρηξη του διαδικτύου οδήγησε
σε άνθηση των ηλεκτρονικών απατών, ένα παραπάνω στη διάρ-
κεια της πανδηµίας. Το phishing είναι µια ειδική µορφή του εγ-
κλήµατος στο χώρο του ίντερνετ. Είναι ηλεκτρονικό «ψάρεµα»,
θυµίζει διαδικασία δολώµατος στο ψάρεµα.

Με το σηµερινό σχέδιο νόµου, οι τράπεζες έχουν στη διάθεσή
τους ένα διάστηµα έξι µε εννέα µήνες για να παρουσιάσουν τις
προτάσεις τους για την προστασία των καταναλωτών από την
ηµέρα κατάθεσης του νοµοσχεδίου για το τι επιπλέον µέτρα θα
λάβουν για την προστασία των πολιτών για το θέµα αυτό του
phishing. 

Άρα, λοιπόν, σήµερα εµείς δεν γνωρίζουµε τι θα ψηφίσουµε
στο θέµα αυτό. Αυτό που δεν γνωρίζουµε -το τι θα γίνει µετά από
εννιά µήνες- πώς θα το ψηφίσουµε; Δεν µας δίνει καµία πληρο-
φορία λοιπόν και αποτελεί τεράστιο κενό. 

Το phishing, όµως, δεν είναι µόνο θέµα των τραπεζών. Ο κ.
Γιώργος Παπαπροδρόµου, πρώην διευθυντής της δίωξης ηλε-
κτρονικού εγκλήµατος και ειδικός σε θέµατα αντιµετώπισης κυ-
βερνοεγκλήµατος, τονίζει ότι απαιτείται ένα ευρύτερο πλαίσιο
προστασίας των πολιτών. Πρέπει να υπάρχει ειδικός εισαγγελέας
για το κυβερνοέγκληµα, να αναβαθµιστεί η σχολή δικαστών, να
γίνει ενίσχυση των εγκληµατολογικών υπηρεσιών, να υπάρχει
πλήρης καταγραφή του κυβερνοεγκλήµατος και τα στοιχεία τα
οποία στατιστικά δεν υπάρχουν. Στο νοµικό µας σύστηµα ακόµα
και η απόπειρα απάτης αποτελεί αδίκηµα και διώκεται ποινικά.

Να τονίσουµε ότι στην πράξη, όµως, για διάφορους λόγους –
γραφειοκρατικούς, αναξιοπιστίας των θεσµών και διαδικασιών-
δεν γίνεται καταγγελία αυτών των γεγονότων, µε αποτέλεσµα τη
διαιώνιση και ένταση των φαινοµένων. 

Το άρθρο 25 του σχεδίου νόµου, αφορά την αρµοδιότητα των
ελεγκτικών υπηρεσιών και ορίζει τις περιφέρειες ως αρµόδιες.
Οι περιφέρειες είναι υποστελεχωµένες και χωρίς κατάλληλα εκ-
παιδευµένο προσωπικό για τα προβλήµατα και τις προκλήσεις
τις οποίες πάτε να τους αναθέσετε. Δεν µπορούν να είναι απο-
τελεσµατικές έτσι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Το άρθρο 31 αναφέρεται στην εποπτεία εφαρµογής των υπο-
χρεώσεων πιστωτικών ιδρυµάτων κατά τη διαδικασία προδικα-
στικού συµβιβασµού για τη ρύθµιση οφειλών υπερχρεωµένων
φυσικών προσώπων. 

Εδώ θα ήθελα να τονίσω ξανά το πρόβληµα των σεισµόπλη-
κτων συµπολιτών µας, οι οποίοι έχουν χάσει τη ρύθµιση των εκα-
τόν είκοσι δόσεων προς τα δηµόσια ταµεία και τα ασφαλιστικά
ταµεία και είναι ξεκρέµαστοι αυτοί οι άνθρωποι. Πώς θα ζήσουν
αυτοί ως καταναλωτές; Δεν πρόκειται.

Το τρίτο µέρος, µε τα άρθρα 38 έως 49 αναφέρονται στο ρυθ-
µιστικό πλαίσιο για την υποθαλάσσια πόντιση οίνων, παλαίωση
οίνων. 

Στην Ελλάδα εδώ και αρκετά χρόνια, από το 2009, γίνονται πα-
λαιώσεις µέσα στη θάλασσα χωρίς νοµικό πλαίσιο. Τόσα χρόνια
η πολιτεία, εσείς όλοι που κυβερνήσατε διαχρονικά, δεν είχατε
κάνει τίποτε. Για το θέµα της υποθαλάσσιας λοιπόν παλαίωσης
οίνου αντιλαµβανόµαστε την ανάγκη εκπόνησης ρυθµιστικών
πλαισίων για την εν λόγω δραστηριότητα, διατυπώνοντας ταυτό-
χρονα τον προβληµατισµό µας για ορισµένες από τις διατάξεις
που προκαλούν εύλογα ερωτήµατα. 

Για να γίνει πόντιση φιαλών για παλαίωση κρασιού πρέπει να
αποφανθούν στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων τους επτά Υπουρ-
γεία και όχι µόνο το Υπουργείο Πολιτισµού, όπως είπατε στην το-
ποθέτησή σας στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ. 

Και αν δεν απαντήσουν και τα επτά αυτά Υπουργεία; Ποια είναι
αυτά; Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, Τουρισµού, Εθνικής Άµυνας. Με βάση αυτό που
γίνεται στην Αµερική, θα έπρεπε και το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων να εµπλέκεται διότι το κρασί συµπερι-
λαµβάνεται στα τρόφιµα. Δεν το προβλέπει, όµως, το σχέδιο
νόµου. 

Κάνουµε µια νοµοθεσία που δεν θα εφαρµοστεί σωστά για
γραφειοκρατικούς λόγους. Να τονίσουµε ότι στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, ο οργανισµός FDA, ο οποίος είναι αρµόδιος για τέτοια
θέµατα, έχοντας πολύ µεγάλη ισχύ και πολύ άκαµπτη δοµή, απα-
γορεύει την πώληση τέτοιων κρασιών διότι δεν µπορεί να ελέγξει
τη διαδικασία αυτή, προφανώς, για λόγους υγείας των τροφίµων
ή προστασίας του περιβάλλοντος ή εθνικής ασφάλειας, θέµατα
για τα οποία είναι αρµόδια αυτή η πανίσχυρη αρχή της Αµερι-
κής.

Με το κεφάλαιο Β, διατάξεις για την ενίσχυση της έρευνας, το
άρθρο 58 ορίζει τη σύσταση της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων
και Καταπολέµηση των Διακρίσεων και αναφέρει στην παρά-
γραφο 1 ότι η επιτροπή συµβάλλει στην πρόληψη και αντιµετώ-
πιση κάθε είδους διακρίσεων. Δεν αναφέρει, όµως, πουθενά πού
θα λογοδοτεί η επιτροπή αυτή και δεν διευκρινίζει επίσης τι ειδι-
κότητα θα πρέπει να έχουν τα µέλη, αλλά το αφήνει εντελώς αό-
ριστο. Επίσης, παραλείπει το σχέδιο νόµου να αναφέρει ότι τα
µέλη για τη σύνθεση της Επιτροπής Ισότητας Φύλων και Κατα-
πολέµησης Διακρίσεων θα πρέπει να έχουν γνώση του εργασια-
κού περιβάλλοντος του φορέα και των λειτουργιών του.

Παρατηρούµε άρα και εδώ µια επιφανειακή και πρόχειρη αν-
τιµετώπιση του νοµοθετήµατος. 

Εµείς, στο ΜέΡΑ25 καταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου επί της
αρχής.

Κλείνοντας, η σκέψη µας είναι σε όσους έχασαν ανθρώπους
και ακόµη περισσότερο στους εγκλωβισµένους και στους ανθρώ-
πους που περιµένουν κάτω από τα συντρίµµια. 

Ας γίνει µάθηµα σε όλους πόσο ευάλωτη είναι η ανθρώπινη
ύπαρξη στον πλανήτη που µοιραζόµαστε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Και τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να εκφράσω από το Βήµα
της Βουλής τη συµπαράσταση και την αλληλεγγύη του ελληνικού
λαού στους πολίτες της Τουρκίας και της Συρίας που δοκιµάζον-
ται από τον εγκέλαδο, αλλά και να εκφράσω τη λύπη µου για
τους συνανθρώπους µας που έχασαν τη ζωή τους. Η αλληλεγγύη
του ελληνικού λαού, αλλά και η έµπρακτη στήριξη της ελληνικής
πολιτείας, αποδεικνύουν ότι η συναδέλφωση των λαών είναι
πέρα και πάνω από πολιτικές σκοπιµότητες.

Έρχοµαι τώρα στη συζήτηση της ηµερήσιας διάταξης. Αυτοί
που όψιµα θυµήθηκαν τους καταναλωτές και τα δικαιώµατά
τους, προσποιούνται ότι έχουν ξεχάσει πως το ΠΑΣΟΚ ήταν
εκείνο που µε τον ν.2251/1994 δηµιούργησε, για πρώτη φορά,
ένα θεσµικό πλαίσιο για την προστασία καταναλωτών, εισάγον-
τας διατάξεις όπως η θεσµοθέτηση της συλλογικής αγωγής, που
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οι ενώσεις καταναλωτών µπορούν να ασκήσουν, προκειµένου να
προστατεύσουν το γενικότερο συµφέρον των καταναλωτών. 

Τη διαχρονική µας αντίληψη περί προστασίας καταναλωτών
αποτυπώσαµε και µε την πρόταση νόµου που πρόσφατα κατα-
θέσαµε ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ για τη σύσταση
Αρχής Προστασίας Καταναλωτών, µιας πραγµατικής Αρχής που
θα προστατεύει τους καταναλωτές από αθέµιτες πρακτικές και
την αισχροκέρδεια. 

Καταθέτω την πρόταση νόµου στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα πρόταση νόµου, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε αυτήν, λοιπόν, τη συγκυρία που η ακρίβεια διαπλέκεται µε
την αισχροκέρδεια, το ζητούµενο πέραν των θεσµικών παρεµβά-
σεων είναι κυρίως η βούληση για την προστασία του κατανα-
λωτή. Και η βούληση αυτή απουσιάζει από αυτήν την Κυβέρνηση. 

Η ευρωπαϊκή οδηγία που έρχεται σήµερα προς ψήφιση, µπο-
ρεί να έχει ως σηµείο αναφοράς την προστασία των συλλογικών
συµφερόντων καταναλωτών, η πραγµατικότητα, όµως, που έχει
διαµορφωθεί στη χώρα µας είναι εντελώς διαφορετική µε ευθύνη
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Ο καταναλωτής, ο πο-
λίτης, είναι ανυπεράσπιστος απέναντι στην αισχροκέρδεια. Και
είναι δεδοµένο το έλλειµµα προστασίας πολιτών από τις πολύ-
µηνες αλλά και εξωφρενικές, πραγµατικά, ανατιµήσεις. 

Οι έλεγχοι στην αγορά είναι ελάχιστοι, υποτυπώδεις και εξαντ-
λούνται σχεδόν αποκλειστικά στο θέµα των αποµιµητικών προ-
ϊόντων. Ο δε έλεγχος απέναντι σε φαινόµενα αισχροκέρδειας
στα τρόφιµα, τρόφιµα τα οποία έχουν αυξηθεί έως και 40% µέσα
στο 2022, είναι ανύπαρκτος. Δύο πρόστιµα -το ξαναλέω, δύο
πρόστιµα- µόλις σε τρεις µήνες για αισχροκέρδεια στην αγορά
τροφίµων. Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ελπίζω ο Υπουργός να συγκινηθεί και να µπορέσει να καταλάβει
ότι αν δεν πατάξει την αισχροκέρδεια, οι πολίτες θα πληρώνουν
πολύ περισσότερα. Και µιλάµε για φαινόµενα αισχροκέρδειας τα
οποία ο πολίτης τα συναντά πλέον παντού, ακόµη και σε προϊόντα
στα οποία έχουµε αυτάρκεια. Ακόµη και σε προϊόντα τα οποία εξά-
γουµε, όπως το γιαούρτι, τα τυριά, το γάλα, το αιγοπρόβειο κρέας.
Σε αυτά τα προϊόντα οι αυξήσεις στην Ελλάδα είναι µεγαλύτερες
από τις αυξήσεις στο µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό
γιατί γίνεται; Διότι δεν υπάρχουν έλεγχοι, για να θησαυρίζουν οι
µεσάζοντες και να την πληρώνουν και οι παραγωγοί και οι κατα-
ναλωτές. 

Ο πληθωρισµός στα τρόφιµα καλπάζει. Ο δοµικός πληθωρι-
σµός παραµένει πολύ υψηλός, µε την ΕΛΣΤΑΤ να κάνει λόγο για
αυξήσεις 16% στα είδη διατροφής µεσοσταθµικά και 11,5% στα
διαρκή αγαθά και είδη νοικοκυριού µεταξύ Δεκεµβρίου 2021 και
2022, µε την πραγµατική κατανάλωση να υποχωρεί τον Ιανουά-
ριο και βεβαίως τα προϊόντα ιδιωτικής ετικέτας να αυξάνουν κατά
16,4% την αξία πωλήσεων το 2022, ενώ και το επόµενο εξάµηνο
αναµένονται και άλλες ανατιµήσεις σε βασικά προϊόντα διατρο-
φής. Μάλιστα σύµφωνα µε το Ινστιτούτο Εργασίας της ΓΣΕΕ τον
Σεπτέµβρη του 2021 για πρώτη φορά µετά την δεκαετή κρίση οι
αυξήσεις στις τιµές των τροφίµων επιβάρυναν περισσότερο από
ό,τι επιβαρύνει το κόστος ενέργειας το φτωχότερο 20% των νοι-
κοκυριών της χώρας. Όλοι καταλαβαίνουµε τι σηµαίνει αυτό. Δη-
µιουργεί προϋποθέσεις µιας σοβαρής επισιτιστικής κρίσης. 

Σε όλα αυτά, λοιιπόν, η Κυβέρνηση επιλέγει να αφήσει ανυπε-
ράσπιστους τους πολίτες. Ελπίζω, βεβαίως, να µην αφήσει ανυ-
περάσπιστους τους πολίτες και απέναντι στη διαφαινόµενη
αύξηση του πετρελαίου θέρµανσης, µε τη χώρα να βρίσκεται κυ-
ριολεκτικά στο ψυγείο.

Τι κάνει η Κυβέρνηση; Περιορίζεται σε επικοινωνιακά τρικ,
όπως το καλάθι του νοικοκυριού, σε µια απέλπιδα προσπάθεια
διάσωσης, τόσο του Υπουργού, όσο και της ίδιας της Κυβέρνη-

σης. Και το λέµε αυτό γιατί τα αποτελέσµατα του συγκεκριµένου
Υπουργείου, του Υπουργείου Ανάπτυξης, στο σύνολό του είναι
πολύ φτωχά έως απογοητευτικά: Μείωση εξαγωγών, έστω και
οριακή, το τελευταίο τρίµηνο του 2022. Ο δείκτης υπεύθυνων
προµηθειών στη βιοµηχανία σταθερά κάτω από τις 50 µονάδες
στην Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη. Η εγχώρια βιοµηχανική παρα-
γωγή σταθερά κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Με βάση την
έρευνα του ΣΕΒ -όχι του ΠΑΣΟΚ- πάνω από τις µισές επιχειρή-
σεις θίγονται από την αδυναµία πρόσβασης στον τραπεζικό δα-
νεισµό και το ασταθές φορολογικό πλαίσιο. Η ανάπτυξη
βασίζεται κυρίως στην κατανάλωση σε ποσοστό 70%, άρα στις
επιδοτήσεις από το κράτος πολύ πάνω από το ευρωπαϊκό µέσο
όρο. Έχουµε εκτόξευση του εµπορικού ελλείµµατος, που φτάνει
τα 37 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και επειδή ο Υπουργός Ανάπτυξης
στην εκδήλωση του Εµπορικού Επιµελητηρίου Πειραιά είπε ότι
αυτό δεν συνιστά και σοβαρό πρόβληµα για την οικονοµία, τον
καλώ και τον προκαλώ, όταν έρθει, να επαναλάβει ως Υπουργός
Ανάπτυξης της Ελληνικής Δηµοκρατίας ότι το εµπορικό έλλειµµα
των 37 δισεκατοµµυρίων ευρώ δεν είναι δα και τόσο σοβαρό ζή-
τηµα για τη χώρα. Και βεβαίως το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλα-
γών είναι 20 δισεκατοµµύρια το 2022 από τα 2,9 δισεκατοµµύρια
το 2019. Οι επενδύσεις θα πέσουν στο 8% από το 12% το 2022
και µάλιστα επενδύσεις που αφορούν κυρίως τον τριτογενή
τοµέα, ενώ από το σύνολο τους το 56% αφορά δάνεια, real es-
tate, χρηµατοπιστωτικά προϊόντα, άρα επενδύσεις µε πολύ µικρή
εγχώρια προστιθέµενη αξία, αφού o δευτερογενής και τριτογε-
νής τοµέας παραµένουν σε πολύ χαµηλά επίπεδα. Η Ελλάδα -
έφυγε ο αρµόδιος Υφυπουργός κ. Δήµας- είναι σταθερά στην
εικοστή θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση στον δείκτη καινοτοµίας
του European Innovation Scoreboard από το 2019 όταν ανέλαβε
αυτή η Κυβέρνηση µέχρι και το 2022 και εντάσσεται οριακά στις
χώρες µε µέτριες επιδόσεις καινοτοµίας, ευρισκόµενη πιο κοντά
στις αναδυόµενες χώρες, όπως η Λετονία και η Βουλγαρία. Αυτά
είναι µερικά µόνο από τα «κατορθώµατα» του Υπουργείου Ανά-
πτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έλαβα τον λόγο για να ανα-
φερθώ κυρίως στην τροπολογία που κατέθεσε η Κυβέρνηση.

Το ΠΑΣΟΚ, όπως πάντα, τοποθετείται µε αίσθηµα ευθύνης,
γιατί η χώρα, πέρα από κραυγές έχει ανάγκη και από έναν νηφά-
λιο πολιτικό λόγο. Αυτήν τη στιγµή -και είναι θετικό αυτό- υπάρχει
συµφωνία όλων των πολιτικών δυνάµεων στον βασικό στόχο: να
αποτραπεί η συµµετοχή εγκληµατικών οργανώσεων και ναζιστι-
κών µορφωµάτων στις εκλογές µε τον µανδύα πολιτικού κόµµα-
τος. 

Το µείζον, λοιπόν, και το πρόταγµα είναι η συµφωνία στον βα-
σικό στόχο: πάνω σε αυτήν τη συµφωνία να επιδιωχθεί ευρεία
συναίνεση όλων των κοµµάτων και να αποτυπωθεί αυτή η συναί-
νεση στο περιεχόµενο, αλλά και στην ψήφιση της σχετικής τρο-
πολογίας. Τόσο απλά, τόσο καθαρά.

Θα ήταν σίγουρα κατώτερο των περιστάσεων να φέρει κάθε
κόµµα τη δική του τροπολογία, υπηρετώντας πιθανόν και κάποια
προεκλογική σκοπιµότητα. Θα ήταν σίγουρα κατώτερο των πε-
ριστάσεων σε ένα ζήτηµα υπεράσπισης της δηµοκρατίας, σε ένα
ζήτηµα προάσπισης του ίδιου του πολιτεύµατος κάθε κόµµα να
λειτουργήσει µε µία περίκλειστη λογική, αντί να επιδιώξει τη σύν-
θεση, τη συναίνεση και τη συνεννόηση. 

Πρέπει, όµως, έστω και τώρα, να γίνει µια ουσιαστική και ειλι-
κρινής συζήτηση ανάµεσα σε όλες τις πολιτικές δυνάµεις του
συνταγµατικού τόξου, για τα αίτια που τροφοδοτούν και ενι-
σχύουν ναζιστικά µορφώµατα που συνιστούν εγκληµατικές οργα-
νώσεις. Και αυτή η συζήτηση δεν µπορεί να γίνει παρεµπιπτόντως
ή προσχηµατικά. Οφείλουµε να δούµε τις αιτίες που φουσκώνουν
τα πανιά και δίνουν υπόσταση σε αυτά µορφώµατα. Σε αυτήν την
αναζήτηση των αιτιών πρέπει όλοι µε παρρησία να συνεισφέ-
ρουµε µε παραδοχή της αλήθειας. 

Αλήθεια πρώτη, λοιπόν: Οι κατά καιρούς τοποθετήσεις για
«σοβαρή Χρυσή Αυγή», που αντανακλούσαν προσδοκίες περισ-
σότερο, παρά εκτιµήσεις, παραµένουν ασχολίαστες. Μου είναι
αδιανόητο να πιστέψω ότι υπάρχουν ή υπήρχαν κάποιοι που θα
έβλεπαν ένα ακροδεξιό µόρφωµα ως πιθανό κυβερνητικό εταίρο,
προσδοκώντας αυτό το αµάλγαµα εγκληµατικών στοιχείων να
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ενδυθεί µε ένα µανδύα σοβαρότητας. Και πώς άραγε αυτοί που
το είπαν το εννοούσαν ή, εάν το πιστεύουν ακόµα, εννοούν αυτήν
τη σοβαρότητα; 

Αλήθεια δεύτερη: Το ξέπλυµα προσώπων µε ακροδεξιές κα-
ταβολές και αντιλήψεις και η ένταξή τους στο συστηµικό πολιτικό
δυναµικό. Και ο νοών νοείτω. Και εδώ, πέρα από την ευθύνη του
κάθε κόµµατος, υπάρχει και ευθύνη όλων όσοι συµβάλλουν σε
αυτό µέσα από τον δηµόσιο διάλογο, την επικοινωνία, την ενη-
µέρωση.

Αλήθεια τρίτη: Η ακροδεξιά ρητορική, που πολλές φορές µε
λύπη µου διαπιστώνω ότι εκφέρεται από στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας -πρώην, νυν, εντός, εκτός και επί τα αυτά- και ακόµη
πιο λυπηρό ότι ο ΣΥΡΙΖΑ συνεργάστηκε για να σχηµατίσει κυβέρ-
νηση µε ένα κόµµα που χρησιµοποιούσε ακροδεξιά ρητορική.

Αλήθεια τέταρτη: Η αργή απονοµή της δικαιοσύνης για τις
έκνοµες δραστηριότητες εγκληµατικών φασιστικών µορφωµά-
των. Και αυτό νοµίζω ότι αποτελεί αντικείµενο συνολικού προ-
βληµατισµού για όλους µας. 

Αλήθεια πέµπτη, αλλά όχι τελευταία: Η απουσία µιας συµπε-
ριληπτικής πολιτικής για τους νέους που αισθάνονται ότι δεν εκ-
προσωπούνται. Για τους νέους που αισθάνονται ότι η πολιτική
είναι κάτι που δεν τους αφορά και δεν τους εκφράζει καθόλου.
Ρόλο σε αυτό αναµφίβολα παίζει και το γεγονός ότι στοχοποι-
ούνται οι νέοι, όταν διεκδικούν περισσότερα, όταν διαµαρτύρον-
ται, όταν αναζητούν ελπίδα και προοπτική. Ρόλο παίζει και η
επιλογή του εξοβελισµού της πραγµατικής πολιτικής, αλλά και
ενός παράγοντα που συνδέεται µε την πραγµατική πολιτική: και
αναφέροµαι στην ιστορία.

Ο κ. Μητσοτάκης αναφερόµενος σε ένα ιστορικό περιστατικό
που συνδέεται µε τους αγώνες σε αυτόν τον τόπο για τη δηµο-
κρατία, στη δολοφονία του Βουλευτή Γρηγόρη Λαµπράκη το
1963, είχε πει τον Μάιο του 2018 σε τηλεοπτικό σταθµό το εξίσου
ανατριχιαστικό: Πείτε µου τώρα, το διαβάζω ακριβώς όπως το
είπε ο Πρωθυπουργός: «Το παιδί των δεκαεπτά ετών που θα ψη-
φίσει για πρώτη φορά και το ενδιαφέρει πώς θα είναι η Ελλάδα
το 2030, λίγο το ενδιαφέρει τι έγινε το 1963». 

Ουδείς, κύριε Πρωθυπουργέ, θέλει να αναµοχλεύσει το πα-
ρελθόν. Άλλο όµως είναι αυτό και άλλο η διαγραφή της ιστορικής
µνήµης. Άλλο η πρόθεση να ξαναγράψει κάποιος την ιστορία
επειδή µια συγκεκριµένη χρονική περίοδος ταυτίζεται µε τις µαύ-
ρες σελίδες µιας παράταξης ή συγκεκριµένων προσώπων. Γιατί,
κύριε Πρωθυπουργέ, αν οι νέοι δεν πρέπει να ξέρουν ή να µα-
θαίνουν Ιστορία, αν δεν τους νοιάζει τι έγινε το 1963, τότε δεν
θα τους νοιάζει τι έγινε και το 1967 και ακολούθως δεν θα τους
νοιάζει ποιοι είναι οι προπάτορες του κάθε Κασιδιάρη, Μιχαλο-
λιάκου, Λαγού, Ρουπακιά, αλλά κυρίως πόσο επικίνδυνοι είναι
όλοι αυτοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ έχει τοποθετηθεί
πάνω στο περιεχόµενο αλλά και στη στόχευση που πρέπει να έχει
η τροπολογία, θέτοντας τρεις βασικές προϋποθέσεις:

Να είναι νοµικά και συνταγµατικά άρτια και, κυρίως, να είναι
αποτελεσµατική η στόχευσή της, γι’ αυτό και ζητήσαµε και τη
γνωµοδότηση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής.

Να µην επιτρέπει στην πραγµατική ηγεσία ενός ναζιστικού
µορφώµατος να κρύβεται πίσω από παρένθετα πρόσωπα. Και
είναι θετικό ότι η Κυβέρνηση αναγνώρισε όσα προτείναµε για τον
ορισµό της πραγµατικής ηγεσίας.

Τρίτον, να µην µπορεί να χρησιµοποιηθεί το περιεχόµενο
αυτής της τροπολογίας ως πεδίο παρερµηνειών και γενικεύσεων
που να περιλαµβάνουν άλλα κόµµατα και ιδεολογίες. Και ακόµη
η Κυβέρνηση να αντιληφθεί ότι πρέπει να προσδιορίζεται σαφώς
αλλά και να περιορίζεται η εφαρµογή της σχετικής διάταξης στα
αδικήµατα που αφορούν την καταδίκη για σύσταση και συµµε-
τοχή σε εγκληµατική οργάνωση, τα άρθρα 187 και 187Α του Ποι-
νικού Κώδικα. Να καταστεί, δηλαδή, σαφές, ευδιάκριτο προς
όλους, ότι το περιεχόµενο της τροπολογίας δεν επιτρέπει την
προέκταση της εφαρµογής του σε ιδεολογικά ζητήµατα που θα
µπορούσαν να οδηγήσουν σε αυθαιρεσίες και παρερµηνείες.

Η Κυβέρνηση οφείλει να λάβει σοβαρά τις παρατηρήσεις τόσο
των έγκριτων συνταγµατολόγων όσο και των άλλων πολιτικών
δυνάµεων που εύλογα εκφράζουν ανησυχίες, και να αναθεωρή-

σει, να διορθώσει ή ακόµα και να απαλείψει την παράγραφο γ’,
ώστε να ψηφισθεί η διάταξη µε ευρύτατη πλειοψηφία. Καθαρές
θέσεις, λοιπόν, και, κυρίως, καθαρές λύσεις! Γιατί για εµάς, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, εγκληµατικές οργανώσεις και κακοποιά
στοιχεία δεν έχουν καµµία θέση στη λειτουργία των θεσµών της
δηµοκρατίας.

Κι επειδή ακούµε και θα ακούσουµε µάλλον πολλές κορώνες
τόσο από τη Νέα Δηµοκρατία όσο και από τον ΣΥΡΙΖΑ, αντί για
κορώνες θα ήταν προτιµότερο να γίνει ένας αναστοχασµός και
µία αυτοκριτική, να αντιληφθούν όλοι ότι η ακούσια σύµπλευση
µε τη Χρυσή Αυγή είναι εξίσου επιβλαβής. Όπως οφείλουν να αν-
τιληφθούν όλοι ότι δεν υπάρχει «σοβαρή Χρυσή Αυγή». Ότι η
Χρυσή Αυγή ήταν και είναι εγκληµατική οργάνωση, και αυτό απο-
δείχθηκε και επισφραγίστηκε µε τη βούλα της ελληνικής δικαιο-
σύνης. Υπάρχει, λοιπόν, ένα ναζιστικό µόρφωµα, µια εγκληµατική
οργάνωση και η δηµοκρατία πρέπει να έχει ενιαία στάση και να
αντιµετωπίζει µε απόλυτο και ξεκάθαρο τρόπο αυτά τα µορφώ-
µατα. 

Προκαλεί ,βέβαια, εντύπωση το γεγονός ότι η Κυβέρνηση φέρ-
νει αυτή τη διάταξη που τόσο εύλογα θα µπορούσαν να συµφω-
νήσουν όλες οι πολιτικές δυνάµεις και τη φέρνει λίγο πριν τις
εθνικές εκλογές. Προφανώς αυτό γίνεται για τη διαπίστωση ότι
ο στόχος της αυτοδυναµίας έχει πλέον οριστικά αποµακρυνθεί.
Και προκαλεί εντύπωση το γεγονός ότι ο καταδικασθείς Κασιδιά-
ρης δεν ελέγχεται στις φυλακές. Αντίθετα, έχει αφεθεί ανενόχλη-
τος εδώ και πάρα πολύ καιρό να οργανώνει και να προετοιµάζει
την πολιτική του κίνηση, και να αναπτύσσει δραστηριότητα η
οποία καταφανέστατα στρέφεται εναντίον της ίδιας της δηµο-
κρατίας. Ακόµα και βίντεο κυκλοφορεί στο you tube µε χαιρετι-
σµό του σε συγκέντρωση φίλων του. Αυτό µόνο εµείς το έχουµε
διαπιστώσει; Και τι έκανε η Κυβέρνηση εδώ και δύο χρόνια, όταν
όλοι γνωρίζουν αυτό που εκκολάπτεται και τώρα βλέπουµε τις
συνέπειες στο «παρά ένα»; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα από την επίκληση της
ανάγκης να επιτευχθούν οι στόχοι τόσο της συναίνεσης, όσο και
της αποτελεσµατικότητας σε ό,τι αφορά στο περιεχόµενο της
νοµοθετικής ρύθµισης, θα ήθελα να εκφράσω και τον προβλη-
µατισµό µου για το επίπεδο της πολιτικής αντιπαράθεσης αλλά
και του δηµόσιου διαλόγου. Και ειλικρινά πιστεύω ότι αυτός ο
προβληµατισµός δεν είναι µόνο δικός µου. Η µεγάλη πλειοψηφία
των πολιτών προβληµατίζεται για τον τρόπο µε τον οποίο
οδεύουµε προς τις εκλογές, µέσα σε ένα τοξικό κλίµα, µέσα σε
αµφισβήτηση κανόνων του κράτους δικαίου και µε ένα επίπεδο
αντιπαράθεσης που, πραγµατικά, -και το λέω ειλικρινά- δεν τιµά
κανέναν.

Εµείς, παρά τη συνειδητή προσπάθεια πόλωσης, έντασης και
διχασµού, θα συνεχίσουµε τον δρόµο των προτάσεων, των λύ-
σεων που ανακουφίζουν µικρά και µεγαλύτερα προβλήµατα της
καθηµερινότητας, τον δρόµο του διαλόγου µε τους πολίτες, τις
παραγωγικές τάξεις και τις δηµιουργικές δυνάµεις αυτού του
τόπου. Γιατί η δηµοκρατία δεν έχει αδιέξοδα και τη λύση τη δίνει
πάντα η ψήφος των πολιτών. Και στην ψήφο των πολιτών οφεί-
λουν όλοι σεβασµό, κάτι που δεν δείχνει ούτε η Νέα Δηµοκρατία
αλλά ούτε και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Το ΠΑΣΟΚ ξεκαθαρίζει ότι δεν προσφέρεται ούτε για εκλογική
λεηλασία ούτε για βολικός κυβερνητικός εταίρος, και αυτό θα το
επιβεβαιώσει µε τον τρόπο που θα διαχειριστεί τη δύναµη που
θα του δώσουν οι πολίτες. 

Το οξύµωρο όµως είναι ότι µας καλούν να τοποθετηθούµε µε
ποιον θα συνεργαστούµε, αυτοί που δεν πιστεύουν στη συνερ-
γασία. Αυτοί που αντιλαµβάνονται και επιθυµούν τη συνεργασία
ως συνεργασία µε ένα µικρό «διαχειρίσιµο» ΠΑΣΟΚ που θα λει-
τουργεί ως συµπλήρωµα, µε βάση τις επιδιώξεις τους -έτσι θα
ήθελαν και έτσι εννοούν τη συνεργασία. Ένα ΠΑΣΟΚ που θα ανέ-
χεται προσβολές. Ένα ΠΑΣΟΚ που θα ανέχεται την παραβίαση
των θεσµών και του κράτους δικαίου. Ένα ΠΑΣΟΚ που θα ανέ-
χεται πολιτικές επιλογές που δεν έχουν καµµία σχέση µε τις
ιδέες, τις αρχές και τις αξίες της δηµοκρατικής παράταξης. 

Όλα αυτά, λοιπόν, ξεκαθαρίζουµε ότι δεν είναι ανεκτά από το
ΠΑΣΟΚ. Η συµµετοχή του ΠΑΣΟΚ στην κυβέρνηση συνδέεται µε
συγκεκριµένες προϋποθέσεις, δεσµεύσεις και στόχους οι οποίοι
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θα διατυπωθούν δηµόσια και θεσµικά για να τους γνωρίζουν οι
πολίτες. Δεν θέλουµε να µπούµε σε µια κυβέρνηση, διαπραγµα-
τευόµενοι υπουργικές καρέκλες και θέσεις.Και, βεβαίως, η συµ-
µετοχή µας σε ένα κυβερνητικό σχήµα προϋποθέτει ένα
διαφορετικό περιεχόµενο διακυβέρνησης και σίγουρα αρκετά
διαφορετικό, πολύ πιο διαφορετικό από το µοντέλο διακυβέρνη-
σης της σηµερινής Κυβέρνησης, αλλά και της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Ο Πρωθυπουργός έκανε την απρέπεια πριν από λίγο καιρό να
χαρακτηρίσει το ΠΑΣΟΚ ως κόµµα «σοσιαλ-Καµµένου» -δήθεν
ευφυολόγηµα!- υπαινισσόµενος ότι το ΠΑΣΟΚ θα αποτελέσει τον
βολικό κυβερνητικό εταίρο του ΣΥΡΙΖΑ. Πιθανόν ο ίδιος να ανα-
ζητά κυβερνητικό εταίρο µε τα χαρακτηριστικά του κ. Καµµένου.
Και -δεν είµαι και σίγουρος- µπορεί να τον έχει ήδη βρει. Γι’ αυτό
κρίνει εξ ιδίων τα αλλότρια. Έναν εταίρο δηλαδή που δεν θα δίνει
βαρύτητα στη διαφάνεια, στην εφαρµογή των κανόνων του κρά-
τους δικαίου, στον σεβασµό των θεσµών και της δηµοκρατίας.

Από την άλλη, ο κ. Τσίπρας στην οµιλία του στην Πάτρα θυµή-
θηκε τον Ανδρέα Παπανδρέου. Με τη διαφορά ότι ο Ανδρέας Πα-
πανδρέου ποτέ δεν θα συνεργαζόταν µε µια κυβέρνηση µε
ακροδεξιά µορφώµατα, όπως οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, Και µε τη
διαφορά ότι δεν έχουµε υποστεί όλοι συλλογική αµνησία σε
αυτόν τον τόπο. Γιατί οι πολιτικοί προπάτορες του κ. Τσίπρα κι ο
πατέρας του σηµερινού Πρωθυπουργού επιχείρησαν να σπιλώ-
σουν, να εξοντώσουν ηθικά και πολιτικά τον Ανδρέα Παπανδρέου
το βρώµικο ’89, διχάζοντας τότε τον ελληνικό λαό, δηµιουργών-
τας ένα κλίµα έντασης, οξύτητας και ζόφου.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ!
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Και, βεβαίως, σήµερα επιχει-
ρούν να κάνουν ακριβώς το ίδιο, να σύρουν την ελληνική κοινω-
νία σε ένα τοξικό κλίµα αντιπαράθεσης,...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µε

συγχωρείτε λίγο. 
Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ πολύ!
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής):...να εγκλωβίσουν τους Έλλη-
νες πολίτες µε πλαστά και ανύπαρκτα διλήµµατα. Γιατί δεν υπάρ-
χει δίληµµα ακυβερνησίας. Ο τόπος θα κυβερνηθεί και οι
Έλληνες πολίτες είναι αυτοί που θα το εγγυηθούν µε την ψήφο
τους και θα υποδείξουν τη λύση µε την ψήφο τους. Και αυτοί που
«οµνύουν» στο όνοµα της σταθερότητας θα κριθούν, όπως όλοι
µας βέβαια, για το κατά πόσον πιστεύουν αυτά που λένε. Για το
κατά πόσον θέτουν την πατρίδα πάνω από τις προσωπικές τους
επιδιώξεις, αναλαµβάνοντας την ευθύνη για την πιθανή πολιτική,
οικονοµική και γεωπολιτική αστάθεια ή τη σταθερότητα που όλοι
κατανοούµε ότι χρειάζεται η χώρα.

Η ακυβερνησία µπορεί να επιβληθεί µόνο από αυτούς που εµ-
µένουν δογµατικά σε πολιτικές επιλογές που δοκιµάστηκαν και
απέτυχαν. Το ΠΑΣΟΚ αποτελεί δύναµη ευθύνης και προοπτικής
και απευθύνεται σε όλους τους πολίτες µε προγραµµατικές θέ-
σεις. Και αυτές οι προγραµµατικές θέσεις να είστε σίγουροι ότι
δεσµεύουν και τις επιλογές µας για την επόµενη µέρα. 

Ζητάµε, λοιπόν, από τους πολίτες να ανατρέψουν το σηµερινό
σκηνικό παρακµής και πολιτικού ξεπεσµού που κυριαρχεί µε από-
λυτη ευθύνη του κ. Μητσοτάκη και του κ. Τσίπρα. Να δώσουν µε
την ψήφο τους ελπίδα και προοπτική στον ελληνικό λαό. Να οδη-
γήσουν τη χώρα σε µια άλλη πορεία. Να εγγυηθούν την ευηµερία
για τους πολλούς και τις ευκαιρίες για όλους. Να διασφαλίσουν
τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας. 

Αυτή η ψήφος, αυτή η κρίσιµη απόφαση θα καθορίσει και το
µέλλον αυτού του τόπου και σε αυτό το µέλλον το ΠΑΣΟΚ µπο-
ρεί, πρέπει και θα είναι πρωταγωνιστής. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Βουλής. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρία

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να αποσπάσω την
προσοχή σας για λίγο και να διακόψω για ένα συµβάν απολύτως
ανθρώπινο αλλά και απολύτως σπαρακτικό, που συνέβη µόλις
λίγη ώρα πριν και αφορά σε έναν αγαπηµένο συνάδελφο και
φίλο, τον Μανούσο Βολουδάκη, ο οποίος, δυστυχώς, έχασε τη
µάχη για τη ζωή σε νοσοκοµείο όπου νοσηλευόταν εδώ και του-
λάχιστον δέκα ηµέρες. 

Η υγεία του επιδεινώθηκε δραµατικά από το Σάββατο και µετά,
ξέραµε ότι αντιµετωπίζει σοβαρό πρόβληµα υγείας, όπως τόσοι
άλλοι συνάνθρωποί µας, αλλά µας είχε ξεγελάσει η έλευσή του
στη Βουλή και η συµµετοχή του τις τελευταίες ηµέρες, αλλά δυ-
στυχώς µόνο µας είχε ξεγελάσει. Επανέκαµψε το «θηρίο» αυτής
της δύσκολης ασθένειας και πριν από λίγο απεβίωσε.

Ένας εξαίρετος φίλος, αγαπηµένος συνάδελφος που εκπρο-
σώπησε το Νοµό Χανίων επάξια επί σειρά ετών και υπηρέτησε
γόνιµα στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης. Νοµίζω πως
η γυναίκα του και τα τρία του ανήλικα παιδιά πρέπει να νιώσουν
τη στοργή και τη συµπαράσταση όλων µας. 

Αυτή είναι η ανθρώπινη µοίρα η οποία, ξέρετε, όταν συµβαίνει
ανάµεσα σε δραστηριότητες της καθηµερινότητας τις συντρίβει
και τις παραµερίζει και τις κάνει να φαίνονται τόσο πρόσκαιρες
και τόσο ασήµαντες. Βεβαίως η ζωή συνεχίζεται, αλλά αυτή η
ζωή που συνεχίζεται για εµάς και όχι για τον Μανούσο Βολου-
δάκη θα πρέπει από εδώ και πέρα να περιέχει και µια τρυφερή,
στοργική και υπερήφανη µνήµη γι’ αυτόν τον άξιο συνάδελφο,
τον άξιο εκπρόσωπο του κρητικού λαού που τόσα πρόσφερε
στην πατρίδα και στον κοινοβουλευτισµό.  

Λεπτοµέρειες για τα λοιπά θα ανακοινωθούν σύντοµα. 
Παρακαλώ και για ενός λεπτού σιγή στη µνήµη του αείµνηστου

συναδέλφου µας Μανούσου Βολουδάκη. 
(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω

ότι τα λόγια σας εκφράζουν όλους τους συναδέλφους για τον
αγαπητό συνάδελφο. 

Ο κ. Κατρίνης θα λάβει τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Πραγµατικά έχουµε συγκλο-
νιστεί από το άγγελµα της απώλειας του Μανούσου Βολουδάκη
όλοι οι συνάδελφοι.

Εγώ µόνο µια ευχή να κάνω. Η ευγένεια και το ήθος και η ευ-
πρέπεια µε την οποία ο Μανούσος Βολουδάκης έδινε τους αγώ-
νες του για την Κρήτη, για τα Χανιά για τη βελτίωση των
συνθηκών των πολιτών, να αποτελέσουν για όλους µας υπό-
δειγµα τρόπου κοινοβουλευτικής δραστηριότητας. Αφήνει πίσω
του ένα φωτεινό, πραγµατικά, υπόδειγµα κοινοβουλευτικής πα-
ρουσίας. Το χαµόγελο, η ευπρέπειά του, η ηθική προσέγγιση της
πολιτικής µε την οποία ο Μανούσος Βολουδάκης καθηµερινά
έδινε το κοινοβουλευτικό «παρών» για εµάς είναι µια πολύτιµη
παρακαταθήκη.

Αιωνία του η µνήµη! 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Πρόεδρε, αν µου
επιτρέπουν οι συνάδελφοι, θα σας παρακαλούσα να µεταφέρετε
εκ µέρους όλων των συναδέλφων τα θερµά συλλυπητήρια στην
οικογένειά του.

Μπαίνουµε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών. Τον λόγο έχει
ο κ. Λιβανός εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε. 

Επιτρέψτε µου να πω κι εγώ ότι βαθιά συγκίνηση διαπερνά
όλους µας, ένα ρίγος συγκίνησης, θλίψη και µέσα στην Αίθουσα
της Βουλής και στους διαδρόµους και στο σύνολο της πολιτικής
µας ζωής και στην Κρήτη και στην Ελλάδα για την άδικη συµπε-
ριφορά της ζωής απέναντι στον Μανούσο. 

Ήµασταν συµµαθητές µε τον Μανούσο Βολουδάκη στο σχο-
λείο, ήταν έναν χρόνο µεγαλύτερός µου, τον γνωρίζω όλη µου
τη ζωή και όπως είπαν και ο Πρόεδρος και η Αντιπρόεδρος και ο
κ. Κατρίνης, ήταν ένας πολύ σηµαντικός άνθρωπος. Ήταν ένας
εξαίρετος, άξιος, συγκροτηµένος επιστήµονας, οικονοµολόγος,
ένας πολιτικός µε ήθος, ευπατρίδης θα λέγανε παλαιότερα, µε
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απόψεις συγκεκριµένες που τις πάλευε µε όλες του τις δυνάµεις.
Πάνω από όλα όµως, ήταν ένας ακέραιος άνθρωπος, ένας πολύ
ευπρεπής άντρας µε τα όλα του, ένα καλό παιδί. Ήταν ένας υπέ-
ροχος πατέρας, εξαιρετικός σύζυγος, αυτό που θα έπρεπε να εί-
µαστε όλοι µας και να είναι ο σύγχρονος Έλληνας.

Νοµίζω ότι θα λείψει σε όλους µας. Θα λείψει όµως περισσό-
τερο στα ανήλικα παιδιά του και στη σύζυγό του Σέβη. Ήθελα
και εγώ -και δεν υπάρχει πιο κατάλληλο Βήµα από αυτό- να εκ-
φράσω τα συλλυπητήριά µου και, βεβαίως, όλων µας και να της
πω ότι θα είµαστε όλοι κοντά της και, βεβαίως, στα παιδιά τους.

Τώρα να µε συγχωρήσετε για τη συγκίνηση. Ό,τι και να πούµε
έρχεται σε ένα άλλο µέτρο και σε ένα άλλο επίπεδο, το οποίο
ίσως και βοηθήσει στο να είµαστε λίγο πιο ήπιοι και να κατανο-
ούµε ποια είναι τα σηµαντικά στη ζωή. 

Σε κάθε περίπτωση, επειδή πρέπει να συνεχίσουµε και η ζωή
συνεχίζεται, νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα
είναι εξαιρετικά ενδιαφέρον µε σηµαντικές διατάξεις για την προ-
στασία των συλλογικών συµφερόντων των καταναλωτών στην
πατρίδα µας και το ανέπτυξε ολοκληρωµένα και µε ενάργεια ο
εισηγητής µας, ο καλός φίλος Κώστας Κόλλιας.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -αν και
µετά από αυτό που ακούσαµε δεν ξέρω πόσο σηµαντικό είναι να
µιλάµε και να τοποθετούµαστε στα άλλα ζητήµατα, αλλά φαντά-
ζοµαι ότι κι ο ίδιος ο Μανούσος θα ήθελε να συνεχίσουµε τη συ-
ζήτηση αυτή- να χρησιµοποιήσω τον υπόλοιπο χρόνο της οµιλίας
µου και να αναφερθώ σε αυτό το µείζον ζήτηµα που ανακύπτει
µε τη συζήτηση της τροπολογίας για το δικαίωµα κατάρτισης των
συνδυασµών στις βουλευτικές εκλογές που κατέθεσε ο Υπουρ-
γός Εσωτερικών και θα συζητηθεί σήµερα στο Κοινοβούλιο. Θα
τοποθετηθώ, δηλαδή, για το θεµελιακό ζήτηµα της πολιτικής µας
ζωής, την ίδια τη δηµοκρατία µας, για το εάν και κατά πόσο η
ίδια η δηµοκρατία µας οφείλει να προστατεύει ή όχι τον εαυτό
της. 

Δεν έχουν περάσει πολλά χρόνια από τότε που στα έδρανα
αυτά, εκεί πίσω, κάθονταν τα µέλη της Χρυσής Αυγής, µιας εγ-
κληµατικής οργάνωσης του κοινού Ποινικού Δικαίου. Η απόφαση
του εφετείου ήταν αποκαλυπτική. Απογύµνωσε πλήρως τον µαν-
δύα του κόµµατος και αποκάλυψε την ιεραρχική δοµή µιας εγ-
κληµατικής οργάνωσης, µιας οργάνωσης που είχε βάψει µε αίµα
τα χέρια της. 

Θα περίµενε κανείς ότι αυτό θα ήταν αρκετό, ώστε η κοινωνία
µας να αντιληφθεί ότι οι νεοναζιστές, οι µαχαιροβγάλτες του κοι-
νού Ποινικού Δικαίου, δεν έχουν καµµία θέση στη Βουλή των Ελ-
λήνων. 

Εντούτοις -και αυτό οφείλει να µας προβληµατίσει όλους- βλέ-
πουµε ότι ένα πολύ µικρό αλλά κρίσιµο τµήµα της κοινωνίας µας
δείχνει ακόµα να ελκύεται ή έστω να παραπλανάται από τέτοια
µορφώµατα. Φυλακισµένοι και καταδικασµένοι για ένταξη σε εγ-
κληµατική οργάνωση, διεκδικούν εκ νέου την είσοδό τους στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Και εδώ ανακύπτει το ερώτηµα: Η δηµοκρατία µας θα το επι-
τρέψει αυτό; Η µεγάλη δύναµη της δηµοκρατίας αλλά συνάµα
και η µεγαλύτερη αδυναµία της, είναι ότι επιτρέπει και στους αν-
τιπάλους της, σε αυτούς που την επιβουλεύονται, να εκφράζουν
τη γνώµη τους. 

Εδώ όµως πρέπει να γίνει µια θεµελιακή διάκριση: Δεν µιλούµε
για τις ιδέες. Για τις ιδέες, όσο αποκρουστικές κι αν είναι, δεν
µπορούµε να τιµωρήσουµε κανέναν, ακόµα και τους κήρυκες του
µίσους, τους κήρυκες στην ιδεολογία που γέννησε τόσο πόνο
στον ανθρώπινο κόσµο, που επέτρεψε την αποκτήνωση του αν-
θρώπου και οδήγησε στο Ολοκαύτωµα. 

Εδώ µιλάµε για συµµορίες µε εγκληµατική δοµή. Αυτοί οι εγ-
κληµατίες δεν µπορούν να είναι στα έδρανα του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου. Αυτό το νοµοθετήσαµε µε ευρεία Πλειοψηφία εδώ
µέσα µε τον ν.4841/2021. Σήµερα ερχόµαστε να καλύψουµε την
περίπτωση όπου υπάρχουν αχυράνθρωποι, που δρουν όµως κατ’
εντολήν προσώπων που έχουν καταδικαστεί για συγκεκριµένα
αδικήµατα. 

Ελπίζω ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής -ακούσαµε πριν τη
θετική τοποθέτηση του επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΠΑΣΟΚ, παρά το γεγονός ότι αισθάνοµαι ότι αδίκησε

λίγο τον εαυτό του και το κόµµα του µε τη συζήτηση που έκανε
στη συνέχεια για τα ζητήµατα ανάµεσα στο ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά σε κάθε περίπτωση η θέση του ήταν θετική- απερί-
φραστα χωρίς αστερίσκους θα υπερψηφίσουν αυτή την
τροπολογία, θα την υπερψηφίσουν ώστε να προστατεύσουν τη
δηµοκρατία. 

Αυτό, βέβαια, δεν πρέπει να µας κάνει να γελιόµαστε. Καµµιά
τροπολογία δεν αρκεί για να θεραπεύσει το µείζον πρόβληµα.
Καµµιά τροπολογία δεν αρκεί για να αντιµετωπίσει το ότι ένα
τµήµα της ελληνικής κοινωνίας, όσο µικρό κι αν είναι αυτό, κα-
ταφεύγει στους µαχαιροβγάλτες και τους ναζιστές. 

Δικός µας στόχος οφείλει να είναι κάθε Έλληνας, κάθε Ελλη-
νίδα να τους γυρίσει οριστικά την πλάτη. Σε αυτό οφείλουµε να
εγκύψουµε όλοι, να δώσουµε δηλαδή τη µάχη να εκριζωθεί ο να-
ζισµός από την ελληνική κοινωνία, να εκριζωθεί από τους νέους
και τις νέες µας. 

Η µάχη αυτή πρωτίστως γίνεται εδώ, µέσα στη Βουλή των Ελ-
λήνων, στον ναό της δηµοκρατίας. Οι εθνικές εκλογές είναι προ
των πυλών. Σαφώς κάθε κόµµα έχει το δικό του πρόγραµµα ή
έστω τις δικές του απόψεις για να κυβερνηθεί ο τόπος. Θα τε-
θούµε όλοι στην κρίση των πολιτών και ο κυρίαρχος λαός θα
αποφασίσει ποιος θα κυβερνήσει. 

Όµως δεν χρειάζεται να γίνει αυτό µε όρους πεζοδροµίου. Δεν
είµαστε εχθροί και δεν υπάρχουν πατριώτες και προδότες ανά-
µεσά µας. Όλοι µας υπηρετούµε τον ελληνικό λαό και τη δηµο-
κρατία, και σε αυτό το πλαίσιο, µε λιγότερη τοξικότητα πρέπει
να βγάλουµε εκτός όσους επιβουλεύονται τη δηµοκρατία, όσους
καραδοκούν, ώστε µε ισοπεδωτικά επιχειρήµατα να ισχυριστούν
ότι όλοι ίδιοι είναι. Η πατρίδα πλήρωσε µε αίµα, µε πόνο, τον δι-
χασµό της προηγούµενης δεκαετίας. Όλοι σε αυτή την Αίθουσα
θα έπρεπε να έχουµε διδαχτεί από τα λάθη µας. Δυστυχώς η
πράξη δεν το δείχνει για όλους αλλά ποτέ δεν είναι αργά, γιατί
αυτή είναι η ευθύνη µας απέναντι στον τόπο που γέννησε την ίδια
τη δηµοκρατία. 

Η υπερψήφιση της σηµερινής τροπολογίας είναι ένα σηµαν-
τικό βήµα για την ίδια την προστασία της δηµοκρατίας µας. Η
πραγµατική µάχη όµως θα δοθεί στην κοινωνία, ώστε να εκλείψει
οριστικά ο νεοναζισµός. Ο εφησυχασµός είναι επικίνδυνος. Το
φίδι εκκολάφθηκε ξανά, το είδαµε, και πλέον δικαιολογίες δεν
υπάρχουν για κανέναν. 

Επιτρέψτε µου -και συγγνώµη για την κατάχρηση του χρόνου-
να ζητήσω άλλη µία συγγνώµη από τον Μανούσο, διότι από αυτό
το Βήµα πριν από µερικούς µήνες είχαµε διαπληκτιστεί και τώρα
βλέπω ότι ήταν λάθος µου αυτό. 

Να είστε καλά όλοι.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσίπρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Θέλω να εκφράσω εκ µέρους της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ τα ειλικρινή, βαθύτατα συλλυπητήριά
µας για την απώλεια του συναδέλφου µας Βουλευτή Χανίων, του
Μανούσου Βολουδάκη, τόσο και πρωτίστως προς τους οικείους
του, προς τους δικούς του ανθρώπους αλλά και προς το κόµµα
του, προς τη Νέα Δηµοκρατία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι νοµίζω µια ιστορικά ση-
µαντική συζήτηση η σηµερινή και πρέπει από αυτό το πρίσµα να
τη δούµε. Διότι καλούµαστε, όχι να απαντήσουµε σε ένα κρίσιµο
θέµα που έχει να κάνει µε τη δράση, την παρουσία, ναζιστικών,
νεοφασιστικών µορφωµάτων τόσο στη Βουλή όσο και στην κοι-
νωνία, αλλά δεν έχει να κάνει µε τη δράση και την παρουσία τους
µέσα από το πρίσµα της συγκυρίας, και ιδιαίτερα της προεκλο-
γικής συγκυρίας, αλλά µέσα από την ανιστόρητη προσπάθεια να
ξαναγράψουν την ιστορία και να επαναφέρουν στον τόπο µας
πολύ σκοτεινές µνήµες. 

Θέλω, λοιπόν, ευθύς εξαρχής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να καταθέσω την εκτίµηση ότι ο τρόπος, ο χρόνος και η επιχει-
ρηµατολογία µε την οποία η κυβερνητική πλειοψηφία φέρνει
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τούτη την ώρα αυτή την τροπολογία, την επίµαχη τροπολογία,
για τον αποκλεισµό των απογόνων της Χρυσής Αυγής από την
εκλογική διαδικασία και άρα από την παρουσία τους εδώ στα κοι-
νοβουλευτικά έδρανα, ο τρόπος, ο χρόνος και η επιχειρηµατο-
λογία φανερώνει ότι δεν υπάρχει και τόσο µεγάλη αίσθηση της
ευθύνης, δεν υπάρχει και τόσο µεγάλη επιθυµία να ορθώσουµε
όλοι µαζί ένα φράγµα ιδεολογικό, πολιτικό, ηθικό απέναντι στην
παρουσία και στη δράση των απογόνων του φασισµού, του ναζι-
σµού.

Και το λέω αυτό διότι προκαλεί αλγεινή εντύπωση η χθεσινή
παρουσία Μητσοτάκη. Τόσο µεγάλη η επιθυµία να ορθώσουµε
µαζί ένα µέτωπο στην ακροδεξιά, στον ρατσιστικό λόγο, στην
εθνικιστική δράση, στον ακραίο δεξιό λαϊκισµό και στις διχαστι-
κές του πρακτικές που ήρθε χθες -µια µέρα πριν έρθει αυτή η
επίµαχη τροπολογία- στη Βουλή µε ένα διχαστικό παραλήρηµα
βγαλµένο από τη µετεµφυλιακή περίοδο, ζητώντας ούτε λίγο
ούτε πολύ πιστοποιητικά εθνικοφροσύνης και θέτοντας εκτός
νόµου την εθνική µας αντίσταση. 

Μια µέρα πριν φέρει την τροπολογία προς ψήφιση για τους
φασίστες και τους νεοναζί, καταφέρθηκε εναντίον του ΕΑΜ που
ήταν κορµός της εθνικής αντίστασης του λαού µας εναντίον
ποιων; Εναντίον των Γερµανών κατακτητών, δηλαδή απέναντι
στο φασισµό και στο ναζισµό. Το ΕΑΜ απελευθέρωσε την πα-
τρίδα µας από τους ναζί και τους φασίστες. Και µας είπε το ανι-
στόρητο από το Βήµα της Βουλής -εκτός αν το διορθώσει και
περιµένουµε να διορθωθεί- ότι ο ύµνος λέει του ΕΑΜ θυµίζει τις
χειρότερες στιγµές της ιστορίας. Η απελευθέρωση από τους ναζί
ήταν µια από τις χειρότερες στιγµές της ιστορίας; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό µας θυµίζει ο αγώνας των µαχητών του Εθνικού Απελευ-

θερωτικού Μετώπου; Χειρότερη στιγµή της ιστορίας ήταν γι’ αυ-
τούς που θέλετε σήµερα να αποκλείσετε και να αποκλείσουµε
όλοι µαζί, για τους τιµητές, τους νεοναζί, τους απογόνους. 

Και, βεβαίως, αναρωτιέµαι αν αυτά τα έπραξε χθες ο κ. Μη-
τσοτάκης διότι είναι ανιστόρητος. Και θα σας πω ευθαρσώς όχι,
δεν είναι καθόλου ανιστόρητος. Γνωρίζει ο κ. Μητσοτάκης ότι το
ΕΑΜ ήταν ο βασικός πυλώνας της εθνικής µας αντίστασης, ότι
σε αυτό συµµετείχαν άνθρωποι και συλλογικότητες από την Αρι-
στερά µέχρι και την κεντροδεξιά της εποχής. 

Επίσης, γνωρίζει πάρα πολύ καλά ότι αναγνωρίστηκε η Εθνική
µας Αντίσταση το 1982. Όλα τα γνωρίζει. Απλώς ο καηµός του
κ. Μητσοτάκη δεν είναι να αποκλείσει τους ναζί, τα φασιστικά
µορφώµατα, να βάλει ένα φρένο στον ακροδεξιό και εθνικιστικό
λαϊκισµό. Λυπάµαι που θα το πω αλλά ο καηµός του είναι να
πάρει τις ψήφους των ακροδεξιών και των εθνικιστών. Αυτός
είναι ο καηµός του. 

Και το κάνει όµως τόσο άτσαλα, ψαρεύει τόσο άτσαλα στα
θολά νερά της ψευτοεθνικοφροσύνης και του κίβδηλου πατριω-
τισµού που νοµίζω ότι τον έχουν πάρει όλοι χαµπάρι. Δύο χρόνια
σχεδόν –πόσο είναι στην φυλακή ο Κασιδιάρης- άφηνε η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας ανενόχλητους τους νεοναζί να κά-
νουν πολιτικό αγώνα µέσα από τη φυλακή. Πείτε µου, ποιος
άλλος κρατούµενος, φυλακισµένος έχει το δικαίωµα να προβάλ-
λει τηλεοπτικές εκποµπές στο διαδίκτυο; Ο κ. Κασιδιάρης όµως
το είχε αυτό το δικαίωµα. Δεν το βλέπατε, δεν το ξέρατε; Απλώς
δεν σας ενοχλούσε. 

Το κόµµα που δηµιούργησε έπαιρνε άδεια από το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη και από το Δήµο της Αθήνας να οργα-
νώνει συγκεντρώσεις στο κέντρο της Αθήνας. Δεν το βλέπατε,
δεν το ξέρατε; Απλώς δεν σας ενοχλούσε. Και φέρνετε, λοιπόν,
τώρα µια τροπολογία, λίγο πριν ξεκινήσει και επίσηµα η προεκλο-
γική περίοδος -δεν ξέρω πόσο θα είναι, δύο µήνες, ένας µήνας-
για να αποκλείσουµε τους νεοναζί και τους νεοφασίστες από την
επόµενη Βουλή. Τώρα σας έπιασε ο πόνος, ένα µήνα πριν τις
εκλογές. 

Γιατί όµως; Είµαι υποχρεωµένος, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να µιλήσω µε τη γλώσσα της αλήθειας και να καταθέσω αυτό
που αποτελεί δική µας πεποίθηση. Γιατί, όπως είπα αρχικά, πι-
στεύω ότι όλα όσα θα ειπωθούν σήµερα εδώ, θα είναι µια ιστο-
ρική παρακαταθήκη. Πιστεύω, λοιπόν, ότι η αλήθεια έχει να κάνει
µε το γεγονός ότι αυτό που σας ενοχλεί πάρα πολύ δεν είναι

τόσο η πιθανή παρουσία των νεοναζί στη Βουλή όσο οι µικρο-
κοµµατικοί σας υπολογισµοί. Πιστεύετε, µε δυο λόγια, ότι µε τον
αποκλεισµό από τις εκλογές του κόµµατος Κασιδιάρη και την
ταυτόχρονη στροφή σας στις θέσεις Κασιδιάρη, την στροφή
σας, δηλαδή, στην ακροδεξιά ρητορική, θα καταφέρετε να κερ-
δίσετε τους ψηφοφόρους που φαίνονται στις δηµοσκοπήσεις,
τουλάχιστον, να πηγαίνουν προς τα εκεί. 

Αυτός ήταν και ο λόγος της ανιστόρητης παρέµβασης εχθές
του κ. Μητσοτάκη από αυτό εδώ το Βήµα. Αυτός ήταν ο λόγος
της χθεσινής παράστασης εθνικοφροσύνης και γι’ αυτόν τον
λόγο είδαµε αυτές τις κορώνες του µετεµφυλιακού διχασµού. Γι’
αυτό άλλωστε και το πολιτικό φλερτ µε τον πρώην αρχηγό σας,
κύριοι Βορίδη και Γεωργιάδη, τον κ. Καρατζαφέρη. 

Γι’ αυτό -θα έλεγα- και η συνολικότερη µετατόπιση της Νέας
Δηµοκρατίας το τελευταίο διάστηµα προς τα δεξιά. Νοµίζω όµως
ότι κάνετε λάθος υπολογισµό. Το έχετε -να το πω έτσι απλά και
λαϊκά- παραπάρει δεξιά, τόσο πολύ που στο τέλος θα κάνετε
αναστροφή, δεν θα αποφύγετε κανένα εµπόδιο, προς τα πίσω
θα πάτε. Διότι ούτε οι ακροδεξιοί θα σας ψηφίσουν, θα χάσετε
όµως και το κέντρο. Διότι οι κεντρώοι ψηφοφόροι είναι ως επί το
πλείστον σκεπτόµενοι και δεν πείθονται µε τη θεωρία ότι ο σκο-
πός αγιάζει τα µέσα. 

Όµως, επιτρέψτε µου να σας πω ότι εκτός από λάθος υπολο-
γισµό, κυρίως, κάνετε ένα λάθος ιστορικό. Απέναντι στην ακρο-
δεξιά και τους νεοναζί δεν µπορεί να στεκόµαστε µε όρους της
τρέχουσας συγκυρίας. Η συγκυρία η πολιτική και ιδίως η προ-
εκλογική έρχεται και παρέρχεται. Η ανάγκη όµως οι δηµοκρατι-
κές πολιτικές δυνάµεις να ορθώσουµε ένα µέτωπο, πρωτίστως
ηθικό και πολιτικό αλλά και νοµικό και συνταγµατικό, στο πλαίσιο
του Συντάγµατος είναι µια διαχρονική και ιστορικής αξίας και ση-
µασίας ανάγκη. Και εσείς τώρα την ευτελίζετε σε πρόχειρους και
εφήµερους προεκλογικούς σχεδιασµούς. 

Όµως, αυτά είναι παιχνίδια µε τη φωτιά και είναι και επικίνδυνα
παιχνίδια για την ίδια τη δηµοκρατία. Όµως φαίνεται ότι το τε-
λευταίο που σας ενδιαφέρει -το αποδεικνύετε σε κάθε ευκαιρία
αυτό, από το σκάνδαλο των παρακολουθήσεων µέχρι τη χειρα-
γώγηση των µέσων ενηµέρωσης- είναι η δηµοκρατία. 

Επιτρέψτε µου όµως να πω για άλλη µια φορά και από αυτό
εδώ το Βήµα και µε αυτή την ευκαιρία ότι µας λένε πολλοί το τε-
λευταίο διάστηµα «γιατί ασχολείστε τόσο πολύ µε το ζήτηµα της
δηµοκρατίας;». Προσέξτε, για εµάς αυτό είναι ένα υπαρξιακό ζή-
τηµα. Και νοµίζω δεν είναι υπαρξιακό µόνο για µας εδώ στην Ελ-
λάδα αλλά για όλες τις σύγχρονες κοινωνίες. Ζούµε στην εποχή
σε παγκόσµιο επίπεδο και στην Ευρώπη και στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες της Αµερικής και στη Λατινική Αµερική, της απόλυτης
αποθράσυνσης της ακροδεξιάς και των πρακτικών της. Και αυτό
συµβαίνει για έναν πολύ απλό λόγο, κατά την άποψή µας. Διότι
στο συντηρητικό στρατόπεδο η ηγεµονία της ακροδεξιάς και των
ακροδεξιών ιδεών είναι πια αναµφισβήτητη. Και γιατί η δηµοκρα-
τία είναι µια κατάκτηση των λαών πάρα πολύ σηµαντική και του
λαού µας, αλλά ξέρετε η δηµοκρατία δεν λειτουργεί άπαξ. Όσο
οι θεσµοί υπολειτουργούν όσο η εκτελεστική εξουσία γίνεται πιο
αυταρχική, όταν η διαπλοκή και η διαφθορά γίνεται ενδηµική,
τότε η δηµοκρατία συρρικνώνεται και η ωµότητα της αντιπολιτι-
κής και του κυνισµού, θεριεύει. 

Δείτε, για παράδειγµα, τι ακριβώς γίνεται στη χώρα µας το τε-
λευταίο διάστηµα. Ποια είναι η απεγνωσµένη προσπάθεια του κ.
Μητσοτάκη το τελευταίο διάστηµα; Όχι να αποδείξει ότι ο ίδιος
είναι αθώος. Στο θέµα των παρακολουθήσεων ή στα ζητήµατα
της διαφθοράς δεν επιχειρηµατολογεί για να αποδείξει ότι όλα
όσα καταγγέλλει η Αντιπολίτευση είναι αναληθή. Αλλά τι επιχει-
ρηµατολογεί, τι προσπαθεί να εµπεδώσει; Ότι τα κάνουν και οι
άλλοι λίγο πολύ, ότι όλοι το ίδιο είµαστε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Επί µήνες προσπαθεί να εµπεδώσει αυτή την αντίληψη, ότι
όλοι τα παίρνουµε, ότι όλοι είµαστε διεφθαρµένοι, χωρίς στοι-
χεία, χωρίς αποδείξεις, χωρίς τίποτα. Έκαναν πριν τρεις εβδο-
µάδες πρωτοσέλιδο φιλοκυβερνητικές εφηµερίδες ότι ο Παππάς
έπαιρνε σακούλες µε χρήµατα από τον Καλογρίτσα. 

Τα είδε όλη η Ελλάδα αυτά τα πρωτοσέλιδα; Τα είδε. Τι έκανε
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ο Παππάς; Τι θα µπορούσε να κάνει; Μηνύσεις και εξώδικα.
Έκανε εξώδικα. Έβγαλε χθες µια διορθωτική ανακοίνωση η εφη-
µερίδα «ΑΠΟΓΕΥΜΑΤΙΝΗ», που είχε τρεις µέρες πρωτοσέλιδο
ότι τα παίρνει. Τι διορθωτική δήλωση; Ότι το πρωτοσέλιδό της
δεν ανταποκρίνεται στην αλήθεια. Προφανώς! Τι θα έκανε; Πού
έβαλε αυτή τη δήλωση η «ΑΠΟΓΕΥΜΑΤΙΝΗ»; Στις τελευταίες σε-
λίδες την έβαλε. Και ποιος την είδε; Πέρασε η λάσπη στην κοινή
γνώµη; Πέρασε. Το αν ακούµπησε είναι µια άλλη ιστορία! Δεν
ακούµπησε, αλλά πέρασε.

Αυτή είναι η συνταγή από το manual της ακροδεξιάς ανά τον
κόσµο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό έκανε ο Τραµπ, αυτό έκανε ο Μπολσονάρο, αυτό έκανε

η Λεπέν, αυτό κάνουν παντού! Αυτή είναι η συνταγή: Τα fake
news, τα ψέµατα, η λάσπη, η ισοπέδωση, η εξίσωση προς τα
κάτω όλων, ότι όλοι όσοι είναι στην πολιτική είναι κλέφτες, ότι
όλοι όσοι είµαστε εδώ µέσα είµαστε το ίδιο, η καλλιέργεια στους
πολίτες του αισθήµατος ότι η δηµοκρατία είναι πια διακοσµητική,
ότι δεν είναι πια το όπλο των πολλών να αλλάζουν τη ζωή τους,
να αποδοκιµάζουν µια κυβέρνηση, να επιλέγουν έναν διαφορε-
τικό δρόµο!

Αυτό, όµως, είναι και το µεγαλύτερο ψέµα. Διότι η δηµοκρατία
ήταν, είναι και θα είναι ο µοναδικός τρόπος για να πάνε τα πράγ-
µατα µπροστά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και το απέδειξαν αυτό όχι µόνο στο παρελθόν οι αγώνες, αλλά

το απέδειξαν και σήµερα οι πολίτες στις Ηνωµένες Πολιτείες και
οι νέοι άνθρωποι που προσήλθαν µαζικά στις κάλπες, έσπασαν
κάθε ρεκόρ, κάθε πρόβλεψη συµµετοχής στις τελευταίες ενδιά-
µεσες εκλογές και λυτρώθηκε -θα δούµε αν είναι προσωρινά-
από την παρουσία του Τραµπ η µεγαλύτερη, πιο ισχυρή χώρα
και οικονοµία του πλανήτη.

Το είδαµε αυτό και το απέδειξε στη Βραζιλία ο λαός της που,
µε τη συµµετοχή του στις κάλπες, προσήλθε µαζικά και απάλλαξε
µια κρίσιµη χώρα της Λατινικής Αµερικής από τον Μπολσονάρο.
Και σήµερα στην Ελλάδα πιστεύω ότι βρισκόµαστε µπροστά σε
µια κρίσιµη καµπή, σε µια ιστορική στιγµή, όπου θα κληθούν οι
ίδιοι οι πολίτες και, κυρίως, οι νέοι άνθρωποι -γιατί έχει µεγάλη
σηµασία αυτό- να αποδείξουν πόσο σηµαντική αξία είναι για
όλους µας η δηµοκρατία και δεν θα το απαντήσουν αυτό οι δη-
µοσκοπικές ερωτήσεις. Θα το απαντήσει ο ελληνικός λαός µε τη
στάση του και µε την ψήφο του, όταν έρθει η ώρα των εκλογών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πιστεύω, λοιπόν, ότι σε µια στιγµή που η δηµοκρατία µπορεί

να αλλάξει άρδην την πορεία µιας χώρας που σήµερα είναι πα-
γιδευµένη στην παρακµή, στην απόγνωση, στη σήψη, το σηµαν-
τικότερο που έχουµε ανάγκη είναι αυτή η αλλαγή, µια νέα
προοπτική. Διότι ξέρουµε πολύ καλά ότι ισχυρή δηµοκρατία ση-
µαίνει µια χώρα µε ισχυρούς θεσµούς, ότι ισχυρή δηµοκρατία
σηµαίνει ισχυρό κοινωνικό κράτος και σηµαίνει και δικαιοσύνη,
διότι χωρίς δηµοκρατία δεν µπορεί να υπάρχει δικαιοσύνη που-
θενά, στην οικονοµία, την εργασία, την παραγωγή, την κοινωνία.

Ισχυρή δηµοκρατία, όµως, σηµαίνει και ασφάλεια, προοπτική,
όχι φόβος και απόγνωση. Οι γενιές του σήµερα, τα παιδιά της
κρίσης πρέπει να ζήσουν µακριά από τον φόβο και από την ανα-
σφάλεια. Πρέπει να ζήσουν σε µια χώρα που θα µπορεί να τους
εξασφαλίζει το µέλλον, ίσες ευκαιρίες, ποιότητα ζωής. Δεν µπο-
ρούµε να πάρουµε άλλα ρίσκα για το αύριο αυτού του τόπου.
Δεν µπορούµε να σας επιτρέψουµε να κρατάτε τη χώρα πίσω µε
τον φανατισµό σας, µε τον τυχοδιωκτισµό σας, να διογκώνετε τις
ανισότητες, να σπέρνετε τον διχασµό και την προπαγάνδα, να
κάνετε mainstream τον ακροδεξιό πολιτικό λόγο, να ξεπλένετε -
να το πω λαϊκά- τον ακροδεξιό πολιτικό λόγο, όπως και τόσους
ακροδεξιούς πολιτικούς, που φόρεσαν κουστούµι και σήµερα κά-
θονται στα υπουργικά έδρανα.

Και στην ουσία, δεν µπορούµε να σας επιτρέψουµε τι να κά-
νετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας; Με τη στάση σας, µε την πολιτική σας ως κόµµα τα
τελευταία χρόνια, να ανοίγετε ξανά τον δρόµο στους φασίστες
και τους νεοναζί. Με ποιον τρόπο; Να εµφανίζουν τους εαυτούς
τους ως δήθεν αντισυστηµικούς και να παίρνουν συµπάθεια από

ένα µεγάλο κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας που σήµερα περ-
νάει τροµακτικές δυσκολίες, από τα λαϊκά στρώµατα. Διότι πού
ανθίζει, δυστυχώς, ο σπόρος του αυγού του φιδιού; Στις λαϊκές
γειτονιές, εκεί όπου τα φτωχά στρώµατα είναι ευεπίφορα σε
αυτή την προπαγάνδα, να εµφανίζονται και να έρχονται ως δήθεν
λυτρωτές, ως δήθεν τιµωροί απέναντι στη γενικευµένη σήψη του
πολιτικού συστήµατος. «Αφού όλοι ίδιοι είναι! Πάµε, λοιπόν, να
χτυπήσουµε το σύστηµα»: Αυτό είναι το σύνθηµά τους.

Εµείς, λοιπόν, έχουµε απόλυτα συνειδητό µέτωπο, ιστορικό
αλλά και σύγχρονο -όχι µόνο ιστορικό- απέναντι στον φασισµό,
απέναντι στον ρατσισµό, απέναντι στην ακροδεξιά και τους εκ-
προσώπους της και γνωρίζουµε ότι είναι καθήκον µας ιστορικό
αλλά και καθηµερινό, να µην επιτρέψουµε ποτέ ξανά να γίνουν
οι δρόµοι πεδίο βολής των νεοναζιστικών συµµοριών και η Βουλή
αρένα χρυσαυγιτών. Γνωρίζουµε ότι δεν πρέπει να επιτρέψουµε
ποτέ ξανά να ζήσουν οι επόµενες γενιές το τραύµα που άφησε η
δολοφονία του Παύλου Φύσσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γνωρίζουµε ότι δεν πρέπει να επιτρέψουµε ποτέ ξανά τη βε-

βήλωση της ιστορικής µνήµης και της δηµοκρατικής παράδοσης
των αγώνων αυτού του λαού απέναντι στο ναζιστικό έρεβος. Και
αν υπάρχει ένας εγγυητής για να µην επιτρέψουµε όλα αυτά,
αυτός είναι η καθηµερινή δράση και η συνείδηση κάθε δηµο-
κράτη πολίτη και ιδιαίτερα, της νέας γενιάς αυτού του τόπου,
διότι µέσα από αγώνες θα αποτρέψουµε και θα νικήσουµε τον
φασισµό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Βορίδη, νοµίζω ότι εσείς
χειρίζεστε από πλευρά της Κυβέρνησης την τροπολογία που κα-
ταθέτει η Κυβέρνηση σήµερα. Είναι µια τροπολογία που, όπως
είπα πιο πριν, όµως, ο τρόπος, ο χρόνος, η επιχειρηµατολογία
που χρησιµοποιεί -το λέω µετά λόγου γνώσεως και εκφράζω
έναν ειλικρινή µου φόβο- αντί να οδηγήσει στο επιδιωκόµενο
αποτέλεσµα, την αποµόνωση και τον αποκλεισµό των νεοναζί,
µπορεί να τους δυναµώσει αντί να τους αποµονώσει για όλους
τους λόγους που ανέλυσα πιο πριν αλλά και για έναν επιπλέον.
Είναι µια συνταγµατικά εξαιρετικά προβληµατική τροπολογία.

Και αναρωτιέµαι: Τι είναι αυτό το οποίο σας εµποδίζει να γίνετε
πιο σαφείς στην τροπολογία που καταθέτετε; Τι σας εµποδίζει
να ορίσετε σαφώς στην τροπολογία, στη διάταξη που καταθέτετε
σε ποια κόµµατα, ποιας ιδεολογίας, ποιας δράσης, ποιου είδους
κίνητρα εµπεριέχουν οι εγκληµατικές πρακτικές τους; Να τους
ονοµατίσετε. Τι σας εµποδίζει να περιγράψετε ρητώς τα ρατσι-
στικά και ναζιστικά κίνητρα των εγκληµάτων, όπως άλλωστε πε-
ριγράφονται και στον αντιρατσιστικό νόµο που ψήφισε η
Κυβέρνηση της παρατάξεώς σας, του κ. Σαµαρά. Υπήρχαν αντι-
δράσεις αλλά τον ψήφισε.

Σας εµποδίζει το γεγονός ότι έχετε ενδεχοµένως αρκετούς
Βουλευτές οι οποίοι θα ενοχλούνταν µε κάτι τέτοιο, όπως και
τότε ενοχλήθηκαν στον αντιρατσιστικό νόµο, αν θυµάστε; Μήπως
αυτό που σας εµποδίζει, τελικά, είναι ότι θέλετε µεν τον Κασι-
διάρη και τη Χρυσή Αυγή εκτός νοµιµότητας αλλά δεν θέλετε τον
χρυσαυγιτισµό εκτός νοµιµότητας; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Διότι το θέµα δεν είναι να ξεµπερδέψουµε µονάχα µε τη Χρυσή

Αυγή. Είναι να ξεµπερδέψουµε και µε τον χρυσαυγιτισµό, τον φα-
σισµό, την ακροδεξιά ρητορική και, κυρίως, τη ρατσιστική δράση.

Δεν καταλαβαίνετε, όµως, µε αυτόν τον τρόπο ότι επιµένοντας,
αν τελικά επιµείνετε σε αυτό, ανοίγετε τον δρόµο σε ένα τµήµα
δικαστών µάλιστα να αποφασίζει εν λευκώ για το ποιος συνδυα-
σµός υπηρετεί και ποιος όχι την ελεύθερη λειτουργία του δηµο-
κρατικού πολιτεύµατος. 

Δεν καταλαβαίνετε ότι µε αυτόν τρόπο αφήνετε ένα ανοιχτό
«παράθυρο», διάπλατο, ώστε αύριο κάποιος να ισχυριστεί ότι ο
νόµος που ψηφίσατε δεν αφορά µόνο τους νεοναζί αλλά και
οποιοδήποτε κόµµα, αν οποιοσδήποτε δικαστής κρίνει ότι δεν
υπηρετεί την ελεύθερη λειτουργία του πολιτεύµατος, µε βάση
το άρθρο 29 του Συντάγµατος, επαναφέροντας µε αυτόν τον
τρόπο από το «παράθυρο» την ανιστόρητη, την επικίνδυνη θεω-
ρία των δύο άκρων. Και εξισώνοντας την κοµµουνιστική ιδεολο-
γία µε την απάνθρωπη ιδεολογία των ναζί, τον κοµµουνισµό µε
τον φασισµό. Αυτό το «παράθυρο» αφήνετε ανοιχτό. Αν δεν το
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έχετε καταλάβει, οφείλω να σας το επισηµάνω. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς έχουµε ιστορικό καθήκον

και δεν µπορούµε να δώσουµε «πράσινο φως» σε µια τέτοια επι-
κίνδυνη εξέλιξη. Και δεν πάνε να λένε ό,τι θέλουν τα «παπαγα-
λάκια» σας. Εδώ δεν αναµετρόµαστε µε την πρόσκαιρη
προεκλογική συγκυρία. Εδώ αναµετρόµαστε µε την ιστορία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Καταθέσαµε, λοιπόν, στον δηµόσιο διάλογο την προηγούµενη

εβδοµάδα µία εκδοχή διάταξης νοµοθετικής η οποία διευκρινίζει
σαφώς, ώστε ο δικαστής αύριο να έχει σαφή εικόνα για το για
ποιες περιπτώσεις καλείται να αποφασίσει. Τι διευκρινίζει
σαφώς; Να στερούνται το δικαίωµα συµµετοχής στις εκλογές
κόµµατα η δράση των οποίων παραβιάζει τον αντιρατσιστικό
νόµο ή που στελέχη ή και απλά µέλη τους έχουν καταδικασθεί
για τα εγκλήµατα της συµµετοχής σε εγκληµατική τροµοκρατική
οργάνωση, εφόσον έχουν τελεστεί µε ρατσιστικό ή ναζιστικό κί-
νητρο. 

Αν αυτό δεν το αποδέχεστε, διότι αυτό καταλαβαίνω, για τους
δικούς σας λόγους, για λόγους που εγώ ανέλυσα πιο πριν, ελάτε
να βρούµε µια άλλη κοινή φόρµουλα, ελάτε να βρούµε µια άλλη
φόρµουλα κοινής αποδοχής. Μη δώσετε, όµως, αυτή την ευρύ-
τατη διακριτική ευχέρεια και αυτή την ευρεία εξουσία σε ένα
τµήµα του Αρείου Πάγου να προβαίνει στην ουσία σε πολιτικές
κρίσεις. Μην καταστήσετε ένα δικαστικό όργανο, το αρµόδιο
τµήµα του Αρείου Πάγου, παράγοντα του πολιτικού συστήµατος,
ανατρέποντας µια θεµελιώδη θεσµική και συνταγµατική παρα-
δοχή που ουδέποτε αµφισβητήθηκε από τη Μεταπολίτευση και
µετά. Τι δηλαδή; Ότι τα δικαστήρια δεν εµπλέκονται στην πολι-
τική αντιπαράθεση. Και, κυρίως, µην επιµείνετε να αφήνετε ανοι-
κτό δυνητικά το «παράθυρο» σε αυτόν τον ανιστόρητο συµψη-
φισµό των δύο άκρων. 

Σας καλούµε, λοιπόν, ακριβώς επειδή έχει κρίσιµη, όπως είπα,
ιστορική αξία η σηµερινή απόφαση και η σηµερινή ψηφοφορία,
να κάνετε ένα βήµα πίσω, να κάνουµε και εµείς ένα βήµα πίσω
και να καταλήξουµε σε µια τροπολογία που θα ακυρώνει -γιατί
αυτός είναι ο σκοπός µας, ο κοινός σκοπός, δεν τον αµφισβητώ-
την κάθοδο των απογόνων της Χρυσής Αυγής στις εκλογές, αλλά
δεν θα αφήνει «παράθυρο» παρερµηνειών για ανιστόρητους συµ-
ψηφισµούς, δεν θα αναγορεύει τους δικαστές σε κριτές της πο-
λιτικής και δεν θα έρχεται σε κατάφωρη σύγκρουση µε το
γράµµα και το πνεύµα του Συντάγµατος. 

Και µια τέτοια σύγκλιση φρονούµε ότι µπορεί να γίνει -όχι να
εφεύρουµε εκ νέου τώρα- σήµερα πάνω σε προτάσεις που έχουν
ήδη κατατεθεί στον δηµόσιο διάλογο. Μια τέτοια σύγκλιση µπο-
ρεί να γίνει πάνω στις προτάσεις που έχουν καταθέσει έγκριτοι
συνταγµατολόγοι, που κάθε άλλο παρά µπορεί κανείς να τους
κατηγορήσει ότι έχουν κάποια σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Σας καλώ, λοιπόν, να συγκλίνουµε πάνω στις προτάσεις που
κατέθεσαν στον δηµόσιο διάλογο ο κ. Αλιβιζάτος, ο κ. Κοντιάδης
και άλλοι σηµαντικοί και έγκριτοι συνταγµατολόγοι. Είναι προτά-
σεις που αποκλείουν τη συµµετοχή στις εκλογές κόµµατος ή
συνδυασµού που έχει στα ψηφοδέλτιά τους υποψηφίους που
έχουν οριστικά καταδικαστεί για πράξεις των άρθρων 187 και
187Α, δηλαδή, για συµµετοχή σε εγκληµατική οργάνωση. Ως εκεί
πρέπει, πιστεύω, να πάµε και µπορούµε να πάµε όλοι µαζί. Όλοι
µαζί! 

Θα καταθέσουµε αµέσως τώρα τη σχετική τροπολογία. Κά-
νουµε ένα βήµα πίσω και περιµένουµε και από την πλευρά της
κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας να αποδείξετε ότι, πραγµατικά,
σας ενδιαφέρει η σύµπτωση όλων των κοµµάτων σε αυτή την κρί-
σιµη ψηφοφορία, ότι έχετε τη στοιχειώδη ευθύνη απέναντι στη
δηµοκρατία για ένα κρίσιµης σηµασίας θέµα µε ιστορικές δια-
στάσεις. 

Αποδείξτε, λοιπόν, έστω και στο «παραπέντε», ότι ήρθατε σή-
µερα εδώ για να συµβάλλετε στη συλλογική άµυνα µιας ολόκλη-
ρης κοινωνίας και των θεσµών της απέναντι στη νεοναζιστική
εγκληµατική συµµορία και όχι για να παίξετε παιχνίδια µε το
µυαλό σας στους πρόσκαιρους εκλογικούς σχεδιασµούς. Παι-
χνίδια, όµως, που, δυστυχώς, µπορεί να αποβούν επικίνδυνα για
την ίδια τη δηµοκρατία. Σας καλώ να µην το επιχειρήσετε και να
επιχειρήσετε την προσπάθεια σύγκλισης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσ-
σερις µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 1ο Γενικό Λύκειο Κοζάνης, το τρίτο τµήµα. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Μετά τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, καλείται
στο Βήµα ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Βορίδης. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η πρότασή µας για τη συγ-
κεκριµένη ρύθµιση έχει κατατεθεί και σταλεί στα κόµµατα εδώ
και καιρό. Είναι περίπου τρεις µήνες που γίνεται αυτή η διαβού-
λευση. 

Και επειδή έχει γίνει ευρύτερα γνωστή και έχει αποτελέσει αν-
τικείµενο συζήτησης, η αλήθεια είναι ότι έχουµε ακούσει από την
πλευρά των κυρίως ενδιαφεροµένων, υπό την έννοια ότι είναι
αυτοί που αποτελούν το αντικείµενο της ρύθµισης, δηλαδή ου-
σιαστικά το κόµµα Κασιδιάρη -αλλά όχι µόνο, και η Χρυσή Αυγή-
µια συγκεκριµένη επιχειρηµατολογία εναντίον της ρύθµισης. 

Η επιχειρηµατολογία αυτή -τη συνοψίζω- έχει τρία επιχειρή-
µατα, που είναι τα εξής: Πρώτο. «Το κάνετε για την ψήφο. Δεν
είναι ειλικρινής η προσέγγισή σας, είναι ψηφοθηρική». Δεύτερο.
«Το κάνετε, γιατί απλώς θέλετε να µας αποκλείσετε τώρα που εί-
δατε τις δηµοσκοπήσεις. Το κίνητρό σας δεν είναι αυτό που λέτε.
Είναι επίσης πολιτικό». 

Και εν συνεχεία, έχει µια δεύτερη τάξη επιχειρηµάτων, που
είναι η απονοµιµοποίηση αυτών που το κάνουν. Μα, ποιοι το κά-
νετε; «Το κάνετε εσείς που είστε ακροδεξιοί. Το κάνετε εσείς που
είστε ηθικά επιλήψιµοι γιατί έχετε κάνει τις υποκλοπές ή γιατί η
παράταξή σας ενέχεται σε σκάνδαλα». 

Θέλω απλώς να αναλογιστείτε. Σας θύµισε τίποτα η επιχειρη-
µατολογία του κ. Τσίπρα σήµερα σε σχέση µε αυτή την επιχει-
ρηµατολογία που µόλις σας ανέπτυξα; Γιατί εγώ την είδα
ταυτόσηµη. Αυτό ήρθατε σήµερα να πείτε; 

Σε µία µείζονα τοµή, σε ένα ζήτηµα στο οποίο θα υπενθυµίσω
ότι το κόµµα σας - το κόµµα σας!- έχει υπερψηφίσει ταυτόσηµη
διάταξη, σήµερα ήρθατε να πείτε και να αµφισβητήσετε τα κίνη-
τρα της παρατάξεως και της Κυβερνήσεως για τη ρύθµιση αυτή;

Η ρύθµιση αυτή ταυτόσηµη έχει έρθει…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Κάντε λίγο ησυχία. Τι δεν ακούσαµε! 
Η ρύθµιση, λοιπόν, αυτή έχει έρθει το 2021, την ψηφίσατε και

είναι ταυτόσηµη περιεχοµένου. Δεν είχατε τότε αντιρρήσεις; Θα
πω πού διαφοροποιείται. Δεν είχατε τότε αντιρρήσεις; Τότε δεν
είχαµε εµείς αυτά τα κίνητρα; Τότε δεν ήµασταν ακροδεξιοί; Τότε
δεν ήµασταν υπόλογοι; Δεν θέλαµε να κλέψουµε τις ψήφους; Σή-
µερα το θέλουµε αυτό; Η υποκρισία αυτής της κριτικής αλλά και
η επικινδυνότητά της ως προς τη θεσµική στόχευση είναι απί-
στευτη.

Εγώ θέλω να µιλήσουµε εδώ καθαρά. Η Χρυσή Αυγή δεν κα-
ταδικάστηκε γιατί είναι φασιστική ή ναζιστική. Η Χρυσή Αυγή κα-
ταδικάστηκε γιατί τέλεσε εγκληµατικές πράξεις. Καταδικάστηκαν
τα φυσικά πρόσωπα γιατί τέλεσαν εγκληµατικές πράξεις. Πράγ-
µατι, η απόφαση…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Για τη ναζιστική ιδεολογία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αφήστε να

ολοκληρώσω τώρα, κύριε Πολάκη. Κάντε µου τη χάρη. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μη λες τα µισά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ναι, αφή-

στε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ. Εάν θέ-

λετε, να γραφτείτε να µιλήσετε.
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αν µε εί-
χατε αφήσει να ολοκληρώσω, να ξέρετε ότι θα το είχα πει ολό-
κληρο. Γιατί σπεύδετε να µε συµπληρώσετε εσείς; Δεν θέλω την
υπόδειξή σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μήπως το ξεχάσεις!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Λέω, λοι-

πόν, ότι, πράγµατι, η πρωτοβάθµια καταδικαστική απόφαση ανα-
γνωρίζει πως το κίνητρο ήταν φασιστικό και ρατσιστικό. Πλην,
όµως, αυτό -για όσους καταλαβαίνουν λίγα νοµικά- αφορά το εν-
διάθετο στοιχείο, το υποκειµενικό. Εκείνο, λοιπόν, το οποίο χρει-
άζεται εδώ είναι το στοιχείο του δόλου. Αυτό το οποίο, όµως,
βασικά είναι το αδίκηµά τους είναι το ποινικό αδίκηµα, το αδί-
κηµα της εγκληµατικής οργάνωσης. Γι’ αυτό καταδικάστηκαν, γι’
αυτό εκτίουν πολυετείς ποινές καθείρξεως, γι’ αυτό δεν τους δό-
θηκε αναστολή εκτελέσεως στην ποινή τους ενώ έχουν ασκήσει
έφεση, και γι’ αυτό βρίσκονται κρατούµενοι σε φυλακές υψίστης
ασφαλείας. Αυτό είναι το αδίκηµά τους. 

Τι έρχεστε εσείς και λέτε; Έρχεστε και λέτε και αµφισβητείτε
-αναρωτιέµαι, εάν αµφισβητείτε, για όσους δεν καταλαβαίνουν
την εισαγωγή του κ. Τσίπρα- την αναγκαιότητα της συγκεκριµέ-
νης ρύθµισης και λέτε: «Θα αντιπαλέψουµε πολιτικά και τα αίτια»
κ.τ.λ.. Αυτό, όµως, είναι µια ιδεολογική, πολιτική, κοινωνική συ-
ζήτηση των αιτίων και των φαινοµένων. Σωστά, αλλά σε τελευ-
ταία ανάλυση αυτό αφορά την πολιτική διεργασία. Τούτο που
συζητάµε εδώ είναι για κάτι εγκληµατίες. Δεν ξέρω εάν το έχετε
αντιληφθεί. Συζητάµε για κάτι εγκληµατίες, συζητάµε για κάτι κα-
τάδικους. Αυτή είναι η συζήτησή µας. 

Και θα σας πω πόσο βαθιά αντινοµική είναι η κριτική σας στα
δύο σκέλη και στις προτάσεις που έχετε καταθέσει. Τι ήρθαµε
και είπαµε; Το είπαµε µε ευρύτατη πλειοψηφία το 2021. Είπαµε
τα ίδια ακριβώς πράγµατα, πλην ενός: Το ζήτηµα της πραγµατι-
κής ηγεσίας. 

Αυτό που προστίθεται σήµερα, δηλαδή, στη διάταξη «Ο πρό-
εδρος, ο γενικός γραµµατέας, τα µέλη της επιτροπής, ο νόµιµος
εκπρόσωπος…» -όλα αυτά υπάρχουν στην υφιστάµενη διάταξη-
«…να µην έχουν καταδικαστεί σε οποιοδήποτε βαθµό σε κά-
θειρξη για τα αδικήµατα των κεφαλαίων 1-6 του δεύτερου βι-
βλίου του Ποινικού Κώδικα ή σε οποιαδήποτε ποινή για τα
εγκλήµατα του Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα που επισείουν
ποινή ισόβιας κάθειρξης ή σε ισόβια κάθειρξη για κάθε άλλο αδί-
κηµα…» κ.λπ., κ.λπ.. Είναι η υφιστάµενη διάταξη, την έχετε ψη-
φίσει. Το µόνο το οποίο προστίθεται σε αυτό το εδάφιο είναι η
έννοια της πραγµατικής ηγεσίας. 

Έρχεται ο κ. Τζανακόπουλος στην επιτροπή -θα µου πείτε εδώ,
κύριε Τζανακόπουλε, για να δούµε τις προθέσεις του καθενός-
και µου λέει: «Μα, αυτό είναι δυσαπόδεικτο. Είναι πρόβληµα της
αποδεικτικής διαδικασίας. Πώς θα το κρίνει ο Άρειος Πάγος;».
Εγώ, επειδή είµαι διαβουλευτικός, θα αφαιρέσω την πραγµατική
ηγεσία, κύριε Τζανακόπουλε, για να είστε ευχαριστηµένοι. 

Καταστήσαµε άχρηστη τη διάταξη ως προς τον στόχο της. Ελ-
πίζω να το καταλαβαίνετε. Διότι πλέον δεν υπάρχει αυτή τη
στιγµή η «ηγεσία Κασιδιάρη», έχει αλλάξει τύποις η ηγεσία. Βε-
βαίως και υπάρχει πραγµατική «ηγεσία Κασιδιάρη», αλλά τυπικά
δεν υπάρχει πλέον η «ηγεσία Κασιδιάρη». Μόλις το αφαιρέσω και
κάνω δεκτό αυτό που είπατε, κύριε Τζανακόπουλε, αυτή η διά-
ταξη δεν παίζει τον ρόλο της. Αυτό θέλετε; Το κρατάω.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα σας απαντήσω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αυτό ήταν

το πρώτο.
Πάµε τώρα στο δεύτερο. Τι έρχεστε και λέτε; Λέτε να µη βά-

λουµε καθόλου αυτό που προσθέτουµε τώρα, το εδάφιο γ’.
Σωστά; Σωστά. Τι λέει το εδάφιο γ’; Λέει «Η οργάνωση και η
δράση του κόµµατος να εξυπηρετεί την ελεύθερη λειτουργία του
δηµοκρατικού πολιτεύµατος». Αυτό δεν το λέει το εδάφιο γ’, το
λέει το Σύνταγµα. 

Συγγνώµη, να βρω την τροπολογία, γιατί αυτές εδώ είναι κά-
ποιες προτεινόµενες αλλαγές. 

Λοιπόν, η κρίση αυτή εναπόκειται στον Άρειο Πάγο και λαµβά-
νει χώρα λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι υφίσταται καταδίκη σε οποι-
οδήποτε βαθµό υποψήφιων Βουλευτών ή ιδρυτικών µελών ή
διατελεσάντων προέδρων για τα ανωτέρω αδικήµατα. 

Ακούστε τώρα τι λέτε εδώ, τι είπε ο Πρόεδρός σας πριν λίγο.
Να βάλουµε εδώ και ότι αυτά έχουν τελεσθεί µε φασιστικό ή ρα-
τσιστικό κίνητρο. Σωστά; Αυτό µου είπατε προηγουµένως.
Ωραία. Άρα, προσέξτε: Ποια είναι η κριτική σας σε αυτή τη διά-
ταξη, η ανησυχία που εξέφρασε ο Πρόεδρός σας πριν λίγο; Ότι
θα χρησιµοποιηθεί -λέει ο Πρόεδρός σας- γιατί αύριο εδώ µπο-
ρούν να προστεθούν. Εάν ανοίξουµε, λέει, αυτή την κουβέντα,
γιατί δεν θα βάλουµε και τον κοµµουνισµό από δίπλα; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Γιατί τον κλείνουµε, εάν βάλουµε το «φα-
σιστικό»…(δεν ακούστηκε)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ο κ. Πο-
λάκης δεν έχει καν ιδέα για τι πράγµα µιλάµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μια χαρά ιδέα έχω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Λέτε και

ανησυχείτε ότι υπάρχει ένας µελλοντικός κίνδυνος µε αυτό το
πράγµα να διευρυνθεί και να περιλάβει και άλλους που δεν τους
περιλαµβάνει σήµερα η διάταξη. Διότι σήµερα, προφανώς, η διά-
ταξη είτε έτσι είτε αλλιώς δεν περιλαµβάνει τέτοια πράγµατα.
Σωστά. Ερωτώ εγώ: Ποιος διευρύνει και δίνει δικαίωµα δικαστι-
κού ελέγχου; Εµείς που λέµε ότι το µόνο που κρίνεται είναι η εγ-
κληµατική πράξη ή εσείς που λέτε ότι πρέπει να ανιχνεύονται
πολιτικά και ιδεολογικά κίνητρα, σήµερα ναι, φασιστικά και ρα-
τσιστικά, αύριο εγώ δεν ξέρω, ό,τι πει ο νοµοθέτης; Ποιος την
ανοίγει τη διάταξη; Εµείς ή εσείς; 

Άρα, λοιπόν, ο κίνδυνος που επισηµαίνετε διευρύνεται µε τη
δική σας ερµηνεία. Και αντί να έρθετε να µας πείτε -κάτι το οποίο
ακούµε, γιατί είναι µία σκέψη η οποία προέρχεται από το ΚΙΝΑΛ-
να κάνουµε πιο περιοριστική τη διάταξη από αυτό που είναι,
εσείς έρχεστε και προτείνετε τη διεύρυνσή της. 

Άρα, λοιπόν, έρχοµαι στο επόµενο ερώτηµα του εφαρµοστή
του δικαίου: Εάν ανοίγαµε αυτή τη συζήτηση και έχουµε ένα και-
νούργιο κόµµα –καινούργιο, γιατί αυτό που κρίνεται δεν είναι η
Χρυσή Αυγή- το οποίο κάνει δηλώσεις πίστης στο Σύνταγµα, δεν
υπάρχει καµµία αµφισβήτηση για το περιεχόµενο του καταστα-
τικού του, έτσι όπως κατατέθηκε και δεν υπάρχει ενδεχοµένως
και σχετική δράση, τότε πού θα πατήσει η σκέψη του Αρείου
Πάγου; 

Να σας ρωτήσω κάτι; Επειδή αυτά είναι εύκολα και έχετε και
λαµπρούς νοµικούς, µήπως θέλετε να κατέβει η Χρυσή Αυγή και
δεν µας το λέτε; Για να το τελειώνουµε. Για να το τελειώνουµε,
για να το λήξουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία, ησυχία!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εγώ δεν

µπορώ να το πιστέψω. Το λέω πολύ καλοπροαίρετα. Το λέω πολύ
καλοπροαίρετα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Να ανακαλέσετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν θα

ανακαλέσω τίποτα. Το λέω πολύ καλοπροαίρετα. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Δεν µπορώ να πιστέψω ότι τέτοιας µορφής έωλη νοµική επι-
χειρηµατολογία γίνεται λόγω άγνοιας. Δεν το πιστεύω αυτό. Θα
προσέβαλα τους νοµικούς σας, θα προσέβαλα τους λαµπρούς
συναδέλφους µου στην οµάδα σας. Δεν το πιστεύω αυτό. Επο-
µένως κάποιο άλλο είναι το κίνητρο. 

Πάµε, όµως, παρακάτω. Επειδή είπατε πολλά και είπατε και
για τα οφέλη, λέτε ότι εµείς «αλιεύουµε» τις ψήφους των ακρο-
δεξιών. Εσείς ανοίξατε αυτή τη συζήτηση δεν την άνοιξα εγώ.
Είναι ξεκάθαρο ότι απ’ αυτή την επιλογή εµείς δεν πρόκειται να
πάρουµε ούτε µισή ψήφο, γιατί παίρνουµε στην πραγµατικότητα
την ευθύνη της συγκεκριµένης πρωτοβουλίας. Μην κοροϊδευό-
µαστε τώρα. 

Αυτό, όµως, που είναι ενδιαφέρον είναι αυτή η ανησυχία σας
για την αντισυστηµική ταυτότητα και τις λαϊκές γειτονιές. Άλλος
στην πραγµατικότητα µε την τοποθέτησή του «κλείνει το µάτι
του» στο συγκεκριµένο εκλογικό ακροατήριο όχι εµείς, όπως το
περιγράψατε ότι είναι αντισυστηµική, ότι είναι στις λαϊκές γειτο-
νιές και ότι τώρα µε τη στάση σας, που είναι κριτική απέναντι στη
δική µας καθαρή θέση, ουσιαστικά «κλείνετε το µάτι» στο συγ-
κεκριµένο εκλογικό ακροατήριο.
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Εγώ θα πω κάτι ευθέως. Μακάρι να µην ψηφίσουν αυτούς και
να ψηφίσουν οποιονδήποτε άλλο. Μακάρι να ψηφίσουν οποιον-
δήποτε άλλο. Εµένα το πρόβληµά µου δεν είναι εκεί. Εµένα το
πρόβληµά µου είναι ότι σήµερα δεν έχετε µια καθαρή θέση στο
ζήτηµα αυτό. 

Έρχοµαι, όµως, και στη λεγόµενη υπαναχώρησή σας. Ας
δούµε ποια είναι η υπαναχώρησή σας. Ξεκαθαρίζω τη θέση µας.
Το εδάφιο β’, αυτό, δηλαδή, που λέµε για την πραγµατική ηγεσία,
θα παραµείνει. Δεν υπάρχει περίπτωση να το αλλάξουµε. Εάν το
αλλάζαµε, θα καθίστατο η διάταξη απολύτως αλυσιτελής. Επειδή
η πρόθεσή µας είναι ξεκάθαρη, οι εγκληµατίες δεν µπορεί να πα-
ριστάνουν τους Αρχηγούς των πολιτικών κοµµάτων, εποµένως
τα πράγµατα είναι καθαρά και αυτό θα παραµείνει. 

Πάµε να συζητήσουµε το εδάφιο γ’. Στο εδάφιο γ’-αν εννοείτε
αυτό, δεν είµαι βέβαιος- περιµένω. Να πούµε και κάτι ακόµα.
Προφανώς έχετε περιπέσει σε κάποιου είδους αµηχανία, την κα-
ταλαβαίνω, είναι εµφανής και σε διάφορες τοποθετήσεις σας,
διότι όταν έχετε τρεις µήνες στα χέρια σας τη διάταξη µιλάτε για
µια τροπολογία, η τροπολογία δεν έρχεται ποτέ και ερχόµαστε
σήµερα ακόµα να συζητάµε πάνω σε υποθέσεις εργασίας και να
δούµε µήπως αυτό, µήπως εκείνο. Αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία. 

Ας αφήσουµε, όµως, τη δυσκολία σας και ας πάω τελικά στο τι
είναι εκείνο που προτείνετε. Στο εδάφιο γ’τι λέει; Άκουσα επίσης
και το επιχείρηµα της αντισυνταγµατικότητας. Δεν λάβατε υπ’ όψιν
σας προφανώς την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής, η οποία
δέχεται την απόλυτη συνταγµατικότητα και σας δυσκολεύει εδώ
ακόµα περισσότερο. Δεν θέτει κανένα ζήτηµα. Θέτει ζητήµατα όχι
αντισυνταγµατικότητας αλλά αρτιότητας της διατάξεως. Αυτά
εµείς θα τα «θεραπεύσουµε», γιατί στην πραγµατικότητα δύο ζη-
τήµατα τίθενται, ένα ζήτηµα από την Επιστηµονική Επιτροπή της
προηγούµενης ακρόασης που πρέπει να γίνει στο κόµµα το οποίο
πρόκειται να ελεγχθεί. Θα το «θεραπεύσουµε», εποµένως θα
υπάρχει προηγούµενη ακρόαση οπότε αυτό θα καλυφθεί.

Το δεύτερο ζήτηµα το οποίο τίθεται είναι ποιο; Στην πραγµα-
τικότητα να µην υπάρχει κρίση για το αν ένα κόµµα εξυπηρετεί
την λειτουργία του πολιτεύµατος αλλά για το αν ένα κόµµα δεν
εξυπηρετεί τη λειτουργία του πολιτεύµατος. Αυτό θα καλυφθεί. 

Εποµένως αυτό θα τακτοποιηθεί και ξαναλέω πως ξέρω ότι
υπάρχουν συγκεκριµένες προτάσεις από το ΚΙΝΑΛ, τις οποίες θα
ακούσουµε µε πολλή προσοχή.

Έρχοµαι, όµως, στη δική σας θέση. Τι λέει η δική σας θέση;
Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, τι µας πρότεινε τώρα ο κ. Τσίπρας.
Θα ξαναρωτήσω εγώ. Το ερώτηµα που σας έκανα θα το ξανα-
ρωτήσω, αυτό που σας είπα στην αρχή. Λέει: Να αποκλείονται
τα κόµµατα αυτά εάν υποψήφιος Βουλευτής τους έχει καταδικα-
στεί γι’ αυτά τα αδικήµατα.

Έχετε καταλάβει ποιο είναι το πρόβληµα συνταγµατικότητας;
Το πρόβληµα συνταγµατικότητας είναι ότι δεν υπάρχει αµετά-
κλητη καταδικαστική απόφαση αποστέρησης πολιτικών δικαιω-
µάτων. Από εκεί ξεκινάει η συζήτηση. Έχετε καταλάβει τι
προσπαθούµε να φτιάξουµε; Διότι αν την είχαµε αυτή τη συζή-
τηση -γιατί είχε τελειώσει εγκαίρως η δίκη της Χρυσής Αυγής-
τώρα δεν θα συζητούσαµε κάτι τέτοιο. Θα υπήρχε αποστέρηση
των πολιτικών δικαιωµάτων και θα είχαµε τελειώσει. Η συζήτηση
αφετηριάζεται από το γεγονός ότι δεν µπορούµε να αποστερή-
σουµε σε αυτόν τον συγκεκριµένο καταδικασµένο το δικαίωµα
τού εκλέγεσθαι, γιατί δεν έχω αµετάκλητη καταδικαστική. Και τι
µου λέτε τώρα εσείς; Εάν αυτός µπει υποψήφιος όχι απλώς να
αποκλείω αυτόν αλλά να αποκλείω και όλους τους υπόλοιπους.
Όχι αντισυνταγµατικότητα, όχι θα καταπέσει, όχι δεν περνάει
πουθενά, όχι προφανώς όλη η συζήτηση που κάνουµε όλο αυτό
το χρονικό διάστηµα δεν έχει κανένα νόηµα. Και ξαναρωτάω:
Επειδή οι νοµικοί σας είναι εξαιρετικοί, θέλουµε ή δεν θέλουµε
να σταµατήσουµε αυτό το πράγµα; 

Οι προτάσεις σας δεν οδηγούν σε αποτέλεσµα. Ίσα-ίσα, θα
οδηγήσουν σε κάθοδο µε βούλα συνταγµατικότητας.

Άρα, η σκέψη που κάνουµε εµείς είναι πάρα πολύ απλή, την
έχετε διαβάσει, είναι ταυτόσηµη µε την επιχειρηµατολογία της
Επιστηµονικής Επιτροπής και λέει το εξής: Δεν επιβάλλω έναν
περιορισµό στο πρόσωπο. Δεν του αποστερώ πολιτικό δικαίωµα.
Του αποστερώ το δικαίωµα της ηγεσίας και ούτε καν του ιδίου,

αλλά του φορέα. Μπορεί να είναι και Αρχηγός. Άρα δεν έχω κα-
νέναν περιορισµό του δικού του πολιτικού δικαιώµατος. Λέω
απλώς ότι αν ένα κόµµα επιλέξει να τον έχει Αρχηγό, τότε σε
αυτό το κόµµα επιβάλλεται ο περιορισµός, όχι όµως στο πρό-
σωπο αλλά στο κόµµα για τη συγκεκριµένη επιλογή που έχει
κάνει να τον έχει Αρχηγό. Άρα, συνταγµατικά η διάταξη δεν πά-
σχει γι’ αυτόν τον λόγο. 

Εσείς τι µου λέτε; Να αποκλείω και τον υποψήφιο, να αποκλείω
και όλους τους υπόλοιπους από υποψήφιους. Προσέξτε: Θα πει
ο κ. Τζανακόπουλος που είναι µελετηρός: «Μα, αυτή τη διατύ-
πωση δεν βάζετε στο γ’;». Σωστά. Στο γ’. Γιατί; Διότι εκεί πλέον
τίθεται το ζήτηµα της κρίσεως πάνω στη συνταγµατική διάταξη.
Ποια είναι η συνταγµατική διάταξη; Η διάταξη της εύρυθµης λει-
τουργίας του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Εκεί ο περιορισµός
δεν µπαίνει νοµοθετικά, διοικητικά αλλά ως εκτελεστικός νόµος
του Συντάγµατος και γι’ αυτό σώζεται και γι’ αυτό θωρακίζει και
τη συνταγµατικότητα του β’, της πάνω διατάξεως, της γενικής
διατάξεως. Άρα, λοιπόν, αυτό είναι ένα άρτιο σύστηµα το οποίο
κλείνει πλήρως τα ενδεχόµενα.

Τι έρχεστε και λέτε; Λέτε: «Ανησυχούµε µε το γ’γιατί βάζει
τους δικαστές να κάνουν ουσιαστική κρίση». Ποια ουσιαστική
κρίση τούς βάζει να κάνουν; Να πουν δύο πράγµατα. Πρώτον, αν
υπάρχει πραγµατική ηγεσία και δεύτερον, να πουν εάν µια τέ-
τοιου είδους επιλογή υποψηφιότητας του συγκεκριµένου δεν
εξυπηρετεί τη δηµοκρατική λειτουργία. Σωστά. Δεν θέλετε την
ουσιαστική κρίση; Πώς θα αποφασιστεί αυτό; Να το περιορί-
σουµε; Ακούµε προτάσεις γι’ αυτό. Είµαστε όλοι αυτιά για τον
περιορισµό, ώστε να είναι πιο µικρό το εύρος, όχι όµως να ανοί-
ξουµε που λέτε εσείς. Εσείς µου λέτε να ανοίξουµε το εύρος, να
βάλουµε κι άλλα στοιχεία µέσα. Εγώ σας λέω να το κλείσουµε
για να καλύψω και την επιφύλαξη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος,
να το κλείσουµε, να είναι σαφές, ορισµένο και πεντακάθαρο. 

Προσέξτε, όµως: Για να πάτε στον περιορισµό του υποψηφίου,
πρέπει να κάνετε επίκληση του 29. Χωρίς την επίκληση του 29
του Συντάγµατος δεν µπορείτε να το κάνετε αυτό. 

Τέλος, έχει µια σηµασία αυτό που θα σας πω. Εδώ ο Κασιδιά-
ρης, επειδή είχατε την αµφισβήτηση για το αν είναι δυσαπόδει-
κτη ή εύκολη στην απόδειξη η ηγεσία, έστειλε ένα εξώδικο. Ο
Κασιδιάρης έστειλε το εξώδικο, όχι ο Αρχηγός του κόµµατός
του. Αυτός δεν είναι ο Αρχηγός του κόµµατός του. Είναι ένας
άλλος. Δεν τον ξέρουµε. Όµως, αυτός µας έστειλε το εξώδικο
που είχε αγωνία για τη συγκεκριµένη έκβαση της συγκεκριµένης
συζήτησης. Ακόµα είναι δυσαπόδεικτο. Εγώ δεν µπαίνω στην
κρίση του Αρείου Πάγου. Σκέψεις κάνω. Όταν έρθει να κριθεί, αν
έρθει να κριθεί, αυτό στον Άρειο Πάγο, λέω θα δυσκολεύεται
ακόµη ο Άρειος Πάγος να πει ποιος είναι ο πραγµατικός ηγέτης
αυτού του συγκεκριµένου πράγµατος; Άρα, η ένστασή σας και
επί της ουσίας δεν έχει τύχη. 

Όµως, έρχοµαι τώρα να πούµε µερικές καθαρές κουβέντες.
Έχει, πράγµατι, µεγάλη σηµασία, κατά τη γνώµη µου, η συνολική
στάση σας. Εγώ δεν βλέπω επιχείρηµα, επιχείρηµα µάλιστα τέ-
τοιας έντασης, τέτοιας διαφοροποίησης, τέτοιας οξύτητας το
οποίο να επιτρέπει µια διαφωνία πάνω στη διάταξη. Αυτά τα
οποία µας αποδώσατε… Δηλαδή τι; Μικροπολιτικές στοχεύσεις
µας αποδώσατε. Μας λέτε ότι δεν το κάνουµε γιατί µας ενδιαφέ-
ρει ειλικρινά. Σε ποιους το λέτε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σ’ εσάς.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σ’ εµάς.

Το ξέρω.
Όµως, ποιοι είµαστε εµείς, κύριε Τζανακόπουλε; Εµείς είµαστε

εκείνοι οι οποίοι κάναµε τη συνένωση των δικογραφιών για να
ασκηθεί η ποινική δίωξη και να οδηγηθεί η Χρυσή Αυγή στη φυ-
λακή. Αυτή την κάναµε εµείς, την ώρα που ακούγαµε εκείνη την
ώρα ότι θα τους ηρωοποιήσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στη φυλακή, η Χρυσή Αυγή, µπήκε γιατί κινήθηκε µε ένα συγ-

κεκριµένο τρόπο η ποινική δίωξη. Εµείς είµαστε εκείνοι που κά-
ναµε τη νοµοθεσία που έκρινε τότε την περικοπή της χρηµα-
τοδότησης της Χρυσής Αυγής που κρίθηκε συνταγµατική από το
Συµβούλιο της Επικρατείας. Εµείς είµαστε εκείνοι οι οποίοι κά-
ναµε τη νοµοθεσία του 2021. 
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Κι εµείς είµαστε εκείνοι, κύριε Τζανακόπουλε, σήµερα που πα-
σχίζουµε να σας πείσουµε να ψηφίσετε τη νοµοθεσία που θα
φράξει τον δρόµο των εγκληµατιών προς το Κοινοβούλιο και πα-
σχίζουµε ακόµα. Εµείς είµαστε αυτοί. Ελπίζουµε να µας ακολου-
θήσετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχουν ζητήσει εν συ-

νεχεία τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
Καλώ στο Βήµα πρώτα τον κ. Τζανακόπουλο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ως οµιλητής επί της τροπο-

λογίας, όχι ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ναι, είναι ο κ Σκουρ-

λέτης. Ωραία.
Επί της τροπολογίας θα τοποθετηθεί εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ

για το άρθρο 87, δηλαδή, ο κ. Τζανακόπουλος και εν συνεχεία
ακολουθούν οι υπόλοιποι µε βάση τη δύναµη των κοµµάτων. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επί της τροπολογίας θα το-
ποθετηθώ διευκρινίζω.

Κύριε Βορίδη, επειδή είπατε πολλά, -αρκετοί σε αυτή εδώ την
Αίθουσα, ενδεχοµένως και εκτός αυτής- θα περίµεναν λιγότερη
µετριότητα στα νοµικά σας, εγώ όχι. Ρωτήσατε ποιοι είστε εσείς.
Αναφερόµενος στη Νέα Δηµοκρατία θα µπορούσα να σας θυ-
µίσω ποιος είστε εσείς, αλλά θα προτιµήσω να το κρατήσω για
αργότερα, διότι δεν έχει κανένα νόηµα να ανταλλάσσουµε αυτού
του τύπου τις προσβολές ακολουθώντας τη λογική την οποία
ακολούθησε και χθες ο κ. Μητσοτάκης µε την άθλια και διχαστική
οµιλία του. 

Θα προσπαθήσω να είµαι όσο το δυνατόν πιο συγκεκριµένος,
να αναφερθώ στην τροπολογία σας, να καταθέσω ένα ιστορικό
της συζήτησης, διότι στην προσπάθειά σας να επιχειρηµατολο-
γήσετε επί µιας -στην πραγµατικότητα- αντισυνταγµατικής ρύθ-
µισης, προσπαθήσατε να µπλέξετε τους χρόνους, να µπλέξετε
τα επιχειρήµατα, τα φέρατε από εδώ, τα φέρατε από εκεί, αλλά,
εν πάση περιπτώσει, θα τα ξεκαθαρίσουµε όλα. Καταθέτω ένα
ιστορικό, λοιπόν, της συζήτησης πάρα πολύ σύντοµα για να κα-
ταλάβουµε για τι πράγµα µιλάµε. 

Η Κυβέρνηση έρχεται µε µια τροπολογία και προσθέτει δύο
πράγµατα στην υπάρχουσα νοµοθεσία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Εδώ πρέπει να καταλάβουµε ποια είναι αυτά τα δύο πράγµατα
για να καταλάβουµε και ποιες είναι οι ανησυχίες -όχι του ΣΥΡΙΖΑ-
, οι οποίες έχουν κατατεθεί από το σύνολο των κοµµάτων της Αν-
τιπολίτευσης αλλά την ίδια στιγµή έχουν κατατεθεί και από
εγκυρότατους, κύριε Βορίδη, συνταγµατολόγους, τους οποίους
καλό θα ήταν κάποια στιγµή να τους µελετήσετε κι εσείς. Θυµίζω
τον κ. Αλιβιζάτο. Δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Αλιβιζάτος. Τον είχατε
αξιοποιήσει στην Κυβέρνηση για να φτιάξετε αυτή την επιτροπή
για τα περιστατικά αστυνοµικής αυθαιρεσίας. Επίσης θυµίζω τον
κ. Κοντιάδη, που ούτε ο κ. Κοντιάδης είναι ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Βενιζέ-
λος, που ούτε ο κ. Βενιζέλος είναι ΣΥΡΙΖΑ φαντάζοµαι. Μαζί ήσα-
σταν σε διάφορες κατά καιρούς κυβερνήσεις. Μια σειρά, λοιπόν,
από έγκριτους συνταγµατολόγους έχουν κάνει σφοδρότατη κρι-
τική περί αντισυνταγµατικότητας στην τροπολογία την οποία έχει
καταθέσει. Ελπίζω να τα διαβάσετε όλα αυτά εν καιρώ. 

Τι προστίθεται, λοιπόν; Τίθεται ως προϋπόθεση για να µπορεί
να καταρτιστεί συνδυασµός ο οποίος θα έχει το δικαίωµα καθό-
δου στις βουλευτικές εκλογές, επιπροσθέτως η πραγµατική ηγε-
σία του κόµµατος να µην έχει καταδικαστεί σε οποιοδήποτε
βαθµό σε κάθειρξη για τα αδικήµατα των κεφαλαίων 1 έως 6 του
δεύτερου βιβλίου του Ποινικού Κώδικα. Αυτή είναι η πρώτη προ-
σθήκη η οποία γίνεται µε την τροπολογία. Για πρώτη φορά εδώ
εισάγεται η έννοια της πραγµατικής ηγεσίας. 

Το δεύτερο πράγµα που προστίθεται για πρώτη φορά στην
τροπολογία αυτή, είναι µια προϋπόθεση ρητά πια για πρώτη
φορά στην ιστορία της εκλογικής νοµοθεσίας από το 1975, ενός
Συντάγµατος, το οποίο ιστορικά γνωρίζετε ότι θεµελιώνει τη λε-
γόµενη ανεκτική δηµοκρατία απέναντι στη λεγόµενη µαχόµενη
δηµοκρατία την οποία υιοθέτησε το Σύνταγµα το γερµανικό µετά
τον Δεύτερο Παγκόσµιο Πόλεµο. Για πρώτη φορά, λοιπόν, στην
εκλογική νοµοθεσία τίθεται ως προϋπόθεση η εξυπηρέτηση της

δηµοκρατικής λειτουργίας. Προσέξτε όχι στο Σύνταγµα. Υπάρχει
ερµηνεία του Συντάγµατος από εκτελεστικούς νόµους οι οποίοι
ουδέποτε αναφέρθηκαν στο άρθρο 29. Και τα δύο αυτά ζητή-
µατα ανοίγουν µια σειρά από λεπτά, πολύπλοκα νοµικά και πολι-
τικά θέµατα. 

Ξεκινώ µε το ζήτηµα της πραγµατικής ηγεσίας. Τρεις είναι οι
κριτικές κατά σειρά. Δεν θα κρατάτε µόνο τη µία. Θα τις ακούτε
όλες.

Πρώτον, είναι το ζήτηµα της απόδειξης. Μου λέτε εδώ: Μα
καλά, χθες ο Κασιδιάρης δεν έστειλε εξώδικο στον Πρόεδρο της
Βουλής; Άρα τι µου λέτε για ζήτηµα απόδειξης εσείς από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα απόδειξης. 

Κύριε Βορίδη, θα σας θυµίσω τις βασικές αρχές του Συνταγ-
µατικού Δικαίου, οι οποίες λένε ότι η Βουλή νοµοθετεί γενικά και
καθολικά. Δεν νοµοθετεί φωτογραφικά, διότι στην πραγµατικό-
τητα µε αυτό το οποίο έρχεστε εσείς και ισχυρίζεστε από το
Βήµα της Βουλής δίνετε ο ίδιος στον Άρειο Πάγο δικαίωµα να
σας βγάλει τη διάταξη αντισυνταγµατική, διότι λέτε ότι εµείς δεν
νοµοθετούµε εδώ καθολικά και γενικά για όλες τις υποθέσεις
αλλά νοµοθετούµε δείχνοντας τον Κασιδιάρη. Αυτό κάνατε εδώ.
Δώσατε στον Άρειο Πάγο επιχείρηµα για την αντισυνταγµατικό-
τητα της ρύθµισης. 

Δεύτερον, ακριβώς επειδή η Βουλή νοµοθετεί γενικά και κα-
θολικά και όχι φωτογραφικά, το ζήτηµα δεν είναι η πραγµατική
απόδειξη της ηγεσίας Κασιδιάρη. Το ζήτηµα είναι πώς ο Άρειος
Πάγος επί άλλης ένστασης, επί άλλης υπόθεσης θα µπορέσει να
αποφασίσει αν όντως πρόκειται περί της πραγµατικής ηγεσίας
του κόµµατος ή αν αυτό δεν ισχύει. Δεν τίθενται εδώ ζητήµατα
πολύ πολύπλοκης αποδεικτικής διαδικασίας χωρίς δυνατότητα
καν ακροαµατικής συζήτησης; 

Δεύτερη κριτική. Το κρίσιµο, ακριβώς επειδή η Βουλή νοµοθε-
τεί γενικά και καθολικά, δεν είναι τόσο η απόδειξη. Είναι, όπως
έχει τονιστεί, ότι ανοίγει µια πόρτα για την απαγόρευση άλλων
συνδυασµών µε την αξιοποίηση της έννοιας της πραγµατικής
ηγεσίας, ενδεχοµένως ακόµα και από την Αριστερά. Δηλαδή,
αξιοποιούµε την έννοια της πραγµατικής ηγεσίας, φοράµε µια
πραγµατική ηγεσία σε έναν οποιονδήποτε συνδυασµό, τον οποίο
επιλέγουµε να κόψουµε από τις βουλευτικές εκλογές κι έτσι ανοί-
γουµε µια τεράστια κερκόπορτα στη δυνατότητα του Αρείου
Πάγου να αποκλείει συνδυασµούς. 

Τρίτον, διαβάστε τη σηµερινή παρέµβαση του κ. Κοντιάδη.
«Χαρακτηρίζω την τρίτη κριτική ως κριτική του αλαλούµ». Τη χα-
ρακτηρίζει ο κ. Κοντιάδης. Φανταστείτε να είµαστε δύο µέρες
µετά την κατάθεση των ψηφοδελτίων και να αρχίσουν να κατατί-
θενται στον Άρειο Πάγο ενστάσεις επί ενστάσεων µεταξύ διαφό-
ρων κοµµάτων, µικρότερων ενδεχοµένως, τα οποία συµµετέχουν
στην εκλογική διαδικασία και ο Άρειος Πάγος να κληθεί, στη
βάση των υποµνηµάτων που θα κατατεθούν, να αποφασίσει αν
τριάντα σχηµατισµοί έχουν πραγµατική ηγεσία που παραβιάζει
τις ρυθµίσεις του νόµου. Και λέει ο κ. Κοντιάδης, ο καθηγητής
του Συνταγµατικού Δικαίου, ότι εκεί θα συµβεί το πραγµατικό
αλαλούµ, εκεί πραγµατικά θα γελοιοποιηθεί η ίδια η λειτουργία
της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας. 

Πάµε όµως στα ακόµη πιο σοβαρά. Ως προς το δεύτερο ζή-
τηµα, το ζήτηµα του άρθρου 29, για πρώτη φορά σας είπα ότι
στην εκλογική νοµοθεσία γίνεται αναφορά στο άρθρο 29 του
Συντάγµατος και, κατά τη γνώµη µας, µε τη διάταξη όπως είναι
σήµερα καταλείπεται ευρύτατο πεδίο αρµοδιότητας στον Άρειο
Πάγο, ώστε να εκφέρει ουσιαστικές κρίσεις για το ποια κόµµατα
εξυπηρετούν την ελεύθερη λειτουργία του πολιτεύµατος. 

Τι λέει η διάταξή σας; Λέει ότι για την κρίση επί του συγκεκρι-
µένου ζητήµατος λαµβάνεται υπ’ όψιν τυχόν καταδίκη υποψή-
φιου Βουλευτή. Τι άλλο λαµβάνεται υπ’ όψιν; Άρα εδώ υπάρχει
ένα ουσιαστικό πρόβληµα και καταλείπεται ακριβώς ευρύτατο
πεδίο αρµοδιότητας του Αρείου Πάγου, δεν περιορίζεται. 

Επιτρέψτε µου τώρα εδώ µια παρένθεση, γιατί ο κ. Βορίδης
προσπάθησε να στρεψοδικήσει σε σχέση µε την πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ και θα επανέλθω. Είναι αλήθεια ότι έχουµε καταθέσει στο
δηµόσιο διάλογο µια εναλλακτική λύση, σύµφωνα µε την οποία
το άρθρο 29 εξειδικεύονταν πολύ συγκεκριµένα. Και τι έλεγε; Ότι
κόµµατα που η πολιτική δράση, οι καταστατικές διακηρύξεις ή
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το πολιτικό πρόγραµµα υποκινεί, προκαλεί ή διεγείρει σε φυλε-
τικό, ρατσιστικό ή εθνικιστικό µίσος ή στελέχη τους έχουν κατα-
δικαστεί στο 187, 187Α εφόσον έχουν συντελεστεί αυτά τα
αδικήµατα µε ρατσιστικό ή ναζιστικό κίνητρο δεν εξυπηρετούν
τη λειτουργία του πολιτεύµατος. 

Προσέξτε τώρα. Ο κ. Βορίδης εδώ έχει µια επιχειρηµατολογία
δύο βαθµών. Ο πρώτος βαθµός λέει το εξής, ότι το φασιστικό
και το ρατσιστικό κίνητρο είναι ενδιάθετο στοιχείο. Άρα τι µας
λέτε; Ότι δεν έχει σηµασία ως προς τον προσδιορισµό της εγ-
κληµατικής πράξης. 

Ας κάνουµε, λοιπόν, ένα νοητικό πείραµα. Έστω ότι δεν βά-
ζουµε το ρατσιστικό και ρατσιστικό κίνητρο και ας υποθέσουµε
ότι µετά από λίγο καιρό κάποιο µέλος, ιδρυτικό ή άλλο, της Νέας
Δηµοκρατίας καταδικαστεί ότι σε συνεργασία µε άλλους δύο, δη-
λαδή, δηµιουργώντας εγκληµατική οργάνωση, έκανε παράνοµες
παρακολουθήσεις της ηγεσίας του στρατού. Τι θα συµβεί τότε,
κύριε Βορίδη; Ξέρετε τι θα συµβεί; Θα απαγορευτεί από τον
Άρειο Πάγο η κατάρτιση συνδυασµού από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Συγγνώµη,
κύριε Τζανακόπουλε! Τον καταδικασµένο θα τον έχουµε αρχηγό;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πάµε τώρα λίγο παρακάτω.
Το αφήνω λοιπόν, το αφήνω. Προσέξτε τώρα αυτό ισχύει…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θα τον
έχουµε υποψήφιο; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι! Γι’ αυτό σας λέω, µε
τη δική σας ρύθµιση.

Πάµε λίγο παρακάτω. Δεύτερος βαθµός. Τι λέει ο κ. Βορίδης;
Ότι στην πραγµατικότητα µέσω αυτής της αναφοράς στον αντι-
ρατσιστικό νόµο και της αναφοράς στο ρατσιστικό κίνητρο για
την τέλεση των αδικηµάτων ανοίγει η διάταξη και δεν κλείνει. Κοι-
τάξτε να δείτε, τώρα µπορούµε να µπούµε στη φιλοσοφία της
γλώσσας, να αρχίσουµε να συζητάµε για το τι σηµαίνει «ανοίγω»
και το τι σηµαίνει «κλείνω». Εν πάση περιπτώσει, θεωρώ ότι ο επι-
πλέον προσδιορισµός, ο ειδικός προσδιορισµός, κλείνει µια διά-
ταξη, δεν την ανοίγει ποτέ. 

Πάµε όµως λίγο παρακάτω. Ποιο είναι το πραγµατικό επιχεί-
ρηµα, το οποίο δεν έρχεται από τον κ. Βορίδη, έρχεται από
αλλού; Έρχεται από τους συνταγµατολόγους, οι οποίοι έχουν
µελετήσει τη διάταξη, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας,
από το ΜέΡΑ25, και το οποίο είναι ένα επιχείρηµα ορθό, ότι και
στις δύο περιπτώσεις, είτε µιλάµε για τη διάταξη του κ. Βορίδη
είτε µιλάµε για τη διάταξη την οποία εµείς καταθέσαµε στο δη-
µόσιο διάλογο, υπάρχει ένα ζήτηµα µε την ευθεία αναφορά στο
άρθρο 29 για τη δηµοκρατική λειτουργία του πολιτεύµατος, ότι
τα κόµµατα πρέπει να εξυπηρετούν τη δηµοκρατική λειτουργία
του πολιτεύµατος. Διότι οποιοσδήποτε προσδιορισµός περαι-
τέρω γίνει στον νόµο, τούτο µεταλλάσσει –αν θέλετε- το χαρα-
κτήρα της ελληνικής συνταγµατικής δηµοκρατίας από ανεκτική
σε µαχόµενη δηµοκρατία. Άρα, µε κάποιο τρόπο, παρεκκλίνει σε
σχέση µε την ιστορικού χαρακτήρα απόφαση που έχει πάρει η
ελληνική δηµοκρατία το 1975. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξαναλέω ότι όλα αυτά τα ζητήµατα είναι εξαιρετικά λεπτά,
είναι εξαιρετικά ευαίσθητα, είναι εξαιρετικά πολύπλοκα και δεν
πρέπει να υποτιµάµε ακριβώς την πολυπλοκότητα των επιχειρη-
µάτων που κατατίθενται στη δηµόσια συζήτηση. Για να µπορέ-
σουµε, λοιπόν, να φύγουµε από αυτή την εµπλοκή, σας λέµε κάτι
πάρα πολύ απλό, ότι ο µοναδικός τρόπος ο οποίος συµβαδίζει
µε τη συνταγµατική τάξη της χώρας, έτσι όπως αυτή έχει δια-
µορφωθεί σήµερα, είναι να απαγορευτεί η κατάρτιση συνδυα-
σµού εφόσον επιλέγει το κόµµα να κατεβάσει υποψήφιο
βουλευτή κάποιον ο οποίος έχει καταδικαστεί µε βάση το 187 ή
το 187Α υπό το πρόσχηµα πολιτικής δράσης. 

Διαβάστε. Λέει τώρα ο κ. Βορίδης: Αυτό κι αν είναι αντισυνταγ-
µατικό, διότι µε τη µη αναφορά στο άρθρο 29, αυτό το οποίο γί-
νεται είναι ότι παραβιάζουµε το 51. Τι λέει το 51; Ότι για να
περιορίσεις πολιτικά δικαιώµατα, χρειάζεσαι αµετάκλητη από-
φαση. Όµως, προσέξτε τι γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πρέπει να κλείσετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα τελειώσω, κυρία Σακο-
ράφα. Ο κύριος Υπουργός µίλησε περίπου είκοσι επτά λεπτά, αν
δεν κάνω λάθος, µε δεκαοκτώ λεπτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ξέρετε όµως ότι στην
τροπολογία έχετε µόνο πέντε λεπτά και σας δόθηκε παραπάνω
χρόνος, κατά παρέκκλιση. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, είκοσι
επτά λεπτά µίλησε ο κ. Βορίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ πολύ. Ξέρετε τον Κανονισµό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, µην ανησυχείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εντάξει, ευχαριστώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ρωτάω, λοιπόν: Τι δεν λαµ-

βάνει υπ’ όψιν ο κύριος Υπουργός; Δεν λαµβάνει υπ’ όψιν το
εξής, ότι εδώ δεν έχουµε αποστέρηση των πολιτικών δικαιωµά-
των. Ο Βουλευτής µπορεί να κατέλθει ως ανεξάρτητος υποψή-
φιος και διατηρεί το δικαίωµα του εκλέγειν, όπως διατηρεί και το
δικαίωµα του εκλέγεσθαι, αλλά όχι ως µέλος συνδυασµού. Άρα
δεν έχουµε αντίθεση στο άρθρο 51 του Συντάγµατος που απαιτεί
για την αποστέρηση πολιτικών δικαιωµάτων την αµετάκλητη κα-
ταδίκη, κύριε Υπουργέ. 

Και κλείνω. Σας είπα χθες ότι αυτή η συζήτηση δεν πρέπει να
αξιοποιηθεί µε όρους, αν θέλετε, µικροπολιτικών σχεδιασµάτων.
Είναι ακριβώς αυτό –και δεν περίµενα τίποτα διαφορετικό- που
κάνατε στην οµιλία σας. Δεν έχετε καµµία διάθεση συνεννόησης,
συζήτησης, στο βάθος ανάλυσης της πραγµατικής και πολιτικής
κατάστασης την οποία αντιµετωπίζουµε. Καµµία διάθεση!

Το µόνο το οποίο έχετε ως διάθεση είναι να στήσετε παγιδού-
λες, οι οποίες παγιδούλες καταλήγουν και κατά τι κωµικές, κύριε
Βορίδη, όταν ειδικά προέρχονται από εσάς µε το γνωστό παρελ-
θόν. 

Να είστε καλά, σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κυρία
Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ναι, κύριε Υπουργέ,
Παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, να ολο-
κληρώσουν πρώτα και οι υπόλοιποι εκπρόσωποι; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεκτό,
δεκτό, µάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία. 
Εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής θα τοποθετηθεί επί της

τροπολογίας η κ. Λιακούλη. 
Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς

από το Βήµα της Βουλής θέλουµε να εκφράσουµε -και προσω-
πικά εγώ και εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ- τη συµπαράστασή µας στους λαούς της Τουρκίας και
της Συρίας για τις τραγικές συνέπειες του καταστροφικού σει-
σµού και για τις µεγάλες απώλειες που θρηνούν οι συνάνθρωποί
µας στις γειτονικές χώρες. Θα αναλάβουµε όλες τις πρωτοβου-
λίες αλληλεγγύης, έµπρακτα να συµπαρασταθούµε στους γειτο-
νικούς λαούς µας. Επίσης, από τα χείλη του Προέδρου της
Βουλής ακούσαµε την τραγική είδηση της απώλειας και του αδό-
κητου θανάτου του αείµνηστου συναδέλφου µας Μανούσου Βο-
λουδάκη, ενός εξαιρετικού συναδέλφου και εκφράζουµε τα
ειλικρινή µας συλλυπητήρια γι’ αυτή τη µεγάλη απώλεια της
χώρας, της Κρήτης αλλά και του Κοινοβουλίου µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα κάτι εξαιρε-
τικά σοβαρό και έχω την αίσθηση ακούγοντας και τις δύο πλευ-
ρές ότι ο λαός µας, ο ελληνικός λαός, δεν καταλαβαίνει τελικά
στην εµπλοκή των νοµικών διατάξεων και των υποπεριπτώσεων
α’, β’και γ’της συγκεκριµένης τροπολογίας τι τελικά σήµερα κα-
λούµαστε να αποφασίσουµε. 

Σήµερα, λοιπόν, καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε τις εγκληµα-
τικές οργανώσεις που έχουν συσταθεί από τους φασίστες στην
Ελλάδα που ενδύονται του πολιτικού µανδύα, προκειµένου ορ-
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γανωµένα να εξυπηρετήσουν τους σκοπούς τους και µέσα από
το Κοινοβούλιο µε πολιτική δράση, ειδικά και συγκεκριµένα των
οργανώσεων αυτών που έχουν ήδη αποκαλυφθεί, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, που έχουν παραπεµφθεί στη δικαιοσύνη και
έχουν καταδικαστεί ήδη για τα εγκλήµατα που έχουν διαπράξει
οι ηγεσίες και τα µέλη τους. 

Θέλω να θυµίσω, ότι το ΠΑΣΟΚ από τη δεκαετία του ‘80 ακόµη
έχει διαχρονικά µια πολύ συγκεκριµένη µαχητική, συνεπή στάση
απέναντι στην ακροδεξιά και στον φασισµό και µάλιστα την πιο
πρώιµη τοποθέτηση κόµµατος για το φαινόµενο του νεοναζι-
σµού. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Θέλω, λοιπόν, πριν µπούµε στις διατάξεις της τροπολογίας
που φέρνει η Κυβέρνηση, να θυµίσω κάποιους πολύ σηµαντικούς
σταθµούς για τη χώρα. Θα ήθελα να θυµίσω την ηµέρα του εορ-
τασµού της Εθνικής Αντίστασης που θέσπισε η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ το 1982, µε την οποία αποτίσαµε φόρο τιµής και ευγνω-
µοσύνης σε κάθε Έλληνα και κάθε Ελληνίδα που αγωνίστηκε ορ-
γανωµένα εναντίον του φασισµού, όπως ρητά είπε ο Ανδρέας
Παπανδρέου στη Βουλή. Είναι ακριβώς αυτός ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου, για τον οποίο ο Ηλίας Κασιδιάρης είπε ότι εάν δολοφο-
νούνταν το βράδυ της χούντας, τα πράγµατα θα ήταν τελείως
διαφορετικά για τη χώρα. 

Θυµίζω το ΠΑΣΟΚ του Δεκέµβρη του 2012, που οργάνωσε επι-
κοινωνιακή καµπάνια σε όλη την επικράτεια και δηµιούργησε
εκείνο το περίφηµο βίντεο κατά του ναζισµού και της ρατσιστικής
βίας, το οποίο διαδόθηκε σε όλη τη χώρα µε χιλιάδες και τελικά
εκατοµµύρια προβολές. Εκείνο το βίντεο που ξεκινάει µε εικόνες
από πορείες και συγκεντρώσεις µελών της Χρυσής Αυγής, δη-
λώσεις στελεχών για τα γεγονότα του Πολυτεχνείου που έλεγαν
ότι είναι παραµύθι, το ίδιο και για το Ολοκαύτωµα. Το βίντεο που
δείχνει τις γροθιές του Ηλία Κασιδιάρη στη Λιάνα Κανέλλη, αλλά
και τις απειλές των Βουλευτών του κόµµατος του Μιχαλολιάκου
µέσα στο Κοινοβούλιο. 

Το ΠΑΣΟΚ ,που στήριξε την πρωτοβουλία του Πανευρωπαϊκού
Δικτύου Αντιρατσιστικών Οργανώσεων, όλες τις εκδηλώσεις, τις
πορείες και τις δηµόσιες αναφορές στα διεθνή φόρα. 

Το ΠΑΣΟΚ, που τον Οκτώβριο του 2013 µε επικεφαλής τον
τότε Γραµµατέα της παράταξης και νυν Πρόεδρό µας Νίκο Αν-
δρουλάκη, ζήτησε από τον τότε Υπουργό Παιδείας η µάχη κατά
της Χρυσής Αυγής να δοθεί µέσα στα σχολεία. Να ενεργοποιηθεί
η πρόταση του ΠΑΣΟΚ για µετατροπή των εορτασµών της 28ης

Οκτωβρίου σε καµπάνια ενηµέρωσης εναντίον του ναζισµού. Να
αναληφθούν πρωτοβουλίες σε όλη τη διάρκεια του σχολικού
έτους, προκειµένου να αντιµετωπιστεί το φαινόµενο της διείσδυ-
σης των µηχανισµών της Χρυσής Αυγής στα σχολεία. 

Την αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά και τον ανένδοτο αγώνα της
εναντίον των νεοναζί και της Χρυσής Αυγής µε δηµόσιες τοπο-
θετήσεις, οµιλίες, καµπάνιες, εκδηλώσεις, όπως εκείνη τη µονα-
δική εκδήλωση στο Κερατσίνι µε πρωτοβουλία της νεολαίας του
ΠΑΣΟΚ στη γειτονιά του Παύλου Φύσσα, όπου κυριάρχησε το
σύνθηµα: «Μόνο µαζί τελειώνουµε τους νεοναζί». Όπως και η
τροπολογία που σας κατέθεσε, κύριε Υπουργέ, τον Οκτώβρη του
2020, αλλά η Κυβέρνησή σας αρνήθηκε να την ενσωµατώσει στη
νοµοθεσία και θα πρέπει σήµερα να έχετε τη δύναµη και το θάρ-
ρος να παραδεχτείτε ότι αυτό που κάνατε τότε ήταν λάθος. 

Θυµίζω, ακόµη, την προσωπική παρέµβαση του Νίκου Ανδρου-
λάκη στον τότε Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου Νταβίντ
Σασόλι, που τον Οκτώβρη του 2020 έκλεισε οριστικά τις πόρτες
του Ευρωκοινοβουλίου στον Γιάννη Λαγό. 

Θυµίζω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που είναι
άλλωστε γνωστό σε όλους. Ότι οι Βουλευτές και τα στελέχη του
ΠΑΣΟΚ, τα µέλη µας και οι φίλοι µας έχουµε υποστεί λεκτική, ψυ-
χολογική και σωµατική βία από τους νεοναζί της Χρυσής Αυγής
ή όπως αλλιώς τη λένε τώρα ή θα την πουν στο µέλλον. Έχουµε
λοιδορηθεί, µας κυνήγησαν στους δρόµους, στις πλατείες, στις
συγκεντρώσεις. Έχουµε διωχθεί ακόµη και δικαστικά, όπως εκ-
κρεµούν ακόµη και τώρα αγωγές 100.000 ευρώ για Βουλευτές
µας που βρίσκονται µέσα στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου, επειδή
εξέφρασαν την πολιτική τους άποψη για συµπράξεις, δήθεν, πο-

λιτικών σχηµάτων µε χρυσαυγίτες. 
Θυµίζω ότι όταν εµείς κάναµε αυτά άλλες πολιτικές δυνάµεις

ξέπλεναν το νεοναζιστικό µόρφωµα, είτε αφήνοντας ανοιχτό το
ενδεχόµενο συνεργασίας µε µια σοβαρή Χρυσή Αυγή, όπως λέ-
γατε, είτε υιοθετώντας στη Βουλή το απαράδεκτο δόγµα ότι δεν
υπάρχουν ευπρόσδεκτες και µη ευπρόσδεκτες ψήφοι. 

Κύριε Υπουργέ µου, η κυβερνητική πλειοψηφία άργησε να νο-
µοθετήσει. Και το θυµηθήκατε τώρα, τελευταία στιγµή πριν τις
εκλογές, ενώ έχετε αφήσει τον Κασιδιάρη ανενόχλητο µέσα από
το τηλέφωνο της φυλακής να βγαίνει και να σαρώνει στο you
tube, πολιτικά ανενόχλητο επί χρόνια µέσα στις φυλακές. Αυτό
πώς το εξηγείτε; Τώρα λέτε ότι το απαγορεύσατε. Τότε γιατί δεν
το απαγορεύσατε; Να σκεφτώ ότι δεν σας ενδιέφερε; Να σκεφτώ
ότι το αψηφήσατε; Ή µήπως θα µε κάνετε να σκεφτώ ότι τώρα
το µετρήσατε; 

Αυτός ο Κασιδιάρης είναι ο ίδιος που δηλώνει µε εξώδικο στον
Πρόεδρο της Βουλής ότι δεν είναι πια φασίστας, ότι απλά τον
ενοχλούν πράγµατα εναντίον της δηµοκρατίας. Είναι αυτός που
κάνει κολάζ τις απόψεις των συνταγµατολόγων και έρχεται για
να τις τρίψει στα µάτια σας και να σας πει: Κοιτάξτε τι έχουν πει
οι άλλοι, αλλά εσείς δεν µιλήσατε ποτέ. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεγαλύτερο
πρόβληµα της πρώτης τροπολογίας που έφερε η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας ήταν ότι άνοιγε επικίνδυνες γενικεύσεις στο
συγκεκριµένο θέµα. Το ΠΑΣΟΚ, επειδή δεν είναι όπως οι άλλοι
και δεν κάνει κοινοβουλευτικούς ακτιβισµούς και µάλιστα ανέξο-
δους, χωρίς κανέναν λόγο για το θεαθήναι, κατέθεσε παρατηρή-
σεις στην Κυβέρνηση προς την ορθή κατεύθυνση. Ζητήσαµε από
εσάς τον ορισµό της έννοιας της πραγµατικής ηγεσίας και της
προσθήκης του στην περίπτωση β’. Ζητήσαµε τον περιορισµό
του ρυθµιστικού πεδίου της τροπολογίας στην περίπτωση που
πολιτικό κόµµα υποκρύπτει εγκληµατική οργάνωση. Ζητήσαµε
την πρόβλεψη δικονοµικών εγγυήσεων στη διαδικασία ενώπιον
του Α’Τµήµατος του Αρείου Πάγου και ζητήσαµε την απαραίτητη
έκφραση γνώµης επί των ζητηµάτων που ανακύπτουν από συν-
ταγµατικής απόψεως, καθώς και επί των νοµοτεχνικών στοιχείων
της διάταξης από την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. 

Πράγµατι η Κυβέρνηση διόρθωσε αρκετά σηµεία αλλά όχι όλα,
κύριε Υπουργέ. Και χάρηκα που άκουσα από εσάς σήµερα -δεν
κλείσατε την οµιλία σας λέγοντας «αυτό είναι και πάρτε το», διότι
δεν θα το παίρναµε- να λέτε ότι περιµένετε να καταθέσει το
ΠΑΣΟΚ τις προτάσεις του για την περαιτέρω βελτίωση στην κα-
τεύθυνση της αντιµετώπισης του θέµατος. Αυτό, λοιπόν, θα λάβει
χώρα µε αλλαγή των αδικηµάτων που αναφέρονται στις περιπτώ-
σεις β’και γ’, µε την αναφορά µόνο στα αδικήµατα των κεφαλαίων
1 έως 5 του δεύτερου βιβλίου του Ποινικού Κώδικα, καθώς και
στα αδικήµατα µόνον, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, των άρθρων 187
και 187Α εγκληµατική, τροµοκρατική οργάνωση, λοιπόν, και
εσχάτη προδοσία. Τα κεφάλαια καλύπτουν αυτά και µόνο. Και επί-
σης την προσθήκη της λέξης «αποκλειστικά» στην περίπτωση γ’.
Είτε αυτό είτε σε περίπτωση που δεν το θέλετε αυτό, να απαλεί-
ψετε την περίπτωση γ’, για να ψηφίσει και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ρωτάω, λοιπόν, το εξής: Εάν αυτά τα δεχτεί ο κ. Βορίδης -γιατί
εάν δεν τα δεχτείτε, χώρια η καληµέρα µας, επιφυλασσόµαστε-
, εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και οι υπόλοιπες παρατάξεις -που θα
ακούσω τα επί µέρους ζητήµατα- όταν αφορά αποκλειστικά κα-
ταδικασµένους για τα εγκλήµατα της τροµοκρατίας, των εγκλη-
µατικών οργανώσεων και της εσχάτης προδοσίας, πραγµατικά
δεν θα το ψηφίσετε; Αλήθεια λέτε; 

Αλήθεια; Διότι τότε θα πάµε σε άλλα πράγµατα τα οποία πρέ-
πει να συζητήσουµε. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση πρέπει να αντιµετωπίσει
το ζήτηµα του συνδυασµού ανεξάρτητων υποψηφίων που δεν αν-
τιµετωπίζεται καθόλου µε την προτεινόµενη διάταξη, και δεν µας
είπατε τίποτα γι’ αυτό. Θέλω να ακούσω τι έχετε να πείτε γι’ αυτό. 

Επίσης, η γνώµη της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής,
που εµείς ζητήσαµε, είδατε ότι αναφέρεται στα δυο αυτά κεφά-
λαια που αναφερθήκαµε κι εµείς ήδη. Σας παρακαλούµε, λοιπόν,
να τη συµπεριλάβετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας, αυτή η ρύθ-
µιση δεν είναι η καλύτερη που θα µπορούσε να γίνει µετά από
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ευρεία διαβούλευση και µέσα στα τρία χρόνια που η Κυβέρνηση,
όταν της το πρότεινε από αυτό το Βήµα η αείµνηστη Φώφη Γεν-
νηµατά τον Οκτώβρη του 2020, δεν το δέχτηκε. Δεν το δεχτήκατε
τότε. Τώρα έρχεστε µε αυτό. Είναι τροµερή καθυστέρηση. 

Να πούµε ότι το κάνει και προεκλογική της σηµαία για να δείξει
το φιλοπροοδευτικό της πρόσωπο, κύριε Σκουρλέτη; Να το
πούµε και αυτό ότι το κάνει; Όποιος και να είναι ο λόγος, µπρο-
στά σε αυτό που αντιµετωπίζει δεν µπορεί να σταθεί όρθιος ο
λόγος. Αυτή είναι η δική µας γνώµη. 

Είναι ένα θεσµικό εργαλείο απαραίτητο για τη δηµοκρατία.
Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξεχνάµε ότι η ακροδεξιά
µπορεί να ηττηθεί µόνο µε κοινωνική πολιτική. Όταν θα έχουµε
µείωση της ανεργίας και της φτώχειας, όταν θα έχουµε νέες θέ-
σεις εργασίας, όταν θα έχουµε ελευθερίες και δικαιώµατα, ευ-
καιρίες, εµπιστοσύνη από τη νέα γενιά ξανά στο πολιτικό
σύστηµα, µόνο τότε θα µπορέσουµε τέτοια ναζιστικά φαινόµενα
να τα πολεµήσουµε. 

Δεν ξεχνάµε, όµως, ότι η Χρυσή Αυγή εξέδωσε το ηµερολόγιο
του 2020, το εξώφυλλο του οποίου αναφέρει, «θα ξαναγυρί-
σουµε και θα τρέµει η γη». Αυτό οφείλει η δηµοκρατία να το θυ-
µάται. Δεν ξεχνάµε τη συγκλονιστική αγόρευση του δικηγόρου
πολιτικής αγωγής των Αιγυπτίων αλιεργατών, Θανάση Καµπα-
γιάννη, τον Γενάρη του 2020 που, αναφερόµενος το βράδυ της
δολοφονίας του Παύλου Φύσσα από τους χρυσαυγίτες, είπε:
«Γιατί εκείνη την άγρια νύχτα δεν έδρασε µόνο ο κόσµος των
λύκων -γιατί αγέλη λύκων ήταν αυτοί που χίµηξαν πάνω στον
Παύλο Φύσσα- αλλά έδρασε, αναδύθηκε και ο κόσµος των µε-
λισσών, ο κόσµος της αλληλεγγύης, της ανθρωπιάς, ο κόσµος
που βλέπει κάτω πεσµένο έναν άνθρωπο και δεν λέει «να, ένας
ξένος», αλλά λέει «να, ο αδερφός µου»», για να κλείσει λίγο αρ-
γότερα µε την εµβληµατική πλέον φράση του: «Εσείς, κύριε Πρό-
εδρε, µε ποιον είστε; Με τις µέλισσες ή µε τους λύκους;». 

Εσείς, κύριοι συνάδελφοι, µε ποιον είστε; Με τις µέλισσες ή
µε τους λύκους; Γιατί εµείς έχουµε προ πολλού και ξεκάθαρα
πάρει θέση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Λιακούλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοι-
νοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει την έκθεσή της στην αί-
τηση της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης
ποινικής δίωξης κατά Βουλευτού. 

Στο Βήµα τώρα καλείται ο κ. Ιωάννης Γκιόκας από το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΚΚΕ, εκφράζουµε τα θερµά και ειλικρινή συλλυπητήριά
µας στην οικογένεια, τους οικείους, και φυσικά στο κόµµα της
Νέας Δηµοκρατίας για τον απροσδόκητο χαµό του Βουλευτή
τους, Μανούσου Βολουδάκη. 

Πήρα τον λόγο για να αναφερθώ στην επίµαχη τροπολογία
που έρχεται -δήθεν- να αντιµετωπίσει τις παραφυάδες της εγ-
κληµατικής ναζιστικής Χρυσής Αυγής και που, κατά τη γνώµη
µας, ανοίγει πάρα πολύ επικίνδυνους δρόµους. Μια τροπολογία
βέβαια για την οποία δεν θα χρειαζόταν καν να συζητάµε αν είχε
ολοκληρωθεί η δίκη της Χρυσής Αυγής και αν είχαν εκδοθεί αµε-
τάκλητες καταδικαστικές αποφάσεις σε βάρος των στελεχών
της, µε όλες τις παρεπόµενες έννοµες συνέπειες που αυτές οι
καταδίκες θα είχαν σε επίπεδο πολιτικών δικαιωµάτων. 

Όµως, η δίκη της Χρυσής Αυγής προχωράει εδώ και χρόνια
µε ρυθµούς χελώνας, µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων -και της
σηµερινής και της προηγούµενης κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ- γιατί,
µάλλον, βολεύει πολιτικά να υπάρχει αυτή η εκκρεµότητα και στο
όνοµα της αντιµετώπισης -δήθεν- της Χρυσής Αυγής να υπηρε-
τούνται άλλου είδους σκοπιµότητες, όπως γίνεται και µε τη ση-
µερινή τροπολογία. 

Τι επιδιώκει αυτή η τροπολογία, ανεξάρτητα από νοµικά ζητή-
µατα, συνταγµατικά ζητήµατα και ούτω καθεξής; Πολιτικά µι-
λάµε. Επιδιώκει να ανοίξει µία γενική συζήτηση περί κοµµάτων
που εξυπηρετούν ή που δεν εξυπηρετούν την εύρυθµη και οµαλή
λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και να µπουν πρό-

σθετα κριτήρια ελέγχου από τον Άρειο Πάγο -και για κάθε φορά,
σε κάθε εκλογική αναµέτρηση- µε απαράδεκτες γενικεύσεις, που
µπορούν δυνητικά να στεγάσουν την ανιστόρητη θεωρία των δύο
άκρων και την ποινικοποίηση του ριζοσπαστισµού, η οποία είναι
επίσηµη πολιτική και κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και αυτές οι επικίνδυνες γενικεύσεις αφορούν τόσο τον έλεγχο
για έναν απεριόριστο αριθµό αδικηµάτων -είναι έξι κεφάλαια του
Ποινικού Κώδικα που αν υπάρχουν στο πρόσωπο ενός υποψη-
φίου ή µέλους διοικούσας επιτροπής κ.λπ. ενοχοποιείται ένα
ολόκληρο κόµµα- όσο και µε τον έλεγχο σε σχέση µε την εσωτε-
ρική οργάνωση και λειτουργία των κοµµάτων, την ηγεσία, τα
µέλη και ούτω καθεξής. 

Αυτοί οι κίνδυνοι και αυτές οι γενικεύσεις υπάρχουν τόσο στην
κυβερνητική τροπολογία όσο και στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ,
αυτή που δηµοσιεύθηκε -όπως είπα και πριν- στο δηµόσιο διά-
λογο και ούτω καθεξής. Δύο διατάξεις, δύο προτάσεις, που µπο-
ρεί να εκκινούν από διαφορετική αφετηρία καταλήγουν, όµως,
στο ίδιο ακριβώς αποτέλεσµα. Και θα εξηγήσουµε γιατί οδηγούν
στο ίδιο ακριβώς αποτέλεσµα.

Τι λέει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Και ο Υπουργός,
πριν, αυτό είπε. «Δεν µας ενδιαφέρουν οι ιδεολογίες. Μας ενδια-
φέρουν οι καταδίκες και τα αδικήµατα». 

Έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σωστά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Μάλιστα. 
Τι συγκαλύπτει και τι κρύβει αυτή η θέση σε ό,τι αφορά και σε

ό,τι έχει να κάνει µε τη Χρυσή Αυγή; Συγκαλύπτει ότι η εγκληµα-
τική δράση της Χρυσής Αυγής απέρρεε ευθέως από το ναζιστικό
της χαρακτήρα, ότι είναι εγκληµατική οργάνωση γιατί είναι ναζι-
στική οργάνωση, γιατί εκπροσωπεί, εκφράζει, ενσαρκώνει, την
απάνθρωπη ναζιστική ιδεολογία. 

Αυτό δεν είναι -να το πω έτσι- προσέγγιση, εκτίµηση, του ΚΚΕ.
Αυτή είναι η απόφαση του ίδιου του δικαστηρίου που καταδίκασε
σε πρώτο βαθµό τα στελέχη, τα µέλη, τους Βουλευτές, της Χρυ-
σής Αυγής. 

Πού οδηγεί αυτή η θέση; Σε αυτό που είπαµε πριν: Να στεγα-
στεί η θεωρία των δύο άκρων, µε την επίκληση δεκάδων αδικη-
µάτων του Ποινικού Κώδικα -αυτό το λέει µόνο το ΚΚΕ, µιλάµε
για έξι κεφάλαια του Ποινικού Κώδικα- πολλά αδικήµατα από τα
οποία φωτογραφίζουν ευθέως τη δράση, τους αγώνες, την πάλη
του εργατικού λαϊκού κινήµατος. 

Και για να µη θεωρητικολογούµε εδώ πέρα, ας πούµε κι ένα
συγκεκριµένο παράδειγµα: Μέλος της κεντρικής επιτροπής του
ΚΚΕ, Βάλσαµος Συρίγος, συνδικαλιστής: Έχει φορτωθεί µε διώ-
ξεις στην πλάτη του το µισό Ποινικό Κώδικα. Για ποιο λόγο; Γιατί
έχει πρωτοστατήσει στον αγώνα και στο κίνηµα εναντίον των
πλειστηριασµών λαϊκών κατοικιών και σέρνεται στα δικαστήρια
µε διώξεις που αφορούν δεν ξέρω κι εγώ πόσα ποινικά αδική-
µατα, µε βάση τον Ποινικό Κώδικα και της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΣΥΡΙΖΑ και την ποινικοποίηση της δράσης εναντίον των πλει-
στηριασµών. 

Αύριο, µεθαύριο ο συγκεκριµένος, µέλος της Κεντρικής Επι-
τροπής -διοικούσα επιτροπή, µε βάση τον νόµο- ενδεχοµένως -
εµείς βέβαια παλεύουµε και ελπίζουµε να µη γίνει αυτό- µπορεί
να έχει καταδίκες και όχι µόνο -τι άλλο άραγε;- σε βάρος του, οι
οποίες θα λαµβάνονται τυχόν υπ’ όψιν για να κριθεί αν το κόµµα
στο οποίο ανήκει ο συγκεκριµένος ή ο οποιοσδήποτε -το παρά-
δειγµα ήταν τυχαίο- υπηρετεί την εύρυθµη ή όχι λειτουργία του
δηµοκρατικού πολιτεύµατος.

Για να σας προλάβω, µη µου πείτε ότι οι ποινές αφορούν µόνο
κακουργήµατα που τιµωρούνται µε ισόβια ή πρόσκαιρη κά-
θειρξη, γιατί από τη στιγµή που ανοίγει ένας επικίνδυνος δρόµος
το να γίνει το κακούργηµα πληµµέληµα αύριο, µεθαύριο µε µία
επόµενη νοµοθετική πρωτοβουλία είναι ένα τσιγάρο δρόµος,
όταν υπάρχει ήδη νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου -το
θέσφατο όλων σας εδώ, όλοι το επικαλείστε- το οποίο θεωρεί νό-
µιµη την εξαίρεση και τον αποκλεισµό υποψηφίων, ακόµη και για
µια τρίµηνη φυλάκιση. Τα αδικήµατα αυτά για τα οποία διώκεται
ο συγκεκριµένος µπορεί να επισύρουν τρίχρονη φυλάκιση. Αυτό
λέει το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Να,
λοιπόν, τι δρόµοι ανοίγονται. 
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Τι άλλο έχει πει το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου επικαλούµενο την Ευρωπαϊκή Σύµβαση σε άλλη υπό-
θεσή του; Είναι νόµιµη, λέει, η απόρριψη από τις κρατικές αρχές
της Ρουµανίας της αίτησης εγγραφής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ρουµανίας, επειδή το πρόγραµµα και οι καταστατικές
αρχές του εν λόγω κόµµατος περιείχαν ασαφείς και γενικούς
όρους και επέτρεπαν ολοκληρωτικές και εξτρεµιστικές ενέργειες
ικανές να βλάψουν την εθνική ασφάλεια και αποτελούσαν κίν-
δυνο για τις δηµοκρατικές αξίες. Βλέπετε η «εθνική ασφάλεια»;
Το συζητούσαµε και για τις υποκλοπές. 

Ιδού, λοιπόν, πού µπορεί να οδηγήσουν αυτές οι απαράδεκτες
γενικεύσεις.

Ιδού, λοιπόν, τα περιβόητα ευρωπαϊκά δικαστήρια και η περι-
βόητη ευρωπαϊκή δηµοκρατία, η οποία µπορεί να χωράει πάρα
πολύ καλά τα λόµπι ως συστατικό στοιχείο αυτής της δηµοκρα-
τίας, µε βάση το ψήφισµα που όλοι σας υπογράψατε στο Ευρω-
κοινοβούλιο. Αυτή η δηµοκρατία µπορεί να χωράει, να στηρίζει
και να ανέχεται την αναβίωση των νεοναζί σε µια σειρά από
χώρες, µε την καθοδήγηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά την
ίδια στιγµή αυτή η δηµοκρατία δεν χωράει ούτε τον ριζοσπαστι-
σµό, ούτε κοµµουνιστικά κόµµατα, ούτε κοµµουνιστικές νεο-
λαίες, των οποίων η δράση ποινικοποιείται σε µια σειρά από
τέτοιες χώρες. Να, λοιπόν, πού οδηγούν αυτές οι γενικεύσεις πο-
λιτικά και νοµικά. 

Χρειαζόµαστε άλλη απόδειξη για το πού αποσκοπούν τέτοιες
διατάξεις, όταν χθες από αυτό εδώ το Βήµα ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός, αναφερόµενος στο ΕΑΜ ως µία από τις χειρότερες
στιγµές της ιστορίας, στην ουσία παρουσίασε την επιτοµή της
λογικής των δύο άκρων; Αυτή είναι η επιτοµή της λογικής και της
θεωρίας των δύο άκρων, η εξίσωση του φασισµού µε αυτούς που
πολέµησαν ενάντια στον φασισµό. 

Και ξέρετε, αναφερόµενος στον ΣΥΡΙΖΑ, σηµειώνω ότι η ανα-
θεώρηση της ιστορίας έχει πολλές όψεις και πολλές εκδοχές.
Μία εκδοχή ήταν η άθλια τοποθέτηση του Πρωθυπουργού χθες.
Αναθεώρηση της ιστορίας, όµως, είναι και όταν σε εκδήλωση του
ΣΥΡΙΖΑ µπαίνει στο ίδιο τσουβάλι ο ύµνος του ΕΑΜ µε τους
ύµνους στον Γεώργιο Παπανδρέου. Και αυτό είναι αναθεώρηση
της ιστορίας και κακοποίηση της ιστορίας, όταν από τη µία µεριά
είναι το ΕΑΜ και από την άλλη µεριά είναι ο πιο ορκισµένος και
αιµατοβαµµένος εχθρός του ΕΑΜ που ήταν ο Γεώργιος Παπαν-
δρέου. Και οι ύµνοι σε αυτόν είναι επίσης αναθεώρηση της ιστο-
ρίας άθλια και απαράδεκτη και κακοποίηση της ιστορίας. Η
αναθεώρηση της ιστορίας έχει πολλές όψεις και πολλές εκδοχές. 

Πάµε τώρα στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, αυτή που κατέθεσε
στον δηµόσιο διάλογο. Τι λέει ο ΣΥΡΙΖΑ απαντώντας στη Νέα Δη-
µοκρατία; Όχι, λέει, εµάς µας ενδιαφέρει το ιδεολογικό περιεχό-
µενο για την απαγόρευση ενός κόµµατος και µάλιστα αυτό το
ιδεολογικό περιεχόµενο πρέπει να προσδιορίζεται µε σαφήνεια.
Και τι επικαλείται ο ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε το ιδεολογικό περιεχό-
µενο; Επικαλείται και στην πρότασή του την προηγούµενη και σε
αυτή που κατέθεσε σήµερα το άρθρο 187Α, επικαλείται δηλαδή
τον τροµονόµο, το περιεχόµενο του οποίου στρέφεται ευθέως
σε βάρος του εργατικού - λαϊκού κινήµατος και των µορφών
πάλης που αυτό αξιοποιεί. Αυτό υιοθετείτε. Υιοθετείτε τον τρο-
µονόµο. Τον υιοθετήσατε ως Κυβέρνηση και τον ενισχύσατε και
τώρα τον υιοθετείτε και ως κριτήριο για να ελέγχεται ένα κόµµα. 

Θέλετε να δούµε τι λέει ο τροµονόµος και τι περιγράφει ως
τροµοκρατικές πράξεις; Τη διατάραξη της ασφάλειας των συγ-
κοινωνιών. Μία απεργία η οποία διαταράσσει την ασφάλεια των
συγκοινωνιών µπορεί υπό προϋποθέσεις να θεωρηθεί τροµοκρα-
τική πράξη. Η διατάραξη της ασφάλειας σιδηροδρόµων, πλοίων
και αεροσκαφών, αν οδηγήσει στη βλάβη µιας χώρας, εκφοβίσει
και εξαναγκάσει µία δηµόσια αρχή να εκτελέσει οποιαδήποτε
πράξη. Η κριτική αυτή στον τροµονόµο γίνεται εδώ και χρόνια
και όχι από το ΚΚΕ µόνο, αλλά και από τον δικό σας χώρο και
από το εργατικό - λαϊκό κίνηµα. Και έρχεστε τώρα και το υιοθε-
τείτε ως κριτήριο για να αποβάλετε ή όχι ένα κόµµα από τις εκλο-
γές. Συγχαρητήρια, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ! 

Και ο τροµονόµος δεν είναι µόνο ένα άρθρο στον Ποινικό Κώ-
δικα. Ο τροµονόµος συνδέεται µε µια σειρά από ανακριτικές
πράξεις στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας µεταξύ των οποίων

συµπεριλαµβάνονται και οι υποκλοπές και η άρση του απορρή-
του. Αν δηλαδή ένα κόµµα κατηγορείται ως τροµοκρατική οργά-
νωση, µπορούµε να του άρουµε και το απόρρητο στις
τηλεπικοινωνίες. Τι θυµίζει αυτό άραγε; Τι υποθέσεις θυµίζει
αυτό; Να, λοιπόν, που οδηγεί και η µία πρόταση και η άλλη πρό-
ταση.

Τι άλλο επικαλείται ο ΣΥΡΙΖΑ στην πρόταση που έθεσε στον
δηµόσιο διάλογο; Επικαλείται το θεσµικό πλαίσιο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, αυτό που είχε ονοµαστεί «αντιρατσιστική νοµοθε-
σία», που καµµία βέβαια σχέση δεν είχε µε την αντιρατσιστική
νοµοθεσία, γιατί η αντιρατσιστική νοµοθεσία υπήρχε στη χώρα
µας από το 1979 και δεν εφαρµόστηκε ποτέ. Τι εφαρµόστηκε το
2014; Ο Προεδρεύων ήταν τότε Υπουργός Δικαιοσύνης. Ήταν η
ενσωµάτωση της απόφασης - πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ο λεγόµενος «αντιρατσιστικός νόµος», που αναφέρεται στα εγ-
κλήµατα του ολοκληρωτισµού. Αυτό έχετε βάλει στην αιτιολογική
σας έκθεση στην πρόταση που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Και τότε αυτή
η ενσωµάτωση δεν είχε καταγγελθεί από τη Νέα Δηµοκρατία. Η
Νέα Δηµοκρατία την είχε φέρει, µαζί µε το ΠΑΣΟΚ. Αυτή η πρό-
ταση είχε καταγγελθεί και είχε καταψηφιστεί και από εµάς και
από τον ΣΥΡΙΖΑ. Και τώρα την ενσωµατώνει αυτή την απόφαση
- πλαίσιο, µε όλες τις ουρές που αυτή έχει;

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Για να µη λέµε και
πολλά, το συµπέρασµα είναι ότι αυτές οι διατάξεις ούτε θέλουν,
ούτε µπορούν, ούτε επιδιώκουν να αντιµετωπίσουν τον φασισµό,
τον ναζισµό και τις παραφυάδες του. Αντίθετα ανοίγουν πολύ
επικίνδυνους δρόµους. Αποτελεσµατικό τείχος προστασίας, αν-
τιµετώπισης και τσακίσµατος του φασισµού µπορεί να υψώσει
µόνο ο λαός και η νεολαία µε τον αγώνα και την πάλη τους, βά-
ζοντας στο στόχαστρο το σύστηµα που γεννά και θρέφει το φα-
σισµό και αυτά τα συµφέροντα που διαπλέκονται µε τον
φασισµό, τους µηχανισµούς του κράτους και πάει λέγοντας.
Εµείς αυτό προβάλλουµε ως ΚΚΕ. 

Και ναι, επειδή είµαστε «κολληµένοι» -µας αποδόθηκε ένας χα-
ρακτηρισµός, ότι «είναι κολληµένοι του ΚΚΕ- γι’ αυτό ποτέ δεν
δείξαµε καµµία ανοχή στη Χρυσή Αυγή και τις παραφυάδες της,
γι’ αυτό δεν πήγαµε ποτέ σε Καστελόριζα, γι’ αυτόν τον λόγο δεν
συµπράξαµε ποτέ µε ΑΝΕΛ, ΛΑΟΣ και λοιπούς ακροδεξιούς, γι’
αυτό τον λόγο δεν κατεβήκαµε ποτέ σε ψηφοδέλτια σωµατείων
µαζί µε χρυσαυγίτες, όπως κάνατε όλοι σας στο Εργατικό Κέν-
τρο Πύργου µαζί µε υποψηφίους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής,
γι’ αυτό ήταν άδεια τα έδρανα του ΚΚΕ και δεν χειροκροτούσαµε
τους νεοναζί του Αζόφ και την κυβέρνηση του Ζελένσκι! 

Αυτά είναι τα δικά µας «κολλήµατα». Καµµία ανοχή στον φασι-
σµό! Και µη διανοείστε, κύριε Βορίδη, ότι µε τέτοιου είδους δια-
τάξεις θα αποσπάσετε δηλώσεις νοµιµοφροσύνης του ΚΚΕ στη
σηµερινή σάπια δηµοκρατία, που είναι το προσωπείο της στυ-
γνής δικτατορίας του κεφαλαίου. Οι λαοί έχουν και άλλον δρόµο
να βαδίσουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο οµιλητή, µιας και κάνατε

αναφορά στον αντιρατσιστικό νόµο και σε εµένα που ήµουν
Υπουργός Δικαιοσύνης, θα πω το εξής. Ο πυρήνας της διάταξης
ήταν να τιµωρούνται αυτοί οι οποίοι εκθειάζουν τα εγκλήµατα
πολέµου, τα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας, το Ολοκαύ-
τωµα και αυτούς που αµφισβητούν τις γενοκτονίες, όπως ανα-
φέρεται. 

Όσον αφορά τα ζητήµατα τα προηγούµενα, που προστατεύον-
ταν από βίαιες ενέργειες, δεν ήταν τίποτε άλλο παρά η επανά-
ληψη του ισχύσαντος νόµου. Βασικά ήταν αυτό. Δεν είχε
πρόβληµα αυτό. Γιατί το λέτε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Θα απαντήσω και σε αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και µάλιστα αυτό

ήταν και πρωτοποριακό, γιατί χαιρετίστηκε και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αν θυµόσαστε και την οµιλία που έκανε τότε η αντιπρό-
εδρος της Κοµισιόν, επαινέθηκε η Ελλάδα. Δεν βλέπω ποιο ήταν
το πρόβληµα. Αλλά τέλος πάντων, ας µην κάνουµε τώρα κριτική
επειδή αναφερθήκατε, αφήστε το. Δεν είπα ότι παραποιείτε κάτι,
δεν έχετε προσωπικό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Όχι, έχει µια σηµασία να αναφερθεί.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δηλαδή έπρεπε
να πούµε για το Ολοκαύτωµα…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το ότι επαινέθηκε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η ουσία ποια ήταν

όµως, αυτό δεν λέτε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ:…η ενσωµάτωση αυτής της απόφασης -

πλαίσιο από την Κοµισιόν δεν µας λέει απολύτως τίποτα. Προ-
φανώς, αφού είναι απόφαση - πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όµως προσέξτε -επειδή έχουµε ξανακάνει αυτή τη συζήτηση
εκείνη την περίοδο και τότε κριτική ασκούσαµε και εµείς και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που σήµερα την υιοθετεί αυτή την απόφαση-, δεν µιλούσε
για εγκλήµατα µόνο και για γενοκτονίες. Μιλούσε για εγκλήµατα
αναγνωρισµένα από το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο. Και θυµάστε
τι σας είχαµε πει τότε για τα εγκλήµατα, παραδείγµατος χάριν,
που αποδίδονταν στη γιουγκοσλαβική κυβέρνηση, που αποτέλεσε
το πρόσχηµα για την επέµβαση του ΝΑΤΟ. Αυτό έλεγε η απόφαση
- πλαίσιο και αυτό ενσωµατώσατε και ως Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι. Έλεγε γενικά
-θυµίζω- για εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας, για εγκλήµατα
πολέµου, για το Ολοκαύτωµα,…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Εγκλήµατα πολέµου αναγνωρισµένα από
το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου):…και προσθέσαµε
τη βιαιότητα που ασκούσαν άτοµα, επεκτείνοντας τα ευπαθή
άτοµα, δηλαδή αυτούς που κακοποιούντο ή τους επιτίθεντο
λόγω της διαφορετικής θρησκευτικής ή πολιτικής ιδεολογίας
τους, της γλώσσας, της εθνότητας, της αναπηρίας, της ηλικίας,
του χρώµατος. Όλα αυτά ήταν τα θετικά και δεν µπορώ να κατα-
λάβω τώρα γιατί ετέθη τέτοιο θέµα. Εν πάση περιπτώσει. 

Ο κ. Χήτας έχει τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ελληνικής Λύσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής

Λύσης και του Προέδρου µας να εκφράσουµε τα ειλικρινή µας
συλλυπητήρια για τον απροσδόκητο θάνατο του συναδέλφου
Βουλευτή Μανούσου Βολουδάκη. Είναι κάτι το οποίο µας σό-
καρε. Τα συλλυπητήριά µας στην οικογένειά του και να είναι ελα-
φρύ το χώµα που τον σκεπάζει!

Κύριε Βορίδη, κάποια στιγµή τι είπατε; Είπατε «εδώ και τρεις
µήνες το δουλεύουµε», «αυτή τη διάταξη τη συζητάµε µεταξύ
µας» κ.λπ.. Θεωρούµε ότι αυτή η παραδοχή σας συνιστά ουσια-
στικά µια παραβίαση του ίδιου του Συντάγµατος και προσβολή
στα υπόλοιπα κόµµατα. Γιατί εµείς, ξέρετε, παρακαλούσαµε να
την πάρουµε στα χέρια µας και την πήραµε έξι µέρες πριν τη ση-
µερινή οµιλία. Θυµάστε ότι και από εσάς τη ζήτησα και όχι µόνο
εγώ. Βρε παιδιά, πού είναι αυτή η τροπολογία! Άρα µιλάτε επί
τρεις µήνες µεταξύ σας, λέτε. Οι υπόλοιποι δεν σας αφορούν,
αλλά σήµερα ζητάτε από τους υπόλοιπους να ψηφίσουν κάτι που
εσείς οι τρεις συζητάγατε µεταξύ σας. Αυτό δεν προσβάλλει τα
ίδια τα κόµµατα, δεν προσβάλλει την ίδια τη δηµοκρατία;

Πάµε τώρα σε κάτι άλλο που ακούσαµε πριν από λίγο, πριν
µπούµε στην ουσία της υπόθεσης. Για παράδειγµα, όταν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µιλάει για φυλετικό, ρατσιστικό ή οτιδήποτε φασιστικό, θέ-
λουµε να ρωτήσουµε το εξής. Τι εννοεί ο ΣΥΡΙΖΑ; Δηλαδή όταν,
για παράδειγµα, κάποιος βρίζει την Ορθοδοξία -για να καταλά-
βουµε- είναι ρατσιστικό ή όχι, όπως έκανε ο Τατσόπουλος πριν
λίγες µέρες; Να ένα παράδειγµα για να µας δώσετε µία απάν-
τηση. 

Η εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ πριν από λίγο µιλούσε για εσχάτη
προδοσία. Όταν λέµε εσχάτη προδοσία τι εννοούµε ακριβώς; Τι
είναι η εσχάτη προδοσία; Εσχάτη προδοσία, για παράδειγµα,
είναι η κατάπτυστη Συµφωνία των Πρεσπών. Ναι, είναι εσχάτη
προδοσία! Εσχάτη προδοσία είναι η παραχώρηση εθνικής κυ-
ριαρχίας, είναι η µειωµένη επήρεια όταν υπογράφουµε τέτοιες
συµβάσεις και κόβουµε την ΑΟΖ της χώρας σαν µπουγάτσα.
Αυτό ναι, είναι εσχάτη προδοσία. Το να παραχωρείται η ιδιωτική
ή η δηµόσια περιουσία σε ολιγάρχες, αλλά και τα σπίτια των Ελ-
λήνων στα funds, µε τους δικούς σας νόµους, αυτό δεν είναι
εσχάτη προδοσία; Ξέρετε είναι πολύ λάθος, αυτή η διασταλτική
ερµηνεία δυστυχώς βολεύει εσάς και δεν βολεύει ούτε το Σύν-
ταγµα ούτε τους νόµους.

Άρθρο 59 του Συντάγµατος: «Ορκίζοµαι στο όνοµα της Αγίας
και Οµοούσιας και Αδιαίρετης Τριάδος να είµαι πιστός στην Πα-
τρίδα και το δηµοκρατικό πολίτευµα, να υπακούω στο Σύνταγµα
και τους νόµους και να εκπληρώνω ευσυνείδητα τα καθήκοντά
µου». Για µας ο όρκος που δώσαµε εδώ τον Ιούλιο του 2019 µε-
τράει πάρα πολύ και δεν θα γίνουµε σε καµµία περίπτωση και
ποτέ επίορκοι. Αυτός είναι ο όρκος που δώσαµε εδώ µέσα.

Δηλαδή µε την ίδια λογική, κύριε Βορίδη, ό,τι φέρνει η Κυβέρ-
νηση θα πρέπει να το ψηφίζουµε. Γιατί εσείς έχετε φέρει και διά-
φορα ως Κυβέρνηση, έχετε φέρει διάφορα νοµοσχέδια. Έχετε
ψηφίσει παραδείγµατος χάριν το ακαταδίωκτο στις τράπεζες,
έχετε ψηφίσει την υποχρεωτικότητα του εµβολιασµού, έχετε ψη-
φίσει τις αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα, πράγµατα τα οποία βγή-
καν αντισυνταγµατικά. Για παράδειγµα, αντισυνταγµατικότητα
της παράτασης του υποχρεωτικού εµβολιασµού εργαζοµένων σε
δοµές υγείας. Αντισυνταγµατικό! Αντισυνταγµατικός και επισή-
µως πλέον ο νόµος για τις πορείες. Αντισυνταγµατικός ο νόµος
της Νέας Δηµοκρατίας για την ανάδειξη αντιδηµάρχου, που ψη-
φίστηκε το 2019. Νέα «σφαλιάρα» στην Κυβέρνηση από το Σ.τ.Ε.:
αντισυνταγµατικός ο νόµος Θεοδωρικάκου. Εδώ φέρνετε πράγ-
µατα τα οποία στην πορεία αποδεικνύονται αντισυνταγµατικά. Τι
θα πρέπει να κάνουµε, λοιπόν, να ψηφίζουµε ό,τι φέρνετε εσείς;

Γίνεται πολύ µεγάλη κουβέντα για τη δηµοκρατία τις τελευ-
ταίες µέρες. Αργά τη θυµηθήκατε όλοι σας τη δηµοκρατία. Το
2019 που είχα την τιµή να συµµετέχω στην Επιτροπή Αναθεώρη-
σης του Συντάγµατος και όταν ήρθε το θέµα αυτό να συζητηθεί
έπρεπε να µπει τότε, κύριε Βορίδη, και θα κλείναµε όλα τα ζητή-
µατα µε την αναθεώρηση του Συντάγµατος το 2019. 

Να ρωτήσω κάτι; Εγώ δεν ρωτάω τον Υπουργό, ρωτάω τον νο-
µικό. Βάζετε το χέρι σας στη φωτιά ότι είναι συνταγµατικό;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Βάζετε ασφαλιστική δικλίδα τον

Άρειο Πάγο. Για να γίνει κουβέντα, ας κάνουµε µια υπόθεση ερ-
γασίας. Να συµφωνήσουµε, λοιπόν, µε εσάς, αυτό που λέµε για
εγκληµατική οργάνωση, ναζιστές, για να ξεκινήσει η κουβέντα
µας. Αφού, λοιπόν, είναι εγκληµατική οργάνωση πώς κάνατε
τόσα πολλά µαζί τους, όλο το πολιτικό σύστηµα; Γιατί για να τα
κάνετε αυτά εκείνη την περίοδο ουσιαστικά τους είχατε νοµιµο-
ποιήσει. Τους νοµιµοποιήσατε, κι όταν έγιναν παράνοµοι, δυστυ-
χώς για το πολιτικό µας σύστηµα, δεν βρίσκαµε αίθουσα να τους
δικάσουµε. 

Εµείς πιστεύουµε κάτι -και θα αναφερθώ τώρα σε κάποια θέ-
µατα, αργότερα θα επανέλθω στο θέµα αυτό-, εµείς θεωρούµε
ότι ο λαός, ο κυρίαρχος λαός, είναι αυτός που αποφασίζει ποιον
θα ψηφίσει. Ο κυρίαρχος λαός είναι αυτός που αποφάσισε να
µπουν κόµµατα µέσα στη Βουλή, τα οποία δεν είναι τώρα, να
είναι επτακοµµατική, οκτακοµµατική η Βουλή, πεντακοµµατική,
εξακοµµατική. Ο λαός αποφασίζει. Τι να θυµηθούµε τώρα; Να
θυµηθούµε ότι εσείς εδώ όλοι ήσασταν αυτοί που κάνατε κου-
βέντες και συζητήσεις µαζί τους και τους νοµιµοποιούσατε;

Να θυµηθούµε, όπως είπα πριν, ότι πέντε χρόνια δεν βρίσκαµε
µία δικαστική αίθουσα για να δικαστεί η εγκληµατική οργάνωση;
Να θυµηθούµε ότι τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης καθηµερινά
σφυρηλατούσαν το προφίλ τους και έκαναν και αφιερώµατα και
«τι καλοί που είναι» και «περνούν και τη γιαγιά απέναντι» και
«δείτε πώς βοηθάνε» -το ίδιο ισχύει και τώρα περίπου- και «πόσο
σοβαροί», σύµφωνα µε δηλώσεις νυν Βουλευτών του κόµµατός
σας. «Η σοβαρή Χρυσή Αυγή»! 

Αυτά λέγατε, τους νοµιµοποιούσατε. Τους δίνατε το δικαίωµα
να κάνουν διαγγέλµατα, κύριε Υπουργέ, µέσα από τη φυλακή.
Έκανε διαγγέλµατα µέσα από τη φυλακή. Δεν πρόκειται εγώ να
αναφέρω το όνοµά του ποτέ, το έχετε αναφέρει ένα εκατοµµύριο
φορές σήµερα εδώ. Δεν καταλαβαίνετε ότι µόνο κακό κάνετε; 

«Νοσοκόµος», λέει ο άλλος «είναι στο ιατρείο της φυλακής».
Οι ναζιστές νοσοκόµοι! Αυτό κατήγγειλε ο παλιός συναγωνιστής
του. Διαγγέλµατα µέσα από τη φυλακή. Ακόµη και τώρα που µι-
λάµε όλα τα µέσα ενηµέρωσης µιλάνε γι’ αυτόν. Καταλαβαίνετε
τι κάνετε; Το αντιλαµβάνεστε;

Και να σας πω και κάτι, κύριε Υπουργέ; Μην το βλέπουµε και
φιλοτοµαριστικά, ας µου επιτραπεί η έκφραση. Όχι, βλέπουµε
πώς είναι η κατάσταση. Δηµοσκοπήσεις, τους φουσκώνουν.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 8 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7581



Γιατί; Γιατί τους φουσκώνουν ακόµη και οι δηµοσκόποι φίλοι σας;
Διότι µην ξεχνάτε ότι οι δηµοσκόποι είναι και κουµπάροι και χω-
µατουργικές εργασίες! Και χωµατουργικές εργασίες και κουµ-
πάροι! Τους φουσκώνουν. Όλοι ασχολούνται µε αυτούς. Ποιος
ο λόγος; 

Τέσσερα χρόνια είµαστε αποκλεισµένοι από όλους και από
όλα. Κανένας, τίποτα, µηδέν. Τώρα εδώ υπάρχει ένα ερώτηµα.
Ή τότε εσείς όλοι και το πολιτικό σύστηµα και η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, λέγατε ψέµατα γι’ αυτούς ή
τώρα λέτε ψέµατα που είναι καταδικασµένοι. Κάποια στιγµή λέ-
γατε ψέµατα, µία από τις δύο περιπτώσεις, και πρέπει να ζητή-
σετε συγγνώµη από τον ελληνικό λαό και δίκιο να έχετε.

Να κάνω εγώ ένα ερώτηµα. Ποιος φταίει, κύριε Υπουργέ, που
φτάσαµε ως εδώ; Γιατί φτάσαµε ως εδώ; Να βρούµε το αίτιο; Εν-
τάξει, πονάει χέρι, κόβει χέρι, αλλά το αίτιο; Γιατί πονάει το χέρι;
Ποιος φταίει λίγο πριν από τις εκλογές να συζητάµε ένα τέτοιο
θέµα; Θα µας πει κάποιος ποιος φταίει; Φταίει το πολιτικό σύ-
στηµα; Φταίτε εσείς εδώ όλοι, ιδίως τα τρία κόµµατα που κυβέρ-
νησαν τη χώρα αυτή;

Αφού, λοιπόν, λέτε ότι έχετε δίκιο, να βγείτε σήµερα εδώ και
να ζητήσετε συγγνώµη από τις Ελληνίδες και τους Έλληνες, ένα
µεγάλο συγγνώµη για το ότι καταστρέψατε ουσιαστικά µια χώρα,
φτωχοποιήσατε τους Έλληνες και βουλιάξατε το πολιτικό σύ-
στηµα µέσα σε έναν βούρκο. Γιατί αυτά ξυπνάνε τις αντιδράσεις
αυτές, αυτά που περιέγραψα τώρα. Αλλά εδώ τώρα ούτε συγ-
γνώµη ζητάτε για όλα όσα έχετε κάνει, αλλά έρχεστε και ζητάτε
να υπερψηφίσουµε κάτι το οποίο είναι αντισυνταγµατικό. 

Τι να θυµηθώ; Ότι στήνατε Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ ψηφοφο-
ρίες µε αυτούς για τις βραχονησίδες και τις µαρίνες στην Τουρ-
κία να πουληθούν; Τι να θυµηθώ; Τι να πρωτοθυµηθώ; Και
προσέξτε, δεν έχω και πολλές φωτογραφίες, δεν θέλω καν σή-
µερα να θυµηθούµε τι έχετε κάνει µε αυτούς τους ανθρώπους.
Αλλά όλα είναι θέµα παιδείας. 

Δεν διδασκόµαστε ποτέ στο σχολείο ούτε για τον Κεµάλ ούτε
για τον Μουσολίνι. Διότι αν τα ξέρανε αυτά τα παιδιά µας, δεν
θα υπήρχε αυτή τη στιγµή ο ναζισµός στην Ελλάδα. Τόσο απλά.
Έτσι δεν θα είχαµε ναζισµό. 

Αλλά, κύριε Υπουργέ, πρέπει να ζητήσετε συγγνώµη -είναι ση-
µαντικό να ζητάµε συγγνώµη, είναι δείγµα ανδρείας και αναγνώ-
ρισης των λαθών- από τις Ελληνίδες και τους Έλληνες για όλα
αυτά που κάναµε, για µια χώρα που καταστράφηκε και δώσαµε
το δικαίωµα στο να υπάρχουν αυτοί. Διότι ο Έλληνας καθηµερινά
ξυπνάει και ακούει για σκάνδαλα, βιώνει τη φτώχεια, βιώνει την
ανέχεια. Αυτά σπρώχνουν τους πολίτες σε αυτές τις λύσεις. 

Ο πολιτικός βούρκος δυστυχώς είναι αυτός που υπηρετείται
εδώ µέσα. Πόλωση, φανατισµός, έλλειψη επιχειρηµάτων, βρίζε-
στε εδώ µέσα, «σκυλιά», «πίθηκοι». Οι νέοι µας νιώθουν οργή,
δεν έχουν πού να ακουµπήσουν, ποιον να εµπιστευτούν, νιώθουν
απογοήτευση, είναι άνεργοι, δεν µπορούν να κάνουν οικογένεια,
ζουν µε τις οικογένειές τους µέχρι τα τριάντα ένα, τριάντα δύο,
τριάντα πέντε τους χρόνια, ακούνε για τρόικες, περικοπές µι-
σθών, funds, ανεργία, επισιτιστική κρίση, ρήτρα αναπροσαρµο-
γής, αυτά. Αυτά είναι που οδηγούν τον κόσµο δυστυχώς. 

Εσείς, λοιπόν, φτάσατε την κατάσταση ως εδώ και τώρα ζη-
τάτε από εµάς να συναινέσουµε σε κάτι το οποίο είναι αντισυν-
ταγµατικό, να λύσουµε εµείς δηλαδή το πρόβληµα που
δηµιουργήσατε εσείς όλα αυτά τα χρόνια.

Καταψηφίζουµε ό,τι είναι αντισυνταγµατικό και ό,τι είναι εναν-
τίον της δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ και για την τήρηση του χρόνου.

Ο κύριος Υπουργός Εσωτερικών έχει τον λόγο για µια σύντοµη
παρέµβαση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, νοµίζω ότι έχουµε αποδείξει σε όλη αυτή τη διαδικασία
ότι έχουµε ακούσει µια σειρά από προτάσεις, τις οποίες και εν-
σωµατώνουµε, το ίδιο κάνουµε και τώρα.

Ακούγοντας, λοιπόν, διάφορες παρατηρήσεις, οι οποίες προ-
ήλθαν από το Σώµα, στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 της

τροπολογίας αφαιρούµε τις λέξεις «ή σε ισόβια κάθειρξη για
κάθε άλλο αδίκηµα», άρα περιορίζουµε το εύρος των αδικηµάτων
µόνο στα αδικήµατα τα οποία έχουν πολιτειακό χαρακτήρα. Είναι
τα κεφάλαια ένα ως έξι. Και αυτό το κάνουµε στις πρώτες. Άρα
όχι, παραδείγµατος χάριν, άλλα αδικήµατα που µπορεί να επισύ-
ρουν ή και να έχει επιβληθεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Στην περίπτωση
β’.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Είναι το
πρώτο εδάφιο της περιπτώσεως β’της παραγράφου 1.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ναι, για να γίνει
κατανοητό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τι αφαιρείται, κύριε
Υπουργέ;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αφαι-
ρούµε το «ή σε ισόβια κάθειρξη για κάθε άλλο αδίκηµα». Άρα τις
ισόβιες καθείρξεις οι οποίες, όµως, είναι οι µη συνδεόµενες µε
τα αδικήµατα που έχουν πολιτειακό χαρακτήρα των κεφαλαίων
ένα ως έξι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Άρα το πρώτο εδάφιο τελειώνει στο
«ποινή της ισόβιας κάθειρξης».

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σωστά.
Στο δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης γ’αντικαθίσταται ως

εξής. Παραµένει η διατύπωση που ουσιαστικά επαναδιατυπώνε-
ται, µάλλον ξαναγράφεται, αναφέρεται στη συνταγµατική πρό-
βλεψη και αντικαθίσταται το δεύτερο εδάφιο ως εξής. Αυτό είναι
αυτό που έχει προξενήσει την πιο µεγάλη συζήτηση. «Η κρίση
περί του ότι η δράση πολιτικού κόµµατος δεν εξυπηρετεί την
ελεύθερη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος δύναται
να λάβει χώρα µόνο όταν υφίσταται καταδίκη σε οποιονδήποτε
βαθµό υποψηφίων βουλευτών ή ιδρυτικών µελών ή διατελεσάν-
των προέδρων για τα αδικήµατα των άρθρων 134, 187 και 187Α
του Ποινικού Κώδικα»

Εδώ τι κάνουµε; Πρώτον, το πεδίο κρίσης προφανώς και δυ-
νατότητας κρίσεως του Α1 Τµήµατος διατηρείται. Διατυπώνεται,
όµως, πλέον η κρίση του όχι θετικά, αλλά αρνητικά, δεν εξυπη-
ρετεί. Δεν πρέπει να διαγιγνώσκεται ότι εξυπηρετεί, πρέπει να
διαγιγνώσκει ότι δεν εξυπηρετεί. Και εδώ ακούµε µια παρατή-
ρηση της Επιστηµονικής Επιτροπής. Εδώ η Επιστηµονική Επι-
τροπή της Βουλής κάνει µια τέτοια παρατήρηση και την
εισάγουµε στο κείµενο.

Δεχόµαστε µια κοινή παρατήρηση την οποία έχουν κάνει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και το ΚΙΝΑΛ. «Δύναται να λάβει χώρα µόνο όταν», άρα εδώ
περιορίζεται πολύ σηµαντικά το εύρος -όχι «εφόσον» ή «ιδίως»,
αλλά «µόνο όταν»-, «υφίστανται καταδίκη σε οποιονδήποτε
βαθµό υποψηφίων Βουλευτών ή ιδρυτικών µελών ή διατελεσάν-
των προέδρων». Και εδώ περιορίζουµε ακόµα περισσότερο τα
αδικήµατα, είναι τα 187 και 187Α εγκληµατική και τροµοκρατική
οργάνωση και το 134 εσχάτη προδοσία. 

Εποµένως, κλείνουµε το πεδίο σε αυτή τη διάταξη, για να κα-
λύψουµε και ανησυχίες και ευαισθησίες οι οποίες ακούστηκαν.

Μια αµιγώς νοµοτεχνική. Το «Α’Τµήµα» το κάνουµε «Α1
Τµήµα». 

Τέλος, λαµβάνουµε υπ’ όψιν επίσης µια παρατήρηση της Επι-
στηµονικής Επιτροπής, η οποία -σας το είπα πάλι στην οµιλία
µου- κάνει µια πρόβλεψη για το δικαίωµα ακροάσεως του ελεγ-
χόµενου κόµµατος. 

Οπότε το πέµπτο εδάφιο της περιπτώσεως γ’αντικαθίσταται
ως εξής: «Προς υποβοήθηση της κρίσης του, πολιτικά κόµµατα
και κάθε εκλογέας έχουν δικαίωµα να υποβάλουν υπόµνηµα µε
στοιχεία τεκµηρίωσης µέχρι τη λήξη της προθεσµίας παρ. 1 του
άρθρου 34. Το Α1 Τµήµα του Αρείου Πάγου, σε περίπτωση αυ-
τεπάγγελτου ελέγχου ή υποβολής υποµνηµάτων µε στοιχεία τεκ-
µηρίωσης για τα ως άνω οριζόµενα, καλεί µε οποιονδήποτε
πρόσφορο τρόπο το ελεγχόµενο κόµµα να λάβει γνώση και να
υποβάλει υπόµνηµα µε τις απόψεις του.». 

Άρα υπάρχει µια διαδικασία προηγούµενης ακρόασης και κα-
λύπτουµε και την παρατήρηση αυτή. Εκ του κώδικα διοικητικής
διαδικασίας προφανώς υπάρχει πάντοτε το δικαίωµα ακροά-
σεως, αλλά το προβλέπουµε ειδικά για το ζήτηµα αυτό. 

Κρατώ µια επιφύλαξη τελευταία, την οποία όµως δεν θα τη
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ρυθµίσουµε σήµερα. Θα σας πω γιατί. Η τελευταία αυτή επιφύ-
λαξη αφορά κάτι το οποίο εν µέρει αναφέρθηκε ο κ. Τζανακό-
πουλος, αναφέρεται και στην Επιστηµονική Επιτροπή, έχει
αναφερθεί και το Κίνηµα Αλλαγής. 

Αυτό είναι οι χρόνοι για την κρίση. Γιατί λέω ότι δεν θα το ρυθ-
µίσουµε σήµερα; Διότι επειδή το πλαίσιο των προθεσµιών από
τη χρονική στιγµή της διάλυσης της Βουλής µέχρι τη χρονική
στιγµή της προκήρυξης της διενέργειας των εκλογών είναι συγ-
κεκριµένο και είναι οι τριάντα µέρες, αυτή τη στιγµή αν βάλετε
κάτω τις προθεσµίες του εκλογικού νόµου είµαστε στις είκοσι
πέντε ηµέρες. Επειδή η µετακίνηση της προθεσµίας αυτής επη-
ρεάζει άλλες προθεσµίες και κυρίως από τη χρονική στιγµή της
ανακήρυξης την προθεσµία παράδοσης των ψηφοδελτίων -επο-
µένως επιβαρύνει εδώ τα κόµµατα- πρέπει να δούµε τι περιθώρια
χρονικά έχουµε να επιµηκύνουµε όλες τις προθεσµίες, ώστε να
δώσουµε χώρο. Δεν είναι µία προθεσµία, πρέπει να παρέµβουµε
σε όλες τις προθεσµίες. 

Αυτό, λοιπόν, επειδή έχουµε εµείς ερανιστικό νοµοσχέδιο, θα
έχουµε κάνει την εργασία µε την υπηρεσία, να δούµε τι δυνατό-
τητες έχουµε για να δώσουµε περισσότερο χρόνο στο τµήµα του
Αρείου Πάγου για την κρίση του. 

Κοιτάξτε τώρα, µετά ταύτα, θεωρώ ότι έχουµε απαντήσει πε-
ρίπου στα πάντα. Θεωρώ ότι έχουµε ενσωµατώσει το σύνολο της
κριτικής, εκτός από αντιρρήσεις αρχής. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδος έχει µια αντίρρηση αρχής, ξεκινάει από µια διαφορετική
βάση και είναι και εξαιρετικά επιφυλακτικό, προφανώς για λό-
γους που κυρίως ανάγονται και στη δική του ιστορική πορεία και
στη δική του ιστορική εµπειρία. Εγώ δεν τις συµµερίζοµαι και πι-
στεύω ότι είναι υπερβολικές, αλλά εν πάση περιπτώσει, όµως,
τις άκουσα. Ο στόχος τώρα δεν είναι να διασκεδαστούν αυτές,
που σε τελευταία ανάλυση δεν διασκεδάζονται κιόλας, γιατί έτσι
όπως δοµικά τίθενται δεν µπορούν να διασκεδαστούν. Είναι µια
αντίρρηση αρχής. Υποθέτω ότι στην ίδια συζήτηση και στην ίδια
κατηγορία βάζω και την κριτική του ΜέΡΑ25. Είναι µια αντίστοιχη
κριτική, ίσως όχι µε την αρτιότητα αυτή, αλλά εν πάση περιπτώ-
σει µια αντίστοιχη κριτική. 

Για τους υπόλοιπους τώρα, που αποδέχεστε τον στρατηγικό
στόχο, νοµίζω ότι εδώ πια δεν µπορεί να επιµείνετε στην άρνηση.
Δεν µπορείτε να επιµείνετε στην άρνηση. Θα πω το εξής. Κύριε
Ξανθόπουλε, ξέρετε ότι σας εκτιµώ και σας σέβοµαι. Άκουσα µια
τοποθέτησή σας. Δεν ξέρω αν είναι αυτή η άποψή σας, αλλά
είναι σηµαντικό να τη διευκρινίσετε. Συγγνώµη που αναφέροµαι
προσωπικά. Θα σας πω γιατί. Και θα σας πω σε ποια τοποθέτηση
αναφέροµαι. Συνέχεται λίγο µε τη βασική µου αρχική τοποθέ-
τηση, στο αν τελικά ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει ή δεν θέλει και µε αυτό το
πλαίσιο τοποθετήσεων που έχει κάνει, εάν είναι σαφής η θέση
του ως προς τη στρατηγική στόχευση, που υποτίθεται ότι είναι
κοινή. Αυτό είναι που εξετάζω τώρα µετά ταύτα. 

Σε µια ερώτησή σας, υπερασπιζόµενος τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ,
την οποία επανέλαβε ο κ. Τζανακόπουλος, νοµίζω και ο κ. Τσί-
πρας, δηλαδή τι; Να συµπεριλάβουµε τις έννοιες του φασισµού
και του ρατσισµού µέσα στη διάταξη του 29, προκειµένου να
είναι έτσι όπως το ερµηνεύσατε, σας έκαναν µια ερώτηση και
στην ερώτηση αυτή που σας έθεσαν ήταν: Δηλαδή αν υπάρχει
εγκληµατική οργάνωση η οποία είναι εγκληµατική οργάνωση,
αλλά δεν έχει φασιστικά και ρατσιστικά κίνητρα, ας πούµε ότι
είναι µια τροµοκρατική οργάνωση, ας πούµε ότι είναι µια «17 Νο-
έµβρη» -δεν λέω για τη «17 Νοέµβρη», γιατί αυτό το ζήτηµα έχει
κριθεί µε αµετάκλητες αποφάσεις- αυτοί, επειδή δεν έχουν φα-

σιστικά και ρατσιστικά κίνητρα, θα µπορούν να καταρτίσουν
κόµµα και να συµµετέχουν; 

Άρα λοιπόν, εδώ λέω το εξής: Με τη σκέψη που αναπτύξατε
ότι πρέπει να είναι και τα δύο µαζί σωρευτικώς, δηλαδή και εγ-
κληµατική οργάνωση µε φασιστικό και ρατσιστικό κίνητρο, ρωτώ
εγώ, µια εγκληµατική οργάνωση που δεν έχει φασιστικό και ρα-
τσιστικό κίνητρο, έχει κάτι άλλο, ισχυρίζεται ότι έχει κίνητρο επι-
βολής της εργατικής εξουσίας -λέω εγώ τώρα, υποθέτω- αν
λοιπόν κάποιος το πει αυτό και καταδικαστεί για εγκληµατική ορ-
γάνωση; Και προφανώς για να καταδικαστεί κάτι θα έχει κάνει,
έτσι; Ξέρουµε όλοι τι είναι η εγκληµατική οργάνωση, τρεις ή πα-
ραπάνω, σε δοµηµένο σχήµα, που ενώθηκαν για να διαπράξουν
κακουργήµατα, σωστά; Αυτή είναι η εγκληµατική οργάνωση. Αν
καταδικαστεί, λοιπόν, γι’ αυτό, αλλά δεν έχει ρατσιστικό κίνητρο,
θα του επιτρέπουµε να κατέβει και να κάνει κόµµα ή όχι; Εγώ χαί-
ροµαι που το διευκρινίζετε και λέτε «όχι», γιατί έµεινε µια τέτοια
εντύπωση από κάποια τοποθέτησή σας -το είδα κι εγώ- έµεινε
µια τέτοια εντύπωση. 

Λοιπόν, λέω τώρα όµως, για να έρθουµε στη µεγάλη συζή-
τηση. Η µεγάλη συζήτηση είναι το µήνυµα που θα στείλουν οι πο-
λιτικές δυνάµεις. Έχουµε εξαντλήσει νοµίζω πλήρως τον
συνταγµατικό διάλογο. Προφανώς πάντα υπάρχουν απόψεις σε
αυτά τα ζητήµατα. Έχουµε την καθαρή θέση της Επιστηµονικής
Επιτροπής. Έχουµε λάβει όλες τις συνταγµατικές πρόνοιες προ-
κειµένου να υπάρχει αρτιότητα στο ζήτηµα αυτό. Έχουµε ακού-
σει τις ευαισθησίες και τις έχουµε ενσωµατώσει σε πάρα πολύ
µεγάλο βαθµό. 

Τώρα µένει ένα ερώτηµα. Το ερώτηµα στο οποίο πρέπει να το-
ποθετηθεί η πτέρυγα κατά τη γνώµη µου είναι απλό. Είναι το µεί-
ζον. Ξαναλέω ότι έχουµε τακτοποιήσει όλα τα νοµικά ζητήµατα.
Έχουµε εξαντλήσει τον νοµικό διάλογο. Έχουµε όχι απλώς σκε-
φτεί, αλλά διυλίσει τη διάταξη. Έχουµε ενσωµατώσει σε αυτόν
τον προβληµατισµό µέσα στη διάταξη αυτή όλες τις φωνές που
έχουν ακουστεί και όλες τις παρατηρήσεις. 

Τώρα µένει ένα απλό πράγµα: Είµαστε όλοι σύµφωνοι ότι οι
καταδικασµένοι για εγκληµατικές οργανώσεις δεν µπορούν να
υποδύονται τους αρχηγούς των πολιτικών κοµµάτων; Είµαστε
σύµφωνοι σε αυτό το ερώτηµα µετά ταύτα; Διότι αν συµφωνούµε
µετά από όλη αυτή την εργασία, η τροπολογία πρέπει να υπερ-
ψηφιστεί από τη µέγιστη δυνατή πλειοψηφία του Κοινοβουλίου. 

Αν µετά ταύτα και µετά από όλη αυτή τη δουλειά της συζήτη-
σης και τις διορθώσεις που έχουµε κάνει, κάποιος µε αιτιάσεις,
οι οποίες -θα µου επιτρέψετε να πω και να τις κρίνω- από ένα ση-
µείο και µετά είναι αιτιάσεις για τις αιτιάσεις και χάνουν τη σπου-
δαιότητά τους, τότε µένει έωλος και έκθετος ως προς τον
στρατηγικό στόχο, που δήθεν ο ίδιος παραδέχεται. Αναφέροµαι
στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Άλλο αν δεν το δέχεται κάποιος
αυτό ως στρατηγικό στόχο, άλλο αν λέει ότι δεν είναι το κατάλ-
ληλο εργαλείο, είναι µια άλλου τύπου κριτική. Αλλά κάποιος που
λέει ότι «ναι, χρειάζεται κάτι τέτοιο», και µετά λέει «Ξέρετε ναι,
αλλά στο δέκατο υποσηµείο και επειδή έχω µια κάποια σκέψη,
εγώ καταλήγω να µην ψηφίζω», τότε δεν είναι ειλικρινής η πολι-
τική του στάση. 

Καταθέτω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις για να τις δουν και οι
συνάδελφοι.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτε-
χνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Μια ερώτηση θέλω να κάνω. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή

αναφέρθηκε σε εµένα, θέλω τον λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ας µην αρχίσουµε

τώρα τέτοιο διάλογο. Αυτά µπορεί ο καθένας να τα ισχυριστεί
και να αντικρούσει κατά τη διάρκεια. Δεν γίνεται αλλιώς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι
σηµαντικό.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Και κρίσιµο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ έχω µερι-

κές απορίες σε διάφορα που έχουν γραφεί και στις τροπολογίες. 
Εν πάση περιπτώσει, επειδή το θέµα είναι αρκετά σοβαρό, πα-

ρακαλώ µόνο σύντοµες παρατηρήσεις, µόνο οι Κοινοβουλευτικοί.
Δεν γίνεται αλλιώς. Ποιοι είναι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι;
Δεν γίνεται αλλιώς, δεν γίνεται κάθε Βουλευτής να µιλάει. Αν θέλει
κανείς Κοινοβουλευτικός, θα µιλήσει. Κι αν δεν µιλήσει ο Κοινο-
βουλευτικός, τότε ο εισηγητής.  

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει γίνει
αναφορά επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Επειδή
αναφέρθηκε ο κ. Βορίδης, ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για ένα λεπτό, για να διευ-
κρινίσω, λοιπόν.

Με ρώτησε ο κύριος Υπουργός αν σε µια τέτοια περίπτωση
όπου µια οργάνωση διαπράττει το αδίκηµα του 187 ή του 187Α,
αλλά χωρίς ρατσιστικό κίνητρο, θα µπορεί ή δεν θα µπορεί.

Θα σας απαντήσω, κύριε Βορίδη, ότι καλύπτεται από την
ισχύουσα νοµοθεσία. Εποµένως, το ερώτηµα παρέλκει. Με αυτά
τα οποία ήδη ισχύουν δεν θα µπορεί. Τελεία και παύλα.

Πάµε τώρα λίγο παρακάτω για να συνεννοηθούµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Η πρό-

τασή σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ξαναλέω η πρότασή

µας τι έλεγε. Ότι εφόσον ανοίξει το 29, θα πρέπει αυτό να προσ-
διορίζεται συγκεκριµένα για λόγους και συνταγµατικούς, στη
βάση του αντιρατσιστικού νόµου. Για ποιον λόγο το λέµε αυτό;
Διότι ο αντιρατσιστικός νόµος έχει κριθεί συνταγµατικός ως προς
το ζήτηµα του περιορισµού ή της απαγόρευσης χρηµατοδότη-
σης κόµµατος στην περίπτωση του 2013 και επίσης, έχει κριθεί
αντισυνταγµατικός ως προς το ζήτηµα του αν περιορίζει ή δεν
περιορίζει την ελευθερία του λόγου. Εποµένως, µπορεί να θεω-
ρηθεί ότι ούτε ως προς το 29 θα µπορούσε να κριθεί -ήθελε θε-
ωρηθεί- αντισυνταγµατικός.

Απαντώ τώρα συγκεκριµένα. Επιµένετε να γυρνάτε τη συζή-
τηση πίσω. Δηλαδή, σας απαντήσαµε ότι ακριβώς επειδή λαµβά-
νουµε υπ’ όψιν ζητήµατα αρχής, τα οποία έχουν τεθεί από
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, εµείς λέµε ότι υπάρχει δυνατότητα
διάταξης που θα περιορίζει την κάθοδο, θα περιορίζει τη δυνα-
τότητα κατάρτισης ψηφοδελτίων και θα λαµβάνει υπ’ όψιν αυτά
τα ζητήµατα αρχής.

Εσείς µας λέτε ότι δεν είναι δυνατόν να υπάρξει συναίνεση,
εφόσον λάβουµε υπ’ όψιν τα ζητήµατα αρχής που έχουν τεθεί
και από το Κοµµουνιστικό Κόµµα και από το ΜέΡΑ25.

Η δική µας πρόταση, την οποία ήδη έχουµε καταθέσει, δεν πε-
ριλαµβάνει καµµία αναφορά στο άρθρο 29. Έχει, δηλαδή, απο-
συρθεί αυτό, επειδή λάβαµε υπ’ όψιν τη σχετική συζήτηση που
έχει γίνει. Άρα δεν κατανοώ τον λόγο για τον οποίο πρέπει να
επιστρέφουµε στην προηγούµενη φάση και στην προηγούµενη
συζήτηση. Η συζήτηση παρέλκει πλέον.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο επί προσωπικού;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο, αφού µιλήσει ο κ. Ξανθόπουλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Προσωπικό εί-
πατε, κύριε Ξανθόπουλε;

Ορίστε, έχετε τον λόγο, αλλά κατάλαβα! Θα το διευρύνουµε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, όχι. Εγώ απαντώ ακριβώς,

διότι κατάλαβα από µια συνέντευξή µου -γιατί σήµερα δεν πήρα
τον λόγο ακόµη- ότι έγινε µια παρεξήγηση την οποία λύσαµε.
Απλώς θέλω να πω το εξής: Το σχόλιο ήταν ακριβές, γιατί το είχα
διαβάσει από µέσα. Λέει: «Διεγείρει, προτρέπει σε πράξεις ή

ενέργειες που µπορούν να προκαλέσουν διακρίσεις κ.λπ., κ.λπ.,
κ.λπ., καθώς επίσης και κόµµατα των οποίων οι επικεφαλής ή
µέλος οργάνου διοίκησης έχει καταδικαστεί, ακόµη και πρωτο-
δίκως για τα εγκλήµατα των άρθρων 187 και 187Α του Ποινικού
Κώδικα.

Είναι σαφές, δηλαδή, ότι συµπεριλαµβάνει και τελειώνει η
ιστορία. Προφανώς, έγινε στη ροή της κουβέντας ή όπως κόπηκε
και ράφτηκε το απόσπασµα. Δεν το ξέρω, δεν έχω λάβει υπ’ όψιν
µου. Το διευκρινίζουµε κατά οριστικό τρόπο ότι αυτή ήταν η αρ-
χική και µε το 29 και µε το 187 και 187Α.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα αναπτύξουν

όλοι οι οµιλητές και στο τέλος, θα απαντήσουν οι Υπουργοί. Κλεί-
νει ο εκάστοτε Υπουργός τη συζήτηση.

Λοιπόν, δεν θα τελειώσουµε µε αυτό το θέµα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βορίδη, ορί-

στε, έχετε τον λόγο και σας παρακαλώ, εδώ να τελειώνουµε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια ερώτηση

έχω να κάνω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Στον κ. Καστανίδη

θα απαντήσετε στην ώρα του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-

εδρε, έχουν κάνει τα προσωπικά µη προσωπικά και δεν δίνετε
εδώ τον λόγο;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα
λεπτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Λοιπόν, ο κ. Κα-
στανίδης είναι έγκριτος νοµικός και πρώην Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, οπότε έχει τον λόγο για δύο λεπτά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ για τη µεγάλη
παραχώρηση και εσάς και τους συναδέλφους κυρίως.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας ρωτήσω το εξής: Μετά τη νοµο-
τεχνική βελτίωση και τις αλλαγές που επιφέρατε κλείνει για εσάς
ο διάλογος; Το λέω αυτό, γιατί ήδη έχετε κάνει ένα πολύ σηµαν-
τικό βήµα, το οποίο βρίσκουµε εξαιρετικά θετικό. Υπάρχουν ορι-
σµένες πλευρές της ρύθµισης που χρήζουν επίσης διορθώσεως
και το ερώτηµα µου είναι εάν απλώς θα ακούσετε χωρίς περαι-
τέρω αποτέλεσµα στον διάλογο ή είστε ανοιχτός και για περαι-
τέρω συγκλίσεις. Αυτό ήθελα µόνο να ρωτήσω.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πριν δώσω τον

λόγο στον κ. Μπογδάνο, θα µιλήσει ο κύριος Υπουργός. Για να
οργανώσουµε και τη συζήτηση µετά, θα µιλήσει ο κ. Μπογδάνος,
µετά ο κ. Μπούγας, θα µιλήσει ο κ. Σταµενίτης. Τον κ. Σταµενίτη
µπορεί να τον παραλείψουµε για λίγο, για να µιλήσει η κ. Γιαννα-
κοπούλου, που από υπαιτιότητά µου δεν την ανήγγειλα στον
χρόνο που έπρεπε.

Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Λοιπόν,

πηγαίνοντας στην επιχειρηµατολογία, θέλω, κατ’ αρχάς, να ευ-
χαριστήσω τον κ. Ξανθόπουλο για τη διευκρίνιση. Νοµίζω ότι
ήταν σηµαντική, γιατί είχε µείνει και µια εντύπωση. Άρα, λοιπόν,
το διευκρινίζετε και είναι πολύ θετικό αυτό. Να που και ο κοινο-
βουλευτικός διάλογος βοηθάει στο να αποσαφηνίζονται θέσεις.

Επιµένω, κύριε Τζανακόπουλε. Θέλω λίγο να τοποθετηθείτε
στο εξής, ενδεχοµένως αργότερα ή οψέποτε. Στη διάταξη που
έχουµε φτιάξει και η οποία ψηφίστηκε µε ευρεία πλειοψηφία,
λέµε ότι το µόνο το οποίο προσθέτουµε τώρα είναι το νόηµα, η
έννοια της πραγµατικής ηγεσίας. Γιατί του προσθέτουµε; Το εξή-
γησε. Διότι, αν δεν του προσθέσουµε ως προς τη στόχευσή της,
η διάταξη αυτή είναι αλυσιτελής. Δεν έχει κανένα νόηµα, δεν στα-
µατάει, δεν πετυχαίνει τον σκοπό της.

Εδώ δεν µπορεί να διαφωνούµε! Να το πω διαφορετικά. Ναι,
καταλαβαίνω τι θέλετε να συζητήσουµε in abstracto, αλλά -κακά
τα ψέµατα- έχουµε να αντιµετωπίσουµε το εξής. In abstracto, λοι-
πόν, εγώ σας λέω ότι έχουµε ένα τέτοιο κόµµα, το οποίο έχει κα-
ταδικασµένους για εγκληµατική οργάνωση και το οποίο
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ουσιαστικά αλλάζει συνεχώς τον µανδύα. Ο στόχος είναι να µην
επιτρέπουµε τέτοιου τύπου συµπεριφορές παρελκυστικές. Αυτό
θωρακίζει η έννοια της πραγµατικής ηγεσίας. Άρα, λοιπόν, αυτό
το τελειώνουµε. Είναι σαφές.

Γιατί, θα µπορούσατε να µε ρωτήσετε, αφού έχουµε κάνει τη
διάταξη αυτή, αισθάνεστε την ανάγκη να προσθέσετε και την
επόµενη και τον γάµο, που έχει την αναφορά στο 29; Τι σας χρει-
άζεται; Γιατί δεν µένετε στην πρώτη;

Σας εξήγησα ότι εγώ θέλω τη συνταγµατική θωράκιση. Γιατί
θέλω τη συνταγµατική θωράκιση; Διότι -προσέξτε- αυτά τα επι-
χειρήµατα που αναπτύσσετε προφανώς δεν τα αναπτύσσετε
µόνο εσείς. Τα αναπτύσσει και η πλευρά που θέλει να κατέβει
στις εκλογές. Τι;

Ακούστε: Δεν σας αποδίδω τώρα πολιτικό κίνητρο. Το αφήνω
αυτό. Συζητάµε για την αρτιότητα µιας συγκεκριµένης στόχευ-
σης και σας λέω γιατί είναι απαραίτητο το γ’.

Το γ’, λοιπόν, τι κάνει; Το γ’θωρακίζει τη διάταξη συνταγµατικά
του β’, λειτουργεί ως ένα εναλλακτικό σηµείο, στο οποίο πλέον
η ίδια η συνταγµατική πρόβλεψη µπορεί να χρησιµοποιηθεί για
να κριθεί αυτό το ζήτηµα. Για να κριθεί, δηλαδή, κατά πόσον
πράγµατι δεν εξυπηρετεί τη δηµοκρατική λειτουργία του πολι-
τεύµατος.

Λέτε τώρα: «Μα, εγώ ανησυχώ για τη διεύρυνση». Μα, προ-
σέξτε δύο πράγµατα. Ίσως η διεύρυνση πηγάζει εκ του Συντάγ-
µατος, οπότε δεν τη σταµατάει καµµιά νοµοθεσία. Εγώ δεν το
λέω αυτό, δεν το πιστεύω. Εγώ εκεί ανατρέχω, πράγµατι, στην
ιστορική συνταγµατική ερµηνεία και λέω όχι, ο συνταγµατικός
νοµοθέτης δεν ήθελε αυτό ανοιχτό. Ωραία.

Υπάρχει, όµως, δυνατότητα ύπαρξης εκτελεστικού νόµου -
αυτό που κάνουµε τώρα- ο οποίος εκτελεστικός νόµος τι λέει;
Δεν αναιρεί την πρόβλεψη που έχει κάνει ο ιστορικός νοµοθέτης.
Γιατί ο ιστορικός νοµοθέτης τι δεν ήθελε; Δεν ήθελε να κρίνονται
τα προγράµµατα και οι ιδεολογίες των κοµµάτων. Σέβεται τη
βούληση του ιστορικού νοµοθέτη η διάταξη αυτή. Γιατί τι δέχεται
ως µόνο κριτήριο για τη µη εξυπηρέτηση της δηµοκρατικής λει-
τουργίας; Την καταδίκη. 

Την άκουσα, λοιπόν, την παρατήρησή σας που κάνατε στην
επιτροπή. Την έκανα δεκτή την παρατήρησή σας και την παρα-
τήρηση του ΚΙΝΑΛ. Τις έχω ακούσει αυτές τις δύο παρατηρήσεις.
Κατάλαβα το ζήτηµα. Κλείσαµε τη διάταξη πολύ περισσότερο,
την κλείσαµε και ως προς το εύρος των ποινικών διατάξεων.
Τώρα πρέπει να δικαιολογήσετε συγκεκριµένα την αντίρρησή
σας µετά ταύτα, το γιατί λέτε «όχι». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπογδάνος, ανεξάρτητος Βουλευτής. Αµέσως µετά θα µιλήσει
ο κ. Γιάννης Μπούγας από τη Νέα Δηµοκρατία. Και µετά θα
δώσω τον λόγο, επειδή έγιναν αυτά, σε δύο Κοινοβουλευτικούς.

Κύριε Μπογδάνο, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Όταν το 2014 φιλοξένησα

στην τηλεόραση του «ΣΚΑΪ» τον Αρχηγό της Χρυσής Αυγής Νίκο
Μιχαλολιάκο θέλησα να καταδείξω ότι η Χρυσή Αυγή δεν ήταν
κόµµα εθνικιστικό, όπως παρουσιαζόταν, αλλά ξεκάθαρα νεονα-
ζιστικό. Κίνητρό µου, όµως -λυπάµαι που έφυγε ο κύριος Υπουρ-
γός, διότι είναι ώρα να ακουστεί και η αντίθεση επί της αρχής
από τα δεξιά, όχι µόνο από τα αριστερά- δεν ήταν η απέχθεια για
τον εθνικισµό που εµφορείται από τους πιο πολλούς εδώ µέσα,
αλλά αντίθετα ο βαθύς σεβασµός µου προς αυτόν. 

Ο εθνικισµός, κυρίες και κύριοι, δεν είναι πολιτική ιδεολογία.
Είναι, όπως έχει πει ο αείµνηστος Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
Χρήστος Σαρτζετάκης -επιλογή, θυµίζω, του αείµνηστου Ανδρέα
Παπανδρέου-, κάτι το βαθιά ανθρώπινο, κάτι το δηµοκρατικό,
είναι κοσµοαντίληψη, είναι στάση ζωής. Χωρίς τον εθνικισµό η
Βουλή αυτή δεν θα υπήρχε. Χωρίς τον εθνικισµό δεν θα µιλού-
σαµε τη γλώσσα που µιλάµε. 

Στις µέρες µας, όµως, ο διεθνισµός έχει καταστεί κυρίαρχη
ιδεολογία όλων των συστηµικών κοµµάτων. Η ισλαµική εισβολή,
η αντικατάσταση πληθυσµού, η δηµογραφική ερήµωση της
επαρχίας, η άγρια επίθεση στην παραδοσιακή οικογένεια, η υπο-
ταγή στην ατζέντα των διεθνών ελίτ εξυπηρετείται εξίσου από
τον ΣΥΡΙΖΑ, από το ΠΑΣΟΚ -αλήθεια, κύριε Ανδρουλάκη, έχετε
ξεχάσει το σύνθηµα του ιδρυτή σας «η Ελλάδα ανήκει στους Έλ-

ληνες»;- και βεβαίως, από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Στον Ανδρου-

λάκη το λέτε αυτό; Στο ΠΑΣΟΚ; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Απέναντι στα κόµµατα, λοι-

πόν, του Νταβός, η στροφή στο έθνος είναι πράξη αντίστασης
κάθε Ελληνίδας και κάθε Έλληνα. Διότι, κύριε Πρωθυπουργέ -
όπως θα λέγαµε, αν ήταν εδώ- εµείς δεν χαιρόµαστε να βλέ-
πουµε την Ελλάδα να γίνεται πολυπολιτισµική, τιµώντας τους
αγώνες της Αριστεράς. Διότι αξιώνουµε οι αποφάσεις για την Ελ-
λάδα να λαµβάνονται από τους Έλληνες, όχι από liberal διευθυν-
τήρια ή τον κ. Σβαµπ. 

Και εµείς δεν θέλουµε παγκόσµια υπηκοότητα, αλλά ελληνική,
διότι ιδιότητα δεν έχει η ανθρωπότης τιµιοτέραν. Βλέπετε, εµείς
πριν κοιµηθούµε διαβάζουµε τον Καβάφη, όχι το Great Reset. 

Εν τούτοις, όµως, σε µια χώρα που ακόµα και η Κεντροδεξιά
έχει γίνει παράρτηµα των Αµερικάνων Democrats, του διεθνιστι-
κού αριστερισµού, που η παιδεία κατρακυλάει, ζούµε εδώ και µια
δεκαετία, κύριε Υπουργέ, το εξής παράδοξο και δράµα. Νεονα-
ζιστές -διότι περί νεοναζιστών πρόκειται- να θέλουν, και σε έναν
βαθµό να το έχουν πετύχει, να εκφράσουν εθνικιστές, εθνικό-
φρονες και καλοπροαίρετους πατριώτες. 

Και αυτό είναι πραγµατικά τραγικό, διότι οι πολίτες που σή-
µερα δηλώνουν εθνικιστές καµµία σχέση δεν έχουν µε τον αγκυ-
λωτό σταυρό του Χίτλερ. Αντίθετα, κρατούν από µια ένδοξη
παράδοση εθνικοφρόνων µαχητών που πολέµησαν τον ιταλικό
φασισµό, τον γερµανικό ναζισµό, όπως επίσης και τον κοµµουνι-
σµό. Δεν σήκωσαν, αντίθετα πολέµησαν τη σβάστικα, θυσιάστη-
καν για την πατρίδα. 

Αφετηρία και ρίζα τους είναι ο Ιωάννης Μεταξάς, η ελληνική
εποποιία 1940 - 1941 ενάντια στον Άξονα. Ο ΕΔΕΣ του Ναπολέ-
οντα Ζέρβα. Η ΕΚΚΑ του Καρτάλη και του συνταγµατάρχη Ψαρ-
ρού. Η «Οργάνωση Χ» του Γεωργίου Γρίβα Διγενή. Η ΠΕΑΝ του
Παναγιώτη Κανελλόπουλου και του Αντισµηνάρχου Περρίκου,
που ανατίναξε το κτήριο της ναζιστικής ΕΣΠΟ στην Οµόνοια. Το
«Ελληνικόν Αίµα» του Κωνσταντίνου Βοβολίνη. Είναι η «Μίδας»
του Ιωάννη Τσιγάντε. Η «Μπουµπουλίνα» της εκτελεσθείσας από
τους Γερµανούς Λέλας Καραγιάννη. Η «Όµηρος» των Δόβα και
Κιτριλάκη, αξιωµατικών. Ο «Ιερός Λόχος» του Χριστόδουλου Τσι-
γάντε, που απελευθέρωσε από τους Γερµανούς τα νησιά του Αι-
γαίου. Οι ελεύθερες ελληνικές δυνάµεις, που τσάκισαν τις
µεραρχίες του Ρόµελ στη Μέση Ανατολή και στο Ελ Αλαµέιν. Η
Τρίτη Ελληνική Ορεινή Ταξιαρχία, µε επικεφαλής τον Θρασύ-
βουλο Τσακαλώτο, που πήρε το Ρίµινι από τη Βέρµαχτ. 

Από αυτούς κρατάµε. Όλοι αυτοί οι πρόγονοι των σηµερινών
εθνικιστών και εθνικοφρόνων, όχι απλά δεν ήταν ναζί, αντίθετα
ήταν εκ των µεγαλυτέρων αντι- ναζιστών της ελληνικής ιστορίας. 

Και ας έρθουµε στο σήµερα και ας πούµε άβολες αλήθειες.
Ήταν η Χρυσή Αυγή νεοναζιστικό κόµµα; Προφανώς, ναι. Ήταν
εγκληµατική οργάνωση; Σύµφωνα µε την ελληνική δικαιοσύνη,
ναι. Προέρχεται ο αρχηγός του κόµµατος που σήµερα τίθεται
εκτός νόµου από νεοναζιστικό κόµµα; Ναι. Ήταν µέλος εγκληµα-
τικής οργάνωσης; Σύµφωνα µε την ελληνική δικαιοσύνη, ναι.
Μπορεί, όµως, σήµερα να αποδειχτεί ότι το κόµµα του είναι να-
ζιστικό; Όχι. Και είναι σήµερα, σύµφωνα µε την ελληνική δικαιο-
σύνη, αυτό το κόµµα εγκληµατική οργάνωση; Επίσης, όχι. 

Τι κάνει, λοιπόν, η τροπολογία που συζητάµε; Δέχεται ουσια-
στικά ως τελεσίδικη την πρωτόδικη καταδίκη του Ηλία Κασι-
διάρη, ενώ επιτρέπει στον Άρειο Πάγο να αποφασίζει κατά το
δοκούν ποιος είναι ο πραγµατικός αρχηγός ενός κόµµατος. Είναι
επικίνδυνα πράγµατα. 

Συγχρόνως, επιτρέπει στον εκάστοτε ανώτατο δικαστικό να
µπορεί να πει γενικώς και αορίστως αν κάθε κόµµα εξυπηρετεί
τους σκοπούς και τις ανάγκες του δηµοκρατικού πολιτεύµατος.
Δηλαδή -εδώ καταλαβαίνω και την αγωνία του κ. Γκιόκα- αν στο
µέλλον έρθει στα πράγµατα µία αντικοµµουνιστική κυβέρνηση,
µε δεδοµένο το άρθρο 2 του καταστατικού του ΚΚΕ που ζητά
επανάσταση και δικτατορία του προλεταριάτου, µπορεί να θέσει
εκτός νόµου το ΚΚΕ; 

Αυτό, µεταξύ µας, αν συµβεί ως παρακαταθήκη του Κυριάκου
Μητσοτάκη, θα είναι οµολογουµένως βαθιά ειρωνικό. Όµως, επί
του προκειµένου, αν η Κυβέρνηση επιθυµούσε να είναι τίµια, ας
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απέκλειε από την πολιτική κάθε νεοναζιστή, κάθε ολοκληρωτι-
στή, κάθε εχθρό της δηµοκρατίας. Και αυτό ναι, να το συζητού-
σαµε. 

Δεν το κάνει, όµως. Διότι τότε θα έπρεπε να απαγορεύσει αυτό
το οποίο ο Μίκης Θεοδωράκης είχε αποκαλέσει και «αριστερό-
στροφο φασισµό». Και αυτός ο αριστερόστροφος, ο «κόκκινος»
φασισµός εµφορείται και απ’ όσους ζητούν να ενταχθεί στην τρο-
πολογία ο αντιρατσιστικός κατά το δοκούν. Δηλαδή, σύµφωνα
µε τον ΣΥΡΙΖΑ, αν κάποιος αντιτίθεται στην πολυπολιτισµική κοι-
νωνία, είναι εκπρόσωπος ναζιστικού κόµµατος; 

Βλέπετε, κύριοι και κυρίες της Νέας Δηµοκρατίας, ότι έχει
ανοίξει τον «ασκό του Αιόλου»; 

Κλείνω. 
Θέτετε, λοιπόν, πριν από τις εκλογές και φωτογραφικά εκτός

νόµου ένα κόµµα, όχι για λόγους ιδεολογικούς, αλλά διότι η πα-
ρουσία του στη Βουλή απειλεί το πολιτικό σύστηµα ως έχει και
καθιστά την αυτοδυναµία της Νέας Δηµοκρατίας σχεδόν αδύ-
νατη. Είναι ένα κόµµα του οποίου οι ψηφοφόροι είναι στην πλει-
ονότητά τους εθνικιστές και εθνικόφρονες, όχι νεοναζιστές. Είναι
αυτό δηµοκρατία; Ρητορικό το ερώτηµα. 

Για να τελειώνουµε, η τροπολογία είναι «ντροπολογία» και σί-
γουρα είναι υποκριτική, συνταγµατικά προβληµατική και θεσµικά
επικίνδυνη. Για να αντιµετωπίσουµε κόµµατα µε ακραία ρητορική
και νεοναζιστική ιδεολογία πρέπει να θεραπευτούν τα αίτια που
ωθούν τους πολίτες σε αυτές τις επιλογές, µε αστικές συντηρη-
τικές κανονικές δεξιές πολιτικές, ούτε κεντρώες, ούτε κεντροδε-
ξιές, µε παιδεία, µε ασφάλεια, µε σεβασµό επιτέλους στην
πατρίδα, τη θρησκεία, την οικογένεια. 

Όταν, αντί να κάνετε µαζικές απελάσεις παρανόµων, κάνετε
µετεγκαταστάσεις σε όλη την Ελλάδα από τα νησιά, τότε δεν
φταίει ο «κακός», δεν φταίει ο «Ελληνάρας» ή ο «ρατσιστής» -σε
εισαγωγικά- που πάει και ψηφίζει Κασιδιάρη, φταίει η Νέα Δηµο-
κρατία που εξυπηρετεί την ατζέντα του Νταβός. 

Και όταν στο Νταβός ο κ. Μητσοτάκης παροτρύνει αυτούς που
δικαιούνται άσυλο να µείνουν στην Ελλάδα, τότε αυτός που ψη-
φίζει Κασιδιάρη φταίει; Ή φταίει ο Πρωθυπουργός που δεν έχει
περπατήσει ποτέ στην πλατεία Βικτωρίας, που έχει γίνει Πακι-
στάν. 

Ως επίλογο, σας κρούω τον κώδωνα του κινδύνου για κάθε Κα-
σιδιάρη -για κάθε Κασιδιάρη!- που εµφανίζεται, πάντα από πίσω
θα υπάρχει ένας ελιτιστής που έχει πάρει διαζύγιο µε την πραγ-
µατικότητα. Για κάθε δε Κασιδιάρη που εξαφανίζεται, να είστε
σίγουροι ότι θα εµφανιστεί άλλος, ακόµα πιο ακραίος. 

Η τροπολογία, όπως και ο αντιρατσιστικός, δεν συντάχθηκαν,
λοιπόν, επειδή κάποιοι αγαπούν τη δηµοκρατία, αλλά επειδή κά-
ποιοι δεν θέλουν να ξεβολευτούν και θέλουν να µακροηµερεύ-
σουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Τον πατριωτικό, όµως, χώρο
δεν θα µπορείτε να τον καταπνίγετε για πάντα είτε κατασκευά-
ζοντας είτε εξαφανίζοντας τον κάθε ακραίο. 

Εµείς -επίλογος- ακόµα και εάν πολιτικά δεν µας συµφέρει, κα-
ταψηφίζουµε αυτή την τροπολογία. Είµαστε και θα είµαστε εδώ
αµετακίνητοι επί των θέσεων και των αρχών µας. Γιατί; Διότι εί-
µαστε η τελευταία γραµµή άµυνας για την πατρίδα και για τα παι-
διά µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γιάννης Μπούγας.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση διεξάγε-

ται υπό τη βαριά σκιά της αδόκητης απώλειας του συναδέλφου
µας Βουλευτού Χανίων Μανούσου Βολουδάκη. Θα τον θυµόµα-
στε πάντα για το ήθος, την ευπρέπεια και τη µαχητικότητά του.
Τα µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας
εκφράζουµε τη µεγάλη θλίψη µας και τα θερµά συλλυπητήριά
µας στην οικογένεια του. 

Η σηµερινή συζήτηση είναι ιστορικής σηµασίας –επιτρέψτε
µου, κύριε Πρόεδρε- για το ελληνικό Κοινοβούλιο, διότι µετά τη
φρικτή περίοδο του φασισµού και του ναζισµού, τα Συντάγµατα
πολλών δηµοκρατικών χωρών προβλέπουν, όντως, τη δυνατό-

τητα απαγόρευσης κοµµάτων που αντιστρατεύονται την έννοµη
τάξη, κατ’ αρχάς, µε δικαστικές εγγυήσεις. 

Ένα τέτοιο παράδειγµα, όπως αναφέρθηκε, αποτελεί το γερ-
µανικό Σύνταγµα. Όπως έχει κρίνει σχετικά το Δικαστήριο του
Στρασβούργου, η απαγόρευση αυτή όταν θεµελιώνεται σε πρά-
ξεις και επίσηµες διακηρύξεις και όχι σε µεµονωµένα περιστα-
τικά, δεν προσκρούει στην Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου. 

Και συνεχίζοντας τη σκέψη του Υπουργού για τη θεµελίωση
της εισηγούµενης διατάξεως στο άρθρο 21 του Συντάγµατος,
επιτρέψτε µου να προσθέσω το εξής: Το άρθρο 29, παράγραφος
1 του ισχύοντος Συντάγµατος επιτάσσει τα κόµµατα να εξυπη-
ρετούν την ελεύθερη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµα-
τος. Αυτή, λοιπόν, η διάταξη θέτει το συνταγµατικό πλαίσιο τόσο
της εσωτερικής αυτοοργάνωσης των κοµµάτων όσο και της εξω-
τερικής τους δράσης. 

Τα πολιτικά κόµµατα σε ό,τι αφορά στην εσωτερική τους ορ-
γάνωση οφείλουν, παραδείγµατος χάριν, να µην έχουν στρατιω-
τικές ή παραστρατιωτικές οργανώσεις, να µη θέτουν προϋπο-
θέσεις εγγραφής µε βάση το φύλο, το χρώµα ή την καταγωγή.
Σε ό,τι αφορά τώρα την εξωτερική δράση των κοµµάτων οφεί-
λουν, ας πούµε, να µην οργανώνουν, σχεδιάζουν, υποκινούν ή τε-
λούν πράξεις βίας, εκφοβισµού των πολιτικών τους αντιπάλων,
παρακώλυσης της άσκησης των θεµελιωδών συνταγµατικών
ελευθεριών των πολιτών, κατάλυσης του πολιτεύµατος και άλλα. 

Με άλλα λόγια, η παραπάνω συνταγµατική διάταξη, την οποία
οφείλουµε να έχουµε υπ’ όψιν µας στη σηµερινή συζήτηση, κα-
θιερώνει εποµένως µία δηµοκρατική ρήτρα. Πώς, όµως, εξειδι-
κεύεται και υλοποιείται αυτή η δηµοκρατική ρήτρα; Μπορεί ο
κοινός νοµοθέτης να θεσπίσει περιορισµούς, ελέγχους, αλλά και
κυρώσεις, ώστε να εξασφαλίσει ότι τα κόµµατα όντως υπηρετούν
την ελεύθερη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος; 

Η απάντηση είναι σαφώς καταφατική και αυτό ακριβώς συζη-
τούµε σήµερα. Μπορεί να επιβληθούν περιοριστικοί κανόνες
τόσο για την εσωτερική αυτοοργάνωση των κοµµάτων όσο και
για την εξωτερική τους δράση, όπως έχουν δεχθεί ήδη από το
έτος 2003 το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
και η νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας, η οποία απε-
φάνθη το έτος 2005 ότι είναι συνταγµατική η διακοπή χρηµατο-
δότησης ενός κόµµατος, όταν η δράση του είναι αντίθετη προς
τη λειτουργία του πολιτεύµατος. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ανταποκρινόµενη στον
ιστορικό της ρόλο, εισηγήθηκε και έθεσε προς ψήφιση τη διά-
ταξη, επί τη βάσει της οποίας κρίθηκε και απαγορεύτηκε ότι ένο-
χοι µε δικαστική απόφαση για ηγεσία εγκληµατικής οργάνωσης
δεν µπορεί να είναι ηγέτες πολιτικού κόµµατος. Είναι η διάταξη
του άρθρου 92 -έγινε λόγος- του ν.4804/2021. Η συγκεκριµένη,
µάλιστα, διάταξη υπενθυµίζω ότι υπερψηφίστηκε από την ελλη-
νική Βουλή µε µεγάλη πλειοψηφία δείχνοντας το ελληνικό Κοι-
νοβούλιο την πρέπουσα θεσµική ωριµότητα. 

Σύµφωνα µε αυτή τη διάταξη που προανέφερα, δεν έχουν δι-
καίωµα να συµµετέχουν στις εκλογές τα πολιτικά κόµµατα των
οποίων ο πρόεδρος, ο γενικός γραµµατέας, τα µέλη της διοικού-
σας επιτροπής και ο νόµιµος εκπρόσωπος έχουν καταδικαστεί
σε κάθειρξη για συγκεκριµένα αδικήµατα σε βάρος του πολιτεύ-
µατος. 

Όµως, η ισχύουσα σήµερα νοµοθεσία –το είπε αυτό ο κ. Τζα-
νακόπουλος- αφήνει ανοικτό το ενδεχόµενο στον ηγετικό πυρήνα
της Χρυσής Αυγής να πολιτευτούν νοµότυπα διά µέσου «αχυραν-
θρώπων», παρότι οι ηγέτες της βρίσκονται στη φυλακή και είναι
καταδικασµένοι για σειρά δολοφονιών, αλλά και για συµµετοχή
στη διεύθυνση εγκληµατικής οργάνωσης. 

Τι πρέπει, λοιπόν, να κάνουµε για αυτό; Η απάντηση είναι ότι
η Εθνική Αντιπροσωπεία οφείλει να έχει ξεκάθαρη θέση και να
το εµποδίσει. Η ελληνική δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν µπορεί να ανέχεται κυνικές απόπειρες παράκαµψης του
ισχύοντος πλαισίου µέσω παρένθετων προσώπων. Εγγύηση για
την αποτροπή των καταχρήσεων και των καταστρατηγήσεων
αποτελεί πάντα ο Έλληνας ανεξάρτητος και αµερόληπτος δικα-
στής. 

Σε κάθε περίπτωση, όλα τα κόµµατα πρέπει να συµφωνήσουµε
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ότι το Σύνταγµα και η δηµοκρατία µας δεν ανέχονται την κάθοδο
στις εκλογές κοµµάτων τα οποία πλαισιώνουν εγκληµατική συλ-
λογική δράση και η οποία αντιστρατεύεται το δηµοκρατικό µας
πολίτευµα. Στην περίπτωση αυτή, εποµένως, όχι µόνο δεν εµπο-
δίζεται, αλλά, κατά την άποψή µου, επιβάλλεται από τη διάταξη
του άρθρου 29 του Συντάγµατος ο αποκλεισµός κόµµατος από
την εκλογική διαδικασία, πόσο µάλλον όταν ο συνδυασµός αυτός
περιλαµβάνει πρόσωπα που ήδη έχουν καταδικαστεί, έστω και
πρωτοδίκως, για διεύθυνση εγκληµατικής οργάνωσης. 

Για τα κόµµατα αυτά δεν χρειάζεται βεβαίως αµετάκλητη κα-
ταδίκη, αρκεί η πρωτόδικη απόφαση. Άλλωστε -και εδώ σηµει-
ώνω- ότι το άρθρο 51, παράγραφος 1 του οποίου γίνεται
επίκληση -αναφέροµαι στη διάταξη του Συντάγµατος- αφορά πο-
λιτικά δικαιώµατα ατόµων και όχι κοµµάτων. Έχουµε, λοιπόν,
ενός διαφορετικού επιπέδου συζήτηση, όταν αναφέρεται κανείς
στο άρθρο 51. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό παραπάνω, κύριε Πρόεδρε. 
Με την προτεινόµενη από την Κυβέρνηση τροπολογία διευκρι-

νίζεται ρητώς η έννοια της πραγµατικής ηγεσίας ως η περίπτωση
κατά την οποία πρόσωπο άλλο από εκείνο που κατέχει τυπικά
θέση προέδρου, γενικού γραµµατέα, µέλους της διοικούσας επι-
τροπής ή νόµιµου εκπροσώπου µε συγκεκριµένες πράξεις του
εµφανίζεται να ασκεί διοίκηση του κόµµατος ή να έχει τοποθε-
τήσει εικονική ηγεσία ή να έχει τον ηγετικό ρόλο προς το εκλο-
γικό σώµα. 

Στην πραγµατικότητα, λοιπόν, για πρώτη φορά -και αυτό νο-
µίζω πρέπει να πιστωθεί στην Κυβέρνηση- ενεργοποιείται πρα-
κτικά ένας µηχανισµός που προσήκει στη µαχόµενη δηµοκρατία
µε την πρόβλεψη συγκεκριµένων κριτηρίων, τα οποία συναρτών-
ται κατά αντικειµενικό τρόπο µε εγκληµατικές συµπεριφορές και
οριοθετούνται µε σαφήνεια οι σχετικές απαγορεύσεις, οι οποίες,
όπως περιορίστηκαν ακόµη περισσότερο από τις τροποποιήσεις
του Υπουργείου, είναι αντικειµενικές και πολύ περιορισµένες. 

Τι κατορθώνουµε έτσι; Κατορθώνουµε µία δίκαιη στάθµιση µε-
ταξύ της ελευθερίας, των θεµελιωδών διατάξεων του άρθρου 2
και 5 του Συντάγµατος, της προστασίας της αξίας του ανθρώ-
που, του σεβασµού των λοιπών δικαιωµάτων, τα οποία κατοχυ-
ρώνονται στο Σύνταγµα, αλλά και της αρχής της αναλογικό-
τητας. 

Πώς γίνεται η απόδειξη; Η απόδειξη γίνεται µε όλα τα µέσα
που παρέχουν οι Κώδικες της Πολιτικής και της Ποινικής Δικο-
νοµίας. Και για να µπορέσει η νοµολογία και µάλιστα η νοµολογία
του ανωτάτου δικαστηρίου να κρίνει εάν υποκρύπτεται πλασµα-
τική, εικονική ηγεσία ή πραγµατική ηγεσία πίσω από ένα κόµµα
το οποίο φέρει το µανδύα πολιτικής οργάνωσης, διαθέτει εκείνα
τα νοµολογιακά κριτήρια που µπορεί να οδηγήσουν σε ασφαλή
δικανική πεποίθηση.

Tι αντιπροτείνει τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ; Στην πρώτη εκδοχή εντελώς
πλασµατικά ο ΣΥΡΙΖΑ προτείνει να αναθέσουµε στον Άρειο Πάγο
την αναζήτηση ναζιστικών ή ρατσιστικών χαρακτηριστικών. Ποια
η ακριβής έννοια, όµως, του ρατσισµού που προτείνει η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση; Έχει άραγε ευρύτερα όρια; Θα µπορούσε
να ερµηνευθεί ως οποιαδήποτε εναντίωση σε αξίες και αρχές;
Πώς µπορεί ορθά και ακριβοδίκαια αυτό να ελεγχθεί δικαστικά; 

Είναι προφανές ότι το πεδίο εφαρµογής της εισηγούµενης
από την Κυβέρνηση διάταξης είναι πιο περιορισµένο και καθορι-
σµένο και η εφαρµογή της λαµβάνει αντικειµενικά κριτήρια. 

Ποια είναι η δεύτερη εκδοχή του ΣΥΡΙΖΑ, η βελτιωτική; Αυτό
το οποίο κατέθεσε πριν από λίγο το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ λέει ότι
προϋπόθεση για την κατάρτιση συνδυασµού είναι να µη συµµε-
τέχει σε αυτόν ως υποψήφιος πρόσωπο το οποίο έχει καταδικα-
στεί σε οποιονδήποτε βαθµό για τα εγκλήµατα των άρθρων 187
και 187α του Ποινικού Κώδικα, εφόσον αυτά έχουν τελεστεί στο
πλαίσιο υπό το πρόσχηµα της δράσης πολιτικού κόµµατος. Αυτό,
όµως, δεν καλύπτει τη βασική στόχευση της εισηγούµενης τρο-
πολογίας, να µπορέσουµε να επιτύχουµε το να µην υποκρύπτεται
άλλη ηγεσία από αυτή που εµφανίζεται στο πολιτικό σχήµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες ο κ. Κασιδιάρης έστειλε
στον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων ένα εξώδικο µε το οποίο

ούτε λίγο ούτε πολύ ζητά να αποσυρθεί η τροπολογία της Νέας
Δηµοκρατίας –ακούστε- για να διαφυλαχθεί τάχα το δηµοκρατικό
πολίτευµα. Είµαι απολύτως βέβαιος ότι τα κόµµατα του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου σε αυτή την πρόκληση θα δώσουν δυναµική
και οµόφωνη απάντηση, υπερψηφίζοντας την εισηγούµενη τρο-
πολογία. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ κι
εγώ, κύριε συνάδελφε.

Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης θα πάρει τον λόγο για τρία
λεπτά για να υποστηρίξει την τροπολογία. Αµέσως µετά θα λάβει
τον λόγο, ύστερα από τις εσωτερικές αλλαγές που έγιναν και µε
τη συναίνεσή σας, η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Γιαννακοπούλου.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε …
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Το έχω ζητή-

σει εδώ και ώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Προηγείται η κ.

Γιαννακοπούλου. Το έχει δηλώσει πριν από εσάς. Η κατάσταση
που έχω εγώ, κύριε Θεοχάρη, και την οποία παρέλαβα από την
προηγούµενη Πρόεδρο έχει την κ. Γιαννακοπούλου πριν από
εσάς. Αντιλαµβάνοµαι ότι το είχατε πει, αλλά προφανώς δεν κα-
τεγράφη. Μετά από τον κ. Σταµενίτη θα σας δώσω τον λόγο.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορούµε να
έχουµε έναν κατάλογο µε τους οµιλητές; Έχει παραλειφθεί το
όνοµά µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βλέπετε ότι η τρο-
πολογία αυτή µάς «έφαγε» λίγο χρόνο. Άλλαξε η σειρά από πριν.
Δόθηκαν και κάποια δωδεκάλεπτα σε έναν οµιλητή από κάθε
κόµµα γι’ αυτή την τροπολογία από τον Πρόεδρο της Βουλής.
Το σεβόµαστε αυτό και προχωράµε. Νοµίζω ότι πάµε µια χαρά.
Εξάλλου, η αιωνιότητα είναι µπροστά µας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1583 και ειδικό 155, η οποία έχει πέντε άρθρα. Μ’ αυτή
την τροπολογία ερχόµαστε να τακτοποιήσουµε κάποια επείγοντα
ζητήµατα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
Στα τρία άρθρα αναφερόµαστε και κάνουµε τροποποιήσεις στον
ν.4351/2015 σε σχέση µε τον ορισµό βοσκήσιµων γαιών, αλλά
και µε την παράταση της προθεσµίας για την υποβολή και έγ-
κριση των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό στο Σώµα ότι από το 2015 υπάρ-
χει µια µεγάλη εκκρεµότητα για την ελληνική κτηνοτροφία. Η εκ-
κρεµότητα αυτή αφορά στην έγκριση, την υποβολή και τη
δηµιουργία ουσιαστικά των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης,
µια συνθήκη αναγκαία τόσο για τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική
όσο και για τη σωστότερη διαχείριση των βοσκήσιµων γαιών στη
χώρα, έτσι ώστε να µπορέσει η κάθε περιφέρεια να αναπτυχθεί
πραγµατικά, γνωρίζοντας τα δεδοµένα της κτηνοτροφίας στην
περιοχή, µε τη συµµετοχή όλων των παραγόντων, αλλά και των
ίδιων των κτηνοτρόφων. 

Εδώ, λοιπόν, κάνουµε σήµερα τρεις παρεµβάσεις. Η πρώτη
παρέµβαση είναι ως προς τον ορισµό των βοσκήσιµων γαιών.
Συγκεκριµένα, αναδοµείται ο ορισµός των βοσκήσιµων γαιών,
ήτοι όλων των εκτάσεων που µπορούν να χρησιµοποιηθούν για
βόσκηση ζώων. Αποσαφηνίζεται ότι η έννοια της βοσκήσιµης
γαίας αποτελεί έννοια γένους, εντός της οποίας εντάσσεται ως
υποσύνολο η έννοια του µόνιµου βοσκότοπου. Επίσης, εισάγεται
η έννοια της καθιερωµένης τοπικής πρακτικής ως µια ευρύτερη
έννοια, η οποία επίσης διευκολύνει και διευρύνει το πεδίο το
οποίο µπορεί να χαρακτηριστεί ως βοσκήσιµη γαία και κατ’ αυτόν
τον τρόπο δύνανται να υφίστανται και έτερα είδη βλάστησης ή
έτερες καθιερωµένες τοπικές πρακτικές, πέραν αυτών που ήδη
συµπεριλαµβάνονται στον ορισµό. 

Για τους γνωρίζοντες, µε αυτή τη συγκεκριµένη νοµοθετική
ρύθµιση, η οποία είναι αποτέλεσµα και προηγούµενων διεργα-
σιών, αλλά και αποφάσεων δικαστηρίου, διευρύνεται η έννοια
των βοσκήσιµων γαιών για τη χώρα. 

Ταυτόχρονα, παρατείνεται η προθεσµία για την έγκριση των
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διαχειριστικών  σχεδίων βόσκησης έως τις 31 Δεκεµβρίου του
2024.

Ήδη, κύριε Πρόεδρε, πέντε περιφέρειες έχουν περάσει από
τα περιφερειακά συµβούλια την έγκριση για να βρίσκονται τον
Μάρτιο στον αέρα οι διεθνείς διαγωνισµοί, µε τους οποίους θα
γίνουν τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης στις περιφέρειες
αυτές. Σε όποιες άλλες χρειαστεί θα παρέµβει το Υπουργείο και
θα ενισχύσει τις περιφέρειες µε ένα έργο για να µπορέσει και για
τις υπόλοιπες εξ αυτών να ολοκληρώσει τα διαχειριστικά σχέδια
βόσκησης. Αυτό είναι το άρθρο 2.

Στο άρθρο 3 υπάρχει µια µικρή παρέµβαση µε την επικαιρο-
ποίηση των στοιχείων για τις βοσκήσιµες γαίες. 

Στο άρθρο 4 αυξάνεται η αποζηµίωση των αξιολογητών, κύριε
Πρόεδρε, για το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης και στο
άρθρο 5 γίνεται µια διευθέτηση δαπανών του Ταµείου Γεωργίας
και Κτηνοτροφίας που έχουν εκδοθεί από τον υπηρεσιακό γραµ-
µατέα. Είναι τελείως τυπική διάταξη.

Επίσης, στο άρθρο 6, το τελευταίο άρθρο, δίνεται η έγκριση
στον Οργανισµό Γεωργικών Ασφαλίσεων, στον ΕΛΓΑ, για να µπο-
ρέσει η χρήση αποθεµατικών που έκανε για το 2022 να αξιοποι-
ηθούν για την αποζηµίωση καλλιεργητών, προκειµένου να γίνει
νωρίτερα αυτή. 

Αυτές είναι τα έξι άρθρα, κύριε Πρόεδρε. Ζητάω την υπερψή-
φισή τους από το Σώµα, γιατί όλα κινούνται προς µια κατεύθυνση
είτε βελτίωσης του υφιστάµενου πλαισίου για τις βοσκήσιµες
γαίες και ολοκλήρωσης των διαχειριστικών σχεδίων είτε για την
καλύτερη λειτουργία του οργανισµού αποζηµιώσεων της χώρας
µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ
για την τήρηση του χρόνου. 

Πριν φύγετε, κύριε Υπουργέ, υπάρχει κάποιος εκ των εισηγη-
τών ή των Κοινοβουλευτικών, ο οποίος θέλει να κάνει κάποια δι-
ευκρίνιση στην τροπολογία;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Όχι, όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Η κ. Νάντια Γιαννακοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος

του Κινήµατος Αλλαγής, έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, επιτρέψτε µου να εκφράσω και να εκφράσουµε

την ειλικρινή και βαθιά συµπαράστασή µας πρώτα από όλα στον
δοκιµαζόµενο τουρκικό και συριακό λαό από το τραγικό αυτό
χτύπηµα του Εγκέλαδου και να δηλώσουµε πόσο περήφανοι εί-
µαστε και να πούµε ένα πολύ µεγάλο µπράβο στην ελληνική
ΕΜΑΚ για το τεράστιο έργο το οποίο κάνει. Είναι πολύ σηµαντικό
ότι η Ελλάδα είναι από τις πρώτες χώρες που έστειλαν ενίσχυση
και βοήθεια στη γειτονική Τουρκία. 

Βεβαίως, επιτρέψτε µου να εκφράσω και τα ειλικρινή µου συλ-
λυπητήρια για την απώλεια του αγαπητού συναδέλφου, του Μα-
νούσου Βολουδάκη, ενός εξαιρετικού ανθρώπου και συναδέλφου.
Τα συλλυπητήριά µου στην οικογένειά του και τα συλλυπητήριά
µου και στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας που
έχασε πραγµατικά ένα εξαιρετικό στέλεχός της. 

Συζητάµε σήµερα µια ιδιαίτερα σηµαντική νοµοθετική ρύθ-
µιση, η οποία σχετίζεται µε ένα µείζον θέµα δηµοκρατίας. 

Η δηµοκρατία µας έχει χρέος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να αντιµετωπίσει έναν ορατό, ορατότατο κίνδυνο. Η εγκληµατική
δράση της Χρυσής Αυγής είναι νωπή, είναι πολύ νωπή, όπως
πολύ νωπά παραµένουν και τα αισθήµατα ντροπής από την προ-
κλητική παρουσία των νεοναζιστών στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Το αµετανόητο αντισυστηµικό, ακροδεξιό ακροατήριο απειλεί
να βρει στο πρόσωπο του Κασιδιάρη ένα νέο κοινοβουλευτικό
πολιτικό προσωπείο αξιοποιώντας τις κερκόπορτες του Συντάγ-
µατος, τις κερκόπορτες της δικαιοσύνης και του εκλογικού
νόµου. 

Το ΠΑΣΟΚ τάχτηκε πρώτο καθαρά και αταλάντευτα απέναντι
στο φαινόµενο Χρυσή Αυγή. Εµείς δεν ψαρέψαµε ποτέ σε θολά
νερά µιλώντας για σοβαρή και µη σοβαρή Χρυσή Αυγή, για ευ-
πρόσδεκτες και µη ευπρόσδεκτες ψήφους, όπως έκαναν κάποιοι.
Είµαστε το πρώτο κόµµα το οποίο χαρακτήρισε τη Χρυσή Αυγή

ως εγκληµατική οργάνωση. Η αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά αµέ-
σως µετά τη δίκη της Χρυσής Αυγής κάλεσε εγκαίρως και επα-
νειληµµένως την Κυβέρνηση να φέρει ρύθµιση για να µην έχει
πολιτικά δικαιώµατα η Χρυσή Αυγή. Ο τότε δήµαρχος Αθηναίων
και συνάδελφός µας, ο κ. Καµίνης, έδωσε τεράστιους αγώνες
απέναντι στη Χρυσή Αυγή σε πολύ δύσκολους, σε χαλεπούς και-
ρούς. 

Εµείς λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα θέλαµε να έχει
ήδη ψηφιστεί µια τέτοια ρύθµιση. Η Κυβέρνηση θυµήθηκε τώρα,
λίγο πριν από τις εκλογές, να νοµοθετήσει, ενώ έχει αφήσει τον
κ. Κασιδιάρη να δρα πολιτικά ανενόχλητος επί τρία ολόκληρα
χρόνια και να κάνει προεκλογική εκστρατεία µέσα από τη φυ-
λακή. Αυτή είναι η πικρή αλήθεια και δεν µπορούµε να µην το το-
νίσουµε. 

Υπάρχουν βέβαια και ορισµένα άλλα θέµατα, τα οποία πρέπει
να σηµειώσουµε και πρώτο και πιο σηµαντικό είναι η πολύ µε-
γάλη καθυστέρηση της δικαιοσύνης να ολοκληρώσει την πρωτό-
δικη εκδίκαση της υπόθεσης. Η δίκη επαναλαµβάνεται µόλις
αυτές τις ηµέρες σε δεύτερο βαθµό και συνοδεύτηκε από µία
αδικαιολόγητη επανάπαυση τόσο της Κυβέρνησης όσο και της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που θεώρησαν ίσως ότι η φυλάκιση
των εγκληµατιών ήταν αρκετή -έτσι νόµιζαν- για να εξαφανιστεί
ο νεοναζιστικός κίνδυνος. Όµως, οι δηµοσκοπήσεις δείχνουν
πόσο λάθος έκαναν. 

Το ΠΑΣΟΚ τώρα, όπως και πάντα, δρα στο θέµα αυτό πάνω,
πέρα από τη µικροκοµµατική λογική και γι’ αυτό αρµοδίως κατα-
θέσαµε παρατηρήσεις στην αρχική τροπολογία, η οποία είδε το
φως της δηµοσιότητας, στο Κοινοβούλιο λειτουργώντας, όπως
πάντα θεσµικά, καθώς το ζήτηµα -επιµένουµε και επαναλαµβά-
νουµε- σε καµµία περίπτωση δεν προσφέρεται για µικροκοµµα-
τική εκµετάλλευση. Καταθέτουµε προτάσεις ακόµα µεγαλύτερης
βελτίωσης στην κατεύθυνση της αντιµετώπισης συγκεκριµένα
και αποκλειστικά του φαινοµένου εγκληµατική οργάνωση να έχει
ενδυθεί το µανδύα του πολιτικού κόµµατος. 

Το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε παρατηρήσεις στην κατεύθυνση του ορι-
σµού της έννοιας της πραγµατικής ηγεσίας, του περιορισµού του
ρυθµιστικού πεδίου της τροπολογίας, στην περίπτωση κατά την
οποία πολιτικό κόµµα υποκρύπτει εγκληµατική οργάνωση, της
πρόβλεψης δικονοµικών εγγυήσεων στη διαδικασία ενώπιον του
Α’Τµήµατος του Αρείου Πάγου, της απαραίτητης έκφρασης γνώ-
µης επί των νοµοτεχνικών στοιχείων της διάταξης από την Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κοινοβουλευτικές δυνάµεις
καλούνται τις επόµενες ηµέρες και όλο βεβαίως αυτό το χρονικό
διάστηµα να εξαιρέσουν το θέµα αυτό από την προεκλογική τους
ατζέντα. Ο Κασιδιάρης και η αποκρουστική του παρέα δεν προ-
σφέρονται για πολιτικές µικροκοµµατικές αντιπαραθέσεις, που
αφήνουν ούτως η άλλως παντελώς αδιάφορη την εκλογική του
πελατεία, όπως επίσης δεν προσφέρονται για µικροκοµµατικούς
υπολογισµούς εκλογικών ποσοστών ή ιδεοληπτικών προκαταλή-
ψεων. Οι δηµοκρατικοί θεσµοί δεν µπορούν να ανεχθούν την
άµεση ή έµµεση συµµετοχή των φυλακισµένων µελών εγκληµα-
τικών οργανώσεων. 

Ας µην επιχειρήσουν κάποιοι, µετά από τις δραµατικές εµπει-
ρίες που βίωσε κυριολεκτικά η χώρα στη Μεταπολίτευση, να
προσδώσουν στο έγκληµα απλά και µόνο ιδεολογικά δήθεν χα-
ρακτηριστικά. 

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην έχουµε την ψευ-
δαίσθηση ότι απλά και µόνο µε τον αποκλεισµό του κόµµατος
Κασιδιάρη θα επέλθει και η ουσιαστική αντιµετώπιση ενός προ-
βλήµατος, που εν τέλει δεν αντιµετωπίζει απλά και µόνο η χώρα
µας. 

Δυστυχώς, το βλέπουµε και στην υπόλοιπη ευρωπαϊκή ήπειρο.
Τα κενά, οι αδυναµίες της φιλελεύθερης δηµοκρατίας σπρώ-
χνουν ολοένα και περισσότερο πολίτες στο περιθώριο των εξε-
λίξεων, εκτός των τειχών, καθιστώντας τους πιο ευάλωτους στον
αντισυστηµικό λαϊκισµό. Τα αυταρχικά καθεστώτα αποκτούν θια-
σώτες. Ο θρησκευτικός φονταµενταλισµός συσπειρώνει φανατι-
κούς. Ο κάθε λογής ρατσισµός ανοίγει πληγές στο σώµα της
ανθρωπότητας. Οι νοσταλγοί του ναζισµού κάνουν ανοιχτά ή
συγκαλυµµένα την εµφάνισή τους σε διάφορα µέρη του πλα-
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νήτη. Είναι φανερό, λοιπόν, ότι οι µεγάλοι αυτοί κίνδυνοι δεν µπο-
ρούν να αντιµετωπιστούν µόνο µε νοµοθετικά µπλοκαρίσµατα
της τελευταίας στιγµής. 

Είναι καιρός να γίνει µία ουσιαστική, να γίνει µία πραγµατικά
σε βάθος συζήτηση για το θέµα της συµµετοχής κοµµάτων στην
πολιτική ζωή της χώρας κατά το πρότυπο άλλων χωρών, η οποία
να λάβει υπ’ όψιν της όλες τις συνταγµατικές και δηµοκρατικές
παραµέτρους. Παράλληλα, η συντεταγµένη πολιτεία οφείλει να
διαµορφώσει ένα πλέγµα πολιτικών κοινωνικής ενσωµάτωσης
των πολιτών οι οποίοι οδηγούνται στην περιθωριοποίηση και κυ-
ρίως -και το πιο σηµαντικό όλων- είναι να δηµιουργήσει ένα εκ-
παιδευτικό σύστηµα ικανό να αναδεικνύει διαχρονικά πολίτες
µορφωµένους, υπεύθυνους, ικανούς να ανταποκριθούν στις προ-
κλήσεις της σύγχρονης εποχής. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κυρία Γιαννακοπούλου.

Κανονικά το λόγο τώρα θα είχατε εσείς, κύριε Σταµενίτη, όµως
επειδή η κ. Αδαµοπούλου ήταν πριν από εσάς αλλά έλειπε σε επι-
τροπή, δεν έχετε αντίρρηση -επειδή σας εκφώνησα- να µιλήσει. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει η κ.

Αδαµοπούλου Αγγελική από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο θέµα της τροπολογίας θα αναφερθώ προς το τέλος. Βέ-

βαια, έχουν ήδη λάβει χώρα κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οπότε καταλαβαίνουµε ότι και το επίπεδο της πολιτικής αντιπα-
ράθεσης αυτή τη στιγµή είναι πιο χαµηλά.

Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, επειδή πρόκειται για ένα µακρο-
σκελέστατο νοµοσχέδιο και έχω χρονικό περιορισµό, θα κάνω
κάποιες επιλεκτικές αναφορές, θα περιοριστώ σε πολύ συγκε-
κριµένες προβληµατικές διατάξεις. Βεβαίως, είναι και το ζήτηµα
της τροπολογίας, το οποίο είναι ένα µείζον ζήτηµα και το οποίο
µας καλεί, παρά τη µέχρι τώρα απόφασή µας να µη παράσχουµε,
αλλά να άρουµε κάθε µορφή νοµιµοποίησης προς την Κυβέρ-
νηση της δηµοκρατικής εκτροπής, κατ’ εξαίρεση να συµµετέ-
χουµε στην ψηφοφορία. 

Το Α’Μέρος του νοµοσχεδίου έχει να κάνει µε την ενσωµάτωση
της ευρωπαϊκής οδηγίας 1820/2020. Κανένας, βεβαίως, λογικός
άνθρωπος δεν αντιτίθεται στην λογική της ενίσχυσης της αποτε-
λεσµατικής προστασίας των καταναλωτών µε οποιονδήποτε θε-
µιτό τρόπο. Όµως, θεωρώ υποκριτικό τον ευαγγελισµό αυτού
του ωφέλιµου σκοπού εκ µέρους µιας κυβέρνησης η οποία έρ-
χεται τώρα να αυστηροποιήσει, σε σχέση µε το κείµενο της οδη-
γίας, τις προϋποθέσεις υπό τις οποίες νοµιµοποιούνται οι φορείς
οι οποίοι δικαιούνται να ασκήσουν τις αντιπροσωπευτικές αγω-
γές, µιας κυβέρνησης η οποία µε τη µέχρι τώρα πολιτική της έχει
εγκαταλείψει τους καταναλωτές έρµαια των ανατιµήσεων και της
ακρίβειας, αρνούµενη να ελέγξει την αισχροκέρδεια και «γλυκο-
φιλώντας» υποτακτικά το αόρατο «χέρι» της αγοράς. 

Σε ό,τι αφορά ένα δεύτερο ζήτηµα, το οποίο έχει να κάνει µε
την επιτάχυνση της κατάργησης της κυριακάτικης αργίας, εδώ µε-
θοδικά και σταδιακά επιδιώκετε να καταργήσετε την κυριακάτικη
αργία. Αυτό επιβεβαιώνεται από το άρθρο 19 του νοµοσχεδίου.
Βρίσκετε, δηλαδή, έναν τρόπο, προκειµένου να εξυπηρετήσετε τα
συµφέροντα των µεγαλοεπιχειρηµατικών αλυσίδων, των πολυε-
θνικών και των οµίλων, ενώ ενισχύετε και τον αθέµιτο ανταγωνισµό
υπέρ αυτών, διότι είναι οι µόνοι οι οποίοι µπορούν να απορροφή-
σουν το λειτουργικό κόστος µιας τέτοιας κατάργησης, αυτής της
κυριακάτικης αργίας. 

Επιπλέον, οδηγείτε σε περαιτέρω αποδιοργάνωση την ήδη βε-
βαρηµένη οικογενειακή και επαγγελµατική ζωή των εργαζοµένων
και βεβαίως οδηγείτε στον σταδιακό αφανισµό των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων µε απόφαση του δηµάρχου. Τι κάνετε δηλαδή; Με
πρόσχηµα την άρση των περιφερειακών ανισοτήτων, που δεν
είναι αρµοδιότητα των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης λέτε
ότι ο εκάστοτε δήµαρχος, αν το υπαγορεύουν αυτό οι τοπικές
ιδιαιτερότητες της κάθε περιοχής, θα µπορεί κατά το δοκούν να
αποφασίζει για τη λειτουργία των καταστηµάτων και σε Κυριακές
πλέον αυτών που ορίζει ήδη το νοµοσχέδιο. 

Προφανώς, επειδή πρόκειται για ζητήµατα µείζονος εθνικής
πολιτικής, αυτά δεν είναι ζητήµατα αρµοδιότητας του δηµάρχου,
αλλά επειδή εσείς θέλετε να αποσείσετε την πολιτική σας ευθύνη
για τα σκληρά αντεργατικά µέτρα που έχετε εφαρµόσει, πετάτε
το µπαλάκι και µεταβιβάζετε την αρµοδιότητα στους ώµους του
εκάστοτε δηµάρχου. 

Η ακρίβεια Μητσοτάκη δεν αντιµετωπίζεται ούτε µε τη λειτουρ-
γία των καταστηµάτων τις Κυριακές ούτε µε το ξεχείλωµα του
ωραρίου λειτουργίας των καταστηµάτων. Αντιµετωπίζεται µε
πολύ συγκεκριµένα ουσιαστικά και άµεσα µέτρα, όπως αυτά που
έχουµε προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, µε τη µεί-
ωση του ΦΠΑ και του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα,
µε τη ρύθµιση - διαγραφή του ιδιωτικού χρέους της πανδηµίας,
µε την αύξηση του κατώτατου µισθού µε βάση την τιµαριθµική
αναπροσαρµογή, µε την πρόσβαση των επιχειρήσεων στα χρη-
µατοδοτικά εργαλεία και στη ρευστότητα από το ταµείο ανάκαµ-
ψης και από τα προγράµµατα ΕΣΠΑ, µέτρα τα οποία γνωρίζετε
εδώ και ενάµιση χρόνο, αρνείστε, όµως, να τα υλοποιήσετε, διότι
µε αυτόν τον τρόπο θέλετε ακριβώς -όπως προείπα- να εξουθε-
νώσετε τις µικρές και τις µεσαίες επιχειρήσεις και τους εργαζό-
µενους, γι’ αυτό και επιλέγετε συνειδητά να κάνετε αυτό το
πράγµα, αρνούµενοι πεισµατικά να τα υλοποιήσετε. 

Πάµε στο άρθρο 22, το οποίο αρχικά δεν καταλάβαινα τι ει-
σφέρει. Προφανώς, όµως, φαίνεται ότι πάτε και µε αυτό το
άρθρο να προστατεύσετε τις τράπεζες. Διότι τι λέτε; Ότι κάποιος
ο οποίος κάνει συναλλαγή µε την τράπεζα, ο πληρωτής, ο κατα-
ναλωτής που είναι και το αδύναµο µέρος της συναλλαγής, οφεί-
λει -λέει- και φέρει το βάρος αποδείξεως για το ότι οι τραπεζικοί
κολοσσοί δεν διαθέτουν αποτελεσµατικούς µηχανισµούς ελέγ-
χου ή δεν τους εφαρµόζουν, σε περίπτωση που αυτός έχει υπο-
στεί µία τραπεζική απάτη, µία ηλεκτρονική απάτη, για
παράδειγµα υποκλοπή του τραπεζικού λογαριασµού του. Και θέ-
λετε αυτός ο οποίος και δεν φέρει υπαιτιότητα γι’ αυτό και είναι
ο αδύναµος, να αποδείξει ότι ο τραπεζικός κολοσσός δεν υιοθέ-
τησε και δεν εφάρµοσε επαρκή µέτρα ασφάλειας για την απάτη
που ο ίδιος υπέστη. 

Με αυτόν τον τρόπο εννοείται ότι του στερείτε τη δικαστική
δυνατότητα να διεκδικήσει αποτελεσµατικά την αξίωση αποζη-
µίωσης για τα ποσά για τα οποία εξαπατήθηκε και σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν επιτρέπεται να φέρει το βάρος απόδειξης παρά
µόνο αν στο πρόσωπό του συντρέχει ένας δόλος συµπαιγνίας,
δηλαδή συνυπαιτιότητα. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία, προφανέστατα, το άρθρο 29
του Συντάγµατος µε βάση τον ορισµό που κάνει ότι η ίδρυση και
η συµµετοχή των κοµµάτων στις εκλογές επιτρέπεται εφόσον η
δράση και η οργάνωσή τους εξυπηρετεί την ελεύθερη λειτουργία
του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, ακριβώς προς αυτόν τον σκοπό
το Σύνταγµα -της ελεύθερης δηλαδή λειτουργίας του δηµοκρα-
τικού πολιτεύµατος- δίνει τη δυνατότητα ενός εκτεταµένου αυ-
τοπεριορισµού. Και, ως προς το συµπέρασµα αυτό από
συνταγµατολογικής απόψεως, θα έπρεπε να αρχίσει και να τε-
λειώσει ο µικρός κατάλογος των θεµάτων, ως προς τα οποία είχε
διαφανεί ότι εµείς συµφωνούσαµε µε τη συγκεκριµένη τροπολο-
γία.

Χαιρετίζουµε, βεβαίως, τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, διότι ακρι-
βώς µετά τη νοµοθετική πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία ευθυ-
γραµµίζεται µε την πρόταση Αλιβιζάτου και είναι αυτή η οποία
µε θεσµικό κύρος αποκλείει και ξεκάθαρα την είσοδο των ναζι-
στικών και ρατσιστικών παραφυάδων στο ελληνικό Κοινοβούλιο,
φαίνεται ότι το τελικό κείµενο της τροπολογίας έτσι όπως διατυ-
πώνεται δεν αφήνει καµµία κερκόπορτα προκειµένου η εγκληµα-
τική οργάνωση της Χρυσής Αυγής, η οποία καταδικάστηκε
ακριβώς επειδή έχει ναζιστικά και ρατσιστικά κίνητρα, να µην
µπορεί να εισαχθεί στο ελληνικό Κοινοβούλιο και να συµµετέχει
στις εκλογές. 

Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, θεωρούµε ότι υπάρχουν κάποιες
συγκλίσεις. Αυτό είναι θετικό για τον πολιτικό διάλογο. Και από
κει και πέρα, να µην γίνεται καµµία διολίσθηση σε οποιονδήποτε
εξισωτισµό και σε οποιαδήποτε ανιστόρητη θεωρία των δύο
άκρων, που µπορεί να αυξήσει την οποιαδήποτε δυναµική επιρ-
ροή µπορεί να έχει ένα τέτοιο εγχείρηµα. 
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Είναι θετικό, λοιπόν, ότι µε αυτόν τον τρόπο όλοι συµφωνούµε
στο ότι θα πρέπει να µπει ένα φρένο και όχι να µπει από το «πα-
ράθυρο» αυτή η οργάνωση στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Αυτό,
όµως, επετεύχθη µετά από την υποβολή -τον σχολιασµό, τις πα-
ρατηρήσεις- της πρότασης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
η οποία και συνταγµατική ήταν και αποκλείει ακριβώς οποιαδή-
ποτε τέτοια συµµετοχή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Σταµενίτης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, θα ήθελα να εκφράσω τα

συλλυπητήριά µου για τον χαµό του καλού µας συναδέλφου Μα-
νούσου Βολουδάκη. Ήταν παράδειγµα κοινοβουλευτικού, ένας
εξαίρετος Βουλευτής, που µαχόταν για το καλό του τόπου του.
Δεν υπάρχουν λόγια για τον χαµό του Μανούσου, µόνο θλίψη.
Εύχοµαι κουράγιο στην οικογένειά του και στους οικείους του. 

Θα ήθελα προτού τοποθετηθώ και εγώ για την τροπολογία να
πω αρκετά πράγµατα για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων που συζητάµε σήµερα και αφορά την ενσω-
µάτωση της οδηγίας 1828/2020 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου του 2020, η οποία ρυθµίζει
τις αντιπροσωπευτικές αγωγές για την προστασία των συλλογικών
συµφερόντων των καταναλωτών, και την κατάργηση της οδηγίας
22/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και συµβάλλει στην ενί-
σχυση της προστασίας των καταναλωτών από εµπορικές πρακτι-
κές που οδηγούν σε παραβίαση των δικαιωµάτων τους. 

Επικαιροποιείται το νοµοθετικό πλαίσιο, δηλαδή ο ν.2251/1994,
όσον αφορά τον τρόπο σύστασης των ενώσεων καταναλωτών,
τους φορείς που νοµιµοποιούνται να ασκούν αντιπροσωπευτικές
αγωγές για την προστασία των συµφερόντων των καταναλωτών,
τη διαδικασία άσκησής τους, τη χρηµατοδότησή τους, την κατα-
νοµή των δικαστικών εξόδων αυτών, τα µέτρα για την παύση ή
απαγόρευση της παράνοµης συµπεριφοράς των προµηθευτών.
Επίσης, η νοµοθεσία επικαιροποιείται και όσον αφορά τα µέτρα
επανόρθωσης ή αποκατάστασης λόγω της παράνοµης συµπερι-
φοράς των προµηθευτών. 

Επιπρόσθετα, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου περιλαµβάνει
διατάξεις για την ενίσχυση της προστασίας των καταναλωτών σε
επιµέρους πεδία και κυρίως σε ζητήµατα διαφηµίσεων, τρόπου
λειτουργίας της αγοράς, προστασίας των ανηλίκων και επο-
πτείας της παροχής προϊόντων και υπηρεσιών, συµπεριλαµβα-
νοµένου του χρηµατοδοτικού τοµέα.

Επίσης, στο πλαίσιο των σηµαντικών πρωτοβουλιών του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων που περιλαµβάνονται
στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου εντάσσονται και οι ρυθµίσεις
που συνθέτουν τον νοµοθετικό σκελετό σχετικά µε την παλαίωση
οίνου µέσα από υποθαλάσσια πόντιση. Το τρίτο µέρος διαµορ-
φώνει τους κανόνες για τη δηµιουργία υποθαλάσσιων πάρκων
για την πόντιση φιαλών οίνου, ώστε ως πρακτική, ως διαδικασία,
που υφίσταται, να υπάρχει µε τρόπο σαφή και οργανωµένο και
στη χώρα µας.

Το νέο νοµικό πλαίσιο που νοµοθετούµε σήµερα αφορά τη δια-
δικασία αδειοδότησης, τον καθορισµό των θέσεων πόντισης, µε
ορισµό µάλιστα των περιοχών όπου απαγορεύεται λόγω συµφε-
ρόντων του δηµοσίου, περιλαµβάνει τους κανόνες και τον έλεγχο
φυσικά και ορίζει τη διαδικασία επισήµανσης των οίνων µετά την
ολοκλήρωση της διαδικασίας παλαίωσης. Επίσης περιγράφει και
τη δυνατότητα δηµιουργίας τουριστικής εκµετάλλευσης περιφε-
ρειακών θαλάσσιων πάρκων παλαίωσης οίνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ένα νοµοσχέδιο το
οποίο πιστεύω ότι δεν αφήνει πολλά περιθώρια διαφωνιών. Πρό-
κειται για διατάξεις που, πρώτον, εναρµονίζουν τη νοµοθεσία
µας µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, αλλά και για τις πρωτοβουλίες του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων που µεριµνούν για την
προστασία του καταναλωτή, αλλά και χαρτογραφούν ζητήµατα
της αγοράς που µέχρι σήµερα δεν είχαν ένα σαφές πλαίσιο. Είναι
ένα ακόµα νοµοσχέδιο του Υπουργείου που συµβάλλει ουσια-
στικά στην καλύτερη και ορθότερη λειτουργία αυτού που ονο-

µάζουµε «αγορά» συνολικά, συµπεριλαµβάνοντας όλα τα µέρη
που την αποτελούν, καταναλωτές, προµηθευτές, αρµόδιες υπη-
ρεσίες, ελεγκτικά όργανα κ.λπ.. Νοµίζω ότι θα πρέπει να τύχει
της συναίνεσης όλου του Σώµατος.

Συνεχίζω την τοποθέτησή µου µε την τροπολογία του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών που περιλαµβάνεται σε αυτό το σχέδιο νόµου,
στη συζήτηση της οποίας αφιερώθηκε αρκετός χρόνος. Αφορά
το δικαίωµα κατάρτισης συνδυασµών στις βουλευτικές εκλογές.

Ακόµα και αν έχει ειπωθεί, πιστεύω ότι πρέπει ο καθένας από
εµάς που στηρίζει τη συγκεκριµένη διάταξη να επαναλάβει, για
να ακούσει ο ελληνικός λαός, ότι ο στόχος της τροπολογίας είναι
να µην ανακηρύσσονται από τον Άρειο Πάγο ως κόµµατα που
µετέχουν στις εκλογές εγκληµατικές οργανώσεις. Πρόκειται για
µια νοµοθετική πρωτοβουλία που επιχειρεί να αντιµετωπίσει το
ζήτηµα της πραγµατικής ηγεσίας, δηλαδή ποιος είναι αυτός που
πραγµατικά ηγείται ενός κόµµατος και όχι αυτός που εµφανίζεται
ως αρχηγός για να καλύψει το πραγµατικό, που είναι και καταδι-
κασµένος.

Πρόκειται επίσης για µία νοµοθετική πρωτοβουλία που δεν έρ-
χεται από το πουθενά, αλλά αποτελεί συνέχεια της ελληνικής πο-
λιτείας για τη διαφύλαξη της δηµοκρατίας. Υπενθυµίζω ότι το
2013 υπήρχαν διατάξεις για τη µη χρηµατοδότηση κοµµάτων που
είχαν χαρακτηριστεί ως εγκληµατικές οργανώσεις, ενώ το 2021
ψηφίστηκε διάταξη σύµφωνα µε την οποία δεν είναι δυνατόν
εκείνοι οι οποίοι έχουν καταδικαστεί για ηγεσία εγκληµατικής ορ-
γάνωσης να είναι ταυτόχρονα και ηγέτες σε πολιτικά κόµµατα. 

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία λέµε ότι λαµβάνουµε την πρωτο-
βουλία προκειµένου να τεθούν οι προϋποθέσεις ώστε εγκληµα-
τικές οργανώσεις να µην ανακηρύσσονται από τον Άρειο Πάγο
ως κόµµατα και να µη συµµετέχουν στις εκλογές υπό το µανδύα
ενός πολιτικού κόµµατος. Πρέπει να απαντήσει και η Αντιπολί-
τευση µε πειστικό τρόπο αν επιθυµεί τελικά να κλείσουµε κάθε
παράθυρο σε όλους αυτούς που επιθυµούν να επιβουλεύονται
τη δηµοκρατία µας. Γιατί διαβάζοντας την τροπολογία που κα-
ταθέσαµε και πήραµε όλοι µας εδώ στην Ολοµέλεια, γράφει:
«Προϋπόθεση για την κατάρτιση συνδυασµού είναι να µη συµ-
µετέχουν σε αυτόν ως υποψήφιοι πρόσωπα τα οποία έχουν κα-
ταδικαστεί σε οποιοδήποτε βαθµό για τα εγκλήµατα των άρθρων
187 και 187α του Ποινικού Κώδικα και εφόσον αυτά έχουν τελε-
στεί στο πλαίσιο ή υπό το πρόσχηµα της δράσης πολιτικού κόµ-
µατος». 

Πραγµατικά δεν καταλαβαίνω τι ακριβώς επιδιώκετε. Δεν είµαι
νοµικός. Είµαι πολιτικός µηχανικός. Αν καταλαβαίνω σωστά, λέτε
ότι αυτοί που έχουν καταδικαστεί για τα συγκεκριµένα εγκλή-
µατα και συµµετέχουν στα ψηφοδέλτια, τότε ακυρώνεται ο συν-
δυασµός. Αν δεν συµµετέχουν στα ψηφοδέλτια, δηλαδή, είναι
απλά πίσω από τον συνδυασµό, είναι στα κρυφά, είναι στο πα-
ρασκήνιο, τι γίνεται µε τον συγκεκριµένο συνδυασµό, µε το
κόµµα; Θα συµµετέχει ο συνδυασµός στις εκλογές; Σωστά ή
κάνω κάποιο λάθος;

Εποµένως τι καταλαβαίνει ένας τρίτος, ένας πολίτης που µας
ακούει σήµερα εδώ; Θέλετε αυτός ο πολιτικός φορέας που δη-
µιουργήθηκε από µέλη της Χρυσής Αυγής της εγκληµατικής ορ-
γάνωσης, στο παρασκήνιο, να συµµετέχει στις εκλογές; Αυτό δεν
είναι ξεκάθαρο. Τι θέλετε ακριβώς; Πρέπει να το ξεκαθαρίσετε. 

Είναι ώρα δηµοκρατικής ευθύνης για όλους µας. Με καθαρές
θέσεις, χωρίς αστερίσκους και υποσηµειώσεις οφείλουµε να κα-
τοχυρώσουµε θεσµικά τη δηµοκρατία ώστε αυτή να παραµείνει
ισχυρή. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ. 

Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη και αµέσως µετά ο κ. Κωνσταν-
τίνος Μάρκου. Και µετά τον κ. Μάρκου θα δώσουµε τον λόγο
στον Αντιπρόεδρο της Βουλής τον κ. Οδυσσέα Κωνσταντινό-
πουλο εκτός σειράς, γιατί πρέπει να προεδρεύσει.

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Όπως καταλαβαίνουµε και όσοι παρακολουθούν, αυτό το

οποίο µονοπωλεί τη συζήτηση στη σηµερινή Ολοµέλεια είναι η
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σχετική τροπολογία η οποία έχει κατατεθεί από την Κυβέρνηση
και τον αρµόδιο Υπουργό σχετικά µε την απαγόρευση συµµετο-
χής στις εκλογές συνδυασµών και -όπως είπε ο κύριος Υπουρ-
γός- να αποκλειστεί το κόµµα του κ. Κασιδιάρη. 

Εµείς καταθέσαµε µία τροπολογία η οποία είναι µε βάση δε-
δοµένα νοµικά και ειδικών οι οποίοι έχουν τοποθετηθεί και οι
οποίοι αν θέλετε και στην τροπολογία της Κυβέρνησης έχουν εκ-
φράσει κάποιες σοβαρές ενστάσεις για πιθανούς κινδύνους οι
οποίοι υπάρχουν. Αλλά αυτό το οποίο θα ήθελα εγώ να πω είναι
ότι πρέπει µε οποιοδήποτε τρόπο και µέσα και από διάλογο -αν
ο στόχος µας και πιστεύω ο στόχος όλων µας είναι αυτός- να
βρούµε µια τέτοια λύση συµβατή µε το Σύνταγµα, νοµοθετική
λύση, ούτως ώστε µέσα σε αυτό το χώρο, στη Βουλή, στο ναό
της δηµοκρατίας όπως λέµε, να µην έχουν θέση ρατσιστικές και
ναζιστικές απόψεις. Στο πλαίσιο αυτό είναι και η τροπολογία η
οποία κατατέθηκε. Δεν θα πω περισσότερα. 

Το δεύτερο που έχω να πω -και συγγνώµη που δεν το είπα
πρώτο- είναι να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου για την απώλεια
του συναδέλφου µας κ. Βολουδάκη και στην οικογένειά του και
τους οικείους και βέβαια και στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Και βέβαια να πω και να εκφράσω για άλλη µια φορά -έχουµε
τοποθετηθεί- τη θλίψη µας για όσα συµβαίνουν µετά τον σεισµό
στη Συρία και την Τουρκία. Είµαστε κοντά στους λαούς αυτούς.
Άλλωστε οφείλουµε όλοι οι λαοί στα ζητήµατα αυτά που αφο-
ρούν µεγάλες φυσικές καταστροφές και έχουν να κάνουν και µε
ανθρώπινες ζωές, πάντα να συνεργαζόµαστε και να αλληλοστη-
ριζόµαστε, δηλαδή, πλέον να λειτουργεί σοβαρά αυτό που λέµε
η αλληλεγγύη της πολιτικής προστασίας. Και η χώρα µας συνει-
σέφερε σε αυτό -και είναι θετικό- µε άξια στελέχη της ΕΜΑΚ, οι
οποίοι οφείλω να πω -επειδή και προσωπικά γνωρίζω- είναι ιδιαί-
τερα εκπαιδευµένοι και µε µεγάλη αποτελεσµατικότητα και σε
διεθνείς αποστολές που πάντα συµµετέχουν. 

Λοιπόν έρχοµαι τώρα στο σχέδιο νόµου. Αυτό το οποίο συζη-
τάµε λοιπόν σήµερα είναι το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανά-
πτυξης, ενσωµάτωση της οδηγίας 2020/1828 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου 2020 σχε-
τικά µε αντιπροσωπευτικές αγωγές για την προστασία συλλογι-
κών συµφερόντων των καταναλωτών, για την κατάργηση της
οδηγίας 22/2009, για την ενίσχυση προστασίας καταναλωτών,
ρυθµιστικό πλαίσιο για την παλαίωση οίνων και άλλες επείγουσες
διατάξεις. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τη συνθήκη για τη λειτουρ-
γία της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και από τον Χάρτη Θεµελιω-
δών Δικαιωµάτων της ΕΕ προκύπτει ότι η εσωτερική αγορά θα
πρέπει να παρέχει στους καταναλωτές προστιθέµενη αξία µε
µορφή καλύτερης ποιότητας, µεγαλύτερης ποικιλίας, λογικών
τιµών και υψηλών προτύπων ασφάλειας όσον αφορά τα αγαθά
και τις υπηρεσίες και ότι οι πολιτικές της Ένωσης οφείλουν να
διασφαλίζουν υψηλό επίπεδο προστασίας καταναλωτών.

Η οδηγία 22/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου που παρείχε στους νοµιµοποιούµενους φορείς τη δυνα-
τότητα άσκησης αντιπροσωπευτικών αγωγών για την προστασία
συλλογικών συµφερόντων καταναλωτών, δεν αντιµετώπισε επαρ-
κώς τις προκλήσεις για την επιβολή της νοµοθεσίας. Στο πλαίσιο
αυτό, στην προσπάθεια δηλαδή, ενίσχυσης διαδικαστικών µηχα-
νισµών προστασίας και µέτρα επανόρθωσης και αποκατάστα-
σης, κρίθηκε σκόπιµη η κατάργηση της εν λόγω οδηγίας και η
αντικατάστασή της µε την οδηγία που συζητάµε σήµερα.

Όµως πραγµατικά ποια είναι η κατάσταση σήµερα; Αφορά
τους καταναλωτές. Σαφώς. Όµως οι καταναλωτές σήµερα στην
πατρίδα µας ουσιαστικά είναι απροστάτευτοι. Έχουµε βέβαια
καινούργιες συνθήκες τις οποίες βιώνουµε. Έχουµε τις ηλεκτρο-
νικές αγορές. Έχουµε καινούργιους κινδύνους οι οποίοι υπάρ-
χουν και στο διαδίκτυο. Ο ρόλος των τραπεζών είναι
αµφιλεγόµενος σχετικά και δεν προστατεύει ουσιαστικά, θα
έλεγα, και τους καταναλωτές. Και βέβαια πολλές συζητήσεις έγι-
ναν και στη δεύτερη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής από
εκπροσώπους φορέων οι οποίοι επισήµαναν πάρα πολλά πράγ-
µατα. Υπήρχαν επισηµάνσεις από εµπορικούς συλλόγους, ΕΣΕΕ,
Κεντρική Ένωση Επιµελητηρίων, φορείς εργαζοµένων στο εµπό-
ριο κ.λπ..

Αυτό το νοµοσχέδιο αφορά τρεις παράγοντες. Τρεις συνιστώ-
σες είναι βασικές σε αυτό το σχέδιο νόµου. Σχετικά µε την Κυ-
ριακή και τα άρθρα 18 και 19 η οµοσπονδία ιδιωτικών υπαλλήλων
αναφέρει ότι το νοµοσχέδιο µε τον ψευδεπίγραφο τίτλο –έτσι τον
χαρακτήρισε- «προστασία καταναλωτών» επιχειρεί να νοµιµοποι-
ήσει και να διασφαλίσει λειτουργία καταστηµάτων για οχτώ Κυ-
ριακές τον χρόνο, ενώ θεσµοθετεί τριάντα δύο Κυριακές για όλη
την Ελλάδα, Θεσσαλονίκη, Πειραιά, Σπάτα, Ελληνικό. 

Επίσης επιτρέπει, αν θέλετε, το άνοιγµα των καταστηµάτων
από τις 6.00’µέχρι τις 21.00’το βράδυ για όλη την εβδοµάδα και
τις Κυριακές που θα λειτουργούν. Αυτό µπορεί να γίνει µε από-
φαση των δήµων. Εδώ δηµιουργείται δηλαδή, ένα ζήτηµα αντα-
γωνισµού αθέµιτου, για να το πω έτσι, ακόµα και µεταξύ των
όµορων δήµων. Επίσης δηµιουργεί προβλήµατα στους εργαζό-
µενους οι οποίοι πάλι θα πληρώσουν για άλλη µια φορά τα σπα-
σµένα. Βέβαια δηµιουργεί και ένα άλλο σοβαρό ζήτηµα, τον
αθέµιτο ανταγωνισµό µεταξύ των µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων στο εµπορικό κοµµάτι, φυσικά, που θα ανταγωνίζονται µε-
γάλες αλυσίδες και µεγάλα εµπορικά κέντρα.

Συνεχίζω µε τον δεύτερο παράγοντα που αφορά το εν λόγω νο-
µοσχέδιο στις επιχειρήσεις. Η µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα δυ-
στυχώς έχει πληγεί ανεπανόρθωτα ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια.
Επέδρασσε φυσικά και ο COVID και ο εγκλεισµός, δεν το αρνείται
κανείς, τη στιγµή που η ακολουθούµενη πολιτική δηµιουργεί ου-
σιαστικά όχι µόνο στο εν λόγω σχέδιο νόµου αθέµιτο ανταγωνισµό
µεταξύ των επιχειρήσεων και φέρνει τις µικρές επιχειρήσεις σε δυ-
σµενή θέση. Αν σκεφτούµε αυτή τη στιγµή ότι έχουµε φτάσει µόνο
γύρω στις πενήντα χιλιάδες µικροµεσαίες να µπορούν από τις
οκτακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις να πλησιάσουν µόνο τράπεζα,
καταλαβαίνουµε τι σηµαίνει αυτό.

Επίσης και σχετικά µε το Ταµείο Ανάκαµψης µε βάση πρό-
σφατα στοιχεία της Ένωσης Τραπεζών το 75% µε 80% των
πόρων του ταµείου θα κατευθυνθούν σε πενήντα επιχειρήσεις.
Καταλαβαίνουµε δηλαδή πώς η µικροµεσαία επιχείρηση είναι
αποκοµµένη.

Εδώ θα αναφέρω κάποια στοιχεία από µελέτη που έκανε η
Κεντρική Ένωση Επιµελητηρίων Ελλάδας που δείχνουν για την
οικονοµία το 2023 ότι τα προβλήµατα είναι πολλά. Το 54% των
επιχειρήσεων που συµµετείχαν στην έρευνα προβλέπει δυσµε-
νέστερη κατάσταση το επόµενο εξάµηνο. Το 56% προβλέπει επι-
δείνωση της οικονοµίας. Το 49% εκτιµά εντονότερη τάση
αύξησης τιµών. Και οι καταναλωτές όµως προβλέπουν ότι θα συ-
νεχιστούν οι δυσκολίες. Το 62% των συµµετεχόντων δηλώνει ότι
η οικονοµική κατάσταση του νοικοκυριού επιδεινώθηκε το τελευ-
ταίο εξάµηνο. Το 84% δηλώνει ότι ένα από τα τρία σοβαρότερα
προβλήµατα της χώρας είναι η ακρίβεια. Περιορίστηκαν δαπάνες
κατά 70% κ.λπ..

Και ενώ περιµένει ο εµπορικός κόσµος κάποια στοχευµένα
µέτρα από την πλευρά της Κυβέρνησης, τι κάνουµε; Αυξάνουµε
τον αριθµό των Κυριακών µε τα καταστήµατα ανοικτά. Αυτή η
απελευθέρωση δεν έχει να κάνει µόνο µε το κόστος των εργαζο-
µένων. Έχει να κάνει και µε τα έξοδα, µε την ενέργεια που θα κα-
ταναλωθεί, που είναι ένα δυσβάσταχτο κοµµάτι που αφορά τη
µικροµεσαία επιχείρηση. Φανταστείτε αυτό να είναι και Κυριακή.
Και δεν σηµαίνει ότι ο κόσµος θα έρθει να ψωνίσει πιο άνετα την
Κυριακή. Ο κόσµος πρέπει να έχει χρήµατα για να µπορέσει να
πάει να επισκεφθεί ένα εµπορικό κέντρο. Δηλαδή το πρόβληµα
είναι ότι δεν έχει λεφτά ο κόσµος να ψωνίσει.

Το τρίτο κοµµάτι που αφορά το νοµοσχέδιο είναι οι καταναλω-
τές. Σε µία χρονική περίοδο που η κοινωνία γονατίζει από τις ανα-
τιµήσεις µόνο η ανάρτηση τιµών στο Παρατηρητήριο
e-Καταναλωτής δεν αντιµετωπίζει το πρόβληµα. Πολλοί βέβαια
είναι και οι ηλεκτρονικά αναλφάβητοι συµπολίτες µας.

Τέλος, αυτό που θέλω να πω είναι ότι ακόµα και το «καλάθι
του νοικοκυριού», κύριε Υπουργέ, η έρευνα της «MARC» πριν µια
εβδοµάδα έδωσε πως το απορρίπτει ο κόσµος, ότι δεν έχει συµ-
βάλλει καθόλου σύµφωνα µε το 49%. 

Άρα λοιπόν, αυτό που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
ότι το βασικό σύνθηµα αυτή τη στιγµή και στις επερχόµενες
εκλογές όποτε γίνουν, που πρέπει να γίνουν άµεσα, είναι αισχρο-
κέρδεια ή ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει πάρα πολύ µε-
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γάλη σηµασία. Είναι επίκαιρο γιατί µέσα στην κρίση κάποιοι κερ-
δίζουν, κάποιοι αισχροκερδούν, ελεγκτικοί µηχανισµοί είναι ελά-
χιστοι και κάποιοι δεν µπορούν να επιβιώσουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ. Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μάρκου από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αµέ-
σως µετά τον λόγο θα πάρει ο κύριος Αντιπρόεδρος και µετά ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτων Αρσένης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε δύο κύρια θέ-

µατα. Είναι το θέµα της κύρωσης της οδηγίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την προστασία των καταναλωτών κ.λπ. και δεύτερον,
η γνωστή τροπολογία κατά των νεοναζιστών.

Επί της αρχής θεωρούµε, το είπαν και οι εισηγητές µας, ότι η
οδηγία κινείται στη σωστή κατεύθυνση. Ωστόσο, το σχέδιο νόµου
περιλαµβάνει και ένα τεράστιο φάσµα ετερόκλητων διατάξεων
και θα ήθελα να αναφερθώ µόνο σε δύο από αυτές που είναι
προβληµατικές.

Κατ’ αρχάς το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει διατάξεις που ρυθµί-
ζουν διαδικαστικά ζητήµατα αναφορικά µε το οικοσύστηµα των
εργασιακών σχέσεων στον χώρο των ερευνητικών ιδρυµάτων της
χώρας. Σε γενικές γραµµές οι διατάξεις αυτές είναι διαδικαστι-
κές και έχουν τη σύµφωνη γνώµη των εργαζοµένων. Όµως δεν
επιλύουν τα µείζονα µισθολογικά ζητήµατα και οι ανισότητες που
αυτά προκαλούν παραµένουν. Ο αρµόδιος Υφυπουργός έχει
υποσχεθεί ότι θα τα επιλύσει και εµείς δεν µπορούµε παρά να
ωθήσουµε, να ενθαρρύνουµε όντως να επιλυθούν.

Και βεβαίως δεύτερο θέµα είναι οι διατάξεις για τις εκλογές
στα οικονοµικά επιµελητήρια, που ουσιαστικά αποσκοπούν στην
αλλοίωση της βούλησης των µελών τους ψηφοφόρων. Είναι εξαι-
ρετικά φοβικές απέναντι στο ενδεχόµενο οι διοικήσεις να εκφρά-
ζουν ευρύτερες διαπαραταξιακές συναινέσεις σαν να θέλει
κάποιος Υπουργός να επιβάλλει στον κατά τα άλλα ανεξάρτητο
σύµβουλο της πολιτείας ατσάλινη κοµµατική πειθαρχεία.

Δεν µπορούµε να µην συζητήσουµε όµως, αναφέροντας το
θέµα των διατάξεων αυτών, το θέµα της ακρίβειας, αυτής της
ακρίβειας Μητσοτάκη που καλπάζει πάρα πολλούς µήνες. Θα
ήθελα µόνο παρενθετικά να αναφέρω τα εξής, διαβάζω µια δή-
λωση του Υπουργού Ανάπτυξης αµέσως µετά τις διακοπές των
Χριστουγέννων: «Δέκατη εβδοµάδα για το «καλάθι του νοικοκυ-
ριού» και µάλιστα το πρώτο για το 2023, όπου και ξεκίνησαν γε-
νικές αυξήσεις σε σειρά προϊόντων και από τα οκτακόσια τριάντα
τρία προϊόντα το 8% αυξήθηκε, το 7% µειώθηκε και το 85% πα-
ρέµειναν στις ίδιες τιµές. Εξακολουθεί να εντυπωσιάζει», λέει ο
Υπουργός Ανάπτυξης, την ίδια ώρα που οι τιµές αµέσως µετά τις
γιορτές αυξήθηκαν κατά 20% στα καταναλωτικά προϊόντα. 

Δεν µπορώ να αντισταθώ στον πειρασµό να σας διαβάσω έναν
διάλογο από τη γνωστή ελληνική ταινία «Της κακοµοίρας». 

Λέει ο κυρ Παντελής: «Ζήκο, έλα εδώ να παραδόσεις. Λέγε, τι
έπιασες σήµερα;»

Ζήκος: «Τι έπιασα; Δεκάρες έπιασα. Βερεσετζίδες και όλοι οι
σπαγγοραµένοι. Τι έπιασα; Κάτι ούζα έδωσα, κάτι αυγά, λίγο σα-
λαµάκι, λίγο τυράκι, 9 και 80, πες 9».

Κυρ Παντελής: «Γιατί να πω 9, ρε;».
Ζήκος: «Ήρθε µετά ο άλλος µε µια παρέα, κάτι ούζα, δυο

αυγά, λίγο σαλαµάκι, 16,40, πες 15».
Κυρ Παντελής: «Γιατί να πω 15, ρε;».
Χρειαζόµαστε έναν σύγχρονο Κατσουρίδη για τους σύγχρο-

νους µπακαλόγατους.
Ερχόµαστε τώρα στο δεύτερο µεγάλο θέµα, το ναζιστικό φαι-

νόµενο, το οποίο συνδέεται µε τις ιστορικές ιδιαιτερότητες της
κάθε περίπτωσης. Η διαφορετική αυτή προσέγγιση οφείλεται σε
µεγάλο βαθµό στην ένταση που βίωσε η κάθε χώρα τη βιαιότητα
του Δευτέρου Παγκοσµίου Πολέµου. Χώρες που έζησαν στο
πετσί τους την έξαρση της ρατσιστικής βίας, τη συνακόλουθη
καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και τον εξευτελισµό
της ανθρώπινης αξίας και αξιοπρέπειας επιλέγουν µια πιο πα-
ρεµβατική αντιµετώπιση του ναζισµού, επιστρατεύοντας το
οπλοστάσιο που τους δίνει η νοµοθεσία.

Οι Γερµανοί, για παράδειγµα, αποφάσισαν µετά το τέλος του

πολέµου ότι το τραύµα της ναζιστικής θηριωδίας επέτασσε την
απαγόρευση κάθε αντιδηµοκρατικού κόµµατος. Η Αµερική από
την άλλη είναι πολύ διστακτική σε κάθε τέτοιου είδους απαγο-
ρεύσεις, προκρίνοντας µια πιο διευρυµένη αντίληψη για το πε-
ριεχόµενο της έννοιας ελευθερία. Η Ελλάδα για λόγους που
ανάγονται σε δικές της ιστορικές ιδιαιτερότητες και κυρίως θλι-
βερές µνήµες από την απαγόρευση του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος για τρεις δεκαετίες επέλεξε να µην προσχωρήσει αµέσως σε
αυτό που οι πολιτικοί επιστήµονες ονοµάζουν µαχόµενη δηµο-
κρατία.

Ως καταγόµενος από τα µαρτυρικά Καλάβρυτα έχω µια ιδιαί-
τερη ευαισθησία απέναντι στον νεοναζισµό. 

Παρ’ όλα αυτά, µόλις ήρθαν οι νωπές εµπειρίες της εγκληµα-
τικής δράσης της Χρυσής Αυγής, τότε µετέστρεψαν τη µέχρι
τότε στάση της πολιτείας και η δηµοκρατία επενέβη. Το παρά-
δοξο της δηµοκρατίας, ο όρος αυτός, έχει αναφερθεί και στον
Πλάτωνα και στους φιλόσοφο Καρλ Πόπερ και συνίσταται στο
ενδεχόµενο µια πλειοψηφία να αποφασίσει να παραχωρήσει την
εξουσία σε έναν τύραννο. Οι φασίστες ήταν πάντα εξοικειωµένοι
µε τη συνταγή της χρήσης των ελευθεριών της δηµοκρατίας εις
βάρος της. Ο Γκέµπελς δήλωσε κάποτε: «Αυτό θα παραµείνει για
πάντα ένα από τα καλύτερα αστεία της δηµοκρατίας, ότι έδωσε
στους θανάσιµους εχθρούς της τα µέσα, για να την καταστρέ-
ψουν. Διότι ο Χίτλερ εξελέγη.». 

Αν καταστραφεί η δηµοκρατία, τότε καταστρέφονται και όλα
τα δικαιώµατα που κατοχυρώνει. Η µάχη για τη δηµοκρατία είναι
η πιο σηµαντική µάχη και απαιτείται συνεχής εγρήγορση, προ-
κειµένου να µην επικρατήσουν οι πάντα λανθάνουσες αντιδηµο-
κρατικές τάσεις. Πρέπει να διεκδικούµε πως οποιοδήποτε κίνηµα
κηρύσσει τη µη ανεκτικότητα πρέπει να τίθεται εκτός νοµιµότη-
τας, όπως ακριβώς θεωρούµε την παρακίνηση σε φόνο, σε απα-
γωγή, σε συνηγορία υπέρ του δουλεµπορίου ως εγκληµατικές
πράξεις. 

Χωρίς τη χάραξη ορίων, η ελευθερία, η ανεκτικότητα και η δη-
µοκρατία φέρνουν εντός τους την ίδια τους την άρνηση. Η δη-
µοκρατία είναι µέσο, όχι αυτοσκοπός, είναι ό,τι καλύτερο έχουµε
ανακαλύψει µέχρι σήµερα, για να αποτρέψουµε την τυραννία και
να διασφαλίσουµε στο µέτρο του εφικτού τη λειτουργία µιας
ανοιχτής, ανεκτικής και φιλελεύθερης κοινωνίας. Όταν η µηχα-
νική τέλεση της πράξης γίνεται αυτοσκοπός και όχι µέσο για την
επίτευξη κάποιου σκοπού, καταλήγουµε στον κίνδυνο να εξορ-
θολογιστεί η βαναυσότητα και να παραχθεί αυτό που η φιλόσο-
φος Χάνα Άρεντ στο φοβερό βιβλίο της ονόµασε «κοινοτοπία του
κακού».

Από την άλλη πλευρά, η µαχόµενη δηµοκρατία πρέπει κι αυτή
να έχει όρια. Άλλως, ελλοχεύει ο κίνδυνος να µετατραπεί σε αυ-
θαιρεσία. Οφείλει να δείχνει αυτοσυγκράτηση και να παρεµβαίνει
µόνο όταν είναι απολύτως απαραίτητο, για να διασώσει τα θεµέ-
λια της ύπαρξής της. Θέλω να σηµειώσω ότι στη συγκυρία του
Ψυχρού Πολέµου η µαχόµενη Γερµανική Δηµοκρατία έθεσε
εκτός νόµου όχι µόνο το νεοναζιστικό αλλά και το Κοµµουνιστικό
Κόµµα, ενώ εκτός από την Ελλάδα στο παρελθόν ακόµη και στις
µέρες µας υπάρχουν χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που απα-
γορεύουν τη δράση κοµµουνιστικών κοµµάτων. Σύµφωνα µε την
προτεινόµενη από την Κυβέρνηση τροπολογία, το ανώτατο δικα-
στήριο δεν θα προχωρεί εφεξής σε µια τυπική εξέταση του φα-
κέλου των κοµµάτων, αλλά θα ελέγχει επί της ουσίας αν η δράση
τους εξυπηρετεί την ελεύθερη λειτουργία του πολιτεύµατος.

Είπε ο πρόεδρος µας για τους έγκριτους συνταγµατολόγους.
Εγώ θα αναφέρω και έναν πολύ νέο και εξαιρετικά ελπιδοφόρο
συνταγµατολόγο, τον Αλέξανδρο Κεσσόπουλο από το πανεπι-
στήµιο της Κρήτης. Λέει: «Η επίµαχη διάταξη εξουσιοδοτεί τον
Άρειο Πάγο να κρίνει δυσεπίλυτα θέµατα και µάλιστα εντός
ασφυκτικής προθεσµίας δύο ηµερών. Ειδικότερα, το ανώτατο δι-
καστήριο θα πρέπει να αποφασίζει αν η δράση ενός κόµµατος
υπονοµεύει τη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και
αν η πραγµατική ηγεσία του διαφέρει από την τυπική, χωρίς
όµως να µπορεί να εξετάσει το αποδεικτικό υλικό της ακροαµα-
τικής διαδικασίας. Με άλλα λόγια, ο Άρειος Πάγος θα στηρίζει
κατά βάση τις αποφάσεις του στις εκθέσεις της ΕΥΠ και της
Αστυνοµίας. Υπό αυτούς τους όρους, όµως, το ανώτατο δικα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 8 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7593



στήριο δεν θα είναι σε θέση να λειτουργεί ως ανεξάρτητος και
αµερόληπτος φύλακας της νοµιµότητας, αλλά ως αρχή που θα
εξαρτά σε µεγάλο βαθµό την κρίση της από τις εισηγήσεις της
διοίκησης». Αυτό είναι εξαιρετικά τραγικό. 

Τελειώνοντας, ο ΣΥΡΙΖΑ προσφέρει και κάτι ακόµα σε αυτόν
τον τόπο στη µάχη κατά του ναζιστικού φαινοµένου. Καθώς η
εξουδετέρωση των εχθρών της δηµοκρατίας απαιτεί µακροπρό-
θεσµη στόχευση, συµβάλλει µε τις δηµόσιες πολιτικές του και µε
την απαίτησή του για δηµοκρατική πολιτειακή εκπαίδευση και τη
στήριξη γενικότερα της δηµοκρατίας από το εκπαιδευτικό σύ-
στηµα. Μεγάλη προσφορά που θα µπορούσε να υπάρχει και όχι
µόνο αυτό να επαφίεται στους όρους της αγοράς. Και τελευταίο,
προσφέρουµε µε την απαίτησή µας για κοινωνική και αναδιανε-
µητική δικαιοσύνη, για να µην ξυπνάει ο νεοναζισµός.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πριν πάρει τον
λόγο ο Αντιπρόεδρος της Βουλής, ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινό-
πουλος, θα µιλήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης για δύο λεπτά για κά-
ποιες διευκρινίσεις στο νοµοσχέδιο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Απευθύνοµαι στον προλαλήσαντα συνάδελφο
στο Βήµα. Δεν συνηθίζω να διακόπτω. Σήµερα θα τα πω όλα στο
τέλος. Αλλά θα µιλήσω, επειδή εδώ είµαστε Βουλευτές και πρέ-
πει να λέµε σοβαρά πράγµατα.

Είπατε, κύριε συνάδελφε, για την ακρίβεια Μητσοτάκη κ.λπ..
Σας διαβάζω τον πίνακα των χωρών από την EUROSTAT του πλη-
θωρισµού στα τρόφιµα στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης:
Ουγγαρία 49,6%, Λιθουανία 33,5%, Εσθονία 30,8%, Λετονία
29,4%, Σλοβακία 29%, Τσεχία 27,2%, Βουλγαρία δίπλα µας 27%,
Ρουµανία 23%, Πολωνία 21,2%, Γερµανία 20,5%, Πορτογαλία
20,4%, Κροατία 19,7%, Σλοβενία 19,2%, Σουηδία 18,9%, µέσος
όρος Ευρωπαϊκής Ένωσης 18,2%, Ολλανδία 17,8%, Φινλανδία
16,5%, Ευρωζώνη µέσος όρος 16,3%, Αυστρία 16,3%, Ισπανία
15,9%, Βέλγιο 15,7%, Δανία 15,6%, Ελλάδα 15,6%, έκτη από το
τέλος.

Για ποια ακρίβεια Μητσοτάκη µιλάτε; Κάνατε ολόκληρο σκετς
από µία εµβληµατική ταινία και δεν έχετε καταλάβει ότι η ακρί-
βεια στη χώρα µας σύµφωνα µε όλα τα επίσηµα στοιχεία είναι
στις χαµηλότερες θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μακάρι να
κυβερνούσε ο Μητσοτάκης όλη την Ευρώπη. Δεν θα είχαν και οι
Ούγγροι 50%.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει

τώρα ο Αντιπρόεδρος κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη σηµερινή τροπο-

λογία που αφορά τις εγκληµατικές και τις νεοναζιστικές οργα-
νώσεις, θυµόµαστε µια µελανή σελίδα της Νεότερης Ελληνικής
Ιστορίας. Και νοµίζω ότι έχει µεγάλη αξία να ακούσετε από τους
Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ που βίωσαν όλη αυτήν τη βία και τον
τρόπο λειτουργίας της Χρυσής Αυγής, αλλά θα έλεγα όχι µόνο
από εµάς και από τους Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, το οποίο υπερασπίστηκε τη δηµοκρατία στις δύσκολες
οικονοµικές στιγµές -και ξέρουν όλοι τι εννοώ- και να θυµηθούµε
πώς αγωνιστήκαµε, για να εξαλειφθεί το φαινόµενο του νεοναζι-
σµού, πώς η καταδικασµένη εγκληµατική οργάνωση παραπλα-
νούσε µε συναισθήµατα αγανάκτησης τους πολίτες, που
διοργάνωνε συσσίτια για τους Έλληνες και δήθεν βοηθούσε τα
γεροντάκια. Με µια ανατριχιαστική µηχανή παραγωγή µίσους κα-
ταπατούσε τους αδύνατους και είχε σαν στόχο την εξάλειψη
κάθε διαφορετικού. Έφερε στην επιφάνεια του δηµόσιου διαλό-
γου στην Ελλάδα τον ρατσισµό και τον αντισηµιτισµό. Η αλήθεια
είναι ότι το µιντιακό σύστηµα ήταν πάρα πολύ χαλαρό µε τη
Χρυσή Αυγή και πολλές φορές προσπαθούσε να την ξεπλύνει µε
δηµοσιεύµατα. 

Το ΠΑΣΟΚ, όµως, δεν είναι ανεκτικό στις παρεκκλίσεις της δη-
µοκρατίας. Δεν βρεθήκαµε ποτέ µαζί τους. Και εννοώ τα στελέχη
και όχι τον απλό κόσµο στην άνω και κάτω πλατεία φωνάζοντας
«να καεί, να καεί». Δεν χρησιµοποιήσαµε τον πραγµατικό πόνο
του ελληνικού λαού για συνωµοσιολογίες. Δεν χρησιµοποιήσαµε
µια οικονοµική κρίση, για να κερδίσουµε κοµµατικά οφέλη και κυ-
ρίως, να διαλύσουµε τη δηµοκρατική παράταξη. Εµείς δεν βρε-
θήκαµε στην επόµενη φάση µαζί µε τη Χρυσή Αυγή φωνάζοντας
εθνικιστικά συνθήµατα προσπαθώντας να εκµεταλλευτούµε τις
ψήφους της ακροδεξιάς. Και εννοώ για τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Δεν συµµετείχαµε σε εξάρσεις εθνικισµού που έθρεψαν
ακροδεξιά φαινόµενα. Είχαµε µια µαχητική και συνεπή πορεία.
Δεν ξεπλύναµε τη Χρυσή Αυγή αφήνοντας ανοιχτό το ενδεχό-
µενο συνεργασίας µε τη σοβαρή Χρυσή Αυγή. Ούτε είχαµε το
απαράδεκτο δόγµα «δεν υπάρχουν ευπρόσδεκτες και µη ευ-
πρόσδεκτες ψήφοι». Και όταν το 2013 ο Πρόεδρός µας Βαγγέ-
λης Βενιζέλος µίλησε για εγκληµατική οργάνωση, τότε έγινε η
πρώτη καµπάνια απέναντι στη Χρυσή Αυγή, µε τον σηµερινό
Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, τον Νίκο Ανδρουλάκη, Γραµµατέα του
κόµµατος. Αλλά και η Φώφη Γεννηµατά µε επιστολή της τον
Οκτώβριο του 2020 ζήτησε από τον Πρόεδρο της Βουλής νοµο-
θετική ρύθµιση που θα κλείσει οριστικά τον δρόµο της εγκληµα-
τικής οργάνωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν αθροίσαµε ποτέ ψή-
φους µαζί µε τη Χρυσή Αυγή. Δεν αθροίσαµε ψήφους, για να µην
εκλεγεί Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. Δεν πιστεύουµε σε «πιασµέ-
νους» ή «κολληµένους», ούτε για εµάς η δηµοκρατία είναι θέµα
καλού ή άγριου. Το ΠΑΣΟΚ ακολουθεί µια σταθερή πορεία, θε-
σµική, δηµοκρατική και αντιφασιστική. 

Θα σας πω ένα περιστατικό για το πόσο εύκολη ήταν και πόσο
γρήγορα προχωρούσε η νοµιµοποίηση της Χρυσής Αυγής ακόµα
και στους θεσµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης. Επειδή το έζησα
προσωπικά, θέλω να σας το πω. Ήταν τόσο πια τα πράγµατα
ανοιχτά και «νοµιµοποιηµένα» -σε εισαγωγικά η λέξη-, που σε
εµάς στην Πελοπόννησο η Περιφερειακή Αρχή του κ. Τατούλη
ψήφισε µαζί µε την παράταξη της Χρυσής Αυγής «Συµπαραστάτη
του Πολίτη και της Επιχείρησης» ποιον, λέτε; Τον κ. Μπουλούκο,
ο οποίος ήταν µάρτυρας υπεράσπισης του Νίκου Μιχαλολιάκου.
Σκεφθείτε το αυτό. 

Τότε, βέβαια, πλην του ΚΚΕ και της Λιάνας Κανέλλη και του
Σπύρου Λυκούδη, τα κόµµατα του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν καταδίκασαν ότι έκανε αγωγή 100.000 ευρώ σε εµάς
για φίµωση, για να µας προκαλέσει φίµωση ο κ. Μπουλούκος.
Θέλω να πιστεύω ότι σήµερα η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ θα
κάνουν µια δήλωση γι’ αυτό, εκτός πια και εάν –γιατί ακούµε
πράγµατα, που νοµίζω ότι θα είναι fake news- ο κ. Σπίρτζης ετοι-
µάζεται να δώσει τη στήριξή του στον κ. Τατούλη. 

Θέλω να ευχαριστήσω το ΚΚΕ και τη Λιάνα Κανέλλη εκ µέρους
και των άλλων συναδέλφων που δεν είναι εδώ, όπως και τον
Σπύρο Λυκούδη, τον Καθηγητή Συνταγµατικού Δικαίου Γιάννη
Δρόσο, την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα και ιδιαίτερα τον Αν-
δρέα Λοβέρδο που είναι εδώ και τον Βασίλη Κεγκέρογλου, οι
οποίοι µας στήριξαν στα δικαστήρια. 

Θέλω να θυµίσω σε εσάς που είστε στον ΣΥΡΙΖΑ ότι έχει κάνει
αγωγή και στην «Εφηµερίδα των Συντακτών» και ακόµα η διαδι-
κασία δεν έχει ολοκληρωθεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στο ΠΑΣΟΚ θέλουµε να
είµαστε ένα σταθερό τείχος για τη δηµοκρατία. Με τις αλλαγές
που αποδέχθηκε η Κυβέρνηση, τις αλλαγές που υποστήριξε η
παράταξή µας στο πλαίσιο του Συντάγµατος, είµαστε εδώ για να
υποστηρίξουµε κάτι το οποίο δεν θέλουµε να ξανασυµβεί στην
ελληνική κοινωνία, στην ελληνική Βουλή. Γι’ αυτό και εντός και
εκτός Βουλής θα δώσουµε τον δικό µας αγώνα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Αντιπρόεδρε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25, ο κ. Κρίτων Αρσένης. Αµέσως µετά τον κ. Αρσένη, θα
µιλήσει ο κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Ευχαριστώ, επίσης, τους εργαζόµενους για τον καθαρισµό του
εδράνου. 

Βουλεύτριες, Βουλευτές, Υπουργέ, πραγµατικά έχει σκάσει το
«αυγό του φιδιού» και εµείς συζητάµε εδώ πέρα πώς θα το πε-
ριορίσουµε, αντί να δούµε ποιος έχει γεννήσει αυτό το αυγό.
Εµείς, ως ΜέΡΑ25, θα σας µιλήσουµε για το ποιος έχει γεννήσει
αυτό το «αυγό του φιδιού», πώς γεννιέται «το αυγό του φιδιού». 

Τον φασισµό τον γεννάνε η φτώχεια και η περιθωριοποίηση,
τον γεννά το δόγµα ότι δεν υπάρχει εναλλακτική στην πολιτική,
άρα δεν έχει νόηµα η δηµοκρατία. Τον γεννάει η νοµιµοποίηση
της φασιστικής ακροδεξιάς ρητορικής στην κοινωνία. Τον φασι-
σµό τον γεννάει η φτώχεια. Και φτώχεια σηµαίνει µισθοί πείνας,
σηµαίνει να χάνεις το σπίτι σου, λεηλασία δηλαδή της εργατικής
κατοικίας, για 800 ευρώ, για 5.000 ευρώ, για 10.000 ευρώ, µε
πλειστηριασµούς και εξώσεις από τα σπίτια. Σηµαίνει εργασιακή
ανασφάλεια και µισθοί πείνας για όλο και περισσότερες, περισ-
σότερους και περισσότερα άτοµα, το δίληµµα «εργασιακή κό-
λαση ή ανεργία», όλα όσα έφεραν οι κυβερνήσεις Νέας
Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ αυτά τα δώδεκα χρό-
νια.

Οι κυβερνήσεις αλλάζουν, χωρίς να αλλάζει η πολιτική µέσα
από το δόγµα του δεν υπάρχει εναλλακτική. Και η πολιτική είναι
µία: εξυπηρέτηση στους ολιγάρχες, στους πολύ λίγους και πολύ
ισχυρούς και «ναι» σε όλα στους δανειστές. 

Το 2015 η κοινωνία είπε «έως εδώ» και ψήφισε τον ΣΥΡΙΖΑ, για
να ανατραπούν οι πολιτικές. Γι’ αυτό ψήφισε τον ΣΥΡΙΖΑ µε σύν-
θηµα την ελπίδα. Ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ λίγους µήνες µετά να µας πει
ότι όλα αυτά ήταν µια αυταπάτη, ότι πλανήθηκαν προφανώς όσοι
πίστευαν ότι οι πολιτικές αλλάζουν, ότι οι πολιτικές δεν αλλάζουν
και έτσι πήγαµε ξανά στα ίδια: µία πολιτική όσο κι αν αλλάζουν
κυβερνήσεις. Έτσι φθάνετε τους πολίτες που µας παρακολου-
θούν και όσους δεν µπορούν να µας παρακολουθήσουν να λένε
ότι όλοι ίδιοι είναι. Και όποτε ακούω ανθρώπους να λένε όλοι ίδιοι
είναι, ξέρω ότι αυτός ο άνθρωπος, αυτή η γυναίκα ή ο άντρας,
αυτό το άτοµο εύκολα µπορεί να πέσει θύµα ενός φασίστα. 

Τι, άλλωστε, έκανε ο Τραµπ; Δηµιούργησε οµάδες στο Face-
book -µιλάµε για το σκάνδαλο Cambridge Analytica κι άλλα- που
ήταν οµάδες κατακραυγής όλων των πολιτικών, χωρίς πολιτική
κατεύθυνση. Και αυτές τις οµάδες πολύ έξυπνα και ευγενικά τις
µετέφεραν όλες κάτω από τον Τραµπ έτσι εκλέχτηκε ο κ. Τραµπ. 

Αυτό δυναµώνει τον φασισµό. Και τον φασισµό τον γεννά η νο-
µιµοποίηση της ακροδεξιάς ρητορικής. Και αυτό το κάνει η Κυ-
βέρνησή σας µε µοναδικό τρόπο. Όχι µόνο έχετε ενταχθεί ως
Νέα Δηµοκρατία στο ΛΑΟΣ -γιατί στην πράξη αυτό έχετε κάνει,
αρκεί να δει κανείς ποιοι Υπουργοί έχουν τα βασικά σας Υπουρ-
γεία- αλλά αυτό που εσείς πουλάτε σε µια κοινωνία που πεινάει,
που χάνει το σπίτι της, που ζει στην πλήρη ανασφάλεια και τρέχει
για τα προς το ζην και δεν έχει χρόνο να σκεφτεί σχεδόν τίποτα
άλλο, είναι να της πουλάτε επιπλέον φόβο, πολεµικές ιαχές µε
την Τουρκία, µίσος για τους µετανάστες, για να διαφοροποι-
ηθείτε από τον ΣΥΡΙΖΑ. Όταν δεν έχετε ουσιαστικές διαφορές
στις πολιτικές σας, συναγωνίζεστε στο ποιος είναι πιο ακροδε-
ξιός. Αυτό είναι το πεδίο που έχει µείνει για διάκριση. Λέτε στους
ανθρώπους, ναι, και εµείς θα σας κόψουµε τις συντάξεις, αλλά
ξέρετε, δεν θα αφήσουµε κανέναν πρόσφυγα να φτάσει στις
ακτές µας για να διασωθεί από τους πολέµους και τους τυράν-
νους που τον κυνηγάνε, από τη φτώχεια και την πείνα. Ψηφίστε
µας, λοιπόν, όχι γιατί θα κάνουµε τη ζωή σας καλύτερη, αλλά
επειδή θα κάνουµε τη ζωή κάποιων άλλων χειρότερη. 

Έχουµε τον φασιστικότερο αντιπροσφυγικό νόµο στην Ευ-
ρώπη, τον νόµο Μητσοτάκη-Μηταράκη, που απαγορεύει, που
ποινικοποιεί τη διάσωση και διώκει τους διασώστες. Πείτε µου
ένα νόµο που να έχει νοµοθετήσει η νεοφασιστική κυβέρνηση
Σαλβίνι και Μελόνι, που να είναι πιο ακροδεξιός απ’ αυτούς που
έχετε ψηφίσει εσείς. Πείτε µου ένα νόµο της κυβέρνησης Σαλ-
βίνι-Μελόνι ή Μελόνι-Σαλβίνι, που να είναι φασιστικότερος και
ακροδεξιότερος από τους δικούς σας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Τον εκτρέφετε κατά λάθος τον φασισµό; Καθόλου! Τον εκτρέ-
φετε πάρα πολύ σκόπιµα. Θέλετε τις ακροδεξιές ψήφους. Ούτε

ο ΣΥΡΙΖΑ θα είχε πρόβληµα να τις έχει, αν ήταν να τον κάνουν
κυβέρνηση. Εσείς, όµως, στη Νέα Δηµοκρατία δεν ντρέπεστε να
το κάνετε απροκάλυπτα. Θέλετε τον εκφασισµό της κοινωνίας.
Απλά, θέλετε οι φασίστες να ψηφίζουν εσάς. 

Το 2012 η Χρυσή Αυγή δεν έπεσε από τον ουρανό. Τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης της ολιγαρχίας την αβάνταραν και τους πα-
ρουσίαζαν σαν αγανακτισµένους τάχα κατοίκους του Αγίου Παν-
τελεήµονα. Οι κυβερνήσεις έπαιξαν και παίζουν µαζί τους στα
Σώµατα Ασφαλείας, και ιδίως στην Αστυνοµία. Ενώ υπήρχε η πο-
λιτική αναβάθµιση τότε και όποιοι ήταν έως τότε δεδηλωµένοι
φασίστες, αναδείχτηκαν και Υπουργοί.

Να πάµε στα συγκεκριµένα. Η συγκεκριµένη διατύπωση για
την πραγµατική ηγεσία έχει ένα ενδιαφέρον ιστορικό προηγού-
µενο, την ΕΠΕΝ. Ο σηµερινός Υπουργός Εσωτερικών, κ. Βορί-
δης, ήταν Πρόεδρος της Νεολαίας του κόµµατος που ηγήθηκε
της ακροδεξιάς και ήταν η συνέχεια της δικτατορίας στο πολιτικό
σκέλος, της ΕΠΕΝ. Είχε ως εικονικό Αρχηγό τον Χρύσανθο Δη-
µητριάδη και πραγµατικό τον Γεώργιο Παπαδόπουλο, µέσα από
τη φυλακή. Θα έχει ενδιαφέρον να βγει ο κ. Βορίδης να µας πει
αν µε αυτό το νοµοσχέδιο κάνει την πολύ καθυστερηµένη αυτο-
κριτική του ή απλά θέλει να εξουδετερώσει τον ανταγωνισµό στη
δεξαµενή ψηφοφόρων. 

Ως ΜέΡΑ25 δεν θα γίνουµε συνεργοί στην ηρωποίηση Κασι-
διάρη και λοιπών Ναζί, που επιχειρεί η απαγόρευση που µεθο-
δεύει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ούτε στην απατηλή
πλάνη του ΣΥΡΙΖΑ ότι µπορεί να απαγορεύσει και να «φωτογρα-
φίσει» αποκλειστικά το κόµµα Κασιδιάρη, χωρίς να αποτελέσει
αυτό προοίµιο για ένα ντόµινο απαγορεύσεων µε αντικοµµουνι-
στική στόχευση και στόχευση, επίσης, στη ριζοσπαστική αρι-
στερά, στην οποία, βέβαια, πλέον ο ίδιος δεν ανήκει. 

Δεν ξεχνάµε ότι στις 23 Αυγούστου, κάθε χρόνο, η Ευρωπαϊκή
Ένωση «τσουβαλιάζει» τον φασισµό µε τον κοµµουνισµό. Κοινώς,
κυρίες και κύριοι, αν θέλετε να σταµατήσετε τον φασισµό, στα-
µατήστε τη λεηλασία της εργατικής και της λαϊκής κατοικίας, που
νοµοθετείτε µε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, µε τον
πτωχευτικό, µε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗ», που δεν ανατρέπεται. Στα-
µατήστε τη λεηλασία στη δηµόσια περιουσία, που δίνει όλα τα
δηµόσια έσοδα και όλα τα σηµαντικά πάγια του δηµοσίου σε
ιδιώτες για να χρησιµοποιούν οι πολίτες µε τεράστιο κόστος τις
υπηρεσίες αυτές, όταν οι δυο τους κερδοσκοπούν βγάζοντας δι-
σεκατοµµύρια. Σταµατήστε τη λεηλασία των εργαζοµένων στον
χώρο εργασίας. Σταµατήστε, δηλαδή, τη λεηλασία των ολιγαρ-
χών και των δανειστών. 

Ο φασισµός αντιµετωπίζεται καθηµερινά στην κοινωνία και
στον δρόµο και στη Βουλή και σε κάθε χώρο. Ο φασισµός δεν
είναι κόµµατα. Όπως έλεγε ο Πουλαντζάς, πρώτα εκφασίζεται η
κοινωνία και µετά γίνονται τα φασιστικά κόµµατα.

Σε αυτόν τον εκφασισµό της κοινωνίας, που είναι ο ελέφαντας
στο δωµάτιο, δεν έχει να πει τίποτε η τροπολογία σας. Και δεν
έχει να πει τίποτα γιατί η Νέα Δηµοκρατία και δευτερευόντως και
άλλα κόµµατα συστηµατικά επενδύουν σε αυτόν τον φασισµό.
Οπότε, φέρτε τροπολογία που να απαγορεύει τις φασιστικές πο-
λιτικές σας, όλες αυτές τις πολιτικές που «κλείνουν το µάτι» τους
ακροδεξιούς, για χάρη µερικών ψήφων. Αυτή την τροπολογία πε-
ριµένουµε, αλλά δεν θα την φέρετε γιατί ανατρέπει την ουσία και
τη καθ’ ολοκληρία τις πολιτικές σας. 

Προφανώς και δεν θα στηρίξουµε την τροπολογία. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και αµέσως µετά ο

κ. Νικολακόπουλος. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Στον κύριο συνάδελφο θα απαντήσω συνο-
λικά στην οµιλία µου. Τώρα θα κάνω µόνο ένα σχόλιο είτε ανα-
φέρθηκε στη Νέα Δηµοκρατία. 

Είπατε, κύριε συνάδελφε, ότι τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
του συστήµατος -κάπως έτσι τα είπατε- αβαντάριζαν τη Χρυσή
Αυγή το 2012 και ότι είναι δηµιούργηµα του συστήµατος η Χρυσή
Αυγή, αν κατάλαβα καλά το επιχείρηµα, επειδή λέγανε ότι κάνει
αγαθοεργίες και διάφορα τέτοια. Επικαλούµαι και τον Πρόεδρο,
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τον κ. Κωνσταντινόπουλο, εσείς µπορεί να µην το θυµάστε καλά,
γιατί τότε ήσασταν, αν θυµάµαι καλά, Ευρωβουλευτής του
ΠΑΣΟΚ, για αυτό που θα πω. 

Ο κ. Γιάνης µε ένα «ν», ο Αρχηγός σας ήταν από το πρωί µέχρι
το βράδυ επί καθηµερινής βάσεως σε όλα αυτά τα µέσα που
λέτε. Εάν η Χρυσή Αυγή είχε πάρει τότε µια δηµοσιότητα «Χ»,
που είχε πάρει, το δέχοµαι, ο Γιάνης µε ένα «ν» είχε πάρει ένα
εκατοµµύριο «Χ». Το κόµµα σας είναι δηµιούργηµα αυτών των
µέσων. Δεν υπήρχε πρωινή εκποµπή την εποχή του αντιµνηµο-
νίου επί κυβέρνησης Γιώργου Παπανδρέου που δεν είχε τον
Γιάνη µε ένα «ν» να µην µας εξηγεί γιατί το µνηµόνιο είναι λάθος.
Ούτε µία! Το πρώτο και µεγαλύτερό του θύµα ήταν ο Τσίπρας
που τον πήρε και τον έκανε Υπουργό Οικονοµικών και βέβαια τον
κατέστρεψε. 

Άρα υπάρχει στη Βουλή κόµµα-δηµιούργηµα του αβανταρί-
σµατος των µέσων µαζικής επικοινωνίας είστε εσείς. Άρα λίγη
ευγνωµοσύνη σε αυτούς που σας δίνουνε και σήµερα ψωµί να
τρώτε, δεν βλάπτει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Μου επιτρέπετε να απαντήσω,

κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έχω µνήµη και θυµάµαι εσάς να είστε σε κάθε

εκποµπή. Εγώ αυτό θυµάµαι, εσάς να είστε σε κάθε εκποµπή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Εγώ ήµουν πάντα, όχι τώρα.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Τώρα όσον αφορά το ποιους

προωθούν και ποιους όχι τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης είναι
πολύ απλό. Ο κ. Αλαφούζος µηνύει το ΜέΡΑ25 µέσω του Κοινο-
βουλευτικού του Εκπροσώπου του κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη, ενώ
οι ολιγάρχες ευχαριστούν διαρκώς εσάς. Είναι πάρα πολύ απλά
τα πράγµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα και

εγώ στην αρχή να εκφράσω τη µεγάλη θλίψη µου για την απώ-
λεια ενός εκλεκτού συναδέλφου ενός ανθρώπου που µε πάθος,
µε ήθος και ευπρέπεια εκπροσωπούσε την περιοχή του. Θέλω
να εκφράσω τα θερµά συλλυπητήρια στην οικογένειά του. Θα
µας λείψει και θα τον θυµόµαστε. 

Η σηµερινή µέρα έτσι κι αλλιώς είναι µια ξεχωριστή µέρα για
τη Βουλή και τον ελληνικό λαό, για τη δηµοκρατία. Μπορεί το νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης που συζητείται σήµερα να
είναι ιδιαίτερα σηµαντικό και πρέπει να υπερψηφιστεί, θα µου
επιτρέψετε, όµως, να αναφερθώ στην τροπολογία που κατατέ-
θηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών, διότι ο σκοπός της τροπο-
λογίας που φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση προς ψήφιση δεν είναι
άλλος από την προάσπιση του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. 

Η προστασία της δηµοκρατίας µας αποτελεί υποχρέωση όλου
του πολιτικού συστήµατος, όλων των κοµµάτων και νοµίζω ότι
στο θέµα αυτό θα έπρεπε να πετύχουµε τη µέγιστη δυνατή συ-
ναίνεση όσο ποτέ σε αυτή την κοινοβουλευτική περίοδο. Με την
τροπολογία αυτή µπαίνει φραγµός στις εθνικές εκλογές σε πο-
λιτικά κόµµατα ή συνδυασµούς όταν η ηγεσία τους έχει καταδι-
καστεί, έστω και πρωτοδίκως, για εγκλήµατα ιδιαίτερης ποινικής
απαξίας ή η οργάνωση και οι δράσης τους δεν υπηρετούν την
ελεύθερη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. 

Θα έλεγα ότι είναι όχι µόνο µια θεσµική υποχρέωση της πολι-
τείας, αλλά και µία ηθική υποχρέωση. Είναι µια υποχρέωση η
οποία θα έπρεπε να έχει κατοχυρωθεί εδώ και πολλές δεκαετίες,
όπως αντίστοιχα έχει κατοχυρωθεί και σε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες, κλείνοντας επιτέλους το παράθυρο σε κάθε προσπάθεια
υπονόµευσης των θεµελίων της δηµοκρατίας µας και των ύψι-
στων αξιών του κράτους µας. 

Και ενώ η συµφωνία όλων µας στο θέµα αυτό θα έπρεπε να
είναι αυτονόητη και δεδοµένη για την προστασία της δηµοκρα-
τίας απέναντι σε αυτούς που την επιβουλεύονται, δυστυχώς, για
ακόµα µια φορά και εδώ ακούµε διαφωνίες. Και θέτω το εξής
ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Είναι δυνατόν να µην

υπάρχει µια οµόθυµη στάση όταν µιλάµε για την άµυνα της δη-
µοκρατίας απέναντι στους αρνητές της. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε πρωτίστως την
υποχρέωση να νοµοθετούµε προς αυτόν τον σκοπό και νοµίζω
το άρθρο 29 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, που επιτάσσει
ρητά και απερίφραστα τα κόµµατα να υπηρετούν την ελεύθερη
λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, δίνει τη δυνατότητα
στον κοινό νοµοθέτη να προσδιορίζει τους όρους για την εφαρ-
µογή της συνταγµατικής διάταξης. Πάνω σε αυτό δεν επιτρέπον-
ται ούτε πειραµατισµοί ούτε πολιτικά παιχνίδια. 

Δεν µπορώ να µην αναφέρω µετά τη σηµερινή διαφωνία της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η οποία διαφωνεί προτείνοντας µια
αντισυνταγµατική τροπολογία, κάποια γεγονότα από το παρελ-
θόν.

Αξίζει, λοιπόν, να πάµε λίγο πιο πίσω, όταν το 2013 η δικαιο-
σύνη διέταξε τη σύλληψη της ηγεσίας της Χρυσής Αυγής και των
µελών. Όλοι θυµόµαστε ότι αυτό έγινε µε κυβέρνηση Νέας Δη-
µοκρατίας και µε Πρωθυπουργό τον Αντώνη Σαµαρά. Τότε έγινε
κάτι αυτονόητο: Τότε συγκεντρώθηκαν και συσχετίσθηκαν όλες
οι υποθέσεις που αφορούσαν τη Χρυσή Αυγή, ώστε να γίνει ο
σωστός νοµικός χαρακτηρισµός των εγκληµατικών αυτών πρά-
ξεων.

Να θυµηθούµε ότι στο τέλος του 2014 ενώ ήταν σε εξέλιξη οι
διαδικασίες που θα οδηγούσαν σε δίκη τα µέλη της Χρυσής
Αυγής, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν δίστασε να συµπορευτεί σε ορισµένες κρί-
σιµες πολιτικές περιπτώσεις για να εξυπηρετήσει τους σκοπούς
του. Και θα εξηγήσω αµέσως τι εννοώ: Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
και της Χρυσής Αυγής µαζί εµπόδισαν την εκλογή του Σταύρου
Δήµα στην Προεδρία της Δηµοκρατίας, ψηφίζοντας σε τρεις συ-
νεδριάσεις «παρών», αξιοποιώντας έτσι ένα παραθυράκι του Συν-
τάγµατος, ώστε να ανατρέψουν την κυβέρνηση του Αντώνη
Σαµαρά και να οδηγήσουν τη χώρα σε πρόωρες εκλογές.

Να θυµηθούµε την περιβόητη δίκη της Χρυσής Αυγής που ξε-
κίνησε επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, αλλά συναντούσε διαρκώς
µια σειρά από προβλήµατα, όπως η αδυναµία να βρεθεί η κατάλ-
ληλη αίθουσα, αλλά και πολλές αποχές δικηγόρων, µια δίκη που
δεν ολοκληρώθηκε µέσα σε τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ.

Να θυµηθούµε ότι τη στιγµή που οι χρυσαυγίτες ήταν υπόδι-
κοι, οι Βουλευτές ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ, των δύο κυβερνητικών εταί-
ρων τότε, συµµετείχαν και φωτογραφίζονταν µαζί τους σε
επικοινωνιακές παραστάσεις στο Καστελόριζο.

Να θυµηθούµε το δηµοψήφισµα του 2015, όταν η Χρυσή Αυγή
ψήφισε µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ υπέρ της διενέργειάς του, την από
κοινού ψήφιση της κ. Θάνου ως Πρόεδρο ανεξάρτητης αρχής,
ενώ διατελούσε σύµβουλος του κ. Τσίπρα, την από κοινού ψή-
φιση της απλής αναλογικής, τις δηλώσεις περί ευπρόσδεκτης
ψήφου και πολλά άλλα.

Επειδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός δεν
µπορεί να ξεχάσει αυτές τις επικίνδυνες αποβάσεις ούτε µπορεί
να ζει σε µια δηµοκρατία µε αυταπάτες, οφείλουµε έστω και
τώρα να αποτρέψουµε εγκληµατικές πολιτικές δυνάµεις να ει-
σέλθουν ξανά στη Βουλή και να υπονοµεύσουν το πολίτευµά
µας.

Οφείλουµε να συµπορευτούµε και να υπερψηφίσουµε την πα-
ρούσα τροπολογία, µια τροπολογία η οποία είναι σύµφωνη µε το
Σύνταγµά µας, δεν αποκλείει την ελευθερία γνώµης και έκφρασης
ούτε αποκλείει την υποψηφιότητα σε όσους έχουν καταδικαστεί
σε πρώτο βαθµό και έτσι δεν έρχεται σε αντίθεση µε το άρθρο 51
του Συντάγµατος. Αποκλείει, όµως, την ηγεσία αυτών που θέλουν
να δηµιουργήσουν ένα πολιτικό κόµµα που δεν υπηρετεί το δηµο-
κρατικό πολίτευµα. Αποτελεί µια επέκταση της ρύθµισης του 2021,
η οποία απαγόρευε σε πρωτοδίκως καταδικασµένους την ηγετική
θέση σε πολιτικά κόµµατα, η οποία ρύθµιση τότε είχε ευρεία κοι-
νοβουλευτική Πλειοψηφία. Η απαγόρευση αυτή πλέον επεκτείνε-
ται και στους πραγµατικούς αρχηγούς, αποκλείοντας ακόµα και
το ενδεχόµενο καταστρατήγησης διάταξης µέσω εικονικών ηγε-
σιών.

Η ρύθµιση αυτή έρχεται να ενισχύσει τα µέτρα που ήδη έχει
λάβει η πολιτεία για τον περιορισµό των εγκληµατικών οργανώ-
σεων που φέρουν τον µανδύα πολιτικού κόµµατος.

7596 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Να θυµίσουµε ότι µε τον ν.4203/2013, που κρίθηκε οµόφωνα
συνταγµατικός από την ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας το 2015, ανεστάλη η χρηµατοδότηση κοµµάτων µε ανά-
λογα χαρακτηριστικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο ακόµα χρόνο, νοµίζω ότι µου
δώσατε ένα λεπτό λιγότερο.

Με την υπό συζήτηση διάταξη ο έλεγχος του Αρείου Πάγου
που κρίνει τη συνδροµή των κωλυµάτων στο στάδιο της ανακή-
ρυξης των συνδυασµών δεν υπεισέρχεται σε αξιολόγηση των χα-
ρακτηριστικών και της ιδεολογίας των κοµµάτων. Διαπιστώνει
µόνο τη συνδροµή συγκεκριµένων στοιχείων και συγκεκριµένα
τη συµµετοχή προσώπων στην ηγεσία ενός κόµµατος ή συνδυα-
σµού κοµµάτων είτε ονοµαστικά και τυπικά είτε ακόµη και άτυπα
και πραγµατικά, τα οποία, όµως, έχουν καταδικαστεί για συγκε-
κριµένα εγκλήµατα του Ποινικού Κώδικα που επισύρουν την
ποινή της κάθειρξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φιλελεύθερη δηµοκρατία µας
είναι ισχυρή, έχει, όµως, ανάγκη θωράκισης απέναντι σε όποιον
απεργάζεται µια νέα προσπάθεια υπονόµευσης, όποιον επιχειρεί
να αναβιώσει πρόσφατες «µαύρες» µέρες του Κοινοβουλίου µε
την παρουσία κοµµάτων που όχι µόνο δεν σέβονται αλλά εχ-
θρεύονται τις αρχές του κοινοβουλευτισµού και της δηµοκρα-
τίας.

Για την Ελλάδα του 21ου αιώνα, την Ελλάδα της δηµοκρατίας
και των ελεύθερων αξιών και ιδεών έχουµε χρέος να προστατεύ-
σουµε τη δηµοκρατία από τους εχθρούς της, έχουµε ευθύνη να
προστατεύσουµε τους Έλληνες πολίτες από ακραίες φωνές λαϊ-
κισµού, έχουµε ευθύνη να φανούµε αντάξιοι της εµπιστοσύνης
των πολιτών οι οποίοι µας έδωσαν ρητή εντολή να σεβόµαστε
και να λειτουργούµε υπέρ του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και
όλοι είµαστε ενώπιον των ευθυνών µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακολουθεί
ο κ. Καµίνης. Θέλω να ζητήσω από τους συναδέλφους το εξής:
Ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος πρέπει να φύγει από την Αίθουσα για
µία πολύ σηµαντική εργασία που έχει στις 17.40’. Αν µου επιτρέ-
πετε, στις 17.25’να του δώσουµε τον λόγο. Σας ευχαριστώ.

Ορίστε, κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η τροπολογία η οποία συζητάµε σήµερα εδράζεται σε όλες

της τις διατάξεις στο άρθρο 29 του Συντάγµατος, εκεί βρίσκει το
έρεισµά της, το οποίο επιβάλλει τα κόµµατα µέσα από την οργά-
νωση και τη δράση τους να εξυπηρετούν την ελεύθερη λειτουρ-
γία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Η διάταξη αυτή δεν
προβλέπει απαγόρευση πολιτικού κόµµατος. Το θέµα συζητή-
θηκε στην Αναθεωρητική Βουλή του 1975 και αποφασίστηκε να
µην υπάρχει απαγόρευση. Τότε η κυβερνητική πλειοψηφία απέ-
συρε τη διάταξη. Και πράγµατι, έτσι η διάταξη έχει λειτουργήσει
µέχρι σήµερα.

Όλα αυτά δεν θα τα συζητούσαµε, εάν δεν είχαµε από το 2010
και µετά τη ραγδαία άνοδο αυτού του νεοναζιστικού κόµµατος,
της Χρυσής Αυγής. Και µιλάω για ραγδαία άνοδο, γιατί πρέπει
να θυµηθούµε ότι τον Οκτώβριο του 2009 στις εκλογές τότε η
Χρυσή Αυγή στην Αθήνα, όπου είχε πάρει το υψηλότερο ποσο-
στό της, είχε πάρει µόλις 0,5%. Έναν χρόνο αργότερα στις δη-
µοτικές εκλογές του 2010 η Χρυσή Αυγή δεκαπλασιάζει τη
δύναµή της στην Αθήνα, πήρε πάνω από 5%. Και τότε την είδαµε
να µπαίνει στο δηµοτικό συµβούλιο και βεβαίως, την είδαµε από
την καλή, µε αποκορύφωµα εκείνη την εποχή τον Μάιο του 2011,
όταν επί τρεις µέρες οι γειτονιές γύρω από τον Άγιο Παντελεή-
µονα είχαν παραδοθεί σε ένα πογκρόµ της Χρυσής Αυγής µε
αφορµή τον θάνατο ενός άτυχου νέου, του Μανώλη Καντάρη, ο
οποίος είχε σηκωθεί το πρωί να πάει στη µαιευτική κλινική κρα-
τώντας την κινηµατογραφική µηχανή του για να απαθανατίσει τη
γυναίκα του και το νεογέννητο παιδί του και εκεί έπεσε θύµα δο-
λοφονίας από δύο αλλοδαπούς. Αυτός ο άγριος φόνος έδωσε
τότε το έναυσµα για ένα πογκρόµ τριών ηµερών.

Ουδέποτε εγώ άνοιξα διάλογο µε τη Χρυσή Αυγή στο δηµοτικό

συµβούλιο, που σηµειωτέον ήταν το πρώτο συλλογικό όργανο
στο οποίο συµµετείχε η Χρυσή Αυγή, ούτε στην πρώτη τετραετία
µε τον Νίκο Μιχαλολιάκο ούτε στη δεύτερη µε τον Κασιδιάρη.
Γιατί; Για έναν πολύ απλό λόγο, γιατί διάλογο µε µαχαιροβγάλ-
τες, µε ανθρώπους του υποκόσµου δεν µπορείς να κάνεις. Ότι
µπορούµε να τους αναγνωρίζουµε ως πολιτικό κόµµα να λειτουρ-
γούν έξω από τη Βουλή, αυτό επιβάλλεται από την ίδια τη δηµο-
κρατία, άλλα όργανα όπως η Βουλή, όπως ένα δηµοτικό
συµβούλιο, είναι όργανα, όπως το λέει και η ρίζα των ονοµάτων
τους, όπου βουλεύονται οι άνθρωποι, βουλεύονται τα µέλη τους,
τα µέλη τους συζητάνε, το οποίο σηµαίνει ότι αν έχει νόηµα αυτή
η λέξη, αν έχει νόηµα αυτό το ρήµα, ξεκινάνε από κάποιες κοινές
αφετηρίες. Η κοινή αυτή αφετηρία είναι οι γενικές αρχές του δη-
µοκρατικού πολιτεύµατος. Δεν συνεννοούνται µε µαχαίρια ούτε
µε µπουνιές και γροθιές.

Γι’ αυτό, λοιπόν, µπορούµε να κάνουµε έναν διαχωρισµό, να
πούµε ότι τα κόµµατα αυτά µπορούµε να το αποκλείουµε από τη
Βουλή, αλλά παρ’ όλα αυτά να µην απαγορεύουµε να αναπτύσ-
σουν δράση, όπως απορρέει από τη δηµοκρατική αρχή.

Μιλάµε, λοιπόν, για µία µαχόµενη και µαχητική δηµοκρατία.
Θα προτιµούσα εγώ προσωπικά πιο λιτές διατάξεις στην τρο-

πολογία, θα ήµουν ικανοποιηµένος ακόµα και µε µία διάταξη που
απλώς θα απαγόρευε να είναι υποψήφιοι Βουλευτές αυτοί οι
οποίοι καταδικάστηκαν.

Η Κυβέρνηση επέλεξε άλλο δρόµο. Έχουµε την έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας, η οποία χαρακτηρίζει τις διατάξεις
αυτές συνταγµατικές, χωρίς αυτό βεβαίως να προδικάζει την
απόφαση των δικαστηρίων. Παρ’ όλα αυτά θέτει ένα ζήτηµα η
Επιστηµονική Υπηρεσία πάρα πολύ σοβαρό. Μιλάει για τις προ-
θεσµίες µέσα στις οποίες θα αποφασίσει το Α’Τµήµα του Αρείου
Πάγου, οι οποίες φαίνεται µε τις ουσιαστικές προϋποθέσεις που
καλείται να εξετάσει το Α’Τµήµα, να µην αρκούν και να χρειάζεται
µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα. Γιατί; Διότι ο Άρειος Πάγος –και
στη συγκεκριµένη περίπτωση το Α’Τµήµα- δεν καλείται να λει-
τουργήσει πια ως ένα απλό διοικητικό όργανο που εξετάζει κά-
ποιες τυπικές προϋποθέσεις, αλλά καλείται να εκφέρει και
κάποιες ουσιαστικές κρίσεις. 

Παρ’ όλα αυτά πιστεύω ότι εάν γίνουν δεκτές, όπως φαίνεται,
κάποιες τροποποιήσεις που προτείνουµε, θα την υπερψηφίσουµε
αυτή τη ρύθµιση και πιστεύω ότι πρέπει το µήνυµα που θα στεί-
λουµε στους Έλληνες και τις Ελληνίδες να είναι ότι τουλάχιστον
σε αυτό το ζήτηµα παραµένουµε αρραγώς ενωµένοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι τη Χρυσή Αυγή δεν τη
γιγάντωσε µόνο η οικονοµική κρίση που ξέσπασε το 2009 ούτε
το µεταναστευτικό κύµα έτσι που ταλαιπώρησε την Αθήνα για µε-
γάλο χρονικό διάστηµα. Η Χρυσή Αυγή γιγαντώθηκε και για έναν
άλλο λόγο, για τα σηµάδια παρακµής που είχε δώσει το κοινο-
βουλευτικό µας πολίτευµα, σηµάδια διολίσθησης πολύ συχνά
στη διαφθορά και στον πελατειασµό, δίνοντας την εντύπωση στο
εκλογικό Σώµα ότι είµαστε τελικά όλοι ίδιοι και ότι όλοι λειτουρ-
γούµε για την πάρτη µας. 

Πρέπει, λοιπόν, ξεκινώντας από σήµερα, να στείλουµε ένα µή-
νυµα ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι και ότι τουλάχιστον αυτό που µας
διαφοροποιεί σήµερα από τους Χρυσαυγίτες είναι ότι ενωµένοι
είµαστε σε θέση να προασπιστούµε αυτές τις θεµελιώδεις αρχές
της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, ακόµα και αν διαφωνούµε
σε επιµέρους πράγµατα, όπως µπορεί να διαφωνούµε σε επιµέ-
ρους ρυθµίσεις αυτής της τροπολογίας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Υψηλάντη, έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος κ. Σκουρλέτης, αλλά είναι για έξι λεπτά. Οπότε µετά
θα ακολουθήσετε εσείς.

Ορίστε, κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Άκουσα πριν από λίγο την παρέµβαση του κ. Καµίνη και πραγ-
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µατικά θεωρώ ότι πολλές από τις επισηµάνσεις του έχουν βάση.
Νοµίζω ότι έγινε µία προσπάθεια από αρκετές πλευρές των πο-
λιτικών δυνάµεων εντός του Κοινοβουλίου τις τελευταίες ηµέρες
να υπάρξει µία συνεννόηση. 

Όπως σωστά ειπώθηκε, το γεγονός ότι σήµερα συζητάµε
αυτήν την τροπολογία δεν έχει να κάνει µε µία εγκεφαλική σύλ-
ληψη, αλλά διότι πρόσφατα είχαµε µια αρνητική εµπειρία στην
πολιτική ζωή του τόπου, δηλαδή την παρουσία της Χρυσής
Αυγής, όχι µόνο σε σχέση µε τις διακηρύξεις της, αλλά σε σχέση
µε τη δράση της, τις πράξεις της, τις επιθέσεις σε µετανάστες,
τις επιθέσεις σε εργάτες, σε συνδικαλιστές, την οργανωµένη δο-
λοφονία του Παύλου Φύσσα, όλο αυτό που τελικά συγκρότησε
αυτή την εγκληµατική οργάνωση η οποία καταδικάστηκε για τη
δράση της. 

Δεν µπορούµε, προφανώς, να µη βλέπουµε το ιδεολογικό κί-
νητρο στην πολιτική συζήτηση αυτών των πράξεων. Οφείλουµε
να το στιγµατίσουµε, να το ονοµατίσουµε, στην προσπάθειά µας
να αποµονώσουµε µέσα στην κοινωνία και σε όλα τα επίπεδα τις
νεοναζιστικές ιδέες και αντιλήψεις. 

Η Κυβέρνηση, γνωρίζοντας όλα αυτά, µε αρκετή καθυστέρηση
φέρνει στο παρά πέντε –διότι ουσιαστικά είµαστε σε άτυπη προ-
εκλογική περίοδο- τη ρύθµιση που µας παρουσίασε. Νοµίζω ότι
όφειλε να το είχε κάνει πολύ νωρίτερα και αυτό επιβεβαιώνεται
από το γεγονός ότι µέσα από τη συζήτηση έγινε µία προσπάθεια
επανατοποθέτησης στις συγκεκριµένες διατάξεις. 

Άρα, πάντοτε ο χρόνος και µε συνταγµατολόγους και στο
πεδίο της πολιτικής βοηθάει, αν πραγµατικά υπάρχει αυτός ο κοι-
νός τόπος να αναζητήσουµε τους όρους για τη διαµόρφωση
ενός ευρύτατου πολιτικού τόξου δυνάµεων που να ψηφίσουν
από κοινού τη ρύθµιση που θα θέτει φραγµούς στη Χρυσή Αυγή
ή στις όποιες µεταλλάξεις της. 

Ωστόσο, σήµερα, αυτό που διαπιστώσαµε ήταν πράγµατι κα-
τώτερο της συζήτησης που έγινε εδώ µέσα. Εµείς σε µια πρώτη
φάση τις προηγούµενες µέρες προσπαθήσαµε να προσδιορί-
σουµε συγκεκριµένα το ιδεολογικό και πολιτικό υπόβαθρο και να
το αποτυπώσουµε νοµοθετικά, έτσι ώστε να µην ανοίξουµε τον
ασκό του Αιόλου και να χρησιµοποιηθεί η συγκεκριµένη διάταξη
σε έναν άλλο χρόνο για άλλους πολιτικούς χώρους. 

Είναι αυτοί κάποιοι φόβοι οι οποίοι έχουν να κάνουν µε δικές
µας εσωτερικές ανησυχίες; Δεν έχουµε δει τέτοιου είδους προ-
σεγγίσεις σε άλλα κράτη; Δεν βλέπουµε στον δηµόσιο λόγο
αυτές τις µέρες πρωτοκλασάτα στελέχη, ακόµη και Υπουργούς,
κύριε Γεωργιάδη, να επαναφέρουν όχι από το παράθυρο, αλλά
ευθέως την ανιστόρητη θεωρία των δύο άκρων; 

Χθες είχα την ευκαιρία να τα ακούσω από τον ίδιο τον κ. Γε-
ωργιάδη σε ένα τηλεπαράθυρο, που ευθέως συντασσόµενος
πλήρως µε τις παρεµβάσεις του Πρωθυπουργού σε σχέση µε τις
αναφορές στο ΕΑΜ, µας είπε ότι το ΕΑΜ ήθελε να φέρει τον κοµ-
µουνισµό και ότι κοµµουνισµός και φασισµός είναι το ίδιο και το
αυτό. 

Αυτά υπάρχουν «on air». Είναι καταγεγραµµένα. Χθες τα είπε.
Ποιος; Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, ο Υπουργός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Του κόµµατος! Της Κυβέρνησης Αντιπρό-
εδρος είναι ο Πικραµµένος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Του κόµµατος. Έτσι
όπως το πάτε, θα καταλάβετε και αυτή τη θέση. 

Άλλωστε, το δυστύχηµα γι’ αυτήν την παράταξη, κύριε Ρουσό-
πουλε που χαµογελάτε, είναι ότι έχει ανέβει πολύ το ειδικό βάρος
των προερχόµενων από την ακροδεξιά και από το ΛΑΟΣ. 

Όµως, εν πάση περιπτώσει, εµείς σε µία προσπάθεια να ανα-
ζητήσουµε τον κοινό τόπο, καταθέσαµε µία πρόταση και σήµερα
κάνοντας ένα ακόµη βήµα ήρθαµε και διατυπώσαµε µία άλλη
πρόταση, η οποία κατά τη γνώµη µας απαντάει στα ζητήµατα
που εµείς θέσαµε και που θεωρούµε προβληµατικά, όπως την
ευθεία αναφορά στο άρθρο 29 του Συντάγµατος, διότι δεν πρέ-
πει να ανοίξει αυτός ο ασκός του Αιόλου. Δεν πρέπει να ανοίξει.
Όµως, απαντά και στα ζητήµατα που σχετίζονται µε την πραγ-
µατική ηγεσία.

Δεν εισακουστήκαµε. Ο Υπουργός, παρά τις ρυθµίσεις τις νο-
µοτεχνικές που έκανε, δεν έλαβε υπ’ όψιν του τις αντιρρήσεις –

όχι µόνο τις δικές µας, αλλά και άλλων δυνάµεων- επί της αρχής
που ειπώθηκαν σε σχέση µε την προτεινόµενη διάταξη. Έτσι, λοι-
πόν, ουσιαστικά ανοίγουµε µία κερκόπορτα που δεν ξέρουµε πού
θα καταλήξει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ουσιαστικά, η Κυβέρνηση επιλέγει µε βάση το δικό της σκε-
πτικό να µη δηµιουργηθούν οι όροι µιας πλατιάς πλειοψηφίας
εντός του Κοινοβουλίου που να στηρίξει µια διάταξη που θα
έθετε ουσιαστικούς φραγµούς, χωρίς να εγκυµονεί κινδύνους
στη δράση των σύγχρονων ναζί. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αυτός ο τρόπος, αυτή η εµµονή της Κυ-
βέρνησης δεν µας επιτρέπει να την ψηφίσουµε τη συγκεκριµένη
διάταξη. Κατά συνέπεια θα οδηγηθούµε στο «παρών». 

Δεν θέλουµε να συµµετάσχουµε σε µια ρύθµιση η οποία θα
έρθει να αλλάξει ενδεχοµένως τον χαρακτήρα της ελληνικής Κοι-
νοβουλευτικής Δηµοκρατίας. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Δεν κρατήθηκε
ο κ. Γεωργιάδης και παρενέβη δύο φορές, ενώ θα µπορούσε να
το κάνει σε µια συνολική παρέµβασή του, µετά από συγκεκριµέ-
νους συναδέλφους που αναφέρθηκαν στα ζητήµατα της ακρί-
βειας. Μάλιστα, ανέφερε έναν κατάλογο που είχε να κάνει µε το
ύψος του πληθωρισµού στην Ελλάδα και στην Ευρώπη.

Κύριε Γεωργιάδη, εγώ θα σας διαβάσω έναν πραγµατικό δεί-
κτη, αυτόν ο οποίος αποτυπώνει το κατά κεφαλήν ΑΕΠ της
χώρας σε µονάδες αγοραστικής δύναµης. Με βάση λοιπόν,
αυτόν τον δείκτη η Ελλάδα είναι προτελευταία στους 27, έχει το
64% της µέσης αγοραστικής δύναµης του Ευρωπαίου, µόλις
περνάει τη Βουλγαρία, ενώ η Ιταλία είναι στο 95%, η Γαλλία στο
104%, η Πορτογαλία στο 75%, η Ισπανία στο 83% και η Γερµανία
στο 120%. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα των µισθών και της ακρίβειας.
Όλα τα άλλα που µας λέτε είναι µια επικοινωνιακή καρικατούρα,
η οποία δεν έχει να κάνει σε τίποτα µε τις πραγµατικές ανάγκες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ολοκληρώνοντας,
θέλω να πω και από το Βήµα για άλλη µια φορά και επειδή είναι
επίκαιρο, κύριε Πρόεδρε, πριν από λίγο παραιτήθηκαν οι καθη-
γητές του Εθνικού Θεάτρου. Είµαστε αλληλέγγυοι στους ανθρώ-
πους του πολιτισµού, απέναντι σε µία Κυβέρνηση που τους
εξευτελίζει, τους υποβιβάζει και τους στοχοποιεί. Δεν θα περά-
σει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε θλίψη
ακούω ότι η τελική απόφαση του ΣΥΡΙΖΑ είναι η θέση του
«παρών» στην επίµαχη τροπολογία. Είναι µία πράξη πολιτικής
δειλίας σε µια πολύ κρίσιµη στιγµή για τη µεταπολιτευτική ελλη-
νική δηµοκρατία, καθόσον η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη καλείται να λύσει στην πραγµατικότητα ένα πρόβληµα το
οποίο έχει προκύψει από την καθυστέρηση της ολοκλήρωσης
της δίκης της Χρυσής Αυγής. Αν αυτή είχε γίνει στην ώρα της,
τώρα θα είχε εκδικαστεί και ο δεύτερος βαθµός, θα έχει υπάρξει
αµετάκλητη καταδίκη και δεν θα υπήρχε καµµία χρεία καµµιάς
τέτοιας τροπολογίας. 

Θυµίζω δε ότι επί κυβερνήσεώς σας δεν πράξατε απολύτως
τίποτα για να τελειώσει αυτή η δίκη, µε αποτέλεσµα πέντε χρόνια
µε ΣΥΡΙΖΑ στην εξουσία η δίκη να µην ολοκληρωθεί και να χρει-
αστεί να έρθει στην Κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία για να ολο-
κληρωθεί. Στην πραγµατικότητα δηλαδή, σήµερα ρυθµίζουµε
άλλο ένα πρόβληµα που µας κληροδότησε η Κυβέρνησή σας.

Και θέλω να έρθω λίγο, χωρίς να ανοίξω ιστορική συζήτηση
περί ΕΑΜ, επειδή άκουσα και αυτά που είπατε τώρα για τις δικές
µου θέσεις ή τις θέσεις του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, να πω
και λίγο ήρεµα και πολιτισµένα τη θέση µου για το επεισόδιο που
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έγινε χθες µε τον κύριο Πρωθυπουργό, µε την περίπτωση του
ύµνου του ΕΑΜ που έπαιξε ο κ. Τσίπρας εισερχόµενος σε ένα
στάδιο, σε µια προεκλογική του συγκέντρωση.

Η συζήτηση περί ΕΑΜ είναι µεγάλη ιστορική συζήτηση, δεν θα
την ανοίξω τώρα. Ο καθένας µπορεί να έχει τη γνώµη του.
Οφείλω όµως να σας πω τη δική µου γνώµη ως προς το εξής.
Έχει δικαίωµα ο ΣΥΡΙΖΑ να καπηλεύεται το ΕΑΜ; Κατά τη γνώµη
µου απολύτως όχι. Το µόνο κόµµα στην Αίθουσα που µπορεί βα-
σίµως και γνησίως να ισχυρίζεται ότι είναι ο πολιτικός κληρονό-
µος του ΕΑΜ είναι αναµφίβολα το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, κανένα άλλο.

Μην γελάτε, κύριε Σκουρλέτη.
Ξέρετε τι είστε; Να µιλήσουµε λίγο µε την µαρξιστική φρασε-

ολογία. Είστε οπορτουνιστές, είστε τυχοδιώκτες. Όταν νοµίζετε
ότι ο ύµνος του ΕΑΜ θα σας φέρει ψήφους, παίζετε τον ύµνο του
ΕΑΜ. Μόνο που αν θεωρείς τον ύµνο του ΕΑΜ πράγµατι ιερό,
όπως λέτε ότι εσείς τον θεωρείτε, δεν τον χρησιµοποιείς για ψή-
φους. Υπάρχει όµως, µια ιστορική λεπτοµέρεια. Σας άκουσα
χθες και εσάς και άλλους στο Twitter που ύβριζαν τον Πρωθυ-
πουργό. Ο ύµνος του ΕΑΜ δεν γράφτηκε την πρώτη περίοδο του
ΕΑΜ, δηλαδή την περίοδο σύγκρουσης µε τους ναζί. Πράγµατι
το ΕΑΜ ήταν αντιστασιακή οργάνωση στην πρώτη φάση και συγ-
κρούστηκε µε τους ναζί, αναµφίβολα. Γράφτηκε το ‘46 στον εµ-
φύλιο. Η τελευταία φράση του ύµνου που παίξατε λέει ότι
«µαχόµαστε για τη λαοκρατία», δηλαδή για τον κοµµουνισµό. Και
ναι, το ΚΚΕ λέει ότι είναι κοµµουνιστές οι άνθρωποι και λένε ότι
πιστεύουν ότι πρέπει να έρθει ο κοµµουνισµός στην Ελλάδα. 

Εγώ διαφωνώ προφανώς µε αυτό…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ο κοµµουνισµός

λαοκρατία;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Προφανέστατα. Στην ορολογία της εποχής
είναι µόνο ο κοµµουνισµός λαοκρατία.

Εγώ διαφωνώ µε αυτό που λέει το ΚΚΕ. Αλλά δέχοµαι ότι το
πιστεύουν γνήσια και άρα γνήσια µπορούν να λένε ότι πιστεύουν
σε αυτόν τον ύµνο και αυτό δεν σας κρύβω ότι µου προκαλεί ένα
αίσθηµα σεβασµού. Αναγνωρίζω ότι αυτό που λένε το λένε αυ-
θεντικά, δεν το λέτε ψέµατα. Εσείς όµως, όταν κυβερνήσατε και
βρεθήκατε το καλοκαίρι του 2015 στην πρώτη και µοναδική ευ-
καιρία να βγει η Ελλάδα από την Ευρωπαϊκή Ένωση και να εφαρ-
µόσετε ό,τι είδους σύστηµα θέλετε -ας πούµε ότι θέλατε τη
λαοκρατία, που λέει ο ύµνος του ΕΑΜ-, τι κάνατε; Κάνατε τη µε-
γάλη κωλοτούµπα, ευτυχώς. Εγώ είµαι εξαιρετικά χαρούµενος
που την κάνατε, είναι ευτυχές που την κάνατε. Προφανώς όµως
δεν είστε κοµµουνιστές, είστε οπορτουνιστές. Γιατί αν ήσασταν
κοµµουνιστές δεν θα την είχατε κάνει. Είναι τόσο απλό. Δεν µπο-
ρείτε να είστε ταυτόχρονα σε δύο βάρκες, γιατί απλώς υπενθυ-
µίζετε σίγουρα στους γνήσιους κοµµουνιστές της Αιθούσης,
αλλά και σε αυτόν που καταλαβαίνει λίγο από ιδεολογίες, πόσο
κωλοτούµπες, τυχοδιώκτες και οπορτουνιστές είστε. 

Με τον ίδιο ακριβώς τρόπο, τον χυδαία πολιτικάντικο, που φέ-
ρεστε στον ύµνο του ΕΑΜ αν αύριο πιστεύετε ότι θα σας φέρει
ψήφους ο Παναθηναϊκός, θα βάλετε τον ύµνο του Παναθηναϊκού.
Αν πιστεύετε ότι θα σας φέρει ψήφους ο ύµνος του Ολυµπιακού,
θα βάλετε τον ύµνο του Ολυµπιακού. Ό,τι σας συµφέρει για να
πάρετε ψήφους. Αυτή είναι η τακτική σας.

Και σήµερα γιατί πάτε στο «παρών»; Ακούστε τώρα. Εγώ πραγ-
µατικά δεν µπορώ την υποκρισία. Είναι το µεγάλο µου πρόβληµα.
Δεν µπορώ την υποκρισία. Δεν µπορώ να µην διαβάσω κάτι το
οποίο έχει πραγµατικά πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. Λέτε ότι εσείς
είστε αυτοί που πολεµήσατε τη Χρυσή Αυγή. Μπα; Ακούστε ποιοι
πραγµατικά έχουν πολεµήσει τη Χρυσή Αυγή. Ακούστε λίγο.
Όταν σε αυτή την Αίθουσα, επί κυβερνήσεως Σαµαρά - Βενιζέ-
λου, έγινε η πρόταση να γίνει Πρόεδρος Δηµοκρατίας ο Σταύρος
Δήµας και ετέθη το µεγάλο ερώτηµα τι θα ψηφίσει η Χρυσή
Αυγή, ο Σταύρος Δήµας έκανε δήλωση και η παράταξή µας τον
χειροκρότησε και είπε «Εάν εκλεγώ µε τις ψήφους της Χρυσής
Αυγής, δεν δέχοµαι την εκλογή».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στην ίδια εκείνη ψηφοφορία, εσείς, κύριε Σκουρλέτη, οι µαχη-

τές της Χρυσής Αυγής, συµµαχήσατε µε τη Χρυσή Αυγή για να

ρίξετε την Κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου. Μεγάλοι µαχητές της
Χρυσής Αυγής! Βέβαια τότε ήταν πολύ κοντά τα γεγονότα µε την
άνω και την κάτω πλατεία απ’ έξω όταν στήνατε κρεµάλες, φω-
νάζατε «Να καεί, να καεί…», µην πω τώρα τη φράση «…η Βουλή»
και ήσασταν από τη µια πλευρά εσείς και στην άλλη πλευρά οι
χρυσαυγίτες. 

Αλλά η συµµαχία σας είχε και συνέχεια, κύριε Σκουρλέτη.
Μπορεί να µην είναι επίσηµη συµµαχία, αλλά επίσηµη την έκανε
µόνο αυτός που θα σας διαβάσω τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ένα λεπτό.

Ο κ. Παρασκευόπουλος, Υπουργός σας. Ξέρετε τι είπε ο κ. Πα-
ρασκευόπουλος; Είπε την πιο φοβερή δήλωση που έχει λεχθεί
ποτέ για τη Χρυσή Αυγή και ο κόσµος δυστυχώς την ξεχνάει. Πα-
ρασκευόπουλος, ως Υπουργός τότε του ΣΥΡΙΖΑ. «Η εικόνα της
συνύπαρξης στο Καστελόριζο και στη Ρω σε πολλούς δεν µας
άρεσε». Ήταν τότε η αποστολή του Υπουργείου Άµυνας, που
ήταν µαζί ο Ηλίας Κασιδιάρης, ο περί ου ο λόγος, µε Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία δεν είχαµε πάει εις έν-
δειξη διαµαρτυρίας. Λοιπόν, «Η εικόνα της συνύπαρξης στο Κα-
στελόριζο και στη Ρω σε πολλούς δεν µας άρεσε. Από την άλλη
όµως πρέπει να αποφασίσουµε τι προτιµούµε. Μια προσπάθεια
έντασης της Χρυσής Αυγής στο κλίµα της δηµοκρατίας ή τη
διαρκή ρήξη; Κατά τη γνώµη µου…», Παρασκευόπουλος, «…πρέ-
πει να προηγηθεί η ουσία µιας σύγκλισης. Η Χρυσή Αυγή πρέπει
να δεχθεί έµπρακτα την υπαγωγή, τους θεσµούς δηµοκρατίας
και αυτή τη στάση αν και όταν εκδηλωθεί πρέπει να τη στηρίξουν
τα δηµοκρατικά κόµµατα». Αυτά τα είπε ο Παρασκευόπουλος.
Τον διαγράψατε; Τον καταδικάσατε; Τον αποκηρύξατε; Όχι. Στην
πραγµατικότητα, µπορεί να τους σιχαίνεστε, δεν αντιλέγω. Αλλά
πάντα υπογείως τους βοηθούσατε, γιατί εσείς βλέπατε µικροπο-
λιτικά τη Χρυσή Αυγή. 

Ξέρετε τι βλέπατε στη Χρυσή Αυγή και είστε σήµερα στο
«παρών»; Ως ένα κόµµα που παίρνει ψήφους από τη Νέα Δηµο-
κρατία ή παίρνει κοινοβουλευτικές έδρες από τη Νέα Δηµοκρατία.
Και στην πραγµατικότητα είστε δυστυχισµένοι µε τη σηµερινή τρο-
πολογία. Θα θέλατε να µην την είχε φέρει ποτέ η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Γι’ αυτό πάτε στο «παρών». Εγώ περίµενα
να δω τι θα κάνετε.

Κλείνω. «Παρών» σηµαίνει «αφήστε τον Κασιδιάρη να κατέβει».
Αυτό είπατε πριν από λίγο στη Βουλή των Ελλήνων, κύριε Σκουρ-
λέτη. Άρα αφήστε τώρα όλα τα άλλα φληναφήµατα για το τι είπε
ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα το κλείσω κι αυτό. Πάντα µε το ΚΚΕ έχω έναν έντιµο πολι-
τικό διάλογο ως γνήσιοι αντίπαλοι, ιδεολογικοί. Σε αυτό δεν έχω
κρυφτεί.

Ναι, κύριοι του ΚΚΕ, εγώ αν ήµουν στην Ευρωβουλή θα υπερ-
ψήφιζα το σχετικό ψήφισµα. Δεν ξέρω εάν αυτό µε καθιστά ακρο-
δεξιό, όπως λέτε εσείς. Θα ήταν λίγο περίεργο, γιατί το
υπερψήφισε το 86% των Ευρωβουλευτών. Άρα, τότε θα σήµαινε
ότι η Ευρώπη παραγέρνει ακροδεξιά και θα έπρεπε να είµαστε
πολύ ανήσυχοι. Και πάλι, όµως, αυτή είναι µια ιστορική συζήτηση
για άλλη αίθουσα και σε άλλο χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. Σας παρακαλώ
να µην συνεχίσουµε για ευνόητους λόγους. Μετά ήρθε η σειρά
του κ. Λοβέρδου, για να καταλάβετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ναι, σωστά το λέτε,
κύριε Πρόεδρε.

Ο κύριος Υπουργός, άλλωστε, έθεσε πάρα πολλά ζητήµατα.
Δεν θα ανοίξω τώρα συζήτηση µαζί του επί ιστορικών γεγονότων
ούτε ακόµα για την αρχαία Ελλάδα, που έλεγε περισσότερο, να
τον ακούω να ερµηνεύει και να προσεγγίζει την εποποιία της
εθνικής αντίστασης. Δεν το δέχοµαι για τον εαυτό µου να συνο-
µιλώ µε τον κ. Γεωργιάδη για αυτά τα ζητήµατα.

Θέλω, όµως, να είµαι πολύ συγκεκριµένος σε αυτά που είπε
και πρώτα απ’ όλα ότι ξέχασε ότι εδώ πριν από λίγες ώρες
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υπήρχε συγκεκριµένη κατάθεση τροπολογίας για τη µη συµµε-
τοχή της Χρυσής Αυγής στις εκλογές εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. Την αρνηθήκατε. Έχετε τους δικούς σας
λόγους.

Αναφερθήκατε στο πρόσφατο παρελθόν και στην υποψηφιό-
τητα του κ. Δήµα. Θα σας θυµίσω πρώτα απ’ όλα ότι λίγο πριν ο
κ. Μπαλτάκος, ο οποίος ήταν γραµµατέας της τότε κυβέρνησης,
συνοµιλούσε µε τον Κασιδιάρη. Είχαν βγει αυτά στις τηλεορά-
σεις. Προσπαθούσατε να βρείτε διαύλους επικοινωνίας. Και όταν
είδατε ότι πρέπει να βάλετε -ο κ. Σαµαράς τότε- εµπρός το σχέ-
διο της απόδρασης, θεωρώντας ότι θα υπάρξει µια παρένθεση,
η οποία θα ήταν η άνοδος του ΣΥΡΙΖΑ στην κυβέρνηση, τότε λοι-
πόν φέρατε πιο µπροστά την ψήφισή για τον Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας, ενώ θα µπορούσε να πάει τουλάχιστον τρεις µήνες
αργότερα. Εγκαταλείψατε, όµως. Ξέρετε γιατί; Γιατί είχατε χρε-
οκοπήσει, ήδη, τη χώρα. Είχατε, ήδη, χρεοκοπήσει. 

Δεν σας βγήκε, όµως, διότι αυτή η Κυβέρνηση διαχειρίστηκε
τη δικιά σας οικονοµική και κοινωνική χρεοκοπία, έβγαλε τη χώρα
από τα µνηµόνια, σταθεροποίησε την οικονοµία και ερχόσαστε
εσείς να µας µιλάτε τώρα για αναπτυξιακές προοπτικές. 

Όσον αφορά δε τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε τους τυ-
χοδιωκτισµούς δεν θέλω να αναφερθώ προσωπικά. Ο καθένας
µας, όµως, έχει µία διαδροµή από πού ξεκίνησε και πού πηγαίνει.
Δεν µπορείτε να µιλάτε, λοιπόν, για τυχοδιωκτισµό.

Σε σχέση µε το πόσο κράτησε η δίκη της Χρυσής Αυγής κανείς
από τους συνηγόρους τότε της Μάγδας Φύσσα είτε των συνδι-
καλιστών εργατών τότε του ΠΑΜΕ δεν ισχυρίστηκε ότι υπήρχε η
παραµικρή κωλυσιεργία και ευθύνη της τότε κυβέρνησης. Διότι
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Τι λέτε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: …µε βάση τον δι-
καιικό πολιτισµό µας και τις νοµικές διαδικασίες εµείς κάναµε τα
πάντα. Εσείς κρύβατε µέχρι τη δολοφονία του Παύλου Φύσσα
τις υποθέσεις στα συρτάρια. Ήταν, λοιπόν, το αίµα του Παύλου
Φύσσα, ο αντιφασιστικός αγώνας, η πίεση της κοινωνίας αυτή
που σας έσυρε τότε να προχωρήσετε αυτήν την υπόθεση στη δι-
καιοσύνη. Και ήταν αυτοί οι Έλληνες πολίτες, το αντιφασιστικό
κίνηµα που µε την ψήφο του έβγαλε εκτός Κοινοβουλίου τη
Χρυσή Αυγή.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γε-
ωργιάδη, έχετε τον λόγο για µερικά δευτερόλεπτα. Ο κ. Λοβέρ-
δος περιµένει να µιλήσει, έχει συµφωνήσει όλη η Αίθουσα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θα είµαι σύντοµος. 

Η αντίδραση των Βουλευτών του ΚΚΕ στον ισχυρισµό του κ.
Σκουρλέτη ότι δεν υπήρξε καµµία καθυστέρηση και κωλυσιεργία
ως προς τη δίκη της Χρυσής Αυγής…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Για όλες τις κυβερνήσεις.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): …για όλες λέτε εσείς, εγώ αναφέροµαι στην
περίοδο ΣΥΡΙΖΑ, είναι δηλωτική. Διότι θυµίζω απλώς για το Σώµα
ότι χάσαµε περίπου δύο χρόνια για να βρεθεί η κατάλληλη αί-
θουσα για να ξεκινήσει η δίκη. Μία Κυβέρνηση που πράγµατι
ήθελε να διαλύσει τη Χρυσή Αυγή και να την αντιµετωπίσει ως
αντίπαλο θα άφηνε δύο χρόνια να σέρνεται η ιστορία σε ποια αί-
θουσα θα γίνει η δίκη και θα τώρα κοροϊδευόµαστε; Αφού είχατε
συµµαχία µέσα στην Αίθουσα εδώ. Έτσι κατέληξε ο κ. Βούτσης
τότε και είπε αν ψηφίσει η Χρυσή Αυγή την απλή αναλογική, δεν
πειράζει δεν βρωµάνε οι ψήφοι, πώς το είχε πει, δεν θυµάµαι. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Την ψήφισε την απλή
αναλογική;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Όχι. Ξέρετε γιατί δεν την ψήφισε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μη λέτε ψέµατα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Θα σας πω γιατί δεν την ψήφισε, γιατί η αεί-
µνηστη Φώφη Γεννηµατά είχε πάει στο «όχι» και µε τις ψήφους
της Χρυσής Αυγής έφταναν στο εκατόν ενενήντα οκτώ, δεν πέρ-

ναγαν τις διακόσιες ψήφους. Άρα και να ψήφιζε τότε η Χρυσή
Αυγή ήταν µια τρύπα στο νερό. Τότε, λοιπόν, ο κ. Μιχαλολιάκος
από εκεί που έλεγε «ναι», είπε «όχι». Πάλι αβάντα σας έκανε και
δεν ψήφιζε τότε, υπέρ σας δεν ψήφιζε, όχι υπέρ µας. Πάλι τα εί-
χατε βρει κάτω από το τραπέζι.

Άρα, λοιπόν, ακούστε. Μην κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό.
Στην πραγµατικότητα θέλετε να κατέβει ο Κασιδιάρης. Και ο
λόγος που θέλετε να κατέβει ο Κασιδιάρης είναι γιατί πιστεύετε
ότι θα δυσκολέψει την αυτοδυναµία του Κυριάκου Μητσοτάκη.
Όλα τα άλλα που λέτε είναι προσχήµατα. 

Η δε πρόταση που κάνατε -το εξήγησε πολύ καλά ο κ. Βορίδης
και θα το πω άλλη µια φορά για να το ακούσει ο ελληνικός λαός-
αν την κάναµε δεκτή το κόµµα του Κασιδιάρη θα κατέβαινε στις
εκλογές. Ο µόνος τρόπος για να µην κατέβει ο Κασιδιάρης στις
εκλογές είναι η τροπολογία που έχουµε φέρει. Αυτό που φέρατε,
θα το ψηφίζαµε, θα πήγαινε στον Άρειο Πάγο και θα τον ανακή-
ρυσσαν κανονικά υποψήφιο. Θα λέγατε στους δικούς σας: Τι να
κάνω, ψηφίσαµε, αλλά ο Άρειος Πάγος και θα ήταν ο Κασιδιάρης
στις εκλογές κάτω. Αυτό θέλατε να κάνετε, απλώς δεν σας
βγήκε. 

Άρα, να θυµάται ο κόσµος ότι Πρόεδρο Δηµοκρατίας µαζί ρί-
ξατε µε τη Χρυσή Αυγή, στο Σύνταγµα µαζί ήσασταν µε τη Χρυσή
Αυγή, στο δηµοψήφισµα στο «όχι» µαζί ήσασταν µε τη Χρυσή
Αυγή, εδώ στην αλλαγή του εκλογικού νόµου µαζί ήσασταν µε
τη Χρυσή Αυγή και σήµερα πάλι µαζί είστε µε τη Χρυσή Αυγή µε
τον Κασιδιάρη. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, είχαµε πει και είχα παρακαλέσει και είχε δεχθεί το
Σώµα στις 17.25’να µιλήσει ο κ. Λοβέρδος. Δυστυχώς, δεν µπό-
ρεσαν να µιλήσουν παραπάνω Βουλευτές. 

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.
Νιώθω υποχρέωση στους συναδέλφους, στον κ. Υψηλάντη κυ-

ρίως που έρχονταν µετά από µένα, που µου δίνουν τη θέση τους
και µπορώ να εκφραστώ.

Δεν µπορώ να πω τίποτε άλλο ως πρώτη µου φράση παρά το
ότι έχω πραγµατικά συγκλονιστεί από το θάνατο του Μανούσου
Βολουδάκη. Ο Μανούσος έδωσε µια µάχη. Εµείς που ήµασταν
µαζί στην κοινοβουλευτική συνέλευση του ΝΑΤΟ είχα ζήσει τη
µάχη του και πίστευα ότι ξεπέρασε τις µεγάλες δυσκολίες που
του είχε προκαλέσει µια ασθένεια που είχε και πως θα τον είχαµε
µαζί µας για πάρα πολλά χρόνια. Και µάλιστα στην τελευταία συ-
νεδρίαση της κοινοβουλευτικής συνέλευσης του ΝΑΤΟ εδώ στην
Αθήνα που προήδρευε, θεώρησα ότι ο άνθρωπος έχει επανέλθει,
και όµως. Στην οικογένειά του, στα τρία του παιδιά, στους οι-
κείους του εκφράζω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια. 

Τώρα σε ό,τι αφορά τα τελευταία δεν θέλω να παρέµβω, αλλά
επειδή και το πρωί στα µέσα ενηµέρωσης το ανέφερα, δεν θέλω
να το παραλείψω και από εδώ. 

Κύριε Γεωργιάδη, η αείµνηστη Γεννηµατά από τον καιρό της
δίκης σάς έλεγε να φέρετε ένα νόµο για να δούµε αυτό το θέµα.
Τον φέρνετε παραµονές των εκλογών. Αν αυτά που λέει ο κ. Βο-
ρίδης ότι στις 9 Απριλίου θα έχουµε εκλογές ισχύουν, αρχές
Μαρτίου διαλύεται η Βουλή. Είµαστε στις τελευταίες ηµέρες
αυτής της Βουλής.

Εµένα ποιος µου λέει τώρα ότι δεν νοµοθετείτε µε κριτήριο τις
δηµοσκοπήσεις; Ποιος µου λέει τώρα εµένα ότι δεν το κάνετε
αυτό επειδή φαίνεται ότι αυτός ο πολιτικός σχηµατισµός θα έµ-
παινε στη Βουλή, είχε δυνατότητες έστω να µπει στη Βουλή µε
παρένθετο πρόσωπο; Κανένας δεν µπορεί να µου το αποκλείσει
αυτό, διότι έχω επιχείρηµα. Έχω επιχείρηµα σε βάρος σας. 

Όταν είδα την τροπολογία, στα µέσα ενηµέρωσης είχα πει ότι
είναι µια βάση για συζήτηση. Πραγµατικά είναι µια βάση για µια
συζήτηση. Είχα πει ότι περιµένω, επειδή το θέµα θα έρθει στην
Ολοµέλεια, την γνώµη της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής
και αυτό ήρθε και είναι σε θετική κατεύθυνση. 

Ως καθηγητής του Δηµοσίου Δικαίου και ως Βουλευτής πολλά
χρόνια, θυµάµαι πώς ερµήνευα το άρθρο 29 παράγραφος 1 του
Συντάγµατος, ότι κάθε πολιτικό κόµµα πρέπει να υπηρετεί την
ελεύθερη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Θυµάµαι
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πάρα πολύ καλά την απαγόρευση του άρθρου 51 παράγραφος
3, αν δεν έχεις καταδικαστεί αµετακλήτως δεν µπορεί κανείς να
σου απαγορεύσει ή να σου επιβάλλει ως παρεπόµενη ποινή τη
στέρηση του δικαιώµατος του εκλέγεσθαι. Και όταν µετά τη δίκη
γίνονταν διάφορα σεµινάρια και συµµετείχα ως ειδικός, έλεγα
πόσο δύσκολο είναι να βρούµε µια ρύθµιση, η οποία θα λύνει ένα
πρόβληµα και δεν θα δηµιουργεί άλλα.

Στάθµιση καλούµαστε να κάνουµε ως Βουλή, στάθµιση έκαναν
και οι επιστήµονες της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής,
στάθµιση θα κάνει και το Πρώτο Τµήµα του Αρείου Πάγου, έτσι
όπως διαρθρώνονται οι διατάξεις.

Αυτό που είπε ο κ. Καµίνης είναι σωστό. Αυτό το Σώµα, από
εκεί που είχε µια οιονεί διοικητική αρµοδιότητα, του δίνουµε πια
µια φουλ δικαστική αρµοδιότητα, δηλαδή να κάνει µια εξέλεγξη
της συνταγµατικότητας της ρύθµισης που θα ψηφίσουµε σή-
µερα. 

Το κριτήριο που προσπαθεί να συνεισφέρει ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι
του πεταµατού, που λέµε στην καθοµιλουµένη. Τώρα εσείς λέτε
–και πολλά από αυτά τα παρακολουθώ, τα έχω ζήσει, ειδικά τις
πλατείες, αλλά δεν είναι η ώρα γι’ αυτά- «για να άρω τις ανησυ-
χίες που έχουν τα κόµµατα της Αριστεράς που έχουν περάσει
φάσεις της παρανοµίας, θέλω να ξέρω προς τα πού κατευθύνε-
ται η ρύθµιση αυτή, δηλαδή τι κριτήριο θα βάλει ο νοµοθέτης
ώστε ο δικαστής που θα µπει µετά στον κόπο να κάνει την εξέ-
λεγξη να έχει ευκολότερη δουλειά». Και λένε «να έχουµε αυτό».
Έχουµε κάνει ποινικό αδίκηµα τον ναζισµό, το έχουµε ψηφίσει.
Αυτό που έχουµε κάνει ήδη ποινικό αδίκηµα, να το βάλουµε κρι-
τήριο. Η δυσκολία που έχει για τον εφαρµοστή της διάταξης
αυτής, η πρόταση περί ναζισµού, είναι το τι θα κάνεις όταν δεν
µπορείς να αποδείξεις ότι ο άλλος είναι ναζιστής. Μπορεί να είναι
ακροδεξιός, µπορεί να είναι και βίαιος, αλλά ναζιστής δεν είναι.
Από τα στελέχη της Χρυσής Αυγής που έχουµε γνωρίσει, ξέραµε
ποιοι από αυτούς ήταν. Ήταν ανοιχτά ναζιστές και χαιρετούσαν
και είχαν στα σπίτια τους την ιστορία αυτής της αιµατοβαµµένης
πολιτικής παράταξης στην Ευρώπη. Όµως, κάποιος άλλος µπο-
ρεί να λέει ότι δεν είναι. Ποιο θα είναι το κριτήριο; Και πόσο δύ-
σκολο θα είναι για τον Αρεοπαγίτη να καταλήξει και να πει: «Αυτό
το κόµµα δεν θα συµµετάσχει στις εκλογές»;

Προσέξτε, ό,τι συζητάµε δεν έχει να κάνει µε απαγόρευση κόµ-
µατος. Συζητάµε ό,τι έχει να κάνει µε απαγόρευση της συµµετο-
χής συνδυασµού σε εκλογές. Είναι διαφορετικό, για να είµαστε
συγκεκριµένοι. Το άρθρο 51 παράγραφος 3 για την αµετάκλητη
δικαστική απόφαση ως προϋπόθεση να είναι κάποιος εκτός δι-
καιώµατος του εκλέγεσθαι, επίσης δεν το συζητάµε. Αυτό είναι
αξεπέραστο, όσο το Σύνταγµά µας είναι έτσι. 

Πρέπει να βρούµε, λοιπόν, ένα κριτήριο. Εγώ πιστεύω ότι το
κριτήριο της εγκληµατικής συµπεριφοράς για συγκεκριµένες εγ-
κληµατικές πράξεις, κακουργηµατικές προφανέστατα, είναι
ασφαλέστερο και απευθύνοµαι στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ.
Εµείς έχουµε προτείνει ως σχηµατισµός, από τα έξι τµήµατα του
ειδικού τµήµατος του Ποινικού Κώδικα να αφαιρεθεί το τελευ-
ταίο, τα εγκλήµατα κατά της δηµόσιας τάξης. Είναι υπερβολικό.
Δείτε ποια είναι αυτά. Είναι υπερβολικό. 

Τα πέντε πρώτα τµήµατα του ειδικού µέρους του Ποινικού Κώ-
δικα είναι σωστό να είναι κριτήρια για να αποφασίσει το Πρώτο
Τµήµα του Αρείου Πάγου. Διότι, µέσα σε αυτά είναι η εσχάτη
προδοσία, είναι το 134, είναι τα εγκλήµατα κατά των ξένων κρα-
τών, είναι εγκλήµατα κατά της εθνικής κυριαρχίας, είναι τα εγ-
κλήµατα κατά των πολιτειακών οργάνων µεταξύ των οποίων και
το εκλογικό σώµα. Είναι σκαστές περιπτώσεις, όπου πραγµατικά
ο δικαστής οφείλει, πρέπει και του είναι εύκολο να πει ότι κά-
ποιος σχηµατισµός δεν θα συµµετάσχει στις εκλογές.

Νοµίζω –κι εµείς έχουµε συµβάλει στον διάλογο µε προτάσεις
και παρεµβάσεις που έχουν γίνει δεκτές- ότι είµαστε στη σωστή
κατεύθυνση. Αυτή η ρύθµιση πρέπει να ψηφιστεί κι όσο µεγαλύ-
τερη είναι η πλειοψηφία που θα πετύχουµε σήµερα, τόσο το κα-
λύτερο.

Όσον αφορά τώρα τους συναδέλφους του ΚΚΕ, που προ-
σπαθώ να σκεφτώ όπως σκέπτονται, και αυτή είναι η τελευταία
µου φράση και κλείνω, η θεσµική κουλτούρα που αναπτύχθηκε
µετά τη Μεταπολίτευση αίρει σε µεγάλο βαθµό τις ανησυχίες

σας, παρ’ ότι τις καταλαβαίνω. Μπορώ να σκεφτώ όπως σκέφτε-
στε. Όµως, νοµίζω ότι στην Ελλάδα µετά το 1974 κανείς δεν µπο-
ρεί να φοβάται για κάτι τέτοιο, ότι δηλαδή µια τέτοια ρύθµιση θα
στραφεί εναντίον ενός κόµµατος όπως το δικό σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Υψηλάντης, µετά ο κ. Μαραβέγιας και
µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και µετά ακολουθεί ο κ. Φά-
µελλος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα ξεκινώντας την οµιλία
µου να αναφερθώ στον αείµνηστο Μανούσο Βολουδάκη, τον
αγαπητό συνάδελφο ο οποίος µε αξιοπρέπεια και µε δυναµισµό
υπηρέτησε τα συµφέροντα της πατρίδας µας, της ιδιαίτερης πα-
τρίδας του των Χανίων και της Κρήτης γενικότερα. Μέσα εδώ
έδινε πάντα µε δυναµισµό τους αγώνες του σε όλα τα επίπεδα.
Αιωνία του η µνήµη.

Θα ξεκινήσω κι εγώ αναφερόµενος στην τροπολογία του
Υπουργείου Εσωτερικών στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου σε
σχέση µε το δικαίωµα κατάρτισης συνδυασµών στις βουλευτικές
εκλογές. Επί του θέµατος, θεωρώ χρήσιµο στη σηµερινή συζή-
τηση οι Έλληνες πολίτες να γνωρίζουν ορισµένα βασικά στοιχεία
που έχουν σχέση µε το Σύνταγµα και τη λειτουργία του.

Κατ’ αρχάς, το άρθρο 29 παράγραφος 1 του Συντάγµατος
σχετικά µε την ίδρυση κοµµάτων θέτει δύο προϋποθέσεις. Η
πρώτη είναι ότι οι Έλληνες πολίτες µπορούν ελεύθερα να
ιδρύουν και να συµµετέχουν σε πολιτικά κόµµατα εφόσον έχουν
το εκλογικό δικαίωµα και ορίζεται πότε έχουν το εκλογικό δι-
καίωµα. Και η δεύτερη είναι ότι η δράση τους οφείλει να εξυπη-
ρετεί την ελεύθερη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος.
Πάρα πολύ ωραία και διατυπωµένη µε προσοχή και η δεύτερη
προϋπόθεση, να εξυπηρετεί την ελεύθερη λειτουργία του δηµο-
κρατικού πολιτεύµατος.

Η διάταξη αυτή είναι ειδική και είναι εντελώς διαφορετική από
τη διάταξη του άρθρου 51 παράγραφος 3 του Συντάγµατος που
προβλέπει τους λόγους στέρησης του εκλογικού δικαιώµατος
µόνο για λόγους αµετάκλητης δικαστικής απόφασης για ορι-
σµένα εγκλήµατα. Η πρώτη αφορά τα της ίδρυσης του κόµµα-
τος, ενώ η δεύτερη για τους περιορισµούς του εκλογικού
δικαιώµατος. Η δηµοκρατική ρήτρα που ενσωµατώνεται ως
µέρος και της ιδρυτικής δήλωσης κάθε κόµµατος στον εισαγγε-
λέα του Αρείου Πάγου λίγο πριν από τις εκλογές προβλέπεται
από το άρθρο 29 του ν.3023/2002. Το άρθρο 92 του ν.4804/2021,
που έχει ψηφιστεί ήδη από τη Βουλή των Ελλήνων, προβλέπει
ότι δικαίωµα κατάρτισης συνδυασµών δεν έχουν τα πολιτικά κόµ-
µατα των οποίων ο πρόεδρος, ο γενικός γραµµατέας, τα µέλη
της διοικούσας επιτροπής και ο νόµιµος εκπρόσωπος έχουν κα-
ταδικαστεί σε κάθειρξη για τα αδικήµατα των κεφαλαίων 1 ως 6
του δεύτερου βιβλίου του Ποινικού Κώδικα ή σε οποιαδήποτε
ποινή για εγκλήµατα του Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα που επι-
σείουν την ποινή της ισόβιας κάθειρξης ή ισόβια κάθειρξη για
κάθε άλλο αδίκηµα. 

Η διάταξη αυτή, µε την υπό ψήφιση τροπολογία, συµπληρώ-
νεται ως προς τις περιπτώσεις εκείνες που η πραγµατική ηγεσία
του πολιτικού κόµµατος διαφοροποιείται σε σχέση µε τους κα-
τέχοντες τις ανωτέρω επιτελικές θέσεις. Μπορεί η πραγµατική
ηγεσία του κόµµατος να διαφέρει από τη φαινόµενη, η οργά-
νωση και η δράση των πολιτικών κοµµάτων να µην εξυπηρετεί
την ελεύθερη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος λόγω
της συµµετοχής ως υποψήφιων Βουλευτών προσώπων -προ-
σέξτε- που έχουν καταδικαστεί για τα ανωτέρω αδικήµατα και
ποινές, όπως επίσης εκείνων των πολιτικών κοµµάτων ως προς
τα οποία συντρέχουν οι ίδιες προϋποθέσεις σε σχέση µε τα ιδρυ-
τικά µέλη ή µε διατελέσαντες προέδρους. Αυτό χρήζει µιας αξιο-
λόγησης από το αρµόδιο όργανο ανακήρυξης των συνδυασµών
σύµφωνα µε την εκλογική νοµοθεσία.

Ας έχουµε υπ’ όψιν, τέλος, και τη σκέψη 98 της απόφασης του
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Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου -είναι
η υπόθεση Refah Partisi κατά της Τουρκίας της 13ης Φεβρουα-
ρίου του 2003 την οποία δέχεται το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων- ότι ένα κόµµα του οποίου οι ηγέτες
παροτρύνουν στη βία ή προωθούν µια πολιτική που δεν σέβεται
τη δηµοκρατία ή που στοχεύει στην καταστροφή της δηµοκρα-
τίας και την αποδοκιµασία των δικαιωµάτων και των ελευθεριών
που αναγνωρίζονται από τη δηµοκρατία δεν µπορεί να αξιώσει
την προστασία της σύµβασης κατά των κυρώσεων που επιβάλ-
λονται σε αυτή τη βάση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι εµείς που ζήσαµε τη φρίκη
της Χρυσής Αυγής, δεν µπορούµε να συναινέσουµε σε επανά-
ληψη αυτής της τραγικής ιστορίας, ούτε βέβαια να υποχωρή-
σουµε στις αιτιάσεις του ΣΥΡΙΖΑ που µε νοµικές, πολιτικάντικες
ακροβασίες αποφεύγει την υπερψήφιση µιας διάταξης που ενι-
σχύει τον πυρήνα του πολιτεύµατός µας και της δηµοκρατίας
µας. Πρέπει να το πούµε και να το τονίσουµε. Ζήσαµε εδώ τη
φρίκη της Χρυσής Αυγής. Προσωπικά ήµουν στην Επιτροπή Δε-
οντολογίας όταν είχα υποστεί επίθεση από τον Βουλευτή τους
Αρβανίτη. Και δώσαµε τον αγώνα µας εδώ πραγµατικά. Άλλοι κά-
νανε τις συµφωνίες -που αναλύθηκαν από τον Υπουργό, τον κ.
Γεωργιάδη- κάτω από το τραπέζι. Αυτή είναι η πικρή αλήθεια. Και
αυτές ήταν οι συµφωνίες που οδήγησαν τελικά και στην πρόωρη
πτώση της κυβέρνησης του Αντώνη Σαµαρά. 

Θα πω δυο λόγια για το νοµοσχέδιο, την ενσωµάτωση στην ελ-
ληνική έννοµη τάξη της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης
2020/1828 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 25ης Νοεµβρίου 2020, σχετικά µε τις αντιπροσωπευτικές αγω-
γές για την προστασία των συλλογικών συµφερόντων των κατα-
ναλωτών. Θέµατα που δεν δηµιούργησαν σοβαρά ζητήµατα είναι
η ενσωµάτωση ακριβώς της οδηγίας, αλλά και η πρωτοβουλία
του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων όσον αφορά τους
όρους µε τους οποίους µπορεί να γίνεται η διαδικτυακή διαφή-
µιση για διάφορες υπηρεσίες. Είναι ένα πάγιο αίτηµα όλων των
σχετικών κλάδων που θα συµβάλλει στην εξυγίανση της αγοράς.
Η πρόσθεση ασφαλιστικών δικλίδων στη διάκριση για το «fish-
ing», καταδεικνύει ότι η χώρα µας πλέον είναι πρωτοπόρος στα
ζητήµατα προστασίας του καταναλωτή. Επίσης, η πρωτοβουλία
για το καθεστώς της υποθαλάσσιας παλαίωσης οίνων δίνουν µια
σηµαντική αναπτυξιακή πρωτοβουλία του Υπουργείου. 

Αναφέρονται οι δύο Κυριακές που ίσχυαν και καταργήθηκαν
λόγω γενικής κατάργησης των ενδιάµεσων εκπτώσεων, εισάγον-
τας συνάµα µια καινοτοµία: µε πρόταση ενός δηµάρχου σε αστι-
κές επιβαρυµένες περιοχές ή τουριστικές περιοχές και µε
συνακόλουθη έκδοση Υπουργικής Απόφασης µπορεί να νοµοθε-
τείται άνοιγµα περισσότερων Κυριακών σε κάποιον δήµο. Ο συν-
δυασµός της προσπάθειας για σωστή λειτουργία της αγοράς, για
ικανοποίηση των κοινωνικών αναγκών και για εφαρµογή µιας ρε-
αλιστικής αναπτυξιακής πολιτικής που διασφαλίζει η Κυβέρνηση
και ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων, δηµιουργούν το
σωστό µείγµα εκείνο για µια Ελλάδα µε προοπτική ανάπτυξης της
επιχειρηµατικότητας και µεγέθυνσης των οικονοµικών δεικτών. 

Υπό το πρίσµα αυτών των σκέψεων δηλώνω ότι ψηφίζω το νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων και την
τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Θα µου επιτρέψετε, κύριε
Πρόεδρε, να ξεκινήσω εκφράζοντας τα ειλικρινή µου συλλυπη-
τήρια στην οικογένεια του Μανούσου Βολουδάκη, ενός εξαιρε-
τικού συναδέλφου που χάθηκε πρόωρα και είχε ακόµα πολλά να
προσφέρει στην οικογένειά του, στην κοινωνία, στη Βουλή των
Ελλήνων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, ένα µεγάλο κοµµάτι
της σηµερινής συζήτησης αναλώθηκε σε απογοητευτικές, µάλ-
λον, τοποθετήσεις που προέρχονται από την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση. Ακούσαµε δικαιολογίες από τον ΣΥΡΙΖΑ γιατί δεν

υπερψηφίζει την τροπολογία για τους εγκληµατίες που παριστά-
νουν αρχηγούς κοµµάτων. Και αυτό, παρά τις µέχρι πρότινος δια-
βεβαιώσεις τού κ. Τσίπρα ότι θα στήριζε την κοινή προσπάθεια
να µην µπει από το παράθυρο ο Κασιδιάρης στην πολιτική σκηνή.
Προφανώς ο ΣΥΡΙΖΑ δεν εννοούσε αυτά που έλεγε. Όµως, µικρή
σηµασία έχει γιατί ο ελληνικός λαός γνωρίζει εδώ και χρόνια τι
σηµαίνουν οι κυβιστήσεις του κ. Τσίπρα. Τελικά αυτή η πολιτική
συµπεριφορά δεν έχει καµµία αξία γιατί δεν απαντά σε κανένα
πρόβληµα της πατρίδας µας και των πολιτών. Εποµένως, οφείλω
να παρακάµψω αυτόν τον αρνητισµό του ΣΥΡΙΖΑ και να µιλήσω
για τα θετικά που περιλαµβάνει το συζητούµενο νοµοσχέδιο του
κ. Γεωργιάδη, ένα πλαίσιο προστασίας όλων των καταναλωτών
από καταχρηστικές συµπεριφορές της αγοράς. 

Αναφέροµαι πρώτα από όλα στην ενσωµάτωση της κοινοτικής
οδηγίας για την καθιέρωση των αντιπροσωπευτικών αγωγών ως
µέσου προστασίας των συλλογικών συµφερόντων των κατανα-
λωτών. Πρόκειται για ένα πολύτιµο εργαλείο που θα οδηγήσει
στην ενίσχυση της προστασίας των καταναλωτών από αθέµιτες
εµπορικές πρακτικές, καθώς και στην εξοικονόµηση διοικητικών
και δικαστικών εξόδων για όλους τους ενδιαφερόµενους. Το οι-
κονοµικό όφελος που προκύπτει από αυτές τις αγωγές σχετίζεται
µε το χαµηλότερο κόστος και τη µεγαλύτερη ασφάλεια δικαίου,
καθώς αποφεύγονται επιµέρους αγωγές µε παρόµοιες αξιώσεις.
Ταυτόχρονα, διευκολύνεται η άσκηση τέτοιων αγωγών στο σύ-
νολο της ενιαίας ευρωπαϊκής αγοράς, αφού πολύ συχνά αυτά τα
προβλήµατα δεν είναι εθνικά, αλλά είναι διασυνοριακά, καθι-
στώντας επιβεβληµένη την ύπαρξη κοινών κανόνων για τη διευ-
κόλυνση των συλλογικών αντιπροσωπευτικών αγωγών σε
ευρωπαϊκό επίπεδο. Εποµένως, είναι αναγκαίο να ρυθµιστούν και
θέµατα νοµιµοποίησης των ελληνικών ενώσεων καταναλωτών,
κατά τη συµµετοχή τους στη διαδικασία άσκησης εγχώριων ή και
διασυνοριακών αντιπροσωπευτικών αγωγών. 

Παράλληλα προβλέπονται µέτρα επανόρθωσης ή αποκατά-
στασης στο πλαίσιο των οποίων ο νοµιµοποιούµενος φορέας δύ-
ναται να ζητήσει αποζηµίωση, επισκευή, αντικατάσταση, µείωση
τιµήµατος, λύση της σύµβασης ή και επιστροφή των χρηµάτων
στους καταναλωτές. Πρόκειται για πολύ σηµαντικές, αυτονόητες
θα µπορούσαµε να πούµε σε µεγάλο βαθµό, διατάξεις για την
προστασία της κοινωνίας από φαινόµενα όπως η κερδοσκοπία,
τις οποίες έρχεται σήµερα να ψηφίσει η Βουλή. Συνεχίζουµε, λοι-
πόν, την προσπάθεια αντιµετώπισης της ακρίβειας µε µέτρα
όπως το συζητούµενο παρατηρητήριο τιµών e-katanalotis, προ-
κειµένου όλες οι µεγάλες επιχειρήσεις λιανικής πώλησης αγα-
θών, υπηρεσιών και υγρών καυσίµων να δίνουν πλήρη στοιχεία
τιµολόγησης στο Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ξεχωριστό κοµµάτι του νο-
µοσχεδίου αυτού είναι αφιερωµένο σε µέτρα προστασίας των
πολιτών από φαινόµενα απάτης και εκµετάλλευσης. Το πρώτο
από αυτά που αντιµετωπίζουµε, είναι το λεγόµενο «fishing», πρα-
κτικές εξαπάτησης µε πλαστές ιστοσελίδες, ηλεκτρονικά µηνύ-
µατα ή τηλεφωνήµατα, µε τα οποία οι δράστες υφαρπάζουν τους
µυστικούς κωδικούς των καταναλωτών για διαδικτυακές συναλ-
λαγές και τραπεζικές µεταφορές χρηµάτων. Εδώ διευρύνουµε
το πλέγµα προστασίας των καταναλωτών, καθώς πλέον τα θύ-
µατα δεν θα ευθύνονται για ζηµιές άνω των 50 ευρώ, όπου ενδέ-
χεται να προκληθούν από τη διενέργεια µη εγκεκριµένων
πράξεων πληρωµής. 

Ακόµα σηµαντικότερη όµως, κατά τη γνώµη µου, είναι η διά-
ταξη για την προστασία των ανηλίκων καταναλωτών από έκθεση
σε προϊόντα που µπορεί να οδηγήσουν σε κίνδυνο σεξουαλικής
θυµατοποίησης, εκµετάλλευσης ή σε εθισµό στα τυχερά παιχνί-
δια. Και αυτό γιατί ιδιαίτερα σήµερα τα νέα παιδιά, έχοντας πρό-
σβαση ειδικά µέσα από το διαδίκτυο σε ένα πλήθος εφαρµογών
και περιεχοµένου, είναι ευάλωτα στην εκµετάλλευση ορισµένων
ασυνείδητων εµπόρων, ανθρώπων που κανονικά θα έπρεπε να
εµπορεύονται πράγµατα τα οποία απευθύνονται αποκλειστικά
και µόνο σε ενήλικες. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό δεν είναι, δυστυχώς, το µόνο είδος εµ-
πορίου που ζει στο περιθώριο, υπάρχουν, ακόµα και στην πολι-
τική, ορισµένοι που ψευδεπίγραφα εµπορεύονται πράγµατα,
όπως η πατρίδα και η δηµοκρατία. Σε πατριδεµπορία, για παρά-
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δειγµα, είχαµε δει τη Χρυσή Αυγή να επιδίδεται τα χρόνια των
µνηµονίων. Και σήµερα ο κ. Κασιδιάρης επιχειρεί να τη διαδεχθεί,
αλλάζοντας κοµµατική επωνυµία, πρόσωπο, ακόµα και όνοµα.
Όλα αυτά τα ψευδεπίγραφα βέβαια δεν σηµαίνουν απολύτως τί-
ποτα, και αυτό το γεγονός αναγνωρίζει η τροπολογία Βορίδη.
Αναγνωρίζει δηλαδή το προφανές, ότι καταδικασµένος συναρ-
χηγός εγκληµατικής οργάνωσης δεν µπορεί να είναι µε κανένα
προσωπείο αρχηγός πολιτικού κόµµατος, τόσο απλά και τόσο
καθαρά. Από τη µία, βάζουµε τέλος στην πατριδεµπορία καταδι-
κασµένων εγκληµατιών που φτάνουν στο σηµείο να χρησιµοποι-
ούν την κοµµατική ταµπέλα «Έλληνες» για να συγκαλύψουν
φαινόµενα δολοφονικής βίας και εγκληµατικών συµπεριφορών
που µόνο οι ναζί κατακτητές είχαν σε βάρος των Ελλήνων. 

Από την άλλη, δυστυχώς, έχουµε και κάτι άλλο ψευδεπίγραφο,
αυτό του υπερασπιστή της δηµοκρατίας, της οποίας ο ΣΥΡΙΖΑ
εµφανίζεται να είναι προνοµιακός εκφραστής σε αντίθεση µε
κόµµατα όπως η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Πώς, όµως,
προστατεύει τελικά ο ΣΥΡΙΖΑ τη δηµοκρατία αρνούµενος να
υπερψηφίσει την τροπολογία για τις εγκληµατικές οργανώσεις
που ενδύονται τον µανδύα κοµµάτων γιατί είναι -λέει- αντιδηµο-
κρατική, ότι βάζει δήθεν περιορισµούς στη συµµετοχή και κά-
ποιων άλλων κοµµάτων, τα οποία o ΣΥΡΙΖΑ ξέρει, αλλά δεν έχει
ποτέ κατονοµάσει. 

Εγώ πάντως δεν γνωρίζω άλλο κόµµα εκτός της Χρυσής
Αυγής και των θυγατρικών της που να έχει χαρακτηριστεί από
την ελληνική δικαιοσύνη εγκληµατική οργάνωση. Ο ΣΥΡΙΖΑ,
όµως, επειδή είναι πιο δηµοκράτης από τη Νέα Δηµοκρατία µπο-
ρεί να ξέρει και κάτι παραπάνω. Εδώ και τώρα, όµως, είναι η ώρα
και ο τόπος να το πει και να πάρει θέση ξεκάθαρη. Όχι να προ-
βάλλει ντοκιµαντέρ στο Ευρωκοινοβούλιο, όπως υποκριτικά
κάνει σήµερα για να ενηµερώσει τις Βρυξέλλες για το πόσο κακή
είναι η Χρυσή Αυγή. Όλοι γνωρίζουν τι είναι η εγκληµατική αυτή
οργάνωση και φυσικά δεν περιµένουν διαφώτιση από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Αυτό, λοιπόν, που απαιτούν οι πολίτες είναι έργα και όχι λόγια.
Και αυτό θα κάνει η Νέα Δηµοκρατία για την πραγµατική προ-
στασία της δηµοκρατίας µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Καρα-
θανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει τον
λόγο και αµέσως µετά είναι ο κ. Φάµελλος και ο κ. Ρουσόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Εκτός από την αλληλεγγύη µας στον δοκιµαζόµενο λαό της
Τουρκίας και της Συρίας από τους σεισµούς, εκτός από την έµ-
πρακτη στήριξη και εκδήλωση αυτής της αλληλεγγύης, το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ζητά -και µε απαίτηση της ευρω-
κοινοβουλευτικής του οµάδας από την Ευρωπαϊκή Ένωση- την
άρση του εµπάργκο στη Συρία για να µπορέσει η ανθρωπιστική
βοήθεια να κατευθυνθεί χωρίς εµπόδια στους πληγέντες από τους
σεισµούς.

Ταυτόχρονα, θέλουµε να αναδείξουµε τις τεράστιες ευθύνες,
τις εγκληµατικές ευθύνες που έχουν όλες οι κυβερνήσεις µέχρι
τώρα και η σηµερινή Κυβέρνηση, γιατί στη χώρα µας, µία σει-
σµογενή περιοχή, δεν έχουν παρθεί µέτρα ολοκληρωµένης αντι-
σεισµικής θωράκισης. Κι έχουν τεράστιες ευθύνες γιατί
υλοποιούν την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την προ-
κρούστεια λογική του κόστους - οφέλους. Από αυτή την άποψη,
λοιπόν, πρέπει εκτός των άλλων στο επίκεντρο της πάλης να βρε-
θούν και αυτά. 

Επίσης, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας συµπαραστεκόµα-
στε και στηρίζουµε τον δίκαιο αγώνα όλων των καλλιτεχνών και
τη νέα τους συγκέντρωση και απεργία ενάντια στην πολιτική της
Κυβέρνησης, ενάντια συνολικά στις πολιτικές όλων των κυβερ-
νήσεων, οι οποίες έχουν βάλει το λιθαράκι τους στο να ισοπεδω-
θούν τα πτυχία και οι σπουδές τους, στο να ισοπεδωθούν τα
δικαιώµατά τους και οι µισθοί τους. 

Είναι µια πολιτική συνολικά διαχρονική η οποία εµπορευµατο-
ποιεί τον πολιτισµό. Είναι µια πολιτική της Κυβέρνησης της ση-
µερινής που κάνει ένα βήµα παραπέρα θέλοντας να µετατρέψει

τα µουσεία σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, ανοίγοντας
τον δρόµο για περαιτέρω εµπορευµατοποίηση αλλά ακόµη και
για την ιδιωτικοποίησή τους µέσα από διάφορες µορφές. 

Θα σταθώ στην παρέµβασή µου, κύριε Πρόεδρε, ιδιαίτερα στο
θέµα που απασχολεί κατά κύριο λόγο τη σηµερινή συνεδρίαση,
µιας και το νοµοσχέδιο στο οποίο είναι ενταγµένη η συγκεκρι-
µένη τροπολογία το ανέπτυξε αναλυτικά και τις επιπτώσεις ο ει-
σηγητής µας, ο σύντροφος Δελής.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, κατ’ αρχάς να αποκαταστήσουµε
ορισµένα ζητήµατα. Οι ναζιστικές οργανώσεις και τα φασιστικά
κόµµατα αποτελούν παιδί του συστήµατος. Δεν είναι παραπαίδι.
Είναι το ίδιο συστηµικά κόµµατα όσο είστε κι εσείς. Κατ’ αρχάς,
ιστορικά να το δούµε. Ποιος βοήθησε τον Χίτλερ να ανέβει στην
εξουσία; Δεν το βοήθησαν πρώτα και κύρια και τον έσπρωξαν οι
ιθύνοντες κύκλοι τότε της Αγγλίας και της Γαλλίας, µε την ανοχή
και την υποστήριξη των Ηνωµένων Πολιτειών, γιατί κινούνταν
από τη βαθιά τους έχθρα και εχθρότητα προς την Σοβιετική
Ένωση, τη χώρα τότε του σοσιαλισµού; Γιατί σε τελευταία ανά-
λυση επί πέντε χρόνια πριν από τον πόλεµο συστηµατικά βοη-
θούσαν τον Χίτλερ µε τη µέθοδο της επονοµαζόµενης πολιτικής
τού κατευνασµού για να προετοιµάσει ακριβώς την καταστροφή
του 1939 - 1945. 

Αλήθεια, δεν βοήθησε τον Χίτλερ ο Χένρι Φορντ, ο µεγάλος
Αµερικάνος βιοµήχανος; Ήταν χρηµατοδότης του ναζιστικού
κόµµατος. Δεν βοήθησε τον Χίτλερ η τεράστια βιοµηχανία της
Thyssen, η οποία ήταν κραταιά χαλυβουργία στη Γερµανία; Μά-
λιστα ένας από τους Thyssen, ο Fritz Thyssen, αποτέλεσε και
µέλος του ναζιστικού κόµµατος. Οι Γερµανοί βιοµήχανοι συνο-
λικά βοήθησαν τον Χίτλερ να ανέβει στην εξουσία. Η Τράπεζα
της Αγγλίας µάλιστα, όταν εισέβαλε η Γερµανία στην Τσεχία, µε-
τέφερε τον χρυσό που διακρατούσε της Τσεχίας σε γερµανικών
συµφερόντων τράπεζες για να χρηµατοδοτηθεί ακριβώς η Γερ-
µανία και πολλοί άλλοι. Αυτοί, λοιπόν, ήταν οι χρηµατοδότες και
αυτοί οι οποίοι στήριξαν τον Χίτλερ να ανέβει στην εξουσία. Ήταν
το ίδιο το σύστηµα. 

Και ποιος αλήθεια συνέτριψε τον Χίτλερ; Τον Χίτλερ τον συνέ-
τριψε ο κόκκινος στρατός µε τη συµβολική µάλιστα ενέργεια να
υψώσει ο σοβιετικός στρατιώτης τη σηµαία µε το σφυροδρέπανο
στο Ράιχσταγκ. Κι από τότε ξεκίνησε η προσπάθεια αναθεώρη-
σης της ιστορίας, φτάνοντας µάλιστα στο σηµείο η ίδια Ευρω-
παϊκή Ένωση να είναι ο επίσηµος αναθεωρητής αυτής της
ιστορίας. Με ποιον τρόπο; Όταν τη µέρα συντριβής του φασι-
σµού και του ναζισµού τη µετονόµασε την «Ηµέρα της Ευρώ-
πης». Τόσο απλά. Γιατί ακριβώς δεν θέλουν αυτά να
εκφράζονται. Όταν έβγαλε η ίδια ως επίσηµη θεωρία την ανιστό-
ρητη και αντιεπιστηµονική θεωρία των δύο άκρων, από τη µια
µεριά δηλαδή ο ναζισµός και από την άλλη ο κοµµουνισµός. 

Επί της ουσίας και σήµερα αυτά τα νεοναζιστικά και νεοφασι-
στικά κόµµατα δεν αποτελούν χρήσιµους στυλοβάτες του συ-
στήµατος; Δεν αξιοποίησε η Ευρωπαϊκή Ένωση τους ναζί
Ουκρανούς για το πραξικόπηµα στο Μεϊντάν ή άλλα κόµµατα σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης;

Η Χρυσή Αυγή δεν αποτελούσε επί της ουσίας τον εγκληµα-
τικό βραχίονα του κεφαλαίου του συστήµατος, εκδηλώνοντας µε
κάθε τρόπο, ακόµη και µε βία, το µίσος της ενάντια στους εργα-
ζόµενους, ενάντια στους συνδικαλιστές, ενάντια στην ταξική
πάλη και στους µετανάστες; Δεν ήταν η Χρυσή Αυγή που έφτια-
χνε στο Πέραµα δουλεµπορικά γραφεία, πουλώντας φτηνούς ερ-
γαζόµενους και χωρίς δικαιώµατα στη ναυπηγοεπισκευαστική
ζώνη; 

Από αυτή την άποψη, υπάρχουν µία σειρά εκδηλώσεων αυτής
της αναθεώρησης της ιστορίας. Από τη µια µεριά είναι η προ-
σπάθεια την οποία έκανε χθες για παράδειγµα ο κ. Μητσοτάκης
να συκοφαντήσει το ρόλο του ΕΑΜ, τον χαρακτήρα του και τη
δράση του απέναντι στους Γερµανούς, Ιταλούς και Βούλγαρους
κατακτητές, τους ναζί και τους φασίστες. Από την άλλη µεριά,
όµως, είναι και η ίδια η στάση του ΣΥΡΙΖΑ που -προσέξτε- δεν
προσπαθεί να καπηλευτεί, κύριε Γεωργιάδη, το ΕΑΜ. Κακοποιεί
την ιστορία του ΕΑΜ και την κακοποιεί µε πολλαπλούς τρόπους,
όταν στην ίδια συγκέντρωση εκτός από τον ύµνο του ΕΑΜ εκθεί-
αζε και τον Γεώργιο Παπανδρέου, τον γέρο, ο οποίος ήταν εχ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 8 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7603



θρός του ΕΑΜ. Όταν ο κ. Τσίπρας συναντιέται για παράδειγµα
στην Καστοριά, µε τους κατ’ εξοχήν «κοµµουνιστοφάγους» και
διοργανωτές των εκδηλώσεων µίσους στο Γράµµο και το Βίτσι. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν έγινε αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έγινε αυτό και σε επί-

σηµη συνάντηση µαζί µε τη Βουλευτή σας…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Έλεος πια!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έγινε αυτό και σε επί-

σηµη συνάντηση µαζί µε τη Βουλευτή σας. Υπάρχουν φωτογρα-
φίες και δελτία Τύπου και δεν υπήρξε καµµία διάψευση. Μη
διαµαρτύρεστε, λοιπόν.

Όταν δηµιούργησε ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε τους ΑΝΕΛ, το ακροδεξιό
µόρφωµα που το νοµιµοποιήσατε, νέες αµερικανικές βάσεις στη
χώρα µας. Αλήθεια τι σχέση έχει η ισχυροποίηση του αµερικανι-
κού ιµπεριαλισµού µε τον αγώνα των ΕΑΜιτών; Όταν στέλεχος
του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Δούρου, µιλάει για τα ολοκληρωτικά καθεστώτα
ή και άλλα πράγµατα, όπως για παράδειγµα την αποδοχή από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ του κατάπτυστου ψηφίσµατος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης περί σιδηρούν παραπέτασµα. Άρα, αυτά
όλα είναι αλληλουχίες ζητηµάτων που κακοποιούν κυριολεκτικά
την ιστορική προσφορά του ΕΑΜ και συνολικά της πάλης του
λαού µας. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, κύριε Γεωργιάδη, δεν θέλει
να καπηλεύεται και δεν καπηλεύεται τον αγώνα του ΕΑΜ ούτε
προσπαθούµε, ούτε θέλουµε να µονοπωλήσουµε αυτόν τον
αγώνα. Αντίθετα αυτό το οποίο αναδεικνύουµε είναι ότι στον
αγώνα αυτό του ΕΑΜ, στο οποίο συµµετείχαν ευρύτερα λαϊκά
στρώµατα, υπήρξε ο εµπνευστής και ο καθοδηγητής το ΚΚΕ. Δη-
λαδή δεν µονοπωλούµε την πάλη και την παρέµβαση του λαού
µας. 

Επίσης θεωρούµε ότι µε όλα αυτά τα µέτρα και µε τη συγκε-
κριµένη διάταξη και τη διαπάλη, στην οποία ο Γιάννης Γκιόκας
αναφέρθηκε αναλυτικά, δεν αντιµετωπίζεται η δράση των ναζι-
στικών και φασιστικών οργανώσεων. Και όχι µόνο δεν µπορεί να
τα αντιµετωπίσει, αλλά αντίθετα ανοίγει και επικίνδυνους δρό-
µους. Γιατί τόσο η δικιά σας πρωτοβουλία µε τις όποιες διορθώ-
σεις έγιναν στην πορεία, όσο και η διάταξη του ΣΥΡΙΖΑ, τι
αποδέχεται; Αποδέχεται και αξιοποιεί τον τροµονόµο, αυτό το
αντιδραστικό νοµοθετικό κατασκεύασµα το οποίο επί της ουσίας
ποινικοποιεί µορφές της πάλης του λαϊκού παράγοντα.

Και αναφέρθηκαν συγκεκριµένα παραδείγµατα, όπως η κατά-
ληψη δηµοσίων κτιρίων και η παρεµπόδιση των αστικών συγκοι-
νωνιών, η κατάληψη δρόµων, σιδηροδροµικών σταθµών. Όλες
αυτές τις µορφές τις ποινικοποιεί και πολλές ακόµη, που είναι
µορφές πάλης του εργατικού λαϊκού κινήµατος. Ποινικοποιεί
αυτό το πλαίσιο τον ριζοσπαστισµό. Στρέφεται δηλαδή επί της
ουσίας ενάντια στον λαό που αγωνίζεται, ενάντια στη νεολαία
που αγωνίζεται και προσπαθεί ακριβώς να εγκλωβίσει σε επικίν-
δυνους δρόµους αυτές τις µορφές πάλης. 

Και από αυτή την άποψη δεν είναι τυχαίο ότι µε βάση αυτό το
νοµοθετικό κατασκεύασµα, το νοµοθετικό πλαίσιο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης συνολικά, σε µια σειρά χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης απαγορεύονται τα κοµµουνιστικά κόµµατα, οι κοµµου-
νιστικές νεολαίες και η χρήση συµβόλων µε το σφυρί και το δρε-
πάνι. Και, κύριε Λοβέρδο, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν
φοβάται από αυτές τις διατάξεις. Άλλωστε η νοµιµοποίηση του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος έγινε κάτω από την πάλη του ΚΚΕ δε-
καετίες και κάτω από τους δεσµούς αίµατος που έχει το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα µε ευρύτερα λαϊκά στρώµατα. 

Άρα, τι θέλουµε να δείξουµε µε αυτή µας τη στάση; Θέλουµε
ακριβώς να αναδείξουµε τις συνέπειες και να προειδοποιήσουµε
το εργατικό λαϊκό κίνηµα ότι µε τέτοιου είδους διατάξεις µπαί-
νουν στο στόχαστρο µορφές πάλης της εργατικής τάξης και του
λαϊκού κινήµατος. 

Και από αυτή την άποψη εµείς θεωρούµε ότι είναι υποκριτικό
το ενδιαφέρον σας και της Κυβέρνησης και του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ και άλλων κοµµάτων σχετικά µε τη δράση της Χρυσής
Αυγής, µε τη δράση νεοναζιστικών φασιστικών και ακροδεξιών
οργανώσεων. Άλλωστε και ο ΣΥΡΙΖΑ έχει συνεργαστεί µε τους
Ανεξάρτητους Έλληνες και το ΠΑΣΟΚ µε το ΛΑΟΣ έχει συνερ-
γαστεί. 

Και επί της ουσίας είναι υποκριτικό το ενδιαφέρον όταν ενι-
σχύετε µε κάθε τρόπο το αστικό κράτος για να αντιµετωπίσει τον
εχθρό λαό µε τις δυνάµεις καταστολής, µε τους τροµονόµους,
µε τις παρακολουθήσεις τις προληπτικές µέσω των υποκλοπών,
όταν επιχειρείτε µε κάθε τρόπο να βγάλετε λάδι την αστική δη-
µοκρατία, αυτή ακριβώς που τρέφει το αυγό του φιδιού -γιατί
µέσα από τον κόρφο της αστικής δηµοκρατίας γεννιούνται τα να-
ζιστικά και φασιστικά κόµµατα- να βγάλετε λάδι τη δηµοκρατία
των λόµπι, να βγάλετε λάδι επί της ουσίας τη δικτατορία του κε-
φαλαίου. 

Και γι’ αυτό άλλωστε δεν έχετε κανένα απολύτως πρόβληµα
να συνεργάζεστε µε χρυσαυγίτες. Δεν έχετε τοποθετηθεί. Περί-
µενα τον κ. Κατρίνη, τον επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΠΑΣΟΚ να αναφερθεί στα γεγονότα του Εργατικού
Κέντρου του Πύργου. Δεν είπε κουβέντα. Περίµενα από τους εκ-
προσώπους του ΣΥΡΙΖΑ να αναφερθούν στα γεγονότα του Ερ-
γατικού Κέντρου Πύργου ή της Νέας Δηµοκρατίας. Τίποτα. Εκεί
είναι τόσο εύκολο να συνεργάζεστε µε υποψήφιο χρυσαυγίτη
στο εργατικό κέντρο, να κάνετε κοινό ψηφοδέλτιο Νέα Δηµοκρα-
τία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ µε υποψήφιο Βουλευτή της Χρυσής Αυγής,
να νοµιµοποιείτε ως εκπρόσωπο στο Εργατικό Κέντρο Πύργου
τον υποψήφιο δήµαρχο της Χρυσής Αυγής και δηµοτικό σύµ-
βουλο Πύργου; Και όλα αυτά απέναντι σε ποιους; Απέναντι στο
ψηφοδέλτιο που υποστήριζε το Πανεργατικό Αγωνιστικό Μέ-
τωπο, το ΠΑΜΕ. Και µάλιστα κάνετε και κοινή διοίκηση µε αυτόν
τον τύπο, τον χρυσαυγίτη, λοιπόν, και να αποκλείετε, να µη θέ-
λετε να δώσετε την αίθουσα του εργατικού κέντρου για να κάνει
δήλωση το ΚΚΕ. 

Αυτά δεν σας πονάνε καθόλου; Δεν σας ενδιαφέρουν αυτά τα
ζητήµατα να τα καταγγείλετε, να τα καταδικάσετε; Όχι, τα αφή-
νετε να περνάνε, ακριβώς για να διαµορφώνονται οι συνθήκες
ανοχής απέναντι σε αυτά τα µορφώµατα.

Εµείς λέµε µόνο ένας τρόπος υπάρχει για να αντιµετωπιστούν
τα ναζιστικά και φασιστικά µορφώµατα. Αυτή είναι η ανειρή-
νευτη, συνεχόµενη πάλη του εργατικού λαϊκού κινήµατος σε
κάθε χώρο δουλειάς, σε κάθε γειτονιά και σε κάθε σχολή. Γιατί
µόνο το λαϊκό κίνηµα µπορεί να συντρίψει τη Χρυσή Αυγή και τα
υπόλοιπα ναζιστικά µορφώµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Φάµελο και αµέσως µετά µε τον κ.
Ρουσόπουλο. Και µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεοχάρης. 

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέ-

ψετε ξεκινώντας να εκφράσω τα ειλικρινή συλλυπητήριά µου
στην οικογένεια του συναδέλφου µας Μανούσου Βολουδάκη που
έφυγε από τη ζωή, αλλά ταυτόχρονα και τη βαθύτατη οδύνη
όλων µας για τις χιλιάδες των νεκρών στις γειτονικές χώρες
Τουρκία και Συρία και την ευχή όλων αλλά και την πολιτική προ-
τροπή να απελευθερωθούν οι µηχανισµοί στήριξης και να στηρί-
ξουν τους πολίτες, τους λαούς που πλήττονται και στη Συρία
αλλά και στη γειτονική Τουρκία. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο έχει θέµα την προστασία του κατα-
ναλωτή. Θα αφιερώσω το πρώτο µισό σε αυτό το θέµα. Θα µου
επιτρέψετε να κάνω ένα σχόλιο µετά για την τροπολογία για τους
χρυσαυγίτες. 

Μιλάµε για την προστασία του καταναλωτή. Πού είναι όµως οι
µηχανισµοί της πολιτείας; Η πολιτεία έρχεται στη συνέχεια, αφού
δεν µπόρεσε να ελέγξει την αισχροκέρδεια, µε την προτροπή του
«καλαθιού του νοικοκυριού» που ήταν µία παραδοχή της ακρί-
βειας, να χρησιµοποιήσει ένα εργαλείο µάρκετινγκ το οποίο δεν
γλιτώνει από το κόστος τους καταναλωτές, διότι τελικά φαίνεται
από τα στοιχεία που δίνει η αγορά ότι έχουµε αύξηση του τζίρου
των σουπερµάρκετ αλλά µείωση του όγκου πωλήσεων. Και ταυ-
τόχρονα έχουµε πολλές καταγγελίες για αυθαιρεσία και παρα-
πλάνηση των καταναλωτών µε µείωση της ποσότητας των
συσκευασιών δηλαδή και αύξηση των τιµών σε έναν Υπουργό, ο
οποίος είναι πολύ καλός για τα τηλεπαράθυρα και για φωτογρα-
φίες αλλά δεν είναι καθόλου καλός για τους καταναλωτές. 
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Γιατί δεν γίνεται, όµως, ελάφρυνση των καταναλωτών; Γιατί
δεν γίνεται αυτό που η οδηγία λέει; Γιατί πολύ απλά δεν έχει αυτή
την πολιτική η Κυβέρνηση. Αντί για µείωση παραδείγµατος χάριν
των φορολογικών βαρών που και η Ευρώπη το πρότεινε στην ερ-
γαλειοθήκη από τον Οκτώβριο του 2021, στην Ελλάδα είχαµε το
2022 αύξηση των φορολογικών εσόδων 5 δισεκατοµµύρια -απί-
στευτο!- µέσα στην ακρίβεια. Η κοινωνία γονατίζει και η Κυβέρ-
νηση εισπράττει περισσότερους φόρους απ’ όσους είχε ανάγκη
και απ’ όσους είχε προγραµµατίσει. Αντί για µείωση των κερδών,
στην Ελλάδα έχουµε αύξηση των κερδών µέσα στην κρίση. Δεν
είναι από τον καταναλωτή. 

Ένα παράδειγµα είναι τα δύο διυλιστήρια της χώρας όπου µε
τον Υπουργό τον κ. Γεωργιάδη θα κλείσουν µε κέρδη 3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Σας φαίνεται λογικό; Σας φαίνεται δίκαιο; Ενώ
δεν έχουν να γεµίσουν οι πολίτες τα ρεζερβουάρ, οι επαγγελµα-
τίες, οι αγρότες, οι φορτηγατζήδες, οι ταξιτζήδες, όλοι οι πολί-
τες, εσείς επιτρέπετε στα δύο διυλιστήρια να έχουν 3
δισεκατοµµύρια ευρώ κέρδη και ταυτόχρονα 3,5 δισεκατοµµύρια
άδικα υπερκέρδη να έχουν πάρει οι εταιρείες ρεύµατος. 

Δεν είστε µε τους καταναλωτές, είστε µε λίγους, έξι επτά εται-
ρείες. Ούτε καν µε την ελληνική βιοµηχανία δεν είστε. Εξάλλου
αν ήσασταν, δεν θα φτάναµε σε σηµείο οι καταναλωτικές οργα-
νώσεις να καταθέσουν συλλογική αµοιβή κατά της ρήτρας ανα-
προσαρµογής που η γαλάζια διοίκηση της ΔΕΗ επέβαλε. Γιατί
µην ξεχνάτε, η ρήτρα αναπροσαρµογής δεν είναι κάτι που ήρθε
από τον ουρανό. Το επέβαλε ο κ. Στάσσης µε εντολή Μητσοτάκη
επτά µήνες πριν την εισβολή στην Ουκρανία. Είναι µία αντικατα-
ναλωτική συµπεριφορά, καταχρηστική, ληστρική την οποία και
εσείς αναγνωρίσατε ότι ήταν άδικη, γιατί µετά είπατε ότι, τάχα-
τες, την ακυρώσατε. Άρα, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επέλεξε µία
άδικη, κατά εσάς, ληστρική, κατά εµάς, ρήτρα πολύ πριν από την
κρίση στην Ουκρανία. 

Όµως δεν είναι µόνο αυτό. Αισχροκερδούν τα «γαλάζια» παιδιά
και η Κυβέρνησή σας σε βάρος των καταναλωτών. Δεν το λέει ο
ΣΥΡΙΖΑ, το λέει η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, η οποία στο πρώτο
υπόµνηµα που έφερε εδώ, στη Βουλή, µας είπε ότι το 80% των
υπερκερδών, 730 εκατοµµύρια θυµίζω για το πρώτο εξάµηνο,
παρήχθησαν από τη ΔΕΗ, από τη «γαλάζια» διοίκηση που έβαλε
ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Χατζηδάκης, ο κ. Γεωργιάδης. Άρα, τα
υπερκέρδη είναι σχεδιασµένα από την Νέα Δηµοκρατία.

Και όχι απλά σχεδιασµένα, αλλά τα κρύβετε και από τη Βουλή.
Διότι το τελευταίο ακραίο θέµα το οποίο είχαµε εις βάρος των
καταναλωτών είναι ότι τη τελική µελέτη για τα υπερκέρδη από
την οποία µελέτη θα φορολογηθούν οι εταιρείες µε τη δική σας
λογική, την περιορισµένη φορολόγηση, την έστειλε η Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
τον Νοέµβριο και ο κ. Σκρέκας αρνήθηκε να τα δώσει στη Βουλή
γιατί έχουν εµπορικά µυστικά. Σε µια εκδήλωση ρώτησα τον πρό-
εδρο της ΡΑΕ τι εµπορικά µυστικά έχουν, αλλά δεν ήξερε να µου
πει. Αλλά σε κάθε περίπτωση εµείς καταθέσαµε ερώτηση στη
Βουλή και αίτηση κατάθεσης εγγράφων. Κρύψατε από τη Βουλή
τη µελέτη των υπερκερδών, για να καταλάβετε πόσο είναι ενάν-
τια στους καταναλωτές η πολιτική σας. 

Αυτή η έλλειψη διαφάνειας συνδυάζεται µε τον φόβο που
έχετε δηµιουργήσει στην κοινωνία, ακόµα και τον φόβο των πα-
ρακολουθήσεων. Διότι φανταστείτε τον επιχειρηµατία που σκέ-
φτεται ότι ακόµα και τον Υπουργό Εργασίας παρακολουθεί η
ΕΥΠ. Φανταστείτε τον φόβο, αλλά και την ανασφάλεια και την έλ-
λειψη διαφάνειας και δηµοκρατίας που δηµιουργείτε στην
αγορά. 

Όσον αφορά το ζήτηµα της τροπολογίας εµείς αποδείξαµε το
ειλικρινές ενδιαφέρον για το θέµα της τροπολογίας για τον απο-
κλεισµό των χρυσαυγιτών και του χρυσαυγιτισµού από την πολι-
τική γιατί είµαστε εδώ και θα συµµετέχουµε στην ψηφοφορία
παρά τις αντιδηµοκρατικές λειτουργίες της Κυβέρνησής σας.
Γιατί εµείς θέλουµε να αποκλειστούν οι καταδικασµένοι νεοναζί
από την πολιτική γιατί η πολιτική αυτή, η αντίληψη αυτή, έχει
µέσα µίσος, βία, ρατσιστικές διακρίσεις, αντισηµιτισµό, φασισµό,
εθνικισµό και αντιπολιτική στάση, όχι έτσι γενικά. Υπάρχει συγ-
κεκριµένη ταυτότητα που εµείς πρέπει να µιλήσουµε στα παιδιά
µας και στην ελληνική νεολαία για αυτά. Γιατί η ελληνική κοινωνία

έδωσε µάχες και αίµα και στην κατοχή και στη δικτατορία, για να
γλιτώσουµε από τους ναζί και τους φασίστες. 

Και εδώ πρέπει να θυµηθούµε ότι η Ελλάδα δεν έχασε ποτέ
από τους αγώνες της Αριστεράς, των ριζοσπαστών και των κοµ-
µουνιστών, αλλά έχασε από τους φασίστες, τους ναζί και τους
δωσίλογους, να µην τα ξεχνάµε αυτά, ακόµη και την τραγωδία
της Κύπρου. 

Εµείς, λοιπόν, ήρθαµε εδώ -και παρ’ ότι ήρθατε δύο χρόνια
µετά την καταδίκη και επιτρέψατε ως κυβέρνηση να κάνει πολι-
τική ο Κασιδιάρης µέσα από τις φυλακές- και λέµε δεχτείτε τρο-
ποποιήσεις και συγκλίσεις, για να διασφαλίσουµε µία συντα-
γµατική ρύθµιση, η οποία θα είναι στιβαρή, δεν θα αφήνει περι-
θώριο στον Άρειο Πάγο για µεταφράσεις και θα αποκλείσει τους
εγκληµατίες φασίστες και νεοναζί από την πολιτική και τα ψηφο-
δέλτια.

Μας ανησυχεί για ποιον λόγο δεν κάνατε εξ αρχής τις συγκλί-
σεις. Είχαµε δίκιο, γιατί σήµερα έρχεστε και κάνετε πολλές πα-
ραχωρήσεις και συνθέσεις, ναι, αλλά όχι όλες όµως. Δεν
καταλαβαίνουµε ακόµα γιατί δεν µπαίνει το θέµα των νεοναζί και
των ρατσιστικών συµπεριφορών µέσα στη συζήτηση. Βάλατε µε
δική µας προτροπή το θέµα της εγκληµατικής οργάνωσης και
τροµοκρατικών πράξεων. Κάναµε καλά που πιέζουµε µέχρι τώρα
και θα συνεχίσουµε να πιέζουµε. Διότι εµείς θέλουµε να αποδεί-
ξουµε -όχι µόνο εµείς, όλοι µαζί- ότι η Βουλή µπορεί απέναντι
στους νεοναζί να είναι ενιαία. Γι’ αυτό καθόµαστε και προσπα-
θούµε, γιατί έχουµε ξεκάθαρη αφετηρία. 

Απαιτείται όµως ασφάλεια στη νοµοθέτηση αυτή. Φανταστείτε
το κόστος για τη δηµοκρατία µας, αλλά και τα λάθος µηνύµατα
προς όλους τους πολίτες ιδιαίτερα στη νέα γενιά σε πιθανά µπλε-
ξίµατα, καθυστερήσεις και πιθανά µπρος - πίσω και στον Άρειο
Πάγο. Δεν θέλουµε να συµβεί. Αναρωτιέµαι αν έχετε αναλάβει
την ευθύνη για κάτι τέτοιο. Παίρνετε το ρίσκο για κάτι τέτοιο; Θέ-
λετε να µην πάµε µε µια ολοκληρωµένη πρόταση όλοι µαζί, για
να είµαστε συµπαγείς ως πολιτικός χώρος; Γιατί η αντιπολιτική
στάση θα δηµιουργηθεί και από κάτι τέτοιο. 

Εµείς επισηµαίνουµε ότι η αντιπολιτική έχει πολλές κοινές αφε-
τηρίες µε µια πιθανή ακροδεξιά αντίληψη, εθνικιστική, ακραία,
µίσους και βίας. Εµείς λοιπόν θέλουµε απέναντι σε όλες τις ανόη-
τες, αναθεωρητικές, παραπλανητικές συζητήσεις που βγαίνουν
από το χώρο της Νέας Δηµοκρατίας να ξαναέρθουµε στον δη-
µοκρατικό δρόµο. Γιατί εµείς δώσαµε τη µάχη απέναντι στους
χρυσαυγίτες και στα πεζοδρόµια και στη Βουλή και θα συνεχί-
σουµε αυτή τη µάχη, γιατί εµείς είµαστε ξεκάθαρα µε τη δηµο-
κρατία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον κ. Ρουσόπουλο και αµέσως µετά µε τον κ.
Χάρη Θεοχάρη. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρωτίστως θέλω να καταθέσω τη θλίψη µου για την απώλεια

του αγαπητού µας συναδέλφου, του Μανούσου Βολουδάκη, µε
τον οποίον είχα τη χαρά να συνεργαστώ το 2019 στη διάρκεια
της αναθεώρησης του Συντάγµατος.

Θεόφιλε, ήσουν και εσύ εκεί και θυµάσαι πολύ καλά. 
Προεισαγωγικά, επίσης, θα ήθελα να συµφωνήσω απολύτως

µε µια φράση που είπε ο κ. Καραθανασόπουλος από το ΚΚΕ,
αλλά και ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος, ο Προεδρεύων
αυτή την ώρα, ότι χτυπάµε τη Χρυσή Αυγή γιατί χτυπάµε παντού,
και περιφερειακά όχι µόνο κεντρικά. 

Τούτων δοθέντων θα ξεκινήσω µε µία µικρή ιστορία. Κάποιοι
από εσάς γνωρίζετε ότι ξεκίνησα ως επαγγελµατίας δηµοσιογρά-
φος. Παράλληλα επί πολλά χρόνια διδάσκω σε δύο πανεπιστήµια
στο εξωτερικό. Κάποτε µε ρώτησαν οι φοιτητές µου «δηµοσιο-
γραφία, πολιτική ή πανεπιστήµιο;» Και τους απάντησα ότι στη δη-
µοσιογραφία αναδεικνύεις ένα θέµα, στο πανεπιστήµιο το
αναλύεις, στην πολιτική οφείλεις να το λύσεις. Είµαστε, λοιπόν,
σε αυτή τη φάση. Η πολιτική είναι δυναµική λειτουργία, δεν είναι
στατική. Πρέπει να δράσουµε όχι ως επιµηθείς, όπως θα µας κα-
τηγορήσει ο ιστορικός του µέλλοντος, αλλά ως προµηθείς. 

Και για αυτούς οι οποίοι θα σπεύσουν να πουν «ναι, αλλά την
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τελευταία στιγµή, λίγες µέρες πριν τις εκλογές ή λίγους µήνες
πριν τις εκλογές» θέλω να θυµίσω ότι το 2021 αυτό το Κοινοβού-
λιο µε προτροπή της Κυβερνητικής Πλειοψηφίας και την ψήφο
και της Αντιπολίτευσης, πέρασε τον βασικό νόµο για τον οποίον
συζητάµε σήµερα µία συµπλήρωσή του. Και ποια είναι αυτή η
συµπλήρωση; Κάτι που δεν είχαµε υποπτευθεί τότε, ότι δηλαδή
θα έρθει η στιγµή που κάποιοι θα χρησιµοποιήσουν αχυρανθρώ-
πους, προκειµένου να εισβάλουν, µε πολιορκητικό κριό κάποια
ιδεολογία που όλοι την απευχόµαστε και τη βδελυσσόµαστε, στο
εθνικό µας Κοινοβούλιο. Άρα, λοιπόν, αυτό είναι η πρώτη απάν-
τηση σε όσους µας κατηγορούν ότι καθυστερούµε ή ότι καθυ-
στερήσαµε. Θα µπορούσα να χρησιµοποιήσω και µια άλλη
απάντηση, λέγοντας, αν εµείς καθυστερούµε, η Αντιπολίτευση
κατά τον Κανονισµό της Βουλής έχει κάθε δικαίωµα να καταθέσει
πρόταση νόµου. Γιατί δεν το κάνατε και εσείς επί τέσσερα χρό-
νια; Αλλά δεν είναι λόγος να τσακωθούµε για αυτό. 

Ως προς την ευελιξία τώρα, επικαλούµενος τη συζήτηση µε
τους συναδέλφους που ήµασταν τότε στην Επιτροπή του Συν-
τάγµατος, θέλω να θυµίσω ότι το ΚΚΕ ήταν που πρότεινε τότε
αλλαγές δραστικές στο θέµα της ψήφου των αποδήµων και αυτή
η Κυβέρνηση τις δέχθηκε. Η ευελιξία αυτή απεδείχθη νωρίτερα,
σήµερα και από τον Υπουργό Εσωτερικών, τον κ. Βορίδη, όταν
έκανε πλείστες όσες αλλαγές στις προτάσεις που κατατέθηκαν
από κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Ειπώθηκε από κάποιους συναδέλφους νωρίτερα και δεν θα
διαφωνήσω στη βασική αρχή ότι η ασφαλέστερη δικλίδα για τη
δηµοκρατία δεν είναι τόσο η νοµική περιθωριοποίηση των φασι-
στικών νοοτροπιών, των φασιστικών ιδεολογιών όσο η δηµιουρ-
γία πολιτικών που αυτές τις νοοτροπίες να µην τις αφήνουν να
ανθίζουν. Αυτές τις πολιτικές, δηλαδή της ασφάλειας, της υγιούς
δηµιουργίας, της ελπίδας για ένα καλύτερο µέλλον, γιατί πάνω
σε αυτή την ελπίδα είναι που πατάνε πολλοί για να περάσουν
αυτές τις ακραίες λαϊκίστικες, ναζιστικές, φασιστικές ή όπως αλ-
λιώς θέλετε να τις ονοµάσουµε ιδεολογίες, αυτή την ελπίδα οφεί-
λουµε όλοι µας να τη δώσουµε στον Έλληνα πολίτη. 

Εγώ προσωπικά εκτιµώ ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επί τέσ-
σερα χρόνια και την ελπίδα έχει δώσει, και απάντηση σε πάρα
πολλά από τα προβλήµατα, τα κοινωνικά ζητήµατα, τις ανάγκες
τις πραγµατικές του πολίτη έδωσε µέσα σε πάρα πολύ αντίξοες
συνθήκες. Οι δυσκολίες σε µεγάλο βαθµό ξεπερνιούνται στη
ζωή. Θα υπάρχουν πάντα κάποιοι ακραίοι ώσπου να φτάσουµε
στην απόλυτη ευηµερία, αν υπάρχει απόλυτη ευηµερία και αυτό
δεν είναι κάτι ουτοπικό ή χριστιανικό µόνο. 

Στη σηµερινή τροπολογία την οποία συζητούµε η δική µου
πρόσκληση είναι για ενότητα την οποία όσο κοινότοπη κι αν την
ακούσει κανένας πιστεύω ότι κατά βάθος, µέσα µας, όλοι µας θα
τη θέλαµε. Όλοι ενωµένοι πρέπει να είναι το µήνυµα, όλοι ενω-
µένοι πάνω σε µία πολιτική η οποία ουσιαστικά ενισχύει τους δη-
µοκρατικούς δεσµούς, ενισχύει τη δηµοκρατία. 

Αποφάσισε ο ΣΥΡΙΖΑ προ ηµερών να µη µετέχει σε καµµία από
τις ψηφοφορίες έως τις εκλογές τη εξαιρέσει της σηµερινής τρο-
πολογίας και αποφάσισε, όπως είπε προηγουµένως ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος, να ψηφίσει µε τυπική ψήφο το «ΠΑΡΩΝ»,
αλλά ουσιαστικά µε άρνηση. Θα πάµε, λοιπόν, όλοι οι υπόλοιποι
πλην ΣΥΡΙΖΑ µε τη νοµιµοποίηση που µας δίνει αυτό το Κοινο-
βούλιο να υπερασπιστούµε τη δηµοκρατία από όσους ακραίους
θελήσουν να την υπονοµεύσουν. Αυτό το «πλην ΣΥΡΙΖΑ», όµως,
κύριοι συνάδελφοι, θα σας στοιχειώνει για πάντα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Χάρης Θεοχάρης. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Είναι, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, βαρύ το καθήκον του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου
µιας φτωχότερης σήµερα Κοινοβουλευτικής Οµάδας, φτωχότε-
ρης γιατί χάσαµε τον Μανούσο Βολουδάκη. Είναι διπλά βαρύ,
γιατί προσωπικά συνεργάστηκα µε τον Μανούσο, όταν αυτός
ήταν Υφυπουργός Δηµόσιας Διοίκησης και Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, εγώ ήµουν στη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συ-
στηµάτων και είχαµε πολλά πετύχει µαζί. Θυµάµαι την

εργατικότητα, το ήθος του, την προσπάθειά του, για να στηρίξει
το δηµόσιο συµφέρον. Το έκανε τότε ως Υφυπουργός, το έκανε
και ως Βουλευτής όλα αυτά τα χρόνια που είµαστε συνάδελφοι.

Η σκέψη µας, η αγάπη µας, τα συλλυπητήριά µας στη Σέβη,
τα παιδιά και στους ανθρώπους του. Είναι το ελάχιστο που µπο-
ρούµε να κάνουµε σήµερα.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να εκφράσω τα
συλλυπητήριά µου προς τις οικογένειες των θυµάτων του φονι-
κού σεισµού στην Τουρκία και στη Συρία καθώς και τη συµπαρά-
στασή µου, όχι µόνο τη δική µου ή της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
ολόκληρου του ελληνικού λαού προς το δοκιµαζόµενο τουρκικό
λαό. Η Ελλάδα προσφέρθηκε πρώτη να παράσχει βοήθεια,
καθώς η πρώτη έγνοια σε αυτές τις περιπτώσεις είναι η διάσωση
και η σωτηρία όσο το δυνατόν περισσότερων ανθρώπων, ψυχών.
Ήδη έξι άνθρωποι, παιδιά και ενήλικες, έχουν διασωθεί από την
ΕΜΑΚ, την οµάδα η οποία βρίσκεται εκεί, και οι ενισχύσεις πη-
γαίνουν, ώστε να πετύχουν ακόµα περισσότερα χάριν της αλλη-
λεγγύης που πρέπει όλοι µας να δείχνουµε. Γιατί στις ώρες
αυτές τις δύσκολες δεν χωρά καµµία άλλη σκέψη παρά µόνο η
βοήθεια και η αλληλεγγύη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω αρχικά για το νοµο-
σχέδιο, για ένα αυτονόητο νοµοσχέδιο, όπως -επιτρέψτε µου να
πω- είναι όλα τα νοµοσχέδια που φέρνει ο Υπουργός Ανάπτυξης
Άδωνις Γεωργιάδης, γιατί είναι νοµοσχέδια τα οποία είναι πάν-
τοτε δουλεµένα σε διαβούλευση και γι’ αυτό έχουν κατά κοινή
αποδοχή συναίνεση. 

Σήµερα αυξάνουµε την προστασία των καταναλωτών. Σήµερα
ενισχύουµε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς του Υπουργείου Ανά-
πτυξης. Σήµερα εστιάζουµε έτι περαιτέρω στην προστασία των
ανηλίκων. Σήµερα µειώνουµε τη γραφειοκρατία για τις ενώσεις
των καταναλωτών και καταγράφουµε επιτέλους το τοπίο. Μιλή-
σαµε το πρωί γι’ αυτό. Δεν µπορώ να καταλάβω πώς δεν υπήρχε
ως τώρα καταγραφή των ενώσεων καταναλωτών. Γι’ αυτό µιλάω
για αυτονόητο νοµοσχέδιο. Σήµερα ρυθµίζουµε µε νεοφυείς
δραστηριότητες µε µεγάλη προστιθέµενη αξία, όπως την υπο-
βρύχια παλαίωση οίνου αλλά και τα escape rooms. Όλοι έχουµε
παιδιά. Tα έχουµε στείλει εκεί, έχουν περάσει όµορφα, έχουν
κάνει πάρτι ή οτιδήποτε άλλο αλλά ειδικά στα τελευταία η ρύθ-
µιση επιβάλλεται και για λόγους ασφαλείας των παιδιών µας. 

Σήµερα εισάγουµε επιτέλους όρια στην ευθύνη των κατανα-
λωτών για τις νέες και όλο και πιο ανερχόµενες απάτες τύπου
«fishing». Κύριε Υπουργέ, σε αυτό πρέπει να συνεχίσουµε να δί-
νουµε έµφαση. Έχουν αρχίσει να γίνονται πανδηµία αυτού του
είδους οι απάτες. Πάρα πολύ κόσµο -όχι µόνο κόσµο που δεν
ξέρει από αυτές τις νέες ηλεκτρονικές διαδικασίες, αλλά και
κόσµο που ξέρει- τυχαίνει να τον κοροϊδεύουν, να του παίρνουν
τα χρήµατά του και πρέπει να δούµε ακόµα περισσότερο πώς
µπορούµε να τους υποστηρίξουµε και να τους προστατεύσουµε.

Σήµερα επιτρέπουµε στους δηµάρχους να επιλέγουν τις ανοι-
κτές Κυριακές. Επιτέλους, αυτονόητο. Οι δήµοι ξέρουν τις συγ-
κεκριµένες συνθήκες στην περιοχή τους. Οι δήµοι πρέπει να
αποφασίζουν γι’ αυτού του είδους τα θέµατα. Δεν χωράνε ορι-
ζόντιες διατάξεις εδώ. Γι’ αυτόν τον λόγο είχαµε δηµιουργήσει
αυτές τις κατηγοριοποιήσεις «είναι τουριστική περιοχή, δεν είναι
τουριστική περιοχή», όλα αυτά τα πράγµατα και τα πλέγµατα,
γιατί προσπαθούσαµε εµείς από πάνω, στο ύψος της κεντρικής
διοίκησης, να ρυθµίσουµε ζητήµατα τοπικής αρµοδιότητας. Και
αυτό φέρνει τη διάταξη ακριβώς εκεί που πρέπει να είναι. 

Πρόκειται για αυτονόητες, λοιπόν, ξαναλέω, ρυθµίσεις. Ελπίζω
η στάση όλων να είναι ανάλογη, αν και δεν είναι από κάθε µεριά.
Είπα «όλων» και ξέχασα πως ένα κόµµα είναι απόν από την ψη-
φοφορία. Να είστε σίγουροι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
αυτό θα το θυµούνται όλοι οι γονείς, των οποίων τα παιδιά προ-
στατεύουµε, πως ήσασταν απόντες. Θα το θυµούνται όλοι οι κα-
ταναλωτές, τους οποίους προστατεύουµε, πως ήσαστε απόντες. 

Στην πραγµατικότητα, όµως, η αποχή σας είναι η πιο συνεπής
στάση και αυτής της τετραετίας αλλά όχι µόνο, και της προηγού-
µενης τετραετίας της κωλοτούµπας του 2015 και του 2019. Πρώ-
τον, γιατί ως τώρα -και αυτό όσοι είµαστε κοινοβουλευτικοί και
παρακολουθούµε τα νοµοσχέδια, το ξέρουµε- άλλη κριτική
ασκείται από το Βήµα της Βουλής και αλλιώς ψηφίζετε. Γι’ αυτό
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πάρα πολλές φορές αναγκαστήκαµε να σας φέρουµε ενώπιον
των ευθυνών σας µε ονοµαστικές ψηφοφορίες. Αλλά κυρίως,
δεύτερον, γιατί στην πραγµατικότητα όλα αυτά τα χρόνια είσα-
στε απόντες. Γιατί, όταν η Κυβέρνηση πάλευε την πανδηµία, ήσα-
σταν απόντες. Όταν η Κυβέρνηση θωράκιζε τα σύνορα απέναντι
στον υβριδικό πόλεµο της Τουρκίας, ήσασταν απόντες. Όταν η
Κυβέρνηση έκανε εκστρατεία υπέρ των εµβολίων, ήσασταν απόν-
τες. Όταν η Κυβέρνηση στήριζε τον εργαζόµενο, τον µικροµε-
σαίο, τον επιχειρηµατία µέσα στις πολλαπλές αυτές κρίσεις,
ήσασταν απόντες. Όταν η Κυβέρνηση απαλύνει την ακρίβεια φο-
ρολογώντας τα υπερκέρδη, είσαστε απόντες. Γι’ αυτό, λοιπόν,
λέω πως το να είστε απόντες, αυτή η στάση σας είναι απολύτως
συνεπής µε την πολιτική σας πρακτική ιδεολογία αλλά τελικά και
συµπεριφορά. 

Τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πούµε και δυο λόγια
για την απαραίτητη τροπολογία την οποία θα ψηφίσουµε. Και το
ενδιαφέρον είναι αυτό, ότι άλλαξε στάση το κόµµα της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης και ψηφίζει «παρών». Το «παρών» αυτό που
ψηφίζετε είναι στην πραγµατικότητα «απών». Γιατί, όταν αυτοί
που θέλουµε να ενώσουµε τις φωνές µας, ώστε να αποκλείσουµε
τον φασισµό, το ναζισµό και τις εγκληµατικές οργανώσεις από
το Κοινοβούλιο και από αυτά τα Έδρανα, εσείς σε αυτό το κάλε-
σµα είστε απόντες. 

Και αυτές τις κατηγορίες που ακούσαµε σήµερα από τα χείλη
του κ. Τσίπρα, καλό είναι να τις θυµηθούµε και να δούµε αν έχουν
κάποιο νόηµα:

Πρώτα απ’ όλα, µας κατηγορούν ότι ψαρεύουµε στους ψηφο-
φόρους του κ. Κασιδιάρη. Αυτό είναι ένα κυκλικό επιχείρηµα. Δεν
λέει τίποτα. Αν αποκλείουµε τον κ. Κασιδιάρη, µας λέτε ότι το κά-
νουµε, επειδή θέλουµε τους ψηφοφόρους του, και επειδή θέ-
λουµε τους ψηφοφόρους, τον αποκλείουµε. Δεν έχει κανένα
νόηµα και καµµία αξία αυτό το επιχείρηµα. Ίσα-ίσα, αυτοί οι
οποίοι θέλουν να ψηφίσουν τον κ. Κασιδιάρη είναι διπλά πιο αγα-
νακτισµένοι απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία που τον αποκλείει ενώ
κάποιοι άλλοι µε αυτό το «ΠΑΡΩΝ» τούς κλείνουν το µάτι, ίσως
µε τη σκέψη ότι έτσι θα µπορούσαν να κάνουν πιο δύσκολη την
αυτοδυναµία. 

Μας κατηγορείτε πως χάνουµε λέει το κέντρο και πως πάµε
δεξιά. Ρωτήστε τους ΑµεΑ, τα άτοµα µε αναπηρία, για τα οποία
έχουµε κάνει τόσα πολλά. Ρωτήστε τη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα. Δείτε
την «πράσινη» ατζέντα. Κύριε Υπουργέ, η «πράσινη» ατζέντα -
αυτό είναι το ενδιαφέρον- που είναι αριστερά του SPD στη Γερ-
µανία, δηλαδή στο ΣΥΡΙΖΑ και παραπέρα, εδώ πέρα είναι η
ατζέντα της Νέας Δηµοκρατίας και κατάντησε ο ΣΥΡΙΖΑ να είναι
το κόµµα του λιγνίτη, να µας εγκαλεί γιατί δεν χρησιµοποιούµε
παραπάνω λιγνίτη και γιατί πάµε γρήγορα στην «πράσινη» µετά-
βαση. 

Δεν υπάρχει κανένα πολιτικό έρµα και γι’ αυτό δεν µας κάνει
εντύπωση για ποιον λόγο ψηφίζετε «ΠΑΡΩΝ», όπως πάλαι ποτέ
είχε πει ο Πρόεδρος της Βουλής επί ΣΥΡΙΖΑ ότι οι ψήφοι για την
αλλαγή του εκλογικού νόµου δεν µας πειράζει εάν έρχονται από
τη Χρυσή Αυγή, δεν «µυρίζουν» οι ψήφοι. 

Η κεϋνσιανή πολιτική που ακολουθήσαµε κατά τη διάρκεια της
κρίσης, και αυτή δεν είναι στις παραδοσιακές δεξιές πολιτικές,
όµως είναι πολιτικές οι οποίες επιτρέπουν στη Νέα Δηµοκρατία
να εκπροσωπεί και το Κέντρο και τη Δεξιά.

Το άκρον άωτον είναι το µάθηµα του αντισυστηµισµού. Μας
είπε ο κ. Τσίπρας ότι µε τη στάση µας ενισχύουµε τον αντισυστη-
µισµό. Μα, υπάρχει κάτι άλλο, το οποίο δίδαξε ο κ. Τσίπρας εκτός
από τον αντισυστηµισµό; Υπάρχει κανένας µεγαλύτερος καθη-
γητής πανεπιστηµίου του αντισυστηµισµού από τον κ. Τσίπρα, ο
οποίος µας κατηγορεί εµάς για αντισυστηµισµό; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η τροπολογία είναι απα-
ραίτητη -το ξαναλέω- για την προστασία της δηµοκρατίας. Είναι
µία τροπολογία, την οποία θα έπρεπε να την έχουµε στην έννοµη
τάξη µας πολύ νωρίτερα και ίσως εάν την είχαµε, να είχαµε απο-
φύγει τη Χρυσή Αυγή, αυτή την περιπέτεια. Είναι µία τροπολογία
αναλογική, που αποφεύγει τον σκόπελο των πολιτικών «αυτοφω-
ράκηδων», γιατί αυτή είναι η δουλειά της τροπολογίας και µας
λέτε να αφαιρέσουµε τον πραγµατικό αρχηγό. Αυτή είναι η όλη
λογική αυτής της τροπολογίας. Μία τροπολογία, που δεν εκχω-

ρεί στον Άρειο Πάγο τον έλεγχο των πολιτικών πεποιθήσεων των
πολιτικών κοµµάτων. Προσοχή, γιατί αυτό είναι το σηµαντικό ση-
µείο. Εάν αρχίζουµε και γράφουµε ιδεολογίες που επιτρέπονται
και δεν επιτρέπονται και ο δικαστής µας κρίνει για το τί πι-
στεύουµε και λέµε τη λέξη φασιστική, ναι, θα αρκεί µία δήλωση
του όποιου Κασιδιάρη «δεν είµαι φασίστας» και θα ξεπλένεται.
Δεν πρέπει να µπούµε σε αυτόν τον δρόµο, γιατί τότε πραγµα-
τικά -το είπε ο κ. Βορίδης- διευρύνεται το πεδίο εφαρµογής
αυτής της τροπολογίας. 

Είναι µία τροπολογία, που ήδη λειτουργεί, όπως αποδεικνύεται
από το εξώδικο Κασιδιάρη. Το εξώδικο Κασιδιάρη είναι η ταφό-
πλακα του κόµµατος Κασιδιάρη, διότι ένας άνθρωπος που δεν
είναι αρχηγός, στέλνει αυτός εξώδικο, για να µην ψηφίσουµε την
τροπολογία. 

Τέλος, είναι µία τροπολογία που κρίνει τη στάση του καθενός
από εµάς απέναντι στην ίδια τη δηµοκρατία. Η δηµοκρατία µας
για πρώτη φορά αµύνεται απέναντι σε όσους την επιβουλεύον-
ται. Η δηµοκρατία µας για πρώτη φορά µάχεται εναντίον όσων
την χρησιµοποιούν, για να την καταλύσουν. Σήµερα, λοιπόν, ο
ελληνικός λαός θα πάρει απάντηση σε ένα κρίσιµο ερώτηµα,
ποιος είναι µε τη δηµοκρατία και ποιος όχι. Και να είστε σίγουροι,
κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν θα τη δώσουµε µαζί
αυτή την απάντηση, σήµερα θα δώσει την απάντηση αυτή ο κα-
θένας για τον εαυτό του και µε βάση την απάντησή µας θα κρι-
θούµε και από τον ελληνικό λαό και από την ιστορία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Πέρκα
έχει τον λόγο.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω από πού να ξεκινήσω. Θα πω, όµως, δύο κουβέντες,

πολύ λίγες, για το νοµοσχέδιο, γιατί είναι γεγονός ότι όσο επε-
κτείνεται το ηλεκτρονικό εµπόριο, τόσο θα εντείνονται και οι πα-
ράνοµες πρακτικές και οι παραβιάσεις βασικών κανόνων της
λειτουργίας των αγορών. Εποµένως, όντως χρειάζεται ρύθµιση. 

Ωστόσο, το νοµοσχέδιο έχει πολλά προβληµατικά σηµεία. Εγώ
θα αναφερθώ σε δύο-τρία. Είναι ο ορισµός των συλλογικών συµ-
φερόντων, που είναι αφαιρετικός. Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη
σε ό,τι αφορά την προστασία των ανηλίκων καταναλωτών. Θα
επιµείνω, όµως, λίγο στο θέµα του «fishing», το λεγόµενο ηλε-
κτρονικό ψάρεµα. Με την εξαίρεση που εισάγετε, απαλλάσσετε
τις τράπεζες, δηλαδή τον βασικό ένοχο. Η προσθήκη του τελευ-
ταίου εδαφίου, όπου δεν εφαρµόζεται ο περιορισµός της ευθύ-
νης του καταναλωτή, είναι άκρως επαχθής για τους καταναλωτές
και ακυρώνει τελείως την ευθύνη των τραπεζών, αφού αφήνει
στη διακριτική τους ευχέρεια να αποδείξουν ότι διαθέτουν και
εφαρµόζουν εξελιγµένους µηχανισµούς ελέγχου των συναλλα-
γών, πράγµα που δεν δύναται να ελέγξει ο καταναλωτής. Τη
ζηµιά, δηλαδή, θα πρέπει να αναλάβει η τράπεζα ως έχουσα την
ευθύνη για την υιοθέτηση επαρκών µέτρων και ο καταναλωτής
µόνο σε περίπτωση δόλου. 

Ένα άλλο σηµείο -δεν προλαβαίνω να πω και πολλά- έχει να
κάνει µε το ζήτηµα των ανοιχτών καταστηµάτων τις Κυριακές,
που είναι επιστηµονικά πλέον αποδεδειγµένο πως αυτοί που ευ-
νοούνται από τέτοια µέτρα είναι οι λίγοι και οι µεγάλοι και όχι ο
κλάδος. Να σηµειώσουµε ότι στην Ελλάδα έχουµε πολλές µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις. Στη Δυτική Ευρώπη συναντάµε κλειστά κα-
ταστήµατα σε πολλές χώρες ή ανοιχτά, όπως στη Νορβηγία, σε
συγκεκριµένες Κυριακές ή όπως στο Βέλγιο κ.λπ.. Παντού, όµως,
έχουµε ειδικούς χειρισµούς στις τουριστικές περιοχές. Σε κάθε
περίπτωση, όµως, αυτά τα ζητήµατα είναι θέµατα εθνικής πολι-
τικής και όχι µεµονωµένες αποφάσεις του εκάστοτε δηµάρχου. 

Είναι γεγονός ότι το µέτρο καταστρέφει τη µεσαία και µικρο-
µεσαία επιχειρηµατικότητα, που ούτως ή άλλως την καταστρέ-
φετε, µην έχοντας πρόσβαση σε κανένα χρηµατοδοτικό εργα-
λείο, στο Ταµείο Ανάκαµψης κ.λπ.. 

Όµως, µε προκάλεσε και ο κ. Θεοχάρης, γιατί υπάρχει και εδώ
το θέµα της απολιγνιτοποίησης. Υπάρχει το άρθρο 80. 

Κύριε Θεοχάρη µου, πάει να γίνει µια απολιγνιτοποίηση, που
το µόνο που έφερε στις περιοχές -είµαι Βουλευτής Φλώρινας-
είναι η αύξηση της ανεργίας και τίποτα άλλο. Στο µοντέλο δια-
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κυβέρνησης δεν συµµετέχει η τοπική κοινωνία ούτε µε την Το-
πική Αυτοδιοίκηση ούτε µε τους παραγωγικούς φορείς, κανείς,
αλλά γίνεται µε κλειστά γραφεία. Τώρα, εάν εδώ γίνεται η µετα-
βίβαση ή κάποιες διορθώσεις δεν είναι αυτό το θέµα. Γίνεται η
µεταβίβαση του κλάδου της µεταλιγνιτικής αξιοποίησης των πυ-
ρήνων των ζωνών απολιγνιτοποίησης σε ένα όχηµα ειδικού σκο-
πού, τη «Μετάβαση Α.Ε.», στην οποία κανείς δεν συµµετέχει από
την τοπική κοινωνία και δεν έχει κάπου να εκφέρει γνώµη. 

Επίσης, δεν έχει γίνει καµµία µελέτη, εάν το κόστος αποκατά-
στασης συγκρίνεται µε την αξία των λιγνιτικών εδαφών. Δεν έχει
προχωρήσει καθόλου ο χωροταξικός σχεδιασµός. Τα ειδικά πο-
λεοδοµικά θα έρθουν εκ των υστέρων να νοµιµοποιήσουν τις
όποιες επιλογές. Όσον αφορά την προγραµµατική σύµβαση,
εδώ τα συζητούσαµε, εκεί που έλεγε ότι η ΔΕΗ θα κρατήσει το
ένα τρίτο των εκτάσεων, τελικά κρατάει το 50%, κύριε Υπουργέ.
Εποµένως, η επαναπόδοση εδαφών στον πρωτογενή τοµέα δεν
βλέπουµε να γίνεται και η περιοχή ρηµάζει. 

Πάµε, όµως, λίγο στο µείζον θέµα -νοµίζω- της ηµέρας, που
είναι η τροπολογία για τη Χρυσή Αυγή. Κατ’ αρχάς, κύριε Θεο-
χάρη µου, ο αγώνας για τη δηµοκρατία είναι διαρκής. Δεν φέ-
ρατε µια διάταξη και τελειώσατε, ακόµη και αν ήταν η καλύτερη. 

Και όταν λέω διαρκής, θα αναφέρω και ένα αρνητικό παρά-
δειγµα. Ο Ηλίας Κασιδιάρης από τη φυλακή κάνει πολιτικό αγώνα
και η Κυβέρνηση τον αφήνει ανενόχλητο. Το κόµµα που δηµιούρ-
γησε έπαιρνε σχετικές άδειες και από το Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη, για να κάνει συγκεντρώσεις. Όπως σας είπα, είµαι
Βουλευτής Φλώρινας. Στις 18 Δεκεµβρίου του 2022, λίγες µέρες
πριν από τις φωτιές, που είναι το έθιµο της περιοχής, η καταδι-
κασµένη εγκληµατική νεοναζιστική οργάνωση Χρυσή Αυγή αλώ-
νισε στο κέντρο της Φλώρινας, φυσικά µε άδεια για
συγκέντρωση και υπό τον έλεγχο της Αστυνοµίας για πορεία
στους κεντρικούς δρόµους της πόλης, φυσικά µε προκάλυµµα
ονόµατα συγγενικών εθνικιστικών οργανώσεων και µε πρόφαση
το αγαπηµένο θέµα κάποτε και της δικής σας παράταξης, της
Μακεδονίας, την προάσπιση της Μακεδονίας. 

Βεβαίως, οι πολίτες της περιοχής πρόταξαν τη δηµοκρατία
έναντι του φασισµού. Απέδειξαν περίτρανα ότι καµµία πλατεία
δεν ανήκει στους φασίστες, καµµία γειτονιά και κανένας τόπος.
Δεν ήταν η δική σας παράταξη εκεί, όπως δεν ήταν ούτε στη δίκη
της Χρυσής Αυγής. Εµείς ήµασταν σύσσωµοι. 

Σήµερα, λοιπόν, από αυτή τη θέση πρέπει και εµείς να νοµο-
θετήσουµε. Πράγµατι, πρόκειται για µια δύσκολη άσκηση Συν-
ταγµατικού Δικαίου. Θέλουµε να αποκλειστούν από τις εκλογές
οι νεοναζί που έχουν διαπράξει εγκλήµατα, αλλά δεν θέλουµε
αυτό να γίνει κατά τρόπο αντίθετο στο Σύνταγµα και στην Ευρω-
παϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. 

Πρώτον, θα έπρεπε να µην γίνεται µε τόση προχειρότητα και
βιασύνη. Θα έπρεπε να έχουµε συµβουλευτεί όλο το νοµικό
κόσµο της χώρας και γενικότερα να είχε έλθει και νωρίτερα. Σε
κάθε περίπτωση, όµως, τα ποιοτικά και συνταγµατικά γνωρί-
σµατα της διάταξης πρέπει να είναι ακλόνητα και ισχυρά, αφού
ισχύει για το µέλλον και είναι άγνωστο αν και πώς και πότε θα
εφαρµοστεί ξανά. 

Στο πλαίσιο αυτό, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είχε κα-
ταθέσει στη δηµόσια συζήτηση συγκεκριµένη νοµοθετική πρό-
ταση, που είναι σύµφωνη µε το Σύνταγµα και σαφής για τους
νεοναζί, χωρίς να αφήνει παράθυρα για διευρυµένες ερµηνείες
και ενδεχόµενο µελλοντικό αποκλεισµό άλλων κοµµάτων, όπως
κάνει η τροπολογία της Κυβέρνησης, που είναι ευρύτατη και
ασαφής και αφήνει µεγάλα περιθώρια ερµηνειών, παρερµηνειών
και καταχρήσεων. Από πουθενά δεν προκύπτει ότι στοχεύει απο-
κλειστικά σε νεοναζιστικά κόµµατα, αλλά εξακολουθεί να κλείνει
το µάτι στις απαράδεκτες θεωρίες των δύο άκρων. 

Δίνει ανεπίτρεπτα µεγάλη εξουσία στον Άρειο Πάγο. Δηλαδή,
δίνει στο Ανώτατο Δικαστήριο µια ευρύτατη αρµοδιότητα µε ένα
εξαιρετικά επισφαλές κριτήριο και πολιτικά χαρακτηριστικά.

Την επιστηµονική έκθεση της Βουλής, που επικαλείστε, την εί-
δατε; Καταρρίπτεται η πρότασή σας στις σελίδες 23 και 24. Λέει
ότι ο Άρειος Πάγος δεν µπορεί να διαπιστώσει εάν ένα πολιτικό
κόµµα εξυπηρετεί το δηµοκρατικό πολίτευµα, αλλά αν σε συγ-
κεκριµένη περίπτωση συντρέχουν λόγοι κ.λπ.. 

Επίσης, σύµφωνα µε τους έγκριτους συνταγµατολόγους, η
πρότασή σας θα «πέσει» στα δικαστήρια, διότι δεν εξασφαλίζει
την παροχή πλήρους δικαστικής προστασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ωστόσο, πρέπει να επισηµάνουµε την άρνηση της Κυβέρνησης

για συµβιβασµό. Επιδεικνύει αδιαλλαξία και έλλειψη ευελιξίας,
αντί εποικοδοµητικού διαλόγου. Εµείς µε διάθεση σύγκλισης
προσήλθαµε σε αυτή τη συζήτηση και κάνουµε κι ένα βήµα πίσω
και προτείνουµε µια τροπολογία στη βάση της πρότασης συν-
ταγµατολόγων, όπως ο κ. Αλιβιζάτος και ο κ. Κοντιάδης. 

Με την προτεινόµενη διάταξη επιδιώκεται να αντιµετωπιστεί
το φαινόµενο της κατάχρησης της µορφής του πολιτικού κόµµα-
τος ως κέλυφος και προκάλυµµα για τη λειτουργία εγκληµατικής
ή τροµοκρατικής οργάνωσης. Η διάταξη τίθεται µε πλήρη σεβα-
σµό στις συνταγµατικές επιταγές. Κλείνει την κερκόπορτα του
άρθρου 29 του Συντάγµατος και το θέµα της πραγµατικής ηγε-
σίας και αφ’ ενός, δεν θεσπίζεται ούτε απαγόρευση λειτουργίας
πολιτικού κόµµατος, ούτε στέρηση δικαιώµατος κατάρτισης συν-
δυασµού. 

Θέλω να πω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για ένα
τόσο σηµαντικό θέµα εµφανίστηκε διαλλακτικός, σε αντίθεση µε
την Κυβέρνηση που µε την επιµονή της σε µία λάθος και αντισυν-
ταγµατική τροπολογία, αφήνει περιθώρια διευρυµένων ερµη-
νειών για µελλοντικό αποκλεισµό και κοµµάτων της Αριστεράς.

Είναι απαράδεκτο και επικίνδυνο να επανέρχεται η ανιστόρητη
θεωρία των δύο άκρων που εξισώνει την κοµµουνιστική ιδεολο-
γία µε την απάνθρωπη ιδεολογία των ναζί. Εµείς, δεν µπορούµε
να συµφωνήσουµε σε τέτοιες επικίνδυνες και αντιδηµοκρατικές
µεθοδεύσεις. 

Ακούσαµε, βεβαίως, και την ανάλυση του κυρίου Υπουργού,
του κ. Γεωργιάδη, περί κοµµουνισµού, περί οπορτουνισµού. Θα
µας επιτρέψετε εντός της Αριστεράς να λύσουµε αυτά τα θέ-
µατα, κύριε Γεωργιάδη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ!
Κύριε Υπουργέ, θα καθυστερήσουµε ακόµα πιο πολύ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ένα λεπτό, παρακαλώ! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα

λεπτό, ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Μια διευκρίνιση, παρακαλώ, γιατί κι εγώ δεν το
ήξερα. Μου το έθεσε χθες ο κ. Σκουρλέτης, σε µια εκποµπή που
ήµασταν, και πήρα τώρα να ενηµερωθώ τι έχει συµβεί, γιατί δεν
το ήξερα. 

Ακούστηκε από αρκετούς συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ -το είπε
τώρα και η κ. Πέρκα, η αξιότιµος- ότι απόδειξη του πόσο υπέρ
του Κασιδιάρη στην πραγµατικότητα ήµασταν και δεν ξέρω τι
ακριβώς, είναι το ότι του επιτρέπουµε να κάνει διαδικτυακές εκ-
ποµπές από τη φυλακή.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Στη Φλώρινα έκανε πορεία, συλ-
λαλητήριο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων): Μιλάµε για τις διαδικτυακές εκποµπές, που εί-
πατε, από τη φυλακή. Στη Φλώρινα, δεν ξέρω ποιοι έκαναν πο-
ρεία. Θα το ξαναψάξω για τη Φλώρινα µετά. Μία - µία οι
δουλειές. Μην αλλάζετε τη συζήτηση. Σας το είπα ότι µου το
έθεσε εχθές ο κ. Σκουρλέτης. 

Μίλησα τώρα και µε τον Υπουργό και µε τον Αρχηγό της Αστυ-
νοµίας. Καµµία διαδικτυακή εκποµπή, δεν έχει κάνει ο Ηλίας Κα-
σιδιάρης, από καµµία φυλακή. Πρόκειται περί ψεύδους.

Αυτό το οποίο έχει κάνει, πράγµατι ο Ηλίας Κασιδιάρης, είναι:
Έπαιρνε τηλέφωνο τον δικηγόρο του -όπως ξέρετε, όλοι οι κρα-
τούµενοι έχουν δικαίωµα να µιλάνε µε τον δικηγόρο τους- έλεγε
όσα έλεγε στο τηλέφωνο στον δικηγόρο του, ο δικηγόρος του
τα έγραφε µε ήχο στο κινητό του τηλέφωνο ή σε κάποιο µηχά-
νηµα καταγραφής ήχου και, µετά ο δικηγόρος του, το ανέβαζε
στο Youtube.
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Εισηγείστε να καταργήσουµε το δικαίωµα των κρατουµένων
να µιλάνε µε τον δικηγόρο τους; Προφανώς δεν µπορεί να γίνει
µόνο για τον Κασιδιάρη, θα γίνει για όλους. Αν αυτή είναι η πρό-
ταση του ΣΥΡΙΖΑ, να κατατεθεί στα Πρακτικά να την ακούσω. 

Αν το επιχείρηµα είναι, λοιπόν, ότι τον αφήναµε να κάνει δια-
δικτυακές εκποµπές από τη φυλακή, «δεν τον αφήναµε» είναι η
απάντηση. Δεν έχει κάνει διαδικτυακές εκποµπές από τη φυλακή.
Πρόκειται περί προπαγάνδας και ψεύδους. Τελεία. 

Αν το επιχείρηµα είναι ότι κακώς τον αφήναµε να µιλάει στο
τηλέφωνο µε τον δικηγόρο του, άρα πρέπει να αλλάξουµε τη νο-
µοθεσία ως προς το δικαίωµα των κρατουµένων, περιµένω την
πρότασή σας. Θα έχει ενδιαφέρον να την ακούσω, δεδοµένου
ότι στις φυλακές φτάσατε περίπου το 70%, αν θυµάµαι καλά, από
τους κρατούµενους. Άρα, αν ψηφίσετε κάποια τέτοια πρόταση,
βλέπω να χάνετε και ψηφοφόρους. 

Αλλά να τελειώσει το ψέµα. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας δεν του επέτρεψε να κάνει διαδικτυακές εκποµπές από τη
φυλακή. Τελεία!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Στη Ρηγίλλης που
έκανε η Χρυσή Αυγή συγκέντρωση για τα Ίµια, πήρε άδεια;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ως προς τη συγκέντρωση στην Αθήνα, έχει
βγει ανακοίνωση του Δηµάρχου της Αθήνας, επίσηµη και on cam-
era δήλωση και δελτίο Τύπου, ότι ουδέποτε το Δήµος Αθήνας
του έδωσε άδεια.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ποιος την έδωσε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Χωρίς άδεια την έκαναν τη συγκέντρωση. Είναι
άλλο ένα ψέµα που λέτε. Δεν πήραν άδεια από τον Δήµο της
Αθήνας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον κ. Κόνσολα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από το Βήµα αυτό επιτρέψτε µου

και εγώ να εκφράσω τα θερµότατα συλλυπητήριά µου για την
απώλεια ενός εξαιρετικού οικογενειάρχη, άριστου επιστήµονα
και ικανού κοινοβουλευτικού, αλλά και κυβερνητικού παράγοντα.
Ο Μανούσος Βολουδάκης µε τη στάση ζωής του έδειξε απαρά-
µιλλο ήθος και αυταπάρνηση για την πατρίδα, την εκλογική του
περιφέρεια, αλλά και για τον κοινοβουλευτισµό. Εκφράζουµε τα
θερµά µας συλλυπητήρια στην οικογένειά του, αλλά και στο
Σώµα της Εθνικής Αντιπροσωπείας, γιατί αποτελούσε κόσµηµα
όσο υπηρέτησε εδώ ως εκπρόσωπος του κρητικού λαού. 

Από εκεί και πέρα, µια µέρα δύσκολη είναι, το είπε και ο κ. Θε-
οχάρης. Στη γείτονά µας Τουρκία συνεχίζονται οι εικόνες από τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης να µας πληγώνουν και να µας προβλη-
µατίζουν, αλλά παράλληλα να δυναµώνουµε και να εκφράζουµε
την αλληλεγγύη µας. Και θέλω να συγχαρώ τον Πρωθυπουργό
και την Κυβέρνηση που συνεχίζει να στηρίζει αυτή την προσπά-
θεια ανεύρεσης των πολιτών της Τουρκίας που είναι κάτω από τα
συντρίµµια, αλλά για να στηρίζει µε οποιοδήποτε µέσο αυτή την
προσπάθεια για να µπορέσει να επανορθώσει στο µέτρο που µπο-
ρεί και να αναστυλώσει το ηθικό ανάστηµα των κατοίκων αυτή την
δύσκολη ώρα που αντιµετωπίζουν οι γείτονές µας. Και µάλιστα
θα προτρέψω την Κυβέρνηση όσο χρειάζεται και µπορεί και υπάρ-
χει το περιθώριο να συνεχίζει αυτή την ενίσχυση στη γείτονα µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο ο κ. Κόλλιας όσο και ο κ.
Θεοχάρης ανέλυσαν µε πολλή προσοχή τα ζητήµατα που σχετί-
ζονται µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. Θέλω να εκ-
φράσω τη χαρά µου που συνάδελφοι από την Αντιπολίτευση,
όπως και η κ. Πέρκα είπε ότι υπάρχει πρόβληµα και παθογένεια
στα ζητήµατα που αναλύει το νοµοσχέδιο και έρχεται να καλύψει
αυτή την παθογένεια µε ρυθµίσεις καλής πρακτικής. Ενδεχόµενα
δεν λύνονται όλα, αλλά δεν µπορεί κανείς να αµφισβητήσει το
γεγονός ότι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης που ενισχύει το θεσµικό πλαίσιο προστασίας των καταναλω-
τών στη χώρα, αλλά και ζητήµατα που σχετίζονται µε τα
συλλογικά συµφέροντα των καταναλωτών και το ρυθµιστικό
πλαίσιο για την παλαίωση των οίνων έρχεται και συζητούµε σή-
µερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Ο στόχος αυτού του νοµοσχεδίου είναι η ενίσχυση του επιπέ-

δου προστασίας που απολαµβάνουν οι καταναλωτές από εµπο-
ρικές πρακτικές που παραβιάζουν φυσικά τα δικαιώµατά τους
µέσα από την ενσωµάτωση της οδηγίας 2020/1828 της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής και της Ένωσης στο ελληνικό δίκαιο. Είναι ανάγκη
αυτό; Είναι ανάγκη. Αυτό κάνουµε σήµερα. Μέσα από αυτή τη
νοµοθετική παρέµβαση ουσιαστικά επικαιροποιούµε το θεσµικό
πλαίσιο για την άσκηση αντιπροσωπευτικών αγωγών απέναντι
στις παραβιάσεις της νοµοθεσίας για ζητήµατα που αφορούν
στην προστασία του καταναλωτή σε εθνικό και διασυνοριακό επί-
πεδο. Καταλαβαίνουµε όλοι τι σηµαίνει το διασυνοριακό επίπεδο,
ιδιαίτερα στις µέρες µας. 

Παράλληλα, διευκολύνεται η πρόσβαση των καταναλωτών στη
δικαιοσύνη, αλλά και σε τρόπους αναζήτησης και επιδίκασης
αποζηµίωσης για την παραβίαση των δικαιωµάτων τους. Πρό-
σθετα, επιτρέψτε µου να σηµειώσω ότι το νοµοσχέδιο µεταξύ
άλλων προβλέπει την άσκηση αντιπροσωπευτικών αγωγών για
την προστασία των συλλογικών συµφερόντων των καταναλωτών
που θίγονται από τις παραβάσεις της καταναλωτικής νοµοθε-
σίας. Αν κανείς ξεφυλλίσει τον ηµερήσιο Τύπο θα δείτε και θα
δούµε -και διαπιστώνουµε όλοι- πόσο ακανθώδες είναι το ζήτηµα
αυτό. Επίσης, προβλέπει την επιβολή και την επιµέτρηση των δι-
οικητικών κυρώσεων στις παραβάσεις της καταναλωτικής νοµο-
θεσίας. 

Πρόσθετα σηµειώνω τη βελτίωση του επιπέδου προστασίας
των καταναλωτών από παράνοµες πρακτικές στο διαδίκτυο και
στο ηλεκτρονικό εµπόριο, όπως για παράδειγµα τη θέσπιση ενι-
αίων κανόνων για την προστασία των καταναλωτών αναφορικά
µε το ηλεκτρονικό ψάρεµα, «fishing». 

Είναι σηµαντικό επίσης κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι επα-
ναπροσδιορίζονται οι διοικητικές, ελεγκτικές και κοινοτικές αρ-
µοδιότητες της Γενικής Διεύθυνσης Αγοράς και Προστασίας
Καταναλωτή της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου του Υπουργείου
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, προκειµένου να καταστεί περισσό-
τερο αποτελεσµατική λειτουργία αυτής. Εάν συζητήσουµε µε λει-
τουργούς της δηµόσιας διοίκησης θα καταλάβουµε όλοι πόσο
σηµαντική είναι αυτή η παράµετρος. 

Πιστεύω ότι η Κυβέρνηση έλαβε παράλληλα υπ’ όψιν της και
τις προτάσεις που κατατέθηκαν για τη βελτίωση του επιπέδου
προστασίας των καταναλωτών από αθέµιτες πρακτικές και αυτό
πρέπει να συνιστά προτεραιότητα για µια συγκυρία όπου οι πλη-
θωριστικές πιέσεις επιβάλλουν όσο ποτέ άλλοτε ένα αποτελε-
σµατικό και λειτουργικό πλαίσιο προστασίας για τους
καταναλωτές.

Στα θετικά σηµεία του νοµοσχεδίου εντάσσεται επίσης και η
πρόβλεψη για την παροχή υπηρεσιών για τα υποκαταστήµατα
αλλοδαπών εταιρειών µέσω της Υπηρεσίας Μιας Στάσης Επιµε-
λητηρίων. Και υπενθυµίζω σε αυτό το σηµείο πόσο αναγκαίο και
χρήσιµο είναι για τα επιµελητήρια οι Υπηρεσίες Μιας Στάσης και
το ψηφιακό ΓΕΜΗ που συνιστούν δοµές που λειτουργούν στα
επιµελητήρια, αναβαθµίζοντας έτσι το επιχειρησιακό περιβάλλον,
αλλά και τη θετική συνεισφορά - ανάπτυξη της εθνικής οικονο-
µίας, αναδεικνύοντας έτσι τον ρόλο των επιµελητηρίων, αλλά και
τη δυναµική που έχουν αυτά σε αυτή τη συγκυρία που µπορούν
να στηριχθούν ακόµα περισσότερο.

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου ένα λεπτό παραπάνω να ανα-
φερθώ και στο σχετικό ζήτηµα που αφορά τη σηµερινή συζήτηση
για την τροπολογία και το περιεχόµενο της στόχευσης της τρο-
πολογίας που κατατέθηκε από την Κυβέρνηση.

Ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είπε ότι η δηµοκρατία δεν έχει αδιέξοδα και εγώ χαίροµαι που
εδώ συζητάµε πραγµατικά µε καλή πρόθεση για να αντιµετωπί-
σουµε ένα φαινόµενο που ζήσαµε όλοι τα προηγούµενα χρόνια
στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Η τροπολογία αυτή έχει επισηµάνει
και ο Πρωθυπουργός στοχεύει στη θωράκιση της οµαλότητας
και των συνταγµατικών ελευθεριών.

Θέλοντας να προσεγγίσω θετικά αυτή τη συζήτηση, θα ήθελα
να ξεκινήσω µε την κοινή διαπίστωση ότι υπάρχει θετική πρόθεση
από όλα τα κόµµατα της Αίθουσας και θέλω να σηµειώσω ότι
υπάρχει διακοµµατική ευρεία συµφωνία για το γεγονός ότι δεν
µπορούν να συµµετέχουν στις εκλογές κόµµατα που αποτελούν
κέλυφος για τη δράση εγκληµατικών και ναζιστικών οµάδων.
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Από εκεί και πέρα, όµως, πρέπει να δούµε χωρίς σκοπιµότητες
την τροπολογία που κατέθεσε η Κυβέρνηση. Συµµερίζοµαι τις
όποιες αγωνίες µήπως καταπέσει αυτή η τροπολογία από το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, ή αν δηµιουργηθούν αβελτηρίες στην
πορεία του χρόνου. Αστερίσκοι, όµως και κατάθεση άλλων τρο-
πολογιών από κόµµατα, προκειµένου να θεωρηθεί ότι ταυτίζονται
µε µια κυβερνητική πρωτοβουλία, θεωρώ ότι είναι λάθος και µια
πρακτική κατώτερη των περιστάσεων και νοµίζω ότι πρέπει έστω
και σε αυτό το σηµείο να ξαναδούµε µε µια δεύτερη ανάγνωση
τα ζητήµατα αυτά.

Και αναφέρω χαρακτηριστικά τις τροποποιητικές παρεµβάσεις
σε ό,τι αφορά τις καταδικαστικές αποφάσεις από την πολιτική
ηγεσία, αλλά και τον προσδιορισµό της πραγµατικής ηγεσίας. Η
Κυβέρνηση σας θυµίζω ότι έχοντας επιδείξει συναίνεση προχώ-
ρησε σε νοµοθετικές βελτιώσεις στο περιεχόµενο της τροπολο-
γίας. Να υπενθυµίσω ότι η Κυβέρνηση, διαβλέποντας τον κίνδυνο
το 2021 απέναντι στο ενδεχόµενο να δηµιουργηθεί ένα ακόµα
κέλυφος µιας εγκληµατικής οργάνωσης, προχώρησε στον
ν.4804/2021 στο άρθρο 92 αυτά τα ζητήµατα που πιθανόν θα αν-
τιµετωπίζαµε.

Ωστόσο, σήµερα προχωράµε ένα βήµα παραπέρα και αυτή ου-
σιαστικά η διάταξη αποτελεί και τη βάση στην οποία εδράζεται
το περιεχόµενο αυτής της τροπολογίας, αφού αντιµετωπίζεται
πλέον το ενδεχόµενο η ηγεσία αυτού του κόµµατος να είναι ει-
κονική, να τοποθετηθούν παρένθετα πρόσωπα και η πραγµατική
ηγεσία να είναι άλλη και κυρίως να αποτελείται από πρόσωπα
που έχουν καταδικαστεί σε εγκληµατική δράση. Η διάταξη αυτή
εκτός από το ότι είναι αποτελεσµατική είναι σύµφωνη µε το Σύν-
ταγµα, αφού µάλιστα δεν παραβιάζει την αρχή της αναλογικότη-
τας.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι στο πεδίο
εφαρµογής των περιπτώσεων των εγκληµατικών οργανώσεων
που εµφανίζονται µε τον µανδύα πολιτικού κόµµατος για να πα-
ραπλανήσουν τους πολίτες δεν χωράει καµµία αµφιβολία ότι θα
πρέπει να αντιµετωπιστούν πέρα από ιδεολογικά χαρακτηριστικά
και κοµµατικούς σχηµατισµούς οι όποιες θέσεις κατατέθηκαν
εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Νοµίζω ότι η νοµοθετική πρωτο-
βουλία αποτελεί άµυνα της δηµοκρατίας και πρέπει όλοι να στα-
θούµε σε αυτό το σηµείο, γιατί άλλη ευκαιρία δεν θα υπάρχει.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Ξαν-
θόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και αµέσως µετά η κ.
Κοµνηνάκα.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Τι τον νοιάζει τον δεκαεξάρη τι έγινε το 1963;», «Ο ύµνος του

ΕΑΜ θυµίζει τις χειρότερες στιγµές της ελληνικής ιστορίας»,
είναι δύο εκφράσεις του Πρωθυπουργού που δείχνουν τη σχέση
που έχει η συντηρητική παράταξη µε την ιστορική µνήµη.

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, κάνατε µία αναφορά σχετικά µε
τον ύµνο του ΕΑΜ και για το 1946 - 1949, σας διαβάζω αυτολεξεί
τη διήγηση της Έλλης Αλεξίου, αυτής της εµβληµατικής προσω-
πικότητας της κοµµουνιστικής Αριστεράς, η οποία λέει τα εξής:
«Τον Μάρτη του 1944 ένα απόγευµα ήρθε στο σπίτι µου στην
Καλλιθέα ένας άγνωστος που τον έφερνε η Βούλα Δαµιανάκου»
-επίσης εµβληµατική προσωπικότητα- «µου είπε πως ερχόταν
από το βουνό και έφερνε την εντολή σε µένα που είχα την ευθύνη
τριών οµάδων λογοτεχνών για το ΕΑΜ να γραφεί από τους ΕΑ-
Μικούς ποιητές ένας ύµνος για τον ΕΛΑΣ. Μου είπαν ότι ο ύµνος
έπρεπε να είναι έτοιµος σε πέντε µέρες που θα έφευγε πάλι για
πίσω, τους είπα ότι αποκλείεται και τα λοιπά».

Άρα, δεν ξέρω από πού αντλήσατε την πληροφορία ότι πρό-
κειται για έναν ύµνο που αφορά στον εµφύλιο πόλεµο, αλλά νο-
µίζω ότι αυτό που σας καταθέτω από ανθρώπους που το έζησαν
βιωµατικά το καταρρίπτει. Άλλωστε, για να επανέλθουµε στα
καθ’ ηµάς, ο αγώνας απέναντι στην εξουσία ουσιαστικά είναι
ένας αγώνας της µνήµης απέναντι στη λήθη και µε αυτή την έν-
νοια έχει πολύ µεγάλη σηµασία για την Εθνική Αντιπροσωπεία να

θυµόµαστε τα γεγονότα µε την πραγµατική τους διάσταση.
Θα µιλήσω µόνο για το θέµα της τροπολογίας, για το οποίο

έχουµε αναλώσει αρκετή συζήτηση και αντιπαράθεση.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, εγώ σέβοµαι αυτό που λέτε, ότι

όντως ο κ. Κασιδιάρης λειτουργούσε µέσω του πληρεξουσίου
του για να επικοινωνεί µε τον κόσµο. Ενδιαφέρθηκε κανείς αν
αυτό το πράγµα είναι σύννοµο, αν αυτό το πράγµα προβλέπεται
στον Σωφρονιστικό Κώδικα; Και µου κάνει εντύπωση το ρητορικό
ερώτηµα που προδίδει τη δυσανεξία σας σε οποιαδήποτε σύν-
θετη σκέψη, «άρα, τι να κάνουµε; Να καταργήσουµε την επικοι-
νωνία του εγκλείστου µε τον δικηγόρο του;». Δηλαδή, αυτό είναι
η λύση για εσάς; Δεν υπάρχει ένας ενδιάµεσος τρόπος; Έγινε
κάποια έρευνα, κάποιος έλεγχος πώς φτάνουν αυτά τα µηνύµατα
απ’ έξω; Θα είχε πολύ ενδιαφέρον να ακούσουµε αν όντως έγινε
κάποιος έλεγχος και τι απέδωσε, γιατί ακριβώς µε τον τρόπο
αυτό ο έγκλειστος επικοινωνούσε και διαµόρφωνε πολιτικό
κλίµα.

Σε ό,τι αφορά τώρα τον πυρήνα και την ουσία της ρύθµισης,
ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι είναι ένα εξαιρετικά κρίσιµο θέµα
και συνταγµατικά και πολιτικά, διότι πρέπει να ακροβατήσουµε,
πρέπει να κινηθούµε επί ξυρού ακµής, έτσι ώστε και το Σύνταγµα
να µην παραβιάσουµε και τη δηµοκρατία να προστατέψουµε από
τις ναζιστικές και τις φασιστικές ιδέες.

Βεβαίως, ξέρετε, εµείς στην Αριστερά, αλλά και αρκετοί από
άλλες παρατάξεις θεωρούµε ότι η αντιµετώπιση του φασισµού
γίνεται στο πολιτικό και κοινωνικό επίπεδο και ότι η µήτρα που
γεννά, αναζωογονεί και εντείνει τις φασιστικές ιδέες είναι η ανα-
σφάλεια, είναι η φτώχεια, είναι η περιθωριοποίηση, όπου ξαφνικά
αντί να δεις το πρόσωπο, αντί να δεις ποιος είναι ο εχθρός και η
αιτία που σε φέρνει σε δύσκολη θέση, βρίσκεις εύκολη λύση
στον ξένο, στον άλλον, αυτόν που έχει αποκλίνουσα συµπερι-
φορά, αυτόν που έχει άλλο χρώµα δέρµατος, αυτόν που πιστεύει
άλλον θεό, ή αυτόν που έχει διαφορετική σεξουαλική συµπερι-
φορά.

Σαφώς, όµως, η νοµική αντιµετώπιση του φαινοµένου είναι επι-
κουρική και εµείς ακριβώς σε αυτή την κατεύθυνση καλούµαστε
όλοι να συµβάλουµε.

Ξεκινάµε µε µία αφετηρία, µε το άρθρο 29 του Συντάγµατος,
το οποίο µας λέει για τη λειτουργία των πολιτικών κοµµάτων, ότι
τα κόµµατα είναι ελεύθερα και συµβάλλουν στη λειτουργία του
δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Βάλαµε, λοιπόν, σε αυτή τη λογική
εµείς µια διάσταση αµιγώς πολιτική, έτσι ώστε να προσδιορίζεται
ο αντιναζιστικός, ο αντιφασιστικός χαρακτήρας της ρύθµισης και
το στηρίξαµε αυτό νοµικά για να µην είναι έωλο µε βάση την
πείρα που έχει αποκτηθεί και την νοµολογιακή, αλλά και τη νο-
µοτεχνική από τον αντιρατσιστικό νόµο. Δεν πάµε δηλαδή σε
αχαρτογράφητα νερά. Αυτό εσείς δεν το δεχθήκατε. Αντίθετα, ο
κύριος Υπουργός έκανε φιλότιµες προσπάθειες και έβαλε µια αρ-
νητική προϋπόθεση, έτσι ώστε να είναι προφανές ότι µε τη λει-
τουργία τους τα κόµµατα αυτά δεν εµποδίζουν την ελεύθερη
λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, αλλά και µε τον
τρόπο αυτό, έστω και αρνητικά, a contrario, που λέµε εµείς οι νο-
µικοί, υπεισέρχεται ο έλεγχος στο πρόγραµµα των κοµµάτων.

Κάνω µία υπόµνηση για να δείτε ότι δεν είµαστε καχύποπτοι.
Το 1952, στην τότε Δυτική Γερµανία µε το σύστηµα της µαχόµε-
νης δηµοκρατίας, απαγορεύτηκε το ναζιστικό κόµµα και το 1956
κατ’ αντανάκλαση απαγορεύτηκε το κοµµουνιστικό κόµµα. 

Άρα, αυτά που εµείς επικαλούµαστε και καταθέτουµε στον δη-
µόσιο διάλογο δεν είναι αποκυήµατα της φαντασίας µας. Είναι
ιστορική πείρα, την οποία οφείλουµε να καταθέσουµε για να δια-
µορφώσει η Εθνική Αντιπροσωπεία τη συνολική της πρόταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τι είπαµε, λοιπόν, εµείς; Είπαµε να αφήσουµε όλες τις άλλες

προϋποθέσεις και να πάµε σε ένα -εντός εισαγωγικών- «αµά-
χητο» κριτήριο που είναι η καταδίκη, σύµφωνα µε το άρθρο 187
που αφορά την εγκληµατική οργάνωση και η καταδίκη, σύµφωνα
µε 187Α του Ποινικού Κώδικα που είναι η τροµοκρατική οργά-
νωση.

Ποια είναι η ποιοτική διαφορά αυτού; Έχουµε πλέον δικαστική
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απόφαση, δικαστική κρίση, έστω και οριστική, έστω σε πρώτο
βαθµό. Όµως, έχουµε ένα ασφαλές κριτήριο για να κρίνουµε ότι
αυτοί που έχουν υποστεί αυτήν την καταδίκη δεν µπορεί να είναι
υποψήφιοι οι ίδιοι τους. 

Αντιµετωπίζουµε το πρόβληµα της αντισυνταγµατικότητας,
γιατί λέµε ότι όταν είσαι σε έναν συνδυασµό, αυτός ο συνδυα-
σµός δεν µπορεί να ανακηρυχθεί στις εκλογές. Ως µεµονωµένος
ανεξάρτητος, ακριβώς επειδή είναι οριστική η απόφαση και όχι
αµετάκλητη, βεβαίως µπορείς να κατέβεις να διεκδικήσεις την
ψήφο των συµπολιτών σου και µε τον τρόπο αυτό αντιµετωπί-
ζουµε και το πρόβληµα αυτής της αντισυνταγµατικότητας. 

Τέλος, είναι ατελέσφορο. Το βλέπει ο κύριος Υπουργός, γι’
αυτό και λέει ότι δύο µέρες ελέγχου του Αρείου Πάγου προφα-
νώς δεν επαρκούν. Κάνω µια ρεαλιστική υπόθεση και λέω ότι αν
υπάρξουν τριάντα προσφυγές ιδιωτών ή αντίπαλων συνδυασµών
στο εξαιρετικά σύντοµο διάστηµα των δύο ηµερών, πώς θα απο-
φανθεί το δικαστήριο; Και βεβαίως το διακρατά ο κύριος Υπουρ-
γός για να δει και να το εντάξει στις λοιπές προθεσµίες που
έχουν σχέση µε την προκήρυξη και τη διεξαγωγή των εκλογών. 

Το ενδεχόµενο, λοιπόν, αυτής της αντιµετώπισης από πλευράς
Αρείου Πάγου µάς κάνει επιφυλακτικούς. Το ενδεχόµενο να προ-
κληθεί ντόµινο αποφάσεων αντιδηµοκρατικών µε βάση τα στοι-
χεία που σας προανέφερα, µάς κάνει επίσης επιφυλακτικούς.
Όµως, επειδή η νοµική αντιµετώπιση του φασιστικού φαινοµένου
επείγει, είµαστε ανοιχτοί έστω και την τελευταία στιγµή να ακού-
σουµε τις προτάσεις σας, έτσι ώστε να µπορέσουµε να κρίνουµε
µε βάση την τοποθέτηση που έχει εκφράσει ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος, γιατί είναι ένα θέµα που αφορά τη δηµοκρατία
και σ’ αυτό δεν πρέπει να µένει κανένας πίσω. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θα ήθελα να πω δύο πράγµατα προς τον
κύριο συνάδελφο, πρώτον για να µη µένει κάτι αναπάντητο και,
δεύτερον, µήπως θέλει κάτι να διορθώσει.

Πρώτον, εξήγησα, γιατί κι εγώ τώρα το έµαθα, τον µηχανισµό
µε τον οποίον από τη φυλακή ο Ηλίας Κασιδιάρης επηρέασε
πράγµατι -εγώ το δέχοµαι- γιατί έκανε πολιτικό αγώνα. Ποιος
ήταν ο µηχανισµός; Τηλεφωνούσε στον δικηγόρο του, ο δικηγό-
ρος του έγραφε και µετά ο δικηγόρος του δηµοσίευε. 

Είπα ότι αν έχετε κάποια ιδέα γι’ αυτό, να µας το πείτε. Δεν
µας είπατε. Μία ιδέα θα ήταν να κρυφακούµε τις συζητήσεις δι-
κηγόρου - πελάτου, για να δούµε αν θα κάνουν πολιτικό αγώνα.
Αυτό εισηγείστε; Διότι αν αποκτήσει το δικαίωµα η φυλακή να
κρυφακούει... 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί το κάνετε αυτό, κύριε
Υπουργέ;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μα, δεν µας είπατε πρόταση.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας είπα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Σας είπα ότι εκµεταλλεύεται ένα δικαίωµα του
κατηγορουµένου…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Τρία χρόνια!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): … ένα δικαίωµα που κι εσείς προφανώς υπε-
ρασπίζεστε και κάνει κατάχρηση, να πω εγώ, αυτού του δικαιώ-
µατος, για να εξυπηρετήσει τους δόλιους πολιτικούς του
σκοπούς. Συµφωνούµε. Αυτό δεν είναι ότι η Κυβέρνηση τον
άφησε να το κάνει. Αυτός έχει εκµεταλλευθεί µία τρύπα. Δεν
βλέπω εύκολη λύση σ’ αυτό, επαναλαµβάνω. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ δεν είπα γι’ αυτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Εύκολη λύση εδώ δεν υπάρχει, γιατί η συνο-
µιλία δικηγόρου - πελάτη είναι απόρρητη, άρα κανείς δεν µπορεί

να ξέρει τι λένε εκείνη την ώρα και, δεύτερον, δεν µπορείς να
απαγορεύσεις να µιλάει ο καταδικασθείς µε τον δικηγόρο του.
Αυτό θα ήταν φρικώδες στον δυτικό κόσµο. Άρα, δεν είναι τόσο
απλό, όσο λέτε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι απλό!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Σε κάθε περίπτωση, η κατηγορία ότι η Κυβέρ-
νηση τον άφηνε είναι ψευδής. 

Δεύτερον, σήµερα στο διαδίκτυο ένα από τα πρώτα θέµατα
της επικαιρότητας είναι η δικιά σας δήλωση για τη 17 Νοέµβρη.
Περίµενα να κάνετε µία αναφορά εδώ.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Έκανα προηγουµένως.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ωραία. Δεν έτυχε να την ακούσω, διότι ό,τι
και να ανοίξω διαβάζω ότι είπατε περίπου, ότι δεν το ίδιο, και ότι
δεν θα πήγαινε να κάνει κόµµα η 17 Νοέµβρη. Καλό είναι να δι-
ευκρινιστεί.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο µόνο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βεβαίως,

κύριε Ξανθόπουλε. Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν ήσασταν

εδώ. Με ρώτησε ο κ. Βορίδης. Είναι προφανές ότι µε το 187 και
µε το 187Α, όχι η υφιστάµενη, αλλά και οποιαδήποτε άλλη 17 Νο-
έµβρη δεν είναι δυνατόν να κάνει χρήση κοινοβουλευτικών δια-
δικασιών. Αυτά τα έχουµε λύσει. Απλώς, το επαναλαµβάνω
επειδή δεν ήσασταν παρών για να το ακούσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Λύθηκε και
αυτό το θέµα.

Τώρα θα δώσουµε τον λόγο στην κ. Κοµνηνάκα από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για ποιο
θέµα πάλι;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Γι’ αυτό που είπε
τώρα ο κ. Γεωργιάδης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα θα
αρχίσει η κ. Κοµνηνάκα και µετά θα πάρετε τον λόγο εσείς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για
ένα λεπτό µόνο. Απλώς θέλω µία απάντηση από τον κ. Γεωρ-
γιάδη. Θέλω να προλάβω να µη φύγει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα βρε-
θείτε κάπου σε κάποιο κανάλι!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κοιτάξτε τώρα, καλό
είναι να αντιµετωπίζουµε τη συζήτηση στη Βουλή όχι µε όρους
τηλεοπτικούς, έτσι δεν είναι, κύριε Πρόεδρε;

Είπε, λοιπόν, προηγουµένως κάτι ο κ. Γεωργιάδης σε σχέση
µε την κατάχρηση ενός δικαιώµατος του φυλακισµένου. Βε-
βαίως, εδώ δεν είναι κανείς να απαγορεύσει την επικοινωνία µε
τον συνήγορο, αλλά το πώς αυτός τριάντα φορές δηµοσιοποιεί
αυτά τα οποία προφανώς δεν έχουν να κάνουν µε την επικοινωνία
τού πελάτη και του φυλακισµένου, αλλά πρόκειται για ένα δηµό-
σιο προσκλητήριο, εν πάση περιπτώσει, ένα διάγγελµα. Όµως,
τώρα εδώ πέρα βλέπω στο «Youtube» πριν από πέντε ώρες ότι
έχει ανεβάσει ο Κασιδιάρης ολόκληρη εκποµπή! Πώς το έκανε
αυτό; Μέσω του συνηγόρου του; Μέσω του συνηγόρου του το
έκανε κι αυτό;

Άρα, µήπως θα πρέπει να βρείτε κάποια ρύθµιση όπου να λέτε
ότι όταν δηµοσιοποιούνται αυτά τα ζητήµατα που ξεφεύγουν από
το κατοχυρωµένο δικαίωµα της επικοινωνίας ανάµεσα στον φυ-
λακισµένο και τον συνήγορο του, να υπάρχει κάποιος έλεγχος;

Το ίδιο ισχύει και για την περιβόητη συγκέντρωση που έκανε
η Χρυσή Αυγή µε την άδεια και την παρουσία της Αστυνοµίας
που τους κάλυψε κιόλας!

Σας παρακαλώ, λοιπόν! Δεν θα µας τρελάνετε εδώ πέρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
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και Επενδύσεων): Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω κι

εγώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, µισό λεπτό, γιατί θέλει και ο κ. Θεοχάρης τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ο κύριος Υπουργός µπο-

ρεί, αν θέλει, να κλείσει την κουβέντα.
Κύριε Σκουρλέτη, ήταν πολύ σαφής ο Υπουργός. Τον παρακο-

λουθούµε και το έκανε µία, το έκανε δύο, το έκανε τρεις, το
έκανε πέντε. Για να τον σταµατήσεις, πρέπει να του αφαιρέσεις
το δικαίωµα να το κάνει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Όχι. Στον συνήγορο
να απαγορεύσεις.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εάν αυτό, λοιπόν, εισηγεί-
στε, πείτε το. Αλλιώς έχει δικαίωµα να µιλάει µε τον δικηγόρο
του. Του δικηγόρου του δεν µπορείς να του αρνηθείς ή να τον
σταµατήσεις από το να ηχογραφεί από το τηλέφωνό του. Το
κάνει τη στιγµή που µιλάει…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Η δηµοσιοποίηση;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: ..και, συνεπώς, δηµοσιο-

ποιεί. Μπορεί να ανεβάσει ό,τι θέλει. 
Εδώ είµαστε, κύριε Σκουρλέτη, στη Βουλή για να σταµατή-

σουµε το τελικό αποτέλεσµα, που είναι να υποδυθεί η εγκληµα-
τική οργάνωση το πολιτικό κόµµα. Και εδώ πρέπει να ψηφίσετε
υπέρ αυτού. Εδώ είµαστε για να ψηφίσουµε ώστε να µην µπορεί
κανένας να χρησιµοποιεί τα εργαλεία της δηµοκρατίας, για να
καταλύσει τη δηµοκρατία. Αυτό είναι το τελικό αποτέλεσµα. Ιδού
η Ρόδος, λοιπόν, ιδού και το πήδηµα! Προλαβαίνετε να αλλάξετε
τη στάση σας και να ψηφίσετε υπέρ αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μάλιστα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο για δευτερό-
λεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, να το κλείσουµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Αντιδικούµε τώρα χωρίς λόγο. Η παρέµβασή
µου και η συζήτησή µου µε τον Αρχηγό της Αστυνοµίας και τον
αρµόδιο Υπουργό έγινε για να διευκρινίσω το αν πράγµατι
υπήρξε κάποιου είδους άδεια για να κάνει εκποµπές από τις φυ-
λακές ο Κασιδιάρης, διότι αυτό το επιχείρηµα χρησιµοποίησε ο
ΣΥΡΙΖΑ για να αποδείξει δήθεν κάποια εύνοια της Κυβέρνησης
στον Κασιδιάρη. 

Τέτοιου τύπου άδεια, λοιπόν, δεν έχει δοθεί. Τελείωσε αυτό. Το
επιχείρηµά σας, δηλαδή αυτό που είπατε, δεν στέκει. Τώρα, να
βρούµε έναν τρόπο για να κλείσουµε ένα παραθυράκι που χρησι-
µοποιεί ο Κασιδιάρης, αυτό είναι µία ενδιαφέρουσα συζήτηση,
αλλά δεν ακυρώνει την ακύρωση του βασικού σας ισχυρισµού.
Άδεια η Κυβέρνηση στον Κασιδιάρη να κάνει εκποµπές από τη
φυλακή δεν έδωσε ποτέ! Κάνει µία χρήση ενός δικαιώµατος. 

Δεν είναι τόσο εύκολο αυτό που λέτε. Ο δικηγόρος είναι ιδιώ-
της, έχει δικαίωµα να µιλάει µε τον πελάτη του, έχει δικαίωµα να
δηµοσιοποιεί αυτό που εκείνος νοµίζει. Είναι ζητήµατα του δικη-
γορικού κώδικα, των δικηγορικών συλλόγων. Δεν είναι µόνο κυ-
βερνητικό θέµα αυτό, Είναι ένα τρικ ας το πούµε έτσι. Πάντως
άδεια ή εύνοια της Κυβέρνησης δεν υπήρξε. Τελεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
Συνεχίζουµε τώρα µε την κυρία Κοµνηνάκα.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Στο ερώτηµα αν η εγκληµατική, ναζι-

στική Χρυσή Αυγή και οι παραφυάδες της πρέπει να µείνουν
εκτός Βουλής ως ΚΚΕ απαντάµε κατηγορηµατικά και απερίφρα-
στα «ναι». Αυτά τα ναζιστικά, εγκληµατικά µορφώµατα όχι µόνο
δεν πρέπει να έχουν εκπροσώπηση στη Βουλή, αλλά κυρίως δεν
πρέπει να βρίσκουν έδαφος και έκφραση στην κοινωνία. Αυτή τη
µάχη δίνει το ΚΚΕ από την πρώτη στιγµή, πρωτοστατώντας στην
αποµόνωση των διάφορων φασιστικών οµάδων από κάθε γειτο-
νιά, χώρο δουλειάς, σχολή και σχολείο. Και αυτό το έκανε και το
κάνει πολύ πριν την καταδίκη της εγκληµατικής ναζιστικής οργά-
νωσης. Γι’ αυτό και µέλη του κόµµατος, πρωτοπόροι αγωνιστές,
συνδικαλιστές, ακόµα και η Βουλευτής του ΚΚΕ, η Λιάνα Κανέλλη

βρέθηκαν πολλές φορές στο στόχαστρο θρασύδειλων επιθέ-
σεων αυτών των µορφωµάτων.

Από τότε που οι σηµερινοί εισηγητές της επίµαχης τροπολο-
γίας και διάφοροι όψιµοι διώκτες του φασισµού στο όνοµα της
αστικής δηµοκρατίας και του κοινοβουλευτισµού συναγελάζον-
ταν µε τους εγκληµατίες της Χρυσής Αυγής σε διάφορες επετει-
ακές εκδηλώσεις στο Καστελλόριζο και αλλού και όπως και
σήµερα που την ώρα που ορθώνετε δήθεν τείχη για να εµποδί-
σετε την είσοδο των διαφόρων φασιστικών παραφυάδων στη
Βουλή, απροβληµάτιστα και ανερυθρίαστα Νέα Δηµοκρατία, ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ συµπορεύονται µε χρυσαυγίτες στα ίδια ψηφο-
δέλτια στο εργατικό κίνηµα, σιωπή ασυρµάτου έχετε κηρύξει για
το Εργατικό Κέντρο Πύργου ή και στην τοπική διοίκηση. Εκεί µε
τους χρυσαυγίτες αντάµα ορθώνετε τείχη στο ΠΑΜΕ και όχι στη
Χρυσή Αυγή. Τόση είναι η υποκρισία σας. 

Αλήθεια, ποιος ευθύνεται για το γεγονός ότι σχεδόν δέκα χρό-
νια µετά την αποκάλυψη του εγκληµατικού χαρακτήρα της ορ-
γάνωσης δεν υπάρχει ακόµα µετά αµετάκλητη καταδίκη της
Χρυσής Αυγής, ώστε να γεννάται ανάγκη τέτοιων ρυθµίσεων για
τον αποκλεισµό της από τις εκλογές για τις απαράδεκτες καθυ-
στερήσεις στη δίκη, ακόµα και για τις προκλητικές αποφυλακί-
σεις των µελών της; Και τώρα ενδεχοµένως µε το βλέµµα
στραµµένο στις προεκλογικές διεργασίες για την πολυπόθητη
σταθερότητα του αστικού πολιτικού συστήµατος, σας κατέβαλε
ξαφνικά η αντιφασιστική ζέση. Όµως ακόµα και αυτές οι προτει-
νόµενες ρυθµίσεις τόσο από την πλευρά της Κυβέρνησης όσο
και οι διάφορες γόνιµες παρατηρήσεις του ΣΥΡΙΖΑ και άλλων
κοµµάτων περιορίζονται πράγµατι στο διακηρυγµένο τους
σκοπό. Ή µήπως αξιοποιώντας τον αντιφασιστικό µανδύα και τη
δικαιολογηµένη αποστροφή του λαού απέναντι σε αυτά τα µορ-
φώµατα βρήκατε ευκαιρία να υπηρετήσετε και άλλες επικίνδυνες
στοχεύσεις που ξέρετε καλά ότι δεν θα µπορούσαν µε άλλον
τρόπο να γίνουν ανεκτές από τον ελληνικό λαό;

Πώς αποκλείετε κάτω από αυτές τις επικίνδυνες γενικεύσεις
και προϋποθέσεις που εισάγει η τροπολογία για τη συµµετοχή
των κοµµάτων στις εκλογές να µη χωρέσει και η απαράδεκτη θε-
ωρία των δύο άκρων, της ανιστόρητης εξίσωσης του φασισµού
µε τον κοµµουνισµό, δηλαδή µε τον πιο συνεπή πολέµιο του;
Όταν µάλιστα ήδη στον δηµόσιο διάλογο και την αντιπαράθεση
που αναπτύχθηκε όλο αυτό το διάστηµα δεν έλειψαν οι διάφοροι
φωστήρες µεταξύ των οποίων και Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας που οµολογούσαν τους µύχιους πόθους τους µε ερωτήµατα
για τη σχέση του ΚΚΕ µε την αστική δηµοκρατία, όταν ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός χτες αναπαρήγαγε µε τον πιο επίσηµο τρόπο
αυτή την ανιστόρητη εξίσωση, χαρακτηρίζοντας ως µια από τις
χειρότερες στιγµές της ιστορίας την ιστορία του ΕΑΜ και της
εθνικής αντίστασης, δηλαδή αυτούς που πολέµησαν τον φασι-
σµό, την ώρα που η αστική κυβέρνηση αναπαυόταν σε ασφαλείς
προορισµούς και ρέµβαζε από µακριά. Αυτή είναι η φωτογραφία
της ανιστόρητης θεωρίας των δύο άκρων, της επίσηµης θεωρίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όπως επίσηµη πολιτική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης αποτελεί και η ποινικοποίηση της ριζοσπαστικής
ιδεολογίας και δράσης. Μήπως είναι αβάσιµες αυτές οι ανησυ-
χίες, όταν µε βάση αυτές τις θεωρίες έχουν τεθεί εκτός νόµου
κοµµουνιστικά κόµµατα, νεολαίες, ακόµη και επαναστατικά σύµ-
βολα σε µια σειρά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Την ίδια
στιγµή βέβαια που αποκαθίστανται και τιµώνται οι ναζί και οι ντό-
πιοι συνεργάτες τους µετά βαΐων και κλάδων. 

Και αυτή η ανησυχία δεν αφορά αποκλειστικά το ΚΚΕ, που ξέ-
ρετε καλά ότι ούτε φοβήθηκε ούτε λύγισε µπροστά σε τέτοιου
είδους και χειρότερες απαγορεύσεις. Όµως, είναι επικίνδυνες
και στρέφονται κατά του ίδιου του εργατικού λαϊκού κινήµατος,
όταν για παράδειγµα µέσα σε αυτές τις γενικόλογες αναφορές
σε καταδίκες και αδικήµατα περιλαµβάνονται µια σειρά διατάξεις
που ήδη αξιοποιούνται για να στήνονται κατηγορητήρια απέναντι
στους συµµετέχοντες σε λαϊκές κινητοποιήσεις, απεργίες και
διαδηλώσεις. Για παράδειγµα το αδίκηµα της διατάραξης της
κοινής ειρήνης που είναι στο έκτο κεφάλαιο του δεύτερου βι-
βλίου του Ποινικού Κώδικα είναι πασπαρτού σε κάθε κατηγορη-
τήριο ενάντια σε πρωτοπόρους αγωνιστές, συνδικαλιστές,
διαδηλωτές. 
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Πολύτιµη βέβαια είναι και η συµβολή του ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή την
κατεύθυνση, που έσπευσε να προσθέσει στον κατάλογο των εγ-
κληµάτων και τον γνωστό τροµονόµο, µε µια σειρά πράξεις που
τροποποιούνται ως αδικήµατα σε αυτό και φωτογραφίζουν ευ-
θέως µορφές πάλης που επιλέγει το εργατικό λαϊκό κίνηµα και ο
οποίος βέβαια εµπλουτίζεται κάθε τρεις και λίγο µε νέες ευρωπαϊ-
κές οδηγίες, αποτελώντας την αιχµή του δόρατος στο ευρωπαϊκό
θεσµικό πλαίσιο για την ποινικοποίηση του ριζοσπαστισµού. Μά-
λιστα, µε την αρχική του πρόταση για εφαρµογή των απαγορεύ-
σεων και για τα µέλη κοµµάτων διευρύνει αυτή τη δίοδο που
άνοιξε η νεοεισερχόµενη έννοια της πραγµατικής ηγεσίας ώστε ο
έλεγχος στα εσωτερικά των κοµµάτων να µπορεί να εκτείνεται τε-
λικά και στο σύνολο των µελών του κόµµατος. 

Στην πραγµατικότητα δηλαδή, η τροπολογία µε τον πιο εξό-
φθαλµο τρόπο νοµιµοποιεί εν όψει κάθε εκλογικής αναµέτρησης
τα κόµµατα να περνούν από έναν ευρύτερο έλεγχο της οργάνω-
σης, της δράσης τους, δηλαδή της ίδιας της πολιτικής τους ιδε-
ολογίας, γιατί είναι αυτή που καθορίζει και τις δράσεις τους.

Και σε αυτό το σηµείο αξιοµνηµόνευτη είναι η συµβολή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στη διαµόρφωση της τελικής κυβερνητικής πρότασης, αφού
δεν φτάνει αυτή η ευρεία δυνατότητα του Αρείου Πάγου να ασκεί
έλεγχο στα εσωτερικά των κοµµάτων, είχατε την έµπνευση να
προτείνετε την υποβοήθηση του έργου του Αρείου Πάγου µε την
κατάθεση τεκµηριωµένων λέτε υποµνηµάτων από κάθε πολίτη,
ανοίγοντας τον δρόµο για φάµπρικα καταγγελιών αµφιβόλου στο-
χεύσεων. Για παράδειγµα καταγγελίες και υποµνήµατα µπορεί να
καταθέτει ο Σύνδεσµος Εφοπλιστών για την επικίνδυνη και τροµο-
κρατική δράση των συνδικάτων στο λιµάνι που παρεµποδίζουν την
ελευθερία των συγκοινωνιών. Υποµνήµατα µπορεί να στέλνει και
ο γνωστός εθνικός καταγγέλλων που συνηθίζει να στέλνει ραβα-
σάκια στις αρχές µε τα στοιχεία των διαδηλωτών. 

Αυτές λοιπόν οι επικίνδυνες προεκτάσεις δεν µπορούν να πα-
ραβλέπονται πόσω µάλλον όταν είναι αµφίβολο αν όχι πολιτικά
αφελές να ισχυρίζεται κανείς ότι µπορεί να βάλουν ουσιαστικό
µπλόκο στο φασισµό και τις αποκρουστικές παραφυάδες τους
µέσα από τέτοιες νοµοθετικές ρυθµίσεις. Πολύ περισσότερο να
παρουσιάζεται ως σωτήρας απέναντι στον φασισµό το ίδιο το
σύστηµα που τον γεννά, τον θρέφει και δεν διστάζει να τον ξα-
µολάει, να τον µαζεύει όποτε τον χρειάζεται. 

Ο µόνος που µπορεί να βάλει αποκλειστικά µπλόκο, να στείλει
οριστικά και αµετάκλητα τα εγκληµατικά και αποκρουστικά φα-
σιστικά µορφώµατα στο σκουπιδοτενεκέ της ιστορίας είναι ο
ίδιος ο λαός και το κίνηµά του. Και αυτή τη µάχη θα τη δώσει από
καλύτερες θέσεις, δυναµώνοντας το ΚΚΕ, τη µόνη πολιτική δύ-
ναµη που συγκρούεται ευθέως µε το σύστηµα που γεννά το
τέρας του ναζισµού και του φασισµού. Γι’ αυτό και αποτελεί και
την εγγύηση για να δοθεί µε συνέπεια η αντιφασιστική µάχη
µέχρι το τέλος και την οριστική συντριβή του. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Τζηκαλάγιας και µετά η κ. Σκόνδρα.
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, θέλω να εκφράσω

τη θλίψη και την οδύνη µου για την απώλεια του Μανούσου Βο-
λουδάκη, ενός εξαιρετικού, αξιόλογου, µετριοπαθούς και ευπρε-
πούς πολιτικού, ενός λεβέντη Χανιώτη Κρητικού. Εκφράζω τα
θερµά µου συλλυπητήρια στην οικογένειά του και ιδιαίτερα στην
αξιότιµη Μακεδόνισσα σύζυγό του την οποία γνώριζα αρκετά
καλά.

Έρχοµαι στο επίκαιρο θέµα των τελευταίων ηµερών, τους τρο-
µακτικούς σεισµούς που γίνονται στη γειτονική Τουρκία. Όπως
αποδεικνύεται από τις γνώσεις της γεωλογικής και σεισµολογι-
κής επιστήµης, είµαστε και πολύ κοντά και εδαφολογικά και γε-
ωλογικά.

Παρά το ότι κυβερνά τη γείτονα χώρα ένα αυταρχικό, αντιδη-
µοκρατικό, τυραννικό, αναθεωρητικό καθεστώς, το οποίο µας
κάνει να ξοδεύουµε εκατοντάδες εκατοµµύρια χρήµατα για να
µπορούµε να έχουµε αποτροπή απέναντί τους, και παρά το ότι
πολλές φορές οι προκλήσεις τους, ιδιαίτερα στον αέρα και στη
θάλασσα, είναι καθηµερινές και µπορούν να µας οδηγήσουν και

σε θερµό πολεµικό επεισόδιο, παρ’ όλα αυτά, οι σεισµοί απέδει-
ξαν δύο πράγµατα: Πρώτον, ότι οι λαοί δεν έχουν να χωρίσουν
πολλά πράγµατα, γιατί ο πόνος και η θλίψη δηµιουργούν αισθή-
µατα συµπαράστασης και συµπόνιας σε όλους. Και δεύτερον,
αποδεικνύεται µε τη µικρή αριθµητικά αλλά σπουδαία συµβολικά
παρουσία εκεί επίλεκτης δύναµης της Πυροσβεστικής, της
ΕΜΑΚ, ότι η χώρα µας έχει υψηλού επιπέδου τεχνολογική, τε-
χνοκρατική και επιστηµονική επάρκεια, καθώς οι εκπρόσωποί
µας µε το εθνόσηµο στο χιτώνιό τους προβάλλουν την Ελλάδα
και δίνουν θάρρος και άλλα συµβολικά νοήµατα στην υπόθεση.

Ερχόµενος τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε θα ήθελα να
πω τα εξής. Όσον αφορά το κύριο νοµοσχέδιο, την ουσία του
που αφορά την προάσπιση και προαγωγή δικαιωµάτων των κα-
ταναλωτών, έχω να πω ότι η σηµερινή Κυβέρνηση έχει κάνει
πάρα πολλά πράγµατα, ακόµη και αυτό που ορισµένοι λοιδο-
ρούν, το «καλάθι του καταναλωτή» κι αυτό προσέφερε στον κα-
ταναλωτή. Ο καταναλωτής είναι ο µέσος πολίτης, ο απλός
πολίτης, αυτό που εσείς, συνάδελφοι, ιδιαίτερα της Αριστεράς,
αρέσκεστε να λέτε «ευρύτερα λαϊκά στρώµατα».

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο αυτό θέλω να αναφερθώ κυρίως
στην τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών, αυτή που προκα-
λεί τις συζητήσεις και τις αντιπαραθέσεις.

Μετά το 1974, η δική µας παράταξη η Νέα Δηµοκρατία µε τον
Κωνσταντίνο Καραµανλή µε υψηλά ποσοστά τότε, 54%, στις
εκλογές του 1974 νοµιµοποίησε, όπως όφειλε και όπως ήταν επι-
βαλλόµενο να γίνει, το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδος.
Έλυσε µε ένα ανόθευτο, δηµοκρατικό, ελεύθερο δηµοψήφισµα
το πολιτειακό ζήτηµα. Λίγα χρόνια µετά µάς κατέστησε ισότιµο
µέλος της ευρωπαϊκής οικογένειας, γεγονός που κατοχύρωσε
και ενίσχυσε τους δηµοκρατικούς θεσµούς. Στην πορεία γίνονται
κάποιες διαπιστώσεις από τη χρήση των κανόνων της δηµοκρα-
τίας από τους διάφορους πολίτες και τα κόµµατα. Σαφώς και
είναι συνταγµατική επιταγή, είναι δηµοκρατικό δικαίωµα, ισότιµο
για όλους τους πολίτες, το δικαίωµα του εκλέγειν και του εκλέ-
γεσθαι. Αποδείχθηκε όµως, ιδιαίτερα µετά το 2012, ότι κάποιοι
πολίτες ή κάποιες οργανώσεις χρησιµοποιούν τα αγαθά της δη-
µοκρατίας για να πλήξουν τη δηµοκρατία και µάλιστα προβαί-
νουν σε βίαιες ενέργειες οι οποίες χαρακτηρίζονται, µε
αποφάσεις της δικαιοσύνης, ως εγκληµατικές.

Αυτή η παράταξη, η Νέα Δηµοκρατία, µε τη συνδροµή όσων
υπήρχαν τότε το 2012, οδήγησε µια ναζιστική εγκληµατική ορ-
γάνωση, όπως αποφάσισε η δικαιοσύνη, στο να είναι εκτός
νόµου και να οδηγηθούν οι πρωταγωνιστές στη φυλακή. Νοµο-
θετήσαµε το 2021 ένα πλαίσιο το οποίο κατοχυρώνει περισσό-
τερο τη δηµοκρατία και τώρα κρίνουµε αναγκαίο να κάνουµε την
κίνηση για να αποτρέψουµε πάλι εκµετάλλευση των κανόνων της
δηµοκρατίας.

Άκουγα µε προσοχή τη συνάδελφό του γειτονικού νοµού, του
Νοµού Φλώρινας. Αναφέροµαι στην κ. Πέρκα που δεν είναι πα-
ρούσα. Η Καστοριά και η Φλώρινα χωρίζονται από το πανέµορφο
βουνό Βίτσι. Εγώ βλέπω το Βίτσι σαν ένα βουνό που µπορεί να
µας ενώνει. Εξάλλου, θα έλεγα χαριτολογώντας πως µπορείς να
πας από την Καστοριά στη Φλώρινα µε τρεις διαφορετικούς τρό-
πους και ο συντοµότερος είναι µέσω του Βιτσίου.

Κι εγώ στα νεανικά µου χρόνια, και από αυτό το Βήµα, έχω πει
ότι προσωπικά συγκρότησα την πολιτική και ιδεολογική µου ταυ-
τότητα λέγοντας ότι ίσα απέχω από τον µαύρο και τον κόκκινο
φασισµό. Αυτό έχω πει. Δεν θα το επαναλάβω σήµερα. Λέω όµως
ότι σαφώς και δεν µπορούµε να βάλουµε όλα τα πράγµατα στο
ίδιο ζύγι. Όταν τα κοινοβουλευτικά κόµµατα της Αριστεράς ή
ακόµη και τα εξωκοινοβουλευτικά, που συµµετέχουν στις εκλο-
γές, αποκηρύσσουν την ένοπλη βία και δεν υπάρχουν στοιχεία
βίαιων εκδηλώσεων, σαφώς και δεν είναι στο ίδιο ζύγι.

Τα λέω αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί πρέπει όλοι
µας να βάζουµε λιθαράκι στην ενίσχυση των δεσµών µεταξύ µας,
στην ενίσχυση της πραγµατικής δηµοκρατίας. Αυτό κάνουµε και
σήµερα. Ενισχύουµε το πλαίσιο στο κάτω κάτω της γραφής για
όσους µπορεί να λένε «ας αποφασίσει ο λαός» για ένα οποιοδή-
ποτε κόµµα αν θα µπει ή αν δεν θα µπει στη Βουλή. Φτιάχνουµε
το νοµοθετικό πλαίσιο, σαν νοµοθετικό Σώµα που είµαστε, ώστε
να αποφασίσει το ανώτερο όργανο, η ανεξάρτητη δικαιοσύνη µε
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τον Άρειο Πάγο, αν µια οργάνωση µπορεί να συµµετέχει ή δεν
µπορεί να συµµετέχει στις εκλογές.

Όµως, µε το σηµερινό εξώδικο που απέστειλε ο έγκλειστος
και πραγµατικός αρχηγός αυτής της οργάνωσης, νοµίζω ότι δίνει
επιχειρήµατα στη δική µας απόφαση να φτιάξουµε αυτό το νο-
µοθετικό πλαίσιο ώστε να µπορεί ο Άρειος Πάγος να απαγορεύει
ή µη τη συµµετοχή στις εκλογές. 

Εσείς, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, και ιδιαίτερα
της Αξιωµατικής, έχετε την ευθύνη να δείξετε γενναιότητα και να
υπερψηφίσετε µια θετική απόφαση της σηµερινής Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Παπαηλιού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα αναφερθώ εν ολίγοις, κάνοντας µια - δυο παρα-
τηρήσεις στο νοµοσχέδιο που εισάγεται προς συζήτηση στη
Βουλή και στη συνέχεια θα µιλήσω για την τροπολογία του
Υπουργείου Εσωτερικών. 

Είναι σηµαντικό το νοµοσχέδιο µε το οποίο ενσωµατώνεται
στην ελληνική έννοµη τάξη η οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου για την προστασία του καταναλωτή.
Εκείνο, όµως, που έχει κρίσιµη σηµασία είναι η εφαρµογή των
σχετικών ρυθµίσεων για την προστασία του καταναλωτή, προ-
ϋπόθεση της οποίας είναι οι έλεγχοι στην αγορά, αυτοί που σή-
µερα δεν γίνονται ή όταν γίνονται είναι απολύτως ανεπαρκείς.
Με την απουσία ελέγχων θησαυρίζουν -και το γνωρίζει πλέον ο
Έλληνας καταναλωτής- οι µεσάζοντες, οι όµιλοι επιχειρήσεων,
οι µεγάλες εµπορικές αλυσίδες και τα σουπερµάρκετ. 

Βέβαια, προσθέτω ότι σήµερα - το βιώνει ο Έλληνας κατανα-
λωτής και το λαϊκό νοικοκυριό- κυριαρχεί η ακρίβεια που είναι
συνέπεια της αισχροκέρδειας. Οι τιµές των τροφίµων και των
ειδών πρώτης ανάγκης έχουν εκτοξευθεί στα ύψη και τα νοικο-
κυριά δεν τα βγάζουν πέρα.

Αυτή είναι η κατάσταση. Αυτή είναι η εικόνα της αγοράς σή-
µερα. Συνεπώς οποιαδήποτε ρύθµιση του Ενωσιακού ή του Ελ-
ληνικού Δικαίου πρέπει να εφαρµόζεται. Αν δεν εφαρµόζεται, δεν
έχει κανένα νόηµα. 

Τώρα, θα αναφερθώ στην τροπολογία του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών. Βάσει του Συντάγµατος, τα πολιτικά κόµµατα ιδρύονται και
λειτουργούν ελεύθερα. Δεν υφίσταται ρύθµιση που να προβλέπει
να θεσπίζει την απαγόρευση πολιτικού κόµµατος. Εξάλλου, σύµ-
φωνα µε το Σύνταγµα, το εκλογικό δικαίωµα οποιουδήποτε πολίτη
δεν µπορεί να περιοριστεί παρά µόνον αν υφίσταται αµετάκλητη
ποινική καταδίκη για ορισµένα εγκλήµατα. 

Εν προκειµένω, τίθεται το ζήτηµα αν µε τον εκλογικό νόµο πα-
ρέχεται η ευχέρεια να απαγορευτεί η καταχρηστική µεταµφίεση
µιας εγκληµατικής οργάνωσης σε πολιτικό κόµµα που διεκδικεί να
µετάσχει στην εκλογική διαδικασία. Αυτό διαφέρει από την απα-
γόρευση και πολύ περισσότερο τη διάλυση ενός πολιτικού κόµ-
µατος. 

Η θεσµοθέτηση µε την κυβερνητική τροπολογία για τη µη συµ-
µετοχή του «µορφώµατος» Κασιδιάρη στις επικείµενες εκλογές
φαίνεται ότι αποσκοπεί στην παρεµπόδιση της ενδεχόµενης επι-
στροφής της Χρυσής Αυγής υπό άλλο µανδύα, (το µόρφωµα Κα-
σιδιάρη) αφ’ ενός για να εµφανιστεί η Νέα Δηµοκρατία ως
αµιγώς κεντροδεξιά δύναµη, δύναµη που αντιτίθεται στην ακρο-
δεξιά και αφ’ ετέρου προς άγραν ψήφων, δεδοµένου ότι δια-
νύουµε προεκλογική περίοδο. Πρόκειται για δύσκολη άσκηση
Συνταγµατικού Δικαίου, η οποία εξελίσσεται σε πολιτικό δίληµµα.
Ο αποκλεισµός από τις εκλογές των νεοναζί που έχουν διαπράξει
εγκλήµατα, δεν πρέπει να γίνει κατά τρόπο αντίθετο προς το Σύν-
ταγµα και την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. 

Αυτό φαίνεται ότι δεν υλοποιείται µε την κυβερνητική τροπο-
λογία που είναι ασαφής και ευρύτατη. Αφήνει µεγάλα περιθώρια
ερµηνειών, παρερµηνειών και καταχρήσεων, ενώ δεν θα έπρεπε
να αφήνει ανοιχτά «παράθυρα» για διευρυµένες ερµηνείες και
τον ενδεχόµενο µελλοντικό αποκλεισµό άλλων κοµµάτων. 

Σε αυτή την τροπολογία δεν αποτυπώνεται ο σκοπός της διά-
ταξης ή ο δήθεν σκοπός της διάταξης που είναι η προστασία του

δηµοκρατικού πολιτεύµατος από τους εχθρούς του, ο αποκλει-
σµός νεοναζιστικών κοµµάτων από την εκλογική διαδικασία. Η
εξειδίκευση αυτής της προϋπόθεσης αφήνει ανοιχτά παράθυρα. 

Ας σηµειωθεί, µάλιστα, ότι η ευθύνη της Κυβέρνησης είναι µε-
γάλη για το γεγονός ότι ο κατάδικος Κασιδιάρης εδώ και τρία
χρόνια ανενόχλητος µέσα από τις φυλακές αναπτύσσει πολιτική
δράση µέσω των µέσων κοινωνικής δικτύωσης. Είπε ο κύριος
Υπουργός ότι δεν δόθηκε σχετική άδεια από την Κυβέρνηση,
όµως δεν ελέγχθηκε ποτέ γι’ αυτή την δραστηριότητά του. Αφή-
σατε δηλαδή, κύριοι της Κυβέρνησης, πάλι «το αυγό του φιδιού
να εκκολάπτεται».

Στο δίληµµα αποκλεισµού των νεοναζί και σεβασµού του Συν-
τάγµατος, ιδιαίτερη σηµασία έχει ο σεβασµός του Συντάγµατος.
Ευκταίος είναι ο συνδυασµός και των δύο. Όµως, τυχόν παρα-
βίαση του Συντάγµατος για την αντιµετώπιση των εχθρών του,
του ναζισµού και του φασισµού θα αποτελούσε για τους νεοναζί
µεγαλύτερη νίκη απ’ ότι η συµµετοχή των εκπροσώπων τους στις
εκλογές. Μάλιστα, η Κυβέρνηση εισάγει τη ρύθµιση σε περίοδο
ύποπτη, προεκλογική.

Στο πλαίσιο του Συντάγµατος η ρύθµιση που επιλέγετε απο-
τελεί κερκόπορτα για την επέκταση της εφαρµογής της και σε
άλλες περιπτώσεις. Εάν ένα κόµµα επιλέξει να καταθέσει ψηφο-
δέλτιο µε υποψήφιο που έχει καταδικαστεί για τα αδικήµατα των
άρθρων 187 και 187Α ο υποψήφιος απαγορεύεται να κατέλθει
στις εκλογές και ο Άρειος Πάγος µπορεί να κρίνει ότι το κόµµα
δεν µπορεί να καταθέσει συνδυασµό. Είναι εξαιρετικά προβλη-
µατικό το γεγονός ότι παρέχεται στον Άρειο Πάγο, στο Α’Τµήµα
του που είναι επιφορτισµένο µε την αρµοδιότητα ανακήρυξης
των συνδυασµών, ανεπίτρεπτα ευρεία αρµοδιότητα να κρίνει αν
ένα κόµµα είναι δηµοκρατικό ή όχι µε ένα εξαιρετικά επισφαλές
κριτήριο και πολιτικά χαρακτηριστικά και µάλιστα σε εξαιρετικά
ελάχιστο χρονικό διάστηµα, µη επαρκές για τη διαµόρφωση ου-
σιαστικής κρίσης. Αυτό το είπε και ο ίδιος ο Υπουργός Εσωτερι-
κών, παραπέµποντας σε µελλοντική ρύθµιση, ώστε να τηρηθούν
όλες οι προθεσµίες που συνδέονται µε την εκλογική διαδικασία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Η χώρα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει διολισθή-
σει σε αντιδηµοκρατικές ατραπούς ακόµη, ώστε να απαγορεύει
την ύπαρξη και λειτουργία πολιτικών κοµµάτων, όπως συµβαίνει
σε κάποιες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες έχουν
απαγορεύσει κόµµατα της Αριστεράς, κυρίως κοµµουνιστικά
κόµµατα, και µάλιστα στο πλαίσιο της ανιστόρητης θεωρίας των
δύο άκρων που εξισώνει το φασισµό µε τον κοµµουνισµό. Χρει-
άζεται να κινηθούµε µε ιδιαίτερη προσοχή. Και η κοινή γνώµη δεν
πρέπει αυτές τις διεργασίες να τις υπολάβει ως απόπειρα απα-
γόρευσης πολιτικών κοµµάτων, διότι αυτό θα ενίσχυε µορφώ-
µατα «τύπου Κασιδιάρη», την πολιτική αντίληψη τους ακόµη και
την εγκληµατική δράση τους.

Προφανώς τη σηµαντικότερη άµυνα έναντι των εχθρών του
Συντάγµατος και της δηµοκρατίας, των νεοναζί, των φασιστών,
της ακροδεξιάς δεν µπορεί να αποτελέσει η απαγόρευση της
συµµετοχής τους σε εκλογές, αλλά µόνον η πολιτική και κοινω-
νική αποµόνωση τους, η πολιτειακή παιδεία και η απαξίωση του
ακροδεξιού λόγου. Με θεσµικά µέτρα και εµπόδια και µόνον µε
αυτά δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί ο ναζισµός ως πολιτική και
κοινωνική συµπεριφορά. Η ναζιστική απειλή µπορεί να παταχθεί
κυρίως µε τη διαµόρφωση αντιφασιστικής συνείδησης στην κοι-
νωνία, στις γειτονιές, στα σχολεία στους χώρους εργασίας, αλλά
και στο δρόµο και στο πεζοδρόµιο που τόσο µέµφεσθε, κύριοι
της Κυβέρνησης. 

Συνεπώς θα έλεγα ότι η προκείµενη ρύθµιση φοβάµαι ότι θα
δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα από αυτά που προσπα-
θεί να επιλύσει. Πάσχει συνταγµατικά και πολιτικά. Και βέβαια
δεν επιτυγχάνεται ο σκοπός που ισχυρίζεστε ότι επιδιώκετε, και
µάλιστα παραµονές εκλογών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Κουµουτσάκος από τη Νέα Δηµοκρατία και θα ακολου-
θήσει ο κ. Ζαχαριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

7614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω και εγώ να εκφράσω τη

συντριβή και τη θλίψη µου για την απώλεια ενός εξαίρετου συ-
ναδέλφου και πολύ καλού µου φίλου, ενός πολιτικού έντιµου,
ακέραιου, αξιοπρεπούς που θα λείψει από τη Βουλή των Ελλή-
νων. Και θέλω να εκφράσω τα βαθιά µου συλλυπητήρια στην οι-
κογένεια, στους οικείους και τους φίλους του για αυτή την
µεγάλη απώλεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επικεντρωθώ στο ζήτηµα της
τροπολογίας που έχει καταθέσει το Υπουργείο Εσωτερικών για
να µοιραστώ µερικές σκέψεις µε τη Βουλή, µε τους συναδέλ-
φους για ένα πράγµατι κρίσιµο ζήτηµα και µία ιστορική ρύθµιση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµοκρατία είναι το πολί-
τευµα της συνύπαρξης διαφορετικών και αντιπαρατιθέµενων
απόψεων, θέσεων και συµφερόντων. Και ως πολίτευµα συνύπαρ-
ξης έχει ανάγκη το µέτρο. Αντίθετα διαβρώνεται και κινδυνεύει
από τα άκρα και τις ακρότητες. Η δηµοκρατία απεχθάνεται τα
άκρα και τις ακρότητες. 

Η εκτός νόµου και συνταγµατικού πλαισίου βία απ’ όπου και
αν προέρχεται είναι εχθρός της δηµοκρατίας και ως εχθρό οφεί-
λει να την αντιµετωπίζει το κράτος δικαίου. Οι καταδικασµένες
εγκληµατικές οργανώσεις και τα καταδικασθέντα µέλη τους, που
µεταλλάσσονται σε πολιτικές οντότητες και πολιτικούς δρώντες,
αποτελούν δούρειο ίππο, πέµπτη φάλαγγα για τη δηµοκρατία. 

Η φιλελεύθερη αστική δηµοκρατία είναι ανεκτική, οφείλει
όµως να µην είναι αφελής, να επαγρυπνεί και να µην υπνοβατεί
εν µέσω κινδύνων υπονόµευσής της.

Είναι ασυγχώρητη αφέλεια και αυτοϋπονοµευτικός εφησυχα-
σµός της δηµοκρατίας να αποδέχεται σαν να µη συµβαίνει τίποτα
ότι πολιτικά κόµµατα µπορεί να καθοδηγούνται άµεσα ή διά αν-
τιπροσώπου και να περιλαµβάνουν στους συνδυασµούς τους
πρόσωπα που, ενώ έχουν καταδικαστεί για εγκλήµατα µε πολι-
τειακή απαξία, καλούνται, εκλεγόµενα τα ίδια αυτά πρόσωπα, να
συµπράττουν στη δηµοκρατική λειτουργία του πολιτεύµατος.
Πρόκειται για παραλογισµό, για επικίνδυνο παραλογισµό, για θε-
σµικό και πολιτικό παραλογισµό. Ο Ευάγγελος Βενιζέλος τα δια-
τυπώνει όλα αυτά εύστοχα και λακωνικά και λέει: «Η ελληνική
δηµοκρατία οφείλει να µην αφήνει τους αξιακούς εχθρούς της
να χρησιµοποιούν σε βάρος της τις θεσµικές εγγυήσεις που αυτή
τους παρέχει.».

Το έγκληµα που µεταλλάσσεται ή εντάσσεται σε µια πολιτική
οντότητα, δεν συντάσσεται ποτέ µε το κράτος δικαίου. Αντιθέ-
τως, όταν αυτό συµβαίνει, όταν εγκληµατικές οργανώσεις ή εγ-
κληµατικές συµπεριφορές γίνονται µέρος του πολιτικού
συστήµατος, τότε το ευτελίζουν, το διαβρώνουν, το υπονο-
µεύουν και, αν δεν αντιµετωπιστούν έγκαιρα -το έχει δείξει άλ-
λωστε η ιστορική εµπειρία στην Ευρώπη- τελικά το καταλύουν.
Εποµένως, είναι ζωτική υποχρέωση της δηµοκρατίας να αυτο-
προστατεύεται από κάθε µετάλλαξη του εγκλήµατος και εγκλη-
µατικών οργανώσεων σε πολιτικές, κοµµατικές οντότητες. Η
δηµοκρατία πρέπει να αυτοπροστατεύεται χωρίς να αυτοϋπονο-
µεύεται, να αµύνεται µαχόµενη, τηρώντας την ίδια ώρα τις εγ-
γυήσεις του κράτους δικαίου. Τελικά, και εν κατακλείδι, αυτή
είναι η ουσία, αυτός είναι ο πυρήνας της λογικής και της στόχευ-
σης της νοµοθετικής πρωτοβουλίας που έφερε στη Βουλή η Κυ-
βέρνηση. 

Και, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, και ειδικά της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, είχαµε τη φιλοδοξία, είχαµε την ευγενή
ελπίδα ότι για κάτι τόσο προφανές θα υπήρχε η συνολική στή-
ριξη του συνόλου των πολιτικών δυνάµεων. Άλλωστε η Κυβέρ-
νηση στην επιδίωξή της να επιτευχθεί η µέγιστη δυνατή
συναίνεση, δήλωσε εξ αρχής διατεθειµένη να συζητήσει ή ακόµα
και να υιοθετήσει εποικοδοµητικές παρατηρήσεις και συνεισφο-
ρές άλλων κοµµάτων. Αυτό συνέβη µε ορισµένες προτάσεις που
κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. Λυπάµαι να πω και να διαπιστώσω
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ αποτελεί και πάλι µια εµµονική εξαίρεση. Δηλώνει
παρών από ό,τι αντιλαµβάνοµαι, αλλά στην ουσία µένει απών από
αυτή την πράγµατι ιστορική ρύθµιση. Δεν συνεισφέρει στην προ-
σπάθεια. Και όταν δεν συνεισφέρει, την υπονοµεύει. 

Η ιστορικής σηµασίας και θεσµικής βαρύτητας τροπολογία

που συζητάµε σήµερα, δεν ήρθε ως κεραυνός εν αιθρία, αποτε-
λεί λογική συνέχεια, προσθήκη και ενίσχυση νόµου, του ν.
4804/2021, και ειδικά του άρθρου 92 που σε πολιτικά ανύποπτο
χρόνο καθόρισε ότι δικαίωµα κατάρτισης σχεδιασµών δεν έχουν
-επαναλαµβάνω, δεν έχουν!- τα πολιτικά κόµµατα των οποίων ο
πρόεδρος, ο γενικός γραµµατέας, τα µέλη της διοικούσας επι-
τροπής και ο νόµιµος εκπρόσωπος έχουν καταδικαστεί σε κά-
θειρξη για ορισµένα αδικήµατα σε βάρος της πολιτείας. Αυτής
της διάταξης του 2021 είχε προηγηθεί ήδη από το 2013 πολύ
σαφής πρόβλεψη περί αναστολής της χρηµατοδότησης κοµµά-
των που λειτουργούν ως εγκληµατική οργάνωση. Και αυτές οι
δύο ρυθµίσεις είχαν τύχει ευρείας στήριξης. Αυτές τις ρυθµίσεις
ερχόµαστε να διευρύνουµε. Πάνω σε αυτή τη στέρεα βάση, ευ-
ρεία συναίνεση, οικοδοµείται και η σηµερινή τροπολογία. 

Στην ουσία η σηµερινή τροπολογία εξειδικεύει τη συνταγµα-
τική επιταγή του άρθρου 291, του καταστατικού χάρτη της δη-
µοκρατίας µας, που τονίζει ότι η οργάνωση και η δράση των
πολιτικών κοµµάτων οφείλει να εξυπηρετεί την ελεύθερη λει-
τουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Και είναι προφανές ότι
αυτό δεν ισχύει στην περίπτωση συγκρότησης ενός κόµµατος-
κέλυφος που δρα και λειτουργεί ως εγκληµατική οργάνωση. Η
διάταξη επίσης αυτή δεν παραβιάζει την αρχή της αναλογικότη-
τας, διότι µε την τροπολογία δεν επέρχεται, ούτε επιβάλλεται,
σε κάποιο πρόσωπο στέρηση εκλογικού δικαιώµατος. Εκείνο που
προβλέπεται είναι ότι µε την απόφαση του Αρείου Πάγου µπορεί
να αποκλειστεί η κατάρτιση εκλογικών σχηµατισµών, δηλαδή η
συµµετοχή στις εκλογές κόµµατος ή συνδυασµού κοµµάτων,
στην ηγεσία των οποίων µετέχουν αυτά τα πρόσωπα. Θα ανα-
φερθώ εδώ στον κορυφαίο συνταγµατολόγο της χώρας τον κ.
Μανιτάκη, ο οποίος λέει ότι ο αποκλεισµός της συµµετοχής του
αρχηγού στις εκλογές είναι συνέπεια του αποκλεισµού από τις
εκλογές του κόµµατος του οποίου ηγείται, και όχι λόγω άρνησης
του εκλογικού του δικαιώµατος. 

Τέλος, είναι ευτυχές ότι η διάταξη δεν υπεισέρχεται στην αξιο-
λόγηση χαρακτηριστικών και ιδεολογίας των κοµµάτων. Εάν κάτι
τέτοιο συνέβαινε, τότε πραγµατικά, ναι, θα άνοιγε ο «ασκός του
Αιόλου», διότι θα εκκαλείτο η δικαστική εξουσία να κρίνει και να
αποφασίζει για την πολιτική ουσία, την πολιτική κατεύθυνση, τα
χαρακτηριστικά και τις στοχεύσεις πολιτικών κοµµάτων, και αυτό
είναι κάτι που δεν έπρεπε και δεν πρέπει και, ευτυχώς, δεν θα
γίνει µε την τροπολογία που καταθέσαµε. 

Όλα όσα αναφέρθηκαν, τεκµηριώνουν και επιβεβαιώνουν ότι
η υπό συζήτηση διάταξη είναι συµβατή µε το Σύνταγµα, και θα
προσέθετα αν είχαµε χρόνο, ότι είναι απολύτως συµβατή και µε
την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Είναι
κρίµα που αυτή η συγκεκριµένη ιστορική παρέµβαση προστα-
σίας της δηµοκρατίας, που είπαµε ότι είναι ανεκτική αλλά δεν
πρέπει να είναι αφελής, δεν θα τύχει, λόγω της στάσεως του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, της στήριξης του συνόλου των πολιτικών δυνάµεων της
χώρας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Και ακολουθεί ο
κ. Ευάγγελος Αποστόλου επίσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορού-
σατε να εκφωνήσετε και τον υπόλοιπο κατάλογο για να ξέρουµε
τη σειρά των οµιλητών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, καµµία αντίρ-
ρηση.

Μισό λεπτό, κύριε Ζαχαριάδη.
Η σειρά έχει ως εξής. Τώρα θα πάρει τον λόγο ο κ. Ζαχαριά-

δης. Όπως ανήγγειλα, ο επόµενος οµιλητής θα είναι ο κ. Απο-
στόλου. Μετά θα µιλήσει ο κ. Μπλούχος και εσείς, κύριε
Καστανίδη, στη συνέχεια. Μετά από εσάς θα µιλήσει ο κ. Καππά-
τος, η κ. Κασιµάτη και η κ. Αραµπατζή. Και θα ολοκληρωθεί ο κα-
τάλογος των οµιλητών. Δηλαδή έχουν µείνει επτά οµιλητές
ακόµα, µαζί µε τον κ. Ζαχαριάδη.

Κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να εκ-

φράσω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια για την απώλεια του συ-
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ναδέλφου από τη Νέα Δηµοκρατία, του Μανούσου Βολουδάκη.
Συλλυπητήρια στην οικογένειά του, στους συνοδοιπόρους του
και βεβαίως στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Επίσης, να εκ-
φράσω και την αλληλεγγύη στον δοκιµαζόµενο λαό της Τουρκίας
και της Συρίας για το µεγάλο δράµα το οποίο περνούν και για τις
δύσκολες καταστάσεις που αντιµετωπίζουν. 

Νοµίζω ότι και η χθεσινή συζήτηση και η σηµερινή είχε υπερβο-
λική δόση και από τοξικότητα και από ανιστόρητες προσεγγίσεις
και από διχαστικό λόγο και από ιστορικό αναθεωρητισµό. Και ξε-
κινώ µε το σχόλιο του Πρωθυπουργού για το ΕΑΜ, γιατί για εµάς
αυτές είναι οι λαµπρότερες σελίδες της ελληνικής ιστορίας, όχι
χειρότερες, οι λαµπρότερος. Είµαστε περήφανοι για τους αγώνες
του λαού µας. Είµαστε περήφανοι για την εθνική αντίσταση. Είµα-
στε περήφανοι για το ΕΑΜ. Είµαστε περήφανοι για τον Γοργοπό-
ταµο. Άλλωστε εδώ και σαράντα χρόνια, από το 1982, η Βουλή µε
την κυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου είχε αναγνωρίσει την
Εθνική Αντίσταση. Γιατί µας γυρνάτε πίσω από αυτό;

Έρχεται εδώ ο Υπουργός, ο κ. Γεωργιάδης και λέει ότι δεν
µπορούν στον ΣΥΡΙΖΑ να µιλάνε για το ΕΑΜ γιατί είναι οπορτου-
νιστές! Έγινε τροχονόµος τώρα ο κ. Γεωργιάδης στο εσωτερικό
του δηµοκρατικού κινήµατος, του κινήµατος της Αριστεράς και
του Κοµµουνιστικού Κινήµατος! Έχει γνώµη για όλα. Ποιος τα
κάνει όµως αυτά; Ο κ. Γεωργιάδης! Άµα µπείτε στο YouTube και
στο Google και αναζητήσετε και δείτε τι έλεγε για το σηµερινό
του κόµµα ο κ. Γεωργιάδης -όχι πριν από εβδοµήντα χρόνια και
από ογδόντα χρόνια που συζητάµε για αυτά που συζητάµε, αλλά
πριν από δεκαπέντε χρόνια που ήταν στον Λαϊκό Ορθόδοξο Συ-
ναγερµό- και τι έχει «σούρει» για τον Κώστα Καραµανλή, για τον
Αντώνη Σαµαρά και για την οικογένεια Μητσοτάκη, δεν θα πι-
στεύετε ότι αυτός ο άνθρωπος µπορεί να κουνάει το δάχτυλο σε
άλλους για το τι λένε! Είναι ο ορισµός της αµετροέπειας και του
παραληρήµατος αυτό το οποίο ζήσαµε από τον Υπουργό της
Ανάπτυξης.

Καλώς ήρθατε, κύριε Υπουργέ! Και όχι, κύριε Γεωργιάδη, δεν
είναι ίδιο πράγµα ο κοµµουνισµός µε τον φασισµό. Πάµε, αν θέ-
λετε, µαζί να τα πούµε αυτά στα Καλάβρυτα, στο Δίστοµο, στο
Κοµµένο της Άρτας, στη Βιάννο. 

Προχθές, 27 Ιανουαρίου, βρεθήκαµε κάποιοι Βουλευτές από
όλα τα κόµµατα στο Μέγαρο Μουσικής σε εκδήλωση για την
Παγκόσµια Ηµέρα Μνήµης του Ολοκαυτώµατος. Τι θυµόµαστε
εκείνη τη µέρα; Τι γιορτάζουµε; Ποια είναι η µνήµη µας; Είναι η
απελευθέρωση του Άουσβιτς. Από ποιους; Από τον Κόκκινο
Στρατό. Τι είναι ο Κόκκινος Στρατός; Είναι κάποιοι φασίστες που
πολέµησαν µε κάποιους άλλους φασίστες; Είναι επικίνδυνα αυτά
που λέτε! Ποιος στρατός µπήκε στο Βερολίνο το 1945 και το απε-
λευθέρωσε από τους ναζί; Κάποιοι φασίστες πολέµησαν µε κά-
ποιους άλλους φασίστες; Όχι. Ο Κόκκινος Στρατός µπήκε. Αυτή
είναι η ιστορία της ανθρωπότητας.

Για απαντήστε, λοιπόν, πώς γίνεται εδώ και τρία χρόνια ο Κασι-
διάρης να καθοδηγεί και να οργανώνει κόµµα µέσα από τη φυ-
λακή; Είναι λάθος η κριτική που κάνετε για τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι
επικοινωνιακή, είναι επιπόλαιη, είναι άθλια. Εν πάση περιπτώσει,
ας πούµε έτσι για την οικονοµία της κουβέντας, εσείς που τα κά-
νετε όλα σωστά, που είστε άριστοι, που είστε επιτελικοί, που µά-
χεστε τον ναζισµό, τον φασισµό και δεν το θέλετε, ενώ όλοι οι
υπόλοιποι το θέλουν, πείτε µου πώς µέσα από τη φυλακή κάποιος
µπορεί να κάνει εκποµπή στο YouTube και να οργανώνει ολόκληρο
κόµµα, να µιλάει µέσω µικροφώνου σε συναντήσεις; Δεν το ξέ-
ρατε; Δεν σας ενδιέφερε; Το υποτιµήσατε; Το αφήσατε; Τι έγινε
εκεί πέρα; Όχι τι κάναµε εµείς. Αφήστε µας εµάς. Εσείς τι κάνετε. 

Πραγµατικά τώρα, πού απευθύνεστε; Απευθύνεστε σε ανθρώ-
πους και σε κοινωνία που δεν έχει ιστορική µνήµη; Έρχεται σε
αυτή την τροπολογία ως εισηγητής ο κ. Βορίδης. Εντάξει, ο κ.
Μητσοτάκης έχει επιλέξει µετά από Υπουργό Ανάπτυξης να τον
κάνει Υπουργό των Εσωτερικών, δηλαδή στο πιο θεσµικό Υπουρ-
γείο της χώρας. Και ανεβαίνει στο Βήµα της Βουλής των Ελλή-
νων ο κ. Βορίδης και λέει: «Εµείς και εσείς». Ποιος το λέει αυτό;
Ο κ. Βορίδης. 

Δηλαδή αυτός είναι άλλος Βορίδης από αυτόν που διαδέχτηκε
τον Νίκο Μιχαλολιάκο, που είναι σήµερα στη φυλακή, στην ηγε-
σία της ΕΠΕΝ µε εντολή του δικτάτορα Παπαδόπουλου από τη

φυλακή; Είναι άλλος; Είναι άλλος Βορίδης του Ελληνικού Μετώ-
που που είχε υποψήφιο τον ναζί πατέρα Πλεύρη στη δεκαετία
του 1990; Είναι άλλος Βορίδης του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού του Γιώργου Καρατζαφέρη, υµνητή του καθεστώτος της 4ης

Αυγούστου; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ε, δεν γίνεται αυτό. Θα µου δώσετε τον λόγο
µετά, κύριε Πρόεδρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Είναι άλλος Βορίδης που κυ-
κλοφορούσε µε το τσεκούρι έξω από τη Νοµική; Είναι άλλος Βο-
ρίδης που θυµήθηκε το Ολοκαύτωµα όταν έγινε Υπουργός; 

Κι έρχεται ο κ. Βορίδης να κουνήσει το δάχτυλο σε εµάς; Εµείς
είµαστε αυτό που είµαστε, µε την Αριστερά, µε τη δηµοκρατία,
µε τους αγώνες, µε τις εξορίες, µε τους βασανισθέντες, τους µε
τις εκτελεσθέντες, για να µπορεί να υπάρχει σήµερα αυτή η Αί-
θουσα, για να καθίζουµε εµείς την πλάτη µας και τα πόδια µας
σε αυτές τις βολικές καρέκλες. Έρχεται να µας κάνει µαθήµατα
και να πει ότι δεν έχουµε πρόθεση, να κάνει δίκη προθέσεων;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό θέλω, κύριε Πρόεδρε.
Ανεβαίνει στο Βήµα πρώην Πρωθυπουργός και δεν κάνει δίκη

πρόθεσης για τη Νέα Δηµοκρατία. Λέει ότι πιστεύουµε ειλικρινά
ότι η Νέα Δηµοκρατία θέλει αυτό, αλλά το πιστεύουµε κι εµείς.
Και βγαίνουν δύο κορυφαίοι Υπουργοί, πρωτοπαλίκαρα του
ΛΑΟΣ στην προηγούµενη δεκαετία, να κάνουν δίκη προθέσεων
στην Αριστερά; Μήπως έχετε χάσει τελείως το µέτρο; Δεν είστε
πρίγκιπες. Υπουργοί είστε! Εκλογές έχουµε. Θα ψηφίσει ο λαός.
Δεν θα καταργήσετε εσείς την ιστορική µνήµη. 

Εν πάση περιπτώσει, ας δούµε σε αυτή την Αίθουσα πώς αν-
θίζει ο φασισµός και πως υποχωρεί και ιστορικά να κάνουµε αυτή
τη συζήτηση, τι γίνεται µε τις ανισότητες, µε τον ρατσιστικό λόγο,
µε τον εθνικισµό, αν η στάση σας στις Πρέσπες βοήθησε µια τέ-
τοια λογική, το ζήτηµα της διαφθοράς, η αντίληψη που «όλοι ίδιοι
είναι», ότι «όλοι µαζί τα φάγαµε». Αυτά είναι τα βασικά προβλή-
µατα που πρέπει να απασχολούν µια κοινωνία. Πώς από εκεί που
οι φασίστες ήταν χαµηλά µπήκαν δύο φορές στη Βουλή µε µε-
γάλα ποσοστά, µετά βγήκαν εκτός Βουλής και τώρα πάνε να ξα-
ναµπούν. Αυτή είναι η µεγάλη συζήτηση που πρέπει να γίνει. 

Εµείς κάναµε υποχώρηση. Καταθέσαµε πρόταση και κάναµε
µετά δύο γραµµές υποχώρησης και δύο µεγάλες µετατοπίσεις,
πραγµατικά µεγάλες, καλύπτοντας εµείς το 80% της απόστασης
που µας χωρίζει. Κι εσείς δεν θέλετε να κάνετε αυτό το 20% της
απόστασης που µας χωρίζει για να πάµε σε µια µεγάλη συναινε-
τική λύση. Δεν είναι ούτε ο κ. Αλιβιζάτος ούτε ο κ. Κοντιάδης δια-
χρονικά συνεργάτες και συνοµιλητές του Αλέξη Τσίπρα. Πώς να
το κάνουµε. Δεν θέλετε, όµως, γιατί θέλετε να εργαλειοποιήσετε
τα πάντα. Διότι θέλετε από αύριο να βγαίνετε και να λέτε
«παρών», αλλά «απών» κ.λπ..

Εµείς, λοιπόν, δεν θα σας κάνουµε τη χάρη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,

κύριε Ζαχαριάδη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ολοκληρώνω και σας ευχα-

ριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς κάναµε αυτό που έπρεπε. Η δική σας στάση είναι ανεύ-

θυνη. Η ιστορία µας κρίνει όλους και σαν πρόσωπα και σαν κόµ-
µατα. Κι εδώ είµαστε για την επόµενη µέρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
µετά από έξι οµιλητές θα πάρετε τον λόγο, θα κάνετε τη βασική
σας οµιλία. Μπορείτε κάλλιστα να µαζέψετε ό,τι θέλετε από τους
οµιλούντες και να τοποθετηθείτε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ας δώσουµε τον
χρόνο στους Βουλευτές. Δεν µπορεί ανά δύο τρεις Βουλευτές
να παίρνει τον λόγο ο Υπουργός για να απαντάει ενδεχοµένως.
Δεν είναι η διαδικασία αυτή. 
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Έχω µιλήσει λιγότερο απ’ όλους στην Αί-
θουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν µετρώ τον
χρόνο. Μιλάω για τις παρεµβάσεις.

Όπως και να έχει, δεν µπορώ να σας στερήσω τον λόγο. Έχετε
τον λόγο για δύο λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μόνο και µόνο για να κάνω τα εξής σχόλια
στον κ. Ζαχαριάδη. Είστε παραφωνία σήµερα στην Αίθουσα. Κα-
νένας δεν ήρθε να κάνει οµιλία τέτοιου τύπου. Αν δείτε και η προ-
ηγούµενη συζήτηση που κάναµε για το ΕΑΜ και τον κοµµουνισµό
ήταν ιδεολογικού επιπέδου, θα έλεγα κόσµια, αναγνωρίζοντας
εκατέρωθεν τις διαφορές µας. Εσείς ήρθατε εδώ να κάνετε
σόου. Έχετε το άγχος της επόµενης εκλογικής αναµέτρησης.
Σας εύχοµαι καλή επιτυχία, να σας φύγει το άγχος. Δεν µπορώ,
όµως, να αφήσω αναπάντητα τρία πράγµατα.

Πρώτον, µου κάνετε ολόκληρο µάθηµα για την εξοµοίωση κοµ-
µουνισµού ναζισµού. Το µάθηµα γιατί το κάνετε σε µένα; Βάλτε
τους Ευρωβουλευτές σας, αντί να κάνει ο κ. Κόκκαλης, παρα-
δείγµατος χάριν αυτά τα αστεία βιντεάκια µε τον κ. Σπίρτζη στο
Twitter που γελάει σήµερα το πανελλήνιο, να πάνε στην Ευρω-
βουλή και να διεκδικήσουν αλλαγή του ψηφίσµατος της Ευρω-
βουλής. Δεν µπορείτε να το κάνετε όµως. Γιατί εκεί υπάρχει ένα
πολύ ισχυρό µπλοκ Βουλευτών που έκαναν αυτή την τροπολογία
και ψηφίστηκε µε πολύ µεγάλη πλειοψηφία, για εξοµοίωση ναζι-
σµού-φασισµού-κοµµουνισµού. Γιατί; Γιατί όλοι οι Βουλευτές un-
block από τις χώρες που έζησαν τον κοµµουνισµό είναι σφόδρα
αντικοµµουνιστές. Τώρα πρέπει να σας απασχολήσει γιατί εσείς
που φαντασιώνεστε τον κοµµουνισµό, αλλά ζείτε στον καπιταλι-
σµό, υπερασπίζεστε τον κοµµουνισµό. Εκείνοι, όµως, που έζησαν
τον κοµµουνισµό, ψήφισαν αναφανδόν αυτή την εξοµοίωση. 

Και προφανώς θα µπορούσα να αναφέρω εγώ εκατό άλλες το-
ποθεσίες, τα Γκουλάγκ, το Κατίν και δεν ξέρω τι άλλο, για τα εγ-
κλήµατα του κοµµουνισµού. Δεν είναι, όµως, της παρούσης αυτή
η συζήτηση. Κάντε την εκεί που έγινε το ψήφισµα. Δεν έγινε εδώ.
Έγινε εκεί. Και δεν το έκανε ο Γεωργιάδης. Το έκανε το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο. Άρα η καραµέλα ότι δεν ξέρει ο Γεωργιάδης
πάει περίπατο. 

Το δεύτερο που πρέπει να σας πω, το οποίο έχει πιο µεγάλο
προσωπικό τόνο, είναι όλη αυτή παλαιά καραµέλα που επανέρ-
χεται περί του τι ήµουν εγώ, αν ήµουν στον Λαϊκό Ορθόδοξο Συ-
ναγερµό και αν ο κ. Βορίδης ήταν στον Λαϊκό Ορθόδοξο
Συναγερµό, τι λέγαµε τότε και πώς αλλάξαµε κόµµα και αν
έχουµε τις ίδιες ιδέες ή διαφορετικές. 

Ακούστε. Όταν ήσασταν ένα κόµµα του 3% και είχατε τους
Βουλευτές προερχόµενους από την Αριστερά, ενδεχοµένως και
να µπορούσατε να κάνετε µια τέτοιου τύπου κριτική. Στην προ-
κειµένη περίπτωση η κριτική σας είναι υποκριτική για τον εξής
απλό λόγο. Ας υποθέσουµε ότι το να αλλάζει κάποιος πολιτικό
χώρο είναι µεµπτό. Για την ιστορία να αναφέρω ότι εγώ πάντα
στον χώρο της Δεξιάς ήµουνα. Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερ-
µός διάσπαση της Νέας Δηµοκρατίας ήταν. Να θυµίσω, όµως,
ότι εγώ διεγράφην από τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, παραι-
τήθηκα από Υπουργός και από Βουλευτής, κατέβηκα ακολούθως
µε σταυρό στη Νέα Δηµοκρατία και έκτοτε εκλέγοµαι συνεχώς
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Ας υποθέσουµε, όµως, ότι κι
αυτό είναι µεµπτό και ότι δεν πρέπει να αλλάζεις πολιτικό χώρο,
είναι υποχρεωτικό να είσαι στον ίδιο. Αυτό αν ισχύει για τον Γε-
ωργιάδη και για τον Βορίδη, ισχύει προφανώς και για τη Τζάκρη,
ισχύει για τον Μωραΐτη, ισχύει για τον Κουρουµπλή, ισχύει για
το Ραγκούση, ισχύει για την Ξενογιαννακοπούλου, ισχύει για
όλους όσους έχετε πάρει. Μα, δεν µπορεί να ισχύει µόνο για
µένα. Δεν το καταλαβαίνετε αυτό;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Κύριε
Υπουργέ, ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεν µπορεί να ισχύει µόνο για µένα. Και το τι
έλεγα εγώ ή δεν έλεγα για τον Μητσοτάκη και για τη Νέα Δηµο-
κρατία όταν ήµουνα στον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό έχει την
ίδια αξία ως επιχείρηµα µε το τι έλεγε η κ. Τζάκρη για τον απα-

τεώνα Τσίπρα, ο κ. Ραγκούσης για τον απατεώνα Τσίπρα και
ούτω καθεξής.  

Έχετε το θάρρος το πολιτικό και να πείτε, ναι κύριε Γεωρ-
γιάδη, κατηγορώ τη Τζάκρη, τον Ραγκούση, τον Κουρουµπλή,
την Ξενογιαννακοπούλου κλπ., για όλα αυτά που έλεγαν κατά του
Τσίπρα και του ΣΥΡΙΖΑ και κατηγορώ κι εσάς; 

Αυτό θα ήταν ένα συνεκτικό επιχείρηµα αξιοπρεπούς ανθρώ-
που και όχι ενός υποκριτού. Όταν όµως το θέτετε µόνο σε εµένα
και στον Βορίδη, τότε προφανώς είστε υποκριτής κύριε και σας
κατηγορώ ότι κατεβάζετε το πολιτικό επίπεδο πάρα πολύ χα-
µηλά. Γιατί τέτοιο θάρρος δεν έχετε και ζητάτε απλά τον λόγο
για να πείτε µια σάλτσα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ολοκληρώ-
στε, κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Άρα λοιπόν έχουµε αλλάξει πολιτικό χώρο
όσοι είχαµε το δικαίωµα. Δεν παίρνουµε άδεια από εσάς. Για τις
πολιτικές µας κινήσεις µας έχουν κρίνει οι ψηφοφόροι µας επα-
νειληµµένα στην κάλπη µε σταυρό. Δεν είµαστε διορισµένοι Βου-
λευτές. Είµαστε εκλεγµένοι. Η αξία των επιχειρηµάτων σας είναι
για τα σκουπίδια. Και λυπούµαι που κατεβάζετε το επίπεδο της
συζήτησης σήµερα τόσο πολύ χαµηλά και σε προσωπικό επί-
πεδο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει προ-

σωπικό.
Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Μα πώς; Με χαρακτήρισε

προσωπικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει προ-

σωπικό, τελεία και παύλα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει προ-

σωπικό!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Εντάξει, εγώ δεν κάνω κατά-

χρηση του προσωπικού, αλλά αυτό είναι ο ορισµός του προσω-
πικού, κύριε Πρόεδρε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Και εγώ πιστεύω ότι πρέπει να του δώσετε
τον λόγο µήπως και ανασκευάσει, κύριε Πρόεδρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Θέλω µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε τα αστεία

τώρα.
Ελάτε, κύριε Αποστόλου να συνεχιστεί η διαδικασία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εάν είναι για µισό λεπτό µπορώ να δώσω τον λόγο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε τα αυτά,

κύριε Αποστόλου.
Έχετε έξι λεπτά. Θα δοθεί µια σχετική µικρή ανοχή, αλλά έξι

λεπτά είναι ο χρόνος να ξέρετε. Θα πρέπει να ολοκληρωθεί η
διαδικασία κάποια στιγµή.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θέλω κατ’ αρχάς να εκφράσω τα
συλλυπητήριά µου στην οικογένεια του Μανούσου Βολουδάκη.
Ήταν ένας πολύ καλός συνάδελφος.

Θα σταθούµε ιδιαίτερα στα θέµατα που αφορούν την οδηγία.
Σας είχα πει, κύριε Υπουργέ, στις πρώτες φιέστες για το καλάθι
του νοικοκυριού ότι πρέπει να περιµένετε λίγο καιρό για να δείτε
τα αποτελέσµατα της εφαρµογής του, πόσο µάλλον όταν από
τότε και εσείς είχατε αποδεχθεί ότι είναι ο αγροτικός χώρος ο
οποίος υφίσταται επιπτώσεις και από το «καλάθι του νοικοκυ-
ριού». Δεν καταφέρατε κύριε Υπουργέ, να φρενάρετε τις ανατι-
µήσεις των ειδών πρώτης ανάγκης και ειδικά των τροφίµων. 

Η συνεχώς αυξανόµενη πολλαπλάσια του πληθωρισµού λια-
νική τιµή των τροφίµων σε συνδυασµό µε τις τιµές κόστους των
εισροών των παραγωγών δεν µπορεί παρά να οδηγεί σε αυτό το
συµπέρασµα. Αν και η ανοδική πορεία των τιµών των τροφίµων
είναι παγκόσµιο φαινόµενο, οι αυξήσεις που καταγράφονται στην
Ελλάδα είναι µεγαλύτερες από τον µέσο όρο του εξωτερικού. Ο
Γενικός Δείκτης Τιµών Τροφίµων του FAO που παρακολουθεί τις
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διεθνείς τιµές των πιο εµπορεύσιµων παγκοσµίως ειδών διατρο-
φής, σηµείωσε αύξηση 14,3% σε σχέση µε το 2021, ενώ ο πλη-
θωρισµός τροφίµων στην Ελλάδα τον Δεκέµβριο του 2022 µε
βάση στοιχεία του εναρµονισµένου δείκτη τιµών καταναλωτή που
δηµοσιεύει η EUROSTAT ήταν στο 15,5%.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ήταν 15,6%. Θα καταθέσω τον πίνακα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Να τον καταθέσετε. Άρα λοιπόν
επιβεβαιώνετε ότι αυτά που λέω ανταποκρίνονται στα νούµερα
που χαρακτηρίζουν αυτή την ώρα το χώρο. 

Η χώρα µας όµως σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT
έχει ένα ακόµη αρνητικό προβάδισµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Έχει τη µεγαλύτερη απόκλιση τιµών από την τιµή που παίρνει ο
παραγωγός στο χωράφι µέχρι την τιµή που πληρώνει ο κατανα-
λωτής στο ράφι των καταστηµάτων λιανικής πώλησης. Αυτή η
απόκλιση ξέρετε ότι φτάνει και µέχρι το 300%. Ενδεικτικά είναι
µερικά στοιχεία από το Παρατηρητήριο Τιµών για τον Οκτώβριο
και το Νοέµβριο του 2022 που αποδεικνύουν το εύρος της εκµε-
τάλλευσης του αγρότη αλλά και του καταναλωτή, καθώς και της
κερδοσκοπίας στα βασικά είδη διατροφής από τους µεσάζοντες
τους εµπόρους.

Κύριοι συνάδελφοι, γάλα αγελαδινό από 0,6 ευρώ τιµή παρα-
γωγού στο 1,36 στη λιανική, δηλαδή αύξηση 126%. Τα µήλα από
0,3 ευρώ τιµή παραγωγού στο 1,4 ευρώ στη λιανική, η αύξηση
είναι 366%. Οι πατάτες είναι 0,5 ευρώ τιµή παραγωγού και φτάνει
στα 0,98 λεπτά στη λιανική. Η αύξηση είναι 96%. Μετά από δε-
κατέσσερις εβδοµάδες που έχει ενεργοποιηθεί το µέτρο, το «κα-
λάθι του νοικοκυριού» και συνολικά βεβαίως, οι τιµές των
προϊόντων στο σουπερµάρκετ προβληµατίζουν τους καταναλω-
τές.

Εφαρµόστε επιτέλους, κύριε Υπουργέ, αυτά που η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ επέβαλε στον χώρο. Και αναφέροµαι: Περιορισµός στην
ασυδοσία των µεσαζόντων και την υποχρεωτική πληρωµή των
εξήντα ηµερών για τα νωπά και ευαλλοίωτα προϊόντα και κατο-
χύρωση µε νόµο µετά από έντονη και επίπονη διαβούλευση µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση την υποχρεωτική αναγραφή προέλευσης
του γάλακτος και του κρέατος στα ζωικά προϊόντα µε σκοπό τη
διαφάνεια της αγοράς και την αποφυγή παραπλάνησης του κα-
ταναλωτή. Είναι ρυθµίσεις που αγνοήθηκαν από την Κυβέρνησή
σας. 

Οι παραγωγοί, κύριε Υπουργέ, δεν µπορούν φέτος να σπεί-
ρουν τα χωράφια τους και να έχουν παραγωγή. Οι κτηνοτρόφοι
έχουν βρεθεί στη δύσκολη θέση να σφάζουν τα θηλυκά τους για
να συρρικνώσουν τα κοπάδια τους. Το γενικό συµπέρασµα είναι
ότι το «καλάθι του νοικοκυριού» δεν έχει καταφέρει να φρενάρει
τις ανατιµήσεις των ειδών πρώτης ανάγκης και ότι περισσότερο
αποτελεί ευκαιρία για ένα ακόµη σόου του Υπουργού µπροστά
στις κάµερες παρά για µέτρο διαφύλαξης του εισοδήµατος των
ευάλωτων νοικοκυριών.

Να πω και δυο λόγια για την τροπολογία του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. Πιστεύω να µας ακούει ο αρµόδιος Υπουργός.
Με τη λήξη της κυβερνητικής σας θητείας κύριε Υπουργέ,
ασθµαίνοντας ρυθµίζετε εκκρεµότητες που αδιαφορήσατε ή δεν
προκάνατε να λύσετε στα τέσσερα χρόνια της διακυβέρνησής
σας. Δεν αναφέροµαι στην έγκριση των δαπανών του Ταµείου Γε-
ωργίας ούτε στην υπέρβαση των 32 εκατοµµυρίων του ΕΛΓΑ.
Αναφέροµαι στην τροπολογία σας στο νόµο για τις βοσκήσιµες
γαίες. Η προσπάθεια σας να περάσετε την παράταση για την εκ-
πόνηση των διαχειριστικών σχεδίων φανερώνει την απραξία σας
στα χρόνια της διακυβέρνησής σας για ένα τόσο σοβαρό θέµα
που αφορά την ελληνική κτηνοτροφία και έχει κοστίσει στη χώρα
µας εκατοµµύρια ευρώ από την επιβολή προστίµων. 

Πέρα από την παράταση ρυθµίζετε, κύριε Υπουργέ, βιαστικά
και διατάξεις του νόµου που θα έπρεπε να επιδείξετε µεγαλύ-
τερη προσοχή. Αλήθεια γιατί αφαιρείτε από τους ορισµούς την
αναφορά του νόµου σε ποώδη, φρυγανική ή ξυλώδη µε θαµνώδη
ή αραιά δενδρώδη µορφή ή και µεικτή και οι οποίες µπορεί να
εκτείνονται και σε υδάτινα παραλίµνια ή παραποτάµια οικοσυ-
στήµατα όπου αναπτύσσεται υδροχαρής βλάστηση; Γιατί προ-
σθέτετε το γενικό και αόριστο «δύναται να αποτελεί µέρος
καθιερωµένων τοπικών πρακτικών»; Ποιος καθορίζει τις εκάστοτε

τοπικές πρακτικές και ποιος τις εφαρµόζει; Δεν γνωρίζετε ότι τον
τελικό προσδιορισµό των βοσκήσιµων γαιών θα δώσουν τα δια-
χειριστικά σχέδια; Γιατί λοιπόν περιορίζετε και περιπλέκετε το
εύρος που πρέπει να κινηθούν τα διαχειριστικά σχέδια; Γιατί
αγνοείτε ότι µε τη δέσµευση σύνταξης των διαχειριστικών σχε-
δίων καταφέραµε να εντάξουµε ήδη στον κανονισµό Omnibus
επιλέξιµες για ενίσχυση αρκετές βοσκήσιµες γαίες; Γι’ αυτό και
από τα πρόστιµα που µας είχαν επιβληθεί ύψους 1,1 δισ. εξαιτίας
της κακής διαχείρισης από εσάς των βοσκοτόπων, µας έχουν,
από την προσπάθεια που κάναµε, επιστραφεί 450 εκατοµµύρια
ευρώ και περιµένουµε κι άλλα. Αυτή τη διαχείριση κάναµε εµείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αποστόλου,
παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και ευχα-
ριστώ, µε µία γνώµη για την τροπολογία. Δεν κάνατε, κύριοι της
Κυβέρνησης, µια προσπάθεια, ένα βήµα, για µια ευρύτερη συ-
ναίνεση µε την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ. Άκουσα µάλιστα τον κ.
Κουµουτσάκο πριν από λίγο να λέει ότι όποιος δεν συνεισφέρει
υπονοµεύει. Πρωτοφανής αυτή η άποψη. 

Εµείς λοιπόν και σας καταθέσαµε πρόταση και βεβαίως εσείς
ήσασταν που δεν τη δεχθήκατε, ούτως ώστε να υπάρχει µια ευ-
ρύτερη συνεννόηση και µια ευρύτερη σύµπτωση. Άρα ποιος υπο-
νοµεύει την προσπάθεια αυτή; Εσείς την υπονοµεύετε που δεν
δέχεστε κάτι που θα εκφράζει τη συναίνεση µεγαλύτερου κό-
σµου της Ολοµέλειας της Βουλής. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει ζητήσει τον
λόγο ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Γεωργιάδης για
τη βασική του οµιλία. 

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η αλήθεια είναι ότι είχα σκοπό να µιλήσω στο τέλος, αλλά

επειδή ο προλαλήσας συνάδελφος, που µου είναι και συµπαθής
και τον εκτιµώ, τον θεωρώ σοβαρό άνθρωπο, ξεκίνησε µε αυτά
τα στοιχεία περί της αύξησης του Δείκτη Τιµών των τροφίµων,
θα µε συγχωρέσετε, κύριε συνάδελφε, αλλά θα πω το εξής. Μπο-
ρούµε να διαφωνούµε ιδεολογικά όσο θέλετε, περί του κοµµου-
νισµού και του ναζισµού, όσο θέλετε -έχει κι ένα στοιχείο και
υποκειµενικό, αν θέλετε, µέσα κάθε ιδεολογική συζήτηση- στα
µαθηµατικά δεν µπορούµε να διαφωνούµε. 

Ανεβήκατε στο ιερόν Βήµα της Βουλής και κάνατε έναν ισχυ-
ρισµό, ότι είµαστε πολύ πιο πάνω -κι αυτή είναι απόδειξη της
αποτυχίας µας- από τον µέσο όρο αύξησης του FAΟ, είπατε.
Ήταν πολύ έξυπνος ο δείκτης που χρησιµοποιήσατε, γιατί πολλοί
συνάδελφοι εδώ µπορεί να µην ξέρουν τι είναι ο FAO. 

O FAO δεν είναι δείκτης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο FAΟ είναι
παγκόσµιος δείκτης. Είναι δυνατόν να συγκρίνεις τον πληθωρι-
σµό µιας χώρας µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρω-
ζώνης µε τη Νιγηρία, µε την Αιθιοπία, µε το Κονγκό, µε το Τσαντ;
Όχι, δεν µπορείς να το κάνεις. Είναι σαν να συγκρίνεις µήλα µε
πορτοκάλια. 

Αυτό που µπορείς να κάνεις για να καταλάβεις αν η Κυβέρνησή
µας τα πάει καλά ή άσχηµα και να είσαι δίκαιος είναι να µας συγ-
κρίνεις µε οµοειδείς µας οικονοµίες. Ποιες είναι οι οµοειδείς µας
οικονοµίες; Οι ευρωπαϊκές. Δεν λέω µόνο της Ευρωζώνης, προ-
σέξτε, λέω το σύνολο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που εν πάση πε-
ριπτώσει η πιο σωστή σύγκριση είναι µόνο µε την Ευρωζώνη,
γιατί εκεί οι συνθήκες είναι γίνεται περισσότερο όµοιες. Αλλά εν
πάση περιπτώσει, ας δεχτούµε τη σύγκριση µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση, που κάπου εκεί µπορούµε να πούµε ότι πλησιάζουµε. 

Όχι µόνο λοιπόν µε τη σωστή σύγκριση δεν ισχύει το επιχεί-
ρηµά σας, αλλά είναι το ακριβώς ανάποδο. Θα καταθέσω τώρα
στα Πρακτικά από τη EUROSTAT ακριβώς τα νούµερα. Δεν θέλω
να σας κουράσω. Θα διαβάσω τα βασικά. Είπατε ότι εµείς έχουµε
µεγαλύτερη αύξηση στον µέσο όρο. Ποιον; Του FAO. 

Για να πάµε να δούµε λίγο την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δείκτης
τιµών αύξησης τροφίµων, Δεκέµβριος 2022 - Δεκέµβριος 2021.
Ακούστε. Ουγγαρία, 49,6%. Λιθουανία, 33,5%. Εσθονία, 30,8%.
Λετονία, 29,4%. Σλοβακία, 29%. Τσεχία, 27,2%. Βουλγαρία, δίπλα
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µας, 27%. Ρουµανία, 23%. Πολωνία, 21,2%. 
Προσέξτε τώρα! Μέσος όρος Ευρωπαϊκής Ενώσεως -γιατί εί-

πατε για µέσο όρο- 18,2%. Μέσος όρος Ευρωζώνης, 16,3%. Ελ-
λάδα, 15,6%. Είµαστε τρεις µονάδες και, κάτω από τον µέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και µία µονάδα κάτω από το µέσο όρο
της Ευρωζώνης. 

Πάρτε το για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.

Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Είναι δυνατόν εσείς, πρώην Υπουργός, να ανεβαίνετε στο
Βήµα και να παραπλανάτε τον ελληνικό λαό σε αυτόν τον βαθµό;
Στην πραγµατικότητα το βασικό µου επιχείρηµα -που δεν έχει
µπορέσει ένας σας να σηκωθεί και να το αντικρούσει, ούτε στην
τηλεόραση, ούτε στη Βουλή, ούτε στην επιτροπή, ούτε πουθενά-
απόδειξη ότι ο βασικός σας πολιτικός ισχυρισµός πως προέρχε-
ται η ακρίβεια στην Ελλάδα από την αισχροκέρδεια είναι ψευδής
και δεν είναι αυτό το πρόβληµα του ελληνικού πληθωρισµού προ-
έρχεται από την απλή µαθηµατική εξίσωση. 

Αυτή λέει το εξής. Έχουµε συνδεόµενες οικονοµίες. Ό,τι κα-
ταναλώνουµε είναι σε έναν βαθµό εισαγόµενο υποχρεωτικά, είτε
λόγω της ενέργειας, είτε λόγω των ζωοτροφών, είτε λόγω των
λιπασµάτων, είτε λόγω των φυτοφαρµάκων. Κάτι που να είναι
αµιγώς ελληνικό δεν υπάρχει 100%. Άρα αναγκαστικά, αφού η
οικονοµία µας είναι συνδεδεµένη και ό,τι έχουµε εισαγόµενο, ει-
σάγουµε τον πληθωρισµό των άλλων. Είναι αδύνατο να µην τον
εισάγουµε. Η µόνη χώρα που δεν είχε εισαγόµενο πληθωρισµό
στην Ευρώπη ήταν η Αλβανία του Χότζα, γιατί δεν είχε εµπορικές
σχέσεις µε κανέναν άλλον. Από την ώρα που έχεις εµπορικές
σχέσεις µε τους άλλους κάθε φορά που αγοράζεις ένα αγαθό
από τους άλλους και οι άλλοι στο πουλάνε ακριβότερα, αυτό
µπαίνει ακριβότερα σε σένα και σου εισαγόµενο πληθωρισµό.

Εάν το πρόβληµά µας ήταν η αισχροκέρδεια -και θα πω ποιο
είναι το τρικ που κάνετε- θα είχαµε τον εισαγόµενο πληθωρισµό,
δηλαδή τον µέσο όρο, το 16,3%, συν την αισχροκέρδειά µας και
θα βλέπαµε πόσο θα ήταν, δύο µονάδες πάνω, τρεις µονάδες
πάνω, πέντε µονάδες πάνω, δέκα µονάδες πάνω. Όσο θα ήταν
πάνω από αυτόν τον µέσο όρο, θα µπορούσατε να έρθετε εδώ
βασίµως και να πείτε «Γεωργιάδη, καλά τα λες, αλλά είσαι τρεις,
πέντε, δέκα µονάδες πάνω από τον πληθωρισµό που εισάγεις».
Εµείς είµαστε δύο µονάδες κάτω. 

Ερώτηση: Αφού είµαστε δύο µονάδες κάτω από τον πληθωρι-
σµό που εισάγουµε, πού είναι η αισχροκέρδεια η γενικευµένη;
Πού κρύβεται; Διαστηµικά µαθηµατικά είναι αυτά; 

Είναι λοιπόν απολύτως προφανές ότι ψεύδεστε για πολιτικούς
λόγους και ο λαϊκισµός σας πιάνει τόπο. Ξέρετε γιατί πιάνει τόπο;
Θα σας πω γιατί πιάνει τόπο.  Διότι εκµεταλλεύεστε πολιτικά ένα
πραγµατικό γεγονός. Το πραγµατικό γεγονός δεν είναι η αισχρο-
κέρδεια, το πραγµατικό γεγονός είναι η ακρίβεια. 

Ακρίβεια υπάρχει. Γιατί υπάρχει; Διότι διάγουµε τον µεγαλύ-
τερο πληθωριστικό κύκλο στην Ευρωπαϊκή Ένωση από τον
Β’Παγκόσµιο Πόλεµο. Άρα τα προϊόντα ανεβαίνουν, αφού
έχουµε τον µεγαλύτερο πληθωρισµό σε όλη την Ευρώπη. Αλλά
ο πληθωρισµός αυτός δεν είναι εγχωρίως παραγόµενος, είναι ει-
σαγόµενος. Αυτό είναι που δεν λέτε στον κόσµο για να πάρετε
ψήφους. 

Πάµε λοιπόν τώρα να δείξω ένα παράδειγµα σηµερινό για να
το καταλάβει ο κόσµος -και να έρθω στο «καλάθι», που είπε ο συ-
νάδελφος πριν- για το πώς, όπως εσείς έξυπνα κατηγορείτε τα
σουπερµάρκετ ότι αλλάζοντας τις συσκευασίες παραπλανούν
τον καταναλωτή, εσείς παραπλανάτε τους ψηφοφόρους σας. 

Σηµερινό δηµοσίευµα της «ΑΥΓΗΣ»: «Οι πολίτες γυρνούν την
πλάτη στο «καλάθι» και ζητούν µείωση του ΦΠΑ στα τρόφιµα».
Και παίρνει αυτή εδώ τη χθεσινή έκθεση του ΙΕΛΚΑ και βγάζει
αυτό εδώ το δηµοσίευµα. 

Διαβάζω από την έκθεση: «Ένα από τα σηµαντικότερα θέµατα
της επικαιρότητας εξακολουθεί να είναι η πρωτοβουλία του
Υπουργείου Ανάπτυξης και των Επενδύσεων και των αλυσίδων
σουπερµάρκετ, το «καλάθι του νοικοκυριού». Όπως καταγράφε-

ται στο σχήµα 1, το πρώτο τρίµηνο της λειτουργίας αυτής της
πρωτοβουλίας το 64% του κοινού -προσέξτε!- δηλώνει ότι αγο-
ράζει προϊόντα από το καλάθι». 

Στους εκατό Έλληνες καταναλωτές οι εξήντα τέσσερις πάνε
και ψάχνουν και αγοράζουν από το «καλάθι». Αυτό, κύριε συνά-
δελφε, είναι ότι έχουµε γυρίσει την πλάτη στο «καλάθι»; 

Στο δε ερώτηµα εάν είναι µια θετική πρωτοβουλία ή µια αρνη-
τική πρωτοβουλία, το 50% λέει ότι είναι θετική πρωτοβουλία, το
48% λέει ότι δεν είναι θετική πρωτοβουλία. Αυτό είναι ότι γυρίζει
ο κόσµος πλάτη στο «καλάθι»; 

Ξέρετε πώς φτιάξατε τον τίτλο; Στο ερώτηµα αν επαρκεί για
την αντιµετώπιση της ακρίβειας, το 85% λέει ότι δεν επαρκεί. Μά-
λιστα. Ερώτηση: Αν ρώταγαν εµένα, τον Άδωνι Γεωργιάδη, που
εφηύρα το «καλάθι», και µου έκανε µια δηµοσκόπηση αυτή την
ερώτηση «Επαρκεί το «καλάθι» για την αντιµετώπιση της ακρί-
βειας;», τι πιστεύετε ότι  θα απαντούσα, κύριε συνάδελφε, ότι
επαρκεί ή ότι δεν επαρκεί; Μα την πρώτη µέρα που το ανακοί-
νωσα και κάθε Πέµπτη που πάω στα σουπερµάρκετ, όπως αύριο
που θα είµαι πάλι, το είχα πει. 

Πάρτε και την έκθεση του ΙΕΛΚΑ για να δείτε τι θα πει παρα-
πλάνηση. Αν τα σουπερµάρκετ παραπλανούν µία µε τις συσκευα-
σίες, εσείς παραπλανάτε εκατόν µία τους ψηφοφόρους σας και
τους Έλληνες πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Το πρώτο πράγµα που έχω πει σε όλες µου τις συνεντεύξεις
είναι ότι το καλάθι δεν επαρκεί. Δηλαδή, αυτό που λέω εγώ στις
συνεντεύξεις µου, ότι το καλάθι µπορεί να είναι ένα καλό µέτρο,
συµβάλλει, κερδίζετε λεφτά άµα πάρετε γάλα, αλλά δεν επαρκεί
προφανώς, αυτό το παρουσιάζει η «ΑΥΓΗ» σε πρωτοσέλιδο: «Ο
κόσµος γυρίζει την πλάτη στο «καλάθι»», όταν η µελέτη γράφει
πως το 64% αγοράζει από το «καλάθι» και το 50% το θεωρεί θε-
τικό µέτρο. Τώρα έτσι θα κάνουµε τη συζήτηση; Λοιπόν, για να
τελειώσει και λίγο η πλάκα, είναι -επαναλαµβάνω- καλή ιδεολο-
γική αντιπαράθεση, αλλά εδώ δεν έχει δράκο. 

Όταν ξεκίνησα το «καλάθι» πριν από δεκαπέντε εβδοµάδες, ο
µέσος όρος αξίας του καλαθιού ήταν 117 ευρώ. Μετά από δεκα-
πέντε εβδοµάδες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστε ανά
αλυσίδα ποιες είναι αξίες, γιατί είναι πολλές. «ΓΑΛΑΞΙΑΣ»: Η συ-
νολική αξία του καλαθιού είναι 95 ευρώ από 116. «ΑΒ»: 91.
«ΣΚΛΑΒΕΝΙΤΗΣ»: 89. «ΜΑΣΟΥΤΗΣ»: 92. Και ούτω καθεξής. Όλοι
είναι κάπου εκεί. Δηλαδή, από µέση αξία πριν από δεκαπέντε
εβδοµάδες 116 - 117 ευρώ, είµαστε γύρω στο 90. Είµαστε γύρω
στο 90, ενώ έχουν µεσολαβήσει δεκαπέντε εβδοµάδες, δηλαδή
τέσσερις µήνες. Τέσσερις µήνες ο µεσολαβήσας πληθωρισµός
είναι περίπου 1,5% - 2%. Όχι µόνο το «καλάθι» δεν έχει πάρει
πληθωρισµό, όπως θα ανέµενε κάποιος, αλλά έχει αφαιρέσει
πληθωρισµό. Αυτό το βλέπετε ως αποτυχία του «καλαθιού»; Δεν
έχετε υπάρξει φτωχός, φαίνεται, και δεν ξέρετε πόση σηµασία
έχει για το φτωχό συµπολίτη σας να µπορεί να αγοράζει δεκα-
πέντε εβδοµάδες τα µακαρόνια 0,62 και να µην έχει αύξηση ούτε
0,1 λεπτό, να µπορεί να αγοράζει εδώ και δεκαπέντε εβδοµάδες
το κοτόπουλο 2,95, ενώ πριν το έπαιρνε 4 ευρώ, να µπορεί να
αγοράζει δεκαπέντε εβδοµάδες το αλεύρι 0,75, ενώ πριν το
έπαιρνε 1,50. Δεκαπέντε εβδοµάδες 0,75 το αλεύρι! Πας στον
«ΓΑΛΑΞΙΑ» και το αγοράζεις. 

Προσέξτε, λοιπόν. Τι θα πει αυτό; Ότι ό,τι και να λέτε, τις τιµές
στο ράφι δεν τις αλλάζετε. Και ποιο είναι το επιχείρηµά σας; Ότι
στα υπόλοιπα προϊόντα υπάρχει αύξηση. Σωπάτε, καλέ. Μεγάλη
εφεύρεση βρήκατε. Δηλαδή, όταν λέµε ότι έχουµε πληθωρισµό
7,2%, τι σηµαίνει, ότι θα έχουµε αύξηση ή δεν θα έχουµε; Προ-
φανώς, θα έχουµε αύξηση, αφού έχουµε 7,2%. Είπε ποτέ κανέ-
νας ότι το «καλάθι» θα σβήσει τον πληθωρισµό; Τι είναι το καλάθι;
Ο Ιησούς Χριστός επί της γης να κάνει θαύµατα; Το «καλάθι»
είναι η διέξοδος για τον φτωχό και ευάλωτο συµπολίτη µας, αλλά
από ό,τι φαίνεται πια, έχει κερδίσει την προτίµηση ενός πολύ µε-
γαλύτερου εύρους. Είπαµε ότι το 64% ψωνίζει από το καλάθι, για
να µπορεί να κερδίσει κάποια χρήµατα. Τόσο κακό είναι;
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Ο κ. Νίκος Παπανδρέου -το λέω εδώ για τους φίλους µου στο
Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα- έκανε ολόκληρο άρθρο. Εγώ
δεν ήξερα ότι είχε τέτοια επιστηµονική εξειδίκευση. Εκεί διάβασα
ότι το διδακτορικό του είναι το θέµα του ελέγχου των τιµών. Προ-
σπάθησε να εξηγήσει σοβαρά, επιστηµονικά, γιατί έχει πετύχει
το «καλάθι», και έκανε µια ωραία εξήγηση. Εµένα µου άρεσε το
άρθρο του. Και είπε ο Νίκος Παπανδρέου ότι το «καλάθι» είναι
το πιο ευφυές µέτρο που έχει δει. 

Πριν από λίγο, πριν από µία ώρα, ήρθε ο γενικός γραµµατέας
µου να µε ενηµερώσει ότι υπάρχει τρίτη χώρα. Εγώ δεν ανακοι-
νώνω τις χώρες, περιµένω να το ανακοινώσουν οι ίδιες. Έχουµε
ήδη τη Γαλλία που το έχει ανακοινώσει. Έχουµε άλλη µια χώρα
που πρόκειται να το ανακοινώσει τις επόµενες µέρες και τώρα
ήρθε τρίτη χώρα που στέλνει αποστολή στο Υπουργείο Ανάπτυξης
Ελλάδας, για να καταλάβουν πώς φτιάξαµε το «καλάθι», για να το
αντιγράψουν, και αυτοί θέλουν να αντιγράψουν και τον νόµο µας
για την αισχροκέρδεια, δηλαδή το πλαφόν. Η χώρα -σηµειωτέον-
σήµερα έχει πολύ µεγαλύτερη αύξηση στο δείκτη τροφίµων από
εµάς, πάνω από δέκα µονάδες διαφορά από εµάς. Και βλέπουν
αυτοί ότι η Ελλάδα είναι στο 15,6% και µε µισθούς χαµηλότερους
από εµάς -έχει σηµασία αυτό- και σου λέει: Πώς αυτοί έχουν
15,6% κι εµείς είµαστε εκεί που είµαστε; Κι έρχονται να αντιγρά-
ψουν αύριο το «καλάθι» και τους νόµους τους δικούς µας. 

Για να το καταλάβετε, δηλαδή, εδώ το λέω στον φίλο µου τον
κ. Μαµουλάκη, που συµµεριζόµαστε την αγάπη για τα κλασικά
γράµµατα, κάνουµε πράξη το ρητό από τον Θουκυδίδη στον
«Επιτάφιο»: «Χρώµεθα γ�ρ πολιτεί� ο� ζηλούσ� το�ς τ�ν πέλας νό-
µους». Γινόµαστε εµείς παράδειγµα προς µίµηση για τους άλ-
λους κι όχι µιµητές των άλλων, έλεγε ο Θουκυδίδης. Και τώρα
έχουµε κάνει το «καλάθι», µας µιµούνται οι άλλοι κι έρχεται ο κύ-
ριος πρώην Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και λέει ψέµατα από
το ιερό Βήµα της Βουλής των Ελλήνων και δεν ντράπηκε την ώρα
που το είπε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θα τον πάρετε, όταν τελειώσω. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Είστε υβριστής!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Όταν τελειώσω. Αλλά θα πείτε αν είπα ψέµα
ως προς τους δείκτες της EUROSTAT. Όχι το κόλπο που κάνατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Μη φωνάζετε! Έχουµε και
εµείς φωνή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, µη διακό-
πτετε, παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα µε προστατεύσετε; Τι
είναι αυτό;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: …..(Δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αποστόλου;

Καθίστε, παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Μας υβρίζετε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Απαξιώ και να σας υβρίσω µετά την προηγού-
µενή σας οµιλία που ήταν επιπέδου καφενείου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Υβρίζετε τώρα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Λοιπόν, επανέρχοµαι, για να το ξεκαθαρί-
σουµε. Ο ισχυρισµός ότι είµαστε πάνω από το µέσο όρο των
άλλων ήταν απολύτως ψευδής. Η σύγκριση δεν µπορεί να γίνει
µε το δείκτη FAO, που είναι παγκόσµιος δείκτης προφανώς. Η
σύγκριση γίνεται µε τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στους
δείκτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης είµαστε χαµηλότερα από τους
άλλους και το καλάθι έχει παίξει ρόλο, για να είµαστε σε αυτή τη
θέση, είτε σας αρέσει είτε όχι.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Είναι άλλο αυτό που λέτε τώρα…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Είτε σας αρέσει είτε όχι, κύριε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, καθίστε

κάτω και µη διακόπτετε, κύριε Αποστόλου.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Πάµε, λοιπόν, να δούµε λίγο. Όλα τα άλλα
που ακούστηκαν, όλη την ώρα γκρίνια, όλη την ώρα απαξίωση.
Πάµε, λοιπόν, να δούµε. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε. Πανελλήνιος Σύν-
δεσµος Εξαγωγέων: Νέο ρεκόρ για τις ελληνικές εξαγωγές το
2022 µε άλµα 36,7%.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Οι εισαγωγές, που
έχει πάει 50% το έλλειµµα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Αµέσως θα έρθω στο εµπορικό έλλειµµα. Θα
έρθω στο έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών αµέσως. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μας κάνετε και γε-

λάµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, µη διακό-

πτετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Έχω πολλές φορές προσφερθεί να µε καλέ-
σετε από την Κουµουνδούρου να σας κάνω βασικά µαθήµατα κα-
πιταλιστικής οικονοµίας δωρεάν. Εσείς κοµµουνιστές στα νιάτα
σας, δεν προλάβατε να τα µάθετε σωστά.

Τις εξαγωγές δεν τις µετράµε τόσο σε απόλυτο αριθµό. Πράγ-
µατι, 54 δισεκατοµµύρια είναι το µεγαλύτερο ρεκόρ όλων των
εποχών, αλλά θα µπορούσε να πει κάποιος και λόγω πληθωρι-
σµού. 

Τις εξαγωγές, κύριε Σκουρλέτη, για να σας φύγει η αγωνία για
το εµπορικό µας έλλειµµα…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Το έλλειµµα του εµ-
πορικού ισοζυγίου είναι 50%.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Το έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών, όπως
λέγεται, οφείλεται σε άλλους λόγους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µην
αναφέρεστε ονοµαστικά. Σας παρακαλώ πολύ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Οι εξαγωγές µετριόνται ως προς τον λόγο
τους µε το ΑΕΠ. Το 2010, που συχνά γίνεται η σύγκριση, όταν η
Ελλάδα χρεοκόπησε, είχαµε λόγο εξαγωγών προς ΑΕΠ 10%. Το
2022 έχουµε λόγο εξαγωγών προς ΑΕΠ 23%. Αν µπορείτε να κα-
ταλάβετε τη διαφορά, ίσως και να συνεννοηθούµε. 

Πάµε τώρα σε άλλο δείκτη. Γιατί σε αυτό κάνετε πολύ µεγάλη
σπέκουλα. ΕΛΣΤΑΤ. Εκτός αν αµφισβητείτε και την ΕΛΣΤΑΤ. Ση-
µαντική άνοδος του διαθέσιµου εισοδήµατος των νοικοκυριών
το τρίτο τρίµηνο του 2022. Πάρτε και την ΕΛΣΤΑΤ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Λέτε συνέχεια ότι σας πονάνε οι συµπολίτες µας, κύριε Σκουρ-
λέτη, που έχουν λιγότερο διαθέσιµο εισόδηµα από τους άλλους
Ευρωπαίους. Σωστά. Γιατί; Επί ΣΥΡΙΖΑ είχαµε µεγαλύτερο δια-
θέσιµο εισόδηµα από τους άλλους Ευρωπαίους; Όχι βέβαια. Το
ότι υπολειπόµεθα…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν είµαστε στην
προτελευταία θέση. Χειρότερα είµαστε τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Το ότι υπολειπόµεθα των άλλων Ευρωπαίων
είναι το βασικό πρόβληµα της ελληνικής οικονοµίας. Το ότι η οι-
κονοµία µας τρέχει, όµως, µε πολύ µεγάλη ταχύτητα και καλύπτει
αυτή τη διαφορά είναι η πραγµατικότητα της ΕΛΣΤΑΤ. Αύξηση,
λοιπόν, του διαθέσιµου εισοδήµατος σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ
και µάλιστα πολύ µεγάλη, 36%. Περιττό να πω -δεν το έχω τυπώ-
σει- ότι έχουµε και µεγάλη αύξηση το Δεκέµβριο στις καταθέσεις
των Ελλήνων πολιτών.
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Για να πάρω και µία αγαπηµένη σας χώρα, αυτή που σας αρέ-
σει και τη λατρεύετε, την Ισπανία. Καταθέτω για τα Πρακτικά από
την EUROSTAT: «Spain Food Inflation», ο πληθωρισµός τροφίµων
στην Ισπανία. Και διαβάζω: “Food inflation in Spain…”. Θα µετα-
φράσω απευθείας, για να µη χάνουµε χρόνο. Ο πληθωρισµός
τροφίµων στην Ισπανία είχε, λέει, µέσο όρο 2,61% από το 2003
ως το 2022, φτάνοντας το πιο µεγάλο αριθµό το Δεκέµβριο του
2022 µε 15,69%. Πάρτε και την Ισπανία, λοιπόν, που δίνετε ως
παράδειγµα. Είναι λίγο πιο πάνω από την Ελλάδα. Αυτή είναι η
Ισπανία που είναι το πρότυπό σας, µε το 0% ΦΠΑ, λίγο πάνω από
την Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Γιατί σας αρέσει η Ισπανία µε 15,69% και δεν σας αρέσει η Ελ-
λάδα µε 15,6%; Πείτε µου να το καταλάβω. Γιατί είστε ψεύτες,
αυτή είναι η απάντηση!

Η πραγµατικότητα είναι ότι υπό εξαιρετικά αντίξοες συνθήκες,
στον πιο πρωτοφανή διεθνή πληθωριστικό κυκλώνα από το
Β’Παγκόσµιο Πόλεµο, όπου σε όλες τις ανεπτυγµένες οικονοµίες
της Δύσης ο πληθωρισµός καταγράφει το ένα ρεκόρ µετά το
άλλο, σε µία πρωτοφανή παγκόσµια θύελλα, έρχεται η Κυβέρ-
νησή µας, λαµβάνει µέτρα που αντιγράφουν οι άλλοι, συγκρα-
τούµε τελικά τον πληθωρισµό και πάµε συγκριτικά καλύτερα από
τους άλλους. Φυσικά, ακρίβεια υπάρχει και θα πω και ένα κοµ-
µάτι για τους ελέγχους εδώ. Ακούω συνέχεια την κριτική ότι δεν
κάνουµε ελέγχους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, πλησιά-
ζουν και οι εκλογές και πρέπει να σας δώσουµε από το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης όλα τα στοιχεία να τα έχετε στην εκλογική σας
περιφέρεια. Είναι ντροπή να µας λένε αυτά τα πράγµατα αυτοί!
Παρέλαβα την πολιτική ευθύνη του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων τον Ιούλιο του 2019. Πρόστιµα για αισχροκέρδεια
πέντε χρόνια ΣΥΡΙΖΑ 0 ευρώ!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Γιατί, είχε πληθω-
ρισµό τότε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Η αισχροκέρδεια δεν έχει να κάνει µε τον πλη-
θωρισµό, η αισχροκέρδεια µπορεί να υπάρχει και χωρίς πληθω-
ρισµό.

Ξαναλέω, πόσα πρόστιµα για αισχροκέρδεια επί ΣΥΡΙΖΑ; Είναι
0 ευρώ. Ούτε ένα για δείγµα! Ξέρετε γιατί δεν µπορούσαν να βά-
λουν; Γιατί πέντε χρόνια οι άχρηστοι δεν µπόρεσαν να κάνουν
έναν µηχανισµό ελέγχου της αγοράς. Ξέρετε πόσους υπαλλή-
λους είχαν για να κάνουν ελέγχους; Τέσσερις δηµοσίους υπαλ-
λήλους σε ένα γραφείο στο Υπουργείο Ανάπτυξης, χωρίς
κοµπιούτερ και χωρίς WiFi. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Αλήθεια, τόσους
αφήσατε το 2015;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Αυτούς άφησαν να κάνουν τη δουλειά και ήρ-
θαµε εµείς και µέσα σε έναν χρόνο ιδρύσαµε την υπηρεσία που
λέγεται ΔΙΜΕΑ. Η αλήθεια είναι -γιατί θέλω να είµαι ειλικρινής-
ότι δεν την ιδρύσαµε για την αισχροκέρδεια, την ιδρύσαµε γιατί
ήταν βασική προεκλογική µας εξαγγελία για την πάταξη του πα-
ραεµπορίου. Αυτός ήταν ο στόχος της. Ήρθαµε εδώ πέρα και
ιδρύσαµε την υπηρεσία. Τώρα την έχουµε βάλει στο Ταµείο Ανά-
καµψης. Χθες πήραµε δεκατέσσερα καινούργια αυτοκίνητα, πή-
ραµε καινούργιους υπολογιστές. Έχουµε τώρα ανοιχτή
πρόσκληση, για να πάρουµε τριάντα καινούργιους εξειδικευµέ-
νους ελεγκτές. Μετακινήσαµε κόσµο από το δηµόσιο και πήγαµε
στους ογδόντα επτά στον αριθµό από τέσσερις το προσωπικό
της υπηρεσίας. Πήραµε υπολογιστές, βάλαµε τα ειδικά λογι-
σµικά προγράµµατα. Στην πορεία ήρθε ο COVID. Κάναµε τους
ελέγχους για τον COVID και µετά ήρθε ο πληθωρισµός και βά-
λαµε τη διάταξη για την αισχροκέρδεια. 

Η διάταξη για την αισχροκέρδεια είχε µπει από την αρχή του
COVID, εάν θυµάστε, απλώς µετά επεκτάθηκε στα πέραν των κρί-
σιµων για την υγεία πραγµάτων. 

Από την ώρα που βάλαµε και τις διατάξεις για την αισχροκέρ-
δεια, έχουµε κάνει σχεδόν πέντε χιλιάδες ελέγχους για την αι-
σχροκέρδεια. Αυτοί οι πέντε χιλιάδες έλεγχοι δεν είναι πέντε
χιλιάδες τυχαίοι δειγµατοληπτικοί έλεγχοι, για να πείτε, άρα, κά-
νετε τόσους ελέγχους την ηµέρα, όπως είπε µία δηµοσιογράφος,
που δεν της άρεσε, σε µία εκποµπή. Εάν θυµάµαι καλά, αυτή η
αντικειµενική δηµοσιογράφος, που δεν της άρεσε, ήταν η κ.
Πόπη Τσαπανίδου. Ήταν πολύ αντικειµενική, δεν της άρεσε. 

Έρχοµαι τώρα στο να καταλάβετε πώς γίνονται οι έλεγχοι.
Έχουµε το πρόγραµµα του υπολογιστή, είναι συνδεδεµένη κάθε
µέρα όλη η αγορά µέσω ΑΑΔΕ µε τις ταµειακές µηχανές και ό,τι
κόβουν οι ταµειακές µηχανές, βλέπουµε τις τιµές όλων των προ-
ϊόντων online, συγκριτικά όλες τις αλυσίδες και µόλις σε ένα προ-
ϊόν σε κάποια αλυσίδα ανέβει η τιµή, εκεί «κοκκινίζει» η οθόνη και
εκεί στέλνει η υπηρεσία αυτόµατα e-mail και λέει, πείτε µας γιατί
αυξήσατε την τιµή. Όταν αυτές οι πρώτες εξηγήσεις δεν είναι
επαρκείς, τότε πάει ο έλεγχος εκεί και ψάχνει την αποθήκη και
τα βιβλία. Οι τέσσερις έως πέντε έλεγχοι που φθάνουµε, είναι,
αφού έχει γίνει όλο το προηγούµενο στάδιο. Γι’ αυτό και στη
Βουλή, στην επιτροπή για το νοµοσχέδιό µας, όταν ρωτήθηκε ο
εκπρόσωπος της αγοράς εάν γίνονται έλεγχοι για αισχροκέρ-
δεια, κύριε Μαµουλάκη, θυµάστε τι µας είπε; Ουδέποτε στα
τριάντα χρόνια που είναι στην αγορά του έχουν γίνει τόσοι πολ-
λοί έλεγχοι για αισχροκέρδεια όσο αυτή την περίοδο που είναι
Κυβέρνηση ο Κυριάκος Μητσοτάκης και Υπουργός ο Άδωνις Γε-
ωργιάδης. Γιατί δεν είπε ότι του έκαναν περισσότερους ελέγχους
επί ΣΥΡΙΖΑ, αφού είστε τόσο διαπρύσιοι κήρυκες των ελέγχων,
ψεύτες και υποκριτές;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Γιατί ουδέποτε οι
τιµές έφθασαν εκεί. Στον Θεό είναι οι τιµές!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Άρα, λοιπόν, ούτε οι έλεγχοι σας νοιάζουν,
ούτε ενδιαφερθήκατε για τους ελέγχους, ούτε πρόστιµα ποτέ
βάλατε, πρώτα απ’ όλα, στο παραεµπόριο. Θυµάστε, κύριοι συ-
νάδελφοι, πώς ήταν το παραεµπόριο στην Αθήνα µέχρι να έρ-
θουµε εµείς στα πράγµατα; Θυµάστε πώς ήταν η Αθήνα; Όλη η
Ερµού από πάνω έως κάτω µια κουρελού ήταν µε πράγµατα! Για
πηγαίνετε τώρα να δείτε εάν υπάρχει ένας στο πεζοδρόµιο µε
ψεύτικες τσάντες ή µε ψεύτικες οµπρέλες και οτιδήποτε άλλο
πούλαγαν. Τα έχουν µαζέψει όλα µέσα σε τρία χρόνια. Εξαφανί-
σαµε το παραεµπόριο. Ούτε αυτό δεν µπορούσαν να κάνουν, να
προστατέψουν τον µικροµεσαίο επιχειρηµατία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Σοβαρά; Επί Χατζη-
δάκη ήκµασε το παραεµπόριο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού) 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας να
µας κουνάνε το δάκτυλο αυτοί σε εµάς για τους ελέγχους το δέ-
χεστε; Σε εµάς που τα έχουµε κάνει όλα αυτά και δεν είχαν κάνει
τίποτα απολύτως; Τους έχω προκαλέσει να κάνουν µία ερώτηση
ή κατάθεση εγγράφου για τα πρόστιµα επί ΣΥΡΙΖΑ και δεν τολ-
µάει ένας να το κάνει, ξέρετε γιατί; Γιατί θα τους έρθει από την
υπηρεσία ένα γραπτό µηδέν και θα ντρέπονται να πάνε στους
ψηφοφόρους τους, που κάθονται και µας κάνουν µαθήµατα!

Άρα, λοιπόν, και ελέγχους κάνουµε και υπηρεσία φτιάξαµε και
το «καλάθι» δουλεύει. Και ναι, υπάρχει ακρίβεια, αυτή είναι η αλή-
θεια. Και όσα κάνουµε, δεν φθάνουν, είναι η σωστή απάντηση.
Πράγµατι, καλά τα λένε οι πολίτες στη δηµοσκόπηση. Όλα αυτά
µαζί δεν φτάνουν, γιατί δυστυχώς η ακρίβεια είναι µεγάλη και
πρέπει να σκιστούµε ακόµη περισσότερο και να σκεφθούµε πε-
ρισσότερα πράγµατα, για να βοηθήσουµε τον κόσµο. Αυτό,
όµως, δεν σηµαίνει ότι δεν έχουµε κάνει, δεν σηµαίνει ότι δεν τα
πάµε συγκριτικά καλύτερα από τους άλλους. Αυτό, όµως, δεν
σηµαίνει ότι δεν κατορθώσουµε να φρενάρουµε τον πληθωρι-
σµό. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι θα ανεχθούµε να µας συγκρί-
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νει ο κύριος Υπουργός µε το Κογκό και τη Νότια Αφρική. Άρα,
λοιπόν, τη δουλειά µας την κάνουµε και την κάνουµε µε πίστη,
µε υπευθυνότητα, µε εργατικότητα και έχει και αποτέλεσµα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την αναφορά ότι κάνω δεκτές τρεις
υπουργικές τροπολογίες, του Υπουργείου Ανάπτυξης µε γενικό
αριθµό 1582 και ειδικό 154. Τις έχετε λάβει τις τροπολογίες, είναι
τεχνικού χαρακτήρα όλες. Κάνω δεκτή την τροπολογία του
Υπουργείου Εσωτερικών, του κ. Βορίδη -µιλήσαµε πολύ γι’ αυτήν
την τροπολογία- µε γενικό αριθµό 1570 και ειδικό 149, όπως και
την τροπολογία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης µε γενικό
αριθµό 1583 και ειδικό 155. 

Για τις τρεις αυτές τροπολογίες ξαναλέω τα νούµερα για τα
Πρακτικά: Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1570 και ειδικό 149 γί-
νεται δεκτή. Επίσης, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1582 και ει-
δικό 154 γίνεται δεκτή και η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1583
και ειδικό 155 γίνεται δεκτή. 

Εάν κάποιοι συνάδελφοι έχουν απορία επ’ αυτών, θα απαν-
τήσω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
αναφορικά µε τις βουλευτικές τροπολογίες; Αυτές τις κάνετε δε-
κτές; Πρέπει να µας το πείτε, για να καταγραφεί.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεν γίνονται δεκτές οι βουλευτικές τροπολο-
γίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, σας ευχα-
ριστούµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει ζητήσει τον
λόγο ο κ. Σκουρλέτης…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αποστόλου,

Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος είναι.. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Επί προσωπικού ζητώ τον λόγο,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να µην δώσω τον

λόγο στον Κοινοβουλευτικό σας Εκπρόσωπο;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Να δώσετε, αλλά να µιλήσω και

εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σκουρλέτη,

έχετε τον λόγο, εφόσον το επιτρέπει ο κ. Αποστόλου.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φαίνεται ότι τα οικονοµικά σας δεν είναι στο

ίδιο επίπεδο µε τη γνώση της Αρχαίας Ελληνικής Γλώσσας, διότι
εδώ πέρα επιδεικνύετε µια τροµακτική ικανότητα να παρουσιά-
ζετε τους αριθµούς όπως θέλετε εσείς και όχι όπως είναι.

Εγώ στην παρέµβασή µου σας έθεσα κάποια ερωτήµατα σε
σχέση µε την αγοραστική δύναµη των Ελλήνων πολιτών. Αυτό
δεν το σχολιάσατε καθόλου. Σας είπα ότι είµαστε στην προτε-
λευταία θέση από τις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, µόλις πάνω από τη Βουλγαρία.

Η αγοραστική δύναµη έχει να κάνει και µε τις τιµές και µε το
ύψος του πληθωρισµού, αλλά και µε τους µισθούς, τα εισοδή-
µατα. Εκεί, λοιπόν, είναι το µεγάλο σας ναυάγιο.

Δεύτερον, δεν µας είπατε τελικά αυτό το οποίο επικαλεστή-
κατε. Ποιος είναι ο λόγος των εισαγωγών σε σχέση µε το ΑΕΠ;
Διότι υπάρχει αυτή τη στιγµή ρεκόρ αύξησης του εµπορικού ελ-
λείµµατος 50%, που δεν έχει ιστορικό προηγούµενο. Και µη µου
επικαλείστε το θέµα των πετρελαιοειδών, διότι, αφαιρουµένων
και αυτών, πάλι υπάρχει ρεκόρ, το οποίο είναι πάνω από 35%.

Εσείς, όµως, που µιλάτε στο τηλέφωνο, κύριε Υπουργέ, που
δεν είστε Ναπολέοντας να µιλάτε στο τηλέφωνο και να µε ακούτε
ταυτόχρονα –δεν είστε Ναπολέοντας, τι να κάνουµε;-, έχετε βο-
λευτεί µε τον πληθωρισµό, διότι είχατε την ευτυχή συγκυρία να
υπάρχει ρυθµιζόµενο χρέος, άρα να µην σας πιέζει αυτή η δη-
µοσιονοµική ανάγκη και αφήσατε ανεξέλεγκτο τον πληθωρισµό,

έτσι ώστε να παρουσιάζεται µια εικονική µείωση λόγω της πλη-
θωριστικής µεγέθυνσης του λόγου ΑΕΠ προς χρέος, διότι αυτό
κάνετε. Ταυτόχρονα, εξασφαλίζετε υπερέσοδα λόγω της ακρί-
βειας από τον ΦΠΑ, για να συντηρείτε την κερδοσκοπία στην ηλε-
κτρική ενέργεια στα ύψη, και αφήνετε τα υπερκέρδη των αλυ-
σίδων σουπερµάρκετ, των εταιρειών παραγωγής ηλεκτρισµού
και εµπορίας, των τραπεζών και των πετρελαιοειδών ανέγγιχτα,
αγνοώντας ότι τελικά πέρα από τον επίσηµο πληθωρισµό, υπάρ-
χει ο λαϊκός πληθωρισµός. Διότι τα φτωχά στρώµατα υφίστανται
µια τροµακτική πίεση. 

Η απώλεια του εισοδήµατος και το τι τελικά τους µένει, αν
τους µένει, µετά τις 15 του µηνός, είναι τελείως διαφορετική,
διότι µπορεί να είναι ενιαίος πληθωρισµός για όλους, αλλά ο λαϊ-
κός πληθωρισµός είναι πολύ µεγαλύτερος και η πίεση είναι πολύ
πιο µεγάλη. Άρα έχουµε αυτή τη στιγµή µια βίαιη αναδιανοµή ει-
σοδήµατος εις βάρος των λαϊκών και µεσαίων στρωµάτων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αποστόλου,

πρώτον, σε τι συνίσταται το προσωπικό; Έχετε ένα λεπτό να µας
πείτε σε τι συνίσταται το προσωπικό. Είτε διαστρέβλωσε κάτι από
αυτά που είπατε ο κύριος Υπουργός είτε παραποίησε κάτι από
αυτά είτε σας έθιξε προσωπικά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Και τα δύο αυτά. Για να µην χά-
νουµε χρόνο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν είναι «κάτι
από αυτά», είναι ένα από τα δύο. Ποιο από τα δύο είναι; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Είπε ότι τα στοιχεία που παρέ-
θεσα είναι ψευδή, άρα κι εγώ ο ίδιος ψεύδοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Ποια είναι
τα στοιχεία που έχετε εσείς;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Λοιπόν, όλα τα στοιχεία που σας
παρέθεσα, κύριε Υπουργέ, προέρχονται από συγκεκριµένους ορ-
γανισµούς οι οποίοι έχουν ως αντικείµενο ακριβώς αυτόν τον
έλεγχο. 

Άρα, λοιπόν, όταν για παράδειγµα χρησιµοποιώ στοιχεία του
FAO ή στοιχεία που δείχνουν ακόµα και δηµοσκοπήσεις τώρα
πρόσφατες, δεν αναφέρθηκα σε εκείνα τα ζητήµατα που πραγ-
µατικά σας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κατανοητό αυτό
που λέτε, κύριε Αποστόλου. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: …αλλά θέλω να σας ξεκαθαρίσω
ένα πράγµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι η διαφορά στα
στοιχεία που δώσατε εσείς κι έδωσε ο Υπουργός. Να το κλεί-
σουµε εδώ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Εγώ έρχοµαι ήρεµα και τεκµηριω-
µένα µε τα στοιχεία αυτά που βρίσκω και σας αναδεικνύω ότι η
κατάσταση είναι εντελώς διαφορετική και εσείς αρχίζετε να λέτε
νούµερα και ουσιαστικά να φτάνετε σε σηµείο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κατανοητό, κύριε
Αποστόλου. Κλείστε εδώ παρακαλώ. Καταλάβαµε στο τι συνίστα-
ται το προσωπικό. Είναι στη βάση των στοιχείων. Εντάξει, εντά-
ξει. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα.
Και σας το είπα. Ξέρετε τι συµβαίνει στο εµπόριο των τροφίµων
από το χωράφι µέχρι τον καταναλωτή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό είναι ερώτηµα
τώρα, κύριε Αποστόλου. Σας παρακαλώ πολύ, ολοκληρώστε
εδώ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Έχετε συγκεκριµένη δυνατότητα
να έχουµε και πληρωµές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα θα συνεννοη-
θούµε ή όχι; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Μα, τι να κάνουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε, κα-

ταθέσατε το επί προσωπικού θέµα που σας έθιξε ο κύριος
Υπουργός. Λοιπόν, το θέσατε, µιλήσατε για στοιχεία, για αναντι-
στοιχία στοιχείων δικών σας και του Υπουργού, από κει και πέρα
κλείνει εδώ η συζήτηση επί προσωπικού και καθίστε κάτω, παρα-
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καλώ, για να συνεχίζουµε µε τους υπόλοιπους Βουλευτές. Σας
παρακαλώ πολύ!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Είµαι στη διάθεση του Υπουργού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στη διάθεση του

Υπουργού και τα στοιχεία τα δικά σας και του Υπουργού τα στοι-
χεία. Να τα βρείτε εκτός Αιθούσης, να τα δείτε και να τα συγκρί-
νετε. Τώρα δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό!

Λοιπόν, τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κελέτσης και µετά ο κ. Καστα-
νίδης, µετά κ. Μπλούχος, ο κ. Καππάτος και η κ. Αραµπατζή τε-
λευταία οµιλήτρια. 

Ορίστε, κύριε Κελέτση, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αισθάνοµαι την ανάγκη, κύριε Πρόεδρε, να εκφράσω και από

την πλευρά µου τη θλίψη για την µεγάλη απώλεια του συναδέλ-
φου Μανούσου Βολουδάκη. Το ήθος του και ευπρέπεια, για τα
οποία ξεχώριζε, νοµίζω ότι αποτελούν οδηγό για µας, για να συ-
νεχίσουµε το κοινοβουλευτικό έργο. Θέλω να εκφράσω τα συλ-
λυπητήρια, βέβαια, στην οικογένειά του. 

Από εκεί και πέρα και εισερχόµενος στη συζήτηση, κύριε
Υπουργέ, θα ήθελα να απευθυνθώ προς εσάς κατ’ αρχάς και να
σας θέσω ένα θέµα, που µας απασχολεί έντονα αυτές τις µέρες,
που είναι και αρµοδιότητά σας στην περιοχή µας, αφορά τον
Έβρο και τη Δράµα, και έχει να κάνει µε την αιφνιδιαστική ανά-
κληση της άδειας λειτουργίας της Συνεταιριστικής Τράπεζας
Olympus Bank, η οποία από το 2018 -αν δεν απατώµαι- είχε
απορροφήσει και την Συνεταιριστική Τράπεζα Έβρου.

Όπως αντιλαµβάνεστε, είναι ένα σηµαντικό οικονοµικό γεγο-
νός για την περιοχή, που όµως έχει και τεράστιες κοινωνικές συ-
νέπειες, που έχει να κάνει σε δύο επίπεδα. Πρώτα από όλα, έχει
να κάνει µε τους καταθέτες και τις καταθέσεις τους, οι οποίες
θα πρέπει να διασφαλιστούν και δεύτερον, βέβαια, σε επίπεδο
εργαζοµένων. Εδώ µιλάµε περίπου για είκοσι πέντε συνολικά ερ-
γαζόµενους σε Έβρο και Δράµα, που κατά την άποψή µας θα
πρέπει να αποκατασταθούν µε έναν τρόπο που εφαρµόστηκε και
σε ανάλογες περιπτώσεις στο παρελθόν, για να µπορέσουν να
καλύψουν θέσεις εργασίας, είτε σε άλλες τράπεζες είτε σε θυ-
γατρικές τους.

Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση βλέπει ήδη σοβαρά το θέµα, αλλά
οφείλω να το θέσω από το επίσηµο αυτό Βήµα της Βουλής, διότι
είναι ένα ζήτηµα το οποίο είναι έντονα κοινωνικό και το οποίο θα
µας απασχολήσει για τις δύο αυτές ακριτικές και εθνικά ευαίσθη-
τες περιοχές της βορείου Ελλάδος.

Τώρα, έρχοµαι σε ό,τι αφορά την τροπολογία που συζητάµε
σήµερα, για τις προϋποθέσεις συµµετοχής των κοµµάτων και
των συνδυασµών στις εθνικές εκλογές. Νοµίζω πως η τραυµα-
τική εµπειρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του πρόσφατου πα-
ρελθόντος επιβάλλει να ληφθεί πρόνοια ως ένα µέσο άµυνας, ως
ένα όπλο άµυνας της δηµοκρατίας µας απέναντι σε αυτούς που
την επιβουλεύονται και την υπονοµεύουν. 

Η τροπολογία, λοιπόν, επιβάλλει ένα µέσο για την πρόνοια
αποκλεισµού από τις εκλογές, από την εκλογική διαδικασία, των
οργανωµένων εγκληµατικών οργανώσεων και ατόµων που συµ-
µετείχαν αποδεδειγµένα σε αυτές και λειτουργούν ως υπονοµευ-
τές και εχθροί της δηµοκρατίας. Τα όρια τα θέτει το ίδιο το
Σύνταγµα, που στο άρθρο 5 µεν, που αφορά την ανάπτυξη της
προσωπικότητας, ορίζει ότι προϋπόθεση της συµµετοχής στην
πολιτική ζωή της χώρας ενός προσώπου είναι ότι δεν παραβιάζει
το Σύνταγµα και τα χρηστά ήθη. Αυτός είναι ο κανόνας για τη
συµµετοχή στην πολιτική ζωή του προσώπου. Αυτό είναι το
άρθρο 5. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Βορίδη, δική σας είναι η τροπολογία και
χαίροµαι που µόλις ήρθατε στην Αίθουσα. Τώρα ξεκίνησα να
αναφέροµαι σε αυτή. 

Λέω, λοιπόν, ότι η διάταξη την οποία φέρνετε, είναι πράγµατι
σύµφωνη και έχει οδηγό το Σύνταγµα. Η µία συνταγµατική διά-
ταξη είναι το άρθρο 5, που αφορά την ανάπτυξη της προσωπι-
κότητας και µιλάει για τη συµµετοχή του πολίτη στην πολιτική
ζωή της χώρας και δεν πρέπει µε τη συµµετοχή του να παραβιά-
ζεται το Σύνταγµα και τα χρηστά ήθη. 

Η δεύτερη, φυσικά, διάταξη έχει να κάνει µε το άρθρο 29, που
ευθέως αναφέρεται στα κόµµατα και ορίζει ότι η οργάνωση και

η δράση των κοµµάτων θα πρέπει να εξυπηρετούν την ελεύθερη
λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος.

Πράγµατι, πρέπει να πούµε ότι η τόσο προσεκτικά διατυπω-
µένη αυτή τροπολογία έχει το έρεισµα το συνταγµατικό, έτσι
ώστε να µπορεί και σωστά να εφαρµοστεί, αλλά και σωστά να
ερµηνευτεί από τους ανώτατους δικαστές του Αρείου Πάγου. 

Και πρέπει ευθέως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ να θέ-
σουµε ένα ερώτηµα, γιατί σε αυτή την περίπτωση µισόλογα δεν
χωράνε. Θέλουµε οι εχθροί και υπονοµευτές της δηµοκρατίας
να µην συµµετέχουν στην πολιτική ζωή του τόπου; Θέλουµε να
µην τους δίνουµε τη δυνατότητα να συµµετέχουν µε τρόπο που
να υπονοµεύουν τη δηµοκρατία; Ναι ή όχι; Δεν χωράνε εδώ ούτε
αστερίσκοι, ούτε «ναι µεν, αλλά», ούτε µισόλογα. 

Εάν θέλουµε, οφείλουµε να ψηφίσουµε αυτήν την τροπολογία.
Αν όχι, βρίσκουµε πολλές δικαιολογίες, βρίσκουµε πολλές επι-
φυλάξεις και µπορούµε να τις αναπτύξουµε. 

Όµως, η ουσία είναι αυτή, επιθυµούµε να αποκλειστούν αυτοί
που υπονοµεύουν τη δηµοκρατία από τις δηµοκρατικές διαδικα-
σίες, ναι ή όχι; Και νοµίζω ότι η απάντηση θα έπρεπε να είναι οµό-
θυµη από όλες τις πλευρές µετά από την τραυµατική εµπειρία
που ζήσαµε στα κοινοβουλευτικά χρονικά την περίοδο που η
Χρυσή Αυγή ήταν στο Κοινοβούλιο.

Και στο τέλος-τέλος, κατά την άποψή µου, θα πρέπει να
έχουµε εµπιστοσύνη στους ανώτατους δικαστές του Αρείου
Πάγου που κρίνουν αυτές τις περιπτώσεις, διότι και το Σύνταγµα
πολύ καλά γνωρίζουν και µπορούν και σωστά να το εφαρµόσουν
και να το ερµηνεύσουν, όπως το ίδιο µπορούν να κάνουν και µε
τον νόµο.

Άρα πρώτον -το βασικότερο- ψηφίζουµε εµείς ως Κοινοβούλιο
και εκτελούµε την υποχρέωσή µας απέναντι στο Σύνταγµα, να
διαφυλάξουµε τη δηµοκρατία µας και το πολίτευµα από τους
υπονοµευτές τους και δεύτερον, εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη
που θα ερµηνεύσει και θα εφαρµόσει τον νόµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Καστανίδης από το Κίνηµα Αλλαγής και ακολουθεί ο κ.
Μπλούχος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Καστανίδη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ο Μανούσος Βολουδάκης ξεκίνησε για το ατέλειωτο ταξίδι του
και αυτό µας γέµισε θλίψη. Εκφράζω τα συλλυπητήριά µου στην
οικογένειά του, αλλά και στην πολιτική του οικογένεια. Σχολιάζω
ταυτόχρονα αυτή τη συνταρακτική πολλές φορές καθηµερινή αν-
τίφαση ανάµεσα στον θάνατο και στη ζωή. Έφυγε ο Μανούσος
και την ίδια ώρα ακουγόταν ο ήχος της ζωής κάτω από τα χαλά-
σµατα της Τουρκίας, ενός νεογέννητου παιδιού κάτω από τα χα-
λάσµατα. Και ας µείνουµε µε αυτή την αισιόδοξη εκδοχή της
κυριαρχίας της ζωής.

Ζήτησα τον λόγο για το µείζον θέµα της συζητήσεώς µας, που
είναι η τροπολογία την οποία εισηγείται η Κυβέρνηση για την
προστασία της δηµοκρατίας από τη συµµετοχή στις εκλογές δυ-
νάµεων που βάλλουν ευθέως κατά αυτής. Η τροπολογία όταν
πρωτοκατατέθηκε είχε πολλές άνισες γωνίες, υπήρξαν στη συ-
νέχεια βελτιώσεις, τελευταία ήταν, το µεσηµέρι, η βελτίωση που
επέφερε ο Υπουργός, αλλά χρειάζεται να κάνουµε µερικά βή-
µατα ακόµη στην προσπάθεια να εξασφαλίσουµε τη µεγαλύτερη
δυνατή συναίνεση. Και σε αυτό θα επιχειρήσω να συµβάλω.

Δικαιούται η δηµοκρατία να προστατεύει τον εαυτό της από
αυτούς που ευθέως την αµφισβητούν; Ασφαλώς ναι και αυτό δι-
καιούται και υποχρεούται να το κάνει µε τήρηση ευλαβική του
Συντάγµατος, αλλά και χωρίς να επιδέχονται οι ρυθµίσεις του νο-
µοθέτη, που νοµοθετεί µε σκοπό την υπεράσπιση της δηµοκρα-
τίας, πολλαπλές ερµηνείες ή αµφισβητήσεις.

Υπενθυµίζω ότι οτιδήποτε προβλέπεται ως κύρωση, ως συνέ-
πεια αποκλεισµού από τις εκλογές, αφορά όχι σε πρόσωπα, αλλά
σε κόµµατα. Η επέµβαση που επιχειρούµε δεν αφορά την ίδρυση
των κοµµάτων, αλλά την κατάρτιση συνδυασµών και συµµετοχής
διά των συνδυασµών στις εκλογές. Αυτό το τονίζω, διότι θα
υπήρχε κίνδυνος αντισυνταγµατικότητας, αν ρυθµίζαµε επιπτώ-
σεις που σχετίζονται µε υποψήφιους Βουλευτές και πρόσωπα,
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γιατί τότε θα βρισκόµασταν ενώπιον της πολύ σαφούς διατάξεως
του Συντάγµατος περί αµετακλήτου καταδίκης.

Άρα, λοιπόν, υπενθυµίζω ότι οι επιπτώσεις αφορούν πολιτικά
κόµµατα, συνδυασµούς είτε ενός κόµµατος είτε συνασπισµού
κοµµάτων είτε µεµονωµένων υποψηφίων, αλλά δεν αφορούν την
εφαρµογή στην προκειµένη περίπτωση του 51.3 για συγκεκρι-
µένα πρόσωπα.

Έχει µια αδυναµία η ρύθµιση της Κυβέρνησης στο συµβολικό
και ηθικό πεδίο. Εάν αποκλείσουµε µία φασιστική δύναµη από
τις εκλογές γιατί ο πρόεδρος, η διοικούσα επιτροπή, ο νόµιµος
εκπρόσωπος, η πραγµατική ηγεσία έχουν καταδικαστεί για τα
κακουργήµατα των έξι πρώτων κεφαλαίων του Β’Μέρους του
Ποινικού Κώδικα, θα επιτρέψουµε -και δεν υπάρχει καµµία πρό-
νοια- το πρόσωπο που σκεφτόµαστε ή αυτούς που θέλουµε να
αποκλείσουµε να συµµετάσχουν σε συνασπισµούς ανεξαρτήτων
υποψηφίων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, εάν µου δώσετε λίγο χρόνο, έχει καλώς, αλ-
λιώς να κατέβω. Θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, στην προσπά-
θεια –επαναλαµβάνω- να βοηθήσω να γίνει καλύτερη και
πληρέστερη η διάταξη.

Εάν αποκλείσουµε, λοιπόν, κόµµατα µε φασιστική ιδεολογία ή
πρόσωπα µε φασιστική ιδεολογία, µε βάση την τροπολογία της
Κυβέρνησης, δεν αποκλείουµε τα πρόσωπα από τη συµµετοχή
τους, σε συνασπισµό ανεξάρτητων υποψηφίων και κατά τούτο
χάνει σε ηθική και συµβολική αξία η ρύθµιση που θέλουµε να υιο-
θετήσουµε.

Δεύτερον, η πραγµατική ηγεσία είναι έννοια αδόκιµη και επι-
κίνδυνη. Δεν χρειαζόµαστε την αναφορά στην πραγµατική ηγε-
σία και εδώ, κατά τούτο, πρέπει να δικαιολογήσουµε το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Θα ήθελα να ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αν
ίσχυε η διάταξη που εισηγείται η Κυβέρνηση, το 1958 η ΕΔΑ θα
είχε αποκλειστεί από τις εκλογές, η αξιωµατική αντιπολίτευση,
διότι η πραγµατική ηγεσία ήταν το ΚΚΕ, το οποίο τελούσε τότε
εκτός νοµιµότητας. Θα µπορούσε κανείς να πει «µα, το 1958 είναι
άλλη εποχή, είναι άλλη το 2023», αλλά τότε, αν απαντούσε κά-
ποιος έτσι, θα µπορούσε να δεχθεί το ερώτηµα «και ποιος απο-
κλείει µια διαφορετική εξέλιξη µετά από λίγα χρόνια; Είστε
βέβαιοι;».

Κύριοι Υπουργοί, το πρώτο θέµα το οποίο θίγω, λοιπόν, είναι
το εξής: Στην πρώτη παράγραφο, όπου ορίζεται ότι στις βουλευ-
τικές εκλογές λαµβάνουν µέρος είτε συνδυασµοί υποψηφίων
ενός µόνο κόµµατος, είτε συνδυασµοί συνασπισµού περισσοτέ-
ρων του ενός συνεργαζοµένων κοµµάτων, είτε συνασπισµοί ανε-
ξάρτητων υποψηφίων, είτε µεµονωµένοι υποψήφιοι, δεν
αντιλαµβάνοµαι γιατί ο όρος «συνασπισµοί ανεξάρτητων υποψη-
φίων» πρέπει να υπάρχει. Η εκλογική µας νοµοθεσία δεν γνώριζε
συνασπισµούς ανεξαρτήτων υποψηφίων, γνώριζε µεµονωµένους
υποψηφίους. Εισήχθη σχετικά πρόσφατα ο όρος στην εκλογική
µας νοµοθεσία και πιστεύω ότι, ουσιαστικά, υπονοµεύει ο συνα-
σπισµός των ανεξαρτήτων προσώπων τη συνταγµατική θέση του
πολιτικού κόµµατος, που είναι ο κεντρικός παράγων στη λειτουρ-
γία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Άρα, δεν αποδέχοµαι την
αναγκαιότητα της διατύπωσης «είτε συνασπισµοί ανεξάρτητων
υποψηφίων».

Δεύτερον, σας παρακαλώ να αποφύγουµε την έννοια της
«πραγµατικής ηγεσίας» και να συµπτύξουµε τη δεύτερη µε την
τρίτη παράγραφο. Κάνω µια πρόταση. Υπάρχει και εναλλακτική.
Ο Πρόεδρος, ο Γενικός Γραµµατέας, τα µέλη της Διοικούσας
Επιτροπής, ο νόµιµος εκπρόσωπος, τα ιδρυτικά µέλη και οι υπο-
ψήφιοι Βουλευτές να µην έχουν καταδικαστεί σε οποιονδήποτε
βαθµό για κακουργήµατα του πρώτου, του δεύτερου, του τέταρ-
του και του έκτου Κεφαλαίου, (άρθρα 187 και 187Α) του δεύτε-
ρου Μέρους του Ποινικού Κώδικα.

Δηλαδή, ουσιαστικά, από την απαρίθµηση των έξι Κεφαλαίων
του Β’Μέρους του Ποινικού Κώδικα, αφαιρώ τα εγκλήµατα κατά
ξένων χωρών, καθώς επίσης και τις προσβολές κατά της πολιτει-
ακής εξουσίας. Είναι ήσσονος σηµασίας, σε αντίθεση µε τις προ-
σβολές κατά των πολιτικών σωµάτων των πολιτειακών οργάνων.

Και από το τελευταίο κεφάλαιο, το 6ο Κεφάλαιο του Β’Μέρους,
κρατούµε τα εγκλήµατα των άρθρων 187 και 187Α.

Άρα, το ξαναδιατυπώνω: «Ο Πρόεδρος, ο Γενικός Γραµµα-
τέας, τα µέλη της Διοικούσας Επιτροπής, ο νόµιµος εκπρόσω-
πος, τα ιδρυτικά µέλη και οι υποψήφιοι Βουλευτές να µην έχουν
καταδικαστεί σε οποιονδήποτε βαθµό για τα κακουργήµατα του
πρώτου Κεφαλαίου, του δεύτερου Κεφαλαίου, του τέταρτου Κε-
φαλαίου και από το έκτο Κεφάλαιο για τα άρθρα 187 και 187Α
του Ποινικού Κώδικα ή σε οποιαδήποτε ποινή για εγκλήµατα του
Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα που επισείουν την ποινή της ισό-
βιας κάθειρξης». 

Από εκεί συνεχίζει µετά το κείµενο, όπως έχει. 
Η τρίτη παράγραφος, συνεπώς, δεν χρειάζεται και προσθέτω

µία ακόµη αναγκαία τροποποίηση. Επιφορτίζουµε το Α’Τµήµα
του Αρείου Πάγου µε ένα καθήκον δύσκολο. Ορίζουµε την υπο-
χρέωση να ελέγχει αυτεπαγγέλτως και, προς υποβοήθηση της
κρίσης του, προβλέπουµε ότι κάθε πολιτικό κόµµα και κάθε εκλο-
γέας, εντός συγκεκριµένης προθεσµίας, µπορεί να προσκοµίζει
στοιχεία για το κρινόµενο κόµµα. Αυτό σηµαίνει ότι θα καταρρεύ-
σει το Α’Τµήµα του Αρείου Πάγου. Θα καταρρεύσει! Και όχι µόνο
αυτό, αλλά θα υπάρξουν εκλογείς και πολιτικά κόµµατα που θα
επιχειρήσουν να υπονοµεύσουν τη διαδικασία. Γι’ αυτό χρειάζε-
ται αλλαγή. 

Θα πρέπει, λοιπόν, η διατύπωση µας να είναι η εξής: «Η συν-
δροµή των προϋποθέσεων της παρούσας ελέγχεται αυτεπαγγέλ-
τως από το Α’Τµήµα του Αρείου Πάγου. Προς υποβοήθηση της
κρίσης του, καλεί µε οποιονδήποτε πρόσφορο τρόπο το ελεγχό-
µενο κόµµα να λάβει γνώση και να υποβάλει υπόµνηµα µε τις
απόψεις του».

Δηλαδή, δεν επιτρέπουµε σε κάθε πολιτικό κόµµα και σε κάθε
εκλογέα να υποβάλλει εντός συγκεκριµένης προθεσµίας αντιρ-
ρήσεις, αλλά κρατάµε τη δικονοµική προϋπόθεση της προηγού-
µενης ακρόασης του κρινοµένου κόµµατος. Άρα, ελέγχει
αυτεπαγγέλτως το Α’Τµήµα του Αρείου Πάγου και, προκειµένου
να το υποβοηθήσουµε στην κρίση του, µπορεί µε οποιοδήποτε
πρόσφορο µέσο να καλέσει το κρινόµενο κόµµα, αυτό που θα
κριθεί, δηλαδή, αν τηρεί τις προϋποθέσεις για την προστασία της
λειτουργίας του δηµοκρατικού πολιτεύµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καστανίδη,
σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και
σας ευχαριστώ για την ανοχή σας. 

Θα υπήρχε και άλλη εναλλακτική λύση. Να µη σκεφθούµε τί-
ποτε από αυτά και να οδηγηθούµε, κύριε Υπουργέ, στην τροπο-
ποίηση του άρθρου 37 του π.δ. 26, που κωδικοποιεί την εκλογική
νοµοθεσία. Το άρθρο 37 προβλέπει ότι, όταν γίνεται η εκλογική
δήλωση προς τον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου από ένα κόµµα,
γνωστοποιούνται το όνοµά του και τα εµβλήµατά του. 

Θα µπορούσαµε, λοιπόν, να κάνουµε την εξής προσθήκη: Η
εκλογική δήλωση περιλαµβάνει το όνοµα, τον τίτλο του κόµµα-
τος, τα εµβλήµατα και τη δήλωση ότι προστατεύει την ελεύθερη
λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, όρος που πληρού-
ται, όταν δεν συµµετέχει κάποιος που να είναι καταδικασµένος
για τα εγκλήµατα που περιέγραψα προηγουµένως. 

Προσέξτε, είναι η εκλογική δήλωση, δεν είναι η δήλωση ίδρυ-
σης του κόµµατος, για τη συµµετοχή στις εκλογές. 

Έχω την εντύπωση ότι, αν προχωρήσουµε ένα βήµα παρα-
πέρα µε βάση αυτές τις σκέψεις τις οποίες κάνω και είχε ενδε-
χοµένως την ετοιµότητα η Κυβέρνηση να τις υιοθετήσει, ίσως θα
εξασφαλίζαµε µεγαλύτερη συναίνεση για τη συγκεκριµένη τρο-
πολογία που συζητούµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-

λούµε στο Βήµα τον κ. Μπλούχο από τη Νέα Δηµοκρατία.
Θα ακολουθήσει ο κ. Καππάτος και ολοκληρώνεται ο κατάλο-

γος των οµιλητών µε την κ. Αραµπατζή.
Ορίστε, κύριε Μπλούχο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι συνάδελφοι της Τουρκίας και

της Συρίας είναι σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης. Τους συµπα-
ριστάµεθα παντοιοτρόπως και τους ευχόµαστε «καλό κουράγιο». 
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Εγώ θα ήθελα να εκφράσω τη θλίψη µου και να συλλυπηθώ
την οικογένεια του εκλιπόντος αγαπηµένου συναδέλφου κ. Μα-
νούσου Βολουδάκη. 

Ως Βουλευτής Δράµας εκφράζω επίσης τη θλίψη µου για το
κλείσιµο της OLYMPUS BANK, τη σύµπτυξη των παλαιών συνε-
ταιριστικών τραπεζών Δράµας και Έβρου και αφού µάλλον δεν
υπάρχει πρόβληµα µε τις καταθέσεις, είµαι βέβαιος ότι χάρη και
στον Υπουργό Ανάπτυξης, αλλά και στην Κυβέρνησή µας, θα
βρεθεί και λύση για την εξασφάλιση της εργασιακής συνέχειας
των υπαλλήλων της εν λόγω τράπεζας. 

Παρεµβαίνω στη συζήτηση του νοµοσχεδίου ενός Υπουργείου
στο οποίο έπεσε όλο το βάρος της διεθνούς κρίσης, της οικονο-
µικής δυσκολίας στις τιµές των προϊόντων και τον πληθωρισµό,
ενός Υπουργείου που διά των στελεχών του σπάει το ένα ρεκόρ
µετά το άλλο στην αποτελεσµατικότητα µε την οποία αν όχι ξε-
περνώνται, τουλάχιστον απαλύνονται τα προβλήµατα. Το «καλάθι
του νοικοκυριού», όρια και αντοχές και εξισορρόπηση, ρύθµιση
διαδικτυακής τραπεζικής και θεµάτων ηλεκτρονικού ψαρέµατος
είναι κάποιες από τις ρυθµίσεις του παρόντος, το οποίο ξεπερνά
υφιστάµενα εξωγενή προβλήµατα. 

Δεν θα αναφερθώ, όµως, στο θέµα που αφορά το Υπουργείο
Ανάπτυξης δεδοµένης της αρτιότητας του νοµοθετήµατος, αλλά
και της καταρρακτώδους επιχειρηµατολογίας του Υπουργού
µας. 

Μην εκπλαγείτε, όµως, κύριε Υπουργέ. Δεν αφοµοιώνεται εύ-
κολα από την Αντιπολίτευση. Το καταλαβαίνετε αυτό. 

Χρωστούµε, λοιπόν, χάριτες στο ναζιστικό µόρφωµα και στους
εναποµείναντες αµετανόητους οπαδούς του, διότι σε περιόδους
δύσκολες για την Ελλάδα, την κοινωνία και την οικονοµία της,
έδειξαν ευθαρσώς και αυτοί το πού οδηγεί ο αντισυστηµισµός
και ο άκρατος δικαιωµατισµός. Ο αντισυστηµισµός οδηγεί το κα-
ράβι κατευθείαν στα βράχια. Και καράβι είµαστε όλοι µας, οι
ζωές µας, οι ιδέες µας, οι δουλειές µας, οι περιουσίες µας. 

Όλοι µας γίναµε µάρτυρες εικόνων τραγικότητας και δραµα-
τικότητας που θα στοιχειώνουν τις ζωές όλων µας όχι τόσο
µόνον για το αποτέλεσµα το οικονοµικό, όσο και για την αντισυ-
στηµική αναρχία που προκλήθηκε. Ιδιοτελείς µάγοι, βοµβιστές
µολότοφ, κραταιοί επαγγελµατίες διαδηλωτές, κιτρινιστές συκο-
φάντες µηδενιστές, λάτρεις ολοκληρωτικών καθεστώτων βγήκαν
στις οθόνες των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και κοινωνικής δι-
κτύωσης µε το µόνο πράγµα που είχαν να πουν «τέρατα και ση-
µεία» µε ψέµατα, προκαλώντας σύγχυση.

Και µια δηµοσιογραφία κατακίτρινη, εξωθεσµική, περιθωριακή
µπήκε στο σαλόνι κάθε σπιτιού και δήλωνε παρούσα µε ό,τι πιο
ρυπαρό, συγκεχυµένο, βρώµικο µπορούσε να πει. Διαδηλωτές
της άνω και κάτω πλατείας, υβριστικά συνθήµατα, ασέβεια σε
εθνικές εορτές, εξύβριση έργοις και λόγοις του Προέδρου της
Δηµοκρατίας. Κι όλα αυτά µε µια και µόνη ιδιοτέλεια, τον δηµό-
σιο λόγο, το να βγούµε στα πράγµατα και στην εξουσία φυσικά.
Ιδεολογικές προφάσεις αριστερής δικαιοσύνης και ακροδεξιού
υπερπατριωτισµού µπήκαν σε αυτό το µίξερ των ιδιοτελών και
έβγαλαν έναν από τους πλέον θολούς, σκοτεινούς και εµετικούς
χυλούς. Και το ερώτηµα που προέκυψε τότε, άλλοτε µε σβάστι-
κες ή µαχαιροβγάλτες και άλλοτε µε µολότοφ είναι τι είναι δη-
µοκρατία. Δηµοκρατία είναι απλά να πηγαίνουµε σε εκλογές; Να
καταφεύγουµε στη λαϊκή ετυµηγορία; Μα και στις κεντροαφρι-
κανικές χώρες ή στις δεσποτοκρατούµενες ασιατικές ψηφίζουν,
δηµοκρατία όµως δεν έχουν. 

Ένας σπουδαίος στοχαστής ονοµάτισε το µέτρο της δηµοκρα-
τίας, της ποιότητας της ως το άθροισµα της κατά κεφαλήν καλ-
λιέργειας. Δηµοκρατία µάλλον του µέτρου και της κοινής
λογικής, που πολλοί µάλλον ακόµη και σήµερα εδώ µέσα την
έχουν χάσει.

Ποια προκήρυξη, ποιες ιδεολογικές αρχές και θεωρητικές πε-
ποιθήσεις, ποια χρησιµοθηρική κοσµοσωτήρια λογική µπορεί να
δικαιολογήσει ανθρώπινους θανάτους, σφαίρες ή µαχαιριές δο-
λοφόνων που είναι δυνατό να ντύνονται πολιτικό περίβληµα. Και
εν προκειµένω όπως ξέρετε, κυρίες και κύριοι της Μείζονος κυ-
ρίως, το πρόβληµα δεν είναι µόνο η ναζιστική φράξια. Και εν τέλει
τι θριαµβεύει; Μήπως απλά ένα ειδωλοποιηµένο φαντασιοκό-
πηµα; Σε κοινωνίες προηγµένης έστω και κατά πρόθεση ευαισθη-

σίας και καλλιέργειας η θανάτωση ακόµα και ψυχοπαθολογικά
διεστραµµένων εγκληµατιών έχει καταργηθεί. Το θαύµα της αν-
θρώπινης ύπαρξης είναι ιερό και η δηµοκρατία είναι η θεσµική
ιερότητα του σεβασµού του. Δηµοκρατία είναι η θεσµική θωρά-
κιση να καταργείς, να εξαφανίζεις εκ προοιµίου κάθε δήθεν ιερό
σκοπό που αγιάζει τα µέσα, κάθε επίκληση αδίστακτων χυδαι-
οτήτων µε παιδαριώδεις επιφάσεις που διαλύουν το κοινωνικό
σώµα, που προτάσσουν το έγκληµα ως διαµαρτυρία, όποιον ή
όποιους, ένα και το αυτό Κασιδιάρης ή Κουφοντίνας, ιδεολογι-
κοποιούν ένα τίποτε και ένα πουθενά, δίνοντάς του το χαρα-
κτήρα συµβόλου για την πατρίδα ή για τη δικαιοσύνη. 

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, ανεχτήκατε πολλά σήµερα.
Τι είναι αυτό όµως που οδηγεί αυτή την απανθρωπιά στην επί-

κληση δύο ευγενών εννοιών, της πατρίδας και της δικαιοσύνης;
Μα και η δική µας αλλοπρόσαλλη συµπεριφορά. Κάθε φορά που
βλέπω να µιλά πολιτικός Αρχηγός ή και απλός Βουλευτής και να
τραµπουκίζεται από θερµόαιµους συναδέλφους αναρωτιέµαι
πόσο ποσοστό όφεως υπάρχει στο νου και την καρδιά ενός θερ-
µόαιµου φωνακλά που εξαναγκάζει ακόµα και το Προεδρείο σε
παρατηρήσεις όταν µε ευπρέπεια πρέπει να κάνουµε θεσµικά τη
δουλειά µας. Πώς να αντισταθούµε οι άνθρωποι στην απανθρω-
πιά που γεννά η φύση µας, τις παραισθησιογόνες εξιδανικεύσεις
της ανασφάλειας και των κτηνοδών ενστίκτων µας στην µικρό-
νοια που λειτουργεί ως πανουργία και στην υποκρισία που θω-
ρακίζει το πολιτικό υπερεγώ µας. Δεν ξέρω γενικές συνταγές και
αν υπάρχουν, προφανώς δεν τις εµπιστεύοµαι. Για τη δική µας
εδώ κοινωνία όµως, την ελληνική σκέφτοµαι ότι θα µπορούσαν
ίσως να λειτουργήσουν ως ερείσµατα αντίστασης στην απαν-
θρωπιά που γνώρισε από την ιστορική του εµπειρία ο λαός µας.
Ερείσµατα που κάρπισαν πολιτισµό και είναι τα γνωστά και δοκι-
µασµένα αλλά πλήρως και µονίµως αγνοηµένα, τη γλώσσα, τη
µεταφυσική παράδοση, τη συλλογικότητα ως πολιτική κοινωνία.

Η απειλή της απανθρωπιάς, της τροµοκρατίας, της εγκληµα-
τικής πολιτικής δήθεν άποψης, όλα αυτά µαζί συγκροτούν για
την Ελλάδα ένα και συγκεκριµένο πολιτικό ζητούµενο. Ζητού-
µενο παιδείας, δηλαδή µεγιστοποίησης της κατά κεφαλήν καλ-
λιέργειας, αλλά και ένα ζητούµενο παραδείγµατος πολιτικού,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και άκρως δηµοκρατικού. Και το
παράδειγµα είµαστε εµείς. Οφείλουµε παραδειγµατική κοινοβου-
λευτική συµπεριφορά. Έχουµε χρέος να µιλούµε όχι µόνο πολι-
τικά, αλλά και µε πολιτιστική νοηµατοδότηση και δεν αοριστο-
λογώ.

Για να αντιµετωπιστεί ως το πρώτιστο πολιτικό πρόβληµα η
άνοδος της κατά κεφαλήν καλλιέργειας θέλει πολλά και δεν αρ-
κούν ευχολόγια. Από την άλλη, η παρούσα θεσµική νοµοθέτηση
είναι µια κόκκινη γραµµή. Αλλά και η καλλιέργεια πνεύµατος
διαλλαγής και όχι ο εκχυδαϊσµός, ο άτακτος λόγος στη δηµόσια
σφαίρα που συνιστούν πλέον την πραγµατική εκτροπή και έναν
ιδιότυπο κοινωνικοπολιτικό καθεστωτισµό. Υποκειµενική εκτί-
µηση και πιθανόν µάλλον εσφαλµένη. Δεν λείπουν όµως, σήµερα
ευτυχώς από τη σηµερινή Βουλή άνθρωποι ιδιοφυείς, χαρισµα-
τικής πολιτικής οξυδέρκειας, δυναµικό που µε σοβαρή και επί-
πονη δουλειά θα µπορούσε να παραγάγει ρεαλιστικές προτάσεις
και η Κυβέρνησή µας µε καταναγκασµό αυτό πετυχαίνει, την εξυ-
γίανση υπέρ του πραγµατισµού, την ουσιαστική εξυγίανση. 

Θεωρώ ότι η παρούσα νοµοθέτηση προέρχεται από τέτοιους
ανθρώπους. Ας την προτάξουµε λοιπόν και ας την εφαρµόσουµε,
έχοντας όµως υπ’ όψιν ότι δεν αρκεί αφ’ εαυτής της. Το µείζον
ερώτηµα µάλλον, θα παραµένει για κάποιους. Πήραµε ή όχι το
µάθηµά µας από τις εκφράσεις και τις εκφάνσεις του αντισυστη-
µισµού; Του µονοσήµαντου δογµατισµού; Του κακού είδους λαϊ-
κισµού; Ήταν απλώς επαπειλούµενος ο τραυµατισµός της
κοινωνικής συνοχής;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπλούχο,
ελάτε σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αναγκαστικό ζητούµενο της δηµοκρατίας ή που επιτελέστηκε

και σε όποιο βαθµό εντέλει κρίναµε ότι ήταν επιπόλαιος ο τραυ-
µατισµός αυτός και άρα η επούλωση µιας επιδερµικής βλάβης
της δηµοκρατικής αρχής γίνεται αυτόµατα χωρίς θεραπεία. Και
τέλος η δηµοκρατία χρειάζεται να ανιχνεύει τα προβλήµατά της
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έγκαιρα και να προλαµβάνει τις επιπτώσεις τους µε θεσµική και
άρα νοµικοπολιτική θωράκιση ή απλώς τα καταφάσκει και τα
αποµακρύνει µε δαιµονοποιήσεις ή ανάθεµα;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον

λόγο στον κ. Καππάτο, ζήτησε τον λόγο ο Υπουργός κ. Βορίδης
για να καταθέσει κάποιες νοµοτεχνικές στην τροπολογία.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρακολούθησα την τοποθέτηση του κ. Καστανίδη και τον ευ-

χαριστώ ιδιαιτέρως για τη συµβολή του και για τις σκέψεις του.
Από την κριτική την οποία άσκησε στη διάταξη αλλάζουµε το

πέµπτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ως εξής: κρατάµε δηλαδή την
κριτική, κύριε Καστανίδη που αφορά κυρίως τον φόρτο στο
τµήµα του Αρείου Πάγου. Εποµένως εδώ γίνεται ένας περιορι-
σµός, ο οποίος συνίσταται στο εξής, «προς υποβοήθηση της κρί-

σης» του α1 τµήµατος του Αρείου Πάγου, «δικαίωµα να υποβά-
λουν υπόµνηµα µε στοιχεία τεκµηρίωσης µέχρι τη λήξη της προ-
θεσµίας έχουν α) τα πολιτικά κόµµατα και οι συνασπισµοί
κοµµάτων που έχουν εκλέξει αντιπροσώπους στη Βουλή των Ελ-
λήνων –άρα το περιορίζουµε στα κόµµατα που έχουν εκλέξει αν-
τιπροσώπους- και β) αυτά τα κόµµατα και οι συνασπισµοί έχουν
εκλέξει αντιπροσώπους στις τελευταίες εκλογές για την ανά-
δειξη των Ελλήνων αντιπροσώπων στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο». 

Κλείνουµε τη δυνατότητα των υποµνηµάτων, αφαιρούµε το ευ-
ρύτερο. Δεχόµαστε τη σκέψη την οποία ανέπτυξε ο κ. Καστανί-
δης και θεωρούµε ότι µε αυτόν τον τρόπο βελτιώνουµε τη
διάταξη και τη δυνατότητα του τµήµατος του Αρείου Πάγου να
δουλέψει παραγωγικά σε αυτή την κατεύθυνση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τώρα, επι-
τρέψτε µου µισή κουβέντα µόνο, όχι τίποτα άλλο, προς τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ απευθυνόµενος τώρα. 

Εγώ καταλαβαίνω ότι έχετε περιέλθει σε βαρύτατη αµηχανία,
που φαίνεται και από τη θέση σας. Σε ένα τέτοιο µείζον θέµα η
θέση «παρών» φανερώνει την ένδεια σας. Τι σηµαίνει «παρών»
σε αυτό το ζήτηµα; Εδώ τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Ή αποδέ-
χεστε µια κεντρική στρατηγική και έρχεστε και την υπηρετείτε
και λέτε «ναι» ή διαφωνείτε µε αυτή την κεντρική στρατηγική,
όπως έχουν κάνει άλλα κόµµατα και λέτε «όχι». Το «ναι µεν,
αλλά» σε τέτοια µείζονα πολιτικά θέµατα δεν υπάρχει. 

Όµως, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι εκείνο το οποίο δεν
υπάρχει και δεν σας σώζει είναι οι προσωπικές επιθέσεις. Ο κ.
Ζαχαριάδης επιτίθεται σε εµένα, για την πολιτική µου διαδροµή.
Να το λήξουµε, λοιπόν. Δεν ξέρω πότε θέλετε να το λήξουµε σε
αυτή την Αίθουσα αυτό. Η πολιτική µου διαδροµή δεν είναι άγνω-
στη, δεν είναι καινούργια, δεν είναι κάτι πρωτότυπο. Έχει κριθεί
επτά φορές από τον ελληνικό λαό. Τα έχετε πει, τα έχετε ξαναπεί,
τα έχετε µαταπεί. Έχει κριθεί επτά φορές από τον ελληνικό λαό,
έχει κριθεί και από τρεις Πρωθυπουργούς, οι οποίοι οµοίως απε-
τίµησαν µε έναν ορισµένο τρόπο την προσωπική µου πολιτική
διαδροµή. Όταν δεν έχετε κάτι να πείτε γιατί βρίσκεστε σε αµη-
χανία, θα θυµάστε την πολιτική µου διαδροµή, γιατί δεν µπορείτε
να υποστηρίξετε τις πολιτικές σας θέσεις; Αυτό τώρα είναι σο-
βαρή πολιτική στάση σε ένα µείζον θέµα; Συζητάµε πώς θα αντι-
µετωπίσουµε εγκληµατικές οργανώσεις και η απάντησή σας σε
αυτό είναι «Βορίδη πριν σαράντα χρόνια τι έκανες;». 

Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; Για να δικαιολογήσετε αυτό το
δειλό «παρών»; Για να δικαιολογήσετε µια θέση την οποία δεν
µπορείτε να δικαιολογήσετε, γιατί θέλετε να «ψαρέψετε» παντού;
Γιατί και δεν θέλετε να σας πουν ότι ουσιαστικά υιοθετήσατε τα
επιχειρήµατα Κασιδιάρη, και από την άλλη µεριά θέλετε να κλεί-

σετε και το µάτι στους ψηφοφόρους του Κασιδιάρη. Όλα µαζί;
Αυτό το φρικτό «παρών» σε µια τόσο κεντρική πολιτική συζή-

τηση; Τα κόµµατα µε παρρησία πήραν τις θέσεις τους και µείνατε
εσείς µόνοι µε αυτό το επαµφοτερίζων «παρών». Λοιπόν, τα
πράγµατα νοµίζω ότι είναι σαφή και καθαρά. Οι πολιτικές δυνά-
µεις έχουν διατυπώσει τις θέσεις τους και εποµένως από εκεί και
πέρα όλα κρίνονται και αξιολογούνται.

Κρατώ ως κεντρικό και µείζον θέµα και σηµαντικό για την πα-
ρούσα συζήτηση ότι, ευτυχώς, παρά τις όποιες επιφυλάξεις, σε
ένα Σώµα από τα δύο Σώµατα που είναι αρµόδια να κρίνουν την
αντισυνταγµατικότητα ενός νόµου -η Βουλή και τα δικαστήρια
κρίνουν την αντισυνταγµατικότητα ενός νόµου- στη Βουλή δεν
υπήρξε πολιτική δύναµη που να εγείρει ζήτηµα αντισυνταγµατι-
κότητας της τροπολογίας µας. Αυτό κρατείται για να αξιολογηθεί
και περαιτέρω, καθώς, όπως φαίνεται, υπάρχει ευρύτερη κοινο-
βουλευτική στήριξη στην τροπολογία µας, θα υιοθετηθεί και επο-
µένως παίρνει τη δική της διαδροµή ως ανάχωµα σε εκείνους
τους εγκληµατίες και τις εγκληµατικές οργανώσεις που θέλουν
να παραστήσουν τα πολιτικά κόµµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Να µοιραστούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις της τροπολογίας

στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες.
Κύριε Γεωργιάδη, έχετε κι εσείς να καταθέσετε νοµοτεχνικές

βελτιώσεις. Σας ακούµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Καταθέτω κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, τις νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις που είχα προαναγγείλει.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Και να πω µόνο στον κ. Μαµουλάκη, σε συνέ-
χεια των όσων είπε ο κ. Βορίδης, καθώς µε τον κ. Μαµουλάκη εί-
χαµε έναν ωραίο διάλογο από τα κλασικά γράµµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
συγγνώµη, µία οµιλήτρια έµεινε ακόµη, η κ. Αραµπατζή και µετά
είναι οι δευτερολογίες και κλείνετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θέλω µόνο είκοσι δευτερόλεπτα, γιατί µετά
θα πάρει τον λόγο ο κ. Μαµουλάκης ως εισηγητής.

«Μόνοι γαρ ηµείς τον µηδέν µετέχοντα τώνδε ουκ απράγµονα
νοµίζοµεν είναι, αλλά αχρείον».

Αυτή είναι η φράση που ταιριάζει στον ΣΥΡΙΖΑ για το σηµερινό,
όπως είπε ο κ. Βορίδης, φρικτό «παρών». Μόνοι εµείς αυτόν που
δεν λαµβάνει θέση στα πράγµατα δεν τον θεωρούµε φιλήσυχο,
αλλά άχρηστο.

Σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ γίνεται άχρηστος, κατά την αρχαιοελληνική
έννοια, γιατί σε µια κεντρική πολιτική συζήτηση επιλέγει να µείνει
ουδέτερος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να µοιραστούν οι
νοµοτεχνικές στους εισηγητές και στις Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μαµουλάκη,
θα έχετε τον λόγο µετά στη δευτερολογία σας. Να κλείσουµε τον
κατάλογο των οµιλητών. Μία οµιλήτρια απέµεινε, η κ. Αραµπα-
τζή. Μετά θα ξεκινήσουν οι δευτερολογίες και θα πάµε µε την
αντίθετη φορά.

Κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να εκ-

φράσω κι εγώ µε τη σειρά µου την οδύνη, τη βαθιά µας θλίψη
για τον αδόκητο –πραγµατικά- χαµό ενός εξαιρετικού συναδέλ-
φου, του Μανούσου Βολουδάκη, Βουλευτή Χανίων. Να είναι αι-
ωνία η µνήµη του και τα θερµότερα συλλυπητήρια στην
οικογένειά του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων που, πέραν
της ενσωµάτωσης της σχετικής οδηγίας, περιλαµβάνει και πολύ
νεωτερικές διατάξεις οι οποίες απαντούν στα σύγχρονα προβλή-
µατα της κοινωνίας, αλλά και διατάξεις µε κοινωνικό πρόσηµο.
Ξεχωρίζω αυτές για παράδειγµα για την προστασία των ανήλικων
καταναλωτών.

Βεβαίως, τη συζήτηση έχει µονοπωλήσει, όπως είναι ευνόητο,
η συζήτηση για την τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών που
αφορά την ίδια την προστασία της δηµοκρατίας, την τροπολογία
προστασίας της δηµοκρατίας από εγκληµατικές οργανώσεις και
την αποτροπή σε εκείνους που θέλουν να χρησιµοποιήσουν τις
εκλογές και τη Βουλή και να καταλύσουν το δηµοκρατικό πολί-
τευµα.

Και θα περίµενε κανείς να συγκεντρώνει αυτή η νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης την οµόθυµη στήριξη και των
τριακοσίων Βουλευτών του Κοινοβουλίου. Τουναντίον, όχι µόνο
δεν συµβαίνει αυτό, αλλά ακούµε και διάφορα περί θεωρίας των
δύο άκρων και περί δήθεν διευρυµένης ερµηνείας που µπορεί να
κάνει κανείς στη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης.

Προφανώς, κυρίες και κύριοι, ξεχνάτε πού τα λέτε και πού τα
απευθύνετε αυτά. Ξεχνάτε ή µάλλον θέλετε να ξεχάσετε προφα-
νώς ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι το κόµµα που νοµιµοποίησε το
Κοµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας το 1974, κλείνοντας έτσι ένα
τραύµα δεκαετιών στην πολιτική ζωή του τόπου. Είναι λοιπόν δυ-
νατόν να χρησιµοποιούνται τόσο ρηχά επιχειρήµατα για να µην
συνταχθούµε όλοι γύρω από την αυτονόητη προστασία της δη-
µοκρατίας;

Όµως, πέρα από αυτή την επιχειρηµατολογία, ο ΣΥΡΙΖΑ κατέ-
βηκε σήµερα στο τελευταίο σκαλί της πολιτικής αθλιότητας,
καθώς ο Αρχηγός του υποστήριξε από αυτό εδώ το Βήµα ότι
δήθεν καηµός της Νέας Δηµοκρατίας δεν είναι να αποκλείσει
τους ναζί και τα φασιστικά µορφώµατα, για τα οποία η Κυβέρ-
νησή µας έδωσε εµπράκτως δείγµατα γραφής, αλλά να πάρει –

λέει- τις ψήφους των ακροδεξιών και των εθνικιστών. Πρόκειται
για µια τοποθέτηση που µόνο θλίψη και ντροπή προκαλεί. Και
φυσικά δικαιούµαστε να πούµε και να ξαναπούµε, µετά από
αυτές τις τοποθετήσεις: «Άκου ποιος µιλάει».

Διότι έχει ξεχάσει ο ΣΥΡΙΖΑ προφανώς τι έκανε και τι έλεγε ως
κυβέρνηση όταν η Χρυσή Αυγή ήταν µέσα σε αυτή την Αίθουσα.
Ξεχάσατε τι έλεγε ο τότε Πρόεδρος της Βουλής, ο δικός σας, κ.
Βούτσης όταν ήταν να ψηφίσετε τον νόµο περί απλής αναλογι-
κής; Είχε πει το περίφηµο: «Στη Βουλή δεν υπάρχουν ευπρόσδε-
κτες και µη ευπρόσδεκτες ψήφοι. Η Βουλή λειτουργεί µε
τριακόσιους. Κι επειδή ο εκλογικός νόµος είναι ένα κορυφαίο ζή-
τηµα, περιµένουµε να δούµε τι θα πει και η Χρυσή Αυγή.». Εσείς
τα λέγατε. Και τολµάτε να λέτε σε εµάς ότι θέλουµε τις ψήφους
του Κασιδιάρη;

Η κυβέρνηση του Αντώνη Σαµαρά, για να µην ξεχνιόµαστε,
έστειλε τη Χρυσή Αυγή στη φυλακή. Επί δικής σας κυβέρνησης,
αντίθετα, σχεδόν η µισή Κοινοβουλευτική Οµάδα της Χρυσής
Αυγής, ανάµεσά τους και ο Αρχηγός τους Νίκος Μιχαλολιάκος,
αποφυλακίστηκαν εξαιτίας της παρέλευσης του δεκαοκτάµηνου,
γιατί δεν υπήρχε –λέει- η κατάλληλη αίθουσα. Ψάχνατε πολύ για
τη διεξαγωγή της δίκης της Χρυσής Αυγής.

Εποµένως, και µνήµη έχουµε και κρίση, κυρίες και κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, και πάει πολύ να κάνετε εσείς σε εµάς µαθήµατα δηµο-
κρατίας. 

Ξεχάσατε τις φωτογραφίες που βγάζετε µε τον Κασιδιάρη και
τον Παππά στην «πατριωτική» εκδροµή που οργάνωσε ο Υπουρ-
γός Άµυνας κ. Καµµένος στο Καστελόριζο; Ξεχάσατε ότι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ και της Χρυσής Αυγής εµπόδισαν την εκλογή
του Σταύρου Δήµα στην Προεδρία της Δηµοκρατίας, ψηφίζοντας
σε τρεις διαδοχικές ψηφοφορίες «παρών» για να οδηγηθεί η
χώρα σε πρόωρες εκλογές; Ξεχάσατε ότι η Χρυσή Αυγή ούρ-
λιαζε υπέρ του «όχι» στο πιο θλιβερό δηµοψήφισµα που έγινε
µετά τη Μεταπολίτευση; Ξεχάσατε ότι µε τον Ποινικό Κώδικα που
ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ παραµονές εκλογών, άλλαξαν προς το ευνοϊ-
κότερο οι ποινές για τη διεύθυνση εγκληµατικής οργάνωσης και
καταργήθηκε η στέρηση των πολιτικών τους δικαιωµάτων; Για να
µην θυµηθώ τις πλατείες των αγανακτισµένων, την πάνω και
κάτω πλατεία, τα συνθήµατα και τα υβρεολόγια κατά της Βουλής
και του κοινοβουλευτισµού και της δηµοκρατίας. 

Και µετά από όλα αυτά, έρχεται σήµερα ο κ. Τσίπρας στη
Βουλή για να µας πει ότι θέλουµε τις ψήφους του Κασιδιάρη, µε
µια επιχειρηµατολογία που ταυτίζεται επακριβώς µε την επιχει-
ρηµατολογία της Χρυσής Αυγής. Διότι ο Κασιδιάρης λέει ότι η
ρύθµιση αυτή έρχεται για τις ψήφους του, ότι είναι δήθεν ψηφο-
θηρική και ότι τη φέρνουµε γιατί πάει καλά στις δηµοσκοπήσεις.
Ακριβώς ό,τι λέτε κι εσείς δηλαδή, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. 

Στ’ αλήθεια, πιστεύετε ότι οι οπαδοί ενός κόµµατος που θα
αποκλειστεί από τις εκλογές µε βάση τη ρύθµιση της Κυβέρνη-
σης, θα ψηφίσουν αυτόν που τους αποκλείει;

Μήπως, λοιπόν, τελικά εσείς για απολύτως ιδιοτελείς λόγους
και προεκλογική σκοπιµότητα θέλετε τη συµµετοχή Κασιδιάρη
και Χρυσής Αυγής στις εκλογές για να κάνετε όπως νοµίζετε και
όπως βαυκαλίζεστε πιο δύσκολη την αυτοδυναµία της Νέας Δη-
µοκρατίας; 

Περίµενα ότι η διακοπή της λευκής απεργίας από τις ψηφο-
φορίες του Κοινοβουλίου, προκειµένου να ψηφίσετε τη σηµερινή
τροπολογία, θα είχε κάποιο πραγµατικό νόηµα. Δυστυχώς, όµως,
η εµµονή σας και το πάθος σας εναντίον της Κυβέρνησης σας
οδηγεί πραγµατικά σε µια ακραίως αντικοινοβουλευτική συµπε-
ριφορά. 

Σήµερα η Κυβέρνησή µας παίρνει µια ιστορική απόφαση, κάνει
ένα σηµαντικό και θαρραλέο βήµα προς την κατεύθυνση της
προστασίας του κοινοβουλευτισµού και της δηµοκρατίας. Δυ-
στυχώς, έχουµε απέναντί µας µια φοβική, υστερόβουλη και απο-
λύτως κερδοσκοπική Αντιπολίτευση που για ακόµη µία φορά λέει
ένα δειλό, ένα πολύ κατώτερο των περιστάσεων «όχι» στο αυτο-
νόητο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκε ο
κατάλογος των οµιλητών. 

7632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Συνεχίζουµε µε τις δευτερολογίες των εισηγητών. Θα ξεκινή-
σουµε µε την αντίθετη φορά. Είναι ο κ. Λογιάδης, ο κ. Δελής, ο
κ. Μπιάγκης, ο κ. Μαµουλάκης, ο κ. Κόλλιας και κλείνει ο κύριος
Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, πρώτα απ’ όλα τα θερµά

συλλυπητήρια προσωπικά και τα δικά µου στην οικογένεια του
Μανούσου Βολουδάκη, φίλου από την Κρήτη διαχρονικά, µε οι-
κογενειακούς δεσµούς. 

Όσον αφορά το σχέδιο νόµου, το πρωί τα είπαµε. Δύο λόγια
θα πω για την τροπολογία αυτή που έφερε Κυβέρνηση. Η τρο-
πολογία αυτή που έφερε η Κυβέρνηση δήθεν για τον αποκλεισµό
των νεοναζί από τις εκλογές επιβεβαιώνει δυστυχώς όσα εξαρ-
χής επισηµάναµε. Δεν γίνεται να ακρωτηριάσεις την δηµοκρατία
για να τη διασώσεις δήθεν, από αυτούς που θέλουν να την ακρω-
τηριάσουν, γιατί αυτό είναι νίκη του Κασιδιάρη από τα χέρια της
Κυβέρνησης.

Ως ΜέΡΑ25 δεν θα γίνουµε συνεργοί στην ηρωοποίηση του
Κασιδιάρη και των λοιπών ναζί που θα επιτύχει η απαγόρευση
που µεθοδεύει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και στην
απατηλή πλάνη του ΣΥΡΙΖΑ ότι µπορεί η απαγόρευση να φωτο-
γραφίσει αποκλειστικά ναζιστικά κόµµατα, χωρίς να αποτελέσει
προοίµιο για ένα ντόµινο απαγορεύσεων µε αντικοµµουνιστική
στόχευση, δεδοµένου µάλιστα ότι είµαστε µέλη µιας ανιστόρη-
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που κάθε 23η Αυγούστου τσουβαλιάζει
τον φασισµό µε τον κοµµουνισµό. 

Στον αγώνα εναντίον του ναζισµού και του φασισµού, οι δηµο-
κράτες ερχόµαστε αντιµέτωποι µε µια Νέα Δηµοκρατία που συ-
στηµατικά εντάσσει ναζί και φασίστες στους θεσµούς του
κράτους και της κοινωνίας. 

Καταγγέλλουµε, λοιπόν, ως επικίνδυνα υποκριτική τη µεθό-
δευση της Κυβέρνησης. Δουλεύουµε νύχτα - µέρα µαζί µε όλους
τους αντιφασίστες δηµοκράτες, ώστε οι ναζί να συντρίβουν
ηθικά και πολιτικά παντού. 

Σας ευχαριστώ πολύ όλους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λογιάδη.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα, ο κ. Δελής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω πρώτα µε την επικαιρότητα και να πω ότι αν θέ-

λετε πραγµατικά τα λόγια συµπαράστασης που ακούστηκαν σή-
µερα σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα για τους χιλιάδες σεισµό-
πληκτους λαούς της Τουρκίας και της Συρίας να έχουν ένα πραγ-
µατικό αντίκρισµα, τότε πρέπει να καταργηθεί τώρα άµεσα αυτό
το δολοφονικό, το εγκληµατικό εµπάργκο στη Συρία. Αν δεν γίνει
αυτό, φοβάµαι ότι αυτά τα λόγια µένουν λόγια, έπεα πτερόεντα. 

Τώρα δεν θα αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, το οποίο µάλλον
πήγε άκλαυτο στη σηµερινή συνεδρίαση. Τα είπαµε όσα είχαµε
να πούµε ως ΚΚΕ το πρωί. Κυριάρχησε η τροπολογία για τον
αποκλεισµό των παραφυάδων της Χρυσής Αυγής. Ούτε και εδώ
έχω να προσθέσω κάτι. Τα έχουν πει οι οµιλητές και οι εισηγητές
του ΚΚΕ.

Θέλω µονάχα να πω δυο λόγια για δύο τροπολογίες, η µία είναι
του Υπουργείου Ανάπτυξης και η άλλη του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης. Η πρώτη τροπολογία, η 1582, το άρθρο 2 αυτής
της τροπολογίας αφορά µια τροποποίηση ενός πρόσφατου σχε-
τικά νόµου του ’21 του ν.4849 και σχετίζεται µε το θέµα της χο-
ρήγησης της θέσης ή της βελτίωσης της θέσης στις λαϊκές
αγορές. Δύο τροποποιήσεις εδώ ξεχωρίζουµε. Η µία είναι ότι σε
περίπτωση αδυναµίας συγκρότησης της πενταµελούς επιτροπής
αυτή µπορεί να συγκληθεί ακόµα και µε τα τρία άτοµα, µπορούν
να λείπουν δηλαδή τα δύο άτοµα, οι δύο αιρετοί και µπορεί να
συνεδριάσει. Δεν είναι το πιο σηµαντικό πράγµα σε αυτή την τρο-
πολογία. Το πιο σηµαντικό είναι το επόµενο και είναι ότι αλλάζει
τα κριτήρια της αξιολόγησης των αιτήσεων των πολιτών ή των
παραγωγών για την εξασφάλιση ή τη βελτίωση της θέσης τους
στις λαϊκές. Μέχρι τώρα ίσχυε ότι στη µοριοδότηση προσµε-
τρούνταν πέντε µόρια κάθε χρόνο συν τριάντα µόρια για τους
φορολογικά ενήµερους. Βέβαια και τότε όταν εισήχθη αυτός ο

νόµος το 2021 υπήρξε χειροτέρευση των όρων για τους οικονο-
µικά πιο αδύναµους, αφού µη φορολογικά ενήµεροι συνήθως
είναι κάποιοι οι οποίοι αδυνατούν να πληρώσουν τη φορολογία
τους. Με τη νέα, όµως, τροποποίηση που εισάγεται τώρα, το
άρθρο 2 δηλαδή, το κριτήριο της φορολογικής ενηµερότητας
ανάγεται ως κύριο και στη συνέχεια ως δευτερεύον έρχεται το
κριτήριο µε τα έτη παλαιότητας. 

Στην πράξη πρόκειται για µια παραπέρα επιδείνωση των όρων
της χορήγησης των θέσεων, ειδικά γι’ αυτούς οι οποίοι είναι οι-
κονοµικά ασθενέστεροι. Και αυτό το λέµε τώρα και δικαιούµαστε
να το πούµε, γιατί το είχαµε πει και κατά τη διάρκεια της ψήφισης
τότε του νόµου, γιατί ο νόµος του 2021 έδινε τότε το δικαίωµα,
το οποίο αξιοποίησε ο κύριος Υπουργός, να κατατίθενται τέτοιες
τροπολογίες, οι οποίες θα αλλάζουν τους όρους χορήγησης
αυτών των αδειών. 

Για τη δεύτερη τροπολογία να πω συνολικά ότι την τροπολογία
αυτή την 1582 την καταψηφίζουµε στο σύνολό της παρά το ότι
µπορεί να έχουµε επιµέρους ψήφους στα πέντε ή έξι άρθρα της.

Για την τελευταία τροπολογία την 1583 ξέρετε γενικεύει το
άρθρο της το πρώτο τον ορισµό για να αυξήσει το µέγεθος των
επιλέξιµων βοσκοτόπων, δηλαδή των βοσκοτόπων οι οποίοι επι-
δοτούνται. Θα το καταψηφίσουµε, γιατί έχουµε την άποψη και τη
θέση ότι οι επιδοτήσεις στην κτηνοτροφία δεν θα πρέπει να δί-
νονται µε βάση την έκταση των βοσκοτόπων, αλλά µε βάση το
πραγµατικό ζωικό κεφάλαιο του κάθε κτηνοτρόφου. 

Και τέλος σχετικά µε την έγκριση υπέρβασης του προϋπολο-
γισµού του ΕΛΓΑ που θα πληρωθεί από το αποθεµατικό του εδώ
πρέπει να πούµε ότι η αύξηση του αποθεµατικού του θα είναι
πάλι από τις εισφορές των αγροτών την στιγµή που ο ΕΛΓΑ χρω-
στάει πολλά χρήµατα στους αγρότες και το κράτος βεβαίως αρ-
νείται πεισµατικά συνήθως να τον ενισχύσει από τον κρατικό
προϋπολογισµό. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Δελή.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπιάγκης από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι πολύ σύντοµος. Πράγµατι είχα ζητήσει να µην τοπο-

θετηθώ µε δεδοµένο ότι, όπως γνωρίζετε, δεν ήµουν από την
αρχή της συζήτησης του νοµοσχεδίου. 

Εν πάση περιπτώσει εµµένουµε σε αυτά που ο αρχικός ειση-
γητής έχει καταθέσει και είχε αναφέρει σε σχέση του µε το νο-
µοσχέδιο που συζητήσαµε σήµερα µε τις ενστάσεις και τις
αναφορές που έκανε. Επί της αρχής είµαστε θετικοί όσον αφορά
το εν λόγω νοµοσχέδιο. 

Όσον αφορά την τροπολογία 1582 δηλώνουµε «παρών», κύριε
Πρόεδρε. Αντίθετα όσον αφορά την τροπολογία 1583 την ψηφί-
ζουµε, παρ’ ότι διαφωνούµε σε σχέση µε το άρθρο 5, αν δηλαδή
θα µπορούσαµε να διαφωνήσουµε σε κάποια επιµέρους άρθρα
θα το κάναµε. Θεωρούµε, όµως, ότι είναι πιο σηµαντικό να πούµε
«ναι» σε σχέση µε αυτή τη συµφωνία.

Και θα κλείσω αναφερόµενος στην τροπολογία του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών. Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, κύριε Πρόεδρε,
παραµένει διαχρονικά σταθερό και στα λόγια του και στα έργα
του. Έτσι δεν θα µπορούσαµε να κάνουµε διαφορετικά µε δεδο-
µένο ότι αφ’ ενός και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής είχε
θετική γνωµοδότηση αφ’ ετέρου και µια σειρά από επισηµάνσεις
που κάναµε έγιναν δεκτές. Δεν µπορούµε παρά να στηρίξουµε
µε όλη µας τη δύναµη τον αποκλεισµό τέτοιων ναζιστικών µορ-
φωµάτων από το ελληνικό Κοινοβούλιο. Είµαστε θετικοί, λοιπόν,
όσον αφορά τη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Μπιάγκη.
Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χαράλαµπος

(Χάρης) Μαµουλάκης.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου εισαγωγικά να πω το εξής. Σας

παρατήρησα και σας άκουσα σιωπών στην αγόρευσή σας από
το ιερό αυτό Βήµα, όπως αναφέρατε προηγουµένως, και θυµή-
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θηκα τη φράση: ό,τι αρχίζει µε οργή τελειώνει µε ντροπή. Οργι-
σµένος ήσασταν. Δεν ξέρω αν µπορούσατε να καταλάβετε την
εικόνα. Θα το δείτε στο βίντεο αργότερα. Αυτό νοµίζω ότι δεν
τιµά τα κοινοβουλευτικά µας ήθη γενικότερα. Καλό είναι, ειδικά
σε τέτοιου είδους προσπάθειες να επιτευχθεί µια σύγκλιση, και
το ύφος να είναι κατάλληλο. Νοµίζω ότι µετράει και σε πολύ µε-
γάλο βαθµό.

Πάω στην ουσία. Κάνω µια σύντοµη αναφορά στο νοµοσχέδιο
και φυσικά και στην τροπολογία. Ο κύριος πυρήνας του νοµο-
σχεδίου, όπως γνωρίζουµε όλοι, αφορά µια ευρωπαϊκή οδηγία
που καλώς εισήλθε - στο εθνικό νοµικό µας δίκαιο µε αυτό τον
τρόπο. Εισήλθε βέβαια καθυστερηµένα, όπως σας έκανα και αν-
τίστοιχη κριτική στις επιτροπές. 

Όµως, εν πάση περιπτώσει, ο γέγονε, γέγονε! Όµως, υπάρχει
ένα σοβαρό ζήτηµα στο οποίο επιχειρηµατολόγησα και αντέ-
κρουσα τα επιχειρήµατα τα δικά σας, της πρώτης επιτροπής. Δη-
λαδή τι; Μιλώ για τις Κυριακές, γιατί πραγµατικά είναι ο
«ελέφαντας στο δωµάτιο» για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.
Μου παραθέσατε τα παραδείγµατα της Ισπανίας, ότι οι τοπικές
αυτοδιοικήσεις εκεί κινήθηκαν αναλόγως. Και σας κατερρίφθη
το επιχείρηµά σας αυτό ευδιάκριτα. Πώς; Κατερρίφθη από τα
οµόσπονδα κράτη, τα ανεξάρτητα κρατίδια της Γαλικίας, της Αν-
δαλουσίας, της Καταλονίας και όλων των υπολοίπων κρατιδίων
στην Ισπανία. Να αναφέρω και άλλα παραδείγµατα. Στη Νορβη-
γία, «ιερό Γκράαλ», δεν ακουµπάνε τις Κυριακές. Στην Πολωνία,
που έχετε και µια πολιτική γειτνίαση, αν θέλετε, επίσης σέβονται
την Κυριακή, όχι µόνο για λόγους, ακόµη και θρησκευτικούς
µπορώ να πω, αλλά και για λόγους που γνωρίζουν ότι η µικροµε-
σαία επιχειρηµατικότητα δεν µπορεί να συγκριθεί, δεν µπορεί να
αντέξει αυτόν τον βίαιο ανταγωνισµό που οι µεγάλες αλυσίδες
έχουν και µπορούν και τις Κυριακές, ρίχνοντας τα κόστη τους,
σε αντίθεση µε τη µικροµεσαία επιχείρηση. 

Αναφέρατε νούµερα. Δεν ξέρω πόσο καλός ήσασταν ή είστε
στα µαθηµατικά, αυτό θα φανεί και στην πορεία, εξάλλου µαρα-
θώνιος είναι τα πάντα. Όµως, υπάρχουν κάποια νούµερα που είναι
πραγµατικά πεισµατάρικα. Αναφέρθηκε προηγουµένως και άλλος
συνάδελφος για το έλλειµµα των τρεχουσών συναλλαγών. Καλά
τα µεγέθη για εξαγωγές ε! Αλλά δεν είναι από µόνες τους. Οι εξα-
γωγές ως ποσό δεν αιωρούνται αυτόνοµα, είναι άµεση συνάρτηση
ενός κλάσµατος. Και ποιο είναι το άλλο µέρος αυτού του κλάσµα-
τος; Γνωρίζετε πολύ καλά. Είναι οι εισαγωγές. Είµαστε στα 17,5
δισεκατοµµύρια ευρώ αθροιστικά αυτή τη στιγµή. Γενάρης του
’22, κύριε Πρόεδρε, µέχρι Νοέµβρη του ’22, έλλειµµα 17,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, ήτοι 8,5% του ΑΕΠ. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Και αυτό είναι κάτι πολύ δυσβάσταχτο, το οποίο αν συνεχίσει
να υπάρχει στο δηµοσιονοµικό τραπέζι της χώρας µας, τότε εν-
δεχοµένως να σωρευτεί και να είναι ανελαστική η συνθήκη και να
µην µπορούµε να ανακάµψουµε αν το ’23 τρέξει µε αυτά τα µε-
γέθη. Είναι κάτι σηµαντικό. Και προσέξτε! Το αντίστοιχο του ’21
ήταν 7,12 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και ανεβήκαµε στα 17,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Αδιανόητα υψηλό νούµερο.

Αναφέρατε τις άοκνες προσπάθειες που καταβάλλατε και κα-
ταβάλλετε ακόµα και τώρα για να παταχθεί το φαινόµενο της αι-
σχροκέρδειας, που δυστυχώς διαπερνά όλη τη χώρα από άκρη
σε άκρη, από τον Έβρο µέχρι την Κρήτη. Και ποιο είναι το όχηµα
ειδικού σκοπού για να παταχθεί αυτή η αισχροκέρδεια; Ποια
είναι; Η ΔΙΜΕΑ, η διυπουργική αυτή υπηρεσία που όντως οργα-
νώθηκε και συστάθηκε επί δικής σας υπουργίας. Είναι δυνατόν
να µιλάµε για ογδόντα πέντε εργαζόµενους για το σύνολο της
χώρας; Μια απλή αναγωγή για την Κρήτη είναι έξι εργαζόµενοι.
Είναι αδιανόητα µικρό το νούµερο. Και όχι να συζητάµε για τα
τέσσερα οχήµατα που προσφάτως παραλάβατε. Αν αυτό είναι
το ζήτηµα, αν έτσι θα ανασχέσουµε την αισχροκέρδεια που κάνει
πάρτι στη χώρα εδώ και δύο χρόνια, τότε τι να πω! Θέλω να πι-
στεύω ότι δεν κλείνετε το µάτι. Αλλά τα πεπραγµένα σας, µάλλον
το αντίθετο αποδεικνύουν. 

Και, ξέρετε, η ιστορία καταγράφει: επί υπουργίας Γεωργιάδη
και επί πρωθυπουργίας Μητσοτάκη είδαµε τη βενζίνη λίγο πριν
τα 3 ευρώ. Επί υπουργίας σας είδαµε τις τιµές στα ύψη σε όλα
τα επίπεδα. Εγώ δεν λέω ότι η ευθύνη καθολικά βαρύνει εσάς,
αλλά αν µη τι άλλο δεν µπορεί να µην συνυπολογιστεί. Καλώς

λοιπόν τα παραδείγµατα και τα επιχειρήµατα για τις προσπά-
θειες, αλλά τα µαθηµατικά είναι πεισµατάρικα, και όταν επιβα-
ρύνουν την τσέπη των πολιτών, αντιλαµβάνεστε ότι αυτό είναι
δύσκολο. 

Τώρα πάω σε ένα επίσης πολύ σηµαντικό ζήτηµα που είναι φυ-
σικά η τροπολογία. Παραδεχθήκατε λοιπόν ότι η ρύθµιση του
2021 -µιλάω τώρα για τη Χρυσή Αυγή και τα φαινόµενα Κασι-
διάρη- της Κυβέρνησης Μητσοτάκη ήτο άσφαιρη. Αυτό αποδει-
κνύεται. Ειδάλλως, γιατί να έρθετε τώρα στο «και πέντε» για αυτή
τη ρύθµιση; Δεύτερον, η αναφορά στον ρατσιστικό, που ήταν η
πρώτη δική µας προσέγγιση στη δηµόσια σφαίρα, περιόριζε την
αοριστία περί αντιδηµοκρατικής λειτουργίας. Παρ’ όλα αυτά,
όπως είπε ο Πρόεδρος ο Αλέξης Τσίπρας από το Βήµα της Βου-
λής, ο οποίος ήρθε σήµερα να µιλήσει για αυτό το ζήτηµα, σε
αντίθεση µε τον Μητσοτάκη που προκάλεσε έκπληξη που δεν εµ-
φανίστηκε ο Πρωθυπουργός…

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Αφού ο Πρωθυπουργός µίλησε
εχθές.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Η Ολοµέλεια είναι
σήµερα για αυτό το ζήτηµα. Δείχνει πολλά η στάση του Πρωθυ-
πουργού να απουσιάζει από το Βήµα της Βουλής σε ένα τόσο,
κατά τα άλλα, για σας κρίσιµο νοµοσχέδιο. Άρα, λοιπόν εδώ τίθε-
ται ένα ζήτηµα. Και αφού θέλει να επικεντρώνεται στο ποινικό,
όπως ανέφερε κ. Βορίδης, γιατί δεν δέχεστε την πρόταση που κι
εµείς ενστερνιστήκαµε εν τέλει και κάναµε ένα βήµα πίσω, την
πρόταση Αλιβιζάτου - Κοντιάδη; Είναι ένα ερώτηµα που θέλω
πραγµατικά να ακούσω την απάντηση επ' αυτού, γιατί συζητάµε
και για τις τροπολογίες και είναι καλό να το αναφέρουµε και αυτό
τώρα. 

Ακούω για τις προσπάθειες της Κυβέρνησης να αναβαθµίσει
τη χώρα µας σε επίπεδο οικονοµίας, για τους οίκους αξιολόγη-
σης και τα λοιπά. Τι να πω για αυτή την έρµη την επενδυτική βαθ-
µίδα; Τρία ολόκληρα χρόνια, δώδεκα συνολικές προσπάθειες και
«µηδέν στις δώδεκα»! Και ξέρετε; Ο κ. Μητσοτάκης πήγε στο
Λονδίνο, πήγε στο City. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά τι του είπαν.
Του είπαν ότι µε τα σκάνδαλα δηµοκρατίας και τα σκάνδαλα υπο-
κλοπών, επενδυτική βαθµίδα «χαίρε νύµφη ανύµφευτε»! Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Άλλως έχει ήδη συµβεί αφού τα νούµερα
είναι τόσο ελκυστικά. 

Κλείνω µε αυτό. Επειδή µίλησε για Θουκυδίδη, δεν µπορώ να
µην µιλήσω για Θουκυδίδη: «Αµαθία µεν θράσος, λογισµός δε
όκνον φέρει»! 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Κόλλιας εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, µε τον οποίον
ολοκληρώνονται οι δευτερολογίες των εισηγητών και ειδικών
αγορητών. Μετά θα δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό για να
κλείσει η σηµερινή συζήτηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρό-
εδρε. 

Πιστεύω ότι αναλύθηκαν λεπτοµερώς όλες οι επιµέρους πτυ-
χές και ρυθµίσεις των διατάξεων του αξιόλογου και εκσυγχρονι-
στικού αυτού νοµοθετήµατος. Θα αρκεστώ µόνο στο να εξάρω
την άρτια προετοιµασία και επεξεργασία του από τον κύριο
Υπουργό και από τα στελέχη του Υπουργείου Ανάπτυξης, καθό-
σον εισήγαγαν στη Βουλή ένα νοµοθέτηµα, το οποίο εξυπηρετεί
στο έπακρο έναν κοινωνικό σκοπό απόλυτα εναρµονισµένο µε
τις ευρωπαϊκές επιταγές, αλλά και τις πολιτικές της Κυβέρνησής
µας. 

Θα ήθελα να επαναλάβω και να χαιρετίσω ιδιαίτερα τις νέες
ρυθµίσεις σχετικά µε την προστασία των ανηλίκων καταναλωτών
ως προς την έκθεσή τους σε προϊόντα που µπορεί να οδηγήσουν
σε κίνδυνο σεξουαλικής θυµατοποίησης ή εκµετάλλευσης ή εθι-
σµό σε τυχερά παίγνια. Η πολιτεία οφείλει αδιαπραγµάτευτα µε
κάθε ευκαιρία να λαµβάνει ειδική µέριµνα για την προστασία των
ασθενέστερων και πιο ευπαθών οµάδων καταναλωτών όπως των
ανηλίκων. 

Ασφαλώς σ' ό,τι αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Εσω-
τερικών για το δικαίωµα κατάρτισης συνδυασµών στις βουλευτι-
κές εκλογές και µετά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κατέθεσε
ο κύριος Υπουργός, θα επαναλάβω ότι πρόκειται για την έµπρα-
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κτη αποτύπωση των δηµοκρατικών αντανακλαστικών, τα οποία
οφείλει να επιδεικνύει η εκάστοτε Κυβέρνηση ως φρουρός και
θεµατοφύλακας των θεµελιωδών αρχών του κράτους δικαίου και
του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Με την πρότασή σας, κύριε συ-
νάδελφε του ΣΥΡΙΖΑ, µόνο αυτόν τον σκοπό δεν υπηρετείτε. 

Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κόλλια.

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον κύριο Υπουργό.
Κύριε Υπουργέ, θερµή παράκληση να είναι σύντοµη η παρέµ-

βασή σας, αφού είναι και η δευτερολογία σας, ώστε να περά-
σουµε στην ψηφοφορία. Είναι και µεγάλο το νοµοσχέδιο και έχει
πολλά άρθρα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, εδώ µας είπε ο κ. Δελής ότι
πήγε το νοµοσχέδιο άκλαυτο, να µην µιλήσω για το νοµοσχέδιο;
Αστειεύοµαι βέβαια. Δεν έχετε και πολύ άδικο. Είµαι ειλικρινής
γενικά. 

Θα ξεκινήσω µε τα αγαπηµένα µου. «Αµαθία µεν θράσος, λο-
γισµός δε όκνον φέρει». Πράγµατι, είναι Θουκυδίδης. Η αµάθεια
γεννά το θράσος, ενώ ο λογισµός, η εξυπνάδα υπό µία έννοια,
φέρνει την οκνηρία, την αδράνεια. Το είπε ο Θουκυδίδης αυτό
θέλοντας να εξηγήσει την πολεµική τακτική που πρέπει να ασκή-
σουν οι Αθηναίοι. 

Καλά το λέτε. Σας ταιριάζει. Σας ταιριάζει για τη σηµερινή συ-
νεδρίαση. Ξέρετε γιατί σας ταιριάζει; Διότι αυτό ακριβώς κάνετε.
Ξέρετε τι κάνετε; Θέλετε να κλείσετε το µάτι στους ψηφοφόρους
της Χρυσής Αυγής, σε αυτούς που σήµερα έχουν τσαντιστεί µε
την τροπολογία Μητσοτάκη και να βγείτε από το κάδρο µπας και
τσιµπήσετε καµµιά αντισυστηµική ψήφο από αυτούς που ήταν
µαζί σας στις πλατείες έξω. Άρα, αυτό ακριβώς κάνατε. Δεν είναι
ακριβώς εξυπνάδα. Είναι πονηράδα στη συγκεκριµένη περί-
πτωση. 

Εγώ θα σας το ξαναπώ, κύριε συνάδελφε. Σήµερα είναι µια κο-
ρυφαία στιγµή για τα κοινοβουλευτικά µας πράγµατα από το
1974. Αυτή είναι µια σηµαντική πρωτοβουλία. Σε αυτή την κορυ-
φαία στιγµή για ένα τόσο κεντρικό πολιτικό ζήτηµα ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι απών. Το «παρών» δεν υπάρχει. Το «παρών» είναι απών. Δεν
είναι παρόντες στη µάχη. Δεν λαµβάνουν θέση στα πράγµατα.
Δεν µας λένε αν πρέπει να κατέβει ή δεν πρέπει να κατέβει αυτό
το κόµµα. Το αφήνουν σ’ εµάς. Σε ποιους; Στη Νέα Δηµοκρατία
και στο ΠΑΣΟΚ στην προκειµένη περίπτωση. Αυτό δεν αλλάζει.
Κατά τη γνώµη µου, είναι άλλη µια ντροπιαστική σελίδα στην
ιστορία του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν σας νοιάζει πολύ η γνώµη µου. Θα το
αξιολογήσουν οι Έλληνες πολίτες που ακούν και τη σηµερινή συ-
νεδρίαση και θα φτάσουν στην κάλπη. Πάρα πολύ απλά, πιστεύω
ότι η στάση σας είναι όπως πάντα πονηρή. 

Τώρα σε κάτι που έχει λεχθεί από αρκετούς συνοµιλητές και
θέλω να το εξηγήσω. Είπατε «φέρνετε τη διάταξη στο παρά
πέντε, άρα η προηγούµενη διάταξη ήταν αλυσιτελής». Νοµίζετε
ότι τυχαία φέραµε τη διάταξη στο παρά πέντε; Δεν ακούγαµε την
αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά που έλεγε να το κάνουµε λίγο µετά
τη δική; Τι πιστεύετε; Ασφαλώς και την ακούγαµε και µας απα-
σχολούσε πάρα πολύ καιρό πότε θα καταθέταµε αυτή η διάταξη.
Κρίναµε ότι είναι πολύ πιο σωστό για την επιτυχία του εγχειρή-
µατος η διάταξη να είναι όσο γίνεται πιο κοντά στις εκλογές. 

Και θα σας εξηγήσω ποιος είναι ο λόγος. Διότι πρέπει να µην
έχει αρκετό χρόνο αντίδρασης η άλλη πλευρά για να σκεφτεί µε
ποιον τρόπο θα µπορούσε να οργανωθεί για να ξεπεράσει την
απαγόρευση. Άρα, λοιπόν, για να µην δώσεις χρόνο να οργανω-
θούν έπρεπε η διάταξη να είναι κοντά στις εκλογές και όχι δύο
χρόνια πριν. Γιατί δύο χρόνια πριν θα έβρισκαν κάποιον τρόπο -
δεν µπορώ να σας πω ποιος θα ήταν αυτός, αλλά κάτι θα σκε-
φτόντουσαν- για να µπορέσουν να επιτύχουν τον πολιτικό τους
στόχο. Άρα, λοιπόν, καθαρά θέµα τακτικής, για όσους θέλουµε
αυτό το πράγµα πράγµατι να λειτουργήσει, ήταν η διάταξη να
έρθει στο τέλος. Άρα, όχι µόνο αλυσιτελής δεν είναι η στρατη-
γική µας, αλλά πιστεύω θα αποδειχθεί και στην πράξη, στην
κάλπη, πάρα πολύ λυσιτελής. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Είστε τακτικιστές.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μα, εδώ είναι πολιτική, είναι µάχη. Προφανώς
έχει τακτική µέσα.

Πρέπει δε να σας πω ότι εδώ υπάρχει ένας στόχος, να µην επι-
τύχει το πολιτικό εγχείρηµα Κασιδιάρη. Αυτός είναι ο στόχος. Αλ-
λιώς να µην το συζητάµε. Δεν υπάρχει λόγος να γίνεται όλη αυτή
η φασαρία.

Υπάρχει το αντεπιχείρηµα -το ακούω στο διαδίκτυο, το ακούω
και στην Αίθουσα, το άκουσα και από εσάς, από τον ΣΥΡΙΖΑ, από
ορισµένους οµιλητές- ότι µε αυτόν τον τρόπο ηρωοποιούµε τον
Κασιδιάρη. Δεν δέχοµαι καθόλου αυτό το επιχείρηµα και θέλω
να σας πω γιατί δεν το δέχοµαι. Όταν έγιναν οι διώξεις κατά των
µελών της Χρυσής Αυγής επί εποχής Αντώνη Σαµαρά, µετά τη
δολοφονία του Φύσσα, η κεντρική πολιτική κριτική που ασκείτο
τότε και στα µέσα µαζικής επικοινωνίας, αλλά και στη Βουλή τότε
στην κυβέρνηση του Αντώνη Σαµαρά ήταν ότι µε αυτή του την
κίνηση πρόκειται να υπάρξει κάποιου είδους ηρωοποίηση της
Χρυσής Αυγής και ότι στις εκλογές αυτό θα µεταφραστεί σε
πολύ µεγάλα εκλογικά ποσοστά. Όταν έγινε η έναρξη της σύλ-
ληψης των µελών της και η έναρξη της δικαστικής διαδικασίας,
η Χρυσή Αυγή ήταν στις δηµοσκοπήσεις πάνω από το 6%. Όταν
φτάσαµε στις εκλογές, τέσσερα-πέντε χρόνια περίπου µετά, η
Χρυσή Αυγή έπεσε κάτω από το 3%. Όχι µόνο δεν ηρωποιήθηκαν
από την κίνηση αυτή, αλλά η κίνηση αυτή τους έθεσε στο πολι-
τικό περιθώριο. Άρα, δικαιώθηκε απολύτως ως προς µια κίνηση
προασπίσεως της Ελληνικής Δηµοκρατίας. 

Πιστεύω ότι κατά τον ίδιο ακριβώς τρόπο, ακριβώς κατά τον
ίδιο τρόπο, θα δράσει και η σηµερινή διάταξη. Θα γίνει λίγο της
µόδας ο Κασιδιάρης σε κάποιο αντισυστηµικό κοινό, αναµφί-
βολα. Αυτό, όµως, δεν µπορεί να µεταφραστεί εκλογικά, άρα
πολύ γρήγορα θα χάσει την πολιτική του ισχύ. 

Πάω τώρα σε αυτά που άκουσα ένα-ένα από τους εισηγητές.
Παίρνω τον κ. Λογιάδη. «Συστηµατικά η Κυβέρνηση εντάσσει ναζί
και φασίστες στον κυβερνητικό µηχανισµό». Θέλω πάρα πολύ -
εγώ θα το ζητήσω από το Προεδρείο- να πάρετε τον λόγο και να
πείτε ονοµαστικά ποιοι είναι οι ναζί και φασίστες που µάλιστα και
συστηµατικά εισάγει η Κυβέρνηση. Δηλαδή, δεν είναι άπαξ µία
περίπτωση. Συστηµατικά θα πει κατ’ επανάληψη. Θέλω πάρα
πολύ, κύριε Λογιάδη, -σας θεωρώ αξιοπρεπή άνθρωπο- να πείτε
ναι, αυτός είναι ναζί, αυτός είναι ναζί, αυτός είναι ναζί, αυτός
είναι ναζί, αυτός είναι ναζί, ένας-ένας. Αυτό θα πει συστηµατικά.
Αν δεν έχετε να πείτε τέτοια ονόµατα, πρέπει να ζητήσετε συγ-
γνώµη. Γιατί είναι πολύ µεγάλη κατηγορία να πείτε σε µια δηµο-
κρατική παράταξη, όπως η Νέα Δηµοκρατία, ότι εντάσσει και
µάλιστα συστηµατικά ναζί και φασίστες στον κυβερνητικό µηχα-
νισµό. Δεν το δέχοµαι σε καµµία απολύτως περίπτωση. Το
θεωρώ µεγάλη προσβολή στην εθνική αξιοπρέπειά µας. Παρα-
καλώ πολύ ή να πάρετε τον λόγο και να πείτε τα ονοµατεπώνυµα
όσων ναζί και φασιστών έχουµε εντάξει τον κυβερνητικό µηχανι-
σµό ή να ζητήσετε συγγνώµη για µια πολύ µεγάλη απρέπεια που
δεν σας ταιριάζει. 

Έρχοµαι στον κ. Δελή. Το «πήγε άκλαυτο» συµβαίνει στα νοµο-
σχέδια, αν η επικαιρότητα το προτάσσει το νοµοσχέδιο να πηγαίνει
λίγο πίσω. Άλλωστε, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν είχε και µε-
γάλη πολιτική αντιπαράθεση για να είµαστε ειλικρινείς. Και δεν είχε
µεγάλη πολιτική αντιπαράθεση, κύριε Δελή, για τον εξής λόγο. Τα
κόµµατα που πιστεύουµε γκρόσο µότο στην ευρωπαϊκή πορεία της
χώρας δεν µπορούµε να διαφωνούµε στην ενσωµάτωση µιας ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας. Γιατί είτε κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ, είτε εµείς, είτε
το ΠΑΣΟΚ, θα ενσωµατώναµε την ευρωπαϊκή οδηγία. Σε τι να δια-
φωνήσουµε; Σε κάτι που θα το κάναµε όλοι, αφού ακολουθούµε
τον ίδιο δρόµο, τον δικό µας δρόµο εν πάση περιπτώσει; 

Άρα, σε ποιους έµεινε η διαφωνία; Η διαφωνία έµεινε σε αυ-
τούς που δεν πιστεύουν σε αυτόν τον δρόµο, σ’ εσάς. Στους άλ-
λους δεν δίνω και πολύ µεγάλη σηµασία. Άρα, εσείς -λογικό είναι-
διαφωνείτε µε τον δρόµο. Προφανώς, αφού διαφωνείτε µε τον
δρόµο, δηλαδή µε το µείζον, θα συµφωνείτε µε τα επιµέρους,
δηλαδή µε τις οδηγίες; Άρα, µεγάλη πολιτική σύγκρουση δεν
µπορεί να έχει αυτό το νοµοσχέδιο.

Ως προς τις λαϊκές αγορές που είπατε, όµως, πρέπει να σας πω
κάτι που δεν µου το είχατε θέσει στην επιτροπή, γιατί θα σας το
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είχα πει στην επιτροπή. Όλες οι αλλαγές που καταθέτουµε στην
τροπολογία για τις λαϊκές αγορές είναι η υιοθέτηση από το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης της κοινής πρότασης των δύο συνδικαλιστικών
οργανώσεων των λαϊκών αγορών, δηλαδή και της οµοσπονδίας
των πωλητών, δηλαδή των εµπόρων και της οµοσπονδίας των πα-
ραγωγών λαϊκών αγορών. Δηλαδή, ήρθαν στο γραφείο µου ο κ.
Μουλιάτος από την ΠΟΣΠΛΑ και ο κ. Μόσχος από τους παραγω-
γούς -ο κ. Μουλιάτος είναι κοντά σ’ εµάς και ο κ. Μόσχος πρώην
υποψήφιος Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ- και από κοινού υπέγραψαν και
µας είπαν ότι συµφωνούµε ότι για να δουλέψουµε πιο ευρύθµως
στις λαϊκές αγορές θέλουµε αυτές τις αλλαγές. Και όπως µας τις
δώσανε, τις εντάξαµε στο νοµοσχέδιο. 

Ο λόγος που το κάναµε έτσι είναι γιατί εγώ ήθελα από την
αρχή να πετύχω οµόνοια µεταξύ παραγωγών και εµπόρων. Θε-
ωρήσαµε από την αρχή ότι είναι αντιπαραγωγική µια σύγκρουση
που είχε αναπτυχθεί τα τελευταία χρόνια µεταξύ συναδέλφων
στην πραγµατικότητα στις λαϊκές αγορές, οι οποίοι δουλεύουν
κάθε µέρα µαζί σε όλη την Ελλάδα και δεν έχουν να χωρίσουν
τίποτα. Όλοι άνθρωποι του µεροκάµατου είναι. Δεν είναι κανένας
δισεκατοµµυριούχος µεταξύ αυτών. Θεώρησα ότι είναι πολύ
ωραίο πολιτικά να κλείσω τη θητεία µου και τη µεγάλη µεταρ-
ρύθµιση του νόµου που κάναµε για τις λαϊκές αγορές αφήνοντας
πίσω τη σύγκρουση που είχε γίνει τότε στον νόµο µε τις µαύρες
σηµαίες και όλα τα άλλα που θυµάστε και να κλείσει αυτό το νο-
µοσχέδιο µε πλήρη συµφωνία εµπόρων και παραγωγών. Αυτά
είναι που τελικά δεν ψηφίζετε. Εντάξει, δικαίωµά σας. Περί
αυτού, όµως, πρόκειται. 

Τώρα πάµε λίγο στον κ. Μαµουλάκη. Να έρθω δηλαδή στο νο-
µοσχέδιο. Κατ’ αρχάς, επί προσωπικού δεν είχα απολύτως καµ-
µία οργή στην οµιλία µου. Το ύφος µου καµµιά φορά είναι πιο
έντονο, από το φυσικό µου, όµως. Είχα έναν µικρό εκνευρισµό
προς τον συνάδελφό σας τον κ. Ζαχαριάδη γιατί µετέτρεψε λίγο
τη συζήτηση επί προσωπικού. Κατά τη γνώµη µου δεν του άξιζε,
γιατί είναι καλό παιδί ο Κώστας. Δεν είναι κακός. Δεν ξέρω τι τον
έπιασε. Πιστεύω ότι θα τη διαγράψει τη σηµερινή µέρα από την
καριέρα του και θα γυρίσει σελίδα. Γιατί, επαναλαµβάνω, το
θεωρώ πολύ µικρό πια. 

Εγώ, ξέρετε, από τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό διεγράφην
τον Φεβρουάριο του 2012. Τώρα βρισκόµαστε στον Φεβρουάριο
του 2023. Έχω περάσει έντεκα χρόνια, έχω περάσει δύο εθνικές
εκλογές το 2012, δύο το 2015, µία το 2019, σύνολο πέντε και πάω
για την έκτη εκλογική αναµέτρηση µε σταυρό µετά την αλλαγή
του πολιτικού χώρου, µε τον τρόπο που έγινε τότε. Εντάξει, σε
πόσα χρόνια θα παύσετε να µου το λέτε; Δηλαδή, πόσες φορές
πρέπει να επανεκλεγώ από τον ελληνικό λαό για να πάψετε να
µου λέτε αυτό το πράγµα;. Είναι µια µικρόψυχη συζήτηση που
δεν έχει αξία για την πολιτική µας αντιπαράθεση. Αυτό πράγµατι
µε στεναχώρησε και δεν του άξιζε και του κ. Ζαχαριάδη. 

Τώρα µε τον κ. Αποστόλου -και πρέπει να το απαντήσω αυτό-
είναι διαφορετικό. Και όταν πήρε τον λόγο επί προσωπικού στην
ουσία δεν ανασκεύασε. Επαναλαµβάνω το επιχείρηµα για να
ακουστεί καλά. Το επιχείρηµα είναι ότι ο κ. Αποστόλου για να χτί-
σει την εικόνα ότι η Κυβέρνησή µας και εγώ προσωπικά έχω απο-
τύχει, είπε ότι είµαστε µία µονάδα πάνω από τον δείκτη του FAO
ως προς τον δείκτη πληθωρισµού των τροφίµων. Και άρα αφού
είµαστε µία µονάδα πάνω από το δείκτη του FAO, έχουµε απο-
τύχει. Αυτός ήταν ο συλλογισµός του.

Ο αντίλογος µου δεν είναι ότι είπε ψέµατα ως προς τον δείκτη
του FAO για να πάρει τον λόγο επί προσωπικού. Ο αντίλογος µου
είναι ότι αυτό που έκανε ήταν παραπλάνηση των Βουλευτών και
παραπλάνηση των ψηφοφόρων. Γιατί δεν µπορεί να συγκρίνεις
τη µια χώρα µε όλες τις άλλες χώρες του πλανήτη, γιατί διαφο-
ρετικές ήπειροι, διαφορετικές οικονοµίες, έχουν διαφορετικά δο-
µικά χαρακτηριστικά. Αντιθέτως η σωστή πολιτική και
επιστηµονική σύγκριση είναι µε τις οµοειδείς χώρες, οµοειδείς
οικονοµίες δηλαδή. Οι οµοειδείς οικονοµίες στη δική µας περί-
πτωση είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Στον πίνακα, λοιπόν, της Ευρωπαϊκής Ενώσεως είµαστε ση-
µαντικά κάτω από τον µέσο όρο και απέχουµε τριάντα πέντε µο-
νάδες από τον πρώτο. Είµαστε 35% χαµηλότερα από την
Ουγγαρία. Μπορείτε να το συλλάβετε αυτό; Είµαστε οκτώ µονά-

δες χαµηλότερα από την Ρουµανία. Είµαστε έντεκα µονάδες χα-
µηλότερα από τη Βουλγαρία, που είναι γειτονική µας χώρα και
όλα τα κόστη είναι ίδια και ο µισθός τους χαµηλότερος από εµάς.
Άρα όταν έχουµε πετύχει αυτό το αποτέλεσµα, δεν µπορείτε να
λέτε ότι έχουµε αποτύχει και απόδειξη είναι τι κάνουν οι άλλοι.
Γιατί συγκρινόµενοι µε τους άλλους, πάµε πολύ καλύτερα. Αυτό
το είναι το επιχείρηµα που εξέφρασα.

Τώρα όσο αφορά αυτό που είπε ο κ. Μαµουλάκης ότι η αι-
σχροκέρδεια υπάρχει από άκρη σε άκρη της χώρας, βρείτε τη.
Κάντε µου καταγγελία να την πιάσουµε. Η αισχροκέρδεια αν την
καταγγείλετε είναι πλέον αδίκηµα. Δεν είναι πολιτική άποψη. Λέτε
ο «ΑΒ ΒΑΣΙΛΟΠΟΥΛΟΣ», ο «ΣΚΛΑΒΕΝΙΤΗΣ», ο «ΜΑΣΟΥΤΗΣ», ο
«ΓΑΛΑΞΙΑΣ»…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Σας κατέθεσα δύο
χαρακτηριστικά παραδείγµατα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Τα δύο που καταθέσατε, τα πήρα όπως ήταν.
Τα έχω στείλει στη ΔΙΜΕΑ. Έχω δώσει εντολή ελέγχου. Και όταν
µου απαντήσει η ΔΙΜΕΑ θα σας στείλω και την απάντηση. Γιατί
εγώ ως Υπουργός δεν µπορώ να τοποθετηθώ από του Βήµατος
για κάτι που µου φέρατε εδώ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Συγκεκριµένα
πράγµατα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεν είπα ότι δεν είναι. Συγκεκριµένα ήταν.
Αλλά εγώ θα πρέπει να ελέγξω τι είναι. Γιατί µπορεί η επιχείρηση
που έχει κάνει αυτό το πράγµα, να έχει µια σειρά άλλα παραστα-
τικά, το οποίο εγώ αυτή τη στιγµή δεν γνωρίζω. Εγώ για να πω
ότι υπάρχει παράβαση, δεν το λέω verba. Εγώ υπογράφω πρό-
στιµο. Αν το πω εγώ πρέπει να βάλω πρόστιµο. Για να βάλω πρό-
στιµο, πρέπει το πρόστιµο να στέκει. Για να στέκει, πρέπει να έχει
πίσω µια τεκµηρίωση. Σας διαβεβαιώ ότι όπως το καταθέσατε
στη Βουλή, ήδη δόθηκε στην αρµόδια υπηρεσία και ήδη ξεκινά
έλεγχος και θα ανακοινωθεί και το αποτέλεσµα. 

Όµως οφείλω να σας πω για να το καταλάβετε λίγο. Κάνουµε
περί τους τέσσερις χιλιάδες και πλέον ελέγχους. Οι έλεγχοι σας
είπα τι είναι. Είναι εκεί που διαπιστώνουµε ήδη κάτι περίεργο.
Δηλαδή οι έλεγχοι είναι πολύ πάνω από τέσσερις χιλιάδες. Εκεί
που βαράει, εκεί που κοκκινίζει η οθόνη πηγαίνει η υπηρεσία. Άρα
λοιπόν όταν στους τέσσερις χιλιάδες ελέγχους τα πρόστιµα τε-
λικώς µπαίνουν σε κάτω από το 6%, αυτό µε συγχωρείτε δεν είναι
γενικευµένη αισχροκέρδεια. Τι να κάνουµε τώρα;

Και σας έφερα το στατιστικό επιχείρηµα ότι αν είχαµε γενικευ-
µένη αισχροκέρδεια –δεν λέω αν κάποιος κάνει παράβαση, προ-
φανώς τα πρόστιµα που βάζουµε είναι γιατί κάποιοι κάνουν
παράβαση, αλλά αυτή δεν είναι γενικευµένη είναι µεµονωµένες
περιπτώσεις- θα είχαµε µεγαλύτερο πληθωρισµό τροφίµων από
τον µέσο όρο. Δεν θα είχαµε µικρότερο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: 5,5% είναι τεράστιο
ποσοστό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ µην δια-
κόπτετε.

Κύριε Υπουργέ, συντοµεύετε παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): 5,5% είναι µικρό ποσοστό. Για να καταλάβετε
όταν ξεκινήσαµε να τους ελέγχουµε µε τη ΔΙΜΕΑ, όταν βάλαµε
τη διάταξη –το θυµάστε, το ανακοίνωνα από το Twitter- οι έλεγχοι
από την ΔΙΜΕΑ έµπαιναν στο 25%. Ο ένας στους τέσσερις
έπαιρνε πρόστιµο. Μετά από ενάµιση µήνα, αυτό έπεσε κάτω
από 6%. Γιατί µαζεύτηκαν. Γιατί µαζεύτηκαν; Γιατί κάναµε ελέγ-
χους, τόσο απλά, γιατί το σύστηµα λειτούργησε. 

Ακούστε το ότι µόλις ξεκίνησε ο πληθωρισµός κάποιοι βρήκαν
την ευκαιρία να ανεβάσουν τις τιµές, αυτό γίνεται πάντα. Ότι την
ώρα που κάποιοι πήγαν να το κάνουν αυτό, βρεθήκαµε εµείς µε
την υπηρεσία µας και τους νόµους µας και τους συµµαζέψαµε.
Είναι πραγµατικότητα. Τι να κάνουµε τώρα; Κανονικά πρέπει να
µας πείτε µπράβο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και να κλείνουµε,
κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ένα λεπτό.
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Πάµε τώρα στο βασικό επιχείρηµα των ογδόντα πέντε εργα-
ζοµένων, πρώτα από όλα είναι µεθοδολογικά λάθος. Να σας πω
και γιατί. Ελέγχους για την αισχροκέρδεια δεν κάνει µόνο η
ΔΙΜΕΑ, αλλά κάνουν και όλες οι περιφερειακές διευθύνσεις των
δεκατριών περιφερειών που ασχολούνται µε την αγορά. Είναι
πάρα πολλές, εκατοντάδες. Ναι, αλλά εµείς πια τους συντονί-
ζουµε όλους. Η ΔΙΜΕΑ τους συντονίζει όλους. Άρα αν θέλω να
το πάω σε επίπεδο επικράτειας δεν είναι οι ογδόντα πέντε, είναι
εκατοντάδες οι εργαζόµενοι που κάνουν αυτή τη δουλειά.

Η ΔΙΜΕΑ είναι ένα ειδικό σώµα που κάνει µια ειδική δουλειά,
εξειδικευµένους ελέγχους µε ένα πολύ πιο τεχνικό και άµεσο
τρόπο, αυτό που περιέγραψα προηγουµένως. Και τώρα στο Τα-
µείο Ανάκαµψης δεν βάλαµε τέσσερα οχήµατα. Σήµερα παραλά-
βαµε δεκατέσσερα οχήµατα. Αλλά δεν είναι τα δεκατέσσερα το
πρόβληµα. Το πρόβληµα είναι ότι έχουµε βάλει χρήµατα που
ανανεώνουν τον εξοπλισµό και το λογισµικό αυτής της υπηρε-
σίας, καθιστώντας την ίσως την πιο έτοιµη για τέτοιου τύπου
ελέγχους υπηρεσία στην Ευρώπη. Θα παραδώσουν στην επό-
µενη κυβέρνηση έναν µηχανισµό ελέγχου της αγοράς που δεν
είχε ποτέ η Ελλάδα. Το φτιάξαµε εµείς. Δεν υπήρχε ποτέ. Άδωνις
Γεωργιάδης, Νίκος Παπαθανάσης, στην αρχή Παναγιώτης Σταµ-
πουλίδης και τώρα Σωτήρης Αναγνωστόπουλος, αυτοί έφτιαξαν
αυτόν τον οργανισµό. Δεν υπήρχε. Και τώρα υπάρχει και κάνει
την δουλειά του και µαζεύει την αισχροκέρδεια. Τι να κάνουµε
τώρα; 

Όσο αφορά το έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών, ας πάµε να
τα δούµε λίγο ήρεµα και λογικά. Πρώτα απ’ όλα το έλλειµµα τρε-
χουσών συναλλαγών δεν είναι δηµοσιονοµικό έλλειµµα. Το έλ-
λειµµα τρεχουσών συναλλαγών δεν δηµιουργεί δηµοσιονοµικά
προβλήµατα κατ’ ανάγκην. Θα µπορούσε να δηµιουργήσει δη-
µοσιονοµικά προβλήµατα αν δεν λάµβανες άλλα µέτρα. Εµείς
µπορεί να έχουµε έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών πολύ µε-
γάλο, καµµία αντίρρηση –θα εξηγήσω γιατί- αλλά ταυτόχρονα
έχουµε µεγάλη αύξηση στις επενδύσεις, µεγάλη αύξηση στον
τουρισµό, άρα αυτό καλύπτεται και δηµοσιονοµικά πάµε πάρα
πολύ καλά. Άρα δεν υπάρχει παράγοντας ανησυχίας. 

Γιατί έχει εκτοξευτεί; Εγώ δεν κρύβω ποτέ τίποτα. Λέω πάντα
την αλήθεια Έχει εκτοξευτεί για δύο λόγους. Ο πρώτος λόγος
είναι γιατί εκτοξεύτηκε και η τιµή των καυσίµων. Το µεγαλύτερο
κοµµάτι του ελλείµµατος τρεχουσών συναλλαγών είναι τα ορυ-
κτά καύσιµα, που είναι όλα εισαγόµενα. Από την ώρα που αυτά
αυξήθηκαν µε αδιανόητο ρυθµό µέσα στο 2022, αύξησαν πάρα
πολύ το έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών αφού είναι εισαγό-
µενα. Γι’ αυτό -κάνω µια παρένθεση- είµαι πολύ αισιόδοξος για
την πορεία του ελλείµµατος τρεχουσών συναλλαγών τα επόµενα
χρόνια. 

Γιατί; Όσο ανεβαίνει η χρήση ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
και αν τελικά πράγµατι υπάρχουν και κοιτάσµατα φυσικού αερίου
-ψάχνουµε σε διάφορες περιοχές της Ελλάδας- και µε αυτά µπο-
ρούµε να µειώσουµε τις εισαγωγές µας σε φυσικό αέριο µετά
από τρία, τέσσερα ή πέντε χρόνια, θα έχουµε δύο δυνάµεις που
θα µειώνουν τις εισαγωγές ορυκτών καυσίµων. Άρα το µεγάλο
κοµµάτι που είναι το έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών το προ-
ερχόµενο από τα ορυκτά καύσιµα σε µεγάλο βαθµό θα τιθασευ-
τεί. Βεβαίως εφόσον ο πόλεµος τελειώσει, θα πέσουν γενικώς οι
τιµές. Άρα ούτως ή άλλως αυτό θα µαζευτεί. Δεν είναι παράγων
ανησυχίας. 

Ο δεύτερος λόγος που εκτοξεύθηκε το έλλειµµα τρεχουσών
συναλλαγών είναι οι µεγάλες µας εξαγωγές. Για ποιον λόγο; Δεν
µπορείς να έχεις εξαγωγές χωρίς αύξηση εισαγωγών. Για ποιον
λόγο; Διότι η Ελλάδα εννέα στα δέκα πράγµατα που εξάγει έχει
µέσα του πάρα πολλά εισαγόµενα πράγµατα. Για να διατηρηθεί
δηλαδή η παραγωγική µας δραστηριότητα ακόµα και αν είναι
αγροτική παραγωγή ή µεταποιητική βιοµηχανία, πρέπει πρώτα
να εισάγουµε. Άρα λοιπόν δεν µπορείς να αυξήσεις τις εξαγωγές
σου χωρίς να αυξήσεις τις εισαγωγές σου. Είναι αδύνατον τε-
χνικά να γίνει. 

Πιστεύω όµως ότι µε την αύξηση της ανταγωνιστικότητας της
ελληνικής οικονοµίας προϊόντος του χρόνου και αυτό το έλ-
λειµµα θα µειωθεί, όχι όσο το πρώτο -γιατί οι ανάγκες µας για ει-
σαγωγές πάντα θα παραµένει- αλλά θα µπει κάτω από κάποια

λογικά πλαίσια. Άρα αυτή τη στιγµή δεν έχει καµµία σχέση το έλ-
λειµµα τρεχουσών συναλλαγών του 2022 µε το έλλειµµα τρεχου-
σών συναλλαγών του 2010 και θα εξηγήσω για ποιον λόγο. Το
2010 είχαµε µεν έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών αλλά είχαµε
και λόγο εξαγωγών προς ΑΕΠ πολύ χαµηλό. Τώρα έχουµε έλ-
λειµµα τρεχουσών συναλλαγών, έχουµε λόγο εξαγωγών προς
ΑΕΠ πολύ υψηλό. Αυτή είναι η διαφορά. Και αυτό µειώνει την
ανησυχία.

Τώρα είπε κάτι ο κ. Μαµουλάκης που δεν µπορώ να µην το
σχολιάσω, κύριε Πρόεδρε. Είπε ότι κάποιοι νέοι οίκοι αξιολόγη-
σης σφύριξαν στον Μητσοτάκη ότι ο λόγος που δεν του δίνουν
την επενδυτική βαθµίδα είναι οι υποκλοπές. Τώρα κύριε Μαµου-
λάκη ειλικρινά -και θέλω να πιστέψετε ότι πραγµατικά σας σέβο-
µαι, το λέω αυθεντικά- πιστεύετε ότι υπάρχει ένας άνθρωπος
στον πλανήτη που ασχολείται µε τις υποκλοπές; Ούτε ένας.
Μόνο εσείς ασχολείστε στον πλανήτη, στη γη. Δεν υπάρχει
άλλος.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Γιατί ήταν πρωτο-
σέλιδο παντού;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ναι σε κάτι αριστερές φυλλάδες ανυπόλη-
πτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, να
κλείνουµε, παρακαλώ πολύ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ακούστε λοιπόν. Προ δύο βδοµάδες ο οίκος
«FITCH» µας αναβάθµισε. Την ώρα που εσείς κάνατε στη Βουλή
πρόταση δυσπιστίας για τις υποκλοπές, ο οίκος «FITCH» µας
αναβάθµισε. Ο µόνος λόγος που δεν έχουµε πάρει ακόµη την
επενδυτική βαθµίδα είναι µόνο ένας, οι επικείµενες εθνικές εκλο-
γές. Οι επικείµενες εθνικές εκλογές και κυρίως η ύπαρξη της
απλής αναλογικής αυξάνει για τους οίκους αξιολόγησης έναν
δείκτη που ονοµάζεται country risk. 

Άρα µέχρις ότου λυθεί το country risk κανένας οίκος δεν µπο-
ρεί να µας δώσει επενδυτική βαθµίδα. Μόλις λυθεί το country risk
θα πάρουµε την επενδυτική βαθµίδα. Θέλετε να πάρουµε την
επενδυτική βαθµίδα; Θα ψηφίσετε Κυριάκο Μητσοτάκη να πάρει
σίγουρα αυτοδυναµία. Μόλις πάρει αυτοδυναµία το πολύ σε ένα
τρίµηνο-τετράµηνο θα έχει έρθει η επενδυτική βαθµίδα υποχρε-
ωτικά.

Να εξηγήσω κάτι τελευταίο τώρα, κύριε Πρόεδρε, και θα
κλείσω. Όταν έγιναν οι υποκλοπές το καλοκαίρι µία σειρά συρι-
ζαίικων έγραφαν ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση µπλοκάρει τη δεύτερη
δόση του Ταµείου Ανάκαµψης γιατί, λέει, η Ελλάδα παραβίαζε
τους όρους του κράτους δικαίου. Δεν ξέρω αν το θυµάστε, ήταν
η µεγάλη είδηση των ηµερών. Εγώ όταν το πρωτοδιάβασα, για
να δείτε τι θα πει παραπληροφόρηση, είµαι Υπουργός Ανάπτυξης
και λέω «ρε παιδάκι µου, κάτι έγινε». Παίρνω τον Σκυλακάκη και
λέω «µήπως έχει έρθει κανένα χαρτί, γιατί εδώ δεν βλέπω τί-
ποτα». Γέλαγε ο άνθρωπος, «και σε µένα δεν ήρθε», λέει. Πήραµε
στην Κοµισιόν και γελάγανε στην Κοµισιόν. Όχι µόνο δεν µπλό-
καρε κανείς τη δεύτερη δόση, αλλά έχουµε πάρει και την τρίτη
δόση τώρα. Δηλαδή κάναµε αίτηση να µας δώσουν την τρίτη
δόση γρηγορότερα και µας την έδωσαν γρηγορότερα. Λέτε να
ανησυχούν τόσο πολύ για το κράτος δικαίου και τις υποκλοπές
και να µας εκταµιεύουν τα χρήµατα γρηγορότερα του προβλε-
πόµενου; 

Είναι προφανές, σας το λέω για το καλό σας, ασχολείστε µε
ένα θέµα που κανέναν σοβαρό άνθρωπο στον κόσµο δεν τον
απασχολεί. Μόνο κάτι αριστεροί γραφικοί ασχολούνται µε αυτές
τις ανοησίες.

Πάµε όµως τώρα στο µείζον για να κλείσω. Το νοµοσχέδιό µας
εκτός από την οδηγία, που εκεί είναι εύκολο να πούµε ότι συµ-
φωνούµε τα κόµµατα που πιστεύουµε στην Ευρώπη, έχει και ορι-
σµένα άλλα πράγµατα µέσα, στα οποία δεν τοποθετηθήκατε τα
κόµµατα, πιστεύω, όπως έπρεπε.

Η µεγάλη µας ρύθµιση για το διαδίκτυο, θα το ξαναπώ όπως
το είπα και στην επιτροπή, όπου ρυθµίζουµε τον αθέµιτο αντα-
γωνισµό σε µια σειρά ελευθέρων επαγγελµάτων, όπου πήγαινε
κάποιος και έκανε διαφήµιση και έπαιρνε τον πελάτη και δούλευε
µαύρα στα σπίτια. Τώρα τον υποχρεώνουµε να έχει ΑΦΜ αυτόν
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που διαφηµίζει, να έχει κάνει έναρξη στην εφορία, να µπορούµε
να ελέγξουµε τα βιβλία του. Αν δεν βάζει στη διαφήµισή του το
ΑΦΜ και την άδεια του επαγγέλµατός του, να κλείνουµε το site
το οποίο εξακολουθεί να το δηµοσιεύει. Έτσι πάµε και προστα-
τεύουµε στα αλήθεια το εισόδηµα των φτωχών ανθρώπων, µε το
να µην επιτρέπουµε τον αθέµιτο ανταγωνισµό. Αυτή είναι µια
πολύ µεγάλη µεταβολή που αποτελεί πρωτοβουλία της δικής µας
Κυβέρνησης και θα µου επιτρέψετε να πω και του παρόντος
Υπουργού.

Όπως επίσης να σας πω ότι το νοµοσχέδιο έχει το µεγάλο κοµ-
µάτι των πεπαλαιωµένων στη θάλασσα οίνων. Αυτό είναι µια µε-
γάλη πρωτοβουλία του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
δεν έχει να κάνει µε την Ευρωπαϊκή Οδηγία. Έχει έρθει από εµάς
ακριβώς για να ρυθµίσουµε ένα µεγάλο κοµµάτι της ελληνικής
παραγωγής που έµενε αρρύθµιστο. Θα µπορούσαµε, κύριοι συ-

νάδελφοι, να µην έχουµε ασχοληθεί καθόλου. Επειδή όµως δεν
µας αρέσει να αφήνουµε τα πράγµατα στην τύχη τους, ασχολη-
θήκαµε. Μιλήσαµε µε την αγορά, φτιάξαµε το ρυθµιστικό πλαί-
σιο, έγιναν καθαροί οι κανόνες και για να επωφελούνται οι
επιχειρήσεις και για να προστατεύονται οι καταναλωτές. Αυτό πι-
στεύω είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Κλείνοντας καταθέτω µία ακόµη νοµοτεχνική βελτίωση, κύριε
Πρόεδρε, στο παρόν νοµοσχέδιο. Μία λέξη είναι που είχε παρα-
ληφθεί.

Ευχαριστώ γενικά τους συναδέλφους για µία παραγωγική συ-
ζήτηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Άφησα επίτηδες ως τελευταία µου φράση και
όχι ως πρώτη την απώλεια του Μανούσου Βολουδάκη. Θέλω να
πω στο Σώµα ότι ο Μανούσος Βολουδάκης υπήρξε ένας πάρα
πολύ στενός προσωπικός µου φίλος εδώ και πάρα πολλά χρόνια.
Μιλούσα µαζί του συχνά. Μου είχε µιλήσει για το µεγάλο πρό-
βληµα υγείας που αντιµετώπιζε, τις ανησυχίες του για το µέλλον. 

Τέτοιες στιγµές όλους εµάς τους θνητούς πρέπει να µας ενώ-
νουν στη συνειδητοποίηση της κοινής µας µοίρας και να ξεχνάµε
για λίγο τις αντιπαραθέσεις που η ζωή φέρνει, τα έχει αυτά η πο-
λιτική, και να σκεφτόµαστε αυτό που τελικά ενώνει όλους τους
ανθρώπους όλης της γης. 

Θέλω να εκφράσω από το Βήµα αυτό τα πολύ θερµά µου συλ-
λυπητήρια, τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στην οικογένειά του.
Ήταν ένας άξιος οικογενειάρχης, αγαπούσε πολύ τη γυναίκα του
και τα παιδιά του, όλους τους συγγενείς του, την οικογένειά του,
τους ψηφοφόρους του, που τον τίµησαν πολλές φορές µε την
ψήφο τους στον Νοµό Χανίων. Πραγµατικά το κενό που αφήνει
πίσω είναι δυσαναπλήρωτο και δεν είναι τυπική φράση, από
αυτές που συνήθως λέγονται σε µία τέτοια περίπτωση, αλλά είναι
πραγµατικότητα στην προκειµένη περίπτωση. Ένας άξιος συνά-
δελφος, ένας καλός φίλος έφυγε σήµερα από τη ζωή µετά από
µια µεγάλη µάχη. Είναι µια στιγµή που εµάς στη Νέα Δηµοκρατία
πραγµατικά µας πονάει όλους.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής
και επί των άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2020/1828
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 25ης Νο-
εµβρίου 2020 «σχετικά µε τις αντιπροσωπευτικές αγωγές για την
προστασία των συλλογικών συµφερόντων των καταναλωτών και
για την κατάργηση της Οδηγίας 2009/22/ΕΚ», ενίσχυση της προ-
στασίας των καταναλωτών, ρυθµιστικό πλαίσιο για την παλαίωση
οίνων και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, ογδόντα επτά άρθρα, δύο τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2020/1828 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου 2020

«σχετικά µε τις αντιπροσωπευτικές αγωγές για την προστασία
των συλλογικών συµφερόντων των καταναλωτών και για την
κατάργηση της Οδηγίας 2009/22/ΕΚ», ενίσχυση της προστα-
σίας των καταναλωτών, ρυθµιστικό πλαίσιο για την παλαίωση

οίνων και άλλες επείγουσες διατάξεις 

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 7 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 15 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 18 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 22 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 49 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 52 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 55 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 57 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 58 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 59 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 60 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 61 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 62 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 63 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 64 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 65 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 66 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 67 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 68 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 69 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 70 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 71 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 72 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 73 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 74 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 75 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 76 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 77 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 78 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 79 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 80 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 81 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 82 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 83 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 84 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 85 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 86 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 87 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
ΥΠ.ΤΡΟΠ. 1582/154 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

ΥΠ.ΤΡΟΠ. 1583/155 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων «Ενσωµά-
τωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2020/1828 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου 2020 «σχετικά µε
τις αντιπροσωπευτικές αγωγές για την προστασία των συλλογι-
κών συµφερόντων των καταναλωτών και για την κατάργηση της
Οδηγίας 2009/22/ΕΚ», ενίσχυση της προστασίας των καταναλω-
τών, ρυθµιστικό πλαίσιο για την παλαίωση οίνων και άλλες επεί-
γουσες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2020/1828 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου 2020
«σχετικά µε τις αντιπροσωπευτικές αγωγές για την προστασία
των συλλογικών συµφερόντων των καταναλωτών και για την κα-
τάργηση της Οδηγίας 2009/22/ΕΚ», ενίσχυση της προστασίας
των καταναλωτών, ρυθµιστικό πλαίσιο για την παλαίωση οίνων
και άλλες επείγουσες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Α’
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2020/1828 

ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ 
ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 25ΗΣ ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2020 «ΣΧΕΤΙΚΑ 

ΜΕ ΤΙΣ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΕΥΤΙΚΕΣ ΑΓΩΓΕΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΩΝ ΣΥΛΛΟΓΙΚΩΝ ΣΥΜΦΕΡΟΝΤΩΝ 
ΤΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ 

ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2009/22/ΕΚ»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η ενίσχυση της προστα-
σίας των καταναλωτών από εµπορικές πρακτικές που οδηγούν
σε παραβίαση των δικαιωµάτων τους, µέσω της ενσωµάτωσης
στο ελληνικό δίκαιο της Οδηγίας (ΕΕ) 2020/1828 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου 2020
σχετικά «µε τις αντιπροσωπευτικές αγωγές για την προστασία
των συλλογικών συµφερόντων των καταναλωτών και για την κα-
τάργηση της οδηγίας 2009/22/ΕΚ» (L 409). 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι η επικαιροποίηση του
νοµοθετικού πλαισίου για την προστασία των συλλογικών συµ-
φερόντων των καταναλωτών µέσω των αντιπροσωπευτικών αγω-
γών, µε τον εκσυγχρονισµό του Όγδοου Μέρους του ν.
2251/1994 (Α’ 191). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΝΩΣΗ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ - ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΣΥΛΛΟΓΙΚΩΝ 

ΣΥΜΦΕΡΟΝΤΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ - ΑΣΚΗΣΗ
ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΕΥΤΙΚΩΝ ΑΓΩΓΩΝ

Άρθρο 3
Αντικατάσταση του τίτλου του 
Μέρους Όγδοου ν. 2251/1994

Ο τίτλος του Μέρους Όγδοου του ν. 2251/1994 (Α’ 191) αντι-
καθίσταται ως εξής:

«ΜΕΡΟΣ ΟΓΔΟΟ
ΕΝΩΣΕΙΣ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ - ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΣΥΛΛΟΓΙΚΩΝ 

ΣΥΜΦΕΡΟΝΤΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ, ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ 
ΤΩΝ ΚΡΑΤΙΚΩΝ ΑΡΧΩΝ, ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ 

ΚΑΙ ΤΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ»

Άρθρο 4
Προστασία συλλογικών συµφερόντων 

καταναλωτών - Προσθήκη Κεφαλαίου Α’ 
στο Μέρος Όγδοο του ν. 2251/1994

Στο Μέρος Όγδοο του ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται Κε-
φάλαιο Α’ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΣΥΛΛΟΓΙΚΩΝ ΣΥΜΦΕΡΟΝΤΩΝ 

ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ - ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΚΑΙ ΟΡΙΣΜΟΙ

Άρθρο 10α
Πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 2 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Το παρόν Μέρος εφαρµόζεται: 
α) σε αντιπροσωπευτικές αγωγές που ασκούνται κατά προµη-

θευτών σε περίπτωση παράβασης του καταλόγου του Παραρτή-
µατος II, από την οποία προκύπτει ή ενδέχεται να προκύψει,
ζηµία των συλλογικών συµφερόντων των καταναλωτών, 

β) σε εγχώριες και διασυνοριακές παραβάσεις, συµπεριλαµ-
βανοµένων και των παραβάσεων που έπαυσαν προτού ασκηθεί
η αντιπροσωπευτική αγωγή.

2. Τα άρθρα 10ε έως 10ιη:
α) δεν θίγουν το Παράρτηµα ΙΙ,
β) εφαρµόζονται συµπληρωµατικά προς τα συµβατικά ή εξω-

συµβατικά µέσα έννοµης προστασίας, τα οποία τίθενται στη διά-
θεση των καταναλωτών για τις παραβάσεις της παρ. 1, 

γ) ισχύουν µε την επιφύλαξη των κανόνων του ιδιωτικού διε-
θνούς δικαίου, ιδίως όσον αφορά στη δικαιοδοσία, αναγνώριση
και εκτέλεση αποφάσεων σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις,
καθώς και τις συµβατικές και εξωσυµβατικές ενοχές.

3. Οι νοµιµοποιούµενοι φορείς είναι ελεύθεροι να επιλέγουν
οποιοδήποτε διαδικαστικό µέσο διαθέτουν για την προστασία
των συλλογικών συµφερόντων των καταναλωτών.

Άρθρο 10β
Ορισµοί

(άρθρο 3 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

Για τους σκοπούς του παρόντος Μέρους ισχύουν οι ακόλουθοι
ορισµοί: 

α) «καταναλωτής»: κάθε φυσικό πρόσωπο το οποίο ενεργεί για
σκοπούς που δεν εµπίπτουν στο πλαίσιο της εµπορικής, επιχει-
ρηµατικής, βιοτεχνικής ή επαγγελµατικής δραστηριότητάς του, 

β) «συλλογικά συµφέροντα των καταναλωτών»: τα γενικά συµ-
φέροντα των καταναλωτών και, ειδικότερα για τους σκοπούς των
µέτρων επανόρθωσης και/ή αποκατάστασης, τα συµφέροντα
µιας οµάδας καταναλωτών,

γ) «νοµιµοποιούµενος φορέας»: 
γα) Για την άσκηση εγχώριων ή διασυνοριακών αντιπροσωπευ-

τικών αγωγών σε άλλο κράτος µέλος: ένωση καταναλωτών, που
έχει εγγραφεί στο Μητρώο Νοµιµοποιούµενων Φορέων για την
άσκηση Αντιπροσωπευτικών Αγωγών (ΜΗ.Ν.Φ.Α.Α.) του άρθρου
10δ, και έχει οριστεί ως νοµιµοποιούµενος φορέας από το αρ-
µόδιο όργανο του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 10ε και 10στ,

γβ) για την άσκηση διασυνοριακών αντιπροσωπευτικών αγω-
γών στην Ελλάδα από άλλο κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης: ένωση καταναλωτών ή άλλος οργανισµός ή δηµόσιος
φορέας, που εκπροσωπεί τα συµφέροντα των καταναλωτών και
έχει οριστεί στο ως άνω κράτος µέλος ως νοµιµοποιούµενος για
την άσκηση αντιπροσωπευτικών αγωγών,

δ) «αντιπροσωπευτική αγωγή»: αγωγή για την προστασία των
συλλογικών συµφερόντων των καταναλωτών, η οποία ασκείται
από νοµιµοποιούµενο φορέα, ως ενάγοντα εξ ονόµατος κατανα-
λωτών, µε σκοπό τη λήψη µέτρων για την παύση ή την απαγό-
ρευση παράνοµης συµπεριφοράς των προµηθευτών ή µέτρων
επανόρθωσης και/ή αποκατάστασης ή αµφότερων,

ε) «εγχώρια αντιπροσωπευτική αγωγή»: αντιπροσωπευτική
αγωγή που ασκείται στην Ελλάδα από ένωση καταναλωτών που
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έχει εγγραφεί στο ΜΗ.Ν.Φ.Α.Α. του άρθρου 10δ, 
στ) «διασυνοριακή αντιπροσωπευτική αγωγή»: αντιπροσωπευ-

τική αγωγή που ασκείται: 
στα) σε άλλο κράτος µέλος, από ένωση καταναλωτών, που

έχει οριστεί στην Ελλάδα ή
στβ) στην Ελλάδα, από ένωση καταναλωτών, οργανισµό ή δη-

µόσιο φορέα που έχει οριστεί σε άλλο κράτος µέλος,
ζ) «πρακτική»: κάθε πράξη ή παράλειψη ενός προµηθευτή,
η) «τελεσίδικη απόφαση»: απόφαση δικαστηρίου ή διοικητικής

αρχής κράτους µέλους, η οποία δεν υπόκειται ή δεν υπόκειται
πλέον σε τακτικά ένδικα µέσα,

θ) «µέτρο επανόρθωσης και/ή αποκατάστασης»: µέτρο που
υποχρεώνει τον προµηθευτή να παράσχει στους ενδιαφερόµε-
νους καταναλωτές µέσα έννοµης προστασίας, ιδίως αποζη-
µίωση, επισκευή, αντικατάσταση, µείωση του τιµήµατος,
καταγγελία της σύµβασης ή επιστροφή του καταβληθέντος τι-
µήµατος.»

Άρθρο 5
Ενώσεις καταναλωτών - Προσθήκη Κεφαλαίου Β’ 

στο Μέρος Όγδοο του ν. 2251/1994

Στο Μέρος Όγδοο του ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται Κε-
φάλαιο Β’ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΝΩΣΕΙΣ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ

Άρθρο 10γ
Ενώσεις καταναλωτών

(παρ. 3, 4 και 5 άρθρου 4 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Η ένωση καταναλωτών συστήνεται ως σωµατείο του άρθρου
78 του Αστικού Κώδικα (π.δ. 456/1984, Α’ 164), µε αποκλειστικό
σκοπό την προστασία των δικαιωµάτων και των συµφερόντων των
καταναλωτών. 

2. Η ένωση καταναλωτών εντάσσεται στο Μητρώο του άρθρου
10δ µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων, εφόσον πληροί τα ακόλουθα κριτήρια:

α) διαθέτει ιστότοπο, 
β) δεν υπόκειται σε διαδικασία αφερεγγυότητας και δεν έχει κη-

ρυχθεί αφερέγγυα,
γ) είναι ανεξάρτητη και δεν επηρεάζεται από πρόσωπα πέραν

των καταναλωτών, ιδίως από προµηθευτές, 
δ) δηµοσιοποιεί σε απλή και κατανοητή γλώσσα, µε όλα τα κα-

τάλληλα µέσα, ιδίως στον ιστότοπό της, πληροφορίες που απο-
δεικνύουν ότι ο φορέας πληροί τα κριτήρια των περ. α) έως γ) και
πληροφορίες σχετικά µε τις πηγές χρηµατοδότησής της, την ορ-
γανωτική και διαχειριστική της δοµή, τη δοµή των µελών της, τον
καταστατικό της σκοπό και τις δραστηριότητές της, 

ε) τηρεί τις υποχρεώσεις περί βιβλίων της παρ. 4γ του άρθρου
14. 

3. Η ένωση καταναλωτών, στο πλαίσιο του σκοπού της, µπορεί,
ιδίως, να:

α) ασκεί ενώπιον των ελληνικών δικαστηρίων και διοικητικών
αρχών κάθε προβλεπόµενο µέσο έννοµης προστασίας για τα δι-
καιώµατα των µελών της,

β) ασκεί αντιπροσωπευτική αγωγή ενώπιον των ελληνικών δικα-
στηρίων ή διασυνοριακή αντιπροσωπευτική αγωγή, ενώπιον των
δικαστηρίων ή διοικητικών αρχών των άλλων κρατών µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, εφόσον έχει οριστεί ως νοµιµοποιούµενος
φορέας, σύµφωνα µε το άρθρο 10στ,

γ) εκπροσωπεί τους καταναλωτές - µέλη της, στα όργανα στα
οποία προβλέπεται εκπροσώπησή τους, δικαστικώς και εξωδίκως,

δ) ενηµερώνει και συµβουλεύει τους καταναλωτές,
ε) ζητά και να λαµβάνει πληροφορίες για θέµατα που ανάγονται

στα συµφέροντα των καταναλωτών από δηµόσιες υπηρεσίες, νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, δηµόσιους οργανισµούς και επι-
χειρήσεις, νοµικά πρόσωπα του δηµόσιου τοµέα, όπως ορίζεται
κάθε φορά και νοµικά πρόσωπα που επιδιώκουν κοινωφελή
σκοπό, µε την επιφύλαξη του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευ-

ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου
2016, για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επε-
ξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και για την
ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών και την κατάργηση
της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δε-
δοµένων, L 119/1), του ν. 4624/2019 (Α’ 137), περί προστασίας δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα και του άρθρου 5 του Κώδικα
Διοικητικής Διαδικασίας (ν. 2690/1999, Α’ 45).

4. Οι οικονοµικοί πόροι της ένωσης καταναλωτών προέρχονται
αποκλειστικά από:

α) τα δικαιώµατα εγγραφής, τις συνδροµές και τις εθελοντικές
εισφορές των µελών της,

β) τα εισοδήµατα από την αξιοποίηση της περιουσίας της, 
γ) τις κληρονοµιές και τις κληροδοσίες, 
δ) τις επιχορηγήσεις ή τις παραχωρήσεις από το ελληνικό δη-

µόσιο που µπορούν να γίνονται στις ενώσεις που έχουν οριστεί ως
νοµιµοποιούµενοι φορείς, σύµφωνα µε το άρθρο 10στ,

ε) τις επιχορηγήσεις από τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοί-
κησης πρώτου και δεύτερου βαθµού,

στ) τις επιχορηγήσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τους διεθνείς
οργανισµούς και τις διεθνείς ενώσεις καταναλωτών, καθώς και τις
δωρεές, τις χορηγίες, τις ενισχύσεις από επιστηµονικούς φορείς,
ιδρύµατα και νοµικά πρόσωπα µε κοινωνικό ή κοινωφελή σκοπό, 

ζ) τις εισπράξεις από τη διάθεση εντύπων και από τη διενέργεια
δηµοσίων εκδηλώσεων, σεµιναρίων, ερευνών και εκθέσεων,

η) τα περιορισµένα τέλη που εισπράττονται από τους κατανα-
λωτές που έχουν εκφράσει τη βούλησή τους να εκπροσωπηθούν
σε συγκεκριµένη αντιπροσωπευτική αγωγή για µέτρα επανόρθω-
σης και/ή αποκατάστασης από την ένωση καταναλωτών που έχει
οριστεί ως νοµιµοποιούµενος φορέας σύµφωνα µε το άρθρο 10στ,

θ) το ποσό που επιδικάζεται κατά την παρ. 4 του άρθρου 10ι.
5. Οι ενώσεις καταναλωτών οργανώνονται σε:
α) ενώσεις καταναλωτών πρώτου βαθµού, στις οποίες µέλη

είναι φυσικά πρόσωπα που έχουν την ιδιότητα του καταναλωτή,
β) ενώσεις καταναλωτών δευτέρου βαθµού, στις οποίες µέλη

είναι, τουλάχιστον πέντε (5), καταναλωτικές οργανώσεις πρώτου
βαθµού,

γ) ένωση καταναλωτών τρίτου βαθµού, στις οποίες µέλη είναι
όλες οι καταναλωτικές οργανώσεις δευτέρου βαθµού.

6. Τα µέλη Διοικητικών Συµβουλίων (Δ.Σ.) των ενώσεων κατανα-
λωτών όλων των βαθµών δεν επιτρέπεται να λαµβάνουν από αυτές
οποιασδήποτε µορφής αποζηµίωση για τις υπηρεσίες που παρέ-
χουν, µε εξαίρεση δαπάνες για την εξυπηρέτηση των σκοπών των
ενώσεων, εφόσον αποδεικνύονται µε νόµιµα παραστατικά.

7. Απαγορεύεται να συµµετέχουν στο Δ.Σ. των ενώσεων κατα-
ναλωτών όσοι έχουν καταδικασθεί, αµετάκλητα, για απιστία,
απάτη, πλαστογραφία, υπεξαίρεση, δωροδοκία, παράβαση του
νόµου περί µεσαζόντων και του νόµου περί ναρκωτικών.

8. Οι ενώσεις καταναλωτών υποβάλλουν στη Γενική Γραµµατεία
Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων εντός του
πρώτου τριµήνου κάθε έτους ετήσιες εκθέσεις αναφορικά µε τη
δραστηριότητά τους το προηγούµενο ηµερολογιακό έτος.

Άρθρο 10δ
Μητρώο Ενώσεων Καταναλωτών 

1. Στη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων τηρείται Μητρώο Ενώσεων Καταναλωτών
(Μ.Ε.Κ.), το οποίο αποτελείται από δύο (2) διακριτά υποµητρώα:

α) το Μητρώο Νοµιµοποιούµενων Φορέων για την άσκηση Αν-
τιπροσωπευτικών Αγωγών (ΜΗ.Ν.Φ.Α.Α.), όπου εγγράφονται οι
ενώσεις καταναλωτών που ορίζονται ως νοµιµοποιούµενοι φορείς
για την άσκηση αντιπροσωπευτικών αγωγών, σύµφωνα µε την
περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 10ε,

β) το Μητρώο Λοιπών Ενώσεων Καταναλωτών (ΜΗ.Λ.Ε.Κ.) όπου
εγγράφονται οι λοιπές ενώσεις καταναλωτών που λειτουργούν νό-
µιµα στην Ελλάδα.

2. Το Μ.Ε.Κ. και τα υποµητρώα του, ΜΗ.Ν.Φ.Α.Α. και
ΜΗ.Λ.Ε.Κ., είναι δηµόσια και δηµοσιεύονται από τη Γενική Γραµ-
µατεία Εµπορίου µε κάθε πρόσφορο µέσο.

3. Η εγγραφή των ενώσεων καταναλωτών στο ΜΗ.Ν.Φ.Α.Α. ή
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η εγγραφή στον κατάλογο της παρ. 1 του άρθρου 5 της Οδηγίας
(ΕΕ) 2020/1828 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 25ης Νοεµβρίου 2020 σχετικά «µε τις αντιπροσωπευτικές
αγωγές για την προστασία των συλλογικών συµφερόντων των κα-
ταναλωτών και για την κατάργηση της Οδηγίας 2009/22/ΕΚ» (L
409), που συντάσσει και δηµοσιοποιεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
αποτελεί προϋπόθεση για την άσκηση αντιπροσωπευτικών αγω-
γών στην Ελλάδα.»

Άρθρο 6
Φορείς που νοµιµοποιούνται να ασκήσουν

αντιπροσωπευτικές αγωγές για την προστασία 
των συµφερόντων των καταναλωτών - Προσθήκη
Κεφαλαίου Γ’ στο Μέρος Όγδοο του ν. 2251/1994

Στο Μέρος Όγδοο του ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται Κεφά-
λαιο Γ’ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΦΟΡΕΙΣ ΠΟΥ ΝΟΜΙΜΟΠΟΙΟΥΝΤΑΙ ΝΑ ΑΣΚΗΣΟΥΝ 

ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΕΥΤΙΚΕΣ ΑΓΩΓΕΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 
ΤΩΝ ΣΥΜΦΕΡΟΝΤΩΝ ΤΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ

Άρθρο 10ε
Νοµιµοποιούµενοι φορείς για την άσκηση

αντιπροσωπευτικών αγωγών
(παρ. 1 και 2 άρθρου 4 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Οι φορείς που νοµιµοποιούνται να ασκούν αντιπροσωπευτι-
κές αγωγές είναι:

α) Οι ενώσεις καταναλωτών του άρθρου 10γ, εφόσον πληρούν
επιπλέον τα κριτήρια του άρθρου 10στ και έχουν οριστεί για τον
σκοπό αυτόν, κατόπιν αιτήµατός τους, µε απόφαση του αρµοδίου
οργάνου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων,

β) οι φορείς που έχουν οριστεί σε άλλα κράτη µέλη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης να ασκούν διασυνοριακές αντιπροσωπευτικές
αγωγές.

2. Οι φορείς της παρ. 1 δύνανται να εκπροσωπούν µέλη από πε-
ρισσότερα κράτη µέλη.

Άρθρο 10στ
Κριτήρια νοµιµοποίησης των ενώσεων καταναλωτών 

για την άσκηση εγχώριων και διασυνοριακών
αντιπροσωπευτικών αγωγών

(παρ. 3 άρθρου 4 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

Η ένωση καταναλωτών ορίζεται, κατόπιν αιτήµατός της, και νο-
µιµοποιείται για την άσκηση εγχώριων ή και διασυνοριακών αντι-
προσωπευτικών αγωγών, µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, εφόσον πληροί τα κρι-
τήρια που προβλέπονται στο άρθρο 10γ και επιπλέον: 

α) αποδεικνύει δώδεκα (12) µήνες πραγµατικής δηµόσιας δρα-
στηριότητας για την προστασία των συµφερόντων των καταναλω-
τών, πριν από την υποβολή του αιτήµατος ορισµού της, και 

β) δηµοσιοποιεί σε απλή και κατανοητή γλώσσα, µε όλα τα κα-
τάλληλα µέσα, ιδίως στον ιστότοπό της, πληροφορίες για την πλή-
ρωση της περ. α).

Άρθρο 10ζ
Ενηµέρωση και παρακολούθηση 

των νοµιµοποιούµενων φορέων για την άσκηση 
αντιπροσωπευτικών αγωγών

(παρ. 1 έως 5 άρθρου 5 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων:

α) κοινοποιεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατάλογο των ενώσεων
καταναλωτών που έχει ορίσει ως νοµιµοποιούµενους φορείς για
την άσκηση διασυνοριακών αντιπροσωπευτικών αγωγών, συµπε-
ριλαµβανοµένου του ονόµατος και του καταστατικού σκοπού των
εν λόγω νοµιµοποιούµενων φορέων έως την 26η Δεκεµβρίου
2023,

β) ειδοποιεί την Ευρωπαϊκή Επιτροπή κάθε φορά που υπάρχουν
αλλαγές στον κατάλογο της περ. α),

γ) θέτει τον κατάλογο της περ. α) στη διάθεση του κοινού, δη-
µοσιεύοντάς τον µε κάθε πρόσφορο µέσο,

δ) µεριµνά για τη δηµοσίευση, µε κάθε πρόσφορο µέσο, κατα-
λόγου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής µε τους νοµιµοποιούµενους
φορείς που έχουν οριστεί για τον σκοπό της άσκησης εγχώριων
αντιπροσωπευτικών αγωγών,

ε) αξιολογεί, µια (1) φορά ανά δυο (2) τουλάχιστον έτη, αν οι
νοµιµοποιούµενοι φορείς που έχουν οριστεί εξακολουθούν να
πληρούν τα κριτήρια της παρ. 2 του άρθρου 10γ και του άρθρου
10στ. 

2. Η αξιολόγηση της περ. ε) της παρ. 1 διενεργείται από Επι-
τροπή που συγκροτείται στη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου µε από-
φαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων, και αποτελείται:

α) από δύο (2) υπαλλήλους της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου,
που έχουν καθήκοντα προϊσταµένου οργανικής µονάδας, ένας (1)
από τους οποίους ορίζεται ως Πρόεδρος, µε τους αναπληρωτές
τους,

β) έναν (1) εκπρόσωπο του Συνηγόρου του Καταναλωτή, µε τον
αναπληρωτή του, 

γ) δυο (2) εκπροσώπους των ενώσεων καταναλωτών που είναι
µέλη του Εθνικού Συµβουλίου Καταναλωτή και Αγοράς (Ε.Σ.Κ.Α.)
του άρθρου 12 και εκλέγονται µε τους αναπληρωτές τους από το
Ε.Σ.Κ.Α..

3. Τα µέλη της Επιτροπής της παρ. 2 ορίζονται για θητεία τριών
(3) ετών, η οποία δεν ανανεώνεται. Φυσικό πρόσωπο που ορίστηκε
µέλος της Επιτροπής, µπορεί να οριστεί εκ νέου µέλος της, εφό-
σον έχουν παρέλθει τρία (3) έτη από τη λήξη της τελευταίας θη-
τείας του.

4. Η Επιτροπή γνωµοδοτεί προς το αρµόδιο όργανο του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων για:

α) την εγγραφή ένωσης καταναλωτών ή νοµιµοποιούµενου
φορέα του άρθρου 10στ στο Μητρώο Ενώσεων Καταναλωτών,

β) τη διατήρηση ένωσης καταναλωτών στο Μητρώο Ενώσεων
Καταναλωτών ή τη διαγραφή της από αυτό, αν δεν τηρούνται οι
υποχρεώσεις του άρθρου 10δ, ή αν δεν υλοποιεί καµία ουσιαστική
δράση για ένα (1) πλήρες έτος,

γ) τη διατήρηση νοµιµοποιούµενου φορέα του άρθρου 10στ ή
τη διαγραφή του από αυτό, εφόσον δεν τηρούνται οι υποχρεώσεις
των άρθρων 10γ και 10στ.

5. Η Επιτροπή συνεδριάζει µια (1) φορά τουλάχιστον κάθε έξι
(6) µήνες. Η Επιτροπή µπορεί να συνεδριάζει εκτάκτως σε κάθε
περίπτωση υποβολής αίτησης για την εγγραφή ένωσης κατανα-
λωτών στο Μητρώο Ενώσεων Καταναλωτών, καθώς και σε κάθε
περίπτωση που κρίνεται αναγκαίο. Από την υποβολή της ως άνω
αίτησης, µε κατάθεση πλήρους φακέλου δικαιολογητικών, µέχρι
τη λήψη της απόφασης για την αποδοχή ή την απόρριψη της εγ-
γραφής του αιτούντος φορέα στο Μητρώο Ενώσεων Καταναλω-
τών δεν µεσολαβεί χρονικό διάστηµα άνω των δύο (2) µηνών.

6. Αν άλλο κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή εγείρει αµφιβολίες για το αν ο νοµιµοποιούµενος
φορέας του άρθρου 10στ πληροί τα κριτήρια των άρθρων 10γ και
10στ, εφαρµόζεται η διαδικασία αξιολόγησης του παρόντος,
χωρίς υπαίτια καθυστέρηση.

7. Εναγόµενος σε αντιπροσωπευτική αγωγή προµηθευτής έχει
το δικαίωµα να προβάλει ένσταση, αµφισβητώντας τη συµµόρ-
φωση του νοµιµοποιούµενου φορέα µε τα κριτήρια των άρθρων
10γ και 10στ.

8. Η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου ορίζει εθνικά σηµεία επαφής
για τους σκοπούς της παρ. 6.»

Άρθρο 7
Άσκηση αντιπροσωπευτικών αγωγών, µέτρα για την παύση

και την απαγόρευση παράνοµης συµπεριφοράς 
προµηθευτών, µέτρα επανόρθωσης 

και/ή αποκατάστασης - Προσθήκη Κεφαλαίου Δ’ 
στο Μέρος Όγδοο του ν. 2251/1994

Στο Μέρος Όγδοο του ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται Κε-
φάλαιο Δ’ ως εξής:
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«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΑΣΚΗΣΗ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΕΥΤΙΚΩΝ ΑΓΩΓΩΝ, ΜΕΤΡΑ

ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΥΣΗ ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΠΑΓΟΡΕΥΣΗ ΠΑΡΑΝΟΜΗΣ 
ΣΥΜΠΕΡΙΦΟΡΑΣ ΠΡΟΜΗΘΕΥΤΩΝ, ΜΕΤΡΑ
ΕΠΑΝΟΡΘΩΣΗΣ ΚΑΙ/Η ΑΠΟΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ

Άρθρο 10η
Άσκηση διασυνοριακών αντιπροσωπευτικών αγωγών

(άρθρο 6 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Νοµιµοποιούµενοι φορείς που έχουν οριστεί εκ των προτέ-
ρων σε άλλο κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τον
σκοπό της άσκησης διασυνοριακών αντιπροσωπευτικών αγωγών
µπορούν να ασκούν διασυνοριακές αγωγές ενώπιον των ελληνι-
κών δικαστηρίων.

2. Αν η παράβαση του Παραρτήµατος ΙΙ λαµβάνει χώρα στην
ελληνική επικράτεια και επηρεάζει ή ενδέχεται να επηρεάζει κα-
ταναλωτές και σε άλλα κράτη µέλη, η αντιπροσωπευτική αγωγή
µπορεί να ασκηθεί ενώπιον των ελληνικών δικαστηρίων, από διά-
φορους νοµιµοποιούµενους φορείς και άλλων κρατών µελών,
προκειµένου να προστατευθούν τα συλλογικά συµφέροντα κα-
ταναλωτών και σε άλλα κράτη µέλη.

3. Για την απόδειξη του νοµικού καθεστώτος του νοµιµοποι-
ούµενου φορέα να ασκήσει διασυνοριακή αντιπροσωπευτική
αγωγή, λαµβάνεται υπόψη η εγγραφή στο ΜΗ.Ν.Φ.Α.Α. της περ.
α) της παρ. 1 του άρθρου 10δ ή ο κατάλογος που δηµοσιεύεται
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρ-
θρου 5 της Οδηγίας (ΕΕ) 2020/1828. Κατά την εφαρµογή του πα-
ρόντος τα δικαστήρια δύναται να ελέγχουν αν ο καταστατικός
σκοπός του νοµιµοποιούµενου φορέα δικαιολογεί την άσκηση
αγωγής σε συγκεκριµένη υπόθεση.

Άρθρο 10θ
Αντιπροσωπευτικές αγωγές

(άρθρο 7 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Αντιπροσωπευτικές αγωγές ενώπιον δικαστηρίων ασκούν
αποκλειστικά οι ενώσεις καταναλωτών που έχουν εγγραφεί στο
ΜΗ.Ν.Φ.Α.Α. της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 10δ ή οι νοµιµο-
ποιούµενοι φορείς άλλων κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που έχουν εγγραφεί στον κατάλογο που δηµοσιεύει η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 5 της
Οδηγίας (ΕΕ) 2020/1828 για την άσκηση διασυνοριακών αντιπρο-
σωπευτικών αγωγών. 

2. Κατά την άσκηση αντιπροσωπευτικής αγωγής, οι φορείς της
παρ. 1 παρέχουν επαρκείς πληροφορίες σχετικά µε τους κατα-
ναλωτές, στους οποίους αφορά η αντιπροσωπευτική αγωγή, που
επιτρέπουν στο δικαστήριο να εξετάσει εάν έχει δικαιοδοσία και
να καθορίζει το εφαρµοστέο δίκαιο.

3. Οι φορείς της παρ. 1 ζητούν ιδίως:
α) την παύση ή την απαγόρευση παράνοµης συµπεριφοράς

των προµηθευτών, ακόµη και πριν αυτή εκδηλωθεί, όταν συνί-
σταται σε παράβαση του Παραρτήµατος IΙ, από την οποία προ-
κύπτει ή ενδέχεται να προκύψει ζηµία των συλλογικών
συµφερόντων των καταναλωτών,

β) την κατά περίπτωση επανόρθωση και/ή αποκατάσταση,
ιδίως µέσω αποζηµίωσης ή χρηµατικής ικανοποίησης, επισκευής,
αντικατάστασης, µείωσης του τιµήµατος και καταγγελίας της
σύµβασης ή επιστροφής του καταβληθέντος τιµήµατος.

Άρθρο 10ι
Μέτρα για την παύση ή την απαγόρευση παράνοµης 

συµπεριφοράς των προµηθευτών
(άρθρο 8 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Τα µέτρα της περ. α) της παρ. 3 του άρθρου 10θ µπορούν
να λαµβάνουν τη µορφή προσωρινού ή οριστικού µέτρου για την
παύση ή την απαγόρευση πρακτικής, όταν η ως άνω πρακτική
θεωρείται ή διαπιστώνεται, αντίστοιχα, ότι συνιστά παράβαση
του Παραρτήµατος ΙΙ.

2. Τα οριστικά µέτρα για την παύση ή την απαγόρευση πρα-

κτικής της παρ. 1, µπορεί να περιλαµβάνουν:
α) απόφαση ότι η πρακτική συνιστά παράβαση του Παραρτή-

µατος ΙΙ, και
β) υποχρέωση δηµοσίευσης της απόφασης εν όλω ή εν µέρει,

µε τη µορφή την οποία κρίνει κατάλληλη το δικαστήριο ή υπο-
χρέωση δηµοσίευσης διορθωτικής δήλωσης από τον προµη-
θευτή.

3. Προκειµένου να ζητήσει ένας νοµιµοποιούµενος φορέας
µέτρα για την παύση ή την απαγόρευση παράνοµης συµπεριφο-
ράς προµηθευτών, δεν είναι απαραίτητη η έκφραση της βούλη-
σης των µεµονωµένων καταναλωτών για εκπροσώπηση από τον
νοµιµοποιούµενο φορέα. Ο νοµιµοποιούµενος φορέας δεν υπο-
χρεούται να αποδείξει:

α) την πραγµατική ζηµία ή βλάβη των µεµονωµένων κατανα-
λωτών που θίγονται από την παράβαση ή

β) τον δόλο ή την αµέλεια του προµηθευτή.
4. Στις εγχώριες αντιπροσωπευτικές αγωγές ο νοµιµοποιού-

µενος φορέας δύναται µε την αγωγή για λήψη µέτρου για την
παύση ή την απαγόρευση της συµπεριφοράς ενός προµηθευτή
να αιτηθεί επιπρόσθετα, ως κύρωση, την καταβολή αποζηµίωσης
ως αστικής κύρωσης για την επιδειχθείσα αντικαταναλωτική συµ-
περιφορά. Για τον καθορισµό της αστικής κύρωσης, λαµβάνονται
υπόψη, ιδίως, η ένταση της προσβολής, το µέγεθος της εναγό-
µενης επιχείρησης του προµηθευτή, ο ετήσιος κύκλος εργασιών
της, καθώς και οι ανάγκες της γενικής και ειδικής πρόληψης. Η
αστική κύρωση επιβάλλεται µια µόνο φορά. Αν αγωγή για την επι-
βολή αστικής κύρωσης απορριφθεί αµετάκλητα ως προφανώς
αβάσιµη, ο εναγόµενος προµηθευτής µπορεί να ζητήσει για τον
ίδιο λόγο µε αγωγή του, η οποία ασκείται εντός προθεσµίας έξι
(6) µηνών από την ηµεροµηνία κατά την οποία η απορριπτική
απόφαση κατέστη αµετάκλητη, αποζηµίωση ή χρηµατική ικανο-
ποίηση λόγω ηθικής βλάβης από την ενάγουσα ένωση κατανα-
λωτών και προσωπικά από τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου
που αποφάσισαν την άσκηση της αβάσιµης αγωγής, τα οποία ευ-
θύνονται εις ολόκληρον.

Άρθρο 10ια
Μέτρα επανόρθωσης και/ή αποκατάστασης

(άρθρο 9 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Με την αγωγή για επανόρθωση και/ή αποκατάσταση ο νοµι-
µοποιούµενος φορέας αιτείται να υποχρεωθεί ο προµηθευτής να
παράσχει στους ενδιαφερόµενους καταναλωτές µέσα έννοµης
προστασίας, όπως αποζηµίωση ή χρηµατική ικανοποίηση, επι-
σκευή, αντικατάσταση, µείωση του τιµήµατος, καταγγελία της
σύµβασης ή επιστροφή του καταβληθέντος τιµήµατος. 

2. Στην αγωγή για επανόρθωση και/ή αποκατάσταση δεν είναι
απαραίτητος ο προσδιορισµός των µεµονωµένων καταναλωτών
που δικαιούνται να επωφεληθούν από τα µέσα έννοµης προστα-
σίας, αλλά αρκεί η περιγραφή της οµάδας των καταναλωτών που
δικαιούνται να επωφεληθούν από αυτά.

3. Οι µεµονωµένοι καταναλωτές δύνανται να εκφράσουν τη
ρητή βούλησή τους να εκπροσωπηθούν από τον νοµιµοποιού-
µενο φορέα στο πλαίσιο αγωγής για επανόρθωση και/ή αποκα-
τάσταση, και να δεσµευθούν από το αποτέλεσµά της, µέχρι την
υποβολή των προτάσεων επί της αγωγής, µε την επιφύλαξη της
παρ. 6. Ο νοµιµοποιούµενος φορέας συνυποβάλλει µε τις προ-
τάσεις του τις βεβαιώσεις των µεµονωµένων καταναλωτών που
έχει παραλάβει.

4. Οι καταναλωτές που έχουν εκφράσει ρητά τη βούλησή τους
να εκπροσωπηθούν στο πλαίσιο αντιπροσωπευτικής αγωγής δεν
µπορούν να εκπροσωπούνται ούτε σε άλλες αντιπροσωπευτικές
αγωγές, ούτε να ασκούν µεµονωµένα αγωγή για τα ίδια πραγµα-
τικά περιστατικά και κατά του ίδιου προµηθευτή.

5. Οι καταναλωτές δεν λαµβάνουν αποζηµίωση πέραν της µιας
φοράς για τα ίδια πραγµατικά περιστατικά κατά του ίδιου προ-
µηθευτή. 

6. Αν η απόφαση που κάνει δεκτή την αγωγή για επανόρθωση
και/ή αποκατάσταση καταστεί αµετάκλητη, µεµονωµένος κατα-
ναλωτής, ο οποίος δεν είχε εκφράσει τη ρητή βούλησή του είτε
µε την κατάθεση της αγωγής, είτε µε την υποβολή των προτά-
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σεων, µπορεί να επωφελείται από µέτρα επανόρθωσης και/ή
αποκατάστασης σύµφωνα µε την ακόλουθη διαδικασία:

Εντός της ταχθείσας µε τη δικαστική απόφαση προθεσµίας
γνωστοποιεί εγγράφως στον προµηθευτή, κατά του οποίου εκ-
δόθηκε η εν λόγω απόφαση, την απαίτησή του, αναφέροντας τα
στοιχεία που την προσδιορίζουν. Μετά την άπρακτη παρέλευση
τριάντα (30) ηµερών από την έγγραφη γνωστοποίηση, ο κατανα-
λωτής, εφόσον δεν ικανοποιηθεί, µπορεί να υποβάλει αίτηση στη
Γενική Γραµµατεία Εµπορίου στην οποία επισυνάπτει:

α) τη δικαστική απόφαση,
β) τα αποδεικτικά έγγραφα, από τα οποία προκύπτει η απαί-

τηση, καθώς και οποιαδήποτε άλλα έγγραφα αποδεικνύουν την
πλήρωση ενδεχόµενων όρων που έχουν τεθεί µε την απόφαση,

γ) έγγραφο από το οποίο προκύπτει η υποβολή αιτήµατος
στον προµηθευτή, τουλάχιστον τριάντα (30) ηµέρες, πριν από
την υποβολή της αίτησης στη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου και
εντός της ταχθείσας, από το δικαστήριο, προθεσµίας.

Εφόσον από τα υποβληθέντα έγγραφα προκύπτει ότι ο µεµο-
νωµένος καταναλωτής δικαιούται να επωφεληθεί από µέτρα επα-
νόρθωσης και/ή αποκατάστασης, το αρµόδιο όργανο του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων εκδίδει απόφαση, µε την
οποία καλεί τον προµηθευτή να προβεί στο µέτρο επανόρθωσης
και/ή αποκατάστασης, εντός προθεσµίας πέντε (5) ηµερών. Σε
περίπτωση άπρακτης παρέλευσης της εν λόγω προθεσµίας, το
αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων εκ-
δίδει απόφαση για την επιβολή κυρώσεων, σύµφωνα µε την περ.
β) της παρ. 2 του άρθρου 13α.  

7. Τα υπόλοιπα κεφαλαίων επανόρθωσης και/ή αποκατάστα-
σης, που δεν ανακτώνται εντός της προθεσµίας που ορίζει το δι-
καστήριο από τους καταναλωτές, οι οποίοι εξέφρασαν τη
βούληση να εκπροσωπηθούν από νοµιµοποιούµενο φορέα, µέχρι
την υποβολή των προτάσεων, περιέρχονται στον νοµιµοποιού-
µενο φορέα, υπό την προϋπόθεση της παρέλευσης άπρακτης
της προθεσµίας εξήντα (60) ηµερών από την πρόσκληση των κα-
ταναλωτών από τον νοµιµοποιούµενο φορέα να λάβουν τα κεφά-
λαια.

8. Τα µέσα έννοµης προστασίας που παρέχονται µέσω των µέ-
τρων επανόρθωσης και/ή αποκατάστασης στο πλαίσιο µιας αν-
τιπροσωπευτικής αγωγής δεν θίγουν επιπρόσθετα µέσα έννοµης
προστασίας, τα οποία ευρίσκονται στη διάθεση των καταναλω-
τών, που δεν αποτέλεσαν αντικείµενο της εν λόγω αντιπροσω-
πευτικής αγωγής.

Άρθρο 10ιβ
Δικονοµικά ζητήµατα σχετικά µε την άσκηση

αντιπροσωπευτικής αγωγής
(άρθρα 15, 16, 17, 18 και παρ. 1 και 2 
άρθρου 20 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Αρµόδιο για την εκδίκαση αντιπροσωπευτικής αγωγής είναι
το πολυµελές πρωτοδικείο της κατοικίας ή της έδρας του ενα-
γόµενου προµηθευτή. Αν αντικείµενο της αντιπροσωπευτικής
αγωγής αποτελεί ραδιοτηλεοπτική διαφήµιση, αρµόδιο είναι το
πολυµελές πρωτοδικείο της έδρας του ραδιοφωνικού ή τηλεο-
πτικού σταθµού. Ο Πρόεδρος του Πολυµελούς Πρωτοδικείου
µπορεί, ύστερα από αίτηση των διαδίκων, να διατάξει την προ-
σαγωγή εγγράφων σύµφωνα µε το άρθρο 232 του Κώδικα Πολι-
τικής Δικονοµίας (π.δ. 503/1985, Α’ 182). 

2. Αντιπροσωπευτική αγωγή µε αίτηµα την παύση ή την απα-
γόρευση παράνοµης συµπεριφοράς ασκείται σε αποκλειστική
προθεσµία ενός (1) έτους από την τελευταία εκδήλωση της πα-
ράνοµης συµπεριφοράς που αποτελεί τη βάση της, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι αυτή έλαβε χώρα κατά τρόπον εµφανή ώστε να είναι
γνωστή στον µέσο καταναλωτή.

3. Η άσκηση της αντιπροσωπευτικής αγωγής µε αίτηµα την
παύση ή την απαγόρευση παράνοµης συµπεριφοράς διακόπτει
τις προθεσµίες παραγραφής ως προς τους καταναλωτές τους
οποίους αφορά η ανωτέρω αντιπροσωπευτική αγωγή.

4. Αντιπροσωπευτική αγωγή µε αίτηµα την παύση ή την απα-
γόρευση παράνοµης συµπεριφοράς δικάζεται κατά τη διαδικα-
σία της εκούσιας δικαιοδοσίας, στη συντοµότερη δυνατή

δικάσιµο. Το δικαστήριο µπορεί να διατάξει την προσωρινή εκτέ-
λεση της απόφασης. Οι έννοµες συνέπειες που προκύπτουν από
την απόφαση αυτή ισχύουν έναντι όλων, ακόµα και αν αυτοί δεν
ήταν διάδικοι.

5. Η άσκηση αντιπροσωπευτικής αγωγής µε την οποία ζητείται
µέτρο επανόρθωσης και/ή αποκατάστασης διακόπτει τις ισχύου-
σες προθεσµίες παραγραφής ως προς τους καταναλωτές στους
οποίους αφορά.

6. Αντιπροσωπευτική αγωγή µε αίτηµα τη λήψη µέτρου επα-
νόρθωσης και/ή αποκατάστασης δικάζεται κατά την τακτική δια-
δικασία. Για την ως άνω αντιπροσωπευτική αγωγή δεν
καταβάλλεται δικαστικό ένσηµο.

7. Η απόφαση που κάνει δεκτή αγωγή για επανόρθωση και/ή
αποκατάσταση προσδιορίζει τους όρους, τα απαιτούµενα απο-
δεικτικά στοιχεία, καθώς και την προθεσµία, εντός της οποίας
µεµονωµένος καταναλωτής, ο οποίος δεν είχε εκφράσει τη βού-
λησή του να εκπροσωπηθεί από νοµιµοποιούµενο φορέα στο
πλαίσιο της αγωγής, δύναται να επωφεληθεί από τα µέσα έννο-
µης προστασίας που χορηγήθηκαν µε την απόφαση. 

8. Η τελεσίδικη απόφαση των ελληνικών δικαστηρίων, ή του
δικαστηρίου ή διοικητικής αρχής άλλου κράτους µέλους, σχετικά
µε την ύπαρξη παράβασης που θίγει τα συλλογικά συµφέροντα
των καταναλωτών µπορεί να χρησιµοποιηθεί από κάθε ενάγοντα
ως απόδειξη, βάσει της αρχής της ελεύθερης εκτίµησης των
αποδείξεων του άρθρου 340 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
στο πλαίσιο κάθε άλλης αγωγής ενώπιον των ελληνικών δικαστη-
ρίων, µε την οποία ζητούνται µέτρα επανόρθωσης και/ή αποκα-
τάστασης κατά του ίδιου προµηθευτή σε σχέση µε την ίδια
πρακτική και εφόσον δεν θίγονται οι διατάξεις περί δεδικασµέ-
νου.

Άρθρο 10ιγ
Συµβιβασµός για τη λήψη µέτρων επανόρθωσης 

και/ή αποκατάστασης
(άρθρο 11 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Για την έγκριση συµβιβασµού σε αντιπροσωπευτική αγωγή
για µέτρα επανόρθωσης και/ή αποκατάστασης, ο νοµιµοποιού-
µενος φορέας και ο προµηθευτής µπορούν από κοινού να προ-
τείνουν στο δικαστήριο συµβιβασµό αναφορικά µε την
επανόρθωση και/ή αποκατάσταση υπέρ των ενδιαφερόµενων κα-
ταναλωτών.

2. Ο συµβιβασµός της παρ. 1 υπόκειται στον έλεγχο του δικα-
στηρίου, το οποίο εξετάζει αν παραβιάζει τα άρθρα 214Α έως
214Γ του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας ή περιλαµβάνει όρους
που δεν µπορούν να εφαρµοστούν, λαµβάνοντας υπόψη τα δι-
καιώµατα και τα συµφέροντα όλων των µερών, ιδίως των κατα-
ναλωτών.

3. Οι εγκεκριµένοι συµβιβασµοί είναι δεσµευτικοί για τον νοµι-
µοποιούµενο φορέα, τον προµηθευτή και τους ενδιαφερόµενους
µεµονωµένους καταναλωτές. Μεµονωµένοι καταναλωτές, τους
οποίους αφορούν η αντιπροσωπευτική αγωγή και ο επακόλου-
θος συµβιβασµός, δύνανται να αποδεχθούν ή να αρνηθούν να
δεσµευτούν από τον συµβιβασµό που αναφέρεται στην παρ. 1
µε τη διαδικασία και εντός της προθεσµίας της απόφασης της
παρ. 4η του άρθρου 14. 

4. Η επανόρθωση και/ή η αποκατάσταση που επιτυγχάνονται
µέσω εγκεκριµένου συµβιβασµού της παρ. 2 δεν θίγουν οιαδή-
ποτε επιπρόσθετα µέσα έννοµης προστασίας που διατίθενται
στους καταναλωτές, τα οποία δεν αποτέλεσαν αντικείµενο του
εν λόγω διακανονισµού.»

Άρθρο 8
Χρηµατοδότηση αντιπροσωπευτικών αγωγών, 
κατανοµή δικαστικών εξόδων και ενηµέρωση 

του καταναλωτικού κοινού - Προσθήκη Κεφαλαίου Ε’ στο
Μέρος Όγδοο του ν. 2251/1994

Στο Μέρος Όγδοο του ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται Κε-
φάλαιο Ε’ ως εξής:
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«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΕΥΤΙΚΩΝ ΑΓΩΓΩΝ, 
ΚΑΤΑΝΟΜΗ ΔΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΕΞΟΔΩΝ ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ 

ΤΟΥ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΙΚΟΥ ΚΟΙΝΟΥ

Άρθρο 10ιδ
Χρηµατοδότηση αντιπροσωπευτικών αγωγών

(άρθρο 10 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

Η χρηµατοδότηση αντιπροσωπευτικής αγωγής από τρίτα µέρη
απαγορεύεται.

Άρθρο 10ιε
Κατανοµή των εξόδων αντιπροσωπευτικής αγωγής για µέτρα

επανόρθωσης και/ή αποκατάστασης
(άρθρο 12 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Μεµονωµένοι καταναλωτές, τους οποίους αφορά αντιπρο-
σωπευτική αγωγή για µέτρα επανόρθωσης και/ή αποκατάστα-
σης, δεν καταβάλλουν δικαστικά έξοδα.

2. Κατά παρέκκλιση από την παρ. 1, σε εξαιρετικές περιπτώ-
σεις, µεµονωµένος καταναλωτής τον οποίο αφορά αντιπροσω-
πευτική αγωγή επανόρθωσης και/ή αποκατάστασης και έχει
καταστεί διάδικος, µπορεί να κληθεί να καταβάλει τα δικαστικά
έξοδα, τα οποία προκλήθηκαν ως αποτέλεσµα της εκ προθέσεως
ή εξ αµελείας συµπεριφοράς του.

Άρθρο 10ιστ
Ενηµέρωση του καταναλωτικού κοινού 

σχετικά µε τις αντιπροσωπευτικές αγωγές
(άρθρο 13 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

1. Οι νοµιµοποιούµενοι φορείς που ασκούν εγχώριες και δια-
συνοριακές αντιπροσωπευτικές αγωγές παρέχουν πληροφορίες,
ιδίως στον ιστότοπό τους, σχετικά µε:

α) τις αντιπροσωπευτικές αγωγές που έχουν αποφασίσει να
ασκήσουν ενώπιον του δικαστηρίου,

β) την κατάσταση των αντιπροσωπευτικών αγωγών που έχουν
ασκήσει ενώπιον δικαστηρίου, 

γ) τα αποτελέσµατα των αντιπροσωπευτικών αγωγών των περ.
α) και β). 

2. Οι νοµιµοποιούµενοι φορείς ενηµερώνουν, εντός είκοσι (20)
ηµερών από την άσκηση της αντιπροσωπευτικής αγωγής, µε
ανάρτηση στον ιστότοπό τους, καθώς και µε κάθε άλλο πρό-
σφορο µέσο, τους καταναλωτές, τους οποίους αφορά εν εξελίξει
αντιπροσωπευτική αγωγή για µέτρα επανόρθωσης και/ή αποκα-
τάστασης, δίνοντάς τους τη δυνατότητα να εκπροσωπηθούν
στην ίδια αγωγή, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 10ια. 

3. Με την επιφύλαξη των πληροφοριών που αναφέρονται στις
παρ. 1 και 2, το δικαστήριο δύναται, εφόσον δεν υπάρχει άλλος
τρόπος ενηµέρωσης των καταναλωτών που µετέχουν στην
ένωση που άσκησε τη αντιπροσωπευτική αγωγή, να διατάξει τον
προµηθευτή να ενηµερώσει αυτούς, µε κάθε πρόσφορο τρόπο,
µε δαπάνες του προµηθευτή, εφόσον αυτές δεν υπερβαίνουν το
εύλογο και αναλογικό κόστος, σχετικά µε ενδεχόµενες τελεσίδι-
κες αποφάσεις για τα µέτρα που αναφέρονται στο άρθρο 10θ ή
για ενδεχόµενο συµβιβασµό, του άρθρου 10ιγ, εντός ενενήντα
(90) ηµερών από τη δηµοσίευση της απόφασης ή την επικύρωση
του συµβιβασµού, ενηµερώνοντας ατοµικά όλους τους ενδιαφε-
ρόµενους καταναλωτές. Η υποχρέωση αυτή δεν ισχύει, εάν οι
συµµετέχοντες καταναλωτές έχουν ενηµερωθεί για την τελεσί-
δικη απόφαση ή τον συµβιβασµό µε άλλον τρόπο.

4. Οι απαιτήσεις πληροφόρησης της παρ. 3 εφαρµόζονται και
σε τελεσίδικες αποφάσεις που απορρίπτουν τις αγωγές για
µέτρα επανόρθωσης και/ή αποκατάστασης νοµιµοποιούµενων
φορέων.

5. Ο νικήσας διάδικος µπορεί να ανακτήσει τα έξοδα που σχε-
τίζονται µε την παροχή πληροφοριών του παρόντος στους κατα-
ναλωτές στο πλαίσιο της αντιπροσωπευτικής αγωγής. 

Άρθρο 10ιζ
Εθνικές ηλεκτρονικές βάσεις δεδοµένων

για τις αντιπροσωπευτικές αγωγές 
(παρ. 1 άρθρου 14 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)

Η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων παρέχει στο καταναλωτικό κοινό πληροφορίες για
τους νοµιµοποιούµενους φορείς που έχουν οριστεί για την
άσκηση εγχώριων και διασυνοριακών αντιπροσωπευτικών αγω-
γών και γενικές πληροφορίες σχετικά µε τις εκκρεµείς αντιπρο-
σωπευτικές αγωγές και τις αποφάσεις που έχουν εκδοθεί.

Άρθρο 10ιη
Υποχρεώσεις της Ελλάδας προς την Ευρωπαϊκή 

Επιτροπή και τα άλλα κράτη µέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης

(παρ. 2 άρθρου 13 και παρ. 2 άρθρου 23 Οδηγίας
2020/1828/ΕΕ)

1. Η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων γνωστοποιεί τον ιστότοπο ή τους ιστότοπους
του άρθρου 10ιζ στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, µέχρι την 26η Ιου-
νίου 2023, και σε κάθε περίπτωση µελλοντικής διαφοροποίησής
τους.

2. Η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου υποστηρίζει και διευκολύνει
τη συνεργασία µεταξύ των νοµιµοποιούµενων φορέων για την
άσκηση αντιπροσωπευτικών αγωγών και την ανταλλαγή και διά-
χυση των βέλτιστων πρακτικών και εµπειριών τους, όσον αφορά
στον χειρισµό των εγχώριων και διασυνοριακών παραβάσεων του
Παραρτήµατος ΙΙ.

3. Η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου παρέχει στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, την πρώτη φορά έως την 26η Ιουνίου 2027 και στη συ-
νέχεια ετησίως, τις ακόλουθες πληροφορίες:

α) τον αριθµό και το είδος των αντιπροσωπευτικών αγωγών
που έχουν ασκηθεί και τις αντίστοιχες αποφάσεις που έχουν εκ-
δοθεί,

β) το είδος των παραβάσεων του Παραρτήµατος ΙΙ και τους
διαδίκους αυτών.»

Άρθρο 9
Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Τροποποίηση 

άρθρου 14 ν. 2251/1994

1. Ο τίτλος του άρθρου 14 του ν. 2251/1994 (Α’ 191), περί µε-
ταβατικών, τελικών και καταργούµενων διατάξεων, τροποποιείται
ως εξής: 

«Εξουσιοδοτικές, µεταβατικές, 
τελικές και καταργούµενες διατάξεις

(παρ. 5 άρθρου 5 Οδηγίας 2020/1828/ΕΕ)»

2. Στο άρθρο 14 του ν. 2251/1994 προστίθενται παρ. 4α έως
4ιγ ως εξής: 

«4α. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
εκδίδεται ο Κανονισµός Προστασίας Ανήλικων Καταναλωτών της
παρ. 3 του άρθρου 7α.

4β. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
συγκροτείται η Επιτροπή Προστασίας Ανήλικων Καταναλωτών
της παρ. 5 του άρθρου 7α, και καθορίζονται τα ειδικότερα θέ-
µατα που αφορούν στη λειτουργία της. 

4γ. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
ορίζονται οι υποχρεώσεις των ενώσεων του άρθρου 10γ σχετικά
µε τα τηρούµενα βιβλία, τα στοιχεία που προσκοµίζονται στην
Επιτροπή του άρθρου 10ζ, τη συχνότητα υποβολής και επικαιρο-
ποίησής τους, οι επιπρόσθετες συνέπειες για την υποβολή ανα-
ληθών στοιχείων και κάθε ζήτηµα σχετικά µε την τηρούµενη
διαδικασία.

4δ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων και Οικονοµικών µπορεί να ορίζονται οι επιχορηγήσεις και
οι παραχωρήσεις από το ελληνικό δηµόσιο, της περ. δ) της παρ.
4 του άρθρου 10γ, προς τις ενώσεις καταναλωτών που νοµιµο-
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ποιούνται να ασκούν αντιπροσωπευτικές αγωγές για τη διαρθρω-
τική στήριξή τους και την πρόσβασή τους σε νοµική βοήθεια,
καθώς και τα κριτήρια που πρέπει να πληρούν οι ενώσεις κατα-
ναλωτών για τη λήψη τους. 

4ε. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
ορίζεται το µέγιστο ύψος των περιορισµένων τελών της περ. η)
της παρ. 4 του άρθρου 10γ. Τα τέλη του πρώτου εδαφίου δεν ει-
σπράττονται µέχρι την έκδοση της ανωτέρω απόφασης. 

4στ. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
καθορίζονται τα στοιχεία που τηρούνται στο Μητρώο Ενώσεων
Καταναλωτών, καθώς και κάθε ζήτηµα για την εφαρµογή του άρ-
θρου 10β.

4ζ. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Εµπορίου ορίζονται
εθνικά σηµεία επαφής της παρ. 8 του άρθρου 10ζ και κοινοποι-
ούνται στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή τα στοιχεία επικοινωνίας τους. 

4η. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
ορίζονται η προθεσµία και η διαδικασία, µε την οποία µεµονωµέ-
νος καταναλωτής δύναται να αποδεχθεί ή να αρνηθεί να δεσµευ-
θεί από τον συµβιβασµό, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου
10ιγ.

4θ. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
καθορίζονται ο ιστότοπος ή οι ιστότοποι για την παροχή των πλη-
ροφοριών του άρθρου 10ιζ, καθώς και κάθε σχετική λεπτοµέ-
ρεια. 

4ι. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
µπορούν να καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις προσαρ-
µογής της συναλλακτικής συµπεριφοράς των προµηθευτών στο
δεδικασµένο αµετάκλητων δικαστικών αποφάσεων επί αγωγών
καταναλωτή ή ενώσεων καταναλωτών, εφόσον οι συνέπειες του
δεδικασµένου έχουν ευρύτερο δηµόσιο ενδιαφέρον για την εύ-
ρυθµη λειτουργία της αγοράς και την προστασία των καταναλω-
τών.

4ια. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
καθορίζονται τα ζητήµατα σχετικά µε την υποβολή και τη διαχεί-
ριση των αναφορών ή καταγγελιών που υποβάλλονται στη Γενική
Γραµµατεία Εµπορίου, σύµφωνα µε το άρθρο 13β.

4ιβ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων και Εσωτερικών καθορίζονται: 

α) η διαδικασία των ελέγχων που πραγµατοποιούνται, σύµ-
φωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 13θ,

β) οι υποχρεώσεις και τα καθήκοντα των ελεγκτών, 

γ) η διαδικασία αποστολής αιτηµάτων ελέγχου από τη Γενική
Διεύθυνση Αγοράς και Προστασίας Καταναλωτή προς τις υπη-
ρεσίες των Περιφερειών.

4ιγ. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
δύναται να τροποποιείται το Παράρτηµα IΙ.»

Άρθρο 10
Μεταβατικές διατάξεις - Προσθήκη παρ. 12 

και 13 στο άρθρο 14 του ν. 2251/1994

Στο άρθρο 14 του ν. 2251/1994 (Α’ 191), περί εξουσιοδοτικών,
µεταβατικών, τελικών και καταργούµενων διατάξεων του ως άνω
νόµου, προστίθενται παρ. 12 και 13 ως εξής:

«12. Μέχρι την έκδοση της απόφασης της παρ. 4ια του άρθρου
14 εφαρµόζεται η υπ’ αρ. 74784/5.7.2021 απόφαση του Υπουρ-
γού Ανάπτυξης και Επενδύσεων, περί συστήµατος διαχείρισης
αναφορών/καταγγελιών και µεθοδολογίας σχεδιασµού των ενερ-
γειών ελέγχου Β’ 3114).

13. Οι παρ. 3 και 5 του άρθρου 10ιβ, περί διακοπής των προ-
θεσµιών παραγραφής, εφαρµόζονται µόνον σε αξιώσεις για επα-
νόρθωση και αποκατάσταση που βασίζονται σε παραβάσεις που
σηµειώθηκαν µετά την 24η Ιουνίου 2023.»

Άρθρο 11
Καταργούµενες διατάξεις 

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται τα άρθρα
10 και 11 του ν. 2251/1994 (Α’ 191), περί ενώσεων καταναλωτών
και διακανονισµού καταναλωτικών διαφορών.

Άρθρο 12
Παραρτήµατα του ν. 2251/1994 - Τροποποίηση τίτλου Πα-

ραρτήµατος Ι - Προσθήκη Παραρτήµατος IΙ 
στον ν. 2251/1994 

1. Το Παράρτηµα του ν. 2251/1994 (Α’ 191) αριθµείται ως Πα-
ράρτηµα Ι και επικαιροποιείται η αναφορά της ενωσιακής νοµο-
θεσίας στον τίτλο του, ο οποίος διαµορφώνεται ως εξής:

«Παράρτηµα Ι της Οδηγίας 2011/83/ΕΕ»
2. Στον ν. 2251/1994 προστίθεται Παράρτηµα IΙ ως εξής:
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7658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΜΕΡΟΣ Β’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 13
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η ενίσχυση της προστα-
σίας του καταναλωτή σε επιµέρους πεδία, ιδίως όσον αφορά τις
διαφηµίσεις, τον τρόπο λειτουργίας της αγοράς, την προστασία
των ανηλίκων και την εποπτεία της παροχής προϊόντων και υπη-
ρεσιών, συµπεριλαµβανοµένου του χρηµατοπιστωτικού τοµέα. 

Άρθρο 14
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι η τροποποίηση των
ελεγκτικών, διοικητικών και κυρωτικών διατάξεων, ιδίως του ν.
2251/1994 (Α’ 191), της διαδικασίας διαχείρισης αναφορών και
καταγγελιών και των προβλεπόµενων ενεργειών συµµόρφωσης,
για την προστασία των καταναλωτών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΚΑΝΟΝΕΣ ΡΥΘΜΙΣΗΣ ΤΗΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ 

Άρθρο 15
Μέτρα ρύθµισης παρεχόµενων 

πληροφοριών στο διαδίκτυο 

1. Οι φορείς παροχής υπηρεσιών κοινωνίας της πληροφορίας
οφείλουν να παρέχουν µε διαφανή τρόπο και σε σηµείο ευχερώς
και άµεσα αντιληπτό από τον καταναλωτή τις πληροφορίες που
προβλέπονται στα άρθρα 4 και 5 του π.δ. 131/2003 (Α’ 116) και
ιδίως:

α) τον αριθµό της άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος ή της
άδειας λειτουργίας της επιχείρησης, στις περιπτώσεις που απαι-
τείται από την κείµενη νοµοθεσία, 

β) τον αριθµό φορολογικού µητρώου του προσώπου,
γ) τον αριθµό Γενικού Εµπορικού Μητρώου, αν το πρόσωπο

ασκεί εµπορική δραστηριότητα.
2. Οι πάροχοι υπηρεσιών κοινωνίας της πληροφορίας, η οποία

συνίσταται στην αποθήκευση πληροφοριών παρεχοµένων από
έναν αποδέκτη υπηρεσίας, διασφαλίζουν ότι µόλις αντιληφθούν
ή ενηµερωθούν ότι φορέας παροχής υπηρεσιών κοινωνίας της
πληροφορίας δεν συµµορφώνεται µε την παρ. 1 του παρόντος,
καθώς και τα άρθρα 4 και 5 του π.δ 131/2003 αποσύρουν, χωρίς
χρονοτριβή, το περιεχόµενο που δεν πληροί τις σχετικές προ-
ϋποθέσεις ή καθιστούν την πρόσβαση σε αυτές αδύνατη.  

3. Οι καταγγελίες για την παράβαση των παρ. 1 και 2 του πα-
ρόντος, καθώς και των άρθρων 4 και 5 του π.δ. 131/2003 υπο-
βάλλονται στη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου και εξετάζονται από
τη Γενική Διεύθυνση Αγοράς και Προστασίας Καταναλωτή ή τη
Διυπουργική Μονάδα Ελέγχου της Αγοράς. Σε περίπτωση παρά-
βασης, το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων µπορεί:

α) να επιβάλλει µια ή περισσότερες από τις παρακάτω κυρώ-
σεις:

αα) σύσταση συµµόρφωσης εντός προθεσµίας και άρσης της
προσβολής και παράλειψής της στο µέλλον ή, αν ο παραβάτης
έχει ήδη συµµορφωθεί πριν από τη σύσταση, σύσταση παράλει-
ψης της προσβολής στο µέλλον,

αβ) πρόστιµο ύψους από πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ έως ένα
εκατοµµύριο πεντακόσιες χιλιάδες (1.500.000) ευρώ. Αν εντός
της τελευταίας πενταετίας πριν από την έκδοση της απόφασης
επιβολής προστίµου έχουν εκδοθεί σε βάρος του ίδιου παραβάτη
περισσότερες από µια (1) αποφάσεις επιβολής προστίµου, το
ανώτατο ύψος του προστίµου ορίζεται σε τρία εκατοµµύρια
(3.000.000) ευρώ,

β) αφαίρεση διαφηµιστικού περιεχοµένου που δεν συµµορφώ-
νεται µε την παρ. 1, από τους ιστοτόπους που το έχουν αναρτή-
σει,

γ) προσωρινή απενεργοποίηση ονόµατος χώρου µε κατάληξη
.gr ή .ελ ιστοτόπου που δεν συµµορφώνεται µε την περ. β) ή έχει
επανειληµµένα αναρτήσει διαφηµίσεις που δεν συµµορφώνονται
µε την παρ. 1, µε εντολή στην Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων, η οποία προβαίνει σε προσωρινή απενεργο-
ποίηση του ονόµατος χώρου. 

4. Για την επιβολή των κυρώσεων της περ. α) της παρ. 3 λαµ-
βάνονται υπόψη ιδίως:

α) η φύση, η βαρύτητα, η έκταση και η διάρκεια της παράβα-
σης,

β) προηγούµενες παραβάσεις του παρόντος,
γ) το οικονοµικό όφελος από την παράβαση, εφόσον το σχε-

τικό στοιχείο είναι διαθέσιµο.
5. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται κατά την παρ. 6 εισπράττον-

ται σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190).

6. Περίληψη των αποφάσεων, µε τις οποίες επιβάλλεται η κύ-
ρωση της περ. α) της παρ. 3, δηµοσιεύεται µε κάθε πρόσφορο
µέσο και αναρτάται υποχρεωτικά στην ιστοσελίδα του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, εντός πέντε (5) εργάσιµων
ηµερών από την ηµεροµηνία έκδοσης της απόφασης, εφόσον το
ύψος του προστίµου είναι µεγαλύτερο από πενήντα χιλιάδες
(50.000) ευρώ και ανεξαρτήτως του ύψους του προστίµου σε πε-
ρίπτωση υποτροπής. Η περίληψη περιλαµβάνει ιδίως την επωνυ-
µία ή το ονοµατεπώνυµο του παραβάτη, την έδρα, περιγραφή
της παράβασης και το επιβληθέν πρόστιµο.

Άρθρο 16
Παρατηρητήριο τιµών στις υπεραγορές «e-katanalotis»

1. Οι υπεραγορές που δραστηριοποιούνται στη λιανική πώ-
ληση αγαθών και υπηρεσιών, µε συνολικό κύκλο εργασιών που
ξεπερνά τα ενενήντα εκατοµµύρια (90.000.000) ευρώ ετησίως,
όπως προκύπτει από τις οικονοµικές καταστάσεις της τελευταίας
κλεισµένης διαχειριστικής περιόδου, αποστέλλουν καθηµερινά
στο παρατηρητήριο τιµών «e-katanalotis» της Γενικής Γραµµα-
τείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, το
οποίο είναι προσβάσιµο µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της
Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ):

α) τις τρέχουσες τιµές λιανικής (τιµές ραφιού) των προϊόντων
της περ. α’ της παρ. 5 που διαθέτουν προς πώληση, µη λαµβα-
νοµένων υπόψη των εκπτώσεων που προκύπτουν από ενέργειες
προώθησης,

β) τις τρέχουσες τιµές λιανικής (τιµές ραφιού) των προϊόντων
της περ. α’ της παρ. 5 που διαθέτουν προς πώληση, λαµβανοµέ-
νων υπόψη των εκπτώσεων που προκύπτουν από ενέργειες προ-
ώθησης,

γ) τη µέση τιµή πώλησης της προηγούµενης ηµέρας που ορί-
ζεται ως ο λόγος των συνολικών πωλήσεων προϊόντων προς τον
αριθµό των τεµαχίων που πωλήθηκαν στο ίδιο χρονικό διάστηµα, 

δ) άλλα στοιχεία που ορίζονται µε την απόφαση της παρ. 5.
2. Τα στοιχεία της παρ. 1 υποβάλλονται στο παρατηρητήριο

τιµών «e-katanalotis» από τους υπόχρεους καθηµερινά µέχρι τις
10.00. Οι τιµές των περ. α) και β) της παρ. 1 δεν αυξάνονται µέχρι
την αµέσως επόµενη υποβολή στοιχείων.

3. Η παράλειψη υποβολής ή η υποβολή ψευδών ή ανακριβών
στοιχείων τιµών ή η παραβίαση της παρ. 2 επισύρουν διοικητικό
πρόστιµο ύψους χιλίων (1.000) έως εκατό χιλιάδων (100.000)
ευρώ, ανάλογα µε τον συνολικό κύκλο εργασιών της επιχείρη-
σης. 

4. Αρµόδια αρχή για τον έλεγχο της εφαρµογής των παρ. 1 και
2 ορίζεται η Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου Αγοράς του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων. Τα ελεγκτικά όργανα της αρ-
µόδιας αρχής ασκούν τις εξουσίες ελέγχου του άρθρου 13 του
ν. 4712/2020 (Α’ 146) και της παρ. 3 του άρθρου 58 του ν.
4818/2021 (Α’ 124).

5. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Εµπορίου καθορίζον-
ται:
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α) τα προϊόντα και οι κωδικοί προϊόντων για τους οποίους υπο-
βάλλονται από τους υπόχρεους τα στοιχεία της παρ. 1,

β) τα επιπρόσθετα στοιχεία που αφορούν στην ενηµέρωση του
καταναλωτή σχετικά µε τα προϊόντα της περ. α),

γ) η διαδικασία υποβολής των στοιχείων της παρ. 1 για τα προ-
ϊόντα της περ. α),

δ) το ύψος και η κλιµάκωση των προστίµων της παρ. 3,
ε) η διαδικασία των διενεργούµενων ελέγχων για την εφαρ-

µογή του παρόντος,
στ) τα στοιχεία που έχουν καταχωρισθεί στο παρατηρητήριο

τιµών «e-katanalotis» που µπορούν να χρησιµοποιηθούν από άλ-
λους φορείς και ιδίως την Επιτροπή Ανταγωνισµού.

Άρθρο 17
Παρατηρητήριο τιµών στην αγορά υγρών 

καυσίµων «e-katanalotis»

1. Στο παρατηρητήριο τιµών «e-katanalotis» της Γενικής Γραµ-
µατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
που είναι προσβάσιµο µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της
Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ), περιλαµβάνονται στοιχεία
τιµών λιανικών τιµών των υγρών καυσίµων, του υγραερίου κίνη-
σης («LPG»), του πετρελαίου θέρµανσης και του πεπιεσµένου
φυσικού αερίου («CNG») που διατίθενται στους καταναλωτές
από τα πρατήρια καυσίµων.

2. Τα στοιχεία των πρατηρίων καυσίµων, όπως ο Αριθµός Φο-
ρολογικού Μητρώου, η επωνυµία, η διεύθυνσή τους, καθώς και
οι λιανικές τιµές στις οποίες πωλούν τα καύσιµα στους κατανα-
λωτές, µπορούν να αντλούνται µέσω διαλειτουργικότητας µε
άλλα δηµόσια µητρώα και βάσεις δεδοµένων και ιδίως το πλη-
ροφοριακό σύστηµα Φορολογικών Ηλεκτρονικών Μηχανισµών
της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων και το παρατηρητή-
ριο τιµών υγρών καυσίµων («fuelprices.gr») του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων. Οι πάροχοι ηλεκτρονικής τιµολόγησης
ενηµερώνουν το πληροφοριακό σύστηµα Φορολογικών Ηλεκτρο-
νικών Μηχανισµών για όλα τα παραστατικά πώλησης και διακί-
νησης των υγρών καυσίµων, του υγραερίου κίνησης («LPG»), του
πετρελαίου θέρµανσης και του πεπιεσµένου φυσικού αερίου
(«CNG»).

Άρθρο 18
Ωράριο λειτουργίας εµπορικών καταστηµάτων - 
Εξουσιοδοτική διάταξη - Προσθήκη άρθρου 15Α 

στον ν. 4177/2013

Στον ν. 4177/2013 (Α’ 173) προστίθεται άρθρο 15Α ως εξής:

«Άρθρο 15Α
Ωράριο εµπορικών καταστηµάτων

και καταστηµάτων παροχής υπηρεσιών
στον καταναλωτή - Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Τα εµπορικά καταστήµατα και τα καταστήµατα παροχής
υπηρεσιών σε καταναλωτές επιτρέπεται να λειτουργούν, τηρού-
µενης της εργατικής νοµοθεσίας, από τις 6:00 έως τις 21:00, από
τη Δευτέρα έως και το Σάββατο και τις Κυριακές, σύµφωνα µε
το άρθρο 16, εκτός από τις εξής ηµέρες:

α) την πρώτη ηµέρα του έτους (Πρωτοχρονιά),
β) την ηµέρα της εορτής των Θεοφανείων (6η Ιανουαρίου),
γ) την Καθαρά Δευτέρα (κινητή εορτή),
δ) την ηµέρα του εορτασµού της Ελληνικής Επανάστασης του

1821 (25η Μαρτίου),
ε) την Κυριακή και τη Δευτέρα του Πάσχα (κινητή εορτή),
στ) την ηµέρα του εορτασµού της Εργατικής Πρωτοµαγιάς (1η

Μαΐου),
ζ) την ηµέρα του εορτασµού της Κοιµήσεως της Θεοτόκου

(15η Αυγούστου),
η) την ηµέρα του εορτασµού της επετείου του «Όχι» και της

έναρξης του Ελληνοϊταλικού Πολέµου του 1940 στο πλαίσιο του
Β’ Παγκοσµίου Πολέµου (28η Οκτωβρίου), 

θ) την ηµέρα των Χριστουγέννων και την εποµένη της (25η και

26η Δεκεµβρίου).
2. Τα εµπορικά καταστήµατα και καταστήµατα παροχής υπη-

ρεσιών σε καταναλωτές που επιτρέπεται να λειτουργούν, τηρού-
µενης της εργατικής νοµοθεσίας, όλες τις ώρες της ηµέρας και
όλες τις ηµέρες της εβδοµάδας, είναι τα εξής:

α) καταστήµατα εστίασης παντός είδους,
β) κυλικεία, καντίνες, κάβες, καταστήµατα λιανικής πώλησης

ξηρών καρπών, µικρές αγορές («mini markets») συνεχούς λει-
τουργίας,

γ) φωτογραφεία,
δ) καταστήµατα παροχής υπηρεσιών διασκέδασης παντός εί-

δους,
ε) ξενοδοχεία,
στ) ζαχαροπλαστεία, γαλακτοπωλεία και συναφή καταστή-

µατα,
ζ) ανθοπωλεία,
η) πρατήρια υγρών καυσίµων,
θ) περίπτερα,
ι) καταστήµατα και εγκαταστάσεις που λειτουργούν στους χώ-

ρους των Κεντρικών Αγορών,
ια) καταστήµατα που κατατάσσονται στις πολύ µικρές οντότη-

τες, σύµφωνα µε τα άρθρα 2 και 3 του άρθρου 2 του ν.
4308/2014 (Α’ 251), σε δηµοτικά διαµερίσµατα µε µόνιµο πληθυ-
σµό µικρότερο από πέντε χιλιάδες (5.000) κατοίκους,

ιβ) γραφεία τελετών.
3. Στις περιοχές τουριστικού ή πολιτιστικού ενδιαφέροντος

όπου παρουσιάζεται αυξηµένη πληθυσµιακή επιβάρυνση επιτρέ-
πεται επιπλέον, µε απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, που εκδίδεται µετά από πρόταση του Δήµου ή των
Δήµων στους οποίους υπάγεται διοικητικά η περιοχή, ή του
Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής για περιοχές που
ανήκουν σε χερσαία ζώνη λιµένα ή του Υπουργού Τουρισµού για
περιοχές που ανήκουν στην χερσαία ζώνη τουριστικού λιµένα, η
λειτουργία όλες τις ώρες και τις ηµέρες της εβδοµάδας, των
εξής καταστηµάτων:

α) αρτοποιεία, 
β) οπωροπωλεία και καταστήµατα µαναβικής,
γ) κρεοπωλεία, 
δ) ιχθυοπωλεία,
ε) υπεραγορές (super-markets),
στ) καταστήµατα που κατατάσσονται στις πολύ µικρές οντό-

τητες, σύµφωνα µε τις παρ. 2 και 3 του άρθρου 2 του ν.
4308/2014.»

Άρθρο 19
Λειτουργία καταστηµάτων τις Κυριακές - 
Τροποποίηση άρθρου 16 ν. 4177/2013

Στο άρθρο 16 του ν. 4177/2013 (Α’ 173), περί προαιρετικής λει-
τουργίας των καταστηµάτων τις Κυριακές: α) αντικαθίσταται ο
τίτλος, β) στην παρ. 1 το πρώτο εδάφιο βελτιώνεται νοµοτεχνικά,
τροποποιείται ως προς την κατάργηση των αναφορών στις κα-
ταργηθείσες ενδιάµεσες εκπτώσεις και η περ. ε) αντικαθίσταται,
γ) τροποποιείται το όργανο που εκδίδει την απόφαση της παρ.
2, και καταργούνται τα δύο τελευταία εδάφιά της, δ) καταργείται
η παρ. 2Α, ε) οι παρ. 3 και 4 αντικαθίστανται, στ) καταργείται η
παρ. 5, και το άρθρο 16 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 16
Προαιρετική λειτουργία εµπορικών καταστηµάτων

και καταστηµάτων παροχής υπηρεσιών
στον καταναλωτή τις Κυριακές

1. Επιτρέπεται η λειτουργία των εµπορικών καταστηµάτων τις
εξής Κυριακές:

α) Την πρώτη Κυριακή, κατά την έναρξη κάθε εκπτωτικής πε-
ριόδου της παρ. 1 του άρθρου 15. Σε περίπτωση που η πρώτη
Κυριακή συµπίπτει µε επίσηµη αργία, η δυνατότητα παρέχεται
την επόµενη Κυριακή,

β) τις δύο (2) Κυριακές, πριν από την ηµέρα των Χριστουγέν-
νων,
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γ) την Κυριακή των Βαΐων,
δ) την τελευταία Κυριακή κάθε έτους,
ε) την πρώτη Κυριακή του Μαΐου και την πρώτη Κυριακή του

Νοεµβρίου, και αν αυτές συµπίπτουν µε επίσηµη αργία της παρ.
1 του άρθρου 15Α, την αµέσως επόµενη Κυριακή που δεν συµπί-
πτει µε επίσηµη αργία.

1Α. Επιπλέον, επιτρέπεται η προαιρετική λειτουργία εµπορικών
καταστηµάτων τις Κυριακές την περίοδο από τον µήνα Μάιο έως
και τον µήνα Οκτώβριο, εκτός από τη δεύτερη Κυριακή του µήνα
Αυγούστου, στις εξής περιοχές:

α) στον Δήµο Αθηναίων, και
β) σε περιοχές του Δήµου Πειραιά, της Περιφερειακής Ενότη-

τας Νοτίου Τοµέα Αθηνών, του ιστορικού κέντρου Θεσσαλονί-
κης, όπως ορίζεται στην υπουργική απόφαση 3046/51009/1994
(Β’ 833), καθώς και στην περιοχή γύρω από τον Διεθνή Αερολι-
µένα Αθηνών και στο Επιχειρηµατικό Πάρκο Γιαλού - Άγιος Δη-
µήτριος - Πύργος στον Δήµο Σπάτων της Περιφέρειας Αττικής,
όπως οριοθετείται στην απόφαση ΠΕΧΩ οικ. 1516/Φεντ.
επεκτ./05/9.3.2005 (Δ’ 319).

Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων, ορί-
ζονται τα συγκεκριµένα όρια των περιοχών της περ. β’, λαµβα-
νοµένης υπόψη της εµπορικής δραστηριότητας της κάθε
περιοχής.

Σε περίπτωση, που η δεύτερη Κυριακή του Αυγούστου συµπί-
πτει µε επίσηµη αργία, η εξαίρεση του πρώτου εδαφίου µετατί-
θεται την προηγούµενη Κυριακή.

2. Με αιτιολογηµένη απόφαση του κατά τόπον αρµόδιου Δη-
µάρχου, η οποία εκδίδεται µετά από διαβούλευση µε τοπικούς
και συλλογικούς φορείς και ισχύει από το επόµενο έτος από τη
δηµοσίευσή της, ορίζονται µε σαφή τρόπο οι περιοχές, στις
οποίες επιτρέπεται προαιρετικά η λειτουργία των εµπορικών κα-
ταστηµάτων και άλλες Κυριακές, πλην των αναφεροµένων στις
παρ. 1 και 1Α, λαµβανοµένων υπόψη των τοπικών ιδιαιτεροτήτων
που σχετίζονται µε την οικονοµική δραστηριότητα της περιοχής.

2Α. [Καταργείται]
3. Η λειτουργία των καταστηµάτων που λειτουργούν σύµφωνα

µε το παρόν τις Κυριακές επιτρέπεται από τις 11:00 έως τις
20:00. 

4. Η απασχόληση των εργαζοµένων στις περιπτώσεις του πα-
ρόντος είναι νόµιµη και αµείβεται, σύµφωνα µε τις διατάξεις της
εργατικής νοµοθεσίας που ορίζουν πρόσθετη αµοιβή για εργα-
σία κατά τις Κυριακές. Στους εργαζόµενους που απασχολούνται
σε εµπορικά καταστήµατα την Κυριακή, σύµφωνα µε το παρόν
και το άρθρο 15Α, χορηγείται, επιπλέον, υποχρεωτικά µια (1)
ηµέρα ανάπαυσης σε άλλη ηµέρα της ίδιας εβδοµάδας. 

5. [Καταργείται].»

Άρθρο 20
Προµήθεια τροφίµων, ποτών ή άλλων αγαθών
που προορίζονται για τρέχουσα κατανάλωση -
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 3α ν. 2251/1994

Στην παρ. 3 του άρθρου 3α του ν. 2251/1994 (Α’ 191), περί του
πεδίου εφαρµογής των άρθρων 3 έως 4 του ως άνω νόµου, προ-
στίθεται περ. ι), και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Τα άρθρα 3 έως 4 δεν εφαρµόζονται στις συµβάσεις:
α) για κοινωνικές υπηρεσίες που σχετίζονται µε την κοινωνική

στέγαση, την παιδική µέριµνα και τη στήριξη των οικογενειών και
των ατόµων που έχουν µονίµως ή προσωρινώς ανάγκη, περιλαµ-
βανοµένης της µακροπρόθεσµης µέριµνας,

β) για υπηρεσίες υγειονοµικής περίθαλψης όπως ορίζεται στο
άρθρο 3 (α) του ν. 4213/2013 (Α’ 261) «Προσαρµογή της εθνικής
νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας 2011/24/ΕΕ του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 9ης Μαρτίου 2011
περί εφαρµογής των δικαιωµάτων των ασθενών στο πλαίσιο της
διασυνοριακής υγειονοµικής περίθαλψης (L 88/45/4.4.2011) και
άλλες διατάξεις» είτε παρέχονται µέσω υγειονοµικών εγκαταστά-
σεων είτε όχι,

γ) για δραστηριότητες τζόγου, που περιλαµβάνουν τυχερά
παιχνίδια στα οποία ο παίκτης ποντάρει χρηµατικά, περιλαµβα-
νοµένων των λαχειοφόρων αγορών, τα παιχνίδια σε καζίνα και

τις συναλλαγές που αφορούν στοιχήµατα,
δ) για χρηµατοοικονοµικές υπηρεσίες, 
ε) για τη δηµιουργία, απόκτηση ή µεταβίβαση δικαιωµάτων επί

ακινήτων ή δικαιωµάτων εντός ακίνητης περιουσίας,
στ) για την κατασκευή νέων κτιρίων, τη ριζική µετατροπή υφι-

στάµενων κτηρίων και τη µίσθωση στέγης ως κατοικίας,
ζ) οι οποίες εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του π.δ. 7/2018

(Α’ 12) «Εναρµόνιση νοµοθεσίας µε οδηγία (ΕΕ) 2015/2302 σχε-
τικά µε τα οργανωµένα ταξίδια και τους συνδεδεµένους ταξιδιω-
τικούς διακανονισµούς (L 326)»,

η) οι οποίες εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της Κοινής Υπουρ-
γικής Απόφασης Ζ1-130/11 (Β’ 295) «Προσαρµογή της Ελληνικής
Νοµοθεσίας προς την Οδηγία 2088/122/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Ιανουαρίου 2009, για την
προστασία των καταναλωτών ως προς ορισµένες πτυχές των συµ-
βάσεων χρονοµεριστικής µίσθωσης, µακροπρόθεσµων προϊόντων
διακοπών, µεταπώλησης και ανταλλαγής, που δηµοσιεύθηκε στην
Επίσηµη Εφηµερίδα της ΕΕ αριθµ. L33 της 3.2.2009»,

θ) οι οποίες καταρτίζονται µε συµβολαιογραφικό έγγραφο, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 1 και 5 του Κώδικα Συµβολαιογράφων του ν.
2830/2000 (Α’ 96),

ι) για την προµήθεια τροφίµων, ποτών ή άλλων αγαθών που
προορίζονται για τρέχουσα κατανάλωση στο πλαίσιο νοικοκυριού
και τα οποία παραδίδονται από τον προµηθευτή σε συχνή και τα-
κτική βάση στο σπίτι, την κατοικία ή τον χώρο εργασίας του κατα-
ναλωτή,

ια) για υπηρεσίες µεταφοράς επιβατών, µε την εξαίρεση του άρ-
θρου 3δ παρ. 2 και των άρθρων 4γ, 4ε και 4στ,

ιβ) οι οποίες συνάπτονται µέσω αυτόµατων µηχανών πώλησης
ή εµπορικών καταστηµάτων αυτόµατης πώλησης,

ιγ) οι οποίες συνάπτονται µε τηλεπικοινωνιακούς φορείς µέσω
δηµόσιων τηλεφωνικών θαλάµων για τη χρήση αυτών ή οι οποίες
συνάπτονται για τη χρήση µιας µοναδικής κλήσης που πραγµατο-
ποιεί ο καταναλωτής µέσω τηλεφώνου, διαδικτύου ή τηλεοµοιοτυ-
πίας,

ιδ) για οποιαδήποτε αγαθά που πωλούνται στο πλαίσιο αναγ-
καστικής εκτέλεσης ή µε άλλον τρόπο από δικαστική αρχή.»

Άρθρο 21
Προστασία των ανήλικων καταναλωτών από την
έκθεση σε προϊόντα που µπορεί να οδηγήσουν

σε κίνδυνο σεξουαλικής θυµατοποίησης
ή εκµετάλλευσης ή σε εθισµό στα τυχερά παίγνια -

Αντικατάσταση άρθρου 7α ν. 2251/1994

Το άρθρο 7α του ν. 2251/1994 (Α’ 191), περί προστασίας ανη-
λίκων καταναλωτών, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 7α
Ειδικές διατάξεις για την προστασία 

των ανήλικων καταναλωτών

1. Οι προµηθευτές δεν διαθέτουν στην αγορά προϊόντα, τα
οποία λόγω της µορφής, εικόνας και χρήσης, για την οποία προ-
ορίζονται ή του τρόπου διάθεσής και προβολής τους:

α) ενέχουν κινδύνους για την οµαλή ψυχική, πνευµατική ή
ηθική ανάπτυξη των ανήλικων καταναλωτών, 

β) εκθέτουν τους ανήλικους καταναλωτές σε κίνδυνο σεξουα-
λικής θυµατοποίησης ή εκµετάλλευσης.

2. Οι προµηθευτές δεν προβάλλουν προϊόντα που απευθύνον-
ται σε ανήλικους καταναλωτές µε τρόπο που στρεβλώνει την ει-
κόνα της παιδικής ηλικίας, ιδίως µέσω της χρήσης προωθητικών
ενεργειών που περιέχουν µηνύµατα µε σεξουαλικό περιεχόµενο
ή σεξουαλικά υπονοούµενα. 

3. Προϊόντα που παραβιάζουν τις απαγορεύσεις των παρ. 1 και
2 θεωρούνται ιδίως τα προϊόντα που άµεσα ή έµµεσα:

α) προκαλούν φόβο ή ανασφάλεια στους ανήλικους,
β) παροτρύνουν σε παράνοµη ή επιθετική συµπεριφορά ή

χρήση βίας,
γ) παροτρύνουν σε συµπεριφορές καταστροφής του περιβάλ-

λοντος,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 8 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7661



δ) παροτρύνουν σε συµπεριφορές κακοποίησης ζώων,
ε) καλλιεργούν διακρίσεις λόγω φυλής, φύλου, θρησκείας, ιθα-

γένειας, αναπηρίας ή σεξουαλικού προσανατολισµού,
στ) εγείρουν, άµεσα ή έµµεσα, πρόωρα, τον ερωτισµό µέσω

λεκτικών ή εικονικών αναπαραστάσεων µε σεξουαλικά µηνύµατα
που δεν συνάδουν µε την εικόνα της παιδικής ηλικίας και τα ιδι-
αίτερα χαρακτηριστικά αυτής,

ζ) αναπαράγουν στερεότυπα που θίγουν την ισότητα των δύο
φύλων,

η) παροτρύνουν σε πράξεις που δεν συνάδουν µε ευρέως κα-
θιερωµένα ηθικά πρότυπα και αξίες,

θ) παροτρύνουν τους ανήλικους στη συµµετοχή σε τυχερά
παίγνια ή προσοµοιώνουν τυχερά παίγνια δηµιουργώντας κίν-
δυνο εθισµού,

ι) παροτρύνουν σε χρήση ναρκωτικών ουσιών, 
ια) µπορεί να εκθέτουν τους ανήλικους σε κίνδυνο σεξουαλι-

κής θυµατοποίησης ή εκµετάλλευσης.
4. Επιχειρήσεις που διαθέτουν, δωρεάν ή έναντι αµοιβής, τη

χρήση ηλεκτρονικών παιχνιδιών και λοιπών ψηφιακών εφαρµο-
γών σε ανήλικους καταναλωτές λειτουργούν σύµφωνα µε τον
Κανονισµό Προστασίας Ανήλικων Καταναλωτών, µε τον οποίο κα-
θορίζονται οι προϋποθέσεις πρόσβασης και παραµονής των ανή-
λικων καταναλωτών στους φυσικούς ή ψηφιακούς χώρους
χρήσης των ηλεκτρονικών παιχνιδιών και των λοιπών ψηφιακών
εφαρµογών. Με τον Κανονισµό Προστασίας Ανήλικων Κατανα-
λωτών προβλέπονται οι διοικητικές κυρώσεις για την παράβασή
του και καθορίζονται τα όργανα διενέργειας ελέγχων και επιβο-
λής των ως άνω κυρώσεων.

5. Για την εφαρµογή του παρόντος, ως προµηθευτής λογίζεται
και ο παραγωγός καταναλωτικού προϊόντος, κατά την παρ. 2 του
άρθρου 6, ο αντιπρόσωπός του, ο εισαγωγέας καταναλωτικού
προϊόντος σε κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο διανο-
µέας του και κάθε επαγγελµατίας, ο οποίος συµµετέχει στην αλυ-
σίδα εφοδιασµού της αγοράς καταναλωτικού προϊόντος και
µπορεί να επηρεάσει τα χαρακτηριστικά της ασφάλειάς του.

6. Στη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων συνιστάται Επιτροπή Προστασίας Ανήλικων
Καταναλωτών, η οποία αποτελεί συµβουλευτικό και γνωµοδοτικό
όργανο του Γενικού Γραµµατέα Εµπορίου για θέµατα εφαρµο-
γής του παρόντος. 

Η Επιτροπή αυτή, αποτελείται από τα κάτωθι µέλη και τα ισά-
ριθµα αναπληρωµατικά τους:

α) έναν (1) εκπρόσωπο του Συνηγόρου του Πολίτη, ως Πρό-
εδρο,

β) έναν (1) εκπρόσωπο του Συνηγόρου του Καταναλωτή, 
γ) έναν (1) εκπρόσωπο του Ινστιτούτου Υγείας του Παιδιού,
δ) ένα (1) µέλος Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού ή Ειδι-

κού Εκπαιδευτικού Προσωπικού Ανωτάτου Εκπαιδευτικού Ιδρύ-
µατος µε εξειδικευµένες γνώσεις σε θέµατα παιδοψυχολογίας ή
κοινωνιολογίας,

ε) έναν (1) εκπρόσωπο του Εθνικού Συµβουλίου Αγοράς και
Καταναλωτή που προέρχεται από τις ενώσεις καταναλωτών,

στ) έναν (1) εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων
Ελλάδος,

ζ) έναν (1) εκπρόσωπο του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοτεχνών
Παιδικών Παιχνιδιών και Αµαξών,

η) έναν (1) εκπρόσωπο της Ελληνικής Συνοµοσπονδίας Εµπο-
ρίου και Επιχειρηµατικότητας,

θ) έναν (1) εκπρόσωπο της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου.
Ο Πρόεδρος, ο Αντιπρόεδρος και τα µέλη της Επιτροπής, µε

τους αναπληρωτές τους, καθώς και ο γραµµατέας αυτής ορίζον-
ται µε απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε
θητεία δύο (2) ετών. 

7. Η Επιτροπή της παρ. 5 κατά τη διάρκεια των εργασιών της
και εφόσον αυτό κρίνεται σκόπιµο ανάλογα µε την υπό εξέταση
καταγγελία, ζητά τη συνδροµή ή τη συµµετοχή στις συνεδριά-
σεις της άλλων φορέων ή οργανισµών, των οποίων οι αρµοδιό-
τητες είναι συναφείς µε την υπό εξέταση υπόθεση.»

Άρθρο 22
Περιορισµός της ευθύνης του πληρωτή για

µη εγκεκριµένες πράξεις πληρωµής («phishing») - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 74 ν. 4537/2018 

Το τρίτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 74 του                ν.
4537/2018 (Α’ 84), περί ευθύνης του πληρωτή, τροποποιείται ως
προς την υπαιτιότητα, προστίθενται τέταρτο και πέµπτο εδάφιο,
και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Κατά παρέκκλιση από το άρθρο 73, ο πληρωτής ευθύνεται
µέχρι του ανώτατου ποσού των πενήντα (50) ευρώ για τις ζηµίες
από τη διενέργεια µη εγκεκριµένων πράξεων πληρωµής, οι
οποίες προκύπτουν είτε από τη χρήση απολεσθέντος ή κλαπέν-
τος µέσου πληρωµών είτε από υπεξαίρεσή του. Η εν λόγω υπο-
χρέωση δεν ισχύει, εφόσον:

α) η απώλεια, κλοπή ή υπεξαίρεση του µέσου πληρωµών δεν
ήταν δυνατό να εντοπιστεί από τον πληρωτή πριν από τη διενέρ-
γεια πράξης πληρωµής, εκτός αν ο πληρωτής είχε ενεργήσει µε
δόλο ή

β) η ζηµία είχε προκληθεί από πράξεις ή παραλείψεις υπαλλή-
λου, αντιπροσώπου ή υποκαταστήµατος ενός παρόχου υπηρε-
σιών πληρωµών ή οντότητας στην οποία ο πάροχος υπηρεσιών
πληρωµών είχε αναθέσει τις δραστηριότητές του.

Ο πληρωτής ευθύνεται για όλες τις ζηµίες που σχετίζονται µε
κάθε µη εγκεκριµένη πράξη πληρωµής, που προξένησε από
δόλο, καθώς για τη µε δόλο αθέτηση των υποχρεώσεών του,
σύµφωνα µε το άρθρο 69. Στις περιπτώσεις αυτές, δεν ισχύει το
ανώτατο ποσό που αναφέρεται στο πρώτο εδάφιο της παρούσας
παραγράφου. Αν ο πληρωτής είναι καταναλωτής και εφόσον οι
ζηµιές οφείλονται σε βαριά αµέλεια, ευθύνεται µέχρι του ανώτα-
του ποσού των χιλίων (1.000) ευρώ, λαµβάνοντας υπόψη ιδίως
τη φύση των εξατοµικευµένων διαπιστευτηρίων ασφαλείας και
τις ειδικότερες περιστάσεις υπό τις οποίες το µέσο πληρωµής
απωλέσθη, εκλάπη ή υπεξαιρέθηκε. Το τέταρτο εδάφιο δεν
εφαρµόζεται, αν ο πάροχος αποδείξει ότι διαθέτει και εφαρµόζει
πρόσθετους, αποτελεσµατικούς και πιο εξελιγµένους µηχανι-
σµούς ελέγχου των συναλλαγών, από αυτούς που εφαρµόζει για
την ισχυρή ταυτοποίηση των συναλλαγών, για συναλλαγές που
µπορούν να προκαλέσουν ζηµία άνω των χιλίων (1.000) ευρώ,
όπως ιδίως µηχανισµούς ελέγχου που αξιοποιούν τεχνολογίες
τεχνητής νοηµοσύνης ή επιπλέον κωδικό ή βιοµετρική ταυτοποί-
ηση ή τηλεφωνική επιβεβαίωση.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΛΕΓΧΟΣ, ΜΕΤΡΑ ΕΠΙΒΟΛΗΣ ΚΑΙ ΚΥΡΩΣΕΙΣ

ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΤΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 
ΤΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ

Άρθρο 23
Αρχή Οργάνωσης, Εποπτείας και Συντονισµού 

των οικονοµικών δραστηριοτήτων στο πεδίο προστασίας 
του καταναλωτή - Προσθήκη άρθρου 13ζ στον ν. 2251/1994

Στον ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται άρθρο 13ζ ως εξής:

«Άρθρο 13ζ
Αρχή Οργάνωσης, Εποπτείας και Συντονισµού 
των οικονοµικών δραστηριοτήτων στο πεδίο 

προστασίας του καταναλωτή 

Ως Αρχή Οργάνωσης Εποπτείας και Συντονισµού στο πεδίο
προστασίας καταναλωτή και σύννοµης παροχής υπηρεσιών σε
θέµατα αρµοδιότητας της Διεύθυνσης Προστασίας Καταναλωτή
ή της Διυπηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς (ΔΙ.Μ.Ε.Α.),
κατά την περ. γ) της παρ. 4 του άρθρου 127 του ν. 4512/2018 (Α’
5), ορίζεται η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, η οποία ασκεί τις εξής αρµοδιότητες:

α) την εισήγηση ως προς την κατανοµή του προϋπολογισµού
και του προσωπικού που αφορά στη διενέργεια των ελέγχων,
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σύµφωνα µε το άρθρο 135 του ν. 4512/2018, καθώς και την κα-
τάρτιση της µεθοδολογίας σχεδιασµού των ενεργειών επο-
πτείας,

β) την κατάρτιση του εθνικού σχεδίου προστασίας κατανα-
λωτή,

γ) την αξιολόγηση και κατάταξη κινδύνου, καθώς και τη διεξα-
γωγή ερευνών και µελετών για την αξιολόγηση νέων κινδύνων ή
αλλαγών σε υφιστάµενους κινδύνους,

δ) τον σχεδιασµό του συστήµατος διαχείρισης καταγγελιών,
ε) την κατάρτιση του µοντέλου ενεργειών συµµόρφωσης,
στ) την έκδοση γενικών οδηγιών για πληροφόρηση του κοινού

για θέµατα αρµοδιότητας της Διεύθυνσης Προστασίας Κατανα-
λωτή και της ΔΙ.Μ.Ε.Α.,

ζ) την παροχή κατευθυντήριων οδηγιών για την κατανόηση και
εφαρµογή της νοµοθεσίας αρµοδιότητας της Διεύθυνσης Προ-
στασίας Καταναλωτή και της ΔΙ.Μ.Ε.Α από τους ελεγχόµενους,
για τη συµµόρφωση και τον περιορισµό ή τη µείωση των κινδύ-
νων,

η) τη σύνταξη και υποβολή στον Υπουργό Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων της συνολικής ετήσιας έκθεσης της παρ. 5 του άρθρου
144 του ν. 4512/2018,

θ) την πρόταση τροποποιήσεων της νοµοθεσίας που αφορά
στις απαιτήσεις συµµόρφωσης, 

ι) τη συνεργασία µε τις λοιπές Αρχές Οργάνωσης Εποπτείας
και Συντονισµού.»

Άρθρο 24
Αρχές Εφαρµογής Εποπτείας και Διαχείρισης 
των οικονοµικών δραστηριοτήτων στο πεδίο

προστασίας του καταναλωτή - Προσθήκη 
άρθρου 13η στον ν. 2251/1994

Στον ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται άρθρο 13η ως εξής:

«Άρθρο 13η
Αρχές Εφαρµογής Εποπτείας και Διαχείρισης

των οικονοµικών δραστηριοτήτων
στο πεδίο προστασίας του καταναλωτή 

1. Ως Αρχές Εφαρµογής Εποπτείας και Διαχείρισης των οικο-
νοµικών δραστηριοτήτων στο πεδίο προστασίας του καταναλωτή
και σύννοµης παροχής υπηρεσιών, σύµφωνα µε το άρθρο 130 του
ν. 4512/2018 (Α’ 5), ορίζονται:

α) η Διεύθυνση Προστασίας Καταναλωτή της Γενικής Γραµµα-
τείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων για
όλη την Επικράτεια, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της, και, 

β) οι ελεγκτικές υπηρεσίες των περιφερειών, εντός των διοικη-
τικών ορίων τους.

2. Η Διεύθυνση Προστασίας Καταναλωτή συνεργάζεται µε: 
α) τις ελεγκτικές υπηρεσίες της περ. β) της παρ. 1, 
β) τις λοιπές αρχές που έχουν στην αρµοδιότητά τους την προ-

στασία του καταναλωτή και ιδίως τη Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγ-
χου Αγοράς, καθώς και τις αρχές που προβλέπονται στο
Παράρτηµα Ι της υπ’ αρ. 2126/10.1.2020 κοινής απόφασης των
υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Υγείας, Δι-
καιοσύνης, Υποδοµών και Μεταφορών, Τουρισµού, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής και του Υφυπουργού στον Πρωθυπουργό
(Β’ 27).»

Άρθρο 25
Αρµοδιότητα ελεγκτικών υπηρεσιών των Περιφερειών - 

Προσθήκη άρθρου 13θ στον ν. 2251/1994

Στον ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται άρθρο 13θ ως εξής:

«Άρθρο 13θ
Αρµοδιότητα ελεγκτικών υπηρεσιών περιφερειών

1. Οι αρµόδιες ελεγκτικές υπηρεσίες των περιφερειών πραγµα-
τοποιούν ελέγχους εντός των διοικητικών ορίων τους για θέµατα
αρµοδιότητας της Διεύθυνσης Προστασίας Καταναλωτή, είτε αυ-

τεπαγγέλτως, είτε κατόπιν αιτήµατος της Γενικής Διεύθυνσης Αγο-
ράς και Προστασίας Καταναλωτή, διαθέτοντας τις ίδιες εξουσίες
έρευνας που διαθέτει και η Διεύθυνση Προστασίας Καταναλωτή. 

2. Οι αρµόδιες ελεγκτικές υπηρεσίες των περιφερειών επιβάλ-
λουν τις προβλεπόµενες κυρώσεις, εφόσον διαπιστωθεί µη συµ-
µόρφωση των υπόχρεων σε διατάξεις αρµοδιότητας της
Διεύθυνσης Προστασίας Καταναλωτή. Οι ως άνω αρχές κοινοποι-
ούν τις αποφάσεις επιβολής κυρώσεων στη Γενική Διεύθυνση Αγο-
ράς και Προστασίας Καταναλωτή.»

Άρθρο 26
Διαχείριση αναφορών, καταγγελιών και ερωτηµάτων 

καταναλωτών - Τροποποίηση άρθρου 13β ν. 2251/1994

Στο άρθρο 13β του ν. 2251/1994 (Α’ 191), περί αναφορών, κα-
ταγγελιών και ερωτηµάτων καταναλωτών, η παρ. 1 αντικαθίσταται,
η παρ. 2 τροποποιείται ως προς το αναφερόµενο όργανο, η παρ.
4, περί διαχείρισης καταγγελιών, καταργείται, και το άρθρο 13β
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 13β
Διαχείριση αναφορών, καταγγελιών 

και ερωτηµάτων καταναλωτών

1. Στη Γενική Διεύθυνση Αγοράς και Προστασίας Καταναλωτή
του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων υποβάλλουν αναφο-
ρές και καταγγελίες περί παραβάσεων του παρόντος ή άλλων δια-
τάξεων αρµοδιότητας της Διεύθυνσης Προστασίας Καταναλωτή:
α) καταναλωτές, β) ενώσεις καταναλωτών ή γ) τα φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα, που νοµιµοποιούνται σχετικά. Η αξιολόγηση και η διε-
ρεύνηση των καταγγελιών γίνονται βάσει του άρθρου 140 του ν.
4512/2018 (Α’ 5). Αν κριθεί αναγκαία η περαιτέρω διερεύνηση µιας
αναφοράς ή καταγγελίας, η υπόθεση διεκπεραιώνεται σε εύλογο
χρόνο, ανάλογα µε το είδος της αναφοράς ή καταγγελίας. Το απο-
τέλεσµα της αξιολόγησης των καταγγελιών κατ’ εφαρµογή της
παρ. 3 του άρθρου 140 του ν. 4512/2018 είναι εµπιστευτικό, στε-
ρείται εκτελεστότητας και δεν δηµοσιοποιείται ή κοινοποιείται
στον καταγγέλλοντα ή σε οποιονδήποτε τρίτο. 

2. Η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου δεν είναι υποχρεωµένη να
απαντά σε αιτήµατα καταναλωτών υπό µορφή γνωµοδότησης ή
σε ερωτήµατα επί ιδιωτικής φύσεως υποθέσεων που δεν στοιχει-
οθετούν καταγγελίες παραβάσεων.

3. Ο Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Αγοράς και Προ-
στασίας Καταναλωτή δύναται, κατά το στάδιο διερεύνησης µιας
αναφοράς ή καταγγελίας, να ζητήσει αιτιολογηµένη γνώµη από
τον Συνήγορο του Καταναλωτή, ο οποίος την παρέχει µέσα σε δύο
(2) µήνες από την υποβολή του σχετικού ερωτήµατος.

4. (Καταργείται).»

Άρθρο 27
Εξουσίες έρευνας Διεύθυνσης Προστασίας

Καταναλωτή της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου
του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων - 

Πρόστιµο µη συµµόρφωσης - Προσθήκη 
άρθρου 13γ στον ν. 2251/1994

Στον ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται άρθρο 13γ ως εξής:

«Άρθρο 13γ
Εξουσίες έρευνας Διεύθυνσης Προστασίας Καταναλωτή 

1. Η Διεύθυνση Προστασίας Καταναλωτή της Γενικής Γραµµα-
τείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, στο
πλαίσιο της αρµοδιότητάς της για την επιβολή των µέτρων για
την τήρηση της καταναλωτικής νοµοθεσίας, δύναται να:

α) έχει πρόσβαση σε οποιαδήποτε σχετικά έγγραφα, δεδοµένα
ή πληροφορία, υπό οποιαδήποτε µορφή ή µορφότυπο, ανεξαρ-
τήτως του µέσου ή τόπου αποθήκευσής τους,

β) απαιτεί, από κάθε δηµόσια αρχή, φορέα ή οργανισµό, φυ-
σικό ή νοµικό πρόσωπο, την παροχή κάθε σχετικής πληροφο-
ρίας, δεδοµένων ή εγγράφων, υπό οποιονδήποτε µορφή ή
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µορφότυπο και ανεξαρτήτως του µέσου αποθήκευσής τους ή του
τόπου όπου είναι αποθηκευµένα. Στην παρούσα περίπτωση περι-
λαµβάνεται ο εντοπισµός των χρηµατοοικονοµικών ροών και των
ροών δεδοµένων ή η διαπίστωση της ταυτότητας των προσώπων
που συµµετέχουν σε χρηµατοοικονοµικές ροές και ροές δεδοµέ-
νων, των στοιχείων τραπεζικών λογαριασµών και της ιδιοκτησίας
των διαδικτυακών τόπων, καθώς και κάθε σχετική πληροφορία,

γ) διενεργεί τις απαραίτητες επιτόπιες επιθεωρήσεις, περιλαµ-
βανοµένης της εξουσίας πρόσβασης σε κάθε χώρο, έδαφος ή
µέσο µεταφοράς που χρησιµοποιεί ο προµηθευτής, τον οποίο
αφορά η επιθεώρηση, για τους σκοπούς της εµπορικής, επιχειρη-
µατικής, βιοτεχνικής ή επαγγελµατικής του δραστηριότητας, ή
απαιτεί από άλλες δηµόσιες αρχές να προβαίνουν στις εν λόγω
ενέργειες, ώστε να εξετάζει, κατάσχει, λαµβάνει ή να αποκτά αν-
τίγραφα στοιχείων, δεδοµένων ή εγγράφων, ανεξαρτήτως του
µέσου αποθήκευσής τους,

δ) κατάσχει κάθε πληροφορία, δεδοµένο ή έγγραφο για το απα-
ραίτητο χρονικό διάστηµα και στον βαθµό που απαιτείται για την
επιθεώρηση,

ε) απαιτεί, από κάθε εκπρόσωπο ή µέλος του προσωπικού του
προµηθευτή τον οποίο αφορά η επιθεώρηση, να παρέχει εξηγή-
σεις και να καταγράφει τις απαντήσεις, 

στ) αγοράζει αγαθά ή υπηρεσίες ως δοκιµαστικές αγορές,
ακόµα και µε καλυµµένη ταυτότητα, ώστε να εντοπίζει τις παρα-
βάσεις και να συγκεντρώνει αποδεικτικά στοιχεία, υποβάλλοντας
σε δοκιµές τα αγαθά ή τις υπηρεσίες.

2. Για τη διενέργεια των ελέγχων η Διεύθυνση Προστασίας Κα-
ταναλωτή δύναται να ζητά τη συνδροµή κάθε αρµόδιας αρχής.

3. Σε βάρος ελεγχόµενου, ο οποίος δεν απαντά σε καταγγελίες
καταναλωτών, το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, δύναται να προβαίνει σε:

α) σύσταση συµµόρφωσης εντός προθεσµίας και άρσης της
προσβολής και παράλειψής της στο µέλλον ή, αν ο προµηθευτής,
πωλητής, παραγωγός ή διανοµέας έχει ήδη συµµορφωθεί πριν
από τη σύσταση, σύσταση παράλειψης της προσβολής στο µέλ-
λον, µε προειδοποίηση επιβολής προστίµου,

β) επιβολή προστίµου από δύο χιλιάδες (2.000) ευρώ έως πε-
νήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ.

4. Σε περίπτωση µη χορήγησης των αιτούµενων εγγράφων και
εξηγήσεων ή σε περίπτωση παρακώλυσης του ελέγχου επιβάλλε-
ται πρόστιµο από δύο χιλιάδες (2.000) ευρώ έως πενήντα χιλιάδες
(50.000) ευρώ.

5. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται σύµφωνα µε τις παρ. 3 και 4,
εισπράττονται κατά τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190).»

Άρθρο 28
Προσωρινά µέτρα - Προσθήκη άρθρου 13δ 

στον ν. 2251/1994

Στον ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται άρθρο 13δ ως εξής:

«Άρθρο 13δ
Προσωρινά µέτρα

1. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, εφόσον υπάρχουν ενδείξεις ότι
η παράβαση της νοµοθεσίας ενέχει άµεσο, σοβαρό και επικείµενο
κίνδυνο βλάβης σε βάρος των καταναλωτών, το αρµόδιο όργανο
του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, πριν από τη λήψη
οριστικής απόφασης, δύναται να λαµβάνει προσωρινά µέτρα, σύµ-
φωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 6 του Κώδικα Διοικητικής Διαδι-
κασίας (ν. 2690/1999, Α’ 45).

2. Ως προσωρινά µέτρα νοούνται:
α) η προσωρινή απαγόρευση πρόσβασης σε ιστότοπο, όπου η

αρµόδια αρχή αποστέλλει σχετική εντολή, ανάλογα µε την περί-
πτωση, στην Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων
(Ε.Ε.Τ.Τ.) για τα διαχειριζόµενα από αυτή ονόµατα χώρου (domain
names) ή στους παρόχους υπηρεσιών πρόσβασης στο διαδίκτυο
(ISPs) µε τη διακοπή της πρόσβασης στη διεύθυνση διαδικτυακού
πρωτοκόλλου (IP address) ή όνοµα χώρου (domain name) ή σε
όλα τα παραπάνω. Η ως άνω εντολή αναφέρει ιδίως τα ονόµατα

χώρου (domain names) και τις διευθύνσεις διαδικτυακού πρωτο-
κόλλου (IP addresses), στα οποία πρέπει να διακοπεί η πρόσβαση,
τη διεύθυνση του ενιαίου εντοπιστή πόρων (URL) που επιτρέπει
τον προσδιορισµό και την παράβαση λόγω της οποίας εκδίδεται
η εντολή. Η Ε.Ε.Τ.Τ. ή οι πάροχοι υπηρεσιών πρόσβασης στο δια-
δίκτυο εφαρµόζουν αναλόγως τις παρ. 3 και 4 του άρθρου 36Α
του ν. 4689/2020 (Α’ 103),

β) η άµεση παύση της παράβασης και ιδίως η προσωρινή σφρά-
γιση φυσικού καταστήµατος, από την αρµόδια αστυνοµική αρχή,
καθώς και η παύση διαφήµισης,

γ) η γνωστοποίηση στο καταναλωτικό κοινό µέσω του Τύπου,
της ιστοσελίδας του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων ή µε
κάθε άλλο πρόσφορο µέσο, των στοιχείων του ελεγχόµενου και
των πιθανολογούµενων παραβάσεων της νοµοθεσίας αρµοδιότη-
τας της Διεύθυνσης Προστασίας Καταναλωτή, πριν τη λήψη οποι-
ουδήποτε άλλου µέτρου συµµόρφωσης. 

3. Η απόφαση προσωρινών µέτρων δύναται να περιλαµβάνει και
την απαίτηση λήψης κατάλληλων διορθωτικών µέτρων, εντός ταχ-
θείσας προθεσµίας.

4. Το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων δύναται να επιβάλλει, εκτός των λοιπών µέτρων συµµόρφω-
σης, και πρόσθετο πρόστιµο ύψους πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ
για κάθε ηµέρα µη συµµόρφωσης, προς την απόφαση λήψης προ-
σωρινών µέτρων.

5. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται σύµφωνα µε την παρ. 4 ει-
σπράττονται κατά τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190 ).»

Άρθρο 29
Ειδικά διοικητικά µέτρα και κυρώσεις - 

Προσθήκη άρθρου 13ε στον ν. 2251/1994

Στον ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται άρθρο 13ε ως εξής:

«Άρθρο 13ε
Ειδικά διοικητικά µέτρα και κυρώσεις

1. Αν επιβληθεί κύρωση επί διαπιστωµένης παράβασης, επί της
οποίας δεν έχει υπάρξει συµµόρφωση και δεν υπάρχουν άλλα
αποτελεσµατικά µέσα για την παύση της, προκειµένου να απο-
φευχθεί ο κίνδυνος σοβαρής βλάβης των συµφερόντων των κα-
ταναλωτών, το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων δύναται να:

α) διατάσσει πάροχους υπηρεσιών υποδοχής να διαγράψουν,
απενεργοποιήσουν ή να περιορίσουν την πρόσβαση σε επιγραµ-
µική διεπαφή, 

β) διατάσσει καταχωρητές ή µητρώα τοµέα να διαγράψουν
πλήρως εγκεκριµένα ονόµατα τοµέα και να επιτρέπουν στην οι-
κεία αρµόδια αρχή να προβεί σε σχετική καταχώρηση, 

γ) αποστείλει σχετική εντολή προς την Εθνική Επιτροπή Τηλε-
πικοινωνιών και Ταχυδροµείων, η οποία προβαίνει στην αµετά-
κλητη διαγραφή των ονοµάτων χώρου µε κατάληξη «.gr» ή «.ελ»
που υποδεικνύει η αρχή, καταργώντας την όποια µελλοντική
χρήση τους.

2. Η απόφαση των περ. α) και β) της παρ. 1 δύναται να επιβά-
λει, εκτός των λοιπών µέτρων συµµόρφωσης, και πρόσθετο πρό-
στιµο ύψους πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ ανά ηµέρα µη
συµµόρφωσης.

3. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται σύµφωνα µε την παρ. 2 ει-
σπράττονται κατά τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190).» 

Άρθρο 30
Παραγραφή - Προσθήκη άρθρου 13στ στον ν. 2251/1994

Στον ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται άρθρο 13στ ως εξής:

«Άρθρο 13στ
Παραγραφή

1. Οι παραβάσεις της νοµοθεσίας αρµοδιότητας της Διεύθυν-
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σης Προστασίας Καταναλωτή υπόκεινται σε πενταετή παρα-
γραφή, η οποία εκκινεί από την ηµέρα διάπραξης της παράβα-
σης. 

2. Αν µια παράβαση είναι διαρκής ή έχει διαπραχθεί κατ’ εξα-
κολούθηση, η παραγραφή εκκινεί από την ηµέρα παύσης της πα-
ράβασης.

3. Η παραγραφή της εξουσίας επιβολής προστίµων και περιο-
δικών χρηµατικών ποινών διακόπτεται από κάθε πράξη της Γενι-
κής Διεύθυνσης Αγοράς και Προστασίας Καταναλωτή, για τη
διερεύνηση της υπόθεσης.

4. Η διακοπή της παραγραφής παύει όταν η Γενική Διεύθυνση
Αγοράς και Προστασίας Καταναλωτή περατώνει τη διαδικασία
επιβολής κυρώσεων. 

5. Η παραγραφή εκκινεί εκ νέου ύστερα από κάθε διακοπή. Σε
κάθε περίπτωση, η παραγραφή συµπληρώνεται την ηµέρα παρέ-
λευσης προθεσµίας ίσης µε το διπλάσιο της προθεσµίας παρα-
γραφής.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΑΝΑΜΟΡΦΩΣΗ ΤΩΝ ΜΕΤΡΩΝ

ΕΠΙΒΟΛΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 
ΤΩΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΗ 
ΣΤΟΝ ΧΡΗΜΑΤΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΤΟΜΕΑ

Άρθρο 31
Εποπτεία εφαρµογής των υποχρεώσεων 

των πιστωτικών ιδρυµάτων κατά τη διαδικασία 
προδικαστικού συµβιβασµού για τη ρύθµιση οφειλών 

υπερχρεωµένων φυσικών προσώπων - Τροποποίηση άρ-
θρου 2 ν. 3869/2010

Στο άρθρο 2 του ν. 3869/2010 (Α’ 130), περί προδικαστικού
συµβιβασµού για τη ρύθµιση οφειλών υπερχρεωµένων φυσικών
προσώπων, στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 1 διαγράφεται η ανα-
φορά στην Επιτροπή Φιλικού Διακανονισµού και επικαιροποιούν-
ται η παραποµπή στη νοµοθεσία του µητρώου της Ένωσης
Καταναλωτών και η αναφορά στον θεσµό του Ελληνικού Χρηµα-
τοοικονοµικού Μεσολαβητή, καταργούνται το δεύτερο και το
τρίτο εδάφιο της παρ. 4, προστίθενται παρ. 6, 7 και 8 και το
άρθρο 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 2
Διαδικασία προδικαστικού συµβιβασµού

1. Τα µέρη δύνανται πριν την υποβολή της αίτησης του άρ-
θρου 4 παράγραφος 1 του παρόντος να προσφύγουν στη διαδι-
κασία της διαµεσολάβησης. Σε περίπτωση που επιλεγεί αυτή η
διαδικασία και αποτύχει, ο οφειλέτης δύναται να καταθέσει την
αίτηση του άρθρου 4 του παρόντος ενώπιον του αρµόδιου Ειρη-
νοδικείου µε το αναφερόµενο στο άρθρο 4 του παρόντος περιε-
χόµενο, καθώς και αντίγραφο του πρακτικού αποτυχίας της
διαµεσολάβησης. Μετά την υποβολή της αίτησης του άρθρου 4
ενώπιον του αρµόδιου δικαστηρίου, ο οφειλέτης υποχρεούται να
ακολουθήσει την προβλεπόµενη στο άρθρο 5 διαδικασία. Στο
πλαίσιο του προδικαστικού συµβιβασµού ο οφειλέτης δύναται να
ζητά τη συµβουλευτική συνδροµή του Συνηγόρου του Κατανα-
λωτή, της Ένωσης Καταναλωτών που είναι εγγεγραµµένη στο
Μητρώο του άρθρου 10β του ν. 2251/1994 (Α’ 191) ή του Ελλη-
νικού Χρηµατοοικονοµικού Μεσολαβητή ή δικηγόρου.

2. [Καταργήθηκε]
3. [Καταργήθηκε]
4. Τα πιστωτικά ιδρύµατα υποχρεούνται µέσα σε τριάντα (30)

ηµέρες από την υποβολή σε αυτά σχετικού αιτήµατος του οφει-
λέτη να του παραδώσουν, χωρίς καµία οικονοµική επιβάρυνσή
του, αναλυτική κατάσταση των οφειλών του προς αυτά, στην
οποία θα πρέπει να αναφέρεται µε ακρίβεια το ύψος της οφειλής,
αναλυόµενο κατά κεφάλαιο, τόκους και έξοδα, ο αριθµός και η
ηµεροµηνία σύναψης της δανειακής σύµβασης, εφόσον είναι
διαθέσιµα, το επιτόκιο µε το οποίο εκτοκίζεται η οφειλή, καθώς
και το ποσό που αντιστοιχεί στο δέκα τοις εκατό (10%) της τε-
λευταίας ενήµερης δόσης.

4α. Το Δηµόσιο, οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και
β’ βαθµού (Ο.Τ.Α.), τα νοµικά πρόσωπα αυτών και οι Οργανισµοί
Κοινωνικής Ασφάλισης υποχρεούνται κατόπιν υποβολής σχετι-
κού αιτήµατος του οφειλέτη να παραδώσουν σε αυτόν εντός της
ανωτέρω προθεσµίας αναλυτική κατάσταση: α) των βεβαιωµέ-
νων οφειλών στην Φορολογική Διοίκηση σύµφωνα µε τον Κώδικα
Φορολογικής Διαδικασίας (Κ.Φ.Δ.). τον Κώδικα Είσπραξης Δηµο-
σίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε.), αναλυόµενες σε κεφάλαιο, προσαυξή-
σεις και τόκους εκπρόθεσµης καταβολής, αναφέροντας και το
επιτόκιο εκπρόθεσµης καταβολής, β) των βεβαιωµένων οφειλών
προς τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και
β’ βαθµού και τα νοµικά πρόσωπα αυτών, όπως περιγράφονται
στην παρ. 2 εδάφιο β’ στοιχείο β’ του άρθρου 1 του παρόντος
νόµου, αναλυόµενες σε κεφάλαιο, προσαυξήσεις και τόκους εκ-
πρόθεσµης καταβολής, γ) των βεβαιωµένων ασφαλιστικών οφει-
λών προς τους Οργανισµούς Κοινωνικής Ασφάλισης.

5. Αν εκχωρηθεί απαίτηση πιστωτή προς τρίτους, ο εκδοχέας
που δεν έχει κύρια κατοικία ή έδρα στην Ελληνική Επικράτεια,
οφείλει να ορίσει αντίκλητο στην Ελληνική Επικράτεια κατά το
άρθρο 142 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας και να τον γνωστο-
ποιήσει στον οφειλέτη. Μέχρι τη γνωστοποίηση τεκµαίρεται ως
αντίκλητος ο τελευταίος εκχωρητής της απαίτησης µε κύρια κα-
τοικία ή έδρα στην ελληνική επικράτεια.

6. Για τις παραβάσεις της παρ. 4 επιβάλλεται, µε απόφαση του
αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
σε βάρος του πιστωτικού ιδρύµατος:

α) σύσταση συµµόρφωσης, εντός προθεσµίας, και άρσης της
προσβολής και παράλειψής της στο µέλλον ή, αν το ελεγχόµενο
πιστωτικό ίδρυµα έχει ήδη συµµορφωθεί πριν από τη σύσταση,
σύσταση παράλειψης της προσβολής στο µέλλον,

β) πρόστιµο από πεντακόσια (500) έως δέκα χιλιάδες (10.000)
ευρώ. 

Αν εντός των τελευταίων πέντε (5) ετών πριν από την έκδοση
της απόφασης επιβολής του προστίµου έχουν εκδοθεί σε βάρος
του παραβάτη περισσότερες από µια (1) αποφάσεις επιβολής
προστίµου για παραβάσεις της παρ. 4, το ανώτατο ύψος του
προστίµου ορίζεται σε είκοσι χιλιάδες (20.000) ευρώ.

7. Για την επιβολή κυρώσεων, λαµβάνονται υπόψη ιδίως:
α) η φύση, η βαρύτητα, η έκταση και η διάρκεια της παράβα-

σης,
β) ενέργειες του πιστωτικού ιδρύµατος µε σκοπό τον µετρια-

σµό ή την επανόρθωση της ζηµίας που υπέστησαν οι καταναλω-
τές,

γ) προηγούµενες παραβάσεις της παρ. 4,
δ) το οικονοµικό όφελος από την παράβαση.
8. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται κατά την παρ. 6 εισπράττον-

ται σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190).»

Άρθρο 32
Κυρώσεις επί παραβάσεων που αφορούν 

στην ενηµέρωση οφειλετών για ληξιπρόθεσµες 
απαιτήσεις - Αντικατάσταση άρθρου 10 ν. 3758/2009

Το άρθρο 10 του ν. 3758/2009 (Α’ 68), αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 10
Κυρώσεις

1. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων και υπό την επιφύλαξη του Κανονισµού
(ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου, της 27ης Απριλίου 2016, για την προστασία των φυσικών
προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων
αυτών και την κατάργηση της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γενικός Κανο-
νισµός για την Προστασία Δεδοµένων, L 119/1) και του ν.
4624/2019 (Α’ 137), περί προστασίας δεδοµένων προσωπικού χα-
ρακτήρα, επιβάλλεται:

α) σύσταση συµµόρφωσης εντός προθεσµίας και άρσης της
προσβολής και παράλειψής της στο µέλλον ή, αν ο ελεγχόµενος
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έχει ήδη συµµορφωθεί πριν από τη σύσταση, σύσταση παράλει-
ψης της προσβολής στο µέλλον,

β) πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) έως πεντακόσιες χιλιά-
δες (500.000) ευρώ. Αν εντός της τελευταίας πενταετίας, πριν
από την έκδοση της απόφασης επιβολής προστίµου, έχουν εκ-
δοθεί σε βάρος του παραβάτη περισσότερες από µια (1) αποφά-
σεις επιβολής προστίµου, για παραβάσεις του παρόντος το
ανώτατο ύψος του προστίµου ορίζεται σε ένα εκατοµµύριο
(1.000.000) ευρώ.

Ειδικά για τις παραβάσεις των παρ. 4 και 5 του άρθρου 4, της
παρ. 7 του άρθρου 6 και της παρ. 2 του άρθρου 8, από τις οποίες
θίγεται το δικαίωµα στην προστασία προσωπικών δεδοµένων φυ-
σικών προσώπων, αρµόδια είναι η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα. Για το ύψος του προστίµου εφαρµόζε-
ται η παρούσα.

2. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται κατά την παρ. 1 εισπράττον-
ται σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190).

3. Για την επιβολή των κυρώσεων της παρ. 1 λαµβάνονται
υπόψη ιδίως:

α) η φύση, η βαρύτητα, η έκταση και η διάρκεια της παράβα-
σης,

β) ενέργειες του παραβάτη µε σκοπό τον µετριασµό ή την επα-
νόρθωση της ζηµίας που υπέστησαν οι καταναλωτές,

γ) προηγούµενες παραβάσεις του παρόντος,
δ) το οικονοµικό όφελος που αποκόµισε ο παραβάτης.
5. Περίληψη της απόφασης, µε την οποία επιβάλλεται το πρό-

στιµο της παρ. 1, δηµοσιεύεται µε κάθε πρόσφορο µέσο και
αναρτάται υποχρεωτικά στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών από
την ηµεροµηνία κοινοποίησης της απόφασης στον παραβάτη,
εφόσον το ύψος του προστίµου είναι µεγαλύτερο από πενήντα
χιλιάδες (50.000) ευρώ και ανεξαρτήτως του ύψους του προστί-
µου, σε περίπτωση υποτροπής. Η περίληψη περιλαµβάνει, ιδίως,
την επωνυµία ή το ονοµατεπώνυµο του παραβάτη, την έδρα, πε-
ριγραφή της παράβασης και το ύψος του επιβληθέντος προστί-
µου.»

Άρθρο 33
Μέτρα για την εφαρµογή των Κανονισµών (ΕE) 2021/1230

του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συµβουλίου της 14ης Ιουλίου 2021 «για τις 

διασυνοριακές πληρωµές στην Ένωση» και (ΕΕ) 260/2012
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 

του Συµβουλίου της 14ης Μαρτίου 2012 «σχετικά
µε την καθιέρωση τεχνικών απαιτήσεων

και επιχειρηµατικών κανόνων για τις µεταφορές 
πίστωσης και τις άµεσες χρεώσεις σε ευρώ και

µε την τροποποίηση του κανονισµού (ΕΚ) αριθ. 924/2009» -
Αντικατάσταση άρθρου 30 ν. 4141/2013

Το άρθρο 30 του ν. 4141/2013 (Α’ 81), περί εφαρµογής του
ενωσιακού δικαίου, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 30
Μέτρα για την εφαρµογή των Κανονισµών (ΕE) 2021/1230 του

Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συµβουλίου της 14ης Ιουλίου 2021 «για τις 

διασυνοριακές πληρωµές στην Ένωση» και (ΕΕ) 260/2012 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 

του Συµβουλίου της 14ης Μαρτίου 2012 «σχετικά
µε την καθιέρωση τεχνικών απαιτήσεων

και επιχειρηµατικών κανόνων για τις µεταφορές 
πίστωσης και τις άµεσες χρεώσεις σε ευρώ και 

µε την τροποποίηση του κανονισµού (ΕΚ) αριθ. 924/2009» - Αν-
τικατάσταση άρθρου 30 ν. 4141/2013

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 3 του παρόντος, η Τράπεζα της
Ελλάδος ορίζεται αρµόδια αρχή για τη διασφάλιση της τήρησης
του Κανονισµού (ΕΕ) 2021/1230 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου

και του Συµβουλίου, της 14ης Ιουλίου 2021 «για τις διασυνορια-
κές πληρωµές στην Ευρωπαϊκή Ένωση» (L 274) και του Κανονι-
σµού (ΕΕ) 260/2012 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 14ης Μαρτίου 2012 «σχετικά µε την καθιέρωση
τεχνικών απαιτήσεων και επιχειρηµατικών κανόνων για τις µετα-
φορές πίστωσης και τις άµεσες χρεώσεις σε ευρώ και µε την
τροποποίηση του κανονισµού (ΕΚ) 924/2009» (L 94). Εξαιρέσεις,
σύµφωνα µε το άρθρο 16 του Κανονισµού (ΕΕ) 260/2012, επιτρέ-
πεται να χορηγηθούν µε Πράξη της Εκτελεστικής Επιτροπής της
Τράπεζας της Ελλάδος, κατά το άρθρο 55Α του Καταστατικού
της ή εξουσιοδοτηµένου από αυτήν οργάνου.

2. Επί παραβάσεων των άρθρων 3, 4, 5 και 9 του Κανονισµού
(ΕΕ) 260/2012, που τελούνται από παρόχους υπηρεσιών πληρω-
µών ή χρήστες υπηρεσιών πληρωµών, είτε αυτοί ανήκουν στα
εποπτευόµενα από την Τράπεζα της Ελλάδος πρόσωπα είτε όχι,
η Τράπεζα της Ελλάδος δύναται να επιβάλει χρηµατικό πρόστιµο
υπέρ του Ελληνικού Δηµοσίου, υπολογιζόµενο ως εφάπαξ ποσό
ύψους δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ µέχρι δύο εκατοµµυρίων
(2.000.000) ευρώ και σε περίπτωση υποτροπής µέχρι τριών εκα-
τοµµυρίων (3.000.000) ευρώ, µε την επιφύλαξη των ειδικότερων
διαδικασιών για την ανάκληση ή αναστολή άδειας λειτουργίας,
καθώς και των ποινικών κυρώσεων.

3. Αρµόδια αρχή για τη διαχείριση καταγγελιών που αφορούν
στα άρθρα 3, 4, 5 και 6 του Κανονισµού (ΕΕ) 2021/1230 και στα
άρθρα 7 και 8 του Κανονισµού (ΕΕ) 260/2012, ορίζεται η Γενική
Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων.

4. Σε περίπτωση παράβασης της παρ. 3 επιβάλλονται, µε από-
φαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, µια ή περισσότερες από τις παρακάτω κυρώσεις:

α) σύσταση συµµόρφωσης εντός προθεσµίας και άρσης της
προσβολής και παράλειψής της στο µέλλον ή, αν ο πάροχος υπη-
ρεσιών πληρωµών έχει ήδη συµµορφωθεί πριν από τη σύσταση,
σύσταση παράλειψης της προσβολής στο µέλλον,

β) πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) έως πεντακόσιες χιλιά-
δες (500.000) ευρώ. Αν εντός της τελευταίας πενταετίας, πριν
από την έκδοση της απόφασης επιβολής προστίµου, έχουν εκ-
δοθεί σε βάρος του παραβάτη περισσότερες από µια (1) αποφά-
σεις επιβολής προστίµου, το ανώτατο ύψος του προστίµου
ορίζεται σε ένα εκατοµµύριο (1.000.000) ευρώ.

5. Για την επιβολή των κυρώσεων της παρ. 4 λαµβάνονται
υπόψη ιδίως:

α) η φύση, η βαρύτητα, η έκταση και η διάρκεια της παράβα-
σης,

β) οι ενέργειες του παραβάτη για τον µετριασµό ή την επανόρ-
θωση της ζηµίας,

γ) προηγούµενες παραβάσεις της παρ. 8,
δ) το οικονοµικό όφελος από την παράβαση.
6. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται σύµφωνα µε την παρ. 4 ει-

σπράττονται κατά τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190).

7. Περίληψη των αποφάσεων, µε τις οποίες επιβάλλεται το
πρόστιµο της παρ. 3α, δηµοσιεύεται µε κάθε πρόσφορο µέσο και
αναρτάται υποχρεωτικά στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών από
την ηµεροµηνία έκδοσης της απόφασης, εφόσον το ύψος του
προστίµου είναι µεγαλύτερο από πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ
και ανεξαρτήτως του ύψους του προστίµου, σε περίπτωση υπο-
τροπής. Η περίληψη περιλαµβάνει ιδίως την επωνυµία ή το ονο-
µατεπώνυµο του παραβάτη, την έδρα, περιγραφή της
παράβασης και το επιβληθέν πρόστιµο. 

8. Για την εξωδικαστική επίλυση διαφορών, οι οποίες ανακύ-
πτουν µεταξύ των χρηστών και των παροχών των υπηρεσιών πλη-
ρωµών, όσον αφορά τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις που
απορρέουν από τον Κανονισµό (ΕΕ) 2021/1230 και τον Κανονι-
σµό (ΕΕ) 260/2012 αρµόδιοι είναι ο Συνήγορος του Καταναλωτή
και ο Ελληνικός Χρηµατοοικονοµικός Μεσολαβητής. 

9. Σε περίπτωση διασυνοριακών διαφορών, οι φορείς της παρ.
8 συνεργάζονται µε τους αντίστοιχους φορείς των άλλων κρατών
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.»
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Άρθρο 34
Κυρώσεις για την παράβαση υποχρεώσεων 

των εκδοτών ηλεκτρονικού χρήµατος - 
Αντικατάσταση άρθρου 24 ν. 4021/2011 

Το άρθρο 24 του ν. 4021/2011 (Α’ 218), περί κυρώσεων, αντι-
καθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 24 
(Άρθρο 13 Οδηγίας 2009/110/ΕΚ)

Κυρώσεις

1. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων επιβάλλονται στους παραβάτες των άρ-
θρων 21 και 22, µια ή περισσότερες από τις παρακάτω κυρώσεις:

α) σύσταση συµµόρφωσης εντός προθεσµίας και άρσης της
προσβολής και παράλειψής της στο µέλλον ή, αν ο εκδότης ηλε-
κτρονικού χρήµατος έχει ήδη συµµορφωθεί πριν από τη σύ-
σταση, σύσταση παράλειψης της προσβολής στο µέλλον,

β) πρόστιµο από δεκαπέντε χιλιάδες (15.000) έως πεντακόσιες
χιλιάδες (500.000) ευρώ. Αν εντός της τελευταίας πενταετίας,
πριν από την έκδοση της απόφασης επιβολής προστίµου, έχουν
εκδοθεί σε βάρος του παραβάτη περισσότερες από µια (1) απο-
φάσεις επιβολής προστίµου, το ανώτατο ύψος του προστίµου
ορίζεται σε ένα εκατοµµύριο (1.000.000) ευρώ.

2. Για την επιβολή των κυρώσεων της παρ. 1 λαµβάνονται
υπόψη ιδίως:

α) η φύση, η βαρύτητα, η έκταση και η διάρκεια της παράβα-
σης,

β) οι ενέργειες του παραβάτη για τον µετριασµό ή την επανόρ-
θωση της ζηµίας,

γ) προηγούµενες παραβάσεις της παρ. 1,
δ) το οικονοµικό όφελος από την παράβαση.
3. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται σύµφωνα µε την παρ. 1, ει-

σπράττονται κατά τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190).

4. Περίληψη των αποφάσεων, µε τις οποίες επιβάλλεται το
πρόστιµο της παρ. 1, δηµοσιεύεται µε κάθε πρόσφορο µέσο και
αναρτάται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών από την ηµεροµηνία
έκδοσης της απόφασης, εφόσον το ύψος του προστίµου είναι
µεγαλύτερο από πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ και ανεξαρτή-
τως του ύψους του προστίµου, σε περίπτωση υποτροπής. Η πε-
ρίληψη περιλαµβάνει ιδίως την επωνυµία ή το ονοµατεπώνυµο
του παραβάτη, την έδρα, περιγραφή της παράβασης και το επι-
βληθέν πρόστιµο.»

Άρθρο 35
Κυρώσεις για την παράβαση υποχρεώσεων

των παρόχων υπηρεσιών πληρωµών - 
Αντικατάσταση άρθρου 24 ν. 4465/2017

Το άρθρο 24 του ν. 4465/2017 (Α’ 47), περί κυρώσεων των πα-
ρόχων υπηρεσιών πληρωµών, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 24
Κυρώσεις 

(Άρθρο 26 Οδηγίας 2014/92/ΕΕ)

1. Σε περίπτωση παράβασης του τελευταίου εδαφίου της παρ.
1 του άρθρου 7 και της παρ. 2 του άρθρου 25, η Τράπεζα της
Ελλάδος µπορεί να λαµβάνει τα αναγκαία µέτρα, σύµφωνα µε το
Καταστατικό της, καθώς και να επιβάλει τις κυρώσεις της παρ. 2
του άρθρου 59 του ν. 4261/2014 (Α’ 107).

2. Οι κυρώσεις της παρ. 1 δηµοσιοποιούνται σύµφωνα µε το
άρθρο 60 του ν. 4261/2014.

3. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων επιβάλλονται στους παραβάτες των άρ-
θρων 4 έως 6 και 8 έως 20 µία ή περισσότερες από τις παρακάτω
κυρώσεις:

α) σύσταση συµµόρφωσης εντός προθεσµίας και άρσης της

προσβολής και παράλειψής της στο µέλλον, ή, αν ο παραβάτης
έχει ήδη συµµορφωθεί πριν από τη σύσταση, σύσταση παράλει-
ψης της προσβολής στο µέλλον,

β) πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) έως ένα εκατοµµύριο
πεντακόσιες χιλιάδες (1.500.000) ευρώ. Αν εντός της τελευταίας
πενταετίας, πριν από την έκδοση της απόφασης επιβολής προ-
στίµου, έχουν εκδοθεί σε βάρος του παραβάτη περισσότερες
από µια (1) αποφάσεις επιβολής προστίµου, το ανώτατο ύψος
του προστίµου ορίζεται σε τρία εκατοµµύρια (3.000.000) ευρώ.

4. Για την επιβολή των κυρώσεων της παρ. 3 λαµβάνονται
υπόψη ιδίως:

α) η φύση, η βαρύτητα, η έκταση και η διάρκεια της παράβα-
σης,

β) οι ενέργειες του παραβάτη για τον µετριασµό ή την επανόρ-
θωση της ζηµίας,

γ) προηγούµενες παραβάσεις της παρ. 3,
δ) το οικονοµικό όφελος από την παράβαση, 
ε) οι κυρώσεις που επιβλήθηκαν για την ίδια παράβαση σε

άλλα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε διασυνοριακές
υποθέσεις.

5. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται σύµφωνα µε την παρ. 3, ει-
σπράττονται κατά τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190).

6. Οι διοικητικές κυρώσεις που επιβάλλονται σύµφωνα µε την
παρ. 3 δηµοσιοποιούνται κατά την παρ. 2 του άρθρου 101 του ν.
4537/2018 (Α’ 84).»

Άρθρο 36
Δηµοσίευση των επιβαλλόµενων κυρώσεων 

για την παράβαση των υποχρεώσεων των πιστωτών 
σε συµβάσεις πίστωσης για καταναλωτές για ακίνητα 

που προορίζονται για κατοικία - 
Τροποποίηση άρθρου 36 ν. 4438/2016

Στο άρθρο 36 του ν. 4438/2016 (Α’ 220), περί κυρώσεων για
την παράβαση των υποχρεώσεων των πιστωτών σε συµβάσεις
πίστωσης καταναλωτών, συµπληρώνεται ο τίτλος µε την ανα-
φορά της ενσωµατούµενης Οδηγίας, προστίθεται εδάφιο στο
τέλος της παρ. 2, και το άρθρο 36 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 36
Κυρώσεις 

(άρθρο 38 της Οδηγίας 2014/17/ΕΕ)

1. Σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων του παρόντος
νόµου οι οριζόµενες στο άρθρο 4 αρµόδιες αρχές επιβάλλουν
κυρώσεις, σύµφωνα µε τις διατάξεις των παραγράφων 2 και 3.

2. Με την επιφύλαξη ειδικότερων διατάξεων, σε περίπτωση πα-
ράβασης των διατάξεων των άρθρων 9 και 10 επιβάλλονται κυ-
ρώσεις κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 13α του ν. 2251/1994. Σε
περίπτωση παράβασης των διατάξεων του άρθρου 37 εφαρµό-
ζεται το άρθρο 19 της  70330 οικ/30.6.2015 κοινής απόφασης
των Υπουργών Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού
και Δικαιοσύνης Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων Β’
1421). Για τη δηµοσιοποίηση των διοικητικών κυρώσεων εφαρ-
µόζεται η παρ. 2 του άρθρου 101 του ν. 4537/2018 (Α’ 84).

3. Σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων του παρόντος
νόµου, πλην αυτών που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της πα-
ραγράφου 2, η Τράπεζα της Ελλάδος,     µπορεί να λαµβάνει δι-
οικητικά µέτρα και να επιβάλλει τις κυρώσεις της παρ. 2 του
άρθρου 59 του ν. 4261/2014. Για τη δηµοσιοποίηση διοικητικών
κυρώσεων που επιβάλλονται, εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρ-
θρου 60 του    ν. 4261/2014.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 37
Καταργούµενες διατάξεις 

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
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α) το άρθρο 57 του ν. 4796/2021 (Α’ 63), περί εισαγωγής δε-
δοµένων στην ηλεκτρονική πλατφόρµα «e-katanalotis»,

β) η παρ. 3 του άρθρου 13α του ν. 2251/1994 (Α’ 191), περί επι-
βολής κυρώσεων,

γ) η παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 4430/2016 (Α’ 205), περί απο-
στολής δελτίου καταγγελιών,

δ) το άρθρο 14 του ν. 2194/1994 (Α’ 34), περί χρονικών ορίων
λειτουργίας κέντρων διασκεδάσεως και συναφών καταστηµάτων,

ε) το άρθρο 23 του ν. 2224/1994 (Α’ 112), περί καθορισµού
ωρών λειτουργίας καταστηµάτων,

στ) η υπό στοιχεία 1011/22/19-ιβ/26.9.1994 κοινή απόφαση των
Υπουργών Εργασίας και Δηµόσιας Τάξης, περί καθορισµού χρο-
νικών ορίων λειτουργίας κέντρων διασκεδάσεως και συναφών
καταστηµάτων (Β’ 724), και

ζ) το άρθρο 8 του ν. 3816/2010 (A’ 6), περί κυρώσεων. 

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΤΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΥΠΟΘΑΛΑΣΣΙΑ 

ΠΑΛΑΙΩΣΗ ΟΙΝΩΝ

Άρθρο 38
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η δηµιουργία προστιθέ-
µενης αξίας στους οίνους µέσω της παλαίωσής τους, µε την κα-
ταβύθισή τους στον θαλάσσιο πυθµένα.

Άρθρο 39
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι η δηµιουργία ρυθµιστικού
πλαισίου για την παλαίωση οίνων µέσω υποθαλάσσιας πόντισης
που αφορά στη διαδικασία αδειοδότησης για την υποβρύχια πα-
λαίωσή τους, τον καθορισµό της θέσης πόντισης, καθώς και τον
έλεγχο και την επισήµανση των οίνων. 

Άρθρο 40
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος Μέρους ορίζονται ως:
α) «οίνοι»: τα εµφιαλωµένα προϊόντα του Μέρους ΙΙ, του Πα-

ραρτήµατος VII, του Κανονισµού (ΕΕ) 1308/2013 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 17ης Δεκεµβρίου
2013, «για τη θέσπιση κοινής οργάνωσης των αγορών γεωργικών
προϊόντων και την κατάργηση των κανονισµών (ΕΟΚ) αριθ.
922/72, (ΕΟΚ) αριθ. 234/79, (ΕΚ) αριθ. 1037/2001 και (ΕΚ) αριθ.
1234/2007 του Συµβουλίου» (L 347),

β) «υποθαλάσσια πόντιση»: η καταβύθιση, εντός της ελληνικής
αιγιαλίτιδας ζώνης, σε βάθος µεταξύ δέκα (10) και πενήντα (50)
µέτρων από τη στάθµη της θάλασσας,

γ) «Περιφερειακά Πάρκα Παλαίωσης Οίνων»: οι οριοθετηµένες
θαλάσσιες ζώνες όπου δύνανται να ποντίζονται οίνοι προς πα-
λαίωση περισσότερων από µιας επιχειρήσεων.

Άρθρο 41
Άδεια απλής χρήσης θαλάσσιου βυθού 

για πόντιση οίνων

1. Για την υποθαλάσσια πόντιση φιαλών οίνου προς παλαίωση
εκδίδεται άδεια από την κατά τόπο αρµόδια Διεύθυνση Αγροτι-
κής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής (ΔΑΟΚ) της οικείας Περιφέ-
ρειας, κατόπιν σχετικής αίτησης από επιχείρηση παραγωγής,
εµφιάλωσης ή εµπορίας οίνων, η οποία έχει εγγραφεί στο Μη-
τρώο επιχειρήσεων αµπελοοινικού τοµέα του άρθρου 3 της υπό
στοιχεία 2453/235850/20.9.2019 απόφασης του Υπουργού Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’ 3673). Κατά τόπον αρµόδια
ΔΑΟΚ είναι εκείνη του τόπου πόντισης. Η αίτηση κοινοποιείται
από τη ΔΑΟΚ στο αρµόδιο τελωνείο, αν οι οίνοι προέρχονται από
φορολογική αποθήκη. Η αίτηση περιλαµβάνει:

α) αντίγραφο της άδειας οινοποιείου,
β) αν το οινοποιείο λειτουργεί ως φορολογική αποθήκη, αντί-

γραφο της σχετικής άδειας,
γ) το είδος του οίνου που ποντίζεται (Προστατευόµενης Ονο-

µασίας Προέλευσης ή Προστατευόµενης Γεωγραφικής Ένδει-
ξης, ποικιλιακός, ποικιλιακή σύνθεση), καθώς και κάθε έγγραφο
που πιστοποιεί τις σχετικές ιδιότητες του οίνου,

δ) την ποσότητα του οίνου που ποντίζεται (σε αριθµό και πε-
ριεκτικότητα φιαλών),

ε) την προγραµµατισµένη διάρκεια παλαίωσης,
στ) τις διαστάσεις του κλωβού,
ζ) το βάθος της πόντισης,
η) τις προτεινόµενες συντεταγµένες πόντισης, συνοδευόµενες

από τοπογραφικό, υπογεγραµµένο από πολιτικό ή τοπογράφο
µηχανικό, στο οποίο αποτυπώνονται η θέση, οι συντεταγµένες
του προτεινόµενου σηµείου πόντισης κατά το Ελληνικό Γεωδαι-
τικό Σύστηµα Αναφοράς, η απόσταση από την ακτογραµµή και
τα όρια της καθορισµένης Χερσαίας Ζώνης Λιµένα, εφόσον έχει
οριστεί, καθώς και ο βυθοµετρικός χάρτης της προτεινόµενης
περιοχής πόντισης οίνων,

θ) τον πιστοποιηµένο φορέα πιστοποίησης της παλαίωσης, συ-
νοδευόµενο από αντίγραφο της σχετικής σύµβασης µεταξύ του
αιτούντος και του εν λόγω φορέα.

2. Απαγορεύεται η πόντιση οίνων σε θαλάσσιο χώρο στον
οποίο δύναται να παρεµποδίζονται, καθ’ οιονδήποτε τρόπο, δρα-
στηριότητες, έργα ή περιοχές δηµοσίου συµφέροντος οι οποίες
ρυθµίζονται από κείµενες διατάξεις, ιδίως:

α) η εκτέλεση έργων που εξυπηρετούν κοινωφελείς σκοπούς,
όπως ύδρευση, αποχέτευση, καθώς και οι υποθαλάσσιοι αγωγοί
πάσης φύσεως, σύµφωνα µε το άρθρο 14 του ν. 2971/2001 (Α’
285),

β) η παραγωγή ενέργειας από υπεράκτια αιολικά πάρκα, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 6Α του ν. 3468/2006 (Α’ 129) και τον ν.
4203/2013 (Α’ 129),

γ) η παραγωγή ενέργειας από θαλάσσιους πλωτούς φωτοβολ-
ταϊκούς σταθµούς, που έχουν λάβει άδεια εγκατάστασης, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 17 του ν. 4951/2022 (Α’ 129), 

δ) η παραχώρηση χρήσης για την εκτέλεση έργων εγκατάστα-
σης υποβρυχίων καλωδίων ηλεκτρικής ενέργειας και τηλεπικοι-
νωνιών για τη διασύνδεση νήσων ή βραχονησίδων µε την
ηπειρωτική χώρα, σύµφωνα µε το άρθρο 110 του ν. 4850/2021
(Α’ 208),

ε) υδάτινες αθλητικές δραστηριότητες ή εγκαταστάσεις για τις
οποίες έχει δοθεί άδεια, σύµφωνα µε το άρθρο 56Β του ν.
2725/1999 (Α � 121),

στ) η λειτουργία υδατοδροµίων, σύµφωνα µε το άρθρο 24 του
ν. 4663/2020 (Α’ 30),

ζ) η αγκυροβολία, στάθµευση, φόρτωση και εκφόρτωση
πλοίων, για τη ρύθµιση των οποίων αρµόδιες είναι       οι λιµενικές
αρχές, σύµφωνα µε το άρθρο 141 του         ν.δ. 187/1973 (Α’ 261),

η) σε περιοχές όπου τελούνται πολεµικές ασκήσεις (πεδία
βολής), σύµφωνα µε τα άρθρα 3 και 5 της υπό στοιχεία
Φ.351/103/310959/7.8.2012 απόφασης του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας (Β’ 2355),

θ) σε θαλάσσιες ζώνες που έχουν χωροθετηθεί µε σκοπό τη
χρήση τους ως τουριστικών λιµένων (µαρίνες, καταφύγια, αγκυ-
ροβόλια), σύµφωνα µε το άρθρο 30 του ν. 2160/1993 (Α’ 118), 

ι) εντός ζώνης λιµένα, σύµφωνα µε το άρθρο 18 του     ν.
2971/2001,

ια) σε Περιοχές Οργανωµένης Ανάπτυξης Υδατοκαλλιέργειας
του ν. 2742/1999 (Α’ 207) και του Ειδικού Πλαισίου Χωροταξικού
Σχεδιασµού και της Αειφόρου Ανάπτυξης για τις υδατοκαλλιέρ-
γειες, όπως εγκρίθηκε µε την υπ’ αρ. 31722/4.11.2011 απόφαση
της Επιτροπής Συντονισµού της Κυβερνητικής Πολιτικής στον
τοµέα του χωροταξικού σχεδιασµού και της αειφόρου ανάπτυ-
ξης (Β’ 2505), καθώς και στην περιµετρική ζώνη προστασίας πε-
νήντα (50) µέτρων από τα όρια αυτών, του άρθρου 16 του ν.
4282/2014 (Α’ 182) και σε παραχωρηµένες κατά χρήση εκτάσεις,
στο πλαίσιο του ν. 2971/2001, για την εγκατάσταση υποστηρικτι-
κών εγκαταστάσεων υδατοκαλλιέργειας,

ιβ) εντός θαλάσσιας περιοχής όπου έχουν εντοπιστεί ενάλιες
αρχαιότητες, σύµφωνα µε τον ν. 4858/2021      (Α’ 220),

ιγ) σε σηµεία κατά τα οποία έχει ήδη ποντισθεί αντικείµενο,
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σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 41 του ν. 3153/2003 (Α’ 153),
ιδ) εντός περιοχών περιορισµών ναυσιπλοΐας, όπως αυτές κα-

θορίζονται µε κανονιστικές πράξεις και περιλαµβάνονται στο ετή-
σιο τεύχος µονίµων αγγελιών προς ναυτιλοµένους, το οποίο
εκδίδεται από την Υδρογραφική Υπηρεσία. Η ως άνω απαγό-
ρευση µπορεί να αρθεί κατόπιν άδειας από την αρµόδια Διοίκηση
του Πολεµικού Ναυτικού. Η αίτηση άρσης της απαγόρευσης
υποβάλλεται µέσω της κατά τόπο αρµόδιας λιµενικής αρχής.

3. Προκειµένου να εγκριθεί το προτεινόµενο σηµείο πόντισης
σε σχέση µε τις διαστάσεις των κλωβών, η αρµόδια ΔΑΟΚ, κοι-
νοποιεί, εντός δέκα (10) ηµερών από την υποβολή της αίτησης,
αντίγραφο αυτής στα Υπουργεία Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οι-
κονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
και Τουρισµού, προκειµένου να αποφανθούν, στο πλαίσιο των
αρµοδιοτήτων τους, επί της ύπαρξης ή µη κάποιου από τα ανα-
φερόµενα στο παρόν κωλύµατα πόντισης, στο προτεινόµενο ση-
µείο.

4. Σε περίπτωση που δεν τηρείται κάποια από τις προϋποθέ-
σεις του παρόντος, η αρµόδια ΔΑΟΚ απορρίπτει την αίτηση µε
αιτιολογηµένη απόφαση. Εφόσον η απόρριψη οφείλεται στη
χρήση της προτεινόµενης θαλάσσιας περιοχής για άλλες δρα-
στηριότητες, ο αιτών µπορεί να υποβάλει νέα αίτηση µε νέες
προτεινόµενες συντεταγµένες πόντισης.

5. Για κάθε πόντιση, καταβάλλεται από τον αιτούντα τέλος στο
Δηµόσιο Ταµείο. 

Άρθρο 42
Οίνοι Προστατευόµενης Ονοµασίας Προέλευσης 

και Προστατευόµενης Γεωγραφικής Ένδειξης

Η ταξινόµηση των οίνων ως Προστατευόµενης Ονοµασίας
Προέλευσης και Προστατευόµενης Γεωγραφικής Ένδειξης, λαµ-
βάνει χώρα, πριν την καταβύθισή τους.

Άρθρο 43
Πόντιση οίνων

1. Η πόντιση γίνεται µέσω µεταλλικών κλωβών που παρέχει ο
αιτών και αποκλειστικά µε δικές του δαπάνες. Οι προς υποθα-
λάσσια παλαίωση οίνοι µεταφέρονται προς πόντιση µε συνοδευ-
τικό έγγραφο αµπελοοινικών προϊόντων, αντίγραφο του οποίου
παραδίδεται στην αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικής Οικονοµίας και
Κτηνιατρικής (ΔΑΟΚ), η οποία διατηρεί σχετικό µητρώο. 

2. Για τους οίνους, οι οποίοι παράγονται και κατέχονται σε φο-
ρολογική αποθήκη, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Εθνικού Τελω-
νειακού Κώδικα (ν. 2960/2001, Α’ 265), επιτρέπεται η προσωρινή
έξοδος από τη φορολογική αποθήκη, για την υποβρύχια παλαί-
ωση. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας παλαίωσης, οι οίνοι
είτε επιστρέφονται στη φορολογική αποθήκη, είτε καταβάλλον-
ται άµεσα οι αναλογούντες φόροι.

3. Οι προς πόντιση οίνοι είναι σφραγισµένοι, ώστε να διασφα-
λίζεται η στεγανοποίηση του εσωτερικού των φιαλών.

4. Πριν την πόντιση, γίνεται επιβεβαίωση του σηµείου πόντισης
και της πληρωµής του σχετικού τέλους, έλεγχος και καταµέ-
τρηση των φιαλών, παρουσία κλιµακίου που αποτελείται από εκ-
προσώπους της αρµόδιας ΔΑΟΚ και έναν (1) εκπρόσωπο του
τελωνείου, αν οι οίνοι προέρχονται από φορολογική αποθήκη.
Στη συνέχεια, ο κλωβός σφραγίζεται µε αδιάβροχη σφραγίδα της
ΔΑΟΚ και ποντίζεται στο ορισµένο σηµείο πόντισης, ενώ συντάσ-
σεται πρωτόκολλο πόντισης που συνυπογράφεται από τους εκ-
προσώπους της αρµόδιας ΔΑΟΚ και τον εκπρόσωπο του
τελωνείου, εφόσον παρίσταται, καθώς και τον φορέα πιστοποί-
ησης.

5. Η ενδιαφερόµενη επιχείρηση ενηµερώνει την αρµόδια
ΔΑΟΚ, την αρµόδια λιµενική αρχή και την Υδρογραφική Υπηρε-
σία του Πολεµικού Ναυτικού για τον χρόνο και τις συντεταγµένες
πόντισης των µεταλλικών κλωβών, τρεις (3) τουλάχιστον ηµέρες
πριν από τη διενέργεια της πόντισης, προκειµένου να εκδοθεί κα-
τάλληλη προαγγελία. Οι περιοχές πόντισης οριοθετούνται περι-
µετρικά µε σηµαντήρες κίτρινου χρώµατος και φωτοσηµαίνονται

σύµφωνα µε τις οδηγίες της Υπηρεσίας Φάρων, µε µέριµνα και
δαπάνες της ενδιαφερόµενης επιχείρησης. 

6. Η πληµµελής εκπλήρωση των υποχρεώσεων των παρ. 4 και
5 από την οινοποιητική επιχείρηση επισύρει διοικητικό πρόστιµο
ύψους πέντε χιλιάδων (5.000) έως δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ,
καθώς και την ανάκληση της άδειας πόντισης. 

Άρθρο 44
Έλεγχος και συντήρηση των ποντισµένων κλωβών

1. Με ευθύνη της ενδιαφερόµενης επιχείρησης δύναται να
πραγµατοποιείται υποθαλάσσιος έλεγχος των κλωβών. 

2. Σε περίπτωση κλοπής ή απώλειας ή καταστροφής, ολικής ή
µερικής, των ποντισµένων οίνων, το Δηµόσιο δεν φέρει ευθύνη.
Σε περίπτωση καταστροφής, ολικής η µερικής, των ποντισµένων
οίνων, κατόπιν ενέργειας του Δηµοσίου, το τελευταίο φέρει ευ-
θύνη, εκτός αν ενήργησε για λόγους δηµοσίου συµφέροντος και
εφόσον δεν υπήρχε δυνατότητα έγκαιρης ανέλκυσης των ποντι-
σµένων κλωβών µε δαπάνη της ενδιαφερόµενης επιχείρησης.

3. Σε περίπτωση απώλειας ή καταστροφής, ολικής ή µερικής,
των ποντισµένων οίνων που προέρχονται από φορολογική απο-
θήκη, εφαρµόζεται το άρθρο 65 του Εθνικού Τελωνειακού Κώ-
δικα (ν. 2960/2001, Α’ 265).

4. Σε περίπτωση κλοπής των ποντισµένων οίνων που προέρ-
χονται από φορολογική αποθήκη, εφαρµόζονται, κατά περί-
πτωση, τα άρθρα 56, 109, 118 και 119α του Εθνικού Τελωνειακού
Κώδικα.

Άρθρο 45
Ανέλκυση

1. Η ανέλκυση των προς παλαίωση οίνων πραγµατοποιείται κα-
τόπιν αίτησης της ενδιαφερόµενης επιχείρησης προς την αρµό-
δια Διεύθυνση Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής (ΔΑΟΚ),
προκειµένου να ελεγχθούν η ποιότητα και η εξέλιξη των οίνων ή
να διατεθούν στην αγορά για οποιαδήποτε άλλη εύλογη αιτία. Η
ανέλκυση και η αποσφράγιση των κλωβών γίνεται παρουσία του
κλιµακίου της παρ. 4 του άρθρου 43, κατόπιν ενηµέρωσης της
αρµόδιας λιµενικής αρχής µε µέριµνα της οινοποιητικής επιχεί-
ρησης, και συντάσσεται σχετικό πρωτόκολλο, το οποίο συνυπο-
γράφεται από τον φορέα πιστοποίησης. 

2. Για λόγους δηµοσίου συµφέροντος και µε αιτιολογηµένη
απόφαση, η οποία επιδίδεται στην επιχείρηση που προέβη στην
πόντιση, µπορεί να ζητηθεί η ανέλκυση από το, κατά περίπτωση,
αρµόδιο Υπουργείο. Στην τελευταία περίπτωση, εφόσον είναι δυ-
νατό, η ανέλκυση συνοδεύεται µε πόντιση σε έτερο σηµείο, και
καταρτίζεται νέο πρωτόκολλο πόντισης. Σε περίπτωση επείγου-
σας και δικαιολογηµένης ανάγκης, η ανέλκυση µπορεί να γίνει
χωρίς την προηγούµενη ειδοποίηση της ενδιαφερόµενης επιχεί-
ρησης, η οποία ειδοποιείται από την αρµόδια ΔΑΟΚ εντός δύο
(2) ηµερών από την ως άνω απόφαση, προκειµένου να παραλά-
βει ή να επαναποντίσει τους οίνους σε έτερο σηµείο. Οι δαπάνες
ανέλκυσης και προσωρινής αποθήκευσης των προς παλαίωση
οίνων βαρύνουν την ενδιαφερόµενη επιχείρηση.

3. Αν διαπιστωθεί ότι ο κλωβός έχει αποσφραγιστεί, ακόµα και
από τυχαίο γεγονός, οι οίνοι επιστρέφονται στην επιχείρηση,
αλλά δεν δύνανται να διατεθούν στο εµπόριο ως οίνοι υποθα-
λάσσιας παλαίωσης. Στο πρωτόκολλο ανέλκυσης - αποσφράγι-
σης περιγράφεται, µε ευθύνη του φορέα πιστοποίησης, και η
κατάσταση επιφάνειας των φιαλών, προκειµένου να βεβαιωθεί
ότι είναι τεχνικώς αδύνατη ή εξαιρετικά δυσχερής η επικόλληση
ετικέτας, λόγω της προσκόλλησης οργανισµών επί της φιάλης.

4. Για κάθε ανέλκυση, καταβάλλεται από τον αιτούντα τέλος
στο Δηµόσιο Ταµείο, το οποίο ισούται µε το ελάχιστο τέλος πόν-
τισης.

Άρθρο 46
Λήξη και ανανέωση της άδειας πόντισης

Με τη λήξη της άδειας πόντισης, ο αιτών ή οποιοσδήποτε απο-
δεικνύει, ενώπιον της αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτικής Οικονο-
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µίας και Κτηνιατρικής (ΔΑΟΚ), ότι είναι κύριος των ποντισµένων
οίνων, µε δική του ευθύνη, είτε την ανανεώνει, είτε αιτείται την
ανέλκυση των οίνων. Σε διαφορετική περίπτωση, η κατά τόπο αρ-
µόδια ΔΑΟΚ βεβαιώνει την καθυστέρηση και επιβάλλει πρόστιµο
που ισούται µε το διπλάσιο του ετήσιου τέλους πόντισης. Εφό-
σον παρέλθει τριετία από τη λήξη της άδειας πόντισης, οι οίνοι
που παραµένουν ποντισµένοι περιέρχονται αυτοδικαίως στην κυ-
ριότητα του Κράτους.

Άρθρο 47
Επισήµανση

1. Οι φιάλες που ανελκύστηκαν και κατεγράφησαν µεταφέρον-
ται στις εγκαταστάσεις της οινοποιητικής επιχείρησης για τις ερ-
γασίες επισήµανσης. Εφόσον έχει βεβαιωθεί στο πρωτόκολλο
ανέλκυσης, ότι δεν είναι δυνατή η επισήµανση µέσω επικολλώ-
µενης ετικέτας επί της φιάλης λόγω της υποθαλάσσιας παλαί-
ωσης, η επισήµανση γίνεται επί χάρτινης ετικέτας, η οποία
δένεται γύρω από τη φιάλη και σφραγίζεται µε κέρινη σφραγίδα
από την οινοποιητική επιχείρηση. Υπεύθυνη για την επισήµανση,
σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο, είναι η οινοποιητική επιχείρηση. 

2. Οι οίνοι που έχουν υποστεί πόντιση τουλάχιστον για ένα (1)
έτος µπορούν να φέρουν την ένδειξη: «παλαιωµένος στη θά-
λασσα»/«aged in the sea water» ή «aged underwater»/«veilli dans la
mer», συνοδευόµενη απαραιτήτως από τη συνολική διάρκεια πα-
λαίωσης σε καταβύθιση, εκφραζόµενη σε µήνες ή έτη, στην αντί-
στοιχη γλώσσα. Ο φορέας πιστοποίησης εκδίδει σχετική βεβαίωση.

3. Ως προς την επισήµανση τροφίµων και οίνων εφαρµόζονται
οι Κανονισµοί (ΕΕ) 1169/2001 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου, της 25ης Οκτωβρίου 2011, σχετικά�  µε την πα-
ροχή�  πληροφοριών για τα τρόφιµα στους καταναλωτές (L 304)
και 1308/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου, της 17ης Δεκεµβρίου 2013 για τη θέσπιση κοινής οργάνω-
σης των αγορών γεωργικών προϊόντων (L 347).

Άρθρο 48
Περιφερειακά θαλάσσια πάρκα παλαίωσης οίνων

1. Με απόφαση της εκάστοτε αρµόδιας Περιφέρειας, κατόπιν
αιτήσεως αντιπροσωπευτικών οργανώσεων οινοπαραγωγών, δύ-
νανται να ορίζονται Περιφερειακά Θαλάσσια Πάρκα Παλαίωσης
Οίνων, όπου συγκεντρώνονται προς παλαίωση οίνοι από οινοποι-
ητικές, εµφιαλωτικές ή εµπορικές επιχειρήσεις που έχουν την
έδρα τους εντός της εν λόγω Περιφέρειας. 

2. Tο κόστος συντήρησης των Περιφερειακών Θαλασσίων
Πάρκων Παλαίωσης Οίνων βαρύνει τις ενδιαφερόµενες επιχει-
ρήσεις, στις οποίες και επιµερίζεται, ανάλογα µε τον όγκο των
οίνων προς παλαίωση. 

3. Η τουριστική εκµετάλλευση των Περιφερειακών Θαλασσίων
Πάρκων Παλαίωσης Οίνων είναι δυνατή, σύµφωνα µε τον ν.
4688/2020 (Α’ 101), περί καταδυτικού τουρισµού, ο οποίος εφαρ-
µόζεται αναλόγως. 

4. Οι παρ. 2 έως 7 του άρθρου 41 εφαρµόζονται και στα Περι-
φερειακά Θαλάσσια Πάρκα Παλαίωσης Οίνων.

Άρθρο 49
Εξουσιοδοτικές διατάξεις 

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Οικονοµικών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζονται οι λεπτοµέ-
ρειες των προδιαγραφών που τηρούν οι φορείς πιστοποίησης
της υποβρύχιας παλαίωσης οίνων της περ. θ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 41, ο έλεγχος τους, καθώς και η εγγραφή των ανωτέρω φο-
ρέων σε σχετικό µητρώο, οι υποχρεώσεις και οι αρµοδιότητές
τους.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων και Οικονοµικών ορίζονται το ελάχιστο τέλος απλής χρή-
σης θαλάσσιου πυθµένα της παρ. 5 του άρθρου 41, καθώς και ο
τρόπος υπολογισµού του, ιδίως βάσει του αριθµού φιαλών, του
εµβαδού του κλωβού πόντισης και του χρόνου παλαίωσης. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων και Οικονοµικών και του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής
Δηµοσίων Εσόδων καθορίζονται οι διαδικασίες σχετικά µε την
προσωρινή έξοδο των προς πόντιση οίνων από τη φορολογική
αποθήκη της παρ. 2 του άρθρου 43, καθώς και την κατά περί-
πτωση επιστροφή αυτών ή τη βεβαίωση και είσπραξη των ανα-
λογουσών φορολογικών επιβαρύνσεων, µετά την ολοκλήρωση
της παλαίωσης των οίνων, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Εσωτερικών, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
Τουρισµού, προβλέπονται οι όροι χωροθέτησης των Περιφερει-
ακών Πάρκων Παλαίωσης Οίνων του άρθρου 48 και ειδικότερα
οι ελάχιστες αποστάσεις από λιµάνια, ακτές κολύµβησης, λει-
τουργούσες τουριστικές µονάδες ή εγκαταστάσεις και από υφι-
στάµενες οικιστικές αναπτύξεις ή υφιστάµενες ή προγραµ-
µατιζόµενες βιοµηχανικές µονάδες, εξορυκτικές εγκαταστάσεις,
λιµενικές εγκαταστάσεις διακίνησης πετρελαιοειδών ή βιοµηχα-
νικών µονάδων που εγκυµονούν κινδύνους θαλάσσιας ρύπανσης
και άλλες συναφείς δραστηριότητες. Με την ίδια απόφαση ρυθ-
µίζονται τεχνικά ζητήµατα και προδιαγραφές που πρέπει να πλη-
ρούν οι τοποθετούµενες εγκαταστάσεις, η συντήρηση και
αποµάκρυνσή τους, καθώς και οι συνθήκες πρόσβασης σε αυτές
από και προς τη ξηρά.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΠΛΑΙΣΙΟ ΑΣΚΗΣΗΣ ΤΗΣ ΔΙΑΔΡΑΣΤΙΚΗΣ 

ΨΥΧΑΓΩΓΙΚΗΣ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑΣ 
«ΔΩΜΑΤΙΑ ΑΠΟΔΡΑΣΗΣ (ESCAPE ROOMS)» - 

ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΑΔΕΙΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΟΥ Ν. 4442/2016

Άρθρο 50
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η συνέχιση της αναµόρ-
φωσης του πλαισίου άσκησης οικονοµικών δραστηριοτήτων µε
ενιαίο και συνεκτικό τρόπο στο πλαίσιο του ν. 4442/2016 (A’ 230),
µε έµφαση στον ανασχεδιασµό των διαδικασιών που απαιτούνται
για τη λειτουργία των επιχειρήσεων και στη διευκόλυνση άσκη-
σης των δραστηριοτήτων τους, µε στόχο την προσέλκυση των
επενδύσεων, την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας και γενικό-
τερα τη βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος.

Άρθρο 51
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι η απλοποίηση του
πλαισίου ίδρυσης και λειτουργίας της διαδραστικής ψυχαγωγι-
κής δραστηριότητας «δωµάτια απόδρασης (escape rooms)».

Άρθρο 52
Μετάθεση προθεσµίας έκδοσης κανονιστικών πράξεων

των άρθρων 5 και 7 του ν. 4442/2016 περί υπαγωγής 
των οικονοµικών δραστηριοτήτων που εµπίπτουν 

σε καθεστώς γνωστοποίησης ή έγκρισης λειτουργίας - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 16 ν. 4442/2016

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 16 του   ν.
4442/2016 (Α’ 230), περί µεταβατικών και καταργούµενων διατά-
ξεων, η προθεσµία έκδοσης των κανονιστικών πράξεων των άρ-
θρων 5 και 7 του ως άνω νόµου για την υπαγωγή των
οικονοµικών δραστηριοτήτων που εµπίπτουν σε καθεστώς γνω-
στοποίησης ή έγκρισης λειτουργίας παρατείνεται, και η παρ. 2
διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Τα προεδρικά διατάγµατα και οι υπουργικές αποφάσεις
που προβλέπονται στα άρθρα 5 και 7, περί υπαγωγής των οικο-
νοµικών δραστηριοτήτων που εµπίπτουν σε καθεστώς γνωστο-
ποίησης ή έγκρισης του παρόντος, εκδίδονται έως την 31η
Δεκεµβρίου 2024. Μετά την άπρακτη παρέλευση της άνω ηµε-
ροµηνίας, κάθε οικονοµική δραστηριότητα, εξαιρουµένων όσων
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ασκούνται ελεύθερα, θεωρείται ότι εµπίπτει στο καθεστώς γνω-
στοποίησης.

Σε αυτήν την περίπτωση ο φορέας της οικονοµικής δραστη-
ριότητας γνωστοποιεί στις αρµόδιες αρχές της παρ. 1 του άρ-
θρου 13 ότι προτίθεται να κάνει έναρξη της οικονοµικής του
δραστηριότητας, υποβάλλοντας συγχρόνως υπεύθυνη δήλωση
ότι πληροί τις προϋποθέσεις νόµιµης λειτουργίας σύµφωνα µε
τις κείµενες διατάξεις και ότι κατέχει τα απαραίτητα πιστοποι-
ητικά ασφαλούς λειτουργίας. Η αρµόδια αρχή µπορεί να ασκήσει
έλεγχο της σύννοµης λειτουργίας της δραστηριότητας σύµφωνα
µε το άρθρο 12.»

Άρθρο 53
Μετονοµασία του Κεφαλαίου ΛΙ’ του ν. 4442/2016

Το Κεφάλαιο ΛΙ’ του ν. 4442/2016 (Α’ 230), περί απλούστευσης
του πλαισίου λειτουργίας χιονοδροµικών κέντρων (ειδικής του-
ριστικής υποδοµής), διορθώνεται ως προς την αρίθµησή του, ως
εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Μ’
ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΗ ΠΛΑΙΣΙΟΥ 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΧΙΟΝΟΔΡΟΜΙΚΩΝ
ΚΕΝΤΡΩΝ (ΕΙΔΙΚΗΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΥΠΟΔΟΜΗΣ)»

Άρθρο 54
Πλαίσιο άσκησης της διαδραστικής ψυχαγωγικής 

δραστηριότητας «δωµάτια απόδρασης (escape rooms)» -
Προσθήκη Κεφαλαίου ΜΑ’ στον ν. 4442/2016

Στον ν. 4442/2016 (Α’ 230) προστίθεται κεφάλαιο MA’ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΜA’
ΠΛΑΙΣΙΟ ΑΣΚΗΣΗΣ ΤΗΣ ΔΙΑΔΡΑΣΤΙΚΗΣ ΨΥΧΑΓΩΓΙΚΗΣ 

ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑΣ «ΔΩΜΑΤΙΑ ΑΠΟΔΡΑΣΗΣ 
(ESCAPE ROOMS)»

Άρθρο 301
Πεδίο εφαρµογής

Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου εµπίπτει η δια-
δραστική ψυχαγωγική δραστηριότητα «δωµάτια απόδρασης
(escape rooms)» µε Κωδικό Αριθµό Δραστηριότητας (Κ.Α.Δ.)
93.29.19.10.

Άρθρο 302
Αρµόδια αρχή

Αρµόδια αρχή για την εφαρµογή του παρόντος Κεφαλαίου,
ορίζεται ο Δήµος στη χωρική αρµοδιότητα του οποίου ασκείται
η δραστηριότητα.

Άρθρο 303
Γνωστοποίηση λειτουργίας διαδραστικής ψυχαγωγικής δρα-

στηριότητας «δωµάτια απόδρασης (escape rooms)»

1. Η διαδραστική ψυχαγωγική δραστηριότητα «δωµάτια από-
δρασης (escape rooms)» υπάγεται στο καθεστώς γνωστοποί-
ησης του άρθρου 5.

2. Πριν από την υποβολή της γνωστοποίησης, ο φορέας της
δραστηριότητας υποχρεούται να έχει συγκεντρώσει τα απαιτού-
µενα δικαιολογητικά, τα οποία δεν συνυποβάλλει µε τη γνωστο-
ποίηση, αλλά τα τηρεί µαζί µε το αποδεικτικό υποβολής της
γνωστοποίησης στον χώρο άσκησης της δραστηριότητάς του και
τα καθιστά διαθέσιµα για κάθε έλεγχο.

3. Η γνωστοποίηση υποβάλλεται στην αρµόδια αρχή του άρ-
θρου 302, αποκλειστικά µέσω του Ολοκληρωµένου Πληροφορια-
κού Συστήµατος Άσκησης Δραστηριοτήτων και Ελέγχου (Ο.Π.Σ.
- Α.Δ.Ε.) του άρθρου 14. Μέχρι την ενεργοποίηση του Ο.Π.Σ. -
Α.Δ.Ε., κατά το µέρος που αφορά στη γνωστοποίηση της δρα-
στηριότητας του άρθρου 301, η γνωστοποίηση κατατίθεται σε

έντυπη ή ηλεκτρονική µορφή απευθείας στην αρµόδια αρχή του
άρθρου 302. 

4. Η αρµόδια αρχή του άρθρου 302 παραλαµβάνει σε κάθε πε-
ρίπτωση τη γνωστοποίηση, η οποία υποβάλλεται από τον φορέα
της δραστηριότητας µε ευθύνη του για τα περιλαµβανόµενα σε
αυτήν στοιχεία και εκδίδει αποδεικτικό υποβολής. Μετά από την
υποβολή της γνωστοποίησης ο φορέας µπορεί να ξεκινήσει τη
λειτουργία της δραστηριότητάς του.

5. Η αρµόδια αρχή του άρθρου 302 υποχρεούται να κοινοποιεί
το αργότερο εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών τη γνωστοποί-
ηση στις λοιπές ελεγκτικές αρχές, που προσδιορίζονται µε την
απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 308, προκειµένου αυτές να λά-
βουν γνώση για την έναρξη λειτουργίας και να ασκούν τις ελεγ-
κτικές τους αρµοδιότητες.

Άρθρο 304
Μεταβολές στην ασκούµενη δραστηριότητα

1. Αν πρόκειται να µεταβληθούν για οποιονδήποτε λόγο τα
στοιχεία της γνωστοποίησης λειτουργίας, ο φορέας της δραστη-
ριότητας υποχρεούται σε προηγούµενη γνωστοποίηση της µε-
ταβολής στην αρµόδια αρχή του άρθρου 302. Πριν από την
υποβολή της γνωστοποίησης της µεταβολής, ο φορέας της δρα-
στηριότητας διαθέτει τα απαιτούµενα για τη µεταβολή δικαιολο-
γητικά, τα οποία δεν συνυποβάλλονται µε τη γνωστοποίηση,
αλλά τηρούνται στον χώρο άσκησης της δραστηριότητας και
είναι διαθέσιµα σε κάθε έλεγχο. Η αρµόδια αρχή του άρθρου 302
υποχρεούται να κοινοποιεί, το αργότερο εντός πέντε (5) εργάσι-
µων ηµερών, τη γνωστοποίηση της µεταβολής στις αρµόδιες
αρχές στις οποίες έχει κοινοποιηθεί η αρχική γνωστοποίηση λει-
τουργίας.

2. Σε περίπτωση αλλαγής του φορέα της δραστηριότητας,
εφαρµόζεται το άρθρο 9, περί της διαδικασίας και των υποχρε-
ώσεων του παλαιού και του νέου φορέα. Τα δικαιολογητικά που
συνδέονται µε το πρόσωπο του φορέα της δραστηριότητας, εκ-
δίδονται στο πρόσωπο του νέου φορέα.

3. Σε περίπτωση µετεγκατάστασης µιας δραστηριότητας,
απαιτείται η υποβολή νέας γνωστοποίησης λειτουργίας, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 303.

Άρθρο 305
Παράβολο

1. Για την υποβολή γνωστοποίησης της διαδραστικής ψυχα-
γωγικής δραστηριότητας «δωµάτια απόδρασης (escape rooms)»
απαιτείται η προηγούµενη καταβολή παράβολου του άρθρου 11,
όπως εξειδικεύεται µε την απόφαση της παρ. 2 του άρθρου 308.

2. Δεν απαιτείται παράβολο για την αλλαγή φορέα δραστηριό-
τητας και για τη µεταβολή υποβληθείσας γνωστοποίησης.

Άρθρο 306
Έλεγχοι

Κατά τη λειτουργία της δραστηριότητας, η αρµόδια αρχή του
άρθρου 302 και οι λοιπές ελεγκτικές αρχές και φορείς δύνανται
να διενεργούν ελέγχους, µε σκοπό την παρακολούθηση της συµ-
µόρφωσης των φορέων άσκησης των δραστηριοτήτων µε τις
απαιτήσεις του παρόντος Κεφαλαίου και να προβαίνουν στις
κατά λόγον     αρµοδιότητας ενέργειες. Κατά τη διενέργεια των
ελέγχων εφαρµόζονται τα άρθρα 127 έως και 157 του  ν.
4512/2018 (Α’ 5), περί του πλαισίου εποπτείας των οικονοµικών
δραστηριοτήτων. Μέχρι την πλήρη εφαρµογή του ν. 4512/2018
η αρµόδια αρχή του άρθρου 302 δύναται να διενεργεί εκ των
υστέρων ελέγχους βάσει κριτηρίων κινδύνου.

Άρθρο 307
Παραβάσεις - Κυρώσεις

1. Σε περίπτωση παραβάσεων ως προς την υποβολή γνωστο-
ποίησης και συγκεκριµένα σε περίπτωση παράλειψης γνωστο-
ποίησης πριν από την έναρξη λειτουργίας (αρχική γνωστοποίηση),
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παράλειψης γνωστοποίησης µεταβολής στοιχείων της γνωστοποί-
ησης, παράλειψης γνωστοποίησης αλλαγής φορέα, παροχής ανα-
ληθών ή ανακριβών ή ελλιπών στοιχείων κατά τη γνωστοποίηση,
έλλειψης δικαιολογητικών, επιβάλλονται σε βάρος του φορέα της
δραστηριότητας κυρώσεις σύµφωνα µε το άρθρο 15. Το επιβαλ-
λόµενο διοικητικό πρόστιµο κυµαίνεται από πεντακόσια (500)
ευρώ έως δώδεκα χιλιάδες (12.000) ευρώ.

2. Σε περίπτωση µη τήρησης των απαιτήσεων της υπ’ αρ.
100393/18.10.2022 κοινής απόφασης των Υπουργών Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας (Β’ 5520), επιβάλλεται πρόστιµο
από χίλια (1.000) ευρώ έως είκοσι χιλιάδες (20.000) ευρώ.

3. Σε περίπτωση παράβασης που εµπίπτει, τόσο στην παρ. 1,
όσο και στην παρ. 2, επιβάλλεται το υψηλότερο πρόστιµο µεταξύ
των (2) δύο.

4. Επιπλέον των προστίµων, επιβάλλεται διακοπή λειτουργίας
της δραστηριότητας ολική ή µερική, προσωρινή ή οριστική, στις
ακόλουθες περιπτώσεις:

α) σε περίπτωση παράβασης, η οποία είναι αντικειµενικά αδύ-
νατον να αρθεί,

β) σε περίπτωση ύπαρξης άµεσου κινδύνου για το δηµόσιο συµ-
φέρον και ιδίως για την υγεία και ασφάλεια των χρηστών ή εργα-
ζοµένων,

γ) σε περίπτωση που δωµάτιο απόδρασης δεν διαθέτει την προ-
βλεπόµενη από την υπ’ αρ. 100393/18.10.2022 κοινή απόφαση έκ-
θεση τεχνικού ελέγχου που να επιτρέπει την ασφαλή λειτουργία
και χρήση του.

5. Οι διοικητικές κυρώσεις επιβάλλονται µε απόφαση του Δη-
µάρχου.

6. Κατά των αποφάσεων επιβολής κυρώσεων χωρεί ειδική διοι-
κητική προσφυγή, σύµφωνα µε το άρθρο 227 του ν. 3852/2010 (Α’
87).

Άρθρο 308
Εξουσιοδοτικές διατάξεις 

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών, Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης και Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
καθορίζονται για τις δραστηριότητες του παρόντος Κεφαλαίου,
το περιεχόµενο και η διαδικασία της γνωστοποίησης λειτουρ-
γίας, τα δικαιολογητικά που τηρούνται στον χώρο άσκησης της
δραστηριότητας, ο τρόπος γνωστοποίησης των στοιχείων σε πε-
ρίπτωση επικείµενης µεταβολής τους, οι αρχές στις οποίες κοι-
νοποιούνται η γνωστοποίηση και οι µεταβολές της, προκειµένου
να ασκήσουν τις ελεγκτικές τους αρµοδιότητες, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων και Οικονοµικών καθορίζονται, για τις δραστηριότητες του
παρόντος Κεφαλαίου, το ύψος του παράβολου του άρθρου 305,
ο χρόνος και ο τρόπος καταβολής του, ο τρόπος µεταφοράς των
πιστώσεων στα αρµόδια όργανα, καθώς και κάθε άλλο σχετικό
θέµα.

3. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων κα-
θορίζονται, για τις δραστηριότητες του παρόντος Κεφαλαίου, η
κλιµάκωση και τα κριτήρια επιµέτρησης των κυρώσεων του άρ-
θρου 307, η διαδικασία επιβολής τους, καθώς και κάθε άλλο σχε-
τικό µε τις εν λόγω κυρώσεις θέµα.

Άρθρο 309
Τελικές διατάξεις

Αρµόδια υπηρεσία για την επίσπευση έκδοσης των κανονιστι-
κών πράξεων του παρόντος Κεφαλαίου, καθώς και για την παρα-
κολούθηση της ορθής εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου και
των κατ’ εξουσιοδότηση αυτού εκδιδόµενων κανονιστικών πρά-
ξεων, είναι η Διεύθυνση Εµπορικής Επιχειρηµατικότητας της Γε-
νικής Γραµµατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, η οποία µεριµνά για την παροχή διευκρινίσεων και
οδηγιών προς τους Δήµους και τις λοιπές αρµόδιες Αρχές.

Άρθρο 310
Μεταβατικές διατάξεις

Τα δωµάτια απόδρασης και οι σχετικές υποστηρικτικές εγκα-
ταστάσεις και ο εξοπλισµός που έχουν τεθεί σε λειτουργία, πριν
από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της                       υπ’ αρ.
100393/18.10.2022 κοινής απόφασης των Υπουργών Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας (Β’ 5520), υποβάλλονται υπο-
χρεωτικά σε αρχικό τεχνικό έλεγχο σύµφωνα µε την παρ. 2 του
άρθρου 12 αυτής. Στη συνέχεια, υποχρεούνται σε γνωστοποί-
ηση, σύµφωνα µε το άρθρο 303, µέσα σε διάστηµα δύο (2)
µηνών, από την παρέλευση της προθεσµίας της παρ. 2 του άρ-
θρου 12 αυτής.

Μετά από την υποβολή της γνωστοποίησης, η λειτουργία της
δραστηριότητας διέπεται από το παρόν Κεφάλαιο.»

Άρθρο 55
Έναρξη ισχύος του ν. 4442/2016 - Τροποποίηση 

Παραρτήµατος ΙΙ ν. 4442/2016

Στο Παράρτηµα ΙΙ του ν. 4442/2016 (Α’ 230), περί ενάρξεως
ισχύος, η περ. 7 αντικαθίσταται, προστίθενται περ. 8, 9 και 10,
και το Παράρτηµα ΙΙ διαµορφώνεται ως εξής:

«ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙ
Έναρξη ισχύος του ν. 4442/2016

Οι διατάξεις του παρόντος τίθενται σε ισχύ ως εξής:
1. Τα άρθρα 1 έως 56 στις 7.12.2016, ηµεροµηνία δηµοσίευ-

σης του ν. 4442/2016,
2. τα άρθρα 57 έως 76 στις 17.1.2018, ηµεροµηνία δηµοσίευ-

σης του ν. 4512/2018,
3. τα άρθρα 77 έως 83 στις 14.6.2018, ηµεροµηνία δηµοσίευ-

σης του ν. 4549/2018 (Α’ 105),
4. τα άρθρα 84 έως 108 στις 29.7.2020, ηµεροµηνία δηµοσί-

ευσης του ν. 4711/2020 (Α’ 145),
5. τα άρθρα 109 έως 205 στις 17.4.2021, ηµεροµηνία δηµοσί-

ευσης του ν. 4796/2021 (Α’ 63),
6. τα άρθρα 206 έως 277, στις 26.6.2021, ηµεροµηνία δηµοσί-

ευσης του ν. 4811/2021 (Α’ 108), εκτός αν άλλως προβλέπεται
σε επιµέρους διατάξεις, ιδίως των άρθρων 258, 267 και 277,

7. τα άρθρα 278 έως 287, στις 5.11.2021, ηµεροµηνία δηµοσί-
ευσης του ν. 4849/2021 (Α’ 207),

8. τα άρθρα 288 έως 300, στις 20.4.2022, ηµεροµηνία δηµοσί-
ευσης του ν. 4926/2022 (Α’ 87),

9. τα άρθρα 287Α, 287Β και 287Γ στις 29.9.2022, ηµεροµηνία
δηµοσίευσης του ν. 4974/2022 (Α’ 185),

10. τα άρθρα 301 έως 310, από την ηµεροµηνία δηµοσίευσής
τους, εκτός αν προβλέπεται άλλως σε επιµέρους διατάξεις.»

ΜΕΡΟΣ Ε’ 
ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ, 

ΤΗΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑΣ 
ΚΑΙ ΤΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 56
Σκοπός 

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η βελτίωση της λειτουρ-
γίας του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος, ιδίως µέσα από την
προώθηση της έρευνας, καθώς και µέσω επιµέρους διορθωτικών
παρεµβάσεων στην εταιρική και επιµελητηριακή νοµοθεσία, αν-
τιµετωπίζοντας, παράλληλα, ευρύτερα ζητήµατα, προς τον
σκοπό ενίσχυσης της ανάπτυξης. 
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Άρθρο 57
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους συνιστά η τροποποίηση
υφιστάµενων ρυθµίσεων, που αφορούν στην έρευνα, καθώς και
σε εµπορικές συναλλαγές επί των οποίων παρουσιάστηκαν ζη-
τήµατα, που προκαλούν αγκυλώσεις και χρήζουν εκσυγχρονι-
σµού. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ

Άρθρο 58
Σύσταση Επιτροπής Ισότητας των Φύλων 

και Καταπολέµησης των Διακρίσεων 
στους ερευνητικούς και τεχνολογικούς φορείς

1. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.)      συνιστάται
και συγκροτείται σε κάθε ερευνητικό και       τεχνολογικό φορέα
του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258), Επιτροπή Ισότητας των
Φύλων και Καταπολέµησης των Διακρίσεων (ΕΙΦΚΔ), ως συµβου-
λευτικό όργανο του φορέα και των οργάνων διοίκησής του. Απο-
στολή της Επιτροπής είναι η προώθηση της ισότητας των φύλων
και της καταπολέµησης των διακρίσεων µε βάση το φύλο, τη φυ-
λετική ή εθνοτική καταγωγή, τη θρησκεία ή τις πεποιθήσεις, την
κατάσταση υγείας/αναπηρίας, την ηλικία ή τον γενετήσιο προσα-
νατολισµό σε όλα τα επίπεδα λειτουργίας και σε όλες τις διαδικα-
σίες και δραστηριότητες των ερευνητικών και τεχνολογικών
φορέων. Η Επιτροπή συµβάλλει στην πρόληψη και αντιµετώπιση
κάθε είδους διακρίσεων και στην πρόληψη και αντιµετώπιση της
διάκρισης λόγω φύλου, καθώς και κάθε είδους διακρίσεων και
στην πρόληψη και αντιµετώπιση της σεξουαλικής παρενόχλησης
και κάθε είδους παρενοχλητικής συµπεριφοράς εντός του φορέα.

2. Οι ΕΙΦΚΔ αποτελούνται από τρία (3) έως εννέα (9) τακτικά
µέλη µε τους αναπληρωτές τους. Ο αριθµός των µελών της
ΕΙΦΚΔ κάθε φορέα καθορίζεται µε απόφαση του Δ.Σ. του, ανά-
λογα µε το µέγεθος του φορέα. Τα µέλη των ΕΙΦΚΔ προέρχονται
από το προσωπικό του φορέα (ερευνητικό, διοικητικό, τεχνικό)
µε τριετή θητεία. Ο πρόεδρος του Δ.Σ. του φορέα δηµοσιεύει τη
σχετική πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος. Οι υποψηφιότη-
τες αξιολογούνται από το Δ.Σ. του φορέα, το οποίο καταρτίζει
πίνακα κατάταξης και αποφασίζει για τη σύνθεση της ΕΙΦΚΔ.
Κατά την επιλογή των µελών, εκτός της αναλογικής εκπροσώπη-
σης των απασχολούµενων στον φορέα, λαµβάνεται υπόψη το
έργο και γενικότερα η συνεισφορά των υποψηφίων στα πεδία
της ισότητας των φύλων και της καταπολέµησης κάθε είδους
διακρίσεων και παρενοχλητικής συµπεριφοράς, προηγούµενη
θητεία σε σχετικές επιτροπές ισότητας και καταπολέµησης δια-
κρίσεων και η εµπειρία σε θέµατα ισότητας, καθώς και η γενικό-
τερη κοινωνική προσφορά στον χώρο τους. Οι ΕΙΦΚΔ που έχουν
συσταθεί πριν την έναρξη ισχύος του παρόντος, συνεχίζουν να
υφίστανται και ολοκληρώνουν την τριετή θητεία τους µε την υφι-
στάµενη σύνθεση. 

3. Η Επιτροπή Ισότητας των Φύλων και Καταπολέµησης των
Διακρίσεων έχει τις εξής αρµοδιότητες:

α) εκπονεί σχέδια δράσης για την προώθηση και διασφάλιση
της ουσιαστικής ισότητας και της καταπολέµησης των διακρί-
σεων και του κοινωνικού αποκλεισµού στις ερευνητικές, εκπαι-
δευτικές και διοικητικές διαδικασίες του ερευνητικού και
τεχνολογικού φορέα και καταρτίζει ετήσια έκθεση, την οποία
υποβάλλει στο Δ.Σ. του φορέα,

β) εισηγείται στα αρµόδια όργανα µέτρα για την προώθηση
της ισότητας και την καταπολέµηση των διακρίσεων και αποκλει-
σµών, την αντιµετώπιση της σεξουαλικής παρενόχλησης και
κάθε είδους παρενοχλητικής συµπεριφοράς,

γ) παρακολουθεί την πορεία υλοποίησης των ανωτέρω µέτρων
και των αποτελεσµάτων τους και εισηγείται την τροποποίηση,
αναθεώρηση ή συµπλήρωσή τους,

δ) παρέχει ενηµέρωση και επιµόρφωση στα µέλη της ερευνη-
τικής κοινότητας σε θέµατα σχετικά µε την ισότητα των φύλων
και την καταπολέµηση κάθε είδους διακρίσεων και αποκλεισµών,

την αντιµετώπιση της σεξουαλικής παρενόχλησης και κάθε εί-
δους παρενοχλητικής συµπεριφοράς,

ε) προωθεί τη διενέργεια σεµιναρίων και διαλέξεων και υπο-
στηρίζει τη συµµετοχή του φορέα σε ερευνητικές δραστηριότη-
τες, που εστιάζουν στη µελέτη του φύλου, της καταπολέµησης
των διακρίσεων και αποκλεισµών, την αντιµετώπιση της σεξουα-
λικής παρενόχλησης και κάθε είδους παρενοχλητικής συµπερι-
φοράς στον ερευνητικό χώρο, καθώς και στην ανάγκη
ενσωµάτωσης των ιδιαιτεροτήτων των φύλων στον σχεδιασµό
και την υλοποίηση ερευνών, στην προώθηση της καινοτοµίας και
στη διαµόρφωση ενός συµπεριληπτικού ερευνητικού και εργα-
σιακού περιβάλλοντος στους ερευνητικούς και τεχνολογικούς
φορείς,

στ) προωθεί την εκπόνηση µελετών και ερευνών σχετικά µε θέ-
µατα που σχετίζονται µε το πεδίο της αρµοδιότητάς της,

ζ) συµβάλλει στην ανάπτυξη µηχανισµών αποδοχής, καταγρα-
φής και διαχείρισης αναφορών και καταγγελιών για περιστατικά
διακριτικής µεταχείρισης, αποκλεισµού, ή σεξουαλικής παρενό-
χλησης ή παρενόχλησης λόγω φύλου, φυλετικής ή εθνοτικής κα-
ταγωγής, θρησκείας, πεποιθήσεων, κατάστασης
υγείας/αναπηρίας, ηλικίας ή γενετήσιου προσανατολισµού, από
τον φορέα και παρέχει ή αιτείται από το Δ.Σ. του φορέα ειδική συν-
δροµή προς θύµατα διακρίσεων, αποκλεισµού, σεξουαλικής πα-
ρενόχλησης και παρενοχλητικής συµπεριφοράς, όταν
καταγγέλλουν διακριτική µεταχείριση ή παρενόχληση.

4. Η Επιτροπή Ισότητας των Φύλων και Καταπολέµησης των
Διακρίσεων δύναται να υποστηρίζεται στο έργο της από Μονάδα
του ερευνητικού και τεχνολογικού φορέα ή της εποπτεύουσας
αυτού αρχής για την υλοποίηση των σχεδίων δράσης της παρ.
1, όπως ειδικότερα ορίζεται στον Οργανισµό και τον Εσωτερικό
Κανονισµό του φορέα.

5. Με τον Εσωτερικό Κανονισµό του ερευνητικού και τεχνολο-
γικού φορέα ρυθµίζονται ειδικότερα τα θέµατα προώθησης της
ισότητας των φύλων, καταπολέµησης των διακρίσεων και υπο-
στήριξης των θυµάτων διακριτικής µεταχείρισης, αποκλεισµού,
ή σεξουαλικής παρενόχλησης ή παρενόχλησης λόγω φύλου, φυ-
λετικής ή εθνοτικής καταγωγής, θρησκείας, πεποιθήσεων, κατά-
στασης υγείας/αναπηρίας, ηλικίας ή γενετήσιου προσανα-
τολισµού από την ΕΙΦΚΔ.

Άρθρο 59
Ίδρυση Ινστιτούτου Ροµποτικής στο Ερευνητικό
Κέντρο «Αθηνά - Ερευνητικό Κέντρο Καινοτοµίας 

στις Τεχνολογίες της Πληροφορίας, των Επικοινωνιών 
και της Γνώσης» - Τροποποίηση περ. 1 παρ. Α’ 

άρθρου 13α ν. 4310/2014

Στην περ. 1 της παρ. Α του άρθρου 13α του  ν. 4310/2014 (Α’
258), περί ερευνητικών κέντρων, ινστιτούτων και τεχνολογικών
φορέων, προστίθεται υποπερ. δ) και η περ. 1 της παρ. Α διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Α. Τα Ερευνητικά Κέντρα-Ινστιτούτα που εποπτεύονται από
τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων και τη ΓΓΕΚ και διέπον-
ται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου είναι τα εξής:

1. «Αθηνά - Ερευνητικό Κέντρο Καινοτοµίας στις Τεχνολογίες
της Πληροφορίας, των Επικοινωνιών και της Γνώσης», το οποίο
αποτελείται από τα εξής Ινστιτούτα:

α. Ινστιτούτο Επεξεργασίας του Λόγου (Ι.Ε.Λ.).
β. Ινστιτούτο Πληροφοριακών Συστηµάτων (Ι.Π.ΣΥ.).
γ. Ινστιτούτο Βιοµηχανικών Συστηµάτων (ΙΝ.ΒΙ.Σ.).
δ. Ινστιτούτο Ροµποτικής (Ι.ΡΟ.).»

Άρθρο 60
Συνέπειες µη υποβολής των εκθέσεων πεπραγµένων 

και αξιολόγησης της θητείας των διευθυντών
των ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων -

Αντικατάσταση παρ. 12 άρθρου 16 ν. 4310/2014

Η παρ. 12 του άρθρου 16 του ν. 4310/2014 (Α’ 258), περί διευ-
θυντών ερευνητικών κέντρων - ινστιτούτων, αντικαθίσταται ως
εξής:
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«12. Οι διευθυντές των ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων
υποβάλλουν, στο µέσον και κατά τη λήξη της θητείας τους, στο
Διοικητικό Συµβούλιο και στον αρµόδιο για θέµατα έρευνας και
καινοτοµίας Υπουργό, έκθεση πεπραγµένων και έκθεση αξιολό-
γησης της θητείας τους. Η έκθεση αξιολόγησης διενεργείται από
το σύνολο του προσωπικού του ερευνητικού κέντρου ή ινστιτού-
του µε µυστική διαδικασία, σύµφωνα µε τον Εσωτερικό του Κα-
νονισµό ή, εφόσον δεν έχει ακόµα εγκριθεί, σύµφωνα µε σχετική
απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου. Η υπαίτια µη υποβολή της
έκθεσης πεπραγµένων ή της έκθεσης αξιολόγησης, δύο(2) µήνες
µετά το µέσον ή τη λήξη της θητείας των διευθυντών, αντιστοί-
χως, αποτελεί πειθαρχικό παράπτωµα εις βάρος των διευθυντών
ή υπαλλήλων, που ευθύνονται για τη µη υποβολή της.» 

Άρθρο 61
Ωράριο ειδικού επιστηµονικού - τεχνικού προσωπικού 

των ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων - 
Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 18 ν. 4310/2014

Στην παρ. 7 του άρθρου 18 του ν. 4310/2014 (Α’ 258), περί
προσωπικού ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων, προστίθεται
τρίτο εδάφιο περί ωραρίου του προσωπικού αυτού και η παρ. 7
διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Το εν γένει ειδικό επιστηµονικό - τεχνικό προσωπικό εκτελεί
εξειδικευµένες επιστηµονικές και τεχνικές εργασίες για την υπο-
στήριξη της έρευνας που πραγµατοποιείται στους ερευνητικούς
φορείς. Στο προσωπικό αυτό περιλαµβάνεται και το τεχνικό προ-
σωπικό των       περιπτώσεων β’ και γ’ της παρ. 3 του άρθρου 20
του       ν. 1514/1985, όπως ισχύει. Το ανωτέρω ειδικό επιστηµο-
νικό - τεχνικό προσωπικό των ερευνητικών κέντρων και των ινστι-
τούτων παρέχει τις υπηρεσίες του για την υποστήριξη του
ερευνητικού έργου του ερευνητικού κέντρου ή του ινστιτούτου
και συνεργάζεται γι’ αυτόν τον σκοπό µε το υπόλοιπο προσω-
πικό, παρευρισκόµενο στους χώρους του ερευνητικού κέντρου
κατ’ ελάχιστον είκοσι έξι (26) ώρες εβδοµαδιαίως, οι οποίες κα-
τανέµονται σε τουλάχιστον τέσσερις (4) εργάσιµες ηµέρες.»

Άρθρο 62
Επιβράβευση της συµµετοχής των ερευνητικών

και τεχνολογικών φορέων σε ευρωπαϊκά ερευνητικά
προγράµµατα - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 23

ν. 4310/2014

Στην παρ. 2 του άρθρου 23 του ν. 4310/2014 (Α’ 258), περί δη-
µόσιας χρηµατοδότησης, προστίθενται περ. ε), περί επιβράβευ-
σης της συµµετοχής των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων
σε ευρωπαϊκά ερευνητικά προγράµµατα και τελευταίο εδάφιο,
και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η δηµόσια χρηµατοδότηση παρέχεται προς τους δηµόσι-
ους ερευνητικούς οργανισµούς, τους τεχνολογικούς φορείς, στο
πλαίσιο της ΕΣΕΤΑΚ έχει τη µορφή:

α) Χρηµατοδότησης από τον τακτικό προϋπολογισµό για την
πλήρη κάλυψη των µισθολογικών δαπανών των ερευνητών, των
ΕΛΕ, του ειδικού επιστηµονικού - τεχνικού, διοικητικού και βοη-
θητικού προσωπικού των ερευνητικών κέντρων και των τεχνολο-
γικών φορέων που υπάγονται στη ΓΓΕΚ.

β) Χρηµατοδότησης από τον τακτικό προϋπολογισµό µέρους
των λειτουργικών εξόδων των ερευνητικών κέντρων και των τε-
χνολογικών φορέων που υπάγονται στη Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Καινοτοµίας.

γ) Χρηµατοδότησης ερευνητικών έργων που εκτελεί δηµόσιος
ερευνητικός οργανισµός ή τεχνολογικός φορέας για λογαριασµό
άλλου φορέα του δηµόσιου τοµέα στο πλαίσιο προγραµµάτων
της παρ. 1.

δ) Συµπληρωµατικής χρηµατοδότησης σε περιπτώσεις προ-
σέλκυσης χρηµατοδότησης δηµόσιων ερευνητικών οργανισµών
που προέρχεται από άλλες δηµόσιες ή ιδιωτικές πηγές της αλ-
λοδαπής στο πλαίσιο είτε προγραµµάτων αξιοποίησης ερευνη-
τικών αποτελεσµάτων είτε για τη δικαστική υποστήριξη διεθνών
διπλωµάτων ευρεσιτεχνίας σε περίπτωση προσφυγής τρίτων
(opposition, appeal or nulity) είτε της επενδυτικής αξιοποίησης

ερευνητικών αποτελεσµάτων είτε της εκτέλεσης ή της συµµετο-
χής στην εκτέλεση ερευνητικών προγραµµάτων για λογαριασµό
τρίτων, όπως του δηµόσιου τοµέα, των διεθνών οργανισµών, της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και των ιδιωτικών φορέων κάθε νοµικής
µορφής. Η συµπληρωµατική χρηµατοδότηση µπορεί να παρέχε-
ται µε κάθε πρόσφορη µορφή κατά τη διακριτική ευχέρεια της
ΓΓΕΚ, όπως ιδίως άµεσης επιχορήγησης από το πρόγραµµα δη-
µοσίων επενδύσεων ή µε τη µορφή έµµεσης επιχορήγησης µέσω
της δηµιουργίας αντίστοιχου χρηµατοδοτικού επενδυτικού κε-
φαλαίου (Matching Investment Fund) επιστρεπτέας χρηµατοδό-
τησης, το οποίο οργανώνεται και λειτουργεί για την εξυπηρέτηση
τέτοιου σκοπού. Οι δαπάνες που χρηµατοδοτούνται µπορεί ιδίως
να καλύπτουν και επενδυτικές δραστηριότητες ανάπτυξης ή επα-
νασχεδίασης καινοτοµικών προϊόντων και µεταφορά τεχνολογίας
ή τεχνογνωσίας.

ε) Επιβράβευσης από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
µέσω παροχής της εθνικής χρηµατοδότησης σε δράσεις έργων
λοιπών ενωσιακών προγραµµάτων «ΣΑ/2». Η επιβράβευση δύνα-
ται, µε κοινή απόφαση των αρµόδιων για την έρευνα και καινο-
τοµία και τις δηµόσιες επενδύσεις Υπουργών, να αποδίδεται,
ενιαία, σε ποσοστό έως πέντε τοις εκατό (5%), επί του συνόλου
των κατ’ έτος συµβάσεων έρευνας, τεχνολογικής ανάπτυξης και
καινοτοµίας, εκάστου ερευνητικού ή τεχνολογικού φορέα, οι
οποίες αφορούν έργα/προγράµµατα/δράσεις, χρηµατοδοτούµε-
νες, σε ποσοστό εκατό τοις εκατό (100%), από πόρους προερ-
χόµενους από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Δικαιούχοι της χρηµατοδότησης των περ. δ) και ε) είναι οι
ερευνητικοί και τεχνολογικοί φορείς, καθώς και οι Ειδικοί Λογα-
ριασµοί Κονδυλίων Έρευνας αυτών, του άρθρου 13Α.»

Άρθρο 63
Ρύθµιση ζητηµάτων βεβαιώσεων πίστωσης

ερευνητικού προσωπικού ερευνητικών
και τεχνολογικών φορέων του άρθρου 13Α

του ν. 4310/2014

Έως την έναρξη ισχύος του παρόντος, ελλείπουσες βεβαι-
ώσεις πίστωσης εντός της τελευταίας πενταετίας για πράξεις
εκλογής, διορισµού, εξέλιξης ή αποζηµίωσης λόγω συνταξιοδό-
τησης ερευνητικού προσωπικού ερευνητικών και τεχνολογικών
φορέων του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258) δεν αναζη-
τούνται και οι σχετικές γεγενηµένες δαπάνες λογίζονται ως σύν-
νοµες, υπό την προϋπόθεση εκπλήρωσης των προϋποθέσεων
του άρθρου 18 του ν. 4310/2014. Διαδικασίες εξέλιξης ερευνη-
τών, η µισθολογική δαπάνη των οποίων καλύφθηκε από ίδιους
πόρους ερευνητικού ή τεχνολογικού φορέα του άρθρου 13Α του
ν. 4310/2014, χωρίς τη σχετική βεβαίωση πίστωσης, περατώνον-
ται κανονικά κατά το άρθρο 18 του ν. 4310/2014.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ

Άρθρο 64
Νοµική προσωπικότητα ενώσεων µετόχων -

Τροποποίηση άρθρου 144 ν. 4548/2018

Στο άρθρο 144 του ν. 4548/2018 (Α’ 104), περί ενώσεων µετό-
χων, τροποποιείται το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 ως προς τις προ-
ϋποθέσεις απόκτησης νοµικής προσωπικότητας, το δεύτερο
εδάφιο της παρ. 4 καταργείται, και το άρθρο 144 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 144 
Ενώσεις µετόχων

1. Τα δικαιώµατα µειοψηφίας του παρόντος νόµου µπορούν
να ασκηθούν και από ενώσεις µετόχων, στο όνοµά τους, αλλά
για λογαριασµό των µελών τους, αν τα µέλη τους έχουν τον εκά-
στοτε απαιτούµενο για την άσκηση των δικαιωµάτων αριθµό µε-
τοχών. Ως δικαιώµατα µειοψηφίας κατά την έννοια του παρόντος
άρθρου δεν θεωρούνται και τα δικαιώµατα που µπορούν να
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ασκηθούν από κάθε µέτοχο.
2. Οι ενώσεις µετόχων µπορούν να συσταθούν από µετόχους

µίας ή περισσότερων συγκεκριµένων εταιρειών και έχουν τη
µορφή σωµατείου διεπόµενου από τις διατάξεις του παρόντος
άρθρου και του Αστικού Κώδικα. Έναν µήνα πριν από την άσκηση
των παραπάνω δικαιωµάτων, η ένωση πρέπει να έχει γνωστοποι-
ήσει την έγκυρη σύσταση και το καταστατικό της στην εταιρεία,
της οποίας µέτοχοι είναι τα µέλη της. Στη δήλωση άσκησης του
δικαιώµατος πρέπει να αναφέρονται τα ονόµατα των µετόχων,
για λογαριασµό των οποίων ασκείται το δικαίωµα.

3. Οι παραπάνω ενώσεις µπορούν, επίσης, να παρέχουν µέσω
διαδικτύου πληροφορίες σε σχέση µε τα δικαιώµατα που έχουν
οι µέτοχοι και οι επενδυτές στις εταιρείες για τις οποίες έχουν
συσταθεί και να παρέχουν δυνατότητα επώνυµης συνεννόησης
µεταξύ τούτων για την άσκηση των δικαιωµάτων τους κατά την
παρ. 1 εν όψει συγκεκριµένης γενικής συνέλευσης των εταιρειών
αυτών.

4. Τα ζητήµατα της άσκησης των δικαιωµάτων, ιδίως της τυχόν
προηγούµενης διαβούλευσης των µελών της ένωσης, της παρο-
χής πληροφοριών, της ενδεχόµενης ανάγκης προηγούµενης ει-
δικότερης εντολής ή ανάκλησης της τελευταίας, ρυθµίζονται από
το καταστατικό της ένωσης.» 

Άρθρο 65
Απόδοση Αριθµού Φορολογικού Μητρώου 
σε υποκαταστήµατα αλλοδαπών εταιρειών 

µέσω Υπηρεσίας µίας Στάσης - Προσθήκη παρ. 4 
στο άρθρο 10 του ν. 4919/2022

Στο άρθρο 10 του ν. 4919/2022 (Α’ 71), περί απόδοσης Αριθ-
µού Φορολογικού Μητρώου (Α.Φ.Μ.), προστίθεται παρ. 4 ως
εξής:

«4. Για την απόδοση Α.Φ.Μ. σε υποκαταστήµατα αλλοδαπών
εταιρειών, για τα οποία έλαβε χώρα η διαδικασία του άρθρου 38,
περί επιγραµµικής καταχώρισης, εφαρµόζεται η διαδικασία των
παρ. 1 έως 3.»

Άρθρο 66
Εγγραφή των υποκαταστηµάτων αλλοδαπών εταιρειών 
στο µητρώο εργοδοτών του e-ΕΦΚΑ µέσω Υπηρεσίας 

µιας Στάσης - Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 11 
του ν. 4919/2022

Στο άρθρο 11 του ν. 4919/2022 (Α’ 71), περί εγγραφής εται-
ρειών στο Μητρώο Εργοδοτών του e-ΕΦΚΑ, προστίθεται παρ. 3
ως εξής:

«3. Για την εγγραφή των υποκαταστηµάτων αλλοδαπών εται-
ρειών στο µητρώο εργοδοτών του e-ΕΦΚΑ, για τα οποία έλαβε
χώρα η διαδικασία του άρθρου 38, περί επιγραµµικής καταχώρι-
σης, εφαρµόζεται η διαδικασία των παρ. 1 και 2.»

Άρθρο 67
Έξοδος εταίρου από Εταιρεία Περιορισµένης Ευθύνης 

που η διάρκειά της έχει µετατραπεί σε αόριστη -
Προσθήκη παρ. 1α στο άρθρο 33 του ν. 3190/1955

Στο άρθρο 33 του ν. 3190/1955 (Α’ 91), περί εξόδου εταίρου
και αποκλεισµού εταίρου, προστίθεται παρ. 1α, ως εξής:

«1α. Κάθε εταίρος µπορεί να εξέλθει από την εταιρεία, µε δή-
λωσή του προς τον διαχειριστή, εντός τριών (3) µηνών από την
ηµέρα κατά την οποία η διάρκειά της τρέπεται σε αόριστη σύµ-
φωνα µε την περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 6Α. Η ως άνω δυνα-
τότητα δεν µπορεί να περιοριστεί από οποιαδήποτε πρόβλεψη
του καταστατικού της εταιρείας. Το εταιρικό µερίδιο του αποχω-
ρούντος εταίρου εξαγοράζεται στην περίπτωση αυτή από πρό-
σωπο που υποδεικνύει η εταιρεία είτε στην αξία που συµφωνείται
µεταξύ του αποχωρούντος εταίρου και της εταιρείας, είτε στην
πραγµατική του αξία, όπως αυτή προσδιορίζεται µε απόφαση
του Μονοµελούς Πρωτοδικείου της έδρας της εταιρείας, κατά
τη διαδικασία των ασφαλιστικών µέτρων.» 

Άρθρο 68
Διαδικασία µετάπτωσης στοιχείων µητρώων 

ιδρυµάτων, σωµατείων, επιτροπών εράνων και αστικών 
εταιρειών στο Μητρώο Μη Εµπορικής Δραστηριότητας 

και θέµατα Γενικού Μητρώου Μελών Επιστηµονικών Φορέων
- Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Τροποποίηση  παρ. 19 και 21

άρθρου 57 ν. 4919/2022 

1. Η παρ. 19 του άρθρου 57 του ν. 4919/2022 τροποποιείται
ως προς τα εξουσιοδοτούµενα όργανα, το αντικείµενο της εξου-
σιοδότησης και τη διασύνδεση της διαδικασίας µε το πληροφο-
ριακό σύστηµα «TAXIS», και διαµορφώνεται ως εξής:

«19. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, Δικαιοσύνης και του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής
Δηµοσίων Εσόδων, καθορίζεται η διαδικασία µετάπτωσης των
στοιχείων των µητρώων για τα ιδρύµατα, τα σωµατεία, τις επι-
τροπές εράνων και τις αστικές εταιρείες, που τηρούνται από τις
υπηρεσίες των αρµοδίων δικαστηρίων µέσω της διασύνδεσης µε
το πληροφοριακό σύστηµα «TAXIS», καθώς και η διαδικασία ενη-
µέρωσης για κάθε µεταβολή και νέα εγγραφή στο Μ.Μ.Ε.Ο.Δ.
του άρθρου 52.»

2. Η παρ. 21 του άρθρου 57 του ν. 4919/2022 τροποποιείται
ως προς το αντικείµενο της εξουσιοδότησης και η παρ. 21 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«21. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων και του κατά περίπτωση συναρµόδιου υπουργού προστί-
θενται και άλλοι επιστηµονικοί φορείς στο ΓΕ.Μ.Μ.Ε.Φ. και
ορίζεται κάθε αναγκαία, τεχνική ή διαδικαστική λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του άρθρου 56.»

Άρθρο 69
Πρόσθετα στοιχεία εµπορικής δηµοσιότητας 

που καταχωρίζονται στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρων 34 και 35 ν. 4919/2022 

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 34 του ν. 4919/2022 (Α’ 71), περί
στοιχείων που καταχωρίζουν και δηµοσιεύουν οι προσωπικές
εταιρείες στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.), τροποποιείται
το πρώτο εδάφιο ως προς τη διεύρυνση του πεδίου εφαρµογής
της, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Για τις προσωπικές εταιρείες των περ. δ), η), θ) και ιε) της
παρ. 1 του άρθρου 16 µε έδρα στην ηµεδαπή, επιπρόσθετα κα-
ταχωρίζονται και δηµοσιεύονται στο Γ.Ε.ΜΗ.:

α) η εταιρική σύµβαση και οι τροποποιήσεις της, σε κωδικο-
ποιηµένη µορφή,

β) ο σκοπός,
γ) η εταιρική επωνυµία και ο διακριτικός τίτλος,
δ) η πλήρης διεύθυνση της έδρας,
ε) τα ατοµικά στοιχεία των εταίρων, σύµφωνα µε όσα ορίζονται

στις παρ. 2 και 3 του άρθρου 33, ο ορισµός διαχειριστή, καθώς
και η έκταση των εξουσιών του. Αν τα πρόσωπα του πρώτου εδα-
φίου της παρούσας είναι νοµικά, δηµοσιεύεται ο αριθµός
Γ.Ε.ΜΗ., εφόσον υπάρχει, τα βασικά στοιχεία εξατοµίκευσής
του, όπως επωνυµία, νοµική µορφή και έδρα, καθώς και τα στοι-
χεία του φυσικού προσώπου που εκπροσωπεί τα νοµικά πρό-
σωπα,

στ) η έξοδος του εταίρου ή ο αποκλεισµός του,
ζ) κάθε µεταβολή στα ποσοστά συµµετοχής των εταίρων στα

κέρδη και τις ζηµιές της εταιρείας,
η) η λύση και η αναβίωση της εταιρείας,
θ) η δικαστική απόφαση µε την οποία κηρύσσεται η ακυρότητα

της εταιρείας,
ι) ο διορισµός των εκκαθαριστών, καθώς και τα ατοµικά τους

στοιχεία, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στις     παρ. 2 και 3 του
άρθρου 33,

ια) οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, εφόσον συντρέχουν
οι περιστάσεις της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν.
4308/2014 (Α’ 251), περί εφαρµογής των ελληνικών λογιστικών
προτύπων,

ιβ) οι οικονοµικές καταστάσεις έναρξης και πέρατος εκκαθά-
ρισης και η διαγραφή από το Γ.Ε.ΜΗ..
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2. Στην παρ. 1 του άρθρου 35 του ν. 4919/2022, περί στοιχείων
που καταχωρίζουν και δηµοσιεύουν οι κεφαλαιουχικές εταιρείες
στο Γ.Ε.ΜΗ., τροποποιείται το πρώτο εδάφιο ως προς τη διεύ-
ρυνση του πεδίου εφαρµογής της και η παρ. 1 διαµορφώνεται
ως εξής:

«1. Για τις κεφαλαιουχικές εταιρείες των περ. α) έως ε) , ζ), ι)
και ια) της παρ. 1 του άρθρου 16, µε έδρα στην ηµεδαπή, κατα-
χωρίζονται και δηµοσιεύονται στο Γ.Ε.ΜΗ.:

α) η ιδρυτική πράξη, το καταστατικό και, όπου απαιτείται, η εγ-
κριτική απόφαση της διοίκησης,

β) οι τροποποιήσεις του καταστατικού και το πλήρες κωδικο-
ποιηµένο κείµενο του καταστατικού,

γ) ο διορισµός, η αποχώρηση και τα ατοµικά στοιχεία της παρ.
2 του άρθρου 33, των προσώπων τα οποία, είτε ως όργανο προ-
βλεπόµενο από τον νόµο είτε ως µέλη τέτοιου οργάνου:

γα) έχουν την εξουσία να δεσµεύουν την εταιρεία έναντι τρί-
των. Αν τα πρόσωπα αυτά είναι περισσότερα από ένα, µε την κα-
ταχώριση διευκρινίζεται αν δύνανται να ενεργούν µόνα τους ή
υποχρεούνται να ενεργούν από κοινού,

γβ) εκπροσωπούν την εταιρεία ενώπιον δικαστηρίου, και
γγ) συµµετέχουν στη διοίκηση, στην εποπτεία ή στον έλεγχο

της εταιρείας,
δ) µία (1) τουλάχιστον φορά κάθε έτος, το ύψος του καλυφθέν-

τος κεφαλαίου, εφόσον η ιδρυτική πράξη ή το καταστατικό ανα-
φέρονται σε εγκεκριµένο κεφάλαιο, εκτός αν κάθε αύξηση του
καλυφθέντος κεφαλαίου συνεπάγεται τροποποίηση του κατα-
στατικού,

ε) τα λογιστικά έγγραφα κάθε χρήσεως των οποίων η δηµοσί-
ευση είναι υποχρεωτική βάσει των Οδηγιών του Συµβουλίου
86/635/ΕΟΚ (L 372), για τους ετήσιους και    ενοποιηµένους λο-
γαριασµούς των τραπεζών και λοιπών άλλων χρηµατοπιστωτικών
ιδρυµάτων, 91/674/ ΕΟΚ        (L 374), για τους ετήσιους και τους
ενοποιηµένους λογαριασµούς των ασφαλιστικών επιχειρήσεων,
2013/34/ΕΕ (L 182), σχετικά µε τις ετήσιες οικονοµικές καταστά-
σεις, τις ενοποιηµένες οικονοµικές καταστάσεις και συναφείς εκ-
θέσεις επιχειρήσεων ορισµένων µορφών, την τροποποίηση της
Οδηγίας 2006/43/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου και την κατάργηση των Οδηγιών 78/660/EOK και
83/349/ΕΟΚ του Συµβουλίου,

στ) οποιαδήποτε µεταβολή της έδρας της εταιρείας,
ζ) η λύση και η αναβίωση της εταιρείας, 
η) η δικαστική απόφαση µε την οποία κηρύσσεται η ακυρότητα

της εταιρείας, 
θ) ο διορισµός και τα ατοµικά στοιχεία των εκκαθαριστών, σύµ-

φωνα µε όσα προβλέπονται στις παρ. 2 και 3 του άρθρου 33, και
ι) οι οικονοµικές καταστάσεις έναρξης, οι οικονοµικές κατα-

στάσεις πέρατος της εκκαθάρισης και η διαγραφή από το
Γ.Ε.ΜΗ..»

Άρθρο 70
Διαγραφή από το Γενικό Εµπορικό Μητρώο

µη υπόχρεων εγγραφής και µετάπτωση στοιχείων
ατοµικών επιχειρήσεων και υποκαταστηµάτων 

ηµεδαπών επιχειρήσεων - Τροποποίηση παρ. 3 
άρθρου 58 ν. 4919/2022 

Στην παρ. 3 του άρθρου 58 του ν. 4919/2022 (Α’ 71), περί µε-
ταβατικών διατάξεων: α) στο πρώτο εδάφιο απαλείφεται η εξαί-
ρεση των αγροτικών συνεταιρισµών από τη διαγραφή µη
υπόχρεων εγγραφής στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.), β)
προστίθεται τελευταίο εδάφιο, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως
εξής:

«3. Εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος,
όσοι είναι εγγεγραµµένοι στο Γ.Ε.ΜΗ. και δεν είναι υπόχρεοι εγ-
γραφής σε αυτό διαγράφονται αυτοδίκαια από το Γ.Ε.ΜΗ.. Από
τα ως άνω φυσικά και νοµικά πρόσωπα δεν αναζητούνται τέλη
Γ.Ε.ΜΗ.. Οι απαραίτητες για τη διαγραφή τους ενέργειες διενερ-
γούνται από το Τµήµα Υποστήριξης και Ανάπτυξης των Πληρο-
φοριακών Συστηµάτων Γ.Ε.ΜΗ. και Υ.Μ.Σ της Κ.Ε.Ε.Ε., το οποίο
ενηµερώνει αµελλητί για την ολοκλήρωση της διαδικασίας των
διαγραφών µετά τη λήξη της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου.

Τα στοιχεία των ατοµικών επιχειρήσεων και των υποκαταστηµά-
των ηµεδαπών επιχειρήσεων που δεν έχουν εγγραφεί στο
Γ.Ε.ΜΗ., λαµβάνονται µέσω διασύνδεσης µε το πληροφοριακό
σύστηµα «TAXIS».»

Άρθρο 71
Διορθώσεις νοµοθετικών παραποµπών 

στον  ν. 4919/2022, περί σύστασης εταιρειών και τήρησης 
του Γενικού Εµπορικού Μητρώου

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 20 του       ν.
4919/2022 (Α’ 71), περί αρµοδιότητας των Υπηρεσιών Γενικού
Εµπορικού Μητρώου (Υ.Γ.Ε.ΜΗ.), η αναφορά στην «παρ. 2» αν-
τικαθίσταται σε «παρ. 3».

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 46 του ν. 4919/2022, περί αίτησης
λήψης στατιστικών στοιχείων από το Γ.Ε.ΜΗ., η αναφορά στην
«παρ. 19» αντικαθίσταται σε «παρ. 20».

3. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 49 του
ν. 4919/2022, περί χορήγησης αντιγράφου της αίτησης κατα-

χώρισης πράξης, η αναφορά στην «παρ. 5» αντικαθίσταται σε
«παρ. 6».

4. Στην περ. α’ της παρ. 4 του άρθρου 50 του  ν. 4919/2022,
περί υπόχρεων για την καταβολή του προβλεπόµενου προστί-
µου, η αναφορά στην «παρ. 2» αντικαθίσταται σε «παρ. 3».

5. Στην περ. β’ της παρ. 4 του άρθρου 50 του  
ν. 4919/2022, περί υπόχρεων για την καταβολή του προβλεπό-

µενου προστίµου, η αναφορά στην «παρ. 2» αντικαθίσταται σε
«παρ. 3» και η αναφορά σε απόφαση «της παρ. 16 του άρθρου
57» αντικαθίσταται σε απόφαση «της παρ. 17 του άρθρου 57».

6. Στην περ. δ’ της παρ. 1 του άρθρου 52 του 
ν. 4919/2022, περί αστικών εταιρειών του Αστικού Κώδικα, η

αναφορά στο άρθρο «784 ΑΚ» αντικαθίσταται σε «783 ΑΚ».
7. Στην παρ. 3 του άρθρου 54 του ν. 4919/2022, περί εφαρµο-

στέας διαδικασίας συµµόρφωσης µε αποφάσεις και πράξεις, η
αναφορά «άρθρου 29» αντικαθίσταται σε «άρθρου 30».

Άρθρο 72
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) η παρ. 4 του άρθρου 16 του ν. 4919/2022 (Α’ 71), περί προ-

αιρετικής εγγραφής αγροτικών συνεταιρισµών στο Γενικό Εµπο-
ρικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.),

β) η παρ. 14 του άρθρου 57 του ν. 4919/2022, περί διασύνδε-
σης του Γ.Ε.ΜΗ. µε το αντίστοιχο Μητρώο του Οργανισµού Βιο-
µηχανικής Ιδιοκτησίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΩΝ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΩΝ 

Άρθρο 73
Εκλογική διαδικασία επιµελητηρίων - 

Τροποποίηση άρθρου 73 ν. 4497/2017

Στο άρθρο 73 του ν. 4497/2017 (Α’ 171), περί διεξαγωγής εκλο-
γών και κατανοµής εδρών επιµελητηρίων, ο τίτλος και οι παρ. 1
έως 6 αντικαθίστανται, το τελευταίο εδάφιο της παρ. 7 καταργεί-
ται, η παρ. 8 τροποποιείται, προκειµένου να προβλεφθεί ότι οι
εκλογές δύναται να διεξάγονται µε ηλεκτρονική ψηφοφορία, και
το άρθρο 73 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 73
Εκλογική διαδικασία

1. Οι εκλογές διεξάγονται µε ενιαίο ψηφοδέλτιο ανά συνδυα-
σµό για όλα τα τµήµατα του επιµελητηρίου.

2. Το ψηφοδέλτιο κάθε συνδυασµού περιλαµβάνει, για κάθε
τµήµα του επιµελητηρίου, αριθµό υποψηφίων τουλάχιστον δι-
πλάσιο του αριθµού των εδρών που αντιστοιχούν στο οικείο
τµήµα. Ο αριθµός των υποψηφίων του συνδυασµού από κάθε
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φύλο είναι ίσος, τουλάχιστον, µε το ένα τρίτο (1/3) του συνολικού
αριθµού των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου.

3. Οι εκλογείς µπορούν να ψηφίσουν υπέρ ενός (1) µόνο συν-
δυασµού και µέχρι τρεις (3) υποψηφίους του τµήµατος στο οποίο
υπάγονται. Ψηφοδέλτιο το οποίο δεν περιλαµβάνει επιλογή υπο-
ψηφίου ή περιλαµβάνει περισσότερες από τρεις (3) επιλογές
υποψηφίων, θεωρείται έγκυρο µόνο ως προς την ψήφο υπέρ του
συνδυασµού.

4. Ο αριθµός των εδρών στο Διοικητικό Συµβούλιο του επιµε-
λητηρίου κατανέµεται στους υποψήφιους συνδυασµούς µε την
ακόλουθη διαδικασία:

α) Πρώτη κατανοµή: Το σύνολο των έγκυρων ψήφων ανά
τµήµα διαιρείται µε τον αριθµό των εδρών του οικείου τµήµατος
στο Διοικητικό Συµβούλιο. Το πηλίκο της ως άνω διαίρεσης απο-
τελεί το εκλογικό µέτρο. Κάθε συνδυασµός καταλαµβάνει τόσες
έδρες στο Διοικητικό Συµβούλιο όσες φορές χωρεί το εκλογικό
µέτρο στο συνολικό αριθµό των έγκυρων ψήφων που έλαβε στο
οικείο τµήµα. 

β) Δεύτερη κατανοµή: Οι έδρες που έχουν µείνει αδιάθετες
κατά την πρώτη κατανοµή, κατανέµονται από µια σε κάθε συν-
δυασµό κατά φθίνουσα σειρά αριθµού υπολοίπων έγκυρων
ψήφων που έλαβε κάθε συνδυασµός στο οικείο τµήµα, εφόσον
ο συνδυασµός έχει λάβει µια (1) τουλάχιστον έδρα στο ίδιο
τµήµα ή έχει λάβει ψήφους περισσότερους από το ήµισυ του
εκλογικού µέτρου. Ο συνδυασµός που συγκέντρωσε την από-
λυτη πλειοψηφία στο οικείο τµήµα, προηγείται στην κατανοµή
των εδρών από τους άλλους συνδυασµούς, ανεξάρτητα από το
µέγεθος των υπολοίπων του. Σε περίπτωση συνδυασµών που
έχουν λάβει το ίδιο υπόλοιπο ψηφοδελτίων για την κατάληψη
αδιάθετης έδρας στο τµήµα, διενεργείται κλήρωση από την εκλο-
γική επιτροπή.

γ) Τρίτη κατανοµή: Οι έδρες που έµειναν αδιάθετες κατά τη
δεύτερη κατανοµή, κατανέµονται από µια σε κάθε συνδυασµό
κατά φθίνουσα σειρά αριθµού υπολοίπων έγκυρων ψήφων που
δεν χρησιµοποιήθηκαν στις προηγούµενες κατανοµές.

5. Ο επικεφαλής κάθε συνδυασµού καταλαµβάνει την πρώτη
έδρα του οικείου συνδυασµού σε τµήµα της επιλογής του, εφό-
σον σε αυτό ο συνδυασµός έχει λάβει µία (1), τουλάχιστον, έδρα.

6. Οι έδρες κάθε συνδυασµού καταλαµβάνονται από τους υπο-
ψηφίους του ίδιου συνδυασµού που συγκέντρωσαν τον µεγαλύ-
τερο αριθµό ψήφων. Σε κάθε τµήµα επιλέγεται, για κάθε έδρα
που έλαβε ο συνδυασµός, αριθµός επιλαχόντων ίσος µε τον
αριθµό εδρών που έλαβε κάθε συνδυασµός σε κάθε τµήµα. Επι-
λαχόντες ορίζονται οι υποψήφιοι του συνδυασµού που συγκέν-
τρωσαν τον µεγαλύτερο αριθµό ψήφων στο οικείο τµήµα αλλά
δεν κατέλαβαν έδρα του συνδυασµού. 

7. Ως πρόεδρος του επιµελητηρίου ανακηρύσσεται ο επικεφα-
λής του συνδυασµού που συγκέντρωσε τουλάχιστον το πενήντα
τοις εκατό (50%) των ψήφων. Αν κανένας συνδυασµός δεν συγ-
κέντρωσε αυτό το ποσοστό, ο πρόεδρος του επιµελητηρίου
εκλέγεται µε απόλυτη πλειοψηφία από το Διοικητικό Συµβούλιο,
µεταξύ των επικεφαλής των συνδυασµών που συµµετέχουν σε
αυτό, κατά την πρώτη συνεδρίαση του οργάνου, η οποία λαµβά-
νει χώρα εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την εκλογή του Διοι-
κητικού Συµβουλίου και κατόπιν πρόσκλησης της απερχόµενης
Διοικητικής Επιτροπής ή, αν αυτή παραλειφθεί, του διοικητικού
προϊσταµένου του Επιµελητηρίου. Αν κανείς από τους υποψήφι-
ους Προέδρους δεν συγκεντρώσει την απόλυτη πλειοψηφία, η
ψηφοφορία επαναλαµβάνεται στην ίδια συνεδρίαση και ως πρό-
εδρος εκλέγεται ο υποψήφιος, ο οποίος συγκεντρώνει τη σχετική
πλειοψηφία µεταξύ των δύο υποψηφίων που συγκέντρωσαν τις
περισσότερες ψήφους στην πρώτη ψηφοφορία.

8. Οι εκλογές µπορεί να διεξάγονται µε ηλεκτρονική ψηφοφο-
ρία, µετά από απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, η οποία
λαµβάνεται µε την πλειοψηφία των δύο τρίτων (2/3) των µελών
του.

9. Με προεδρικό διάταγµα, ύστερα από πρόταση του Υπουρ-
γού Ανάπτυξης και Επενδύσεων και γνώµη της Κ.Ε.Ε., ρυθµίζον-
ται τα λοιπά διαδικαστικά θέµατα διεξαγωγής των εκλογών και
ιδίως:

α) η συγκρότηση και λειτουργία των εκλογικών επιτρόπων, η

σύνταξη εκλογικών καταλόγων, ο τύπος του ψηφοδελτίου, η ανα-
κήρυξη υποψηφίων, η εποπτεία και προπαρασκευή των εκλογών,
καθώς και η έναρξη, διεξαγωγή και λήξη της ψηφοφορίας, µέχρι
την ανακήρυξη των επιτυχόντων υποψηφίων,

β) η διαδικασία και το πληροφοριακό σύστηµα διεξαγωγής των
εκλογών µε ηλεκτρονική ψηφοφορία, η µέθοδος ταυτοποίησης
των εκλογέων, η συγκρότηση της εφορευτικής επιτροπής, η
οποία θα έχει την ευθύνη διενέργειας της ψηφοφορίας και εξα-
γωγής των αποτελεσµάτων, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

10. Με απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων
και Οικονοµικών, ύστερα από γνώµη της Κ.Ε.Ε., καθορίζεται το
εύρος της αποζηµίωσης των µελών των εκλογικών και εφορευτι-
κών επιτροπών, καθώς και του βοηθητικού προσωπικού αυτών.»

Άρθρο 74
Σύνθεση Περιφερειακών Επιµελητηριακών Συµβουλίων - 

Αντικατάσταση άρθρου 87 ν. 4497/2017

Το άρθρο 87 του ν. 4497/2017 (Α’ 171), περί συγκρότησης πε-
ριφερειακών επιµελητηριακών συµβουλίων, αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 87
Σύνθεση Περιφερειακών Επιµελητηριακών Συµβουλίων

1. Τα επιµελητήρια κάθε Περιφέρειας εκπροσωπούνται στο
Περιφερειακό Επιµελητηριακό Συµβούλιο της οικείας Περιφέ-
ρειας από τον Πρόεδρό τους ή τον νόµιµο αναπληρωτή του.

2. Το Περιφερειακό Επιµελητηριακό Συµβούλιο συνέρχεται
εντός ενός (1) µηνός από την εκλογή των Διοικητικών Συµβου-
λίων των Επιµελητηρίων στην έδρα του επιµελητηρίου µε τον µε-
γαλύτερο αριθµό µελών.»

Άρθρο 75
Τροποποίηση ποσοστού τελών που καταβάλλονται

υπέρ της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων Ελλάδας
από τις Υπηρεσίες Γενικού Εµπορικού Μητρώου

των επιµελητηρίων - Τροποποίηση παρ. 5
άρθρου 49 ν. 4919/2022

Στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 49 του    ν.
4919/2022 (Α’ 71), περί τελών του Γενικού Εµπορικού Μητρώου
(Γ.Ε.ΜΗ), τροποποιείται ως προς τα τέλη που καταβάλλονται
υπέρ της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων Ελλάδας από τις
Υπηρεσίες Γενικού Εµπορικού Μητρώου (Υ.Γ.Ε.ΜΗ.) των επιµε-
λητηρίων και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Τα τέλη που καταβάλλονται στην Υ.Γ.Ε.ΜΗ. του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων της υποπερ. αα) της περ. α)
της παρ. 3 του άρθρου 20, αποτελούν έσοδα του Κρατικού Προ-
ϋπολογισµού. Τα τέλη που καταβάλλονται στις Υ.Γ.Ε.ΜΗ. των
επιµελητηρίων της περ. β) της παρ. 3 του άρθρου 20, αποτελούν
πόρους των οικείων επιµελητηρίων, οι οποίοι διατίθενται κατά
προτεραιότητα, για την κάλυψη των δαπανών λειτουργίας των
Υ.Γ.Ε.ΜΗ.. Τα τέλη που καταβάλλονται στους πιστοποιηµένους
συµβολαιογράφους Γ.Ε.ΜΗ. της περ. γ) της παρ. 2 του άρθρου
20, αποτελούν πόρους του επιµελητηρίου στο οποίο εγγράφεται
ο υπόχρεος. Από τους πόρους αυτούς, τα επιµελητήρια διαθέ-
τουν ετησίως, το τέσσερα τοις εκατό (4%) από το τέλος της περ.
α) και το πενήντα τοις εκατό (50%) από τα τέη των περ. β) και γ)
της παρ. 1 στην Κεντρική Ένωση Επιµελητηρίων Ελλάδας, που
αποτελεί έσοδό της και διατίθεται κατά προτεραιότητα για την
κάλυψη των δαπανών λειτουργίας:

α) του Τµήµατος Υποστήριξης και Ανάπτυξης των Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων Γ.Ε.ΜΗ. και Υ.Μ.Σ. της Κ.Ε.Ε.Ε.,

β) των πληροφοριακών συστηµάτων Γ.Ε.ΜΗ. και Υ.Μ.Σ.,
καθώς και της αναβάθµισης και συντήρησής τους,

γ) των Υ.Γ.Ε.ΜΗ. Επιµελητηρίων, των οποίων οι πόροι από τα
τέλη Γ.Ε.ΜΗ. αποδεδειγµένα δεν επαρκούν για τη λειτουργία των
υπηρεσιών αυτών και

δ) των επιτροπών της υποπερ. γβ) της περ. γ) της παρ. 2 του
άρθρου 50.»
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Άρθρο 76
Έξοδα παράστασης µελών Περιφερειακών 

Επιµελητηριακών Συµβουλίων - Εξουσιοδοτική 
διάταξη - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 76 ν. 4497/2017

Στην παρ. 2 του άρθρου 76 του ν. 4497/2017 (Α’ 171), περί κα-
θορισµού των εξόδων παράστασης των µελών της Διοικητικής
Επιτροπής των Επιµελητηρίων, προστίθεται δεύτερο εδάφιο, και
η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του οικείου Επι-
µελητηρίου µπορούν να καθορίζονται έξοδα παράστασης µηνι-
αίως στον Πρόεδρο και στα µέλη της Διοικητικής Επιτροπής,
ανάλογα µε τα έσοδα του Επιµελητηρίου και εφόσον έχει εγκρι-
θεί σχετικό ποσό στον Προϋπολογισµό. Με όµοια απόφαση µπο-
ρούν να καθορίζονται έξοδα παράστασης, έως εκατό (100) ευρώ
µηνιαίως στον Πρόεδρο και στα µέλη του Περιφερειακού Επιµε-
λητηριακού Συµβουλίου που εκπροσωπούν το οικείο Επιµελητή-
ριο.» 

Άρθρο 77
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) οι παρ. 2, 3 και 4 του άρθρου 74 του ν. 4497/2017 (Α’ 171),

περί προσδιορισµού του τρόπου εκλογής των αντιπροέδρων της
Διοικητικής Επιτροπής των επιµελητηρίων, και

β) οι παρ. 7 και 8 του άρθρου 84 του ν. 4497/2017, περί προσ-
διορισµού του τρόπου εκλογής των αντιπροέδρων της Διοικητι-
κής Επιτροπής της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ 
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 

ΤΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

Άρθρο 78
Συλλογική αγωγή για την παράλειψη διατύπωσης 
και χρήσης καταχρηστικών όρων στις εµπορικές 
συναλλαγές - Τροποποίηση υποπαρ. Ζ.9 παρ. Ζ’

άρθρου πρώτου ν. 4152/2013

Το τελευταίο εδάφιο της υποπαρ. Ζ.9 της παρ. Ζ του άρθρου
πρώτου του ν. 4152/2013 (Α’ 107), περί συλλογικής αγωγής, τρο-
ποποιείται ως προς τις παραπεµπόµενες διατάξεις, και η υπο-
παρ. Ζ.9 διαµορφώνεται ως εξής:

«ΥΠΟΠΑΡΑΓΡΑΦΟΣ Ζ.9 
ΣΥΛΛΟΓΙΚΗ ΑΓΩΓΗ

(Παράγραφοι 4 και 5 του άρθρου 7 Οδηγίας 2011/7/εε)

Οργανώσεις παραγωγών, εµπόρων και επιχειρήσεων µπο-
ρούν, για το συµφέρον των δανειστών του νόµου αυτού και την
προστασία του ανταγωνισµού, να ζητήσουν από το δικαστήριο
την παράλειψη της διατύπωσης και της χρήσης στις συναλλαγές
που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου, γενι-
κών όρων προφανώς καταχρηστικών κατά την έννοια της περί-
πτωσης 1 της υποπαραγράφου Ζ.8., οι οποίοι αφορούν τον
χρόνο πληρωµής ή τις συνέπειες της καθυστέρησης της πληρω-
µής της αµοιβής. Στη συλλογική αγωγή του προηγούµενου εδα-
φίου εφαρµόζονται αναλόγως τα άρθρα 10ι και 10ιβ του ν.
2251/1994 (Α’ 191), περί µέτρων παύσης ή απαγόρευσης παρά-
νοµης συµπεριφοράς των προµηθευτών.»

Άρθρο 79
Διάρκεια λειτουργίας των βραχυχρόνιων αγορών -

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 36 ν. 4849/2021

Στην παρ. 1 του άρθρου 36 του ν. 4849/2021 (Α’ 207), περί
διάρκειας λειτουργίας των βραχυχρόνιων αγορών, αυξάνεται η
µέγιστη διάρκεια των παραδοσιακών εµποροπανηγύρεων από
επτά (7) σε οκτώ (8) ηµέρες, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Η διάρκεια των θρησκευτικού χαρακτήρα ολιγοήµερων
εορταστικών αγορών, των επετειακών, πολιτιστικών, εποχιακών
αγορών και των εµποροπανηγύρεων δεν µπορεί να υπερβαίνει
τις πέντε (5) συναπτές ηµέρες, µε εξαίρεση τις παραδοσιακές
εµποροπανηγύρεις που τελούνται µία (1) φορά τον χρόνο και
µπορούν να διαρκούν µέχρι και οκτώ (8) ηµέρες.» 

Άρθρο 80
Μεταβίβαση του Κλάδου Μεταλιγνιτικής Αξιοποίησης 

των Πυρήνων Ζωνών Απολιγνιτοποίησης της Δηµόσιας 
Επιχείρησης Ηλεκτρισµού - Τροποποίηση

άρθρου 28 ν. 4872/2021

Στο άρθρο 28 του ν. 4872/2021 (Α’ 247), περί µεταβίβασης του
Κλάδου Μεταλιγνιτικής Αξιοποίησης των Πυρήνων Ζωνών Απο-
λιγνιτοποίησης της Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού (Δ.Ε.Η.
Α.Ε.): α) οι περ. 3 και 5 αντικαθίστανται, β) στο τέλος της περ. 6
προστίθεται δεύτερο εδάφιο, γ) στο τέλος της περ. 7 προστίθεν-
ται τρία εδάφια, δ) προστίθενται περ. 8 και 9, και το άρθρο 28
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 28
Ειδικότερες ρυθµίσεις για τη µεταβίβαση του 

Κλάδου Μεταλιγνιτικής Αξιοποίησης των Πυρήνων Ζωνών
Απολιγνιτοποίησης της 

Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού

Για τη µεταβίβαση του Κλάδου Μεταλιγνιτικής Αξιοποίησης των
Πυρήνων Ζωνών Απολιγνιτοποίησης της Δηµόσιας Επιχείρησης
Ηλεκτρισµού («Κλάδος Μεταλιγνιτικής Αξιοποίησης Πυρήνων
Ζ.ΑΠ. Δ.Ε.Η. Α.Ε.») ισχύουν τα εξής:

1. Στα περιουσιακά στοιχεία του Κλάδου Μεταλιγνιτικής Αξιο-
ποίησης Πυρήνων Ζ.ΑΠ., που µεταβιβάζονται στο πλαίσιο της από-
σχισης του παρόντος, δεν περιλαµβάνονται τα υφιστάµενα
δικαιώµατα έρευνας και εκµετάλλευσης στερεών ορυκτών καύσι-
µων υλών που έχουν παραχωρηθεί στη Δ.Ε.Η. Α.Ε., τα οποία πα-
ραµένουν       σ’ αυτήν, όπως και οι πάσης φύσεως άδειες και
εγκρίσεις, οι οποίες συναρτώνται µε τη µεταλλευτική αυτή δρα-
στηριότητα.

2. Στη Δ.Ε.Η. Α.Ε. παραχωρείται το δικαίωµα χρήσης και εκµε-
τάλλευσης των εκτάσεων και των συναφών υποδοµών που µετα-
βιβάζονται στο πλαίσιο της απόσχισης του παρόντος, για όσο
χρόνο επιτρέπεται στις εκτάσεις αυτές η λιγνιτική δραστηριότητα.

3. Η επωφελούµενη εταιρεία καθίσταται καθολικός διάδοχος
όσον αφορά τον Κλάδο Μεταλιγνιτικής Αξιοποίησης Πυρήνων
Ζ.ΑΠ. Δ.Ε.Η. Α.Ε., όπως καθορίζεται στη σύµβαση απόσχισης,
σύµφωνα µε την περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 70 του ν.
4601/2019 (Α’ 44). Η µεταφορά των στοιχείων του µεταβιβαζόµε-
νου κλάδου, όπως καθορίζονται στην πράξη διάσπασης, συµπε-
ριλαµβανοµένης της µεταβίβασης εµπράγµατων δικαιωµάτων σε
ακίνητα, συντελείται αυτοδικαίως µε µόνη την καταχώριση της
πράξης διάσπασης στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο. Για τους σκο-
πούς της απόσχισης του παρόντος και κατά παρέκκλιση κάθε αν-
τίθετης διάταξης, εφόσον η πράξη διάσπασης αναφέρεται στη
µεταβίβαση εµπράγµατων δικαιωµάτων σε ακίνητα του µεταβιβα-
ζόµενου κλάδου προς την επωφελούµενη εταιρεία, η σχετική συµ-
βολαιογραφική πράξη είναι έγκυρη και παράγει όλες τις έννοµες
συνέπειες, σύµφωνα µε τα άρθρα 70 και 74 του          ν. 4601/2019,
αν τα ακίνητα του µεταβιβαζόµενου Κλάδου Μεταλιγνιτικής Αξιο-
ποίησης Πυρήνων Ζ.ΑΠ. ΔΕΗ Α.Ε. περιγράφονται σε αυτήν µε
αναπαραγωγή και απλή προσάρτηση των τοπογραφικών σχεδίων
που περιλαµβάνονται στο Παράρτηµα 1 της Προγραµµατικής Σύµ-
βασης της παρ. 4 του άρθρου 155 του ν. 4759/2020, όπως αυτή
κυρώθηκε µε τον ν. 4956/2022 (Α’ 140), χωρίς        λεπτοµερή πε-
ριγραφή των ακινήτων που περιλαµβάνονται στον Κλάδο Μεταλι-
γνιτικής Αξιοποίησης Πυρήνων Ζ.ΑΠ. Δ.Ε.Η. Α.Ε. και χωρίς
επισύναψη σε αυτήν κυρωµένων αποσπασµάτων των κτηµατολο-
γικών διαγραµµάτων. Το προηγούµενο εδάφιο ισχύει και για την
περίπτωση που η απόσχιση του παρόντος πραγµατοποιείται µε
σύσταση νέας εταιρείας στην οποία εισφέρονται εµπράγµατα δι-
καιώµατα επί των ακινήτων του µεταβιβαζόµενου κλάδου. Στην πε-
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ρίπτωση αυτή, αρκεί για τους σκοπούς της απόσχισης του παρόν-
τος και για την έγκυρη σύσταση της επωφελούµενης εταιρείας,
κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης, η τήρηση του συµβο-
λαιογραφικού τύπου µε περιγραφή των ανωτέρω ακινήτων µε ανα-
παραγωγή και απλή προσάρτηση των τοπογραφικών σχεδίων που
περιλαµβάνονται στο Παράρτηµα 1     της Προγραµµατικής Σύµ-
βασης της παρ. 4 του άρθρου 155 του ν. 4759/2020, όπως αυτή
κυρώθηκε µε τον            ν. 4956/2022, χωρίς λεπτοµερή περιγραφή
των ακινήτων που περιλαµβάνονται στον Κλάδο Μεταλιγνιτικής
Αξιοποίησης Πυρήνων Ζ.ΑΠ. Δ.Ε.Η. Α.Ε. και χωρίς επισύναψη σε
αυτήν κυρωµένων αποσπασµάτων των κτηµατολογικών διαγραµ-
µάτων.

4. Σε περίπτωση µεταβίβασης ακινήτων εντός των Πυρήνων
Ζ.ΑΠ. από και προς τη Δ.Ε.Η. Α.Ε. και την επωφελούµενη εταιρεία,
επιτρέπονται κατατµήσεις ακινήτων µε ελάχιστο όριο τέσσερα (4)
στρέµµατα, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάτα-
ξης, περί αρτιότητας και οικοδοµησιµότητας γηπέδων σε εκτός
σχεδίου περιοχές. Το εναποµένον αρχικό γήπεδο και το µεταβιβα-
ζόµενο τµήµα του θεωρούνται κατά παρέκκλιση άρτια και οικοδο-
µήσιµα, όπως έχουν µετά την πράξη κατάτµησης, εφόσον έχουν
κατ’ ελάχιστο όριο τέσσερα (4) στρέµµατα. Σε περίπτωση γηπέ-
δου που στερείται πρόσβασης σε κοινόχρηστο δρόµο λόγω της
κατάτµησης, µε την ίδια πράξη συστήνεται και δουλεία διόδου σε
βάρος του τµήµατος του αρχικού ακινήτου που έχει πρόσβαση σε
κοινόχρηστο δρόµο, η οποία νοείται ως «πρόσωπο» κατά τις κεί-
µενες πολεοδοµικές διατάξεις.

5. Για τις ανάγκες της απόσχισης του παρόντος, δεν απαιτούν-
ται οποιεσδήποτε προσαρτήσεις, διοικητικές εγκρίσεις, βεβαι-
ώσεις υποθηκοφυλακείων ή κτηµατολογικών γραφείων,
υπεύθυνες δηλώσεις, και προσαρτήσεις βεβαιώσεων, σχεδια-
γράµµατα για τη µεταβίβαση ακινήτων, ακόµη και εκείνων που
έχουν αποκτηθεί µε αναγκαστική απαλλοτρίωση ή βρίσκονται σε
παραµεθόριες περιοχές. Κατά παρέκκλιση ιδίως της παρ. 2 του
άρθρου 55 του ν. 4495/2017 (Α’ 167), δεν απαιτείται η υποβολή
ταυτότητας κτιρίου. Κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διά-
ταξης για τη µεταβίβαση των δικαιωµάτων που περιλαµβάνονται
στον Κλάδο Μεταλιγνιτικής Αξιοποίησης Πυρήνων Ζ.ΑΠ. Δ.Ε.Η.
Α.Ε., αρκεί η τήρηση του συµβολαιογραφικού τύπου, κατά το δεύ-
τερο εδάφιο της παρ. 3 του παρόντος. Η σύνταξη συµβολαιογρα-
φικής πράξης µε επιπρόσθετο περιεχόµενο, όσον αφορά στα
δικαιώµατα, που περιλαµβάνονται στη σύµβαση διάσπασης είναι
υποχρεωτική εκ µέρους της Δ.Ε.Η. Α.Ε. εντός προθεσµίας πέντε
(5) ετών από την έναρξη ισχύος του    ν. 4956/2022, έχει διαπιστω-
τικό χαρακτήρα και δύναται να πραγµατοποιηθεί είτε εφάπαξ για
το σύνολο των δικαιωµάτων του Κλάδου Μεταλιγνιτικής Αξιοποί-
ησης Πυρήνων Ζ.ΑΠ. Δ.Ε.Η. είτε τµηµατικώς σε συνάρτηση µε το
Πρόγραµµα Διαθεσιµότητας Εκτάσεων του όρου 1.1.34 της κυ-
ρωθείσας µε τον ν. 4956/2022 Προγραµµατικής Σύµβασης της
παρ. 4 του άρθρου 155 του ν. 4759/2020. Η άπρακτη παρέλευση
της ανωτέρω πενταετούς προθεσµίας δεν επηρεάζει τη νοµιµό-
τητα και τα αποτελέσµατα της διάσπασης µέσω απόσχισης κλά-
δου του παρόντος. Μεταγραφές και λοιπές απαιτούµενες
καταχωρίσεις για τη µεταβίβαση εµπράγµατων δικαιωµάτων, που
περιλαµβάνονται στη σύµβαση διάσπασης, ενώπιον των αρµόδιων
υποθηκοφυλακείων και κτηµατολογικών γραφείων, έχουν διαπι-
στωτικό χαρακτήρα και διενεργούνται µέσα σε προθεσµία πέντε
(5) ετών από την έναρξη ισχύος του ν. 4956/2022 µε ευθύνη και
επιµέλεια της Δ.Ε.Η. Α.Ε., άλλως, η «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.» δύναται να
προβεί στις πράξεις αυτές. Οι πράξεις του προηγούµενου εδα-
φίου διενεργούνται χωρίς την καταβολή οποιουδήποτε
φόρου, τέλους ή δικαιώµατος τρίτου, συµπεριλαµβανοµένων των
παγίων και αναλογικών δικαιωµάτων, επιδοµάτων ή άλλων τελών
υπέρ άµισθων και έµµισθων υποθηκοφυλάκων ή κτηµατολογικών
γραφείων, των παγίων και αναλογικών ανταποδοτικών τελών του
ν. 2308/1995 (Α’ 114) υπέρ του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο
Α.Ε.», κατά παρέκκλιση κάθε άλλης, γενικής ή ειδικής διάταξης και
χωρίς την καταβολή οποιωνδήποτε τελών, δικαιωµάτων ή αµοιβών
για την έκδοση των αποσπασµάτων κτηµατολογικών και κτηµατο-
γραφικών διαγραµµάτων της παρ. 4 του άρθρου 14 του ν.
2664/1998 (Α’ 275), τα οποία συνυποβάλλονται µε την αίτηση κα-
ταχώρισης της σύµβασης διάσπασης ή της πράξης διάσπασης

στα κτηµατολογικά βιβλία. Η µη µεταγραφή ή καταχώριση της
πράξης διάσπασης, µέχρι και τη συµπλήρωση της πενταετίας, δεν
εµποδίζει την έκδοση, εντός αυτού του χρονικού διαστήµατος,
αδειών, για την έκδοση των οποίων απαιτείται Πιστοποιητικό Ιδιο-
κτησίας ή Κτηµατολογική Εγγραφή, ιδίως άδεια δόµησης, άδεια
εγκατάστασης και άδεια λειτουργίας, και δεν θίγει το κύρος και
τη νοµιµότητα της απόσχισης του παρόντος. Εκκρεµότητες που
υφίστανται κατά την απόσχιση ενώπιον υποθηκοφυλακείων ή κτη-
µατολογικών γραφείων, δεν επηρεάζουν τη νοµιµότητα της από-
σχισης και επιλύονται µέσα σε προθεσµία πέντε (5) ετών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος.

6. Για τη συντέλεση της απόσχισης του παρόντος νόµου δεν
υποβάλλονται µηδενικές δηλώσεις φόρου µεταβίβασης ακινήτων,
συµπεριλαµβανοµένων δηλώσεων επίκλησης χρησικτησίας, δια-
φοράς εκτάσεων ή άλλου τίτλου, που δεν έχει µεταγραφεί. Για τις
ανάγκες σύνταξης της πράξης διάσπασης ή των συµπληρωµατι-
κών και διορθωτικών πράξεων αυτών δεν απαιτείται, κατά παρέκ-
κλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, ασφαλιστική ενηµε-
ρότητα, καθώς και πιστοποιητικό της Φορολογικής Διοίκησης, µε
το οποίο βεβαιώνεται ότι τα ακίνητα και λοιπά πάγια του Κλάδου
Μεταλιγνιτικής Αξιοποίησης Πυρήνων Ζ.ΑΠ. της Δ.Ε.Η Α.Ε. περι-
λαµβάνονται στις δηλώσεις του Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινή-
των (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) για τα πέντε (5) προηγούµενα έτη.

7. Με την επιφύλαξη του δευτέρου εδαφίου, οποιοσδήποτε λο-
γιστικός ή φορολογικός χειρισµός διενεργήθηκε από τη Δ.Ε.Η.
Α.Ε., που αφορά στον µεταβιβαζόµενο κλάδο και ενέχει µελλον-
τικά οφέλη ή βάρη, µεταφέρεται στην επωφελούµενη εταιρεία
προς όφελος ή σε βάρος αυτής. Η επωφελούµενη εταιρεία ανα-
λαµβάνει τα φορολογικά αποθεµατικά που σχηµάτισε η Δ.Ε.Η.
A.E., τα οποία σχετίζονται µε τον µεταβιβαζόµενο κλάδο και απο-
λαµβάνει τις φορολογικές απαλλαγές, υπό τις προϋποθέσεις που
θα ίσχυαν για την Δ.Ε.Η. A.E., εάν δεν είχε γίνει η µεταβίβαση.
Εξαίρεση αποτελούν διαφορές αναπροσαρµογής της αξίας πα-
γίων και λοιπών περιουσιακών στοιχείων που προέκυψαν κατ’
εφαρµογή άλλων    νόµων πριν τον µετασχηµατισµό, όπως του ν.
2941/2001 (Α’ 201) και του ν. 3229/2004 (Α’ 38), τα οποία παραµέ-
νουν στη Δ.Ε.Η. Α.Ε.. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου
47 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος             (ν. 4172/2013, Α’
167), περί κεφαλαιοποίησης και διανοµής κερδών, δεν εφαρµόζε-
ται, αν µειωθεί η λογιστική καθαρή θέση της Δ.Ε.Η. Α.Ε.. Κατά την
πραγµατοποίηση της απόσχισης, οι φορολογικές ζηµίες που σχε-
τίζονται µε τον εισφερόµενο Κλάδο Μεταλιγνιτικής Αξιοποίησης
Πυρήνων Ζ.ΑΠ. Δ.Ε.Η. Α.Ε., δεν µεταφέρονται στην επωφελού-
µενη εταιρεία. Ζηµία που προκύπτει από την εισφορά του Κλάδου
Μεταλιγνιτικής Αξιοποίησης Πυρήνων Ζ.ΑΠ. Δ.Ε.Η. Α.Ε. για τη
Δ.Ε.Η. Α.Ε., εκπίπτει φορολογικά, εφόσον οι µετοχές της επωφε-
λούµενης µεταβιβαστούν εντός τριετίας από την ολοκλήρωση της
απόσχισης του παρόντος.

8. Η Δ.Ε.Η. Α.Ε. και η επωφελούµενη εταιρεία απαλλάσσονται
από την υποχρέωση καταβολής αναλογικών και παγίων συµβολαι-
ογραφικών δικαιωµάτων για κάθε σχετική πράξη που υποβάλλεται
σε συµβολαιογραφικό τύπο στο πλαίσιο της απόσχισης του πα-
ρόντος, συµπεριλαµβανοµένων οποιωνδήποτε συµπληρωµατικών
πράξεων αυτών. Κατά τη σύνταξη και υπογραφή της πράξης από-
σχισης και της µεταβίβασης του Κλάδου στην επωφελούµενη εται-
ρεία, όταν αυτή περιβληθεί συµβολαιογραφικού τύπου, δεν
απαιτείται παράσταση δικηγόρου. Τα λοιπά συµβολαιογραφικά δι-
καιώµατα περιορίζονται στο ήµισυ των προβλεποµένων από την
κείµενη νοµοθεσία.

9. Η σύσταση της επωφελούµενης εταιρείας στο πλαίσιο της
απόσχισης του παρόντος απαλλάσσεται από τον φόρο συγκέν-
τρωσης κεφαλαίου που προβλέπεται στο άρθρο 17 του ν.
1676/1986 (Α � 204), από το τέλος του µηδέν κόµµα ένα τοις εκατό
(0,1%) υπέρ της Επιτροπής Ανταγωνισµού της παρ. 1 του άρθρου
17 του ν. 3959/2011 (Α’� 93), από τον φόρο εισοδήµατος και εν
γένει από οποιονδήποτε άλλον φόρο, τέλος, εισφορά υπέρ τρίτων
ή άλλη επιβάρυνση. Για την εφαρµογή των ανωτέρω απαλλαγών,
ως κεφάλαιο σύστασης ορίζεται, κατά περίπτωση, το αρχικό µε-
τοχικό κεφάλαιο πλέον της θετικής διαφοράς, η οποία ενδέχεται
να προκύψει µετά την ηµεροµηνία σύνταξης της λογιστικής κα-
τάστασης απόσχισης κλάδου και µέχρι την ολοκλήρωσή της. Η
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απαλλαγή καλύπτει οποιονδήποτε φόρο, καθώς και ενδεχόµενη
µελλοντική κεφαλαιοποίηση ή διανοµή της εν λόγω θετικής δια-
φοράς.»

Άρθρο 81
Ενσωµάτωση των απαιτήσεων που απορρέουν 

από τις Οδηγίες της «ΕΥΡΑΤΟΜ» αναφορικά µε την ασφαλή
διαχείριση των αναλωθέντων καυσίµων και των 

ραδιενεργών αποβλήτων - Αντικατάσταση περ. β)
παρ. 2 άρθρου 42 ν. 4310/2014

1. Η περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 42 του ν. 4310/2014 (Α’ 258),
περί εξουσιοδοτήσεων, αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µετά από πρό-
ταση της Ελληνικής Επιτροπής Ατοµικής Ενέργειας (ΕΕΑΕ), εν-
σωµατώνονται οι απαιτήσεις που απορρέουν από τις Οδηγίες της
ΕΥΡΑΤΟΜ αναφορικά µε την ασφαλή διαχείριση των αναλωθέν-
των καυσίµων και των ραδιενεργών αποβλήτων και καταρτίζεται
το Εθνικό Πρόγραµµα.»

2. Με τη δηµοσίευση της κοινής απόφασης της παρ. 1, η οποία
εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, παύουν να ισχύουν το π.δ. 122/2013 (Α’ 177), η υπ’ αρ.
97529/18.9.2020 κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Ανάπτυξης και Επενδύσεων περί Εθνικού Προγράµµατος για τη
διαχείριση αναλωθέντων καυσίµων και ραδιενεργών αποβλήτων
(Β’ 4317) και η υπ’ αρ. 131207/Ι3/27.8.2015 κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, Πο-
λιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων και των Αναπληρωτών
Υπουργών Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων και Παραγω-
γικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, περί καθο-
ρισµού της εθνικής πολιτικής για τη διαχείριση των αναλωθέντων
καυσίµων και των ραδιενεργών αποβλήτων (Β’ 1858). Εφεξής,
κάθε αναφορά στα νοµοθετήµατα του πρώτου εδαφίου νοείται ως
αναφορά στην κοινή απόφαση της παρ. 1.

Άρθρο 82
Θητεία προϊσταµένων οργανικών µονάδων 

της Επιτροπής Ανταγωνισµού που δεν ανήκουν 
στο προσωπικό της Επιτροπής Ανταγωνισµού 

ή στον δηµόσιο τοµέα -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 21Γ ν. 3959/2011

Στην παρ. 1 του άρθρου 21Γ του ν. 3959/2011 (Α’ 93), περί ρύθ-
µισης θεµάτων προσωπικού Επιτροπής Ανταγωνισµού, προστίθε-
ται δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Οι προϊστάµενοι των οργανικών µονάδων της Επιτροπής Αν-
ταγωνισµού που δεν ανήκουν στο προσωπικό της Επιτροπής Αν-
ταγωνισµού ή στον δηµόσιο τοµέα, όπως ορίζεται στο άρθρο 14
του ν. 4270/2014 (Α’ 143), ορίζονται, ύστερα από την επιλογή τους
σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρθρου 21Β του παρόντος, µε από-
φαση του Προέδρου, µε τετραετή θητεία, η οποία µπορεί να ανα-
νεωθεί για δύο (2) επιπλέον χρόνια κατά ανώτατο όριο. Ο χρόνος
της θητείας που έχουν διανύσει οι υπηρετούντες κατά τον έναρξη
ισχύος του ν. 4886/2022   (Α’ 93) προϊστάµενοι που δεν ανήκουν
στο προσωπικό της Επιτροπής Ανταγωνισµού ή στον δηµόσιο
τοµέα, δεν προσµετράται κατά τον υπολογισµό της µέγιστης θη-
τείας κατά την παρούσα.»

2. Όπου στο άρθρο 21Γ του ν. 3959/2011 γίνεται αναφορά σε
προϊστάµενους της παρ. 1, νοούνται οι προϊστάµενοι οι οποίοι δεν
ανήκουν στο προσωπικό της Επιτροπής Ανταγωνισµού ή στον δη-
µόσιο τοµέα, συµπεριλαµβανοµένων των ήδη υπηρετούντων κατά
την έναρξη ισχύος του ν. 4795/2021 (Α’ 62).

Άρθρο 83
Ορισµός Επιτροπής Ανταγωνισµού ως εθνικής αρµόδιας

αρχής για την εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/1925 -
Προσθήκη παρ. 1Α στο άρθρο 14 του ν. 3959/2011

Στο άρθρο 14 του ν. 3959/2011 (Α’ 93), περί αρµοδιοτήτων της
Επιτροπής Ανταγωνισµού, προστίθεται παρ. 1Α, ως εξής:

«1Α. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού είναι η εθνική αρµόδια αρχή για
την εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/1925 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Σεπτεµβρίου 2022
«σχετικά µε διεκδικήσιµες και δίκαιες αγορές στον ψηφιακό τοµέα
και για την τροποποίηση των οδηγιών (ΕΕ) 2019/1937 και (ΕΕ)
2020/1828 (Πράξη για τις Ψηφιακές Αγορές)», (L 265/1), και ιδίως
της παρ. 7 του άρθρου 38 αυτού. Προς εκπλήρωση της αρµοδιό-
τητάς της αυτής δύναται να κάνει χρήση των προβλεπόµενων στα
άρθρα 38 και 39 του παρόντος εξουσιών µε την επιφύλαξη των ει-
δικών ρυθµίσεων που αφορούν στις αρµοδιότητες της Εθνικής
Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων.»

Άρθρο 84
Ρύθµιση ζητηµάτων αρµοδιότητας για την ανάθεση
και εκτέλεση δηµοσίων συµβάσεων του Υπουργείου 

Ανάπτυξης και Επενδύσεων

Για την ανάθεση και την εκτέλεση δηµοσίων συµβάσεων του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µέσω των οποίων υλο-
ποιούνται: α) έργα του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας,
στα οποία έχει οριστεί αρµόδιο για την ωρίµανση, τη διενέργεια
του διαγωνισµού και την παρακολούθηση της εκτέλεσης το Τα-
µείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου Α.Ε. (ΤΑΙ-
ΠΕΔ), και β) έργα του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας,
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, τόσο του εθνικού,
όσο και του συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους, και του Εθνικού
Προγράµµατος Ανάπτυξης, τα οποία αφορούν στις οριζόντιες
υπηρεσίες του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων της περ.
β’ της παρ. 2 του άρθρου 35 και του άρθρου 38 του ν. 4622/2019
(Α’ 133), αποφαινόµενο όργανο είναι ο Υπηρεσιακός Γραµµατέας
της παρ. 2 του άρθρου 37 του ν. 4622/2019 (Α’ 133), µε την επι-
φύλαξη της άσκησης αρµοδιοτήτων από το ΤΑΙΠΕΔ, ως φορέα
διενέργειας των διαγωνιστικών διαδικασιών, κατά τα άρθρα 130
του ν. 4799/2021 (Α’ 78) και 5Β του ν. 3986/2011 (Α’ 152). Το
πρώτο εδάφιο καταλαµβάνει και τις συµβάσεις των οποίων η δια-
δικασία ανάθεσης έχει εκκινήσει ή ολοκληρωθεί κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 85
Ανασύσταση Εθνικού Συµβουλίου Τυποποίησης 
του Εθνικού Συστήµατος Υποδοµών Ποιότητας - 

Τροποποίηση άρθρου 9 ν. 372/1976

Στο άρθρο 9 του ν. 372/1976 (Α’ 166), περί Εθνικού Συµβου-
λίου Τυποποίησης: α) η παρ. 1 επικαιροποιείται ως προς την επω-
νυµία του νοµικού προσώπου στο οποίο συστήνεται το Εθνικό
Συµβούλιο Τυποποίησης, β) η παρ. 2 αντικαθίσταται, γ) από την
απόφαση συγκρότησης της παρ. 5 αφαιρείται η ειδική πρόβλεψη
για τον Πρόεδρο και τον Αντιπρόεδρο, δ) η αναφορά στην «ΕΛΟΤ
Α.Ε.» της παρ. 7 αντικαθίσταται από αναφορά στην «Αυτοτελή
Λειτουργική Μονάδα Τυποποίησης», ε) η παρ. 8 αντικαθίσταται,
και το άρθρο 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 9
Εθνικό Συµβούλιο Τυποποίησης

1. Στο Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας (Ε.Σ.Υ.Π.) συνι-
στάται συµβούλιο µε την ονοµασία Εθνικό Συµβούλιο Τυποποί-
ησης, το οποίο είναι αρµόδιο να γνωµοδοτεί επί θεµάτων
σχετικών µε την τυποποίηση.

2. Το Εθνικό Συµβούλιο Τυποποίησης είναι δεκαεξαµελές και
αποτελείται από τον Διευθύνοντα Σύµβουλο του Εθνικού Συστή-
µατος Ποιότητας (Ε.Σ.Υ.Π), ως Πρόεδρο, και από έναν εκπρό-
σωπο:

α. του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
β. του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
γ. του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
δ. του Υπουργείου Υγείας,
ε. του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών,
στ. του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος,
ζ. του Συνδέσµου Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών,

7680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



η. της Γενικής Συνοµοσπονδίας Επαγγελµατιών Βιοτεχνών Εµ-
πόρων Ελλάδας,

θ. της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων Ελλάδας,
ι. της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας,
ια. της ΙΝΚΑ-Γενικής Οµοσπονδίας Καταναλωτών Ελλάδος ή

της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ενώσεων Καταναλωτών «Η ΠΑ-
ΡΕΜΒΑΣΗ», ο οποίος ορίζεται εκ περιτροπής σε κάθε θητεία,

ιβ. του Εθνικού Συστήµατος Διαπίστευσης,
ιγ. της Ελληνικής Ένωσης Διαπιστευµένων Φορέων Επιθεώρη-

σης και Πιστοποίησης ή της Ελληνικής Ένωσης Εργαστηρίων, ο
οποίος ορίζεται εκ περιτροπής σε κάθε θητεία,

ιδ. της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία,
ιε. του Συνδέσµου Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων.
3. Τα µέλη του Εθνικού Συµβουλίου Τυποποίησης και οι ανα-

πληρωτές τους ορίζονται οι µεν εκπρόσωποι των Υπουργείων µε
πράξεις των αρµόδιων Υπουργών, οι δε εκπρόσωποι των οργα-
νώσεων µε πράξεις των αρµόδιων οργάνων τους. Κριτήρια για
την επιλογή των εκπροσώπων είναι το κύρος, η ευρεία επιστη-
µονική κατάρτιση και η εµπειρία ή οι ειδικές γνώσεις τους σε θέ-
µατα τυποποίησης και συναφών δραστηριοτήτων.

4. Η θητεία των µελών του Εθνικού Συµβουλίου Τυποποίησης
είναι τριετής.

5. Το Εθνικό Συµβούλιο Τυποποίησης συγκροτείται µε από-
φαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων.

6. Το Εθνικό Συµβούλιο Τυποποίησης βρίσκεται σε απαρτία
όταν είναι παρόντα τα µισά συν ένα από τα µέλη του. Οι αποφά-
σεις λαµβάνονται µε απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών
του και σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος του Προ-
έδρου.

7. Οι εισηγητές και ο γραµµατέας του Εθνικού Συµβουλίου Τυ-
ποποίησης είναι υπάλληλοι της Αυτοτελούς Λειτουργικής Μονά-
δας Τυποποίησης που ορίζονται από το Διοικητικό Συµβούλιο
του Ε.Σ.Υ.Π., µε εισήγηση του Διευθύνοντος Συµβούλου.

8. Το Εθνικό Συµβούλιο Τυποποίησης, µε απόφαση του, η
οποία εγκρίνεται από τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
καταρτίζει εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας, στον οποίο εξειδι-
κεύεται το έργο του και καθορίζεται η λειτουργία του ως προς
τη σύγκληση, τη λήψη αποφάσεων, τον συντονισµό, τον απολο-
γισµό δράσεων και τη διοικητική υποστήριξή του. Με την ως άνω
απόφαση δύναται να προβλέπεται η σύσταση επιστηµονικού ορ-
γάνου, εντός του Εθνικού Συµβουλίου Τυποποίησης, µε αρµο-
διότητα την εισήγηση επί θεµάτων σχετικών µε την τυποποίηση.»                         

Άρθρο 86
Παράταση θητείας Διοικητικού Συµβουλίου 
της Παναρκαδικής Οµοσπονδίας Ελλάδος 

για τη διενέργεια αρχαιρεσιών

1. Η θητεία του Διοικητικού Συµβουλίου της Παναρκαδικής
Οµοσπονδίας Ελλάδος, που έχει συσταθεί και λειτουργεί σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 78 έως 107 του Αστικού Κώδικα  (π.δ.
456/1984, Α’ 164), παρατείνεται από την ηµεροµηνία λήξης της
έως την 31η Μαρτίου 2023. 

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος και έως την 31η Μαρ-
τίου 2023 το Διοικητικό Συµβούλιο της Παναρκαδικής Οµοσπον-
δίας Ελλάδος νοµιµοποιείται να λάβει αποφάσεις που αφορούν
αποκλειστικά σε ζητήµατα σχετικά µε τη διενέργεια αρχαιρεσιών
για την ανάδειξη νέων οργάνων σύµφωνα µε το καταστατικό της.

Άρθρο 87
Παράταση της δυνατότητας δηµοσιοποίησης
της εµπορικής επωνυµίας επιχειρήσεων που 

παραβιάζουν τα µέτρα περιστολής φαινοµένων
αθέµιτης κερδοφορίας σε περιόδους κρίσης

Η ισχύς του άρθρου 119 του ν. 4926/2022 (Α’ 82), περί δηµο-
σιοποίησης της εµπορικής επωνυµίας επιχειρήσεων που παρα-
βιάζουν µέτρα περιστολής αθέµιτης κερδοφορίας σε περιόδους
κρίσης, παρατείνεται από τη λήξη της, µέχρι την 30ή Ιουνίου
2023.

Άρθρο 88
Μεταβατικές διατάξεις για υφιστάµενους κατόχους
άδειας που δραστηριοποιούνται σε λαϊκές αγορές - 

Αντικατάσταση παρ. 4 άρθρου 66 ν. 4849/2021

Η παρ. 4 του άρθρου 66 του ν. 4849/2021 (Α’ 207), περί µετα-
βατικών διατάξεων για υφιστάµενους κατόχους άδειας που δρα-
στηριοποιούνται σε λαϊκή αγορά, αντικαθίσταται ως εξής:

«4. Για υφιστάµενους κατόχους άδειας, οι οποίοι δραστηριο-
ποιούνται σύµφωνα µε τα στοιχεία της άδειάς τους σε λαϊκή
αγορά, εφαρµόζεται για την τοποθέτησή τους, σε µόνιµη θέση,
εντός της ίδιας λαϊκής αγοράς, η ακόλουθη διαδικασία:

α) Ο φορέας λειτουργίας συγκροτεί πενταµελή επιτροπή για
κάθε λαϊκή αγορά που αποτελείται από τρεις (3) υπαλλήλους ή
αιρετούς εκπροσώπους του φορέα λειτουργίας και δύο (2) εκ-
πρόσωπους των πωλητών, έναν (1) παραγωγό και έναν (1) επαγ-
γελµατία, που υποδεικνύονται από τα συλλογικά όργανα των
πωλητών, κατόπιν πρόσκλησης του φορέα λειτουργίας, εντός
αποκλειστικής προθεσµίας δέκα (10) ηµερών από την αποστολή
της πρόσκλησης. Αν η ως άνω προθεσµία παρέλθει άπρακτη, η
επιτροπή τρέπεται σε τριµελή και αποτελείται µόνο από υπαλλή-
λους ή αιρετούς εκπροσώπους του φορέα λειτουργίας.

β) Ο φορέας λειτουργίας της λαϊκής αγοράς εκδίδει διαπιστω-
τική πράξη, στην οποία αναφέρονται, µε τη µορφή πινάκων, τα
ακόλουθα στοιχεία:

βα) οι παραγωγοί και επαγγελµατίες πωλητές στους οποίους
έχει χορηγηθεί µόνιµη θέση στη λαϊκή αγορά µε διοικητική πράξη
(Πίνακας 1),

ββ) οι παραγωγοί και επαγγελµατίες πωλητές στους οποίους
δεν έχει χορηγηθεί µόνιµη θέση στη λαϊκή αγορά µε διοικητική
πράξη, αλλά δραστηριοποιούνται σε αυτήν σε προσωρινές θέ-
σεις, καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους (Πίνακας 2),

βγ) οι παραγωγοί πωλητές στους οποίους δεν έχει χορηγηθεί
µόνιµη θέση στη λαϊκή αγορά µε διοικητική πράξη, αλλά δραστη-
ριοποιούνται σε αυτήν, σε προσωρινές θέσεις, συγκεκριµένους
µήνες του έτους, µε αναφορά στον χρόνο έναρξης και λήξης της
ετήσιας δραστηριοποίησής τους (Πίνακας 3),

βδ) οι παραγωγοί και επαγγελµατίες πωλητές στους οποίους
δεν έχει χορηγηθεί µόνιµη θέση στη λαϊκή αγορά µε διοικητική
πράξη και δεν έχουν εκδώσει περισσότερα από δύο (2) δελτία
ηµερήσιας κίνησης «Ζ», εντός του έτους 2022 (Πίνακας 4).

γ) Η διαπιστωτική πράξη της περ. β) δηµοσιεύεται στο πρό-
γραµµα «Διαύγεια» του ν. 4727/2020 (Α’ 184), καθώς και σε όλες
τις εισόδους της λαϊκής αγοράς για δεκαπέντε (15) ηµέρες, κοι-
νοποιούµενη αµελλητί στη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων. Η µη τήρηση του πρώ-
του εδαφίου καθιστά τη διαπιστωτική πράξη απολύτως άκυρη.

δ) Κατά της διαπιστωτικής πράξης της περ. β) ασκείται έν-
σταση, εντός είκοσι (20) ηµερών, από τη δηµοσίευσή της, από
όποιον έχει έννοµο συµφέρον. Επί της ένστασης αποφαίνεται η
επιτροπή της περ. α) εντός δέκα (10) ηµερών από την υποβολή
της. Αν η ως άνω προθεσµία παρέλθει άπρακτη, τεκµαίρεται η
απόρριψη της ένστασης.

ε) Ο φορέας λειτουργίας εκδίδει την τροποποιηµένη διαπιστω-
τική πράξη, όπως αυτή έχει διαµορφωθεί µετά την υποβολή και
εξέταση των ενστάσεων, εφόσον απαιτείται. Η ως άνω διαπιστω-
τική πράξη κοινοποιείται στη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων και δηµοσιεύεται στο
πρόγραµµα «Διαύγεια» του ν. 4727/2020.

στ) Οι παραγωγοί και επαγγελµατίες πωλητές που κατατάχθη-
καν στον Πίνακα 1, τοποθετούνται στις θέσεις που τους έχουν
αποδοθεί µε διοικητικές πράξεις. Η τοποθέτηση γίνεται µε από-
φαση του φορέα λειτουργίας.

ζ) Οι παραγωγοί και επαγγελµατίες πωλητές που κατατάχθη-
καν στον Πίνακα 1, δύνανται να υποβάλλουν στον φορέα λει-
τουργίας, αίτηση «βελτίωσης θέσης» εντός πέντε (5) ηµερών από
την έκδοση της απόφασης της περ. στ). Μεταξύ πωλητών που
αιτούνται την ίδια θέση προηγείται αυτός που είναι φορολογικά
ενήµερος, σύµφωνα µε το άρθρο 12 του Κώδικα Φορολογικής
Διαδικασίας (ν. 4987/2022, Α’ 206), κατά τον χρόνο υποβολής της
αίτησης και µεταξύ φορολογικά ενήµερων πωλητών, αυτός που
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απέκτησε παλαιότερα την άδεια δραστηριοποίησης στην οικεία
λαϊκή αγορά. Μεταξύ φορολογικά ενήµερων πωλητών που απέ-
κτησαν στην ίδια ηµεροµηνία την άδεια δραστηριοποίησης στην
οικεία λαϊκή αγορά, διενεργείται δηµόσια κλήρωση από την επι-
τροπή της περ. α).

η) Οι παραγωγοί και επαγγελµατίες πωλητές που κατατάχθη-
καν στον Πίνακα 2, τοποθετούνται στις θέσεις που συνήθως κα-
ταλαµβάνουν κατά την παρουσία τους στη λαϊκή αγορά. Για την
τοποθέτησή τους εκδίδεται πρακτικό αντιστοίχισης των πωλητών
µε τις θέσεις που συνήθως καταλαµβάνουν, από την επιτροπή
της περ. α) που εγκρίνεται µε απόφαση του φορέα λειτουργίας.
Η ως άνω απόφαση δηµοσιεύεται στο πρόγραµµα «Διαύγεια»
του ν. 4727/2020, καθώς και σε όλες τις εισόδους της λαϊκής
αγοράς για δέκα (10) ηµέρες, κοινοποιούµενη αµελλητί στη Γε-
νική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων. Η µη τήρηση του προηγούµενου εδαφίου καθιστά την
απόφαση απολύτως άκυρη.

θ) Κατά της απόφασης της περ. η) ασκείται ένσταση εντός
δέκα (10) ηµερών από τη δηµοσίευσή της από όποιον έχει έν-
νοµο συµφέρον. Επί της ένστασης αποφαίνεται η επιτροπή της
περ. α), εντός δέκα (10) ηµερών από την υποβολή της. Αν η ως
άνω προθεσµία παρέλθει άπρακτη, τεκµαίρεται η απόρριψη της
ένστασης.

ι) Οι παραγωγοί πωλητές που κατατάχθηκαν στον Πίνακα 3,
τοποθετούνται στις θέσεις που συνήθως καταλαµβάνουν κατά
την παρουσία τους στη λαϊκή αγορά, εφόσον αυτές δεν κατα-
λαµβάνονται από πωλητές που κατατάχθηκαν στους Πίνακες 1
και 2. Για την τοποθέτησή τους εκδίδεται πρακτικό αντιστοίχισης
των πωλητών µε τις θέσεις που καταλαµβάνουν, µε αναφορά στο
χρονικό διάστηµα που έκαστος καταλαµβάνει, από την επιτροπή
της περ. α) που εγκρίνεται µε απόφαση του φορέα λειτουργίας.
Καθεµία από τις ως άνω θέσεις µπορεί να καταλαµβάνεται από
περισσότερους του ενός παραγωγούς πωλητές, εφόσον αυτοί
δεν δραστηριοποιούνται ταυτόχρονα στη λαϊκή αγορά. Η ως άνω
απόφαση δηµοσιεύεται στο πρόγραµµα «Διαύγεια» του ν.
4727/2020, καθώς και σε όλες τις εισόδους της λαϊκής αγοράς
για δέκα (10) ηµέρες, κοινοποιούµενη αµελλητί στη Γενική Γραµ-
µατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων. Η
µη τήρηση του προηγούµενου εδαφίου καθιστά την απόφαση
απολύτως άκυρη.

ια) Κατά της απόφασης της περ. ι) ασκείται ένσταση εντός
δέκα (10) ηµερών από τη δηµοσίευσή της από όποιον έχει έν-
νοµο συµφέρον. Επί της ένστασης αποφαίνεται η επιτροπή της
περ. α), εντός δέκα (10) ηµερών, από την υποβολή της. Αν η ως
άνω προθεσµία παρέλθει άπρακτη, τεκµαίρεται η απόρριψη της
ένστασης.

ιβ) Οι παραγωγοί και επαγγελµατίες πωλητές που κατατάχθη-
καν στον Πίνακα 4, δεν τοποθετούνται σε θέση στη λαϊκή αγορά
και µπορούν να συµµετέχουν στην επόµενη προκήρυξη για την
απόδοση θέσεων που διενεργείται, σύµφωνα µε τα άρθρα 13
έως 16.

ιγ) Η διαδικασία των περ. α) έως και ιβ) ολοκληρώνεται το αρ-
γότερο έως την 30ή Ιουνίου 2023. Αν η ως άνω προθεσµία πα-
ρέλθει χωρίς να ολοκληρωθεί η διαδικασία αυτή, διπλασιάζεται
το τέλος του άρθρου 23 και αυτό εµφανίζεται ως έσοδο του Κρα-
τικού Προϋπολογισµού.» 

Άρθρο 89
Παράταση της προθεσµίας ολοκλήρωσης επενδυτικών 
σχεδίων του ν. 3299/2004 σε περίπτωση µη καταβολής 

του ποσού της προκαταβολής από το πιστωτικό 
ίδρυµα έκδοσης της εγγυητικής επιστολής

Επενδυτικά σχέδια της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν.
3299/2004 (Α’ 261) δύνανται να λάβουν παράταση της προθε-
σµίας ολοκλήρωσής τους έως την 30ή Σεπτεµβρίου 2024, κατό-
πιν: α) αίτησης του φορέα του επενδυτικού σχεδίου στην
αρµόδια υπηρεσία, β) βεβαίωσης του αρµόδιου µηχανικού για
υλοποίηση του επενδυτικού σχεδίου σε ποσοστό, τουλάχιστον,
είκοσι πέντε τοις εκατό (25%), κατά την υποβολή της αίτησης και
γ) βεβαίωσης του πιστωτικού ιδρύµατος που εξέδωσε την εγγυη-

τική επιστολή, ή του διαδόχου του, περί µη καταβολής στον
φορέα του επενδυτικού σχεδίου του ποσού της κατατεθείσας
προκαταβολής. Αν µέχρι την ηµεροµηνία αυτή υλοποιηθεί το πε-
νήντα τοις εκατό (50%) του εγκεκριµένου επενδυτικού σχεδίου,
η προθεσµία ολοκλήρωσης παρατείνεται για ένα (1) επιπλέον
έτος. Αν έχουν, ήδη, εκδοθεί αποφάσεις ανάκλησης των αποφά-
σεων υπαγωγής των επενδυτικών σχεδίων που εµπίπτουν στο
παρόν, λόγω παρέλευσης της προθεσµίας ολοκλήρωσής τους,
οι αποφάσεις υπαγωγής επανέρχονται σε ισχύ.

Άρθρο 90
Ένταξη των επενδυτικών σχεδίων που αφορούν

σε συστήµατα αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας 
από Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας - Τροποποίηση

άρθρου 2 και παρ. 5 άρθρου 29 ν. 4864/2021

1. Στο άρθρο 2 του ν. 4864/2021 (Α’ 237), περί ορισµού των
κατηγοριών και κριτηρίων στρατηγικών επενδύσεων: α) στο
πρώτο εδάφιο της περ. γ’ της παρ. 1, διαγράφεται η αναφορά
στα συστήµατα αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας, στην υπο-
περ. αε) της παρ. 3 προστίθενται τέσσερα εδάφια, γ) το τελευ-
ταίο εδάφιο της παρ. 3 αντικαθίσταται, και το άρθρο 2
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 2
Ορισµός κατηγορίες και κριτήρια 

στρατηγικών επενδύσεων

1. Ως «Στρατηγικές Επενδύσεις» νοούνται οι επενδύσεις, οι
οποίες, λόγω της στρατηγικής τους βαρύτητας για την εθνική ή
την τοπική οικονοµία, δύνανται να ενισχύσουν την απασχόληση,
την παραγωγική ανασυγκρότηση και την ανάδειξη του φυσικού
και πολιτιστικού περιβάλλοντος της χώρας, σύµφωνα µε τις
αρχές της κοινωνικά δίκαιης, δίχως αποκλεισµούς, ισόρροπης
και αειφόρου ανάπτυξης, µε κύρια χαρακτηριστικά την προσέλ-
κυση επενδυτικών κεφαλαίων, την εξωστρέφεια και εξαγωγική
δραστηριότητα, την καινοτοµία, την ανταγωνιστικότητα, τον ολο-
κληρωµένο σχεδιασµό, την εξοικονόµηση φυσικών πόρων στην
προοπτική της κυκλικής οικονοµίας και την υψηλή προστιθέµενη
αξία, ιδίως σε τοµείς οικονοµικών δραστηριοτήτων διεθνώς εµ-
πορεύσιµων προϊόντων ή υπηρεσιών. Οι Στρατηγικές Επενδύσεις
διακρίνονται στις εξής κατηγορίες:

α) «Στρατηγικές Επενδύσεις 1», οι οποίες πληρούν µία (1), του-
λάχιστον, από τις ακόλουθες προϋποθέσεις, ανεξαρτήτως τοµέα
επένδυσης:

αα) Ο συνολικός προϋπολογισµός της επένδυσης είναι µεγα-
λύτερος των εβδοµήντα πέντε εκατοµµυρίων (75.000.000) ευρώ.

αβ) Ο συνολικός προϋπολογισµός της επένδυσης είναι µεγα-
λύτερος των σαράντα εκατοµµυρίων (40.000.000) ευρώ και ταυ-
τόχρονα µε την επένδυση δηµιουργούνται κατά βιώσιµο τρόπον
εβδοµήντα πέντε (75), τουλάχιστον, νέες Ετήσιες Μονάδες Ερ-
γασίας (Ε.Μ.Ε.).

Οι επενδύσεις της υποπερ. αα) δύνανται να λάβουν ένα (1) ή
περισσότερα από τα κίνητρα του άρθρου 7, της παρ. 1 του άρ-
θρου 8 και του άρθρου 9.

Οι επενδύσεις της υποπερ. αβ) δύνανται να λάβουν ένα (1) ή
περισσότερα από τα κίνητρα των άρθρων 7, 8 και 9, καθώς και
των περ. α) και β) της παρ. 1 του άρθρου 10.

β) «Στρατηγικές Επενδύσεις 2», οι οποίες πληρούν µια (1), του-
λάχιστον, από τις ακόλουθες προϋποθέσεις:

βα) Ο συνολικός προϋπολογισµός της επένδυσης είναι µεγα-
λύτερος από είκοσι εκατοµµύρια (20.000.000) ευρώ και αφορά
σε έναν (1) ή περισσότερους από τους τοµείς της αγροδιατρο-
φής, έρευνας και καινοτοµίας, βιοτεχνολογίας, πολιτιστικής και
δηµιουργικής βιοµηχανίας, ροµποτικής, τεχνητής νοηµοσύνης,
ιατρικού τουρισµού, διαχείρισης απορριµµάτων και αποβλήτων,
διαστηµικής βιοµηχανίας ή είναι µεγαλύτερος από είκοσι εκατοµ-
µύρια (20.000.000) ευρώ και η επένδυση έχει ως σκοπό τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό της επιχείρησης ή την παροχή υπηρεσιών
υπολογιστικού νέφους («cloud computing»). Οι επενδύσεις της
παρούσας υποπερίπτωσης δύνανται να λάβουν ένα (1) ή περισ-
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σότερα από τα κίνητρα των άρθρων 8, 9, καθώς και των περ. α)
και β) της παρ. 1 του άρθρου 10.

ββ) Οι επενδύσεις δηµιουργούν κατά βιώσιµο τρόπον πενήντα
(50), τουλάχιστον, νέες Ε.Μ.Ε. και ο συνολικός προϋπολογισµός
τους είναι µεγαλύτερος των τριάντα εκατοµµυρίων (30.000.000)
ευρώ. Οι επενδύσεις της παρούσας υποπερίπτωσης δύνανται να
λάβουν ένα (1) ή περισσότερα από τα κίνητρα των άρθρων 8, 9,
καθώς και της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 10.

βγ) Συνιστούν επενδύσεις εντός Οργανωµένων Υποδοχέων
Μεταποιητικών και Επιχειρηµατικών Δραστηριοτήτων της παρ. 4
του άρθρου 41 του ν. 3982/2011  (Α’ 143), οι οποίες δηµιουργούν
κατά βιώσιµο τρόπον σαράντα (40), τουλάχιστον, Ε.Μ.Ε. και ο
συνολικός προϋπολογισµός τους είναι µεγαλύτερος των είκοσι
εκατοµµυρίων (20.000.000) ευρώ. Οι επενδύσεις της παρούσας
υποπερίπτωσης δύνανται να λάβουν ένα (1) ή περισσότερα από
τα κίνητρα των άρθρων 8, 9, καθώς και της περ. α) της παρ. 1
του άρθρου 10.

γ) «Εµβληµατικές Επενδύσεις Εξαιρετικής Σηµασίας», οι
οποίες υλοποιούνται από διακεκριµένες νοµικές οντότητες και
προωθούν την πράσινη οικονοµία, την καινοτοµία, την τεχνολο-
γία, καθώς και την οικονοµία χαµηλού ενεργειακού και περιβαλ-
λοντικού αποτυπώµατος και ειδικά στον τοµέα αυτόν, τις
επενδύσεις υποδοµής µε συγκεκριµένα ενεργειακά κριτήρια για
την κατασκευή νέων κτιρίων, συστηµάτων που συνδυάζουν
σταθµό ηλεκτροπαραγωγής από Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας
(Α.Π.Ε.) και σύστηµα παραγωγής «πράσινου» υδρογόνου, εφό-
σον η παραγόµενη ηλεκτρική ενέργεια χρησιµοποιείται αποκλει-
στικά για την παραγωγή υδρογόνου και εγκαταστάσεις
θαλάσσιων αιολικών ή πλωτών φωτοβολταϊκών πάρκων, καθώς
και επενδύσεις που ενισχύουν σηµαντικά την ελληνική οικονοµία
και την ανταγωνιστικότητά της σε διεθνές επίπεδο. Οι επενδύ-
σεις της παρούσας περίπτωσης δύνανται να λάβουν ένα (1) ή πε-
ρισσότερα από τα κίνητρα των άρθρων 7, 8, 9, καθώς και του
άρθρου 10. Αναφορικά µε την ενίσχυση της περ. α) της παρ. 3
του άρθρου 10, επενδύσεις οι οποίες υλοποιούνται εντός των
Ζωνών Απολιγνιτοποίησης (Ζ.ΑΠ.) της παρ. 1 του άρθρου 155
του ν. 4759/2020 (Α’ 245), µπορούν να λάβουν τη συγκεκριµένη
ενίσχυση σε ποσοστό εκατό τοις εκατό (100%), επί του προβλε-
πόµενου, στον Κανονισµό (ΕΕ) 651/2014 της Επιτροπής της 17ης
Ιουνίου 2014 «για την κήρυξη ορισµένων κατηγοριών ενισχύσεων
ως συµβατών µε την εσωτερική αγορά κατ’ εφαρµογή των άρ-
θρων 107 και 108 της Συνθήκης» (L 187), ποσοστού της έντασης
ενίσχυσης. Οι επενδύσεις που υλοποιούνται εκτός Ζ.ΑΠ. της
παρ. 1 του άρθρου 155 του ν. 4759/2020, µπορούν να λάβουν
την ενίσχυση του προηγούµενου εδαφίου σε ποσοστό ογδόντα
τοις εκατό (80%) επί του προβλεπόµενου στον Κανονισµό (ΕΕ)
651/2014 της Επιτροπής της 17ης Ιουνίου 2014 ποσοστού της
έντασης ενίσχυσης.

Απαραίτητη προϋπόθεση για την παροχή των ενισχύσεων των
άρθρων 8 και 10, διαζευκτικά ή σωρευτικά, στα επενδυτικά σχέ-
δια, τα οποία εντάσσονται στην παρούσα κατηγορία, είναι η ολο-
κλήρωση της υλοποίησής τους µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2025.
Η ως άνω προϋπόθεση αναφέρεται στην αίτηση του επενδυτή
της παρ. 1 του άρθρου 12 και στο χρονοδιάγραµµα που τη συ-
νοδεύει. Σε περίπτωση υπέρβασης της ως άνω προθεσµίας υλο-
ποίησης, η επένδυση αποχαρακτηρίζεται από «Εµβληµατική
Επένδυση Εξαιρετικής Σηµασίας» και τα εγκεκριµένα κίνητρα
ανακαλούνται σύµφωνα µε το άρθρο 19. Η ένταξη των επενδυτι-
κών σχεδίων στην παρούσα περίπτωση, τα οποία αιτούνται να
λάβουν τα κίνητρα των άρθρων 8 και 10, διαζευκτικά ή σωρευ-
τικά, πραγµατοποιείται µέχρι εξαντλήσεως των διαθέσιµων
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

γα) Για τον χαρακτηρισµό ενός επενδυτικού σχεδίου ως «Εµ-
βληµατικής Επένδυσης Εξαιρετικής Σηµασίας» συστήνεται τρι-
µελής επιτροπή, τα µέλη της οποίας είναι επιστήµονες
εγνωσµένου κύρους ποικίλων ειδικοτήτων. Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Οικονοµικών, συγ-
κροτείται η τριµελής επιτροπή, ορίζονται τα µέλη της, καθώς και
οι αναπληρωτές αυτών, ο χρόνος θητείας τους, η αποζηµίωσή
τους, καθώς και οι όροι λειτουργίας της.

γβ) Με όµοια απόφαση προς αυτή της υποπερ. γα) καθορίζον-

ται η διαδικασία ένταξης της επένδυσης, ο τρόπος παρακολού-
θησης και ελέγχου υλοποίησης της επένδυσης, ο τρόπος κατα-
βολής των ενισχύσεων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παρούσας περίπτωσης.

γγ) Εντός επτά (7) ηµερών από σχετικό αίτηµα της «Ελληνικής
Εταιρείας Επενδύσεων και Εξωτερικού Εµπορίου Α.Ε.», η Επι-
τροπή της υποπερ. γα) γνωµοδοτεί αναφορικά µε τον εµβληµα-
τικό ή µη χαρακτήρα της επένδυσης.

δ) «Στρατηγικές Επενδύσεις ταχείας αδειοδότησης», οι οποίες
πληρούν τα αναφερόµενα κριτήρια σε µία (1) από τις ακόλουθες
υποπεριπτώσεις:

δα) Δηµιουργούν κατά βιώσιµον τρόπο τριάντα (30), τουλάχι-
στον, νέες Ε.Μ.Ε. και ο συνολικός προϋπολογισµός τους είναι
µεγαλύτερος των είκοσι εκατοµµυρίων (20.000.000) ευρώ. Οι
επενδύσεις της περίπτωσης αυτής µπορούν να λάβουν ένα (1) ή
περισσότερα από τα κίνητρα του άρθρου 9 και της περ. α) της
παρ. 1 του άρθρου 10 ή

δβ) δηµιουργούν κατά βιώσιµον τρόπο τριάντα (30), τουλάχι-
στον, νέες Ε.Μ.Ε., εφόσον ο συνολικός προϋπολογισµός τους
είναι µεγαλύτερος των δέκα εκατοµµυρίων (10.000.000) ευρώ και
αποτελούν µέρος επένδυσης, η οποία έχει ήδη χαρακτηριστεί ως
στρατηγική και έχει ολοκληρωθεί η υλοποίησή της. Οι επενδύ-
σεις της περίπτωσης αυτής µπορούν να λάβουν ένα ή περισσό-
τερα από τα κίνητρα του άρθρου 9 και της περ. α) της παρ. 1 του
άρθρου 10 ή

δγ) αποτελούν υφιστάµενες επενδύσεις, στρατηγικές ή µη, οι
οποίες προβαίνουν σε αναδιάρθρωση ή εκσυγχρονισµό ή επέ-
κταση των εγκαταστάσεών τους και ο συνολικός τους προϋπο-
λογισµός είναι µεγαλύτερος των δεκαπέντε εκατοµµυρίων
(15.000.000) ευρώ, εφόσον διατηρούνται κατά βιώσιµον τρόπο
εκατό (100) τουλάχιστον υφιστάµενες Ε.Μ.Ε. Οι επενδύσεις της
υποπερίπτωσης αυτής µπορούν να λάβουν το κίνητρο του άρ-
θρου 9.

ε) «Αυτοδίκαια εντασσόµενες Στρατηγικές Επενδύσεις», οι
οποίες πληρούν τα αναφερόµενα κριτήρια σε µία (1) από τις ακό-
λουθες υποπεριπτώσεις:

εα) Συνιστούν επενδύσεις του ν. 3389/2005 (Α’ 232), οι οποίες
έχουν εγκριθεί είτε από τη Διυπουργική            Επιτροπή Συµπρά-
ξεων Δηµόσιου και Ιδιωτικού Τοµέα (Δ.Ε.Σ.Δ.ΙΤ.) είτε από την Κυ-
βερνητική Επιτροπή Συµβάσεων Στρατηγικής Σηµασίας του
άρθρου 126 του  ν. 4799/2021 (Α’ 78) και επενδύσεις για τα Ευρω-
παϊκά Ενεργειακά Έργα Κοινού Ενδιαφέροντος «Projects of Com-
mon Interest (PCI)» του άρθρου 8 του ν. 4271/2014 (Α’ 144). Στην
περίπτωση αυτή εντάσσονται επενδύσεις που αποτελούν Σηµαν-
τικά Έργα Κοινού Ευρωπαϊκού Ενδιαφέροντος («Important Pro-
jects of Common European Interest [IPCEI]) νοµικών προσώπων,
τα οποία συµµετέχουν ως άµεσα µέλη σε προγράµµατα Σηµαντι-
κών Έργων Κοινού Ευρωπαϊκού Ενδιαφέροντος, εφόσον o συνο-
λικός τους προϋπολογισµός είναι µεγαλύτερος των είκοσι
εκατοµµυρίων (20.000.000) ευρώ. Οι επενδύσεις της παρούσας
υποπερίπτωσης δύνανται να λάβουν ένα (1) ή περισσότερα από
τα κίνητρα της παρ. 1 του άρθρου 8 και του άρθρου 9.

εβ) Συνιστούν «Στρατηγικές επενδύσεις χωρικής οργάνωσης
των επιχειρήσεων», οι οποίες αφορούν στην        ανάπτυξη επι-
χειρηµατικών πάρκων του ν. 3982/2011  (Α’ 143), σε έκταση του-
λάχιστον πεντακοσίων (500) στρεµµάτων και µε συνολικό
προϋπολογισµό άνω των δέκα εκατοµµυρίων (10.000.000) ευρώ.
Οι επενδύσεις της κατηγορίας αυτής δύνανται να λάβουν ένα (1)
ή περισσότερα από τα κίνητρα των άρθρων 7, 8 και 9.

2. Για κάθε φορέα στρατηγικής επένδυσης, το άρθρο 16 του
ν. 4251/2014 (Α’ 103), σχετικά µε τη χορήγηση ή ανανέωση της
άδειας διαµονής εφαρµόζεται ως προς δέκα (10) πολίτες τρίτων
χωρών κατ’ ανώτατον αριθµό, στελέχη των επενδυτικών σχηµά-
των για όλες τις κατηγορίες Στρατηγικών Επενδύσεων. Για όσο
διάστηµα υφίσταται η εργασιακή σχέση µε τον φορέα της στρα-
τηγικής επένδυσης, όσα από τα στελέχη αυτά δεν έχουν τη φο-
ρολογική κατοικία τους στην Ελλάδα, θεωρείται ότι διατηρούν
τη φορολογική κατοικία τους στην αλλοδαπή και υπόκεινται σε
φόρο για το εισόδηµα που προκύπτει στην Ελλάδα και αποκτάται
µέσα σε ορισµένο φορολογικό έτος. Το προηγούµενο εδάφιο
εφαρµόζεται επίσης και στον σύζυγο ή το άλλο µέρος συµφώνου
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συµβίωσης υπό την έννοια του άρθρου 1 του ν. 4356/2015 (Α’
181), εφόσον ο σύζυγος ή το άλλο µέρος δεν ασκεί επαγγελµα-
τική δραστηριότητα στην Ελλάδα, καθώς και στα εξαρτώµενα
τέκνα αυτών, όπως αυτά προσδιορίζονται στην περ. 5 της παρ.
Α’ του άρθρου 16 του ν. 4251/2014.

3. Επενδύσεις σε µονάδες παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
χαρακτηρίζονται ως «Στρατηγικές Επενδύσεις» των περ. α), β),
γ) και δ) της παρ. 1, εφόσον, σωρευτικά µε τις επιµέρους προ-
ϋποθέσεις εκάστης των περιπτώσεων της παρ. 1, πληρούν και
τις παρακάτω προϋποθέσεις:

α) Εµπίπτουν σε µία από τις κάτωθι κατηγορίες:
αα) Συστήµατα που συνδυάζουν σταθµό ηλεκτροπαραγωγής

από Α.Π.Ε. και σύστηµα παραγωγής «πράσινου» υδρογόνου,
εφόσον η παραγόµενη ηλεκτρική ενέργεια χρησιµοποιείται απο-
κλειστικά για την παραγωγή υδρογόνου.

αβ) Εγκαταστάσεις θαλάσσιων αιολικών ή/και πλωτών φωτο-
βολταϊκών πάρκων.

αγ) Έργα Α.Π.Ε. που διασυνδέουν περιοχές της Επικράτειας
που δεν έχουν διασυνδεθεί και δεν προβλέπεται να διασυνδε-
θούν µε το Εθνικό Σύστηµα Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας
µέσω υποβρύχιου καλωδίου, σύµφωνα µε το εγκεκριµένο, κατά
την αίτηση υπαγωγής, Δεκαετές Πρόγραµµα Ανάπτυξης (Δ.Π.Α.)
του Εθνικού Συστήµατος Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας
(Ε.Σ.Μ.Η.Ε.).

αδ) Έργα Α.Π.Ε. πλήρως ελεγχόµενης ηλεκτροπαραγωγής
σύµφωνα µε την παρ. 14 του άρθρου 2 του             ν. 4414/ 2016
(Α’ 149).

αε) Συστήµατα αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας από
Α.Π.Ε.. Τα έργα της παρούσας υποπερίπτωσης δεν εντάσσονται
στην κατηγορία της περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 2 και λαµβά-
νουν αποκλειστικά το κίνητρο της ταχείας αδειοδότησης του άρ-
θρου 9. Τα εν λόγω έργα έχουν κοινό σηµείο σύνδεσης µε το
Ε.Σ.Μ.Η.Ε.. Προκειµένου να εξακριβωθεί, αν το έργο πληροί το
κριτήριο του κοινού σηµείου σύνδεσης στο Ε.Σ.Μ.Η.Ε., η Ελλη-
νική Εταιρεία Επενδύσεων και Εξωτερικού Εµπορίου, ζητά τη
γνώµη του αρµόδιου διαχειριστή, ο οποίος απαντά, εντός προ-
θεσµίας (15) εργασίµων ηµερών εργασίµων ηµερών, από την πα-
ραλαβή του αιτήµατος. Εάν ο αρµόδιος διαχειριστής δεν
απαντήσει στην Ελληνική Εταιρεία Επενδύσεων και Εξωτερικού
Εµπορίου εντός δέκα πέντε (15) εργασίµων ηµερών από την πα-
ραλαβή του αιτήµατος, τεκµαίρεται ότι η γνώµη του είναι θετική.

β) Έχουν προϋπολογισµό κατ’ ελάχιστον εβδοµήντα πέντε
εκατοµµύρια (75.000.000) ευρώ, πλην των Εµβληµατικών Επεν-
δύσεων Εξαιρετικής Σηµασίας της περ. γ’ της παρ. 1 για τις
οποίες δεν απαιτείται όριο προϋπολογισµού.

Στα έργα της παρούσας παραγράφου η χορήγηση οριστικής
προσφοράς σύνδεσης πραγµατοποιείται σύµφωνα µε το πλαίσιο
προτεραιότητας του άρθρου 89 του       ν. 4951/2022 (Α’ 129) και
των κατ’ εξουσιοδότηση αυτού εκδιδόµενων πράξεων.

4. Για την ένταξη στις κατηγορίες των Στρατηγικών Επενδύ-
σεων, οι οποίες υλοποιούνται εξ ολοκλήρου σε περιοχές που εν-
τάσσονται στα Εδαφικά Σχέδια Δίκαιης Μετάβασης (Ε.Σ.Δ.Ι.Μ.),
τα οποία συνοδεύουν το Πρόγραµµα Δίκαιης Μετάβασης ΕΣΠΑ
2021-2027 και τα οποία παρουσιάζουν συµβατότητα µε τους στό-
χους της Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης, όπως αυτοί αποτυ-
πώνονται στα Ε.Σ.Δ.Ι.Μ. και χαρακτηρίζονται ως έργα Δίκαιης
Αναπτυξιακής Μετάβασης, σύµφωνα µε το οικείο νοµοθετικό
πλαίσιο για τη δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση, εφαρµόζεται επί
των απαιτούµενων σε εκάστη κατηγορία στρατηγικών επενδύ-
σεων µεγεθών συνολικού προϋπολογισµού επένδυσης, συντελε-
στής αποµείωσης είκοσι πέντε τοις εκατό (25%).

5. Κάθε επενδυτικό σχέδιο εντάσσεται µε την απόφαση της
παρ. 1 του άρθρου 15, κατόπιν σχετικής αίτησης του φορέα της
επένδυσης της παρ. 1 του άρθρου 12 σε κατηγορία στρατηγικών
επενδύσεων της παρ. 1, πλην της περ. ε’ της ίδιας παραγράφου,
περί των αυτοδίκαια εντασσόµενων στρατηγικών επενδύσεων. Ο
φορέας της επένδυσης αιτείται, βάσει του παρόντος, την ένταξη
του επενδυτικού του σχεδίου σε συγκεκριµένη κατηγορία, καθώς
και τα κίνητρα της συγκεκριµένης κατηγορίας, τα οποία επιθυµεί
να λάβει. Ειδικά, επενδυτικά σχέδια που αφορούν σε συστήµατα
αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας από Α.Π.Ε., αν λάβουν κίνη-

τρα των άρθρων 12 και 14 του ν. 4608/2019, δεν δύνανται να λά-
βουν επενδυτική ή λειτουργική ενίσχυση άλλης µορφής.»

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 29 του ν. 4864/2021, περί µεταβα-
τικών διατάξεων: α) απαλείφεται η επιφύλαξη του πρώτου εδα-
φίου, β) το δεύτερο εδάφιο αντικαθίσταται, γ) το τρίτο εδάφιο
τροποποιείται γα) προκειµένου να προσαρµοσθεί στην ανωτέρω
υπό β) τροποποίηση, γβ) ως προς την προσθήκη της εξαίρεσης
των έργων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από Ανανεώσιµες
Πηγές Ενέργειας (Α.Π.Ε.), και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Οι εκκρεµείς αιτήσεις επενδυτικών σχεδίων, που έχουν
υποβληθεί προς αξιολόγηση στην «Ελληνική Εταιρεία Επενδύ-
σεων και Εξωτερικού Εµπορίου Α.Ε.» κατ’ εφαρµογή των νόµων
3894/2010 (Α’ 204) και 4608/2019 (Α’ 66), για τις οποίες δεν έχει
ολοκληρωθεί η διαδικασία αξιολόγησης και δεν έχει εκδοθεί
µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος η σχετική απόφαση της
Διυπουργικής Επιτροπής Στρατηγικών Επενδύσεων (Δ.Ε.Σ.Ε.),
αξιολογούνται και λαµβάνουν τα κίνητρα του νόµου δυνάµει του
οποίου έχει υποβληθεί η οικεία αίτηση υπαγωγής. Για τα επεν-
δυτικά σχέδια, τα οποία αφορούν σε έργα Ανανεώσιµων Πηγών
Ενέργειας (Α.Π.Ε.) ηλεκτροπαραγωγής: α) η χορήγηση οριστικής
προσφοράς σύνδεσης εξαιρείται από το κίνητρο της ταχείας
αδειοδότησης και πραγµατοποιείται σύµφωνα µε το πλαίσιο προ-
τεραιότητας του άρθρου 89 του ν. 4951/2022 (Α’ 129) και των
κατ’ εξουσιοδότηση αυτού εκδιδόµενων πράξεων, και β) τα σχέ-
δια αυτά δεν δύνανται να τροποποιηθούν, προκειµένου να λά-
βουν τα κίνητρα των άρθρων 12 και 14 του   ν. 4608/2019.

Οι φορείς των επενδυτικών σχεδίων, εξαιρουµένων αυτών που
αφορούν σε έργα Α.Π.Ε. ηλεκτροπαραγωγής (συµπεριλαµβανο-
µένων έργων παραγωγής ενέργειας από Α.Π.Ε., έργων αποθή-
κευσης, συστηµάτων αποθήκευσης, έργων παραγωγής
πράσινου υδρογόνου, θαλάσσιων αιολικών και πλωτών φωτοβολ-
ταϊκών πάρκων),      τα επενδυτικά σχέδια των οποίων έχουν υπο-
βληθεί προς     αξιολόγηση στην «Ελληνική Εταιρεία Επενδύσεων
και Εξωτερικού Εµπορίου Α.Ε.», κατ’ εφαρµογή του              ν.
3894/2010 και του ν. 4608/2019 και για τα οποία δεν έχει εκδοθεί
σχετική απόφαση της Δ.Ε.Σ.Ε., δύνανται µε αίτηµά τους να τρο-
ποποιούν τις αιτήσεις τους, προκειµένου να ενταχθούν στις κα-
τηγορίες του άρθρου 2 και να λάβουν τα προβλεπόµενα σε
εκάστη κατηγορία στρατηγικών επενδύσεων κίνητρα. Στην περί-
πτωση αυτή οι φορείς των επενδυτικών σχεδίων, µε την αίτησή
τους, καταβάλλουν στην «Ελληνική Εταιρεία Επενδύσεων και
Εξωτερικού Εµπορίου Α.Ε.», πέραν της διαχειριστικής αµοιβής
του τρίτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 12, ποσοστό είκοσι
πέντε τοις εκατό (25%), επί της διαχειριστικής αµοιβής του τρί-
του εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 12, ως διαχειριστική αµοιβή
για τη νέα αίτηση.»

Άρθρο 91
Εφαρµογή κινήτρων σε υφιστάµενες επιχειρήσεισ
εντός Οργανωµένων Υποδοχέων Μεταποιητικών

και Επιχειρηµατικών Δραστηριοτήτων - 
Αντικατάσταση παρ. 6 άρθρου 28 και τροποποίηση 

παρ. 12 άρθρου 46 ν. 4982/2022

1. Η παρ. 6 του άρθρου 28 του ν. 4982/2022 (Α’195), περί
εφαρµογής σε όλους τους Οργανωµένους Υποδοχείς Μεταποι-
ητικών και Επιχειρηµατικών Δραστηριοτήτων, αντικαθίσταται ως
εξής:

«6. Το παρόν καταλαµβάνει όλους τους Οργανωµένους Υπο-
δοχείς Μεταποιητικών και Επιχειρηµατικών Δραστηριοτήτων και
τις επιχειρήσεις εντός αυτών, στις οποίες έχουν χορηγηθεί κίνη-
τρα, σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις του άρθρου 62 του ν.
3982/2011 (Α’ 143) και εφαρµόζεται σύµφωνα µε τους κανόνες
περί κρατικών ενισχύσεων, χωρίς πλέον να απαιτείται η λειτουρ-
γία τους, εντός πέντε (5) ετών από την ηµεροµηνία υπογραφής
της σύµβασης µεταβίβασης, υπό την επιφύλαξη του ενωσιακού
δικαίου.»

2. Στην παρ. 12 του άρθρου 46 του ν. 4982/2022, περί παροχής
εξουσιοδοτήσεων, προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 12
διαµορφώνεται ως εξής:

«12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ανά-
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πτυξης και Επενδύσεων καθορίζονται η διαδικασία χορήγησης
των κινήτρων του άρθρου 28 και 30, οι συνέπειες παραβίασης
των όρων χορήγησης της απαλλαγής, εξειδικεύεται η κατάλληλη
νοµική βάση χορήγησης αυτών, τηρουµένων των κανόνων κρα-
τικών ενισχύσεων, και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Ειδικά για τις επι-
χειρήσεις των Οργανωµένων Υποδοχέων Μεταποιητικών και
Επιχειρηµατικών Δραστηριοτήτων της παρ. 6 του άρθρου 28, για
την απόφαση του πρώτου εδαφίου απαιτείται προηγούµενη ει-
σήγηση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων
.»

Άρθρο 92
Μεταποιητικές µονάδες για την παραγωγή τελικών 

προϊόντων φαρµακευτικής κάνναβης: Ορισµοί, 
παράταση έγκρισης εγκατάστασης, εξουσιοδοτικές 

διατάξεις - Προσθήκη παρ. 1Α στο άρθρο 2Α, 
αντικατάσταση παρ. 5 άρθρου 2Γ και παρ. 5 και 6 

άρθρου 2ΙΣΤ ν. 4139/2013

1. Στο άρθρο 2Α του ν. 4139/2013 (Α’ 74), περί έγκρισης εγκα-
τάστασης και λειτουργίας µεταποιητικών µονάδων, προστίθεται
παρ. 1Α ως εξής:

«1Α. Για τους σκοπούς των άρθρων 2Α έως 2ΙΖ, χρησιµοποι-
ούνται οι ακόλουθοι ορισµοί:

α) Τελικό προϊόν φαρµακευτικής κάνναβης: Προϊόν που περιέ-
χει, είτε ως µόνο ενεργό συστατικό (δραστική ουσία), για τις εν-
δείξεις που καθορίζονται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις,
ουσία των ποικιλιών κάνναβης του είδους «Cannabis sativa L»,
περιεκτικότητας σε τετραϋδροκανναβινόλη (THC) > 0,2% είτε
ως µόνα ενεργά συστατικά (δραστικές ουσίες), για τις ενδείξεις
που καθορίζονται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, ουσία των
ποικιλιών κάνναβης του είδους «Cannabis Sativa L», περιεκτικό-
τητας σε τετραϋδροκανναβινόλη (THC) >0,2% και έναν ή περισ-
σότερους µεταβολίτες του φυτού «Cannabis sativa L».

β) Δραστική ουσία (Ενεργό συστατικό) τελικού προϊόντος φαρ-
µακευτικής κάνναβης: Ουσία των ποικιλιών κάνναβης του είδους
«Cannabis sativa L» περιεκτικότητας σε τετραϋδροκανναβινόλη
(THC) > 0,2%, η οποία, όταν χρησιµοποιείται στην παραγωγή
του εν λόγω προϊόντος, καθίσταται ενεργό συστατικό ή η παρα-
πάνω ουσία σε συνδυασµό µε έναν ή περισσότερους µεταβολί-
τες του φυτού «Cannabis sativa L» οι οποίες, όταν
χρησιµοποιούνται στην παραγωγή του εν λόγω προϊόντος, καθί-
στανται ενεργά συστατικά, σε συνδυασµό µε τις εκάστοτε καθο-
ριζόµενες και εγκρινόµενες ενδείξεις, της κείµενης νοµοθεσίας.

γ) Περιεκτικότητα του τελικού προϊόντος φαρµακευτικής κάν-
ναβης: Η περιεκτικότητα σε τετραϋδροκανναβινόλη (THC) και,
εφόσον υπάρχουν και τεκµηριώνονται, του ή των µεταβολιτών
του φυτού «Cannabis sativa L».»

2. Η παρ. 5 του άρθρου 2Γ του ν. 4139/2013, περί ισχύος της
έγκρισης εγκατάστασης, αντικαθίσταται ως εξής: 

«5. Η έγκριση εγκατάστασης ισχύει για πέντε (5) έτη από την
ηµεροµηνία έκδοσής της και µπορεί να παραταθεί µέχρι τη συµ-
πλήρωση δέκα (10) ετών από την έκδοσή της, υπό την προϋπό-
θεση ότι έχει γίνει έναρξη υλοποίησης της εγκατάστασης κατά
τη διάρκεια ισχύος της έγκρισης. Το αίτηµα παράτασης υποβάλ-
λεται κατά τη διάρκεια ισχύος της έγκρισης και εξετάζεται µε
βάση το νοµοθετικό καθεστώς που ίσχυε κατά τη χορήγησή της.
Η έναρξη της υλοποίησης αποδεικνύεται, κατ’ ελάχιστον, µε την
προσκόµιση επικυρωµένου τίτλου κυριότητας ή σύµβασης µί-
σθωσης ή σύµβασης δωρεάν παραχώρησης, θεωρηµένης από
την αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία (Δ.Ο.Υ.), που καλύ-
πτει ολόκληρο τον χώρο της υπό έγκριση µονάδας. Ο χρόνος
διάρκειας της σύµβασης µίσθωσης ή της παραχώρησης αντι-
στοιχεί, τουλάχιστον, στη χρονική διάρκεια για την οποία ο εν-
διαφερόµενος αιτείται την έγκριση εγκατάστασης. Σε κάθε άλλη
περίπτωση, απαιτείται νέο αίτηµα του φορέα για χορήγηση νέας
έγκρισης εγκατάστασης, το οποίο εξετάζεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις που ισχύουν κατά τον χρόνο υποβολής του.» 

3. Οι παρ. 5 και 6 του άρθρου 2ΙΣΤ του ν. 4139/2013, περί εξου-
σιοδοτήσεων, αντικαθίστανται ως εξής:

«5. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, η οποία εκδίδεται

ύστερα από πρόταση του Προέδρου του Ε.Ο.Φ., δύνανται να
ανακαθορίζονται οι ορισµοί της παρ. 1Α του άρθρου 2Α για την
προσαρµογή προς τα νεότερα επιστηµονικά και τεχνολογικά δε-
δοµένα, να καθορίζονται οι όροι και προϋποθέσεις για την παρα-
γωγή, τη διάθεση, την εξαγωγή και κυκλοφορία των τελικών
προϊόντων φαρµακευτικής κάνναβης, συµπεριλαµβανοµένου του
τρόπου ιχνηλάτησης και διασφάλισης της γνησιότητας των προ-
ϊόντων αυτών, και να προβλέπεται κάθε άλλη σχετική αναγκαία
λεπτοµέρεια.

6. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας δύνανται να καθορίζον-
ται οι όροι και οι προϋποθέσεις που σχετίζονται µε την τιµολό-
γηση και αποζηµίωση των τελικών προϊόντων φαρµακευτικής
κάνναβης, καθώς και κάθε άλλη σχετική αναγκαία λεπτοµέρεια.»

Άρθρο 93
Αποσπάσεις προσωπικού στην «Ελληνική Εταιρεία Δίκαιης

Αναπτυξιακής Μετάβασης Α.Ε.»

Η διαδικασία για τη διενέργεια αποσπάσεων στην «Ελληνική
Εταιρεία Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης Α.Ε.», του δεύτερου
εδαφίου της παρ. 2 του εσωτερικού άρθρου 20, του καταστατι-
κού του άρθρου 15 του ν. 4872/2021      (Α’ 247), δύναται να
εφαρµοσθεί για χρονικό διάστηµα έως έξι (6) µήνες από την
έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 94
Ρύθµιση θεµάτων προσωπικού Διυπηρεσιακής

Μονάδας Ελέγχου της Αγοράς - 
Τροποποίηση άρθρου 12 ν. 4712/2020

Στο άρθρο 12 του ν. 4712/2020 (Α’ 146), περί στελέχωσης της
Διυπηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου της Αγοράς, προστίθεται παρ.
2α ως εξής:

«2α. Οι υπάλληλοι που έχουν αποσπαστεί σύµφωνα µε την
παρ. 2 στη ΔΙ.ΜΕ.Α. µπορούν να µετατάσσονται στο Υπουργείο
Ανάπτυξης και Επενδύσεων. Ειδικότερα, εντός αποκλειστικής
προθεσµίας δύο (2) µηνών πριν από την ηµεροµηνία λήξης της
απόσπασης, οι αποσπασµένοι υπάλληλοι της ΔΙ.Μ.Ε.Α. δύνανται
να υποβάλουν αίτηση µετάταξης σε αυτή σε κενές οργανικές της
θέσεις, µε την ίδια σχέση εργασίας, κατηγορία εκπαίδευσης,
κλάδο και ειδικότητα. Η µετάταξη διενεργείται µε απόφαση του
Υπηρεσιακού Γραµµατέα του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων που εκδίδεται µετά από σύµφωνη γνώµη του Διοικητή
της ΔΙ.Μ.Ε.Α. και, ειδικώς ως προς τους υπαλλήλους οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού, σύµφωνα µε το άρθρο
35 του ν. 4873/2021 (Α’ 248) και την παρ. 1 του άρθρου 177 του
ν. 4876/2021 (Α’ 251). Οι µετατασσόµενοι υπάλληλοι διατηρούν
το µισθολογικό κλιµάκιο και την προσωπική διαφορά που κατέ-
χουν, καθώς και το ίδιο ασφαλιστικό καθεστώς. Αν εκκρεµεί αί-
τηµα µετάταξης αποσπασµένου υπαλλήλου για την οποία ο
Διοικητής έχει χορηγήσει σύµφωνη γνώµη, η απόσπαση παρα-
τείνεται µέχρι τη δηµοσίευση της πράξης µετάταξης και πάντως
όχι πέραν των δύο (2) µηνών από τη λήξη της απόσπασης.»

Άρθρο 95
Ρύθµιση οικονοµικών θεµάτων του προσωπικού

του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών 
της Ακαδηµίας Αθηνών

Τηρουµένων των περιορισµών του άρθρου 2 του   ν. 3833/2010
(Α’40), περί ανωτάτου ορίου αποδοχών και πρόσθετων αµοιβών,
δεν αναζητούνται ως αχρεωστήτως καταβληθέντα, κατά ποσο-
στό ενενήντα τοις εκατό (90%), τα ποσά τα οποία έχουν χορηγη-
θεί και αφορούν σε κάθε είδους αποδοχές, του τακτικού
προσωπικού του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακα-
δηµίας Αθηνών, από το έτος 2013, έως την έναρξη ισχύος του
παρόντος, και τα οποία έχουν καταβληθεί είτε µε αποφάσεις του
Διοικητικού Συµβουλίου του Ιδρύµατος, από το έτος 2013 έως
το έτος 2017 είτε βάσει ατοµικών συµβάσεων εργασίας. Το πο-
σοστό του δέκα τοις εκατό (10%) των ανωτέρω ποσών καταβάλ-
λεται από τους υπόχρεους τµηµατικά και σε διάστηµα πέντε (5)
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ετών, µε αντίστοιχη παρακράτηση των µηνιαίων αποδοχών τους.
Οι καταλογισµοί που έχουν ήδη πραγµατοποιηθεί αίρονται µε την
έναρξη ισχύος του παρόντος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ
ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 96
Ορισµός βοσκήσιµων γαιών - 

Αντικατάσταση άρθρου 1 ν. 4351/2015

Το άρθρο 1 του ν. 4351/2015 (Α’ 164), περί ορισµού των βο-
σκήσιµων γαιών, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 1
Ορισµός

1. Για τις ανάγκες του παρόντος, βοσκήσιµες γαίες ορίζονται
οι εκτάσεις που µπορεί να χρησιµοποιηθούν για βόσκηση ζώων,
στις οποίες αναπτύσσεται βλάστηση αυτοφυής ή µη αυτοφυής,
που προσφέρεται για βοσκή και δύναται να αποτελεί µέρος κα-
θιερωµένων τοπικών πρακτικών. Ο χαρακτήρας και ο προορι-
σµός των βοσκήσιµων γαιών δεν µεταβάλλεται λόγω της χρήσης
τους για τη διατροφή των αγροτικών ζώων, η δε διαχείριση και η
προστασία τους διέπονται από τις σχετικές για κάθε κατηγορία
έκτασης διατάξεις της αγροτικής, δασικής και περιβαλλοντικής
νοµοθεσίας.  

2. Στις βοσκήσιµες γαίες περιλαµβάνονται οι «µόνιµοι βοσκό-
τοποι», η έννοια των οποίων ορίζεται στο άρθρο 4 του Κανονι-
σµού (ΕΕ) 2021/2115 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 2ας Δεκεµβρίου 2021 «σχετικά µε τη θέσπιση
κανόνων για τη στήριξη των στρατηγικών σχεδίων που πρέπει να
καταρτίζονται από τα κράτη µέλη στο πλαίσιο της κοινής γεωρ-
γικής πολιτικής (στρατηγικά σχέδια για την ΚΓΠ) και να χρηµα-
τοδοτούνται από το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταµείο Εγγυήσεων
(ΕΓΤΕ) και το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταµείο Αγροτικής Ανάπτυξης
(ΕΓΤΑΑ) και την κατάργηση των κανονισµών (ΕΕ) αριθ.
1305/2013 και (ΕΕ) αριθ. 1307/2013» (L 435), στους εκτελεστι-
κούς και κατ’ εξουσιοδότηση αυτού κανονισµούς, καθώς και
τους µεταγενέστερους κανονισµούς, για τους οποίους χορηγεί-
ται ενωσιακή ενίσχυση, εφόσον πληρούνται τα κριτήρια επιλεξι-
µότητας που καθορίζονται για την εφαρµογή και εκτέλεση τους.» 

Άρθρο 97
Παράταση προθεσµίας εκπόνησης, υποβολής

και έγκρισης διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 4 ν. 4351/2015

Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 4
του ν. 4351/2015 (Α’ 164) , περί εκπόνησης, υποβολής και έγκρι-
σης των διαχειριστικών σχεδίων των βοσκήσιµων γαιών παρατεί-
νεται, το δεύτερο εδάφιο καταργείται, και η παρ. 1
διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Μέχρι τις 31.12.2024 εκπονούνται, υποβάλλονται και εγ-
κρίνονται τα διαχειριστικά σχέδια των βοσκήσιµων γαιών της
Χώρας που προβλέπονται στην παρ. 2 του άρθρου 3. Μετά την
προθεσµία αυτή δεν επιτρέπεται η ενεργοποίηση δικαιωµάτων
ενίσχυσης για την εν λόγω έκταση, χωρίς την ύπαρξη και εφαρ-
µογή εγκεκριµένου διαχειριστικού σχεδίου βόσκησης.» 

Άρθρο 98
Επικαιροποίηση δικαιολογητικών νοµής 

ή κατοχής βοσκήσιµων γαιών -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 6 ν. 4351/2015

Τα δύο τελευταία εδάφια της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν.
4351/2015 (Α’ 164), περί νοµής ή κατοχής βοσκήσιµων γαιών,
ενοποιούνται και συµπληρώνονται ως προς την επικαιροποίηση
των σχετικών δικαιολογητικών απόδειξης, και η παρ. 1 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«1. Το δικαίωµα βοσκής σε βοσκήσιµες γαίες, µεταξύ των
οποίων δηµόσια δάση, δασικές εκτάσεις και µη πεδινά χορτολί-
βαδα των παραγράφων 1, 2, 3 και 5 του άρθρου 3 του ν.
998/1979 (Α’ 289), όπως ισχύουν, στα οποία η βοσκή δεν έχει
απαγορευθεί ή ρυθµιστεί βάσει των κείµενων διατάξεων της δα-
σικής και περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, παραχωρείται στις οι-
κείες Περιφέρειες, στις οποίες περιέρχονται και οι πρόσοδοι από
την εκµίσθωση αυτών.

Τα δικαιώµατα χρήσης της βοσκής επί των βοσκήσιµων γαιών,
στις οποίες επιτρέπεται η βόσκηση, σύµφωνα µε τα διαχειριστικά
σχέδια βόσκησης που έχουν εγκριθεί, κατανέµονται από τις οι-
κείες Περιφερειακές Ενότητες στους κτηνοτρόφους, µε προτε-
ραιότητα εκείνων που έχουν την έδρα της εκµετάλλευσής τους
στην περιοχή και εκείνων που εκτρέφουν αυτόχθονες απειλού-
µενες µε εξαφάνιση φυλές αγροτικών ζώων.

Για τον σκοπό αυτόν µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων συνιστάται επιτροπή κατανοµής των δι-
καιωµάτων χρήσης της βοσκής εντός της οικείας Περιφερειακής
Ενότητας, τα µέλη της οποίας ορίζονται µε απόφαση του Περι-
φερειάρχη.

Στους κτηνοτρόφους που κάνουν χρήση ιδιωτικής βοσκήσιµης
γαίας, ιδιόκτητη ή ενοικιαζόµενη από ιδιώτες ή Ν.Π.Ι.Δ., κατανέ-
µεται επιπλέον έκταση µόνο για το µέρος του ζωικού κεφαλαίου
που δεν καλύπτεται από τις ιδιωτικές εκτάσεις που δηλώνουν. Σε
περίπτωση µεταβολής του ιδιοκτησιακού καθεστώτος των ιδιό-
κτητων βοσκήσιµων γαιών, για οποιαδήποτε αιτία, ο κτηνοτρό-
φος έχει την υποχρέωση να δηλώνει και αποδεικνύει τις
αντίστοιχες µεταβολές. Σε αντίθετη περίπτωση χάνει τα δικαιώ-
µατά του.

Η νοµή ή κατοχή των βοσκήσιµων γαιών αποδεικνύεται µε τα
δικαιολογητικά της υπουργικής απόφασης της περίπτωσης β’
του άρθρου 11, τα οποία επικαιροποιούνται όταν επέλθει µετα-
βολή ή ζητηθεί από την καθ’ ύλην αρµόδια υπηρεσία, κατά τη
διεξαγωγή ελέγχου.» 

Άρθρο 99
Αποζηµίωση αξιολογητών και µελών συλλογικών

οργάνων που συµµετέχουν σε διαδικασίες 
αξιολόγησης, ελέγχου, παρακολούθησης 

και παραλαβής πράξεων που συγχρηµατοδοτούνται 
στο πλαίσιο του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 

2014 - 2022 και του Στρατηγικού Σχεδίου 
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής 2023 - 2027

Οι αποζηµιώσεις των αξιολογητών και των µελών συλλογικών
οργάνων που συµµετέχουν σε διαδικασίες αξιολόγησης, ελέγ-
χου, παρακολούθησης και παραλαβής των αιτήσεων στήριξης
και των πράξεων που συγχρηµατοδοτούνται στο πλαίσιο του
Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2022 και του Στρα-
τηγικού Σχεδίου Κοινής Αγροτικής Πολιτικής 2023-2027, δύναν-
ται να ανέρχονται µέχρι του ποσού των δύο χιλιάδων
τετρακοσίων (2.400) ευρώ µηνιαία και σωρευτικά όχι πέραν των
τριών χιλιάδων πεντακοσίων (3.500) ευρώ ετησίως, συµπεριλαµ-
βανοµένης και της πρόσθετης αµοιβής επίτευξης στόχων, κατά
παρέκκλιση του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). 

Άρθρο 100
Διευθέτηση δαπανών του Ταµείου 

Γεωργίας και Κτηνοτροφίας

Οι αποφάσεις ανάληψης υποχρέωσης που εκδόθηκαν από τον
Υπηρεσιακό Γραµµατέα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων ή τον νόµιµο αναπληρωτή του και αφορούν τα οι-
κονοµικά έτη 2019, 2020, 2021 και 2022, εντός των εγγεγραµµέ-
νων πιστώσεων του Ταµείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας,
λογίζονται νόµιµες, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης.
Οι δαπάνες των κατ’ εκτέλεση ανωτέρω αποφάσεων αναλαµβά-
νονται, εκκαθαρίζονται και πληρώνονται σε βάρος των οικείων
πιστώσεων του προϋπολογισµού εξόδων «Ταµείο Γεωργίας και
Κτηνοτροφίας» των οικονοµικών ετών 2019, 2020, 2021 και 2022.
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Άρθρο 101
Έγκριση χρήσης διαθεσίµων Οργανισµού Ελληνικών 

Γεωργικών Ασφαλίσεων καθ’ υπέρβαση
του προϋπολογισµού του έτους 2022

Δαπάνες ύψους τριάντα δύο εκατοµµυρίων πεντακοσίων χιλιά-
δων (32.500.000) ευρώ, οι οποίες προέκυψαν από πορίσµατα ζη-
µιών στις καλλιέργειες φυτικού και ζωικού κεφαλαίου, εντός του
έτους 2022, που αφορούν πληρωµές των ασφαλισµένων παρα-
γωγών, µετά την εκκαθάριση και την οριστικοποίηση της αξίας
των αποζηµιώσεων, οι οποίες καταβλήθηκαν καθ’ υπέρβαση των
πιστώσεων του προϋπολογισµού του Οργανισµού Ελληνικών Γε-
ωργικών Ασφαλίσεων (ΕΛ.Γ.Α.), καθίστανται νόµιµες, βαρύνουν
τον προϋπολογισµό του ΕΛ.Γ.Α. του οικονοµικού έτους 2022 και
καλύπτονται διά πόρων του ΕΛ.Γ.Α., από την είσπραξη της ειδι-
κής ασφαλιστικής εισφοράς του ίδιου έτους.

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΔΙΚΑΙΩΜΑ ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ ΣΥΝΔΥΑΣΜΩΝ 

ΣΤΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ

Άρθρο 102
Δικαίωµα κατάρτισης συνδυασµών στις βουλευτικές 

εκλογές - Αντικατάσταση παρ. 1 άρθρου 32 π.δ. 26/2012

Η παρ. 1 του άρθρου 32 του π.δ. 26/2012 (Α’ 57) αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«1. Στις βουλευτικές εκλογές λαµβάνουν µέρος είτε συνδυασµοί
υποψηφίων ενός µόνο κόµµατος, είτε συνδυασµοί συνασπισµού
περισσότερων του ενός συνεργαζόµενων κοµµάτων, είτε συνασπι-
σµοί ανεξάρτητων υποψηφίων, είτε µεµονωµένοι υποψήφιοι. Για
την κατάρτιση συνδυασµού πρέπει να συντρέχουν σωρευτικά οι
ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) Το κόµµα να έχει ιδρυθεί νόµιµα.
β) Ο πρόεδρος, ο γενικός γραµµατέας, τα µέλη της διοικούσας

επιτροπής, ο νόµιµος εκπρόσωπος και η πραγµατική ηγεσία του
κόµµατος να µην έχουν καταδικασθεί σε οποιονδήποτε βαθµό σε
κάθειρξη για τα αδικήµατα των κεφαλαίων 1 - 6 του Δεύτερου Βι-
βλίου του Ποινικού Κώδικα, ή σε οποιαδήποτε ποινή για εγκλή-
µατα του Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα που επισείουν την ποινή
της ισόβιας κάθειρξης. Η αποστέρηση του δικαιώµατος κατάρτι-
σης συνδυασµών, σύµφωνα µε την παρούσα περίπτωση, ισχύει
για τη χρονική διάρκεια της επιβληθείσας ποινής και υπολογίζεται
από την εποµένη της ηµέρας της οριστικής καταδικαστικής από-
φασης. Η έκτιση ή µη της ποινής ή η παραγραφή αυτής δεν ασκεί
επιρροή στον υπολογισµό του ανωτέρω χρονικού διαστήµατος.
Στο πλαίσιο του παρόντος άρθρου, η πραγµατική ηγεσία έχει την
έννοια ότι πρόσωπο άλλο από εκείνο που κατέχει τυπικά θέση
προέδρου, γενικού γραµµατέα, µέλους της διοικούσας επιτροπής
ή νοµίµου εκπροσώπου µε συγκεκριµένες πράξεις του εµφανίζεται
να ασκεί διοίκηση του κόµµατος, ή να έχει τοποθετήσει εικονική
ηγεσία, ή να έχει τον ηγετικό πολιτικό ρόλο προς το εκλογικό
σώµα.

γ) Η οργάνωση και η δράση του κόµµατος να εξυπηρετεί την
ελεύθερη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. 

H κρίση περί του ότι η δράση του πολιτικού κόµµατος δεν εξυ-
πηρετεί την ελεύθερη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος
δύναται να λάβει χώρα µόνο όταν υφίσταται καταδίκη σε οποιον-
δήποτε βαθµό υποψηφίων βουλευτών ή ιδρυτικών µελών ή διατε-
λεσάντων προέδρων για τα αδικήµατα των άρθρων 134, 187 και
187Α του Ποινικού Κώδικα.

Στην περίπτωση συνασπισµού κοµµάτων οι ανωτέρω προϋπο-
θέσεις πρέπει να συντρέχουν για καθένα από τα κόµµατα που
απαρτίζουν τον συνασπισµό. 

Η συνδροµή των προϋποθέσεων της παρούσας ελέγχεται αυ-
τεπαγγέλτως από το Α1 Τµήµα του Αρείου Πάγου. Προς υποβοή-
θηση της κρίσης του, δικαίωµα να υποβάλουν υπόµνηµα µε
στοιχεία τεκµηρίωσης µέχρι τη λήξη της προθεσµίας της παρ. 1
του άρθρου 34, έχουν: 

α) τα πολιτικά κόµµατα και οι συνασπισµοί κοµµάτων που έχουν

εκλέξει αντιπροσώπους στη Βουλή των Ελλήνων στις τελευταίες
γενικές βουλευτικές εκλογές από τους συνδυασµούς του ίδιου
κόµµατος ή συνασπισµού,

β) τα πολιτικά κόµµατα και οι συνασπισµοί, που έχουν εκλέξει
αντιπροσώπους στις τελευταίες εκλογές για την ανάδειξη των Ελ-
λήνων αντιπροσώπων στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

Το Α1 Τµήµα του Αρείου Πάγου σε περίπτωση αυτεπάγγελτου
ελέγχου ή υποβολής υποµνηµάτων µε στοιχεία τεκµηρίωσης για
τα οριζόµενα, καλεί µε οποιονδήποτε πρόσφορο τρόπο το ελεγ-
χόµενο κόµµα, να λάβει γνώση και να υποβάλλει υπόµνηµα µε τις
απόψεις του.»

ΜΕΡΟΣ Ζ’ 
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ 

Άρθρο 103
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει µε τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, µε την επιφύλαξη των παρ. 2 και 3.

2. Η ισχύς του Μέρους Α’, πλην των εσωτερικών παρ. 4α, 4β,
4ια, 4ιβ και 4ιγ του άρθρου 10 του ν. 2251/1994 (Α’ 191), καθώς
και της εσωτερικής παρ. 12 του άρθρου 10 του ν. 2251/1994, όπως
αυτές προστίθενται µε το άρθρο 9 του παρόντος, αρχίζει από την
26η Ιουνίου 2023 και αφορά στις αντιπροσωπευτικές αγωγές που
ασκούνται από την 25η Ιουνίου 2023.

3. Η ισχύς του άρθρου 22 αρχίζει από την 1η Σεπτεµβρίου 2023
4. Η ισχύς του άρθρου 78 αρχίζει από την 26η Ιουνίου 2023.

Αθήνα,.........................2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ
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3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

15. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

17. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

10. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

12. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

14. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

16. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

18. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

22. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ».



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση
του Σώµατος και ώρα 22.28’λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 9 Φεβρουαρίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συζή-
τηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής: «Κώδικας Ιδιωτικού Ναυτικού Δικαίου και άλλες επεί-
γουσες διατάξεις του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


